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Härmad öfiwleninas till offentligheten en samling 
tal och yttranden, hvilka under fortgången af en lång 
parlamentarisk eerksamhet Vlifcit af mig afgifna. Vid 
valet af de anföranden, som ansetts böra intagas i denna, 
samling — hvilken för närvarande torde vara här i 
landet nästan den enda i sitt slag — har af seende för

nämligast blifvit fästadt på hvad som, till följd af äm

nenas beskaffenhet eller andra orsaker, kunnat förut

sättas ega något större, allmänt intresse.

Måhända kan det synas vara öfverflödigt, att dessa 
anföranden sär sk ild t utgifvas, då de finnas tryckta, dels 
i Bid der ska pets och Adelns, dels i den sedermera till

komna Andra Kammarens protokoll och sålunda redan 
förut varit tillgängliga för allmänheten. Men härvid 
förekommer likväl det förhållande, (dt de yttranden, 
hvilka.' af jlera skäl, enligt mitt eget omdöme, kanske i 
främsta rummet förtjena någon uppmärksamhet, nemligen 
de, soip under sommaren 1857 afgåfvos vid Riksstån

dens gemensam ma öfverläggningar angående jernvägsbygg- 
naderna — vid, hvilkeV tillfälle, enligt stadgad ordning, 

något officielt protokoll ej fördes —, aldrig blifvit offentlig
gjorda på annat sätt än genoir^ tidningarnas, oftast samma
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dag, meddelade redogörelser. Ätt dessa redogörelser, un

der sådana omständigheter, eg alltid leunde lilifca till

förlitliga eller fullständiga, är ganska naturligt, och i 
särdeles hög grad lilef detta äfven händelsen med det 
förnämsta af de ifrågavarande talen, eller det första i 
ordningen, hrilket vid det mundtliga föredraget upptog 
en tid af något mer än två timmar. Jag mottog visser

ligen då strax åtskilliga smickrande uppmaningar att 
skyndsamt i tryck återgifva dessa anföranden, synner

ligast derför, att de innehöllo en mängd statistiska upp

gifter, hvilka då för tiden voro ganska litet kända. 
Men detta utgifvande kunde likväl ej ske, förr än de 
af Notarierna 'gjorda anteckningarna blifvit till mig öfver- 
lemnade, och då härmed dröjde så länge, alt jag ej vi

dare ansåg talens införande i tidningarna vara lämpligt, 
blefvo de också allt framgent liggande obegagnade bland 
mina papper. Och jag medgifver gerna, att det ej heller 
varit någon stor förlust, om de kommit att der qvar- 
stanna för alltid.

Dessa anföranden äro emellertid just det, som man 
sedermera så ofta gifvit benämningen ^blomstermålningan}, 

och som man, utan att sjelf ega någon, ens ytlig, känne

dom om innehållet, likväl med förvånande säkerhet upp- 
gifvit vara endast ett konstladt bländverk, framstäldt i 
afsigt att förvilla och missleda. Under sådana förhål

landen har det, sedan lidelserna numera hunnit lugna 
sig, och min politiska bana kan anses vara så god t som 



afshäad, synts mig nästan som en skyldighet^ så väl mot 
mig sjelf, som mot allmänheten och sanningen, att det 
slidligen blir utredt, hvad dessa, så ofta omtalta, illa 
anskrifna »blomstermålningar», hvilka påståtts hafca varit 
så falska och gjort så mycket ondt, i sjelfca verket 
innehöllo. Ifrågavarande anföranden äro följaktligen na 

intagna i samlingen.
Ett annat skäl för utgifcandet af dessa tal finnes 

också enligt min åsigt deruti, att, ifall någon skulle vilja 
tillse, hvad af mig. under en tidrymd af mer än 30 år 
såsom, representant och af mer än 18 år såsom medlem 
af regeringen, blifeit i de vigtigaste då förekommande' 
allmänna angelägenheterna tänkt och yttradt, det då måste 
vara åtminstone en tidsvinst, att man ej behöfver för detta 
ändamål genomsölca den stora massan af 15 riksdagars 
protokoll, utan i stället har det förnämsta här af på för

hand samladt och ordnadt.
Vidare har jag ansett mig böra — om också något 

oegentligt — med denna samling förena tvenne uppsatser, 
hvilka — den ena med, den andra utan något beteck

nande af författaren — för längre tid sedan varit syn
liga i tidningarna; ty genom dessa uppsatser angifves 
tydligen min ståndpunkt i de begge af handlade frågorna, 
hvilka vid den tiden voro af synnerligen stor politisk 
vigt, nemligen : angående Svenska regeringens ställning 
till den Danska frågan vid slutet af år 1863, samt angå

ende representationens förhållande till regeringen år 1810.
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Slutligen har jag tillagt några få tal af mera en

skild natur, hvilka till en dd väl haft af seende på all

männa ärender eller offentliga personer, men dock ej 
förekommit vid officiela tillfällen, och af hvilka de öfriga 

helt och hållet tillhöra det enskilda lifvets område. Må
hända skall detta anses mindre lämpligt, men om också 
dessa fal i sig sjelfva är o oletydliga, har jag likväl fore

stall mig, att de för några bland mina anhöriga och 
vänner möjligen kunde ega något värde.

Ännu en anledning till förundran skall måhända 

också finnas deruti, att talarens porträtt åtföljer sandin
gen. då dylika illustrationer vanligtvis blott förekomma 

vid utgifvandet af hädangångna författares skrifter. Må, 
vara, att härvid en liten anakronism bli feit begången! — 
Men om någon skulle vara der med. missbelåten, är det 
ju så lätt att göra., felet oskadligt.

Stockholm i Januari 1872.

J. A. Gripenstedt.
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TAL OCH YTTKANDEN
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ANFÖRANDE
på Riddarhuset den 20 Juni 1840.

(Angående förkortande af tiden emellan riksdagarna.)

Högvälborne Herr Friherre och Landtmarskalk, Höglof- 
lige Ridderskap och Adel!

Historien tyckes bevisa sanningen af den sats, att mensk- 
lighetens öden fortgå efter en viss lag, och att denna lag är 
fortskridandets. Med olika hastighet hafva de särskilda fol
ken under olika tidskiften framgått på denna bana; men hvil- 
ket land och hvilken tid man än betraktar, så är rörelsen 
dock märkbar och oföränderlig i sin riktning. Dess inverkan 
på samhällsformen är utan gensägelse den, att hafva utvecklat 
jemlikhetens princip samt hafva väckt och utbildat folkens 
slumrande känsla för sina rättigheter och sitt menniskovärde. 
Under tusenårig strid har denna princip småningom sträfvat 
att »jemna höjderna och fylla djupen» bland samhällets klasser 
samt har från en fåtalig, ensamt herrskande adel ryckt pre- 
rogativet af makt och anseende, för att visa och förkunna 
förmågans rätt härtill framför födselns. Ännu alltjemt fort
går denna utvecklingsprocess i staternas inre, och verknin
garna deraf äro synbara för oss alla. Alen de bedömas cler- 
före ej lika. Ännu finnas de, som tro, att dessa betänkliga 
tecken endast äro en oro för dagen, ett eftersvall af de verlds- 
omhvälfningar, som den nyaste tiden frambragt, hvilket ännu 
kan lugnas och återföras till sitt förra tillstånd. Ingalunda 
förhåller det sig så. Det är spåren af densamma, hela slägtet 
omfattande, rörelselagen, som med oemotståndlig makt ar
betar på djupet och som framgår öfver besegrade hinder 
och krossade throner. Hvarthän den en gång skall föra 
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menskligheten, det betviflar jag att någon förmår förutse; 
men att denna flod, som i så många århundraden segrande 
fortsatt sitt lopp, som i sitt sköte fostrat och samlat upp
lysningens och civilisationens välsignelser, som äfven öfver 
bondens tröskel spridt säkerhet och belåtenhet, hvilket förr 
blott fanns inom feodalherrens borg, — att den nu icke mera 
står att hejda i sin fart, det är min innerliga öfvertygelse. 
Och de som vilja bjuda till att göra det, må de se sig väl 
före och noga beräkna sin kraft, innan de våga försöket.

Detta framskridande har ej gått jemnt, utan vid vissa 
tidpunkter hafva de småningom mognade idéerna i mer eller 
mindre våldsamma katastrofer uttalat sin makt; det visar oss 
en blick på det förflutna. Att vår tid är en sådan brytnin
gens period, det visar oss en blick på det närvarande, hvart- 
helst man ser i den politiska verlden. Att bildandet af de 
nya förhållanden, dem tiden ännu fordrar med foglighet, men 
säkert en gång, i händelse af fortsatt vägran, skall yrka med 
befallande röst, verkar symptomer af oro och kastningar i 
samhället, — icke bör det förundra någon; men det bör lära 
oss nödvändigheten af icke åt sig sjelf öfverlemna denna 
tysta, på djupet gående, revolution, och att införlifva oss 
med densamma, for att styra den, leda dess rörelser och för
byta dess vådor till ett för menskligheten välgörande resultat. 
Ännu hafva vi vårt öde i våra händer; men en tid kan komma, 
då vi icke hafva det mera.

Det är tydligt, att staten måste förändra de organiska 
formerna allt efter beskaffenheten af sitt inre tillstånd, och 
detta tillstånd är icke mera detsamma som fordom. Vi hafva 
frångått våra fäders statsskick, idéer och äfven seder, religio
nens band börja att förslappas, den mystiska känslan af 
gudomlig vördnad för konungamakten har försvunnit; och om 
äfven en viss sväfvande stolthet öfver försvunnen ära ännu 
finnes qvar, så fruktar jag likväl, att den friska, lefvande 
patriotismen, beredd till hvarje försakelse, stödd på kärlek 
till sina lagar och samhällsformer, äfven börjar att svigta. 
Visserligen finnes det ett slags fosterlandskärlek, som aldrig 
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lemnar menniskan, en ofrivillig, oegennyttig och obestämbar 
känsla, som binder hennes hjerta vid de ställen der hon föd
des och uppväxte. Denna instinktmessiga kärlek samman
smälter med smaken för gamla vanor, med vördnaden för 
fädren och minnet af det förflutna. Man älskar, enligt denna 
känsla sitt fosterland, så som man älskar sitt fädernehus. 
Någon gång är denna kärlek till fäderneslandet uppjagad ge
nom religiöst nit, och då ser man den göra underverk. Den 
är sjelf ett slags religion; den öfverlägger icke, utan tror, 
känner och handlar. Men, liksom alla dunkla, obetänkta li
delser, framkallar en sådan kärlek till fosterjorden väl öfver- 
gående kraftyttringar, men sällan några ståndaktiga ansträng- 
niugar. Efter att under en vådlig tidpunkt hafva räddat sta
ten, hastar den ofta att bortdunsta och förlora sig i fredens 
sköte. Så länge folket ännu är enkelt i sina seder och brin
nande i sin trp, så länge samhället lugnt hvilar på en sa
kernas urgamla ordning, hvars duglighet ännu icke är be
stridd; så länge ser man denna instinktmessiga känsla vara 
rådande. Men det kommer någon gång under folkens lif en 
tidpunkt, då de gamla vanorna blifvit förändrade, sederna 
rubbade, troslärorna mindre lifvade, då minnenas bländverk 
börjar att förblekna, då upplysningen ännu är ofullständig, 
de politiska rättigheterna illa förstådda och bevarade. Då 
börja menniskorna att betrakta sitt fädernesland blott i en 
matt och tvifvelaktig dager; de finna detta fosterland hvarken 
i den jord, som för dem icke är annat än en liflös massa, 
eller uti fädrens vanor, hvilka de begynna att missakta, icke 
heller i religionen, hvarpå de tvifla, icke heller i lagarna, 
dem de ej känna, eller i lagstiftaren, den de frukta. — De 
finna det ingenstädes.

Om ett sådant samhällets tillstånd äger någon likhet med 
förhållandet i vårt land — och jag fruktar att så är — hvad 
är då att göra? Att gå tillbaka? Men folken återvända icke 
till sina ungdomskänslor mera än enskilda menniskor till de 
oskyldiga tyckena, de glada lekarna under deras första ålder; 
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de kunna sörja öfver försvinnandet af dessa sköna tider, men 
återkalla dem kunna de icke.

Det finnes dock en annan fosterlandskärlek, än den jag 
nyss beskrifvit, mera än denna stödd på förnuftsgrunder, må
hända mindre brinnande, mindre sjelfuppoffrande, men mera 
fruktbärande* och varaktig. Denna sednare är ett barn af 
upplysningen, den utvecklas med tillhjelp af lagarna, den till
växer under utöfningen >af rättigheter och införlifvas slutligen 
på ett eller annat sätt med det personliga intresset. Med
borgaren lär sig att inse den verkan landets välstånd kan 
utöfva på hans eget; han vet, att lagen tillåter honom bi
draga till frambringandet af detta välstånd, och han arbetar 
för sitt fäderneslands lycka, först såsom en sak, hvilken är 
honom nyttig, och slutligen såsom för sitt eget verk.

Det är på denna väg man derföre måste framgå, och 
skynda sig att i folkets ögon förknippa de enskilda fördelarna 
med fäderneslandets, ty den fullkomligt oegennyttiga foster
landskärleken har i allmänhet flytt och kommer säkert aldrig 
mera åter.

Det är djupt beklagansvärdt att så är, men man kan 
icke dölja för sig, att i vårt materiella, beräknande tidehvarf 
hafva dessa folkens poetiska grundkänslor förstummats, och 
egoismen har blifvit den centralpunkt, kring hvilken alla de
ras tankar och handlingar gravitera. Hvad helst man der
före nu vill uträtta, så skulle jag tro, att det blir ett ound
gängligt villkor för framgång, att ställa detsamma i förening 
med denna tidsandans riktning.

Ett medel att på detta sätt fastare tillknyta samhälls- 
banden’ äga vi äfven, men efter min tanke också blott ett, 
och det är att genom en ordnad kommunalförvaltning lemna 
folket tillfälle att deltaga i sin egen styrelse. Derigenom fä
stes medborgarens enskilda intresse vid statens, och i det 
insedda sammanhanget deremellan skall man finna den mäk
tigaste häfstången till nitälskan för det allmänna bästa.

Men lika oklokt och brottsligt som jag anser det vara, 
att genom en blind protest mot framtiden, dess behof och 
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fordringar, söka motverka ett fortskridande, som ingen men- 
niskokraft mera hejdar, lika nödvändigt tror jag det också 
vara, att hvarje ny organisation ej ställes utom sammanhanget 
af det förflutna, och att man ej genom språng, eller lös
ryckande från sin bildningspunkt, utan genom successiv ut
veckling, söker närma sig målet.

Jag vet icke, om Sveriges folk ännu är moget till en så
dan delaktighet i ordnandet af sina närmaste angelägenheter, 
men att hågen och intresset för offentliga förhandlingar ej 
mera slumra, derom vittnar mycket, och mest den spända 
uppmärksamhet, hvarmed nationen nu följer sina represen
tanters arbeten. Må man derföre utan fruktan söka att ut
veckla denna håg, upplysa folkets dunkla och orediga före
ställningar, småningom förbyta dess oerfarenhet i statsange
lägenheter till kunskap derom, och till insigt och omtanka 
för dess sanna bästa vända de blinda önskningar, det nu hy
ser. Må man vänja detsamma att betrakta lagen såsom sitt 
eget verk, och derför älska och underkasta sig den; att älska 
monarken med lugn och orubblig tillgifvenhet, att vörda Sty
relsen såsom nyttig och nödvändig, om också icke som gudom
lig, att känna sina rättigheter och sitt kall att dem beskydda, 
att befästa ett manligt förtroende emellan samhällsklasserna, 
utan öfvermod. eller kryperi, och att på detta sätt lära sig 
inse nödvändigheten att underkasta sig samhällets bördor, 
för att njuta dess välsignelser.

Const.-Utsk:s förslag till riksdagarnas hållande med min
dre mellantider, är, efter min tanke, ett stort) steg till full
bordan af denna folkets politiska uppfostran, och derför för- 
tjent af nationens tacksamhet. Derigenom skall också snart 
hågen för allmänna och kommunala bestyr uppstå, äfvensom 
duglighet dertill; och detta är, såsom jag förut nämnt, enligt 
min tro, det enda återstående medlet att uppväcka ett lifli- 
gare intresse för fäderneslandets öde, samt att mana de 
slumrande krafterna att med nytt och friskare lif genom
strömma nationen.



6 ANFÖRANDE DEN 20 JUNI 1840.

Pâ dessa grunder, till större delen hemtade ur Tocquevilles 
förträffliga afhandling om Amerika, anser jag förevarande 
förslag medelbarligen vara af oberäknelig vigt och nytta. 
Hvad åter dess omedelbara inflytande på lagstiftning och 
styrelse angår, så inskränker jag mig att i allo biträda Herr 
Prosten Hallströms reservation, och yrkar således återremiss, 
på det att förslaget till grundlagsförändringen måtte komma 
att bestämma R. St:s lagliga sammankomst till hvartannat år.
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TAL
på Riddarhuset den 19 April 1841.

(Angående national~repTezentationen8 ombildning.)

Högvälborne Herr Friherre och Landtmarskalk, Höglof- 
lige Ridderskap och Adel!

Diskussionen är redan sä längt framskriden, att jag vill 
afstå från större delen af de anmärkningar, jag ämnat fram
ställa, men några anser i'ag mig likväl icke kunna förbigå. 
I första rummet ber jag att få upptaga något som yttrades 
af Herr von Hartmansdorff i förra plenum. Han gjorde då 
sjelf en resumé öfver den framtida utgången af frågan, sådan 
den skulle bli, ifall hans och hans vänners mening segrade 
på detta rum. Han sade nemligen, att om det förevarande 
representationsförslaget förkastades, utan att något annat 
sattes i stället, så skall ett af två inträffa: antingen att de 
utaf. förstärkta Konst.-Utsk. redan oåterkalleligen fattade be
sluten om svenska nationalrepresentationens bildande genom 
samfälda val och dess indelning på tvänne kamrar komma 
att förfalla, eller ock att dessa beslutade principer ensamma 
qvarstodo såsom ett ' förslag, hvilande till grundlagsenlig be
handling vid nästa riksdag. Att sådana, uti R. St:s högsta 
instans afgjorda mål förfölle, medgifver han också icke vara 
grundlagsenligt, utan säger, såsom billigt är, att desamma 
böra qvarstå. Men huru? Icke som en ny särskild § i nu 
gällande Reg.-F.; icke heller såsom förändring af någon an
nan, deruti befintlig. De måste då qvarstå såsom helt och 
hållet suppleerande allt hvad derutinnan förefinnes angående 
närvarande representation. Att en sådan författning, bestå
ende af blott två enstaka principer, vore en orimlighet, med- 
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gaf den värde talaren äfven, men deraf drog han den slut
sats, att hela saken skulle förfalla och icke leda till något 
resultat. Jag drager deraf en motsatt.

Redan ur första boken af Euclides fann jag att det gif- 
ves ett bevisningssätt, som kallas det indirekta, då man nem- 
ligen, genom att visa orimligheten af en antagen sats, ådaga
lägger riktigheten af dess motsats.

Jag vill nu nyttja en sådan bevisning. Den värde tala
ren medgaf, att det af honom yrkade förfarande skulle, i 
båda de omnämnda fallen, leda till en orimlighet. Nå väl! 
Jag drager då den slutsats af den erkända orimligheten, att 
hela förfarandet är oriktigt — d. v. s. att Konst.-Utslcs för
slag icke får förkastas i sin helhet, utan att man i dess 
ställe uppgifver något annat.

Den värde talaren omnämnde vidare prejudikater, enligt 
hvilka Ståndet skulle vara oförhindradt att afslå förslaget; 
men han har förbisett, att dessa prejudikater, eller de sex 
votcringspropositionerna, icke äro att förlikna med denna 
fråga, ty der stod det alltid Stånden fritt att såsom gemen
sam tanke förklara, att de vidbléfvo hvad som nu är gäl
lande. Här åter kunna icke Stånden, såsom gemensam tanke, 
afgifva en sådan förklaring, ty den skulle stå i strid med 
redan fattade beslut. Samme talare har äfven sagt, att jag 
och andra här skulle hafva förnekat Ridderskapet och Adelns 
rättighet att ogilla detta förslag. Detta är att tillägga sina 
motståndare yttranden, som de aldrig fält. Tvärtom! Jag är 
för min del benägen att med min röst biträda de herrar, 
som ogilla betänkandet, men något måste vi då uppgifva i 
stället, och detta något kan vara allt, utom det som upphäf- 
ver ett förut afgjordt beslut. Herr von Hartmansdorff har 
tillika anmärkt såsom oriktig den förklaring af en ledamot i 
Konst.-Utsk., att ett rent afslag å det förevarande betänkan
det endast skulle tvinga Utskottet att inkomma med nya för
slag, och han har förmenat sådant vara lagstridigt. Jag var 
den utskottsledamot, som framställde satsen, och frågar der- 
före nu, i min ordning, hvar den § finnes i grundlagen, som 
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skulle betaga Konst.-Utskot. rättigheten att afgifva huru många 
förslag till grundlagsändringar som helst, och jag vidblifver 
min mening, att efter de oftanämnda redan fattade besluten, 
har denna rättighet blifvit Utskottets ovillkorliga skyldiglict. 
Han har vidare sarkastiskt yttrat sig om ett sådant Utskot
tets försök att jemka mellan ett Stånd som talar och tre Stånd 
som tiga. Såsom en medelväg måste väl Utskottet då, uti 
hvislmingens ödmjuka ton, söka föreslå hvad det kan förmoda 
dessa tre tigande Stånd hafva önskat men ej sagt, och på 
dem ankommer sedan att förklara, huruvida man lyckats att 
gissa rätt eller icke.

Friherre Boye har önskat sig tre Stånds ogillande af för
slaget, såsom ett moraliskt intyg öfver dess oduglighet, äfven 
om det, genom förstärkta Konst-Utskottets dom, blifver hvi- 
lande till grundlagsenlig behandling vid nästa riksdag. Detta 
kan så vara; men otvunget ledes man till den anmärkning, 
att då dessa trenne Stånd egt rättighet att yttra sin mening 
och yrka sina satser, men ej gjort det, så hafva de derigenom 
icke blott förklarat sig mot det speciella förslaget, utan tillika 
uttryckt en protest mot sjelfva reformen; ty då man icke före
slår något annat i sället för det som ogillas, så måste deraf 
följa, att man icke vill hafva någon förändring. Deremot kan 
invändas, att man väl ville något bättre, men att man hindras 
derifrån genom de principer, som redan äro antagna.

Låtom oss då se till, huruvida dessa principer om sam- 
fäld valrätt och tvåkammarsystem verkligen utesluta hvad man 
säger sig önska. Man begär t. ex. en större andel i valen,, 
förbehållen åt rikedomen: godtl så höj då valcensus ända der- 
hän, om man så vill, att endast de, som skatta 1,000 rdr och 
derutöfver, blifva berättigade.

Anser man vidare nödigt att försäkra sig om en högre 
grad af bildning inom representationen, så går det ju an att 
inskränka valbarheten blott till de graduerades antal, och 
fäster man synnerligt afseende på börden, — nå väl! sä gör 
då äfven högvälborenheten till vilkor för valbarheten. Hvar 
och en finner, att jag nämnt dessa öfverdrifter, blott för att 
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visa, hurusom faltet ännu är fritt för nästan hvilken repre- 
sentationsbyggnad som helst, utan hinder af de tvänne isole
rade principer, hvartill man är bunden.

Men man svarar mig kanhända, att någon slags reform 
uti denna del verkligen icke är behöflig. Utan att söka visa 
huru mycket denna mening strider emot den gemensamma 
tanke, Ridderskapet och Adeln redan afgifvit, så tager jag mig 
äfven friheten att för Ridderskapet och Adeln uppläsa hvad 
några män, hvilkas opinion torde förtjena något afseende, 
fordom yttrat i denna sak. En af dem har utlåtit sig sålunda:

»Opinionen om felaktigheten af närvarande representa
tionssätt och om nödvändigheten att antaga ett annat, är så 
allmän, så stadgad, att jag visserligen ej behöfver ens bevisa 
huru fullkomligen den också är grundad. Måtte likväl den 
tillfredsställelsen förunnas mig, att förklara, det jag anser 
omöjligt att i Sverige någonsin kan äga rum en verklig och 
alltid lika nationalanda eller någon stor och enhällig kraft till 
förbättring i nationens öde, förr än alla de många särskilda 
intressen, som tillhöra närvarande representationssätt, sam
mansmälta till ett helt, genom förändringen deri från 4 parti
ella hufvudinstanser, åtföljda af hundradetals individuella, till 
ett enda stort nationalintresse. Närvarande representations
sätt visar för forskarens och menniskokännarens öga blott fyra 
nationdelar, men sällan något helt; och patrioten synes då 
berättigad att önska den tid, då allt hvad nationens välfärd 
rörer, icke mera mötes af delade åsigter».

»Jag tror icke det är menniskan tillåtet att genast fordra 
för sina nya företag mognad och fullkomlighet, egenskaper 
som blott kunna väntas af tiden och erfarenheten, men af 
hvilka den förtida saknaden, om den skulle här såsom skäl 
antagas, också då skulle evärdeligen hindra alla företag och 
således qvårhålla verlden vid alla dess egande bristfälligheter. 
Vi hafva sett att våra bröder Norrmännen hvilka på 300 år 
icke ägt någon representation, icke behöft mer än några vec
kor för att uppgöra en sådan, hvilken kanhända icke är full
komlig, men dock visserligen är bättre än vår. Vi hafva sett 
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att Tyska stater, som länge saknat representation, likaledes 
inom kort tid uppgjort och antagit sådana representationssätt, 
som äfven äga förtroende framför vårt; och det måste då före
falla smärtsamt att erfara, det svårigheterna till en blott för
ändring skulle för oss medtaga en tid, om hvars slut man 
icke ens kan göra sig något bestämdt hopp».

Detta är efter mitt omdöme väl taladt, och det yttrades 
af Friherre Ludvig Johanson Boye. Mer än 25 år äro sedan 
den tiden förflutna, men jag hemställer till en hvar, om dessa 
så verkat på opinionen, att en förändring nu skulle vara min
dre behöflig och mindre efterlängtad än då.

Det torde äfven tillåtas mig få nämna hvad en annan 
ansedd talare vid en sednare period (1835) sagt härom. Han 
yttrade sig som följer:

»Om man kunde tänka sig en nog förvillad energi hos 
denna representation, att ännu fortfarande qvarstanna inom 
former, uti hvilka hela nationen fordrar förändring, är det i 
sanning fara värdt, att dessa råa, plumpa organisationer, hvil- 
kas följder den värde talaren redan velat framställa i jem- 
förelse med resultaterna af några oskyldiga konferenser, att 
dessa verkligen skola framträda och tvinga representationen 
att vidtaga de så högt påkallade reformerna. Jag ber den 
värde talaren noga betänka, om icke den i en lätt välmening 
framkastade liknelsen snart nog skulle kunna tänkas såsom 
härledd från en verklig grund, om man fortfarande aflägsnar 
de oberoende representanterna från detta Hus. Må man hemta 
en varning från det högst betänkliga förhållandet, att vid ett 
tillfälle, så vigtigt som det närvarande, man här knappast kan 
räkna 4 eller 5 ledamöter, hvilka i och för utöfningen af sitt 
representantkall uppehålla sig på riksdagsorten».

»Eller hvad bevisar väl denna likgiltighet annat, än att 
personer, hvilka eljest i sannt medborgerligt afseende följa 
med sin tid, likväl anse det förgäfves att försöka sin verk
samhet här, fastän det är det enda fält desamma kunde ega 
i allmännare riktning».

»Men snart kommer den tid, då det icke längre går an 
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att slumra; ja, jag vägar säga det, då folket skall fordra att 
man icke längre qvartvingar nationen i ett fullkomligt dom- 
ningstillstånd. Jag skulle våga framställa den bestämda öf- 
vertygelse, att det snart nog blott fordrades, det en enda djerf 
person framstege, för att denna skulle samla omkring sig miss
nöjda massor, sådana att man icke längre behöfde mer än 
blotta ögonen för att sluta till hvar pluraliteten vore. Jag 
uppmanar derföre hvarje vän af sitt fosterland till uppmärk
samhet for den sanning — ja, sanning, mine herrar! — att 
om man icke snart inträder på reformernas bana, så befinna 
vi oss innan kort ur tillfälle att få följa den. Revolutionen 
är då inne, impulsen må komma utifrån eller inifrån; men 
dess verkningar ligga för min öfvertygelse i klar dag».

»Vår oformliga representation är, mine herrar, föremål 
för folkets missaktning, ja, för dess hat! Det är hårdt att 
uttala ett så smärtande förhållande, men det är min inner
liga öfvertygelse, att detta förhållande är sannt, och hvad 
mera är, måhända rättvist, och denna min öfvertygelse utgår 
från hvad jag sjelf sett, från hvad jag slutat af de mest ädla,, 
dygdiga och upplysta personers yttranden. För min räkning 
må protokollet förvara uttrycket deraf».

Detta är mycket sagdt, vida mer än jag tänker och skulle 
vilja säga, men hvar och en svarar för sina ord, och talaren 
var Grefve Horn. Jag har icke uppläst detta yttrande för att 
vilja insinuera den förmodan att Herr Grefven skulle hafva 
frångått sina principer härutinnan. Tvärtom, jag är öfver- 
tygad att Herr Grefven, nu såsom då, inser hvad det allmän
nas väl fordrar och verkar derför. Men det har varit nödigt, 
som stöd för min mening om behofvet af en reform, att äf- 
ven visa, huru man fordom vid olika tider tänkt och talat i 
detta ämne.

Slutligen invänder man nu, att det just är Utskottet och 
dess vänner, som hindra reformer, genom sina öfverdrifter. 
Men varen rättvisa! Utskottet har arbetat och utredt frågan 
och valt det bästa efter sin åsigt; det har framställt ett för
slag, som visserligen är behäftadf med fel, ja! fel i legio om
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man så vill; men är icke tillfället för handen, att rätta felen och 
hvarför då ej göra det? Nej, en stum förkastelse är dagens 
lösen. Jag hemställer då till hvem som helst; jag frågar Herr 
von Hartmansdorff midt i zenith af sitt parlementära rykte; jag 
frågar Friherre Boye, öfvad och pröfvad i femtio års riks- 
dagsstrider; jag frågar en hvar af eder alla om detta förhåb 
lande är rätt och om det kan förtydas. Förvissad är jag 
åtminstone, att både samtid och efterverld nogsamt skall inse, 
hvilken sida det var, som ville väl med reformerna och gjorde 
hvad den kunde, och hvilken som nyttjade de stora orden, 
men svigtade när handlingens stund kom. Och huru undan
draga sig att handla nu? Jo, genom uppenbar öfverträdelse 
af grundlagen, enligt hvad jag kan läsa Reg. F:ns 56 §. Detta 
är äfven medgifvet af talare å andra sidan, såsom Herr Lager- 
hjelm och Stråle; men de säga, att Utskottet icke heller iakt
tagit grundlagen. Dessa påståenden hafva blifvit upptagna af 
Grefve Spens, och hans erinringar äro ovederlagda, troligen 
emedan de ej kunnat vederläggas. Mine herrar! så länge allt 
gick den gamla, breda, vanliga vägen, så länge voro alla for
mer goda nog, men liksom »striden pröfvar klingan och nöden 
vännen», så är det också politiska brytningar som fresta sam- 
hällsband och grundlagar, och sådana konflikter som denna 
skaka dem i deras fogningar. När man först uttänjer dessa 
elastiska lagbud så långt som möjligt och sedan afsliter ett 
stycke om så behöfves, då är ej allt väl och blir det ej heller. 
Det är sannt, att majoriteten rår för dagen, men, mine her
rar! om man en gång inlär den satsen, att den som har makt, 
han har rätt, och sjelf ger häfd derå.t, då rädes jag att man 
planterar ett frö, som kan grö och växa fruktansvärdt för 
framtiden.

Jag har talat hårda ord, men jag har icke sagt dem i 
hänförelse eller öfverilning, utan med lugn och innerlig öfver- 
tygelse. Man må anse det oklokt af mig att så göra, och 
vare det äfven så; men för mig gäller en högre lag än klok
hetens, och den är det rättas — dess väg vill jag gå, efter 
bästa förstånd, hvarthelst den leder.
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TAL
på Riddarhuset den 28 Augusti 1844.

(Angående national-representationens omlnldning.)

Högvälborne Herr Grefve och Landtmarskalk, Höglof- 
lige Ridclerskap och Adel!

Dä någon uppträder som talare, bör det naturligtvis 
i främsta rummet ske af den önskan och i den förhoppning, 
att kunna inverka på sina åhörares öfvertygelse och på be
slutet, i den riktning, som han anser rättast och nyttigast. 
Men ett sådant motiv gifves knappt i dag, ty säkerligen fin
nes här icke en enda ibland oss alla, som tvekar om utgån
gen af denna fråga. Äfven jag får derföre vädja till samma 
skäl, som af flera föregående talare blifvit åberopadt för de
ras uppträdande, nemligen en önskan att, i ett så betydelsefullt 
och historiskt ögonblick som detta, öppet få gifva sin opinion 
tillkänna, samt framställa de motiver, som ligga till grund 
för densamma. Och helst må denna önskan ursäktas mig, 
hvars antecedentia icke äro fullt främmande ' för frågan och 
dess behandling, och hvars votum derför kanske anses mera 
tvifvelaktigt, än mången annans.

Jag ingår då i sjelfva ämnet, men blott så mycket som 
ar nödigt för granskningen af förevarande förslag, och icke, 
såsom åtskilliga andra talare, med en utsträckning, som om
fattar nya och allmänna grunder för representationens om
bildning, hvartill utan tvifvel (jag hoppas det åtminstone) 
framdeles under denna riksdag ett lämpligare tillfälle förestår-

Såsom inledning torde man då böra börja med att klart 
för sig sjelf bestämma, hvad som oundgängligen fordras af 
en nationalrepresentation, som skulle kunna anses uppfylla 
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sitt ändamål. Den första fordran synes mig då vara, att re
presentationen medgifver och försäkrar alla de större intressen 
eller verkande krafter, som lefva i Staten, så väl dem, som 
uppstå genom gemensamhet i yrken, som dem, hvars för
eningsband bero af lokala förhållanden, att göra sig hörda 
och få framställa sina behof och sina anspråk. Dernäst måste 
representationen ega förmåga att med kunskap och rättvisa 
pröfva dessa anspråk, så väl med hänsigt till hvarandra, som 
med afseende på det helas högre fordringar och ändamål. 
Och sist måste representationen ovilkorligen kunna bringa 
sin egen tanke till ett bestämdt beslut, som rätt uttrycker 
dess kollektiva öfvertygelse.

Låtom oss nu se till, huru den föreslagna representa
tionen skulle komma att uppfylla dessa fordringar. Det för
sta vilkoret, eller att hvarje allmänt och lefvande intresse i 
statsorganismen skall kunna göra sig hördt, kan enligt min 
tanke icke anses vara tillbörligen garanteradt; ty om den 
samhällsklass, hvilken enligt förslaget obestridligen skulle få 
juridisk rätt att nästan enväldigt tillsätta representationen, 
ville begagna denna rätt, så kunde det inträffa att national
församlingen blef till den grad ensidigt sammansatt, att mån
gen vigtig, men lidande beståndsdel af samhället derstädes 
icke ens skulle finna en röst, som framförde dess klagan. 
Jag säger icke bestämdt att så skulle hända, men omöjligt 
är det icke, och detta är nog för att bevisa lagens felaktighet. 
Hvad åter det andra hufvudvilkoret vidkommer, eller säkerhet 
för representationens förmåga att oväldigt och insigtsfullt be
döma de enskilda intressenas konflikter med hvarandra och 
med Statens, så fruktar jag, att detta är nästan ännu min
dre betryggadt. Skälet ligger i samma ensidighet, som jag 
nyss anmärkt, och är för mycket uppenbart, för att vidare 
behöfva utvecklas. Den 3:dje egenskapen, som jag omnämnt 
såsom villkor för representationssättets duglighet, var, att den 
skulle kunna lätt bringa sina beslut till verklig öfverensstäm- 
melse med sina tankar, och härvid måste jag göra den an
märkning, att äfven detta är efter min förmening försvåradt 
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och fÖrfeladt genom en olämplig beredning af ärendena och 
genom den föreslagna öppna voteringen. Förslaget tyckes 
mig således illa uppfylla de aldra nödvändigaste fordringar 
på en väl inrättad representation.

Men det återstår nu att bedömma, huruvida felet ligger 
i sjelfva grundprincipen för den föreslagna representationen, 
eller i en felaktig tillämpning af depna princip. Jag är nu 
inne på frågan om de 2:ne stora, skilda åsigter, som inom 
detta Hus, så väl som annorstädes, hvar för sig ega sina if- 
riga anhängare och förfäktare, nemligen principerna for stånds- 
val och allmänna val. Ståndsprincipen hvilar ytterst derpå, 
att de, som idka ett gemensamt yrke, eller äro förbundna ge
nom samma lefnadsförhållanden, böra klassvis välja sina om
bud. Och denna åsigt om styrkan och vigten af en förbin
delse, grundad på likhet i menniskornas yrken och syssel
sättningar, har här, både nu och vid föregående tillfällen, 
samt stundom med mästerskap i framställningen, blifvit må
lad. Jag skulle önska att lika lifligt kunna framställa, som 
jag varmt känner, den djupa betydelsen af den grundprincip, 
hvarpå de allmänna valen hvila. Hvilken är då denna prin
cip? Jo, den är, att ett inre band förenar dem, som bebo 
samma trakt och äga en gemensam hembygd. Och jag skulle 
tro, att detta föreningsband, oberoende af stånd och vilkor, 
ingalunda eftergifver det andra i styrka och innerlighet. Eller 
finnes det någon ibland eder, mine Herrar, som är likgiltig för 
den plats, der hans vagga stod, eller der hans bästa ålder i 
verksamhet förflutit, och c^er han önskar att få sin graf bäd
dad? Finnes det någon, som ej blir varmare om hjertat, vid 
alla de minnen, som flyga honom till mötes, när han hör den 
dialekt, som talas i de trakter, der han blifvit uppfostrad, 
eller när han någon gång i främmande länder får höra ett 
ljud, som påminner om hans hembygd? Det är åtminstone 
min öfvertygelse, att denna känsla är ojemförligt starkare, 
än den som gemensamheten i yrket uppväcker, och jag på
står således, att, i valet emellan de förut nämnda tvcnne prin
ciperna, är det de allmänna valens, som ega den starkaste 



TAL BEN 28 AUGUSTI 1844. 17

roten i tingens och menniskornas inre, oföränderliga natur. 
Dessutom utesluter denna valgrund alldeles icke förenings- 
bandet af gemensamma yrken, ty tvärtom händer det väl 
oftast, att just samma yrke hufvudsakligen bedrifves af dem, 
som hafva samma boningsort.

Men ehuru, jag nu bjudit till att med abstrakta skäl 
styrka, hvarför jag företrädesvis hyllar den allmänna val
principen, så medgifver jag likväl, att, huru man ock må 
deducera, så blir det nästan en omöjlighet att, på den rena 
spekulationens väg, komma till någon absolut bevisning om 
hvad som häruti är rättast.

Man måste derför öfvergå till ett noggrant betraktande 
af de facta, som historien framställer, och enligt hvad jag 
deraf förmått uppfatta, visar det sig såsom ett af vår tids 
verdshistoriska tecken, att alla de små, skarpt begränsade 
kretsar, hvaraf samhällena fordom utgjort ett aggregat, allt- 
jemt sträfva att småningom försmälta i hvarandra och sam
manflyta till ett stort organiskt helt. Dessa bildningar upp
växte ur det kaos, den anarki, som fans under medeltiden, 
såsom en nödvändig följd af den allmänna rättslösheten, och de 
hafva gjort sin nytta. De hafva värnat den gryende friheten, 
de hafva uppehållit upplysningens döende låga, de hafva skyd
dat och förädlat arbetet; men det är med institutioner, som 
med individer och slägten — de lefva sin tid, och dö, när de 
enligt en högre plan hafva. uppfyllt sin bestämmelse. Och 
deruti ligger ingenting sorgligt; det är samma öde, som vän
tar oss sjelfva, som väntar allt hvad af menniskohand blifvit 
bildadt, och som icke bör innebära någonting förskräckande 
för den, som vet med sig, att han icke lefvat forgäfves. — 
Framför allt tror jag, att man i vårt land tydligen bör kunna 
skönja denna riktning i tidens stora sträfvanden.

Man har sagt, att det är Sveriges Stånd, som stridt för 
vår frihet, verkat för vårt väl, och, »ännu lefvande i fredligt 
förbund», (såsom orden föllo) lofva trygghet och lycka för det 
kommande. Jag bestrider allt detta på det bestämdaste. Jag 
påstår, att när man så framställer det förflutna, förvänder

2 
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man dess vittnesbörd, och när man så talar om framtiden, 
missleder man oss genom vanställandet af det närvarande. 
Jag påstår, att just ståndsförhållandena äro hos oss roten till 
den oro, som går genom tiden, så väl i dag, som under sekler 
af vårt lands historia. Just Stånden hafva vållat brytningen 
och öppnat svalget, som hotande vidgar sig med hvarje dag, 
och som, efter min tanke, icke kan fyllas, med mindre än 
att de sjelfva, liksom en Curtius i forna dagar, kasta sig der- 
uti, och dermed återbringa till försoning med sig sjelf det 
samhälle, som de genom sitt split hafva söndrat.

För att nu öfvergå till ett totalomdöme om sjelfva för
slaget, så anser jag det, enligt hvad jag förut sökt visa, utgå 
från en riktig grundprincip, men i tillämpningen vara behäf- 
tadt med så väsendtliga fel, att jag icke dertill med godt 
samvete kan gifva min röst. Förslagets hufvudsakliga fel
aktighet, som ensam är nog att bestämma mitt votum, består 
deruti, att det är ensidigt, och åt en enda samhällsklass öfver- 
låter en fhakt, som icke är motvägd af någon annan. Och 
så är menniskonaturen beskaffad, att hvarhelst ett öfvermått 
af makt finnes nedlagd t, som således alltjemt står på gränsen 
af missbruk, skall alltid, förr eller sednare, af ett eller 
annat skäl, på ett eller annat sätt, denna gräns blifva öfver- 
trädd och maktfullkomligheten öfvergå till maktmissbruk. 
Alla länders och alla tiders historia ligger öppen, för att be
visa sanningen deraf. Men jag hatar godtycke, förtryck och 
våld, och jag hatar allt detta lika innerligt, huru som helst 
det än må framträda, vare sig som nycker hos en despot, 
nesligt beroende af gunstlingar och favoriter, eller som sam
vetslösa befallningar hos ett tiomannaråd, som smygande mör- 
dhr i löndom, eller som décréter från ett convent, som öppet 
och fräckt skickar hvarje misshaglig stämma att tystas under 
guillotinen. Af hvad slag och hvad grad maktmissbruket ock 
må vara, så är det i alla fall lika farligt, lika odrägligt, och 
lika oförenligt med så väl samhällets som individernas välfärd 
och bestämmelse. Ett frö till möjlighet af sådant missbruk 
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ligger i förslaget, och detta är motivet, hvarföre jag voterar 
mot detsamma.

Det återstår för mig nu den pinsamma nödvändigheten 
att icke med tystnad förbigå det sätt, hvarpå man här går 
till väga vid bedömandet af detta förslag. Förslaget må 
hafva hvad fel som helst; det har rätt att fordra anständig
het i granskningen. Men man har här nedlåtit sig till uttryck, 
så låga och så smutsiga, att redan en någorlunda kännedom 
om hvad man är skyldig ett bildadt umgänges fordringar, och 
ännu mer lagstiftarekallets värdighet, derifrån borde hafva 
förskonat Ridderskapet och Adeln och dess åhörare, och som 
endast kunna besvaras med medömkan och tystnad. Andra 
talare hafva väl undvikit uttryck af denna art, men deremot, 
förledda af den ifver, hvarmed passionen yttrar sin mening, 
fällt ord af så smädlig, förnärmande och orättvis natur mot 
dem, som tillvägabragt förslaget, att man lika litet bort för
vänta att få höra sådant på detta rum.

Och slutligen skulle jag vilja lägga en varning djupt på 
hjertat af hvar och en, som menar väl med sitt land, och 
den är, att . . . så tvista om det lilla, som åtskiljer, att man 
ej glömmer det stora som förenar.
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TAL
på Riddarhuset den 5 September 1844.

(Angående titlars och högre värdighets förlänande.)

Högvälborne Herr Grefve och Landtmarskalk, Högloflige 
Ridderskap och Adel!

Månne det icke är det riktigaste sättet, när man vill 
argumentera för och emot en sak, att först och främst taga 
den sakens begge sidor i öfvervägande; tänka sig, å ena si
dan, alla de fördelar, som dermed vunnes, och, å den andra 
sidan, de olägenheter, som deraf kunde uppkomma? Allt hvad 
som vore en fördel, blir då ett argument för, och allt hvad 
som skulle medföra en olägenhet, blir ett argument emot sa
ken; hvaraf följer, att allt, som på detta sätt hvarken blir 
fördel eller olägenhet, icke kan vara något argument, hvar
ken för eller emot. A ena sidan har här nästan allmänt blif- 
vit åberopadt såsom ett argument mot förslaget, att ett kung
ligt prerogativ derigenom borttoges; men i denna omständig
het, blott och bart tagen, ligger, såsom jag förut sökt visa, 
ingen argumentation, utan först måste undersökas, huruvida 
detta prerogativ är nyttigt eller skadligt till sina följder. 
Deruti ligger frågan. Om detta kungliga prerogativ är nyttigt 
för landet, så är det rätt och tillbörligt att det finnes, och 
hvar och en bör i sin mån söka att försvara det; men om 
det kan visas, att detsamma motverkar det ändamål, för hvil- 
ket alla prerogativer gifvits och finnas, nemligen det allmänna 
bästa, så blir det icke något skydd för denna rättighet, att 
den utgör ett kungligt prerogativ. Frågans lösning kommer 
således derpå an, att visa nyttan eller skadan af sjelfva sa
ken, och icke att med ett stort ord söka afskära diskussionen 
derom och afleda uppmärksamheten ifrån sjelfva ämnet.
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De argumenter, som man här anfört, hafva, så vidt jag 
kunnat uppfatta dem, reducerat sig till följande. Man har 
sagt, att befordringssystemet skulle vinna genom titlarnes bi
behållande, att genom deras borttagande skulle uppkomma 
den olägenheten, att man förlorade ett medel att belöna för- 
tjensten, och att det förekom vissa tillfällen, då man behöfde 
kunna genom en titel höja personers anseende. Jag skall be 
att få upptaga dessa argumenter, och att först få betrakta 
den nytta, som titlarne kunna medföra, i afseende på be
fordringssystemet. Det är nyttigt, säger man, att på det 
viset kunna befordra en förtjent person på en genväg, och 
man har gått så långt, att män sagt det vara omöjligt att, 
utan en sådan rättighet till titlars utdelande, kunna tillbör
ligt bestrida tjenstgöringens gång inom alla tre de väsendt- 
liga delarne af administrationen. Jag skall blott betrakta 
frågan i afseende på en af dessa afdelningar, eller den mili
tära, öfverlemnande åt andra, att i afseende på de öfriga 
upptäcka och ådagalägga samma skefhet uti argumentatio
nen, som jag tror mig kunna bevisa hafva egt rum i afse
ende på militären. Man har t. ex. hemställt, huru tj ensten 
skulle förrättas, när en militärperson sjuknar. Jag svarar: 
på samma sätt som den hittills blifvit förrättad, nemligen så, 
att när så erfordras, blifver någon af närmaste lägre grad 
dertill kommenderad, utan att någon högre titel förlänas. Så 
går det till, och icke så, att strax en ny utnämning sker till 
den grad, inom hvilken sjukdomsfallet inträffat. Man har 
frågat, huru den nyttiga inrättningen Marieberg skulle kunna 
begagnas, om den föreslagna förändringen antogs. På samma 
sätt, som jag och många andra den nu begagnat. Det är ett 
stort misstag, om någon tror, att för detta äådamål några 
tomma titulaturer behöfvas. Ett visst antal från hvarje rege
mente får tillstånd att begagna läroverket; dessa blifva dit- 
kommenderade, och de öfriga vid stationerna bestrida tjen
sten derstädes. Detta är hela proceduren, och hvad har detta 
att göra med titelväsendet? Vidare har det blifvit sagdt, att 
om i fält en duglig person särdeles utmärker sig, så att han 
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t. ex. borde vinna befordran till kaptensgrad, så skulle detta, 
enligt det nya stadgandet, ej kunna ske utan att en annan 
blefve ihjälskjuten. Menas härmed befordran till ett verkligt 
befäl, så förutsätter detta visserligen äfven en vakance, och 
om ingen afgång sker på samma gång, så får han vänta tills 
ledighet inträffar; men är dermed någon skada skedd? Hans 
förtjenst må vara i minne och belönas vid första tillfälle. 
För öfrigt får jag fästa uppmärksamheten derpå, att här al
drig varit fråga om att borttaga K. M:ts rättighet att nämna 
surnumerärer, hvilka gå in uti den aktiva tjenstgöringen. 
Denna rättighets fortfarande har ingen bestridt, utan det är 
nu endast fråga om titlars utdelande, då de icke förenas med 
tillhörande embete och tjenst. Detta vare sagdt om tjen- 
stens behöriga gång inom den del af administrationen, som 
jag känner, och jag tror, att samma förhållande äfven in
om de öfriga eger rum, nemligen att inga olägenheter skulle 
uppstå.

Jag kommer nu till den punkten, hvilken af handlar 
ifrågavarande rättighet, såsom ett belöningsmedel. Begreppet 
om belöning förutsätter naturligtvis, att saken måste efter- 
sträfvas af den, till hvilken den gifves, och att det allmänna 
tänkesättet dervid fäster begreppet om en fördel, eller ett 
högre anseende. Måhända är förhållandet så ännu med dessa 
tomma titlar; men jag påstår, ätt detta hvilar på en falsk 
åsigt, både hos den belönade personen sjelf och hos allmänna 
omdömet. Det är lagstiftarens pligt att så stifta sina lagar, 
att de, så vidt möjligt är, inverka förädlande på det allmänna 
omdömet och icke missleda detsamma, hvilket måste blifva 
förhållandet, om lagen gör det till belöning, som icke bör så 
anses. Derigenom gifves en falsk riktning åt det sträfvande 
efter ära och utmärkelse, som är driffjädern till så många 
stora handlingar, och som icke bör riktas på flärd och ytlig
het, hvilket ingalunda bidrager till enskildt och allmänt väl. 
Jag påstår deremot, att de väsendtliga fördelarne af detta 
förslag äro i främsta rummet hvad jag nyss sade, att det 
skulle välgörande inverka på det allmänna omdömet om hvad 



TAL DEN 5 SEPTEMBER 1844. 23

som egentligen bör anses såsom värdt att eftersträfva och 
såsom medförande anseende. Det är väl också skäl, att uti 
detta fall, såsom uti andra lefnadsförhållanden, hvarje sak får 
motsvara sin benämning. Titelväsendet inverkar för öfrigt 
högst menligt på de enskilda lefnadsförhållandena, och det 
har blifvit citeradt af flera talare här, att den inbillade hö
gre värdighet, som titlar medföra, ofta uppäggar till ett der- 
emot svarande lefnadssäft, som öfverstiger den sålunda belö
nades förmåga, och mången gång medför hans ekonomiska 
undergång.

Man har här sagt, att om icke iitlar utdelades och ver
kade som afledare för fåfängan, så skulle densamma i stället 
kasta sig på något annat, t. ex. på lux i mat och kläder. 
Detta är, efter min tro, en stor förvillelse, och långt ifrån att 
vara en afledare, är detta flärdfulla titelväsen just en inledare 
till lux och öfverflöd; och om man icke intill roten af hugger 
detta falska begär och detta falska,tvång, som man derige- 
nom får, att lefva öfver sina tillgångar, så skall det medföra 
samma menliga följder som hittills. Derjemte finnes det en 
omständighet, som • jag ännu icke hört uttalas vid sitt rätta 
namn, hvartill denna rättighet att utdela titlar kan gifva an
ledning, nemligen att om någon Regent vill begagna sig deraf, 
så är det ett högst verksamt medel till korruption. Sällan 
söker man numera framdrifva sina afsigter genom direkt be- 
stickning, utan i stället begagnas då den mera oskyldiga for
men att smickra fåfängan och tillfredsställa en eller annan 
befintlig svaghet, och då kan detta medel blifva farligt i han
den på den, som tilläfventyrs skulle vilja begagna det. Vid 
lagstiftning är det icke nog att afse den närvarande tiden, 
ty en lag måste betraktas objektivt, och allt subjektivt afse- 
ende på det bestående utelemnas. Derföre torde det icke 
heller vara otillbörligt att, äfven under nuvarande förhållande, 
yttra sig öfver det, som under andra omständigheter i tider
nas längd kunde inträffa.

Då jag sålunda tror mig hafva visat, att de olägenheter, 
man förespeglat skola blifva en följd af förslagets antagande, 
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ingalunda inträffa, men att sådant deremot skulle medföra 
väsendtlig nytta, så voterar jag naturligtvis för förslaget och 
hoppas, att Ridderskapet och Adeln deruti förenar sig med de 
öfriga Stånden, som i detta fall (man må säga hvad som helst) 
äro mera opartiska domare, än vi, som alltid måste anses 
mer eller mindre döma i egen sak.
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YTTRANDE
på Riddarhuset den 25 September 1844.

(Angående tillsättning af ordförande i Utskott m. m. genom val.)

Högvälborne Herr Grefve och Landtmarskalk, Högloflige 
Ridderskap och Adel!

Ehuru ämnet redan tyckes vara väl utredt, utbeder jag 
mig dock att få yttra några ord, i afsigt att något närmare 
skärskåda de skäl, som blifvit anförda mot förslaget. Så vi dt 
jag har kunnat sammanfatta dessa skäl, torde de kunna, re
sumeras till följande: att Utskotten vore mindre kompetenta. 
att bedöma sina ledamöters lämplighet till ordförandeplatsen 
än Ridderskapet och Adelns elektorer; att om ordförande val
des, så skulle detta leda till valens förnyande åtskilliga gån
ger, och slutligen kanske dagligen; att förändringen vore partiel 
och isolerad och derföre olämplig; att något behof af förän
dringar icke förefunnes; och slutligen att densamma innebure 
en koncession å Riddersskapets och Adelns sida, som vore 
hvarken skälig eller rättvis.

Jag utbeder mig att få granska dessa momenter särskildt. 
Det första, eller att Utskotten icke skulle vara nog bekanta» 
med sina ledamöter, har, som mig synes, så tillfyllest och så 
segrande blifvit vederlagdt af Gr. Cronhjelm, att jag ej vet, 
huru man derom vidare kan hysa mer än en tanke; ty sol- 
klart måste det vara, att de personer, som kunna komma i 
fråga till Utskottsordförande, icke äro alldeles okända nykom
lingar, utan sådana personer, som redan förut genom vana 
och erfarenhet förvärfvat sig skicklighet, och derigenom äfven 
anseende i det allmänna. Hvad åter beträffar den förespeg- 
lade vådan och olägenheten af valens beständiga förnyelse. 
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sâ anhåller jag att man täckes hålla sig till hvad som är 
föreslaget, och icke till sina egna fantasier. Förslaget talar 
blott om ett val, och allt hvad som ordas om andra suppo
nerade förhållanden hör således alldeles icke till saken, utan 
är, såsom argument betraktadt, blott och bart ett sofisteri, 
hvarmed man säkerligen icke vinner någons öfvertygelse, och 
hvars hela värde torde inskränka sig till att få en pretext 
mera för sitt afslag. Man har klandrat förslaget, emedan det 
vore partielt, isoleradt, och derför yrkat dess förkastande; 
men jag frågar eder, mine Herrar, huru man väl skall bete 
sig för att göra alla till viljes. Om någon större, mera genom
gripande förändring föreslås, hvad händer då? Jo, då ropas 
öfverljudt om omstörtningsförsök, om det gamlas upprifvande 
från grunden, om brist på sans och måtta o. s. v. och för
slaget duger ej, emedan man måste gå varligt till väga. 
Nå väl! nu förekommer ett annat förslag, der dessa principer 
blifvit följda; man har skonat det kära gamla till sina grun
der och föreslår blott en partiel förändring; detta borde väl 
då vara en förtjenst. Nej! nu är förhållandet omvändt, och 
förslagets egenskap att endast delvis söka närma sig ett bättre 
blir klandradt och blir ett skäl till dess förkastande. Är väl 
detta förfarande billigt? Är det väl konseqvens i dessa argu
menter? Jag hemställer detta till eder sjelfva, mina Herrar. 
Man har talat om obilliga koncessioner. Jag påstår deremot, 
att rättvisa här ligger till grund för förslaget, derför att 
principen i vår Ståndsförfattning är den, att Stånden skola 
vara jemlika i rättigheter, och denna jemlikhet kan väl ej 
anses ega rum, om det ena Ståndet besitter ett prerogativ 
framför de andra? Man har sagt, att en dylik förändring ej 
behöfves, och för att bevisa detta, har man talat om de ut
märkta personligheter, som för närvavande fylla ordförande
platserna i Utskotten. En annan talare har derjemte talat 
om upphofvet af denna motion och gjort en föga passande 
sammanställning af personligheter. Jag lemnar derhän, om 
det skett för att discréditera förslaget eller personerna eller båda 
delarna, men jag hemställer i allmänhet, om det är tillbörligt 
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att sâ gâ till väga, om det kan kallas »fair play», att pâ detta 
sätt liksom draga en ring omkring sig, hvarinom grannla- 
genhetskänslan förbjuder motståndaren att gå. Vore det der- 
emot tillständigt att citera personligheternas egenskaper såsom 
stöd för sina meningar, så skulle jag måhända på denna väg 
äfven komma lika långt, som de Herrar, hvilka begagnat sig 
af ett sådant stridssätt — I korthet hafva nu alla de an
märkningar blifvit upptagna, som utgöra sjelfva qvintessencen 
af motsidans argumenter, och jag öfverlemnar åt en hvar att 
bedöma huru pass bevisningskraft de ega.

De positiva skälen för förslagets antagande äro redan så 
fullkomligt utredda, att jag har föga att tillägga. Likväl 
skulle jag vilja fästa Ridderskapets och Adelns synnerliga upp
märksamhet derpå, att den föreslagna åtgärden otvifvelaktigt 
skulle höja Ståndets anseende, både genom den förtröstan på 
sin egen duglighet, som en sådan fri täflan om ordförande
platserna skulle tillkännagifva, och ännu mera genom det fak
tiska erkännandet af öfverlägsen skicklighet bland Ridderska
pets och Adelns ledamöter, hvarje gång en sådan kallades 
till ordförande, hvilket efter min öfvertygelse oftast skulle 
blifva händelsen. Jag anser derför, att förslaget är rättvist 
till sin grund, nyttigt till sina följder, och att det för när
varande vore särdeles klokt och värdigt, om Ridderskapet och 
Adeln dertill lemnade sitt bifall.
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YTTRANDE
på Riddarhuset den 25 September 1844.

(Angående sammå ämne.)

Högvälborne Herr Grefve och Landtmarskalk, Högloflige 
Ridderskap och Adel!

Man tyckes liksom hafva känt med sig sjelf, att de först 
framställda skälen varit otillräcklige, och man bar derför 
uppsökt andra. Listan har också blifvit temligen lång, men 
jag utber mig några ögonblick, för att äfven få kasta ett 
granskande ögonkast på dessa nya argumenter, som efter min 
förmening bevisa lika litet som de förra. Man har tagit så
som någonting alldeles afgjordt, att om valen till ordförande 
verkställdes inom Utskotten, så skulle dervid orättvisa och 
partisinne ovilkorligen utgöra de rådande bevekelsegrunderna. 
Detta är en förutsättning, som fordrar bevis, innan den gäller 
för något; men om jag ock undantagsvis skulle medgifva 
möjligheten häraf, så frågar jag i min tur, om icke samma 
möjlighet existerar nu, då valen verkställas inom Riddarhuset? 
Månne det vore alldeles omöjligt att citera exempel på ett 
sådant inflytande vid valen härstädes af så väl ordfÖranderna, 
som större delen af ledamöterna inom Utskotten?

I afseende på nyttan eller onyttan af valprincipen i all
mänhet, har Herr von Hartmansdorff här utbredt sig vidlyf
tigt eller rättare, gjort sin politiska trosbekännelse. Den må 
i detta afseende gälla hvad den kan, men dylika doctrinära 
utredningar af generela satser höra icke hit; jag kan såle
des förbigå den af aktning för Ridderskapets och Adelns 
otålighet. Man har sagt, att om Utskotten sjelfva tillsatte 
ordförande, så skulle det ledti till förtryckande af minoriteten. 
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Men huru kan detta påstås? Jag inser ej, hvarför minorite
ten genom ett sådant förhållande skulle blifva förtryckt, och 
hvarför icke densamma skulle vara lika oförhindrad att söka 
göra sin mening gällande och frambära sina skäl, fastän 
Utskottets ordförande tillhörde majoriteten. Man har äfven 
sökt visa, att det icke vore uti sin egen sak, som Ridder- 
skapet och Adeln besluter, ty, säger man, då skulle Rikets 
Ständer med samma skäl anses besluta i egen sak, när fråga 
är t. ex. om beskattningen etc. Detta låter visserligen säga 
sig, men efter min förmening också blott såsom en talfigur, 
ett sätt att bortblanda saken, enär man annars i omvändt 
förhållande lika väl skulle kunna påstå, att man talar i egen 
sak, så snart det rörer menskligheten i allmänhet, och så 
långt torde väl icke begreppet af dessa ord, enligt vanligt 
språkbruk, kunna utsträckas.

Slutligen har man sagt, att jemnlikhetsprincipen i detta 
fall icke skulle kunna etableras utan skada för det allmänna, 
i anseende till den olika tillgång på förmågor, som förefin
nas inom de respektiva Stånden. Detta vore alldeles riktigt, 
om principen tillämpades på det sätt, att ordförande ovilkor- 
ligen skulle turvis tillsättas af hvarje Stånd, ty visserligen 
torde vissa Stånd i allmänhet ega lämpligare subjekter der- 
till än andra; men sådant har ju icke heller blifvit yrkadt, 
utan blott rättigheten att få uppsöka skickligheten hvar den 
finnes, oberoende af Adels-matrikelns nummerordning. Att de 
högre embetsmännen, till följd af vana och erfarenhet, såsom 
här har blifvit yttradt, företrädesvis skulle vara lämpliga till 
ordförander, medgifver jag gerna; men just derför att dessa 
lika ofta sitta i den nedra, som i öfra delen af Riddarhuset, 
torde den föreslagna åtgärden vara nödig för att tillbörligt 
kunna göra deras talenter fruktbärande för det allmännas väl.
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TAL
på Riddarhuset den 18 December 1844,

(Angående Riksbankens ställning).

Högvälborne Herr Grefve och Landtmarskalk, Högloflige 
Ridderskap och Adel!

Skall realisationen upprätthållas? — Hvilka åtgärder for
dras för dess bestånd? — Hvad fordra klokhet och rättvisa 
mot våra näringar i detta afseende? — Under dessa synpunk
ter skall jag taga mig friheten att inför Ridderskapet och 
Adeln helt kort betrakta det förevarande ämnet, och i sam
manhang dermed framställa några få reflexioner, på förhand 
utbedjande mig Husets öfverseende om de icke ega nog värde, 
för att, efter så utförliga afhandlingar som föregått, och vid 
denna sena timma, rättfärdiga mitt anspråk på några ögon
blicks uppmärksamhet.

Första frågan var: skall realisationen upprätthållas? — 
Jag tycker mig här höra ett temligen enstämmigt svar, att 
derom är alls icke frågan. Jo, mina Herrar, just derom är 
frågan. På denna punkt sammanlöpa ändock slutligen allas 
tankar, vare sig som farhågor eller som förhoppningar, och en 
ny katastrof i vårt penningeväsende står kanske närmare för 
handen än man vill tro, antingen såsom en tvångsåtgärd, i 
fall man utan återvändo fortgår på den falska bana, der man 
hittills gått, och der man ännu vandrar, eller också (hvad 
som vöre ännu sämre) såsom en följd af formliga beslut, dem 
åtskilliga mäktiga intressen redan söka att mer eller mindre 
direkt utverka eller förbereda. Jag säger detta rent ut, ty 
det är min innerliga öfvertygelse, stödd på hvad jag hört och 
förnummit, att på djupet och på botten af den stora finan- 
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ciela rörelsen inom opinionen i landet, ligger ingenting min
dre än en önskan att realisationen måtte sprängas.

Ännu har man • väl icke, annat än undantagsvis, utsagt 
detta i bestämda ord, utan blott preludierat deråt och känt 
sig före med några generella förklaringar, att en mera än 
100-årig erfarenhet borde lära oss omöjligheten af realisatio
nens upprätthållande, och att silfret ofelbart alltid skall gå 
ur landet, intill dess man vidtager det enda verksamma och 
radikala korrektivet som finnes, nemligen förbud mot dess ut- 
vexling. Så talar man, och en patriotisk omsorg för beva
randet af Rikets metalliska valuta får gälla som motivet till 
den önskade åtgärden; men der bakom ligger likväl en annan, 
ganska enkel och lätt insedd beräkning. Denna är, att i sam
ma mån som myntet, genom en rubbning i realisationen, skulle 
försämras, i samma mån skulle också skattebidragen derige- 
nom nedsättas. Kalkylen är riktig, och slutsatsen ligger så 
närhändt, att den kan fattas af en hvar. Härmed förenar sig 
också ett annat stort intresse, som olyckligtvis hotar att snart 
nog blifva nästan lika så allmänt som de skattskyldiges — 
jag menar de gäldbundnes. Den som har skulder att betala, 
han tänker: hvad gör det mig om myntvärdet faller? Jag 
liqviderar så mycket lättare.

Detta kan redan tyckas vara strängt, fastän blott yttradt 
i allmänhet, och ännu mindre kan min mening vara, att påstå, 
det hvarje skattskyldig eller skuldsatt resonnerar så egoistiskt, 
men det är min bestämda öfvertygelse, att dessa tankar slagit 
djupare rötter än man förmodar. Hvad skall man dessutom 
tro, när man hör upplysta män, som, efter de mörkaste mål
ningar af nuvarande förhållanden, konkludera derhän, »att 
man bedragit oss på realisationen?» (jag hörde detta sednast 
yttras på konferensen i går under mycket bifall). Nej, man 
har icke bedragit oss på realisationen, utan tvärtom, man har 
derigenom' afbrutit ett fortsatt bedrägeri. Detta har man 
gjort, mina Herrar, ty bedrägeri var det, när den enskilde, 
utan sitt förvållande och Utan att kunna skydda sin rätt, 
plundrades på en lagligen ärfd, eller genom arbete samlad 
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egendom, som bortsmälte i hans händer. Bedrägeri var det, 
när man med ett ständigt förminskadt mått mätte ut betin
gade vilkor, vare sig mellan enskilda, eller vid Statens godt- 
görelse för samvetsgrant uppfyllda förbindelser. Den lagstift
ning, som tillåter och legaliserar dylikt, den handlar efter mitt 
begrepp oärligt, och illa vårdar sig det folk om sin national
ära, som ej lägger redlighet och tro och heder såsom orubb
lig grundval för sin lagstiftning.

Vill man deremot detta, vill man att aftal, lagar och löf
ten skola hållas i helgd, med ett ord, vill man att realisatio
nen skall upprätthållas, stå måste man också en gång lära sig 
att förstå och att underkasta sig de naturliga och oundvik
liga följderna deraf. Och dessa följder äro, att understundom 
tillfälliga rubbningar nödvändigt måste uppkomma i samman
hang med föränderliga konjunkturer, och dessutom framför 
allt, att man måste ställa sina utgifter i öfverensstämmelse 
med sina inkomster, så att man nöjer sig med att lefva på 
det man förtjenar och icke derutöfver, vid äfventyr att eljest 
såsom straff för sin svaghet eller lättsinnighet förr eller sed- 
nare hemsökas af ekonomiska bekymmer och olyckor.

Jag öfvergår nu till den 2:dra af de framställda frågorna, 
nemligen Iwilka åtgärder fordras för realisationens bestånd? — 
Men för att kunna med någon säkerhet inse detta, synes det 
mig att man först borde undersöka och göra sig väl reda för, 
hvad det verkligen är, som vållat den närvarande förlägen
heten. Detta är ett moment, som helt och hållet saknas i 
Utskottets arbete, ehuru jag tror, att en dylik noggrann under
sökning af det ondas egentliga orsaker just der hade varit på 
sin rätta plats. Men till saken. Hvad är det som harhändt? 
Hvad är det som passerar under våra ögon? — Jo, det hände 
för ett tiotal af år sedan, eller deromkring, att tillgången på 
penningar hastigt ökades. Utländska kapitaler indrogos, pri
vatbanker bildades, penningarne spredos genom lån på mång
faldigt sätt, och följden blef hvad den naturligen, och lika 
visst som 2 gånger 2 är 4, alltid måste blifva. Den första 

‘ effekten var, att alla priser stego. Då tänkte också alla: Passa 
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nu på, nu är rätta tiden inne, nu skall man skynda sig att 
skära guld med tälgknifvar. Och nya företag begyntes och 
försöktes i alla möjliga riktningar, mera eller mindre nyttiga, 
ofta illa beräknade. Men nu kom den andra akten af skåde
spelet. Genom den stora mängden af nya spekulationer och 
deraf följande hastiga förökning i produktion, uppkom äfven 
en stark konkurrens, afsättningen blef trög, varorna föllo åter 
i pris, och de lofvande företagen realiserade ingalunda de 
sangviniska förhoppningarna. Emedlertid nalkades tidpunk
ten, då lånen skulle omsättas; amortering och räntor måste 
betalas, men valutorna gåfvo ingen vinst, och hvarest taga 
medlen? — Genom nya lån.— Ja, men de enskilda voro alla 
i förlägenhet och kunde icke låna vidare: ergo måste Banken 
göra det. Men Banken var också sjelf bragt i trångmål, ty 
handeln, som utsträckt sig i likhet med den öfriga rörelsen, 
måste liksom denna äfven vidkännas reaktionen; en indrag
ning blef nödvändig, remisserna måste liqvideras och silfret 
reste öfver hafvet.

Så ungefär har förloppet varit, så ungefär är förhållan
det; nöden står för dörren, jämren höres från alla landsändar, 
men man tyckes icke begripa eller vilja begripa, att allt detta 
följer, såsom en ren nödvändighet, af sig sjelf. All öfverret- 
ning verkar som ett rus: kraft för ögonblicket, men slapphet 
och olust efteråt. Enligt min förmening, måste man derför 
underkasta sig denna naturliga återgång och en gång afstå 
från den falska föreställning, att man i längden kan bota ett 
ondt genom det ondas egna orsaker. Bättre är att stämma i 
ån än i strömmen. Jag medgifver visserligen, att den när
varande ställningen är svår och bekymmersam och kännes 
tung för den som lider, men allt ondt har sin öfvergång, och 
just i den omständigheten, som nu kännes mest tryckande, 
nemligen de låga priserna, ligger den säkraste garantien föl
en bättre framtid i financielt hänseende; ty det är påtagligt, 
att i den mån som priserna på våra inhemska produkter falla, 
så blifva också de utländska varorna relativt dyrare; de kunna 
då ej mera så lätt afsättas, importen ställer sig sjelfmant i 

3
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jemvigt med exporten, och denned är också den stora hemlig
heten funnen, att skydda och upprätthålla realisationen.

Den 3:de frågan var: Hvad fordrar klokhet och rättvisa 
mot våra näringar vid pcnningeväscndets reglerande? Jag 
har redan förut antydt hvad jag härvid anser vara rättast. 
Det är: först, att ej skapa en industri på annan grund än 
den enda, som kan betrygga dess säkra, jemna och varaktiga 
utveckling, d. v. s. på redan samlade kapitaler; och sedan 
låta densamma i allmänhet hjelpa sig sjelf. Enligt min åsigt 
är detta regeln, men denna regel måste likväl någon gång 
modifieras, då en tillfällig kris eljest skulle verka förstörande 
på landets näringslif. Men dervid bör dock i hvar je fall noga 
pröfvas och utredas, huruvida de orsaker, som vållat förlägen
heten, äro öfvergående, eller om de tillhöra sjelfva sakens natur 
och således fortfarande verka. Äro de öfvergående, såsom 
t. ex. missväxt, krig, eldsvådor, då är det efter min öfverty- 
gelse klokt och rätt, att Staten träder emellan med sin kredit, 
och med ett kraftigt handtag hjelper äfven det tillfälliga hin
dret; är åter orsaken icke af sådan natur, utan det onda har 
sin rot djupare ned i felaktiga grundförhållanden, och deraf 
kan förutses, att hjelpen icke kan medföra verklig och varak
tig bot, utan endast blir ett palliativ, som lindrar för ögon
blicket, då bör den ej heller lemnas. Sådan är efter min för
mening grundsatsen för Statens ingripande i näringslifvet, ut
tryckt i sitt kortaste sammandrag.

Låtom oss nu ett ögonblick uppehålla oss vid några punk
ter af den tillämpning, som Utskottet framställt i sitt förslag. 
Såsom ett medel att öka Bankens säkerhet och betrygga reali
sationen, har Utskottet föreslagit, att grundfonden skulle för
stärkas, så att densamma utgjorde 10 millioner, deraf 5 millio
ner borde bestå i lätt realisabla papper. I förbigående vill 
jag anmärka, att denna föreskrift om hvad som skall utgöra 
grundfonden är oegentlig och hvilar på ett oklart begrepp, ty 
grundfond är ingenting annat än öfverskottet af behållnin
gen, och då denna behållning består af lösa och fasta panter, 
skuldebref, silfver m. m., så kan hvilkcn del som helst häraf 
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hänföras till öfverskottet. Detta beror på, huru man räknar. 
Rättast hade väl således varit, att uttrycka sig bestämdt och 
säga, att så och så mycket skall Banken alltid hafva dispo
nibelt af sina tillgångar. Men, för att återkomma till den så 
kallade grundfonden och dess föreslagna ökning, så tror jag, 
att såsom en åtgärd till Bankens säkerhet tjenar denna ökning 
till föga eller intet, och i andra afseenden är den skadlig. 
Den enda nytta, som Banken deraf skulle kunna hemta för 
sitt bestånd, kan aldrig vara någon annan än den indirekta, 
att dess kredit derigenom skulle stärkas i allmänna opinion, 
ty direkt utöfvar den ingen verkan på Bankens förmåga att 
uppfylla sin första förbindelse, det är att vexla med silfver. 
Först om Banken kommer på obestånd och en utredning skall 
ske, då först blir grundfonden behöflig, ty vid en forcerad 
realisering skulle lätt kunna hända, att tillgångarna ej upp- 
ginge till sitt beräknade och verkliga värde, och ett deficit 
skulle således uppstå, om intet öfverskott d. v. s. ingen 
grundfond fans. Men allt hvad grundfonden innehåller utöfver 
detta behof, tjenar till intet, och Banken kan med 100 millio
ners öfverskjutande fordringar likafullt spela bankrutt, om den 
icke egcr silfver för sitt vexlingsbehof. Hvad som garanterar 
Bankens säkerhet är således icke stora nominella tillgångar, 
utan dessa tillgångars egenskap att när som helst, vid före
fallande behof, kunna förvandlas i silfver, och det, som blifvit 
föreslagit i denna syftning, verkar således direkt till målet, 
ehuru jag betviflar att Utskottet varit särdeles lyckligt i sättet 
att realisera denna idé. Genom att mobilisera sina tillgångar 
vinner Banken dessutom förmåga att, utan fara för sitt eget 
bestånd, vid de tillfällen, då näringarne lida af en temporär 
stayuation, komma dem till hjelp, och detta bör den göra, 
äfven om dertill skulle behöfva tillgripas ultima ratio, eller 
skuldsättning. Men—jag upprepar det ännu en gång — också 
endast under bestämd förutsättning att förlägenheten vore till
fällig och hjelpen verkade godt, icke blott för ögonblicket 
utan för framtiden, skulle jag våga tillstyrka en sådan åtgärd.
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Härvid möter likväl en stor svårighet. Huru skola dessa 
förhållanden kunna bedömas? Och hvem skall bedöma dem? 
Naturligtvis Bankostyrelsen; men dess grundlagsenliga sam
mansättning är olyckligtvis så beskaffad, att jag måste be
känna, att jag dertill anser den föga qvalificerad. Och likväl 
ingriper behandlingen af dessa frågor djupt i både Bankens 
och hela samhällets välgång. — Förhållandet är bedröfligt, 
men då ingen annan utväg finnes, måste man tills vidare låta 
dervid bero och hoppas på det bästa.

Enär Ridderskapet och Adeln nu icke kommer att fatta 
några beslut, anser jag hvarken nödigt att ingå i en vidlyftig 
detalj-granskning af Utskottets betänkande, eller att fram
ställa mina meningar i alla dess delar under formen af posi
tiva yrkanden, helst Herrar Elektorers förtroende (mera smick
rande än kärkommet) i dag beredt mig tillfälle, att framdeles 
inom Utskottet förfäkta mina åsigter. Så till vida vill jag lik
väl resumera mitt fragmentariska yttrande, att jag såsom dess 
resultat framställer den bestämda förklaringen, att Bankens 
och realisationens orubbliga bestånd går framför allt. Natio
nens ära och redlighet stå i pant derfor. Visserligen böra 
också landets näringar sorgfälligt vårdas, och vid kritiska till
fällen på ett förståndigt sätt understödjas, men i allmänhet 
gäller det dock som regel, att de måste gå sin egen väg och 
kämpa sina egna strider. Denna nödvändiga sanning måste 
de sjelfva inse och lägga väl på hjertat, ty derpå hvilar deras 
bestånd och trefnad för framtiden. Jag hyser också den för
hoppning, att när det gäller ett sådant mål, som att icke åter 
belasta vårt gamla land med skammen af en ny nationalbank
rutt, så skall här finnas nog ståndaktighet, försakelse och 
fosterlandskärlek för att leda dessa strider till en god utgång.
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TAL
på Riddarhuset den 8 Februari 1845.

(Antjtujnde lika arjsrätt för medlemmar af Adeln.)

Högvälborne Herr Grefve och Landtmarskalk, Högloflige 
Ridderskap och Adel!

Då sjelfva hufvudfrågan, från hvars rot detta nya sido
skott uppvuxit, förevar, deltog jag hvärken i öfverläggnin- 
gen eller i voteringen. Jag är således, i anseende till frågans 
föregående behandling, helt och hållet neutral. Äfven i af- 
seende på den slutliga utgången är jag i enskild måtto full
komligt ointresserad, ty det är omöjligt, att den kan för mig 
inverka, hvarken till fördel eller skada. Jag torde således 
kunna yttra mig här, utan att influeras, hvarken af den tysta, 
ofta omedvetna känsla, hvarifrån ingen kan helt och hållet 
frigöra sig, när det gäller ett eget intresse, ej heller af den för
kärlek, hvarmed man gerna förfäktar en sats, som man förut 
sökt genomdrifva.

Jag får då till en början förklara, att jag finner ganska 
naturligt, att de, som önska bibehållandet af den olika arfs- 
rätten, äfven söka att förfäkta detta prerogativ så långt, som 
lagliga medel det tillåta; men det kommer också derpå an, 
huruvida man icke nu har öfverskridit denna gräns och sökt 
verka för sitt mål med andra än de tillåtna medlen. Jag 
lemnar derhän, huruvida icke redan en presumption emot rik
tigheten af den nya åsigt, som nu framställes, ligger deruti, 
att Ridderskapet och Adeln sjelf vid föregående tillfällen, både 
vid denna riksdag och vid de förflutna, sett saken olika; jag 
lemnar äfven derhän, huru pass klokt det kan vara, att på 
detta sätt förflytta frågan ifrån naturen af en vanlig lag
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fråga, öfverlemnacl till Konungens profiling och afgörande, in 
på ett politiskt partiområde, som jag tycker, att man, under 
nuvarande tider, borde omsorgsfullt undvika; jag skall blott 
och bart ingå i profiling af det förslag, hvarom öfverläggnin- 
gen nu rörer sig.

Man finner då lätt, att den föreslagna underdåniga skrif- 
velsen till sin indelning sönderfaller i 3:ne särskilda momen
ter. Först söker den bevisa, att Ridderskapet och Adeln icke 
bör afstå från den olika arfsrätten; sedermera säges det, att 
Ridderskapet och Adeln på grund af rättighet icke beliöfvcr 
från denna arfsrätt afstå, och för det tredje, att Ridderskapet 
och Adeln icke heller vill eftergifva densamma.

Den första delen eller bevisningen, hvarför Ridderskapet 
och Adeln icke bör ifrån den olika arsfrätten afstå, innehåller 
endast de skäl, som skola visa vigten och nyttan af denna 
lag; den rörer således helt och hållet sjelfva hufvudfrågan och 
bör derför nu förbigås, såsom redan förut härstädes afhand- 
lad och i dag icke hörande till ämnet. Alltsammans koncen
trerar sig följaktligen på den afdelning, som söker att ådaga
lägga rättigheten för Ridderskapet och Adeln, att icke utan 
eget begifvande behöfca från den olika arfsrätten afstå. Denna 
bevisning hvilar ytterst och allenast på sjelfva premissen, som 
antager, att arfslagarne i Sverige äro särskilda, personliga och 
egna för hvarje Stånd. Men detta antagande, som, efter mitt 
begrepp, är en fullkomlig förvillelse, torde först behöfva styr
kas med bevis, innan det får gälla som giltig grund för de 
följande slutledningarne. Det är svårt att vidare säga någon
ting utöfver det, som af Herr Berg von Linde och Lagerhjelm 
redan blifvit anfördt, och som så slående visar oriktigheten af 
den framställda satsen; men jag anhåller dock att få ytter
ligare tillägga några ord.

Första frågan blir då: Finnes ingen allmän arfslag i 
Sverige, derför att 1734 års allmänna lag innehåller särskilda 
bestämmelser för de särskilda Stånden? Orimligt! ty då skulle, 
af samma skäl, nästan ingen allmän lag finnas, utan alla de 
särskilda fall, som den allmänna lagen omfattar, bilda enskil- 
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da, exklusiva lagar. Så stadgar t. ex. Rättegångsbalken, att 
uti tvister emellan hemman af viss jordnatur, är forum och 
ordningen helt olika än mellan hemman af annat slag; men 
icke kan man derfore säga, att dessa jordnaturer hafva hvar 
sin enskilda Rättegångsbalk, utan det är en allmän gemensam 
lag, som här, liksom i allt öfrigt, afhandlar de olika fallen.

För att nu vidare undersöka, om arfslagarne i Sverige på 
något annat skäl kunna anses vara enskilda lagar eller blott 
särskilda fall, som den allmänna lagen omfattar, delar jag 
fullkomligt den talares mening, som sade, att en sådan under
sökning borde grundas på historiska förhållanden. Man fin
ner då, just såsom han uppgaf, att från urminnes tid har en 
olika arfsrätt existerat här i Sverige. Om man då går till
baka ända till landskapslagarne, så finner man denna olikhet 
vara så stor, att, inom samma slägtled, ärfde döttrar icke, 
när söner funnos, hvilka då togo allt, eller såsom orden lydde 
i Östgöta-lagen: »der gånge hatt till och hufva från». Något 
senare förändrades detta derhän, att qvinnans arfsrätt be
stämdes till hälften emot mannens, och när landskapslagarne 
sedermera sammandrogos i den allmänna landslagen, så vid
hölls denna grundsats, och samma stadgande finnes äfven 
der. Det kan väl då icke bestridas, att detta var Sveriges all
männa arfslag efter landsrätt. Då frågas: om det kan kallas 
för ett privilegium, att få lyda den allmänna lagen? Efter 
mitt begrepp är privilegium just motsatsen; nemligen en rät
tighet, att icke behöfva lyda under den allmänna lagen, utan 
för sin del ega en särskild. Den värde talaren, som före
tog sig denna historiska undersökning af förhållandena, visade 
också ganska riktigt, att under tidernas längd, eller egentli
gen under Johan III:s regering, tillkommo privilegier för Rid- 
derskapet och Adeln, hvilka i vissa fall bestämde dess arfs
rätt olika emot förut; men samme värde talare har naivt nog 
vederlagt sig sjelf just i den strof, som han yttrat, att »dessa 
särskilda arfslagar egde icke länge bestånd». Nej, dessa sär
skilda arfslagar, i motsats mot den allmänna lagen, hvartill 
de återgingo, de egde icke bestånd; och när de sedermera 
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förföllo, och den allmänna lagen ånyo bief gällande, så måste 
väl också Ridderskapet och Adeln, då, så väl som än i dag, 
anses ärfva efter denna lag och ingen annan.

Om det behöfdes något ytterligare bevis derfpr, att Adelns 
arfslag icke är ett privilegium, utan allmän, så kunde man 
finna ett sådant ganska tydligt genom jemförelse med den 
rättighet, som ar tillerkänd Ridderskapet och Adeln, att af sin 
egendom i städerna borttestamentera mera än den 6:te pen
ningen, hvartill de. öfriga Stånden äro inskränkta. Detta är 
en särskild rättighet; men just derför, mine Herrar, att den 
utgör ett undantag från allmänna lagen, återfinnes den också 
i Ridderskapet och Adelns privilegier. Om nu Adelns arfsrätt 
vore af samma exklusiva beskaffenhet, hvarför skulle den då 
icke blifvit likaledes införd i privilegierna? Det är då klart, 
att Ridderskapet och Adeln ärfver i enlighet med den urgamla 
allmänna Svenska lagen och icke efter någon priva lex, såsom 
här har blifvit påstådt, utan kan detta blott sägas om Prester- 
skapet, som derutinnan ensamt skiljer sig från den allmänna 
lagen; och se, äfven der, mine Herrar! just derför, att Prester- 
skapet verkligen har en egen arfslag, så finnes den uttryck
ligen omnämnd i dess privilegier.

Då man således icke mera har kunnat med skäl försvara, 
att den olika arfsrätten är ett Ridderskapet och Adelns privi
legium, så har man retirerat till den sista positionen och sagt, 
att den är likväl en Ståndets rättighet och förmån eller fri
het, hvarom talas i 114 § Regeringsformen. Men låtom oss 
efterse, hvad dessa friheter, förmåner och rättigheter betyda, 
som der omtalas. De måste då först och främst någonstädes 
vara antecknade, såsom en gång verkligen medgifna. — Jag- 
säger derför icke, att de nödvändigt skola finnas i den hand
ling, som bär namn af privilegium, ty då vore det en san
ning, att de Stånd, som icke ega ett plakat med denna be
nämning att åberopa, skulle gå förlustiga det skydd för sina 
rättigheter, som 114 § är afsedd att lemna. — Men någon
städes måste de dock finnas, och, om icke annat, åtminstone 
i den resolution eller konfirmation, hvarigenom den exklusiva 
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rättigheten vanns eller förvärfvades; ty, mine Herrar, om man 
till förmåner, rättigheter och friheter iinge räkna hvad som 
icke särskildt någon gång finnes medgifvet, hvart skulle väl 
detta leda? Jo, dérhän, att så snart någon allmän fråga in
verkade på något af Riks-Ståndens intressen, och man vore 
mån att få bibehålla det, hvarom då delibererades, så skulle 
en majoritet för tillfället, en votering för ögonblicket först 
kunna besluta, att detta är en Ståndets förmån, och i och 
med detsamma draga hvarje fråga, för hvilken majoriteten 
fann för godt att dekretera denna rubrik, under skydd af 
114 § Regeringsformen, och dermed för everldelig tid gifva 
sanktion åt brister och oordningar af alla slag. Hvad synes 
eder, mine herrar! om en dylik tolkning af våra grundlagar, 
och likväl är detta ingenting annat än en klar och enkel slut- 
följd af den grundsats, som här förfäktas, nemligen att Rid- 
derskapct och Adeln skulle kunna göra anspråk på rättighe
ter, utan att visa hvar och när de äro medgifna.

Jag tror mig nu hafva teinligen tydligt ådagalagt inför 
hvar och en opartisk granskare, att det är lika omöjligt, att 
kunna hänföra denna fråga under kategorien af Ståndets för
mån, frihet och rättighet, som det är omöjligt att kunna draga 
densamma under rubriken af privilegier, och att Ridderskapet 
och Adeln således ingen rätt eger till protest mot giltigheten 
af 3:ne Stånds beslut i denna del, såsom Rikets Ständers; 
hvarför jag ock får förklara, det jag icke kan biträda den 
skrifvelse, som Herr von Hartmansdorff föreslagit, utan på det 
bestämdaste bestrider densamma.

Jag tillåter mig då äfven yttra mitt bekymmer deröfver, 
att en fråga, sådan som denna, nu blifvit bragt å bane, ty i 
ett samhälle, der statsförfattningen eger så litet sammanhang 
som hos oss, fror jag, att första vilkoret för dess bestånd 
måste vara den mest samvetsgranna uppmärksamhet derpå, 
att icke i någon hårsmån vilja gå utöfver de gränser, som 
lagen utstakar för dess verksamhet. Man har ofta sagt, och 
man har stundom haft skäl dertill, att vissa delar af vår repre
sentation af ifver för sina meningar hafva blifvit förledda att. 
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till deras genoindrifvande, gâ ytterst på gränsen af livad lagen 
i formelt hänseende tillåter, och äfven någongång derutanför; 
men hvart skall det då slutligen leda, om man äfven å andra 
sidan öfverskrider denna gräns? — Måtte man väl besinna, 
att hvarje gång man så handlar, är det ett slags Rubikon 
man passerar’ Och innerligt ville jag önska, att en och hvar 
lade de orden djupt på lijertat, hvilka under årtusende gått 
och gällt som orakelspråk i Nordlanden, och hvars anor gå till 
Hava mal: — »När väld på tinget dömer, är ofärd nära».
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TAL
på Riddarhuset den 12 Mars 1845.

(Avgående förslag till natiwal-reirresentativnens onibildning.)

Högvälborne Herr Grefve och Landtinarskalk, Höglotiige 
Ridderskap och Adel!

Utan att med någon särdeles uppmärksamhet hafva följt 
den diskussion, som sedan 3:ne dagar fortgår, torde livar och 
en kunna finna, att man nu först är inkommen på det egent
liga bataljfältet, och att man nu först anser sig hafva den 
farliga fienden för sig, mot hvilken motståndsarméen med 
samlad kraft förenar sig till ett gemensamt angrepp. Konst- 
Utskottets främsta ledamöter, såväl enligt matrikeln, som till 
anseende och inflytande, hafva nyss uppträdt emot det för
slag, som nu är under profiling, på hvar sitt sätt i den be
stämdaste fiendtlighet Den ene har, om jag så får uttrycka 
mig, försökt att genom detaljanmärkningar, eller ett anfall i 
flanken, nagga sönder detsamma, under det att den andre 
stormat löst mot fronten, i förment bevisning och bestämd 
förklaring af dess oduglighet i det hela. Det återstår likväl 
att först se till, huruvida dessa anmärkningar äro till fullo 
så giltiga, som de värde talarne förmenat, och sedermera, 
hvilket som är bättre eller sämre, antingen det nu framstälda 
förslaget, eller de öfriga alternativer, som återstå för Ridder- 
skapet och Adeln att välja emellan. Dessa alternativer äro: 
att blott med ett enkelt afslag å Utskottets betänkande låta 
hela saken hvila, eller ock att, med bibehållande af de hufvud- 
grunder, som Utskottet framställt, återremittera betänkandet 
samt bifoga några detaljanmärkningar, om hvilka det kan 
vara ganska tvetydigt, huruvida de utgöra förbättringar eller 
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försämringar. Att tvärt afslå ett betänkande öfver detta vig
tiga ämne, som nu sysselsätter hela Svenska folket, utan att 
nämna ett ord om hvad man egentligen önskar, skulle enligt 
min förmening med skäl kunna tydas så, som vore Ridder- 
skapet och Adeln antingen likgiltig för denna frågas fram
gång, eller rent af önskade, att den måtte förfalla, och detta 
måtte väl icke utgöra det H. Ståndets gemensamma tanke? 
— Huruvida det är skäl att antaga Utskottets betänkande 
framför det projekt, som nu är föredraget, är sålunda det 
ämne, som bör undersökas, på det att man må komma till 
klar insigt, om fördelarne ligga på ena eller andra sidan.

Jag utber mig då, att ett ögonblick först få följa Herr 
von Hartmansdorff i hans argumentation, som egentligen går 
derpå ut, att bevisa förträffligheten af Utskottets förslag. 
Detta förslag har blifvit kalladt af dess upphofsmän för rätt
vist, billigt och verkställbart, allt i motsats emot föregående 
förslag, — kan jag tro — som i deras tanke icke lära hafva 
egt någon af dessa egenskaper. Låtom oss då till en början 
efterse rättvisan och billigheten. Hvad är förslagets hufvud- 
drag? Jo, såsom Here talare förut anmärkt, att den lagstif
tande makten äfven här blifvit så fördelad, att den nästan 
enväldigt faller i händerna på en enda samhällsklass eller ett 
intresse, hvilket denna gången skulle vara embetsmannaintresset. 
Att detta verkligen är förhållandet, äfven numeriskt taget, har 
redan blifvit bevisadt, men är ännu lättare att inse, om man 
besinnar, hvilket öfverlägset inflytande sjelfva den hierarchi- 
ska ställningen dessutom skulle bereda åt de personer, hvilka 
på detta sätt skulle beklädas med den lagstiftande makten. 
Det är lärorikt att se, huru sålunda de samma personer, som 
förr vid flera tillfällen, så bittert (och jag medger det, med 
skäl) klandrat andra representationsförslag för ensidighet, 
nu i sitt eget arbete ådagalagt just denna egenskap, i kanske 
ännu högre grad, fullkomligt blinda för den eviga sanningen, 
att all makt, som saknar motvigt och begränsning, den må 
läggas hvar som helst, förr eller senare öfvergår till miss
bruk. Ett exempel härpå är sjelfva detta förslag. Inom Ut-
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skottet, der det blifvit utarbetadt, har makten fallit i hän
derna på en kompakt majoritet, och huru har den blifvit be
gagnad? Jo, mine Herrar, för att åt den klass inom samhället, 
som Utskotts-majoriteten representerar, bereda större makt 
och ett ökadt inflytande, på de öfrigas bekostnad. Man sä
ger, att det icke finnes något särskildt intresse, som tillhör 
denna klass. Detta kan påstås, men icke försvaras, ty påtagligt 
måtte det vara för en hvar, att utom många andra har den i 
främsta rummet det ganska bestämda och enskilda intresset, att 
åt Statens tjenster bereda de största möjliga emolumenter. At 
denna klass, eller dess ombud, som skulle utgöra majoriteten af 
representationen, vill man öfverlemna folkets urgamla sjelf- 
beskattningsrätt! Dessa Herrar skulle det tillkomma, att, obe
kymrade om de skattskyldiges försakelser och förmåga, till sin 
egen fördel få bestämma om den mödosamt förvärfvade frukten 
af deras arbete — och detta kallas för billighet och rättvisa !

Man har vidare sagt, att förslaget vore så verkställbart. 
Låtom oss äfven efterse i dess detaljer, huru denned sig för
håller. Ridderskapet och Adeln skulle för sig välja 24 leda
möter. Meningen torde väl vara, att hvarje valkrets skulle 
utse 2, en till yngre och en till äldre kammaren; ergo måste 
landet delas i 12 delar, med någorlunda lika många adels
män i hvarje. Månne detta blir så lätt? Eller är meningen, 
att hela landets. alla adelsmän skulle välja i en samfäld klass 
och inskicka sina röster t. ex. till Riddarhus-Direktionen? 
Är detta meningen, då må jag säga, att det lätt kan förutses, 
huru valen skulle utfalla, och för min del undanber jag mig 
en sådan tillställning. Alen jag tager ett annat exempel. 
Presterskapets l:sta klass, innefattande det högre kleresiet, 
skulle utse 17 representanter till den nedre kammaren och 
23 till den öfre, summa 40. Förmodligen är meningen, att 
äfven der valkretsarne skola bestämmas sa, att hvarje val
krets skall utse en ledamot till den öfre och en till den ne
dre kammaren, d. v. s. landet delas i 20 valkretsar. Då är 
klart, att 3:ne kretsar måste sända ledamöter endast till den 
öfre kammaren; alldenstund de blott skulle vara 17 ledamöter 
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till den nedre, men 23 till den öfre kammaren. Hvilka skulle 
desse 3:ne kretsar vara? skulle de bestämmas genom lott- 
kastning ? — Lärarepersonalen inom riket skulle lemna 4 re
presentanter. Huru skulle dermed tillgå? Skulle hela perso
nalen delas i 4 lika hopar? efter hvilken grund? hvar skulle 
valen ske? — Komministrarne skulle likaledes lemna 4 re
presentanter. Skulle då på samma sätt hela landets kommi- 
nisterpersonal indelas i 4 klasser? samma svårigheter, och 
samma obestämdhet! — Utskottet har också, liksom i kän
slan af sin oförmåga att reda sig ur villervallan, undanskjutit 
lösningen af alla dessa frågor och ganska lakoniskt sagt, att 
dermed får bero till framdeles. Detta förefaller mig verkli
gen, som historien om den resande, hvilken bland märkvärdig
heter från de länder han besökt, omtalade den besynnerlig
heten, att uti ett visst land voro bina så stora som våra gäss, 
men bikuporna ej större än vanligt, och på tillfrågan, huru 
de då betedde sig för att komma in, helt naivt svarade: »det 
få de se sig om». Men detta sätt att behandla vigtiga frågor 
tillfredsställer åtminstone icke mig. Må man nedstiga i sitt 
ämne; må man, till min och andras upplysning, klart och 
bestämdt uppgifva hvad man menar, i fall man sjelf vet det, 
och åtminstone intilldess uppskjuta sjelfberömmct om den 
lätta verkställbarheten af sina förslag. Herr von Hartmans- 
dorff har, såsom en förtjenst hos Utskottets förslag och så
som ett klander emot det nu föredragna förslaget till Ridder- 
skapets och Adelns gemensamma tanke, anfört, att kamrarne 
icke borde vara så karaktersskilda, att de utgjorde uttryck af 
olika opinioner, utan att meningsstriden borde i stället för
läggas inom sjelfva kamrarne. Han har dervid begagnat lik
nelsen om hammaren och städet och sagt, att eljest skulle 
antingen ett af dessa två eller ock smidesämnet förstöras. 
Denna åsigt är, enligt min tanke alldeles oriktig, men deremot 
har man redan en bild i smått, huru det skulle komma att 
gå till inom kamrarne sjelfva, ifall dessa konstituerades så, 
som Herr von Hartmansdorff önskar; och bilden är vårt när
varande Konst.-Utskott. Der finnes just hammaren och städet 
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och här är smidesämnet; jag häller det i min hand, och huru 
pass dugligt, eller rättare odugligt, det har blifvit, är lätt att 
inse af det enda faktum, att icke en enda, hvarken här eller 
annorstädes, höjt sin röst till dess försvar i sin helhet.

Herr von Hartmansdorff har vidare sagt, (och han har 
tillagt, att framtiden en gång på hans döda mull skulle be
kräfta det), att den tanken vore omöjlig att verkställa, om 
man ock ville det aldrig så gerna, att kamrarne skulle ut
trycka olika meningar och sålunda bilda den jemvigt dem 
emellan, som fordras inom hvarje god representation, med 
mindre än att den ena kammaren göres den andra öfverlägsen 
i makt, och att öfvervigten inom denna mäktigare kammare 
lägges i händerna på ett visst Stånd. Men hvarföre måste 
kamrarne just så illa och oförståndigt organiseras? Hvar- 
ifrån denna fatalistiska nödvändighet? — Jag svarar deremot, 
att långt svårare torde den idéen vara att realisera, som 
Herr von Hartmansdorff hyllar, så vida icke så tillställes, att 
man i begge kamrarne konstituerar en gifvén öfvervigt åt en 
och samma fraktion, hvarigenom också all jemvigt och all 
garanti mot missbruk och ensidighet äro upphäfda. Ett oefter- 
gifligt vilkor för kamrarnes bestånd är, enligt Herr von Hart- 
mansdorffs mening, att de skola utgöras af ett lika antal 
ledamöter, och han klandrar derför Herr Åkermans förslag, 
som icke innehåller denna bestämmelse. I min tanke är det 
en förtjenst hos ett förslag, att dess olika delar stå till hvar
andra i sammanhang och icke i strid. Om den värde leda
moten genomläst och betänkt detsamma något närmare, så 
borde han hafva funnit, att åt de olika kamrarne äro upp- 
dragne olika funktioner, och derpå hvilar också den tanken, 
att kamrarnes ledamöter äfven böra vara till antal olika. 
Den nedre kammaren skall uttrycka de materiela, d. v. s. 
äfven lokalitetsintressena. Den måste vara mångtalig, för att 
från ett vidsträckt rikes alla kanter ega full sakkännedom 
om förhållandena och kunna framställa orternas mångfaldigt 
olika behof och önskningar. Den öfre kammarens bestäm
melse är deremot företrädesvis, att bevaka de intressen, som 
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röra samhället i dess helhet, och dertill fordras alldeles icke 
någon stor mängd, men väl ett urval af det mest upplysta 
och värdigaste nationen har att erbjuda; hvaraf naturligen 
följer, att denna kammare både kan och bör vara ringare 
till antalet, utan att derför förlora i anseende.

Herr von Hartmansdorff, som till antal och ursprung ön
skar kamrarne så lika, har deremot, genom personliga qvali- 
fikationer af högre rang och större förmögenhet, velat lemna 
den öfre kammarens representanter ett bestämdt företräde i 
dessa hänseenden framför den nedres, men hans förslag har 
det felet, att alldeles icke realisera denna mening. Visserli
gen hafva der vissa qvalifikationer blifvit bestämda för den 
äldre kammaren, såsom t. ex. att bland embetsmännen ingen 
får finnas under öfverstelöjtnants rang; men det är dock 
icke förbjudet, att till den yngre kammaren ju få väljas ge
neraler, presidenter o. s. v. och derföre icke heller sagdt, att 
den äldre kammarens ledamöter alltid skulle kunna föra ett 
så förnämt språk mot den yngres, som den värde talaren 
nyss yttrat.

Såsom ett bevis på nödvändigheten, att hvarje under- 
afdelning af Stånden inom kamrarne skall ega att särskildt 
tillsätta egna representanter, har den värde ledamoten anfört 
det förhållande i Norrige, att vid stortingen derstädes endast 
en gång funnits en representant för flottan. Det är märk
värdigt nog, att han sjelf härmedelst just gifver mig ett exem
pel i händerna på oriktigheten af den grundsats, hvarpå hela 
hans system hvilar, nemligen att hvarje särskild klass nöd
vändigt måste skydda sig emot fiendtliga ingrepp af de öfriga 
beståndsdelarna i samhället; ty oaktadt der icke vidNorriges 
storting lärer sutit någon representant af flottan, har denna 
likväl icke, mig veterligt, blifvit så vanvårdad, som den värde le
damoten förespeglat oss, att hvarje intresse skulle blifva, som 
icke egde någon egen målsman ex officio i riksförsamlingen. 
Tvärtom har jag ofta här i Sverige hört klagas deröfver, att 
Norrmännen för sin sjömakt göra långt mera än vi, som der
emot aldrig sakna män af yrket bland våra representanter.



TAL DEN 12 MARS 1845. 49

Herr von Hartmansdorff har äfven försvarat förslaget 
till Utskottens sammansättning och sagt, att dä ämnena der- 
igenom mera till sin natur komme att vara likartade inom 
samma Utskott, så skulle beredningen också blifva fullstän
digare än nu är förhållandet. Jag nekar icke, att detta, på 
sätt och vis, kan vara riktigt, d. v. s. att beredningen i Ut
skotten kan komma att ske med mera sakkännedom; men 
jag hemställer, om icke fördelarne af en bättre beredning 
skulle komma att mer än motvägas genom olägenheterne af 
ett sämre slutligt afgörande. Huru skall det nemligen blifva 
möjligt, att t. ex. i anslagsfrågor fatta kloka och rättvisa be
slut, när allt sammanhang i statsregleringen vore till den 
grad upphäfd, att ingen jemförelse mellan de olika utgif
ternas nödvändighet, i minsta mån, kunde ega rum, och icke 
ens en slutsumma vore synlig, hvarken af det som staten 
egde eller behöfde? Troligen skulle under sådana omständig
heter en verklig, men föga nyttig, kappränning uppstå mellan 
Utskotten, för att först komma in till kamrarne med sina for
dringar, och besluten deröfver sedermera komma att bero af 
någonting helt annat, än den öfversigt af det helas behof och 
tillgångar, som torde vara den enda rätta grunden, hvarefter 
sådana frågor böra afgöras.

Samme värde ledamot har slutligen gjort en varm upp
maning till Ridderskapet och Adeln, att, såsom ett palladium 
för samhällets väl, hålla hårdt fast vid ståndsprincipen, och 
han har i denna uppmaning nedlagt en slags analys af dess 
uppkomst och beskaffenhet. Jag ber att äfven här få följa 
Herr von Hartmansdorff i hans resonementer. Han har sagt, 
att denna princip ytterst hvilar på existensen af vissa oför
gängliga intressen inom samhällena, och att dessa eviga in
tressen konstituera Stånden. Detta påstående är endast rik
tigt till en del; ty i alla samhällens historia finnes en period, 
då dessa intressen icke der funnos, och följaktligen icke eller 
Stånden, utan är det endast med tiden, och i mån af utveck
lingen, som dessa intressen och med dem Stånden hafva upp
kommit. I samhällenas lif, så väl som i menniskans, sker 

4
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denna utveckling gradvis, och hos båda återfinner man all
tid dess 3:ne hufvudstadier: naturlifvet eller barndomen, öf- 
vergångstiden och det odlade tillståndet. I början råder stor 
enkelhet och enhet. Statens medlemmar idka alla samma 
yrke, lefva i nästan samma vilkor och hafva blott ett gemen
samt intresse, men ingalunda finnas här de odödliga skilna- 
der och stånd, som Herr von Hartmansdorff framställde så
som identiska med sjelfva samhället. I den mån deremot, 
som Staten tillväxer och nya förhållanden utvecklas, i samma 
mån blir också det inre sammanhanget mera inveckladt. Då 
uppstå särskilda intressen. I sin början svaga, behöfva de 
ett skydd, som det halfbildade samhället ännu ej förmår att 
lemna; man förenar sig af denna orsak och för detta ända
mål, och sålunda, mine Herrar, uppkomma skrån och stånd. 
På samma sätt förhåller det sig äfven med den intellektuela 
utvecklingen hos menniskan. All upplysning börjar med nå
gra få enkla begrepp, som blott omfatta kunskapens hufvud- 
konturer och som framställa en ofullkomlig, men likväl hel 
och sammanhängande bild deraf. T. ex. i naturvetenskapen. 
— Vid första påseendet, hvilket intryck af ett stort harmo
niskt helt, hvars mångfald man ej fattar! Men utsträck forsk
ningen till analys och detaljgranskning, och hela naturen skall 
synas vilja sönderfalla till en oändlig mässa af specialiteter, 
och först när vetandet vidgar sig till en högre åskådning, 
återfinner man lagarna för ordning och enhet. Herrligt sluter 
sig då allt tillsammans, den otaliga mängden af vexlande fe
nomener sammanflyta i gudomligt sammanhang till ett enda 
stort och beundransvärdt helt, och för den vise inträder åter 
begreppet om fullkomlig ordning och harmoni, men ett be
grepp af långt högre och ädlare natur, än den dunkla, obe
stämda åskådning, hvarifrån kunskapen utgick. Men för att 
återkomma till Staten — äfven i dess utvecklingshistoria fin
nas samma bildningsperioder, och när upplysningen och in
tressenas mångfald en gång hunnit så långt, att dessa icke 
mera behöfva forskansa sig såsom fiendtliga makter mot hvar- 
andra, utan inse att de kunna bestå under skydd af den all- 
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männa lagen för allmänt väl, så sträfva de också till för
ening. Detta är den allmänna gången och det stora faktum, 
som historien utvisar för hvar och en, som vill se och er
känna dess vittnesbörd. Man kan se en sådan progression 
nästan dagligen äfven i vårt land, och många bevis kunde 
lätt uppvisas derpå. Jag vill nu såsom ett exempel blott 
nämna lagskipningen. Det är icke länge sedan kollegierna ut
gjorde öfverdomstolar i vissa civilmål, som man ansåg icke 
kunde behandlas af de allmänna domstolarne; — nu sker detta 
emellertid, och ingen klagar öfver en sämre handläggning 
derför, att justitie-divisionerna försvunno ur embetsverken.

Herr von Hartmansdorff har således, enligt min tanke, 
alldeles orätt i sjelfva grundtanken till sitt system, då han 
säger, att det allmänna bör upplösa sig i enskildheter, och 
framställer detta som målet för samhällenas sträfvanden. Det 
är alldeles tvärtom, och den som vandrar i den riktningen, 
är icke »på rätta vägen», åtminstone tar han felt på rätta 
leden. Ät detta håll delar sig stråten ständigt allt mer och 
mer, och man skall snart finna sig i en sådan labyrint af 
småvägar och gångstigar, att man slutligen icke vidare vet, 
hvart man skall gå.

Deremot åt andra hållet sammanflyta och förena sigalla 
dessa mindre vägar, och der ligger den breda, raka kungs
vägen, på hvilken man lättast hinner det stora, heliga mål, 
som vi säkert alla hafva för ögonen — fäderneslandets säll- 
het, ära och bestånd.

Jag hade ämnat att äfven följa Herr Gr. Gyldenstolpe i 
hans anmärkningar mot det före varande förslaget till gemen
sam tanke, och är beredd dertill, men jag förmår för till
fället icke fortsätta längre, och fullt öfvertygad derom, att 
andra, skickligare än jag, skola göra det och framlägga bri
sterna i hans resonementer, är jag nöjd att ej vidare behöfva 
trötta Ridderskapet och Adeln.

Jag sammanfattar mig såfedes i den konklusion, att det, 
enligt min tanke, vore politiskt klokast, för den goda saken 
nyttigast, och Ridderskapet och Adeln värdigast, att icke 
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handlöst kasta ifrån sig det förslag, som nu är under öfver- 
läggning, (det sista, som innefattar någon benägenhet å Rid- 
derskapet och Adelns sida för en möjlig och fredlig reform), 
utan — i öfverensstämmelse med den opinion, vi här hört 
yttrad från en af Styrelsens organer, och med hänseende till 
den bestämdt prononcerade riktning, hvaruti förslaget är af- 
gifvet, nembgen att uppträda såsom en medlare, en skilje
domare emellan, å ena sidan de stegrade anspråken och å 
andra sidan den styfva oblidkeliga protesten emot allt hvad 
det allmänna tänkesättet i detta afseende fordrar — visa att 
man är villig till eftergift för billiga önskningar och säga 
bestämdt, en gång för alla: detta är gränsen, hvartill vi vilja 
gå, men icke vidare.
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YTTRANDE
på Riddarhuset den 14 Mars 1845.

(Angående tillsättande af en komité för utarbetande af förslag 
till national-representationens ombildning.)

Högvälborne Herr Grefve och Landtmarskalk, Höglof- 
lige Ridderskap och Adell

Till en början ber jag att få instämma uti den förän
dring, som Herr Åkerman nu sjelf föreslagit i sin motion, 
nemligen att komiténs arbeten icke må behöfva stödja sig 
på de grunder, som af Ridderskapet och Adeln blifvit an
tagna, utan att komitén må lemnas fria händer att verk
ställa sitt uppdrag så, som densamma efter bästa förstånd 
sjelf finner lämpligast. Men i afseende på åtgärdens vigt 
och värde i sin helhet ber jag att få yttra några ord af skilj
aktig tanke.

En anhållan från Rikets Ständer af denna beskaffenhet 
kan af mig icke uppfattas annorlunda, än såsom ett uttryck 
af den känsla, hvarifrån den utgått, och denna känsla kan 
efter mitt begrepp icke vara någon annan än den, att Rikets 
Ständer slutligen inse sin egen oförmåga, att under nuvarande 
förhållanden föra frågan fram till målet. Återstår då att 
tillse, om den föreslagna åtgärden verkligen kan afhjelpa 
denna brist, som Ständerna hos sig sjelfva indirekte erkänna. 
Jag antager, att denna komité kommer att sammansättas af 
de upplystaste män inom landet, och att deras arbete blir så 
tillfredsställande, som det för närvarande kan blifva; men det 
oaktadt är jag bestämdt derom öfvertygad, att detta arbete 
icke kan komma att innehålla några så stora nya upptäckter 
i statsförfattningsläran, att icke samma satser redan förut 
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varit ganska vidlyftigt afhandlade, äfvensom att komiterades 
förslag, det må vara hurudant som helst, icke endast genom 
sin egen inre kraft förmår att leda frågan till sin lösning. 
Det enda, som efter min öfvertygelse förmår åstadkomma 
någonting sådant, är den moraliska makt, som ligger deruti, 
att Regeringen stiger fram, medlande emellan de olika in
tressena, och säger, att något måste göras, och med stöd och 
biträde af flertalet bland nationens sansade och vältänkande 
medlemmar, bereder framgång och slutlig seger åt reformen. 
Jag anser det således icke vara hufvudsak, att en komité till
sättes, som uppgör ett nytt förslag, ty sådana hafva vi redan 
fått i mängd och komma troligen att få ännu flera; utan 
det principala är, att Regeringen tager frågan under sin led
ning, och om Regeringen dertill anser nödvändigt att för
ordna en komité, så blir detta en sekundär sak, som det 
tillhör densamma att bestämma efter eget behag och behof. 
Man säger, att detta skulle exponera Konungamakten. Om 
jag det trodde, skulle jag ingalunda förorda detsamma; 
men jag anser mig tvärtom handla i Styrelsens tydliga in
tresse, äfven så väl som i sjelfva sakens, då jag tillstyrker 
ett sådant förfarande. Må man tänka sig de alternativer, 
som förestå Regeringen, när komitén en gång framlagt sitt 
förslag. Hon måste då öfverlemna detta förslag till Stän
derna, antingen såsom sin proposition, eller också blott och 
bart med förklarande, att den af Ständerna begärda komi
tén verkställt detta arbete. Om Regeringen väljer det förra 
alternativet, d. v. s. af egen drift stiger fram och framställer 
förslaget såsom sin proposition, så är frågan naturligtvis mera 
ställd på spetsen, än om Regeringen uppträdde till följd af 
Ständernas egen begäran. I detta fall borde således en dy
lik anhållan från Ständernas sida vara välkommen för Sty
relsen. Om Regeringen deremot bestämmer sig för det andra 
alternativet, d. v. s. helt neutral öfverlemnar komiténs ar
bete till Ständernas handläggning och till sitt öde, så är det 
visserligen sant, att Regeringen icke riskerar att blifva i po
sitiv mening komprometterad genom ett afslag. Men det är 



YTTRANDE DEN 14 MARS 1845. 55

också lika sant, att då blifver af alltsammans icke det rin
gaste, och osäkert kan det äfven vara, om Styrelsen går all
deles fri från afbräck i sitt anseende genom detta handlings
sätt; ty det är min oförgripliga tro, mine Herrar, att det 
gifves mera än ett sätt att kompromettera sig då man styrer. 
Det ena är, att begå direkta misstag och derigenom förspilla 
det understöd af folk och representation, som hvarje Styrelse 
måste ega, för att kunna uppfylla sin bestämmelse, men det 
andra är att göra intet, der ett stort och erkändt behof högljudt 
fordrar handling och kraft. Man talar här om positioner, 
och säger, att det är förmånligare för Regeringen, att ställa 
sig på den sidan, der hon får begagna sitt veto. Den tid jag 
sysselsatte mig med studier i strategien, så inhemtade jag 
också åtskilligt om värdet af positioner, men jag fann tillika 
alltid såsom bestämd grundsats klart framhållet, att positio
ner aldrig böra betraktas annorlunda än såsom sekundära 
medel, och att sjelfva stridskrafterna, hvårmed de försvaras, 
i alla händelser förblifva hufvudsaken. Derför tror jag också, 
att om Styrelgen står så länge qvar i sin position, att strids
krafterna (hvilka här bestå i alla sansade medborgares bifall 
och understöd) öfvergifva henne, så har hon, positionen må 
vara huru god som helst, spelt ett sämre spel och mera blott
ställt sitt anseende, än om hon en gång misslyckades i en 
proposition. Detta är nemligen någonting, som i Sverige inga
lunda bör betraktas så som i andra länder, t. ex. i Frank
rike och England, der det representativa systemet står på en 
helt annan ståndpunkt. Afslagna propositioner från Konun
gen höra ju så godt som till ordningen för dagen hos oss, åt
minstone inträffar sådant flera gånger vid hvarje riksdag, och 
jag förstår icke rätt, hvarför man just nu skall hafva en så 
panisk förskräckelse för hvad som eljest anses föga anmärk- 
ningsvärdt eller farligt för thronens anseende.

Jag har nu sökt ådagalägga de skäl, hvarför jag tror, 
att om man blott inskränker sig till begäran om en komité, 
så har man visserligen inför allmänheten förklarat, att frå
gan bör hållas vid lif, och att man vill framkalla en littera
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tur deröfver o. s. v., men någonting positivt, för att föra den 
närmare fram till ett slutligt resultat, har man efter min 
tanke dermed icke uträttat. Jag röstar sålunda icke emot 
den begärda komitén, men anser att man har stannat på 
halfva vägen.
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ANFÖRANDE
på Riddarhuset den 4 Januari 1848.

(Angående stadganden rörande fattigvården).

Högvälborne Herr Grefve och Landtmarskalk, Högloflige 
Ridderskap och Adel!

Herr Cederschjöld har afgifvit ett ^förslag till den all
männa fattigvårdens ordnande, som är af den mest genom
gripande beskaffenhet. Den värde motionärens goda afsigter 
förtjena otvifvelaktigt all möjlig aktning. Deltagandet för 
den betryckte, bemödandet att lindra armodets tunga lidan
den, att från den nödstälde afvärja frestelsen till brott, och 
att äfven åt den olycklige, som fallit, förvara mildhet och 
mensklighet, äro känslor och sträfvanden af en så ädel och 
ljuf natur, att ingen för dem lärer vilja, tillsluta sitt hjerta. 
Men bemödandet kan vara missriktadt, medlen kunna vara illa 
valda, och att just detta i förevarande fall är förhållandet, 
synes mig klart af det framlagda förslaget — ett förslag, som 
tyckes smaka allt för mycket af kammarvisdomens ifver och 
anspråk, men allt för litet af någon bekantskap med hvad 
som sker eller kan ske ute i verkligheten. Ja, jag vågar till 
och med förklara, att detta förslag, åtminstone för mitt om
döme, visar sig vara af en sådan art; så oriktigt till sina 
grundsatser, så skadligt till sina följder, så overkställbart i sin 
tillämpning, så obestämdt i sin uppställning, med ett ord, så 
väsendtligen och uppenbart felaktigt, att det redan i sig sjelf 
innebär skäligen stora garantier mot faran att blifva antaget. 
Detta omdöme skall måhända förekomma mången allt för 
strängt, men det utgör likväl ingenting mera än min fulla öf- 
vertygelse, och dess befogenhet vill jag hoppas kunna ådagalägga.
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Jag har sagt att förslaget är oriktigt till sina grundsatser. 
Detta är enligt min tanke förhållandet:

1: o deruti, att staten anses böra öfvertaga kostnaden för 
fattigvården. Den rätta grundsatsen torde vara alldeles om
vänd. Skyldigheten att sig försörja tillhör, enligt naturen och 
sunda förståndet, i främsta rummet, hvarje individ sjelf, så 
långt som möjligheten medgifver. Dernäst tillkommer denna 
skyldighet ömsesidigt medlemmarna inom familjen: föräldrarna 
böra taga vård om sina barn, och barnen om sina föräldrar 
o. s. v. — allt så långt som förmågan räcker. Derefter följer 
i ordningen husbondens pligt att draga försorg om sina tje- 
nare och underhafvande, och först sedan det visat sig att be- 
hofvet öfverstiger hvad som billigtvis kan fordras af alla dessa 
enskilda såsom bidrag till de fattigas understöd och försörj
ning, öfvergår denna förbindelse, i likhet med många andra 
gemensamma åligganden, till de mindre samhällsenheterna, 
d. v. s. socknarna. Nyttan och nödvändigheten kan vidare 
fordra att vissa delar af detta vigtiga bestyr äfven utsträckes 
till ännu större kretsar; men i aldra sista rummet, eller rät
tare sagt aldrig, kan detsamma komma att tillhöra staten i 
sin helhet. Förslaget felar i grundsatser:

2: o deruti, att kommunens enskilda intresse ställes i strid 
med dess pligt att söka förekomma och minska fattigskarans 
tillväxt. Detta är klart, emedan hvarje kommun, så snart fat
tigförsörjningen ej mera tillhör densamma sjelf, utan staten, 
tydligen finner sin fördel, att af denna stora, till allmän plun
dring öfverlemnade fattig-fond, få åtnjuta så stor andel som 
möjligt, hvilket med andra ord vill säga, att få det största 
möjliga antal af sina torftiga medlemmar upptagna ibland 
fattighjonen, för att, såsom förslaget innehåller, allt efter om
ständigheterna undfå hel, A eller fattigsold; och hvilka jäm
merfulla beskrifningar och attester, för detta ändamåls vin
nande, skola komma att förebringas, torde utan svårighet kunna 
förutses. Förslaget felar i grundsatser vidare, och:

3: o deruti, att enligt detsamma all egenskap af välger- 
ning och barmhertighetsverk försvinner från fattigförsörjnin
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gen. Den som tror sig verka för inensklighetens lycka och 
förbättring genom ett fullkomligt uteslutande af det religiösa 
elementet i detta hänseende, hvilket bjuder kärlek och barm- 
hertighet â den ena sidan, ödmjukhet och tacksamhet å den 
andra; som vill, ända till det yttersta, förvandla dessa ömse
sidigt förädlande känslor, endast till förbittrande pligt utan till
fredsställelse, och till pockande rätt utan förnöjsamhet — den 
misstager sig, enligt min tanke, svårligen. Icke bestrider jag 
nödvändigheten deraf, att ju fattigvårdspligten bör i lag be
stämmas, men jag bestrider den grundsats, som tror att allt 
utan undantag bör eller kan ernås på denna väg allena.

Jag har äfven sagt, att förslaget är skadligt till sina följder.
Såsom stöd härför torde det vara nog att hänvisa till hvad 

som redan blifvit yttradt angående dess principlöshet. De fat
tigas förfärliga tillväxt i bredd med en lika förfärlig tillök
ning i kostnader; förslöandet af all enskild omtanke och allt 
bemödande bland denna klass; en bitter, trotsig, lättjefull och 
oförnöjsam sinnesstämning — detta allt, och mycket derutöf- 
ver, faller så uppenbart såsom korollarier af förslagets falska 
grundsatser, att jag anser all vidare utveckling i detta afse- 
ende vara mer än öfverflödig. Men om någon skulle tvifla 
på riktigheten af dessa slutsatser, välan! så hänvisar jag ho
nom till en erfarenhet, den största, men också den bittraste 
som funnits. Må han rådfråga Englands historia i denna del 
och draga nytta af dess exempel. Han skall då finna att Eng
lands gamla fattiglag i det vä-sendtligaste alldeles liknade den, 
som nu af Herr Cederschjöld blifvit föreslagen. Äfven der 
ställdes fattigvården uteslutande på det legala området; äfven 
der påbjöds, att alla oförsörjda skulle förses med arbete på 
socknarnas bekostnad; äfven der bestämdes, att hvar och en, 
som ej ansågs kunna förtjena nog till sitt uppehälle, skulle 
af fattigmedlen erhålla fyllnaden af sina behof, och hvart detta 
system ledde, derom kunna fattigtaxornas oerhörda belopp, 
blott för England uppgående till 8,683,461 L. St., eller mera 
än 156 millioner rdr rmt om året; folkets förfärliga utarman
de, ja, hela samhällens afträdande af all sin egendom, och 
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slutligen de ofantliga ansträngningar, som gjordes för att åter
komma från en så förtviflad belägenhet, lemna ett varnande 
vittnesbörd, som icke borde vara för oss förloradt.

Jag har vidare sagt, att förslaget är overkställbart i sin 
tillämpning.

Den första punkten i förslaget innehåller, att inom hvarje 
län skall arbetsförtjenst beredas åt alla länet tillhörande per
soner, som sig dertill anmäla. Först och främst måste jag 
härvid anmärka en obestämdhet i meningen. Alla skola erhålla 
arbetsförtjenst, men af hvad slag? — Gräfning, stenliuggning, 
eller annat groft arbete, hvartill egentligen endast den råa 
kraften erfordras, passar visserligen för det största antalet, 
men säkerligen skola äfven ganska många anmäla sig, som i 
anseende till svaghet, lyten och ovana vid dylika arbeten äro 
dertill alldeles oförmögna, men som deremot genom handa- 
färdighet i ett eller annat fabriks-, slöjd- eller handtverks- 
yrke ega alldeles tillräcklig utväg att sig sjelfva försörja, om 
tillfälle lemnas till färdighetens användande. Är då meningen, 
att arbetsförtjenst äfvenledes skall beredas åt alla dessa, eller 
skola de afvisas och uteslutas från den allmänna förmån, som 
utgör grundtanken i hela förslaget, nemligen att arbete ovil- 
korligen skall tillhandahållas hvar och en utan undantag, som 
det fordrar. I det ena fallet är stadgandet uppenbarligen 
overkställbart, och i det andra lika uppenbart orättvist. Huru 
skall dessutom ett allmänt arbete under sådana omständig
heter kunna handhafvas ? Om detta lösa arbetsfolk, som säker
ligen till största delen skulle komma att bestå af lata och 
liderliga personer, ingenting vill göra, utan blott står och 
hänger öfver spaden, hvad skall då ske? — Det naturliga 
medlet, att en sådan lättjefull arbetare ej vidare mottages, 
kan icke användas, ty denne svarar trotsigt, med lagen i hand, 
den ena dagen med den andra: här skall jag blifva antagen. 
Bör då käppen tillgripas? eller huru vill man reda sig?

Förslaget säger, att underhållet skall bestämmas, allt efter 
personernas större eller mindre arbetsförmåga. Nå väl! tror 
man verkligen det vara möjligt att kunna med minsta sanno
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likhet till rättvisa bedömma arbetsförmåga hos hvar och en 
af denna jämrande och hycklande fattighop, samt i siffror be
stämma densamma till 0, I, | o. s. v.? — Tror man slut
ligen det vara verkställbart, att en fattigstyrelse, som omfattar 
hela länet, skall kunna lemna »nödtorftig vård» åt alla fattiga 
inom ett så stort distrikt, såsom förslaget bjuder? — Så framt 
denna vård skall lemnas rättvist, d. v. s. enligt hvad hvar och 
en i sjelfva verket behöfver och genom sin vandel förtjenar, 
(och detta måtte väl ändock vara meningen), så är det efter 

„ mitt begrepp alldeles solklart, att dertill ovilkorligen fordras 
den närmaste personliga kännedom om hvarje individ. Huru 
är denna åter tänkbar hos en länsvis centraliserad styrelse? 
Och tror den värda motionären, eller någon annan, verkligen 
att allt detta kan sammanplåstras med några attester?

Jag har slutligen påstått, att förslaget är obestämdt i sin 
uppställning.

I 2:dra punkten af förslaget står, att de fattiga icke må 
erhålla understödet kontant, utan in natura; men i den 3:dje 
punkten föreskrifves, att fyllnadsmedlen skola utgå med t. ex. 
15 eller 30 eller 45 rdr, allt efter som arbetsförmågan anses 
större eller mindre. Är detta bestämdt eller ens samman
hängande? — I den 3:dje punkten står äfven, att staten skall 
utgifva de medel, som erfordras för de fattigas underhåll »ut- 
öfver befintliga tillgångar». Men hvad är »befintlig tillgång» ? — 
Menas dermed den inom hvarje socken vanligtvis befintliga 
fattigkassan? eller menas den af gift, som för närvarande utgår 
i och för fattigvården? eller något annat? eller finnes någon 
begriplig mening deruti? — med ett ord, är detta den be
stämdhet och tydlighet, som anstår en lag? — en lag af endast 
4 punkter!

Jag har nu slutat min granskning af förslaget. Visserli
gen hade mycket varit att tillägga, men öfvertygad om obe- 
höfligheten af någon större fullständighet, har jag med afsigt 
sökt att undvika en tröttande vidlyftighet, och hvad jag an
fört torde i alla fall vara nog, för att rättfärdiga mitt om- 
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dome, att detta förslag, om än så välment, likväl förtjenar att 
i sin helhet förkastas.

Här vill jag äfven sluta; dock, för att icke missförstås, 
med den bestämda förklaring, att äfven jag anser den nya 
fattiglagen vara behäftad med ganska väsendtliga brister, men 
att man likväl för närvarande borde uppskjuta med dess refor
merande, intill dess några års erfarenhet hinner att närmare 
ådagalägga så väl bristerna, som medlen att dem afhjelpa.
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YTTRANDE
på Riddarhuset den 4 Januari 1848.

(Angående samma åmue.)

Högvälborne Herr Grefve och Landtmarskalk, Högloflige 
Ridderskap och Adel!

Det relativt obetydliga, som af den värde motionärens 
replik kunde falla på min lott att besvara, tror jag icke skulle 
vara särdeles svårt att vederlägga. Men om jag nu skulle 
upptaga detta till svaromål, så skulle det också se ut, som om 
jag accepterade ett dylikt sätt för kontrovers, nemligen att 
blott lösrycka en eller annan liten del af ett anförande, och 
lemna allt det öfriga derhän. Detta kan af mig icke anta
gas. Om deremot den värde talaren en gång, efter litet när
mare bepröfvande och tagen kännedom om mitt anförande, vill 
gå i grunden med de anmärkningar, som deruti blifvit gjorda, 
så skall jag ingalunda undandraga mig svaromålet, utan är 
beredd, att på skarpa allvaret undersöka, på hvilkens sida san
ningen ligger. Intill dess' må saken hvila. Jag vill nu, till 
hvad jag förut sagt om oriktigheten af förslagets grundsatser, 
endast ytterligare anmärka det stora felet, att såsom allmän 
utgångspunkt blifvit antaget, att fattigdomen hufvudsakligen 
härleder sig från bristande tillfälle till arbete och icke från 
bristande vilja dertill. Det bevis, som den värde motionären 
för denna sats velat hemta deraf, att åtskilliga tiggande per
soner hos honom beklagat sig och begärt arbete, synes hvila 
på allt för lösliga grunder, då hvarje menniska måtte veta, att 
tiggeriet utvecklar äfven sin konstfärdighet, hvars problem det 
är, att göra behofvet så bevekande som möjligt, och det för
sta vilkoret är då, att framställa sig såsom oskyldigt lidande 
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och oförmögen att, äfven med bästa vilja i verlden, sig försörja. 
Detta allt bör väl af hvar och en redan a priori kunna inses, 
och erfarenheten bestyrker dessutom förhållandet till öfverflöd. 
Icke vill jag härmed hafva sagt, att icke månget bittert, oför- 
skyldt lidande finnes, att icke många tysta tårar rinna, dem 
ingen ser och ingen räknar utan Gud allena, men lika säkert 
är det också, enligt min tanke, att flertalet af dem, som jäm
rande anropa barmhertigheten, af egen drift hellre idka detta 
näringsfång, än söka att ärligen med arbete sig försörja.

Såsom sagdt är, detta visar erfarenheten, och jag vill nu 
såsom exempel derpå anföra den rapport, som nyligen afgifvits 
af löjtnant Westman, såsom chef för sänkningsarbetet vid 
Mössarps mossar. Han säger deruti, «att oaktadt genom 
Konungens Befallningshafvandes försorg pålysning öfver hela.- 
länet, innan arbetet börjades, utgick till beredande af arbets- 
förtjenst för arbetssökande och ehuru intressenterna sjelfva 
hafva haft all möda ospard för arbetets hastiga fortgång me
delst kungörande i närmaste kyrkor, att arbetet drifves på be
ting och lemnar i förtjenst per dag 32 skilling banko och der- 
utöfver, hafva icke flore än 16 man anmält sig vilja i arbetet 
deltaga, och har gräfningsarbetet derför icke under detta år 
kunnat utsträckas till den längd, som varit åsyftad. Skulle 
man häraf sluta till den ortens allmännare välstånd, torde 
man dock mera misstaga sig, än om man tillskrifver detta 
många fattigas böjelse för maklighet eller sysslolöshet samt 
anspråk på .kommunernas understöd, framför arbetsamhet och 
flit.» — Kan någonting amplare vitsorda hvad jag sagt än 
detta? Men jag kan äfven anföra vidare exempel af min egen 
erfarenhet. Jag har nemligen tagit för princip, att då fattiga 
komma att begära mat, så skall sådan icke vägras dem, men 
för att pröfva, om de drifvas till tiggeri endast af lättja, eller 
af verklig nöd och arbetsbrist, har jag föranstaltat, att för 
barn och mindre arbetsföra personer sommartiden t. ex. rens
ning eller något dylikt, och för manspersoner andra lämpliga 
arbeten blifva anvisade för en ringa stund, högst 1 timme; 
men, mine Herrar! jag försäkrar, att mer än hälften af de 
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personer, som komma ocli tigga, försvinna, så snart cle få höra 
talas om arbete, och låta icke vidare höra af sig. Sådant är 
förhållandet, och om den värde motionären endast behagar 
fara fram på vägarna igenom landet, så skall han med egna 
ögon finna, huru dessa vagabonder stryka från den ena går
den till den andra och dessemellan ligga och masa sig i solen 
eller skuggan, allt efter som det smakar bäst, under det den 
ärlige arbetaren straxt bredvid får gå och sträfva i sitt anle
tes svett. Och vill den värde motionären eller någon annan 
vidare veta, huru den innersta tanken hos dem låter på deras 
eget genuina tungomål, så är det som följer, nemligen: »är det 
icJce sä fett, sä är det iche sd hett heller». Må man derför 
också se sig väl före, att icke genom en klemig, oförståndig 
filantropi verkligen lägga hy ende under lasten och befordra 
en ytterligare utveckling af den liderlighet och lättja, som 
otvifvelaktigt är den förnämsta källan till fattigdomen och 
eländet. Detta är min grundsats.

Herr Hjertas anförande anser jag mig skyldig att besvara, 
emedan det gäller de faktiska uppgifter, jag lemnat, och hvil- 
kas riktighet blifvit ifrågasatt.

Angående Englands beryktade fattigväsende, hvars historia 
Herr Hjerta tyckes anse vara för mig temligen främmande, 
skulle vara oändligt mycket att säga; men jag vill inskränka 
mig till att framställa endast de hufvudsakligaste momenterna 
deraf, för att bevisa hvad jag sagt, så väl om dess likhet med 
hvad som nu förelägges oss, som dess fruktansvärda resultater.

Det Engelska fattigväsendets utveckling delar sig, så väl 
i anseende till orsaker som följder, i 3:ne stora, tydligt åtskil
da stadier.

Den l:sta anstöten till en allmännare fattigdom i Eng
land daterar sig redan från äldre tider, och härledde sig från 
den då betydligt tilltagande ullkulturen i detta land, hvilken 
medförde, att stora fält af odlad jord utslogos till fårbeten, 
hvarigenom en mängd fattigt folk föllo socknarna till last. 
Detta, i förening med klostrens upphäfvande under Henrik 
VIILs tid, verkade derhän, att Drottning Elisabeth år 1602 

5
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föranleddes utgifva sin välbekanta stadga om fattigvården, 
hvilken innefattade livad jag förut anfört, nemligen att hvarje 
församling ovilkorligen skulle underhålla sina fattiga genom 
arbete.

Nästa stora stadium uti Englands fattigvårdshistoria in
faller vid början af 1700-talet och egde sin grund deruti, att 
alhnänningarna vid denna tid till stor del skiftades. På dessa 
allmänningar hade efter hand ett stort antal små nybyggen 
uppvuxit, och hela denna befolkning, eller de s. k. Cottagers, 
bief således nästan på en gång utdrifven och lagd på fattig
försörjningen.

Den 3:dje och sista stora afdelningen af fattigväsendet 
kan anses hafva tagit sin begynnelse samtidigt med den gigan
tiska tillväxten i Englands manufakturer, hvilken åter egent- 
ligast kan räknas från freden i Paris 1763. Maskinernas all
männare införande i stor skala, som härmed egde det närma
ste sammanhang, gjorde nu åter en mängd menniskor arbets
lösa och bidrog således, på samma gång, att ofantligt öka både 
rikedom och fattigdom. Sådant, mine Herrar! är i korthet 
förhållandet, och sa fortgick det intill år 1795, då man, vid 
ett tillfälle af stor nöd och särdeles tryckande omständig
heter, fann sig föranlåten att göra ett tillägg till den varande 
fattiglagen i det s. k. Alloivance System, bestående deruti, att 
hvad en person icke ansågs kunna förtjena till nödtorftigt uppe
hälle, det skulle af fattigmedlen tillskjutas.

Märken nu väl, mine Herrar! huru fullkomligt detta lik
nar Herr Cederschjölds förslag, och märken ytterligare hvad 
som hände. Jo, det hände, att denna åtgärd, den förderfliga- 
ste af alla, vidtagen såsom nödhjelp vid ett tillfälle af utom
ordentligt betryck, sedan icke kunde återtagas. I 40 år fort
gick den oförändrad till landets plåga och förskräckelse, och 
hvad slutligen deraf följde, det har jag redan i mitt förra 
yttrande sagt; och att de uppgifna siffrorna äro riktiga, der- 
för borgar Geijers namn, ur hvars arbeten jag hemtat dem, 
och som sjelf såsom sina källor citerat de Ideports, som af- 
gåfvos före den nya fattiglagens antagande.
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Det ar sant att genom denna nya fattiglag, införd 1834*, 
har man försökt att rätta de största missbruken; det s. k. out
doors relief indrogs,. och flera modifikationer gjordes, hvilka 
det vore för vidlyftigt att här anföra. Men vilkoren voro sä 
tryckande (t. ex. att familjerna skulle skiljas), missnöjet så 
allmänt, och svårigheterna så stora, att detta mera än allt 
annat borde gälla som en varning för andra, att ej inlåta sig 
på dessa villovägar, hvarifrån återgång är nästan omöjlig.

Herr Hjerta har velat anse den uppställning, hvarigenom 
jag sökt bevisa den rätta och principenliga gången af samhällets 
försörjningspligt mot de fattiga, blott som en talfigur, en kli
max; och ehuru det visserligen är smickrande, att åtminstone 
ur denna synpunkt hafva vunnit den värde talarens bifall, så 
kan jag likväl icke gilla en sådan uppfattning. Jag tror mig 
deremot verkligen genom denna framställning hafva till full 
evidens ådagalagt hvad som är den naturliga gången i detta 
hänseende, nemligen, att när individen ej kan sig sjelf för
sörja, så öfvergår denna pligt successive till familjen, till hus
bonden, till socknen o. s. v., med ett ord, i främsta rummet 
till de mindre enheterna och endast i det allra sista rummet 
eller aldrig till Staten i sin helhet. Detta måtte också få gälla 
såsom skäl för mitt påstående, att Herr Cederschjölds grund
sats är falsk, då den är aldeles omvänd.

Det vigtigaste har för mig likväl varit, att undanrödja all 
tvifvelaktighet angående riktigheten af det faktiska i mina 
uppgifter, och detta hoppas jag äfven hafva gjort. Hvarje ord, 
hvarje siffra står fast, och dermed också de slutsatser jag 
deraf dragit.
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TAL
på Riddarhuset den 15 Januari 1848.

(Avgående en medalj till Professor A. Fryxell).

Högvälborne Herr Grefve och Landtm ar skalk, Högloflige 
Ridderskap och Adel!

Då bifallssorlet efter den siste värde talarens yttrande 
ännu knappast hunnit tystna, är det visserligen föga upp
muntrande att höja sin röst till försvar för en åsigt, som 
diametralt strider emot hans. Men jag eger stödet af en fast 
öfvertygelse, grundad på skäl, och detta är nog för mig, för 
att våga försöket.

Herr Fryxells förtjenster och utmärkta värde såsom Svensk 
historieskrifvare torde väl af ingen vilja bestridas, åtminstone 
icke af mig. Hans namn är aktadt och kändt af en hvar, och 
skall så förblifva, ehvad vi här besluta om en belöningsmedalj 
åt honom eller icke. Men på samma gång tror jag äfven (och 
yttrar det frimodigt), att Herr Fryxell icke ovilkorligen inne
har det allra främsta rummet bland Sveriges häfdatecknare. 
En af dem är nyligen hädangången, följd af nationens saknad 
och sorg, hvilken (liksom en ännu lefvande) väl måste anses 
med honom åtminstone fullt jemförlig.

Och om detta medgifves, så följer deraf också, att när 
det nu föreslås, att åt Herr Fryxell lemna ett utmärkelse- 
prof af denna särskilda, ovanliga beskaffenhet, så kan detta 
icke endast hafva afseende på hans förtjenster om historien 
i allmänhet, utan något annat måste dermed äfven vara för- 
knippadt.

Hvad detta andra verkligen är, behöfver man icke heller 
söka på gissningens villsamma väg eller genom forskning i 
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andras bevekelsegrunder, hvilka för mig alltid förblifva ett 
fridlyst område. Det finnes ganska tydligt och oförtäckt ut
tryckt i sjelfva motionen. Der står nemligen, att medaljen 
skulle lemnas såsom ett vedermäle af Svenska Adelns aktning 
och erkänsla för Herr Fryxells ädla handlingssätt, och der- 
igenom ådragna »svåra strider och personligt obehag». Men 
hvilka strider har Herr Fryxell bestått, eller hvad annat kan 
dermed åsyftas än tvisten med professor Geijer? — Detta är 
obestridligt; och allt hvad Herr von Hartmansdorff nyss yttrat 
till Piidderskapets och Adelns uppbyggelse derom, att frågan 
nu vore om representations-förändringen o. s. v., innefattar 
således blott ett försök att ofÖrmärkt aflägsna diskussionen 
ifrån ämnet och ifrån det rätta stridsfältet. Men jag skall 
återföra den dit och vill blott i förbigående anmärka, att 
hvad representations-förändringen beträffar, så har Herr Fryxell 
derom yttrat sig ganska oförtäckt och sagt, att han önskade 
och hoppades att Ridderskapet och Adeln snart måtte upp
höra att representera under dess närvarande form. Detta hör 
emellertid icke till ämnet, utan frågan gäller nu, såsom jag 
visat, den beryktade striden emellan Geijer och Fryxell om 
aristokrat-fördömandet i Sverige. Hvarför skall då Fryxell 
belönas? Är det såsom segrare? — Jag frågar då: med hvad 
rätt? Hvem har dömt och afgjort detta? — Jag tror tvärtom 
för min del, att ingendera af kämparne kunde tillräkna sig 
segren; ty båda ledo de något litet afbräck i striden genom 
några bevista mindre misstag i uppgifter och stridigheter i 
sina egna omdömen. Men detta förekom å ömse sidor, och 
kunde för öfrigt visserligen icke i den ringaste mån nedsätta 
förtjensterna hos någondera af de utmärkte männen. Jag frå
gar derför å nyo: Hvarför skall då Fryxell belönas? Och 
viljen J vara uppriktiga, mine Herrar! så skolen J svara: 
Emedan han tog Adelns parti. Men då hemställer jag till 
eder och beder eder väl besinna, om icke denna belöning,. 
under sådana förhållanden, snarlikt får utseende af en aflö- 
ning. Besinnen det också, att man endast belönar sin aclvo- 
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l:at, men icke sin domare, och såsom sådan måste liäfdateck- 
naren uppträda, om han skall vara värdig sitt kall.

Låtom oss dessutom betrakta frågan i sitt förhållande till 
de båda personligheterna sjelfva.

Kan det verkligen vara angenämt för Herr Fryxell (hvil- 
ken, såsom vi alla hoppas, ännu har en lång framtid för sin 
verksamhet till Sveriges ära och gagn) att nu mottaga den 
föreslagna belöningen?

Skall det icke, hvarje gång han hädanefter nödgas ned- 
skrifva ett oblidt omdöme om Ridderskapet och Adeln, vara 
för honom plågsamt att tänka: jag har dock emottagit en be
löning af detta Stånd; eller hvarje gång han nedskrifver ett 
beröm öfver detsamma, skall ej den föreställningen för honom 
vara smärtsam, att detta omdöme möjligen kunde anses endast 
som afbördandet af en gammal skuld? Ingalunda tror jag, 
att Herr Fryxell (hvilken jag icke känner) härigenom skulle 
föras en hårsmån från sanningen och sin öfvertygelse, men 
jag tycker mig likväl ganska klart kunna inse, att denna ställ
ning skall blifva besvärande för ett ädelt sinne och alltid 
skall erbjuda en lätt anfallspunkt för illviljan och klandret. 
Detta ur synpunkten af Herr Fryxell. Hvad åter hans store 
motståndare beträffar, så är det uppenbart, att den föreslagna 
åtgärden skulle innebära ett klander emot honom, en dom 
öfver hans minne. Men jag hemställer till eder, mine Herrar! 
om detta vore rätt och ädelt; om det icke vore långt värdigare 
detta Stånd att, oansedt sin känsla, följa föredömet af den 
högst utmärkte man, hvilken såsom Geijers efterträdare i Sveri
ges vittraste samfund, oaktadt sina motsatta politiska åsigter, 
der nedlade en så välförtjent, men äfven så skön och oför
gänglig minnesblomma på hans graf. Jag hemställer dess
utom, om det nu är tidpunkten att visa så ringa aktning för 
våra stora minnen, just nu, då den ena stjernan efter den 
andra slocknat på vårt ryktes himmel, och vår nästan enda 
och sista storhet ligger på sitt sjukläger — kanske på sin 
dödsbädd.



TAL DEN 15 JANUARI 1848. 71

Nej ! jag anser, att om Ridderskapet och Adeln nödvändigt 
vill skänka en medalj åt Herr Professor Fryxell, så borde 
Ridderskapet och Adeln, såsom en gärd af rättvisa och akt
ning för hans frejdade motståndares minne, äfven förära en 
dylik åt författaren till »Svea Rikes Häfder», och »Svenska 
Folkets Historia», m. m., åt »Vikingens» sångare, åt — Erik 
Geustaf Gijer, att till hans efterlemnade anhöriga öfverlemnas.
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YTTRANDE
på Riddarhuset den 12 Februari 1848.

(.Angående förslag till ändring i sättet att utse Ridder skåpets 
och Adelns Elektorer.)

Högvälborne Herr Grefve och Landtmarskalk, Högloflige 
Ridderskap och Adel!

Hvilket högst betydligt inflytande Utskotten utöfva på riks
dagens förhandlingar, är för hvar och en väl bekant.

Det lämpligaste sättet för deras tillsättning är också der- 
för, enligt min åsigt, en fråga af den vigt, att allt hvad som 
möjligen kan bidraga till dess utredning och till en sjelfstän
dig öfvertygelse derom, bör vid detta tillfälle framläggas. På 
denna grund torde det ursäktas att äfven jag uppträder, fastän 
tiden redan är långt framskriden, för att taga något närmare 
i skärskådande, om verkligen allt det, som blifvit anfördt till 
förmån för Herr von Hartmansdorfls förslag, håller profvet 
inför en oväldig granskning. Jag förmodar, åtminstone för min 
del, att motsatsen snart skall visa sig.

Man har först och främst sagt, att förslaget är rationelt; 
men jag vågar alldeles bestrida detta påstående. Så framt 
man med rationelt, vid detta tillfälle, menar att Ståndets ge
mensamma vilja bör afgöra Utskotts-sättningen, så är blott 
en utväg rationel — den nemligen, att omedelbarligen inom 
Ståndet utse ledamöterna i Utskotten. Omöjligheten, eller åt
minstone den stora svårigheten af ett sådant valsätt inom ett 
Stånd af 5 à 600 ledamöter, är emellertid uppenbar för hvar 
och en. Men för att närma sig det rationela så mycket som 
möjligt, borde man då åtminstone välja särskilda delegerade, 
eller Elektorer, för tillsättandet af hvarje Utskott, ty då först 
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skulle det inträffa, att, så framt man lyckades riktigt bedöma 
sina Elektorer, skulle äfven alla Utskotten blifva ett sant 
uttryck af Ståndets vilja och anda. Äfven detta skulle likväl 
i praktiken blifva nästan likaså olägligt som det förra; och 
när man således måste nöja sig med att låta samma Elek
torer utse ledamöterna i alla Utskotten, då har man äfven 
tagit farväl af det rationela och kommer endast att närma 
sig till samma resultat, i samma mån som Elektorerna bland 
sig upptaga alla de olika nyanser, som förefinnas inom Stån
det; och detta sker visserligen icke genom deras tillsättande 
på det sätt, som Herr von Hartmansdorff föreslagit, utan 
tvärtom.

Beviset härför ligger i den värde talarens eget, nyss här 
afgifna yttrande.

Herr von Hartmansdorff har nemligen sjelf medgifvit, att 
de af honom vid 1844 års riksdag upprättade Elektorslistor 
tillkommit med afseende på Konst.-Utskottets tillsättande, för 
att förhindra antagandet af det då hvilande representations- 
förändrings-förslaget, och att hans listor vid innevaran^ riks
dag afsågo Lag-Utskottet, till förhindrande af kriminal-lag
förslagets antagande. Af detta medgifvande följer ju således» 
att de utsedde Elektorerne voro valde uteslutande med afse
ende på dessa specielt vigtiga frågor, och således visserligen 
ett kompakt uttryck af majoritetens mening denitinnan, men 
just derför så mycket mindre representerande Ståndets olika 
åsigter i öfriga afseenden, hvilket likväl nyss visades vara ett 
vilkor för att alla Utskotten skola blifva tillsatta i öfverens- 
stämmelse med Ståndets tänkesätt. Det är således icke värdt 
att kalla förslaget rationelt.

Man har vidare påstått, att Herr von Hartmansdorffs för
slag hindrar slumpen att vid Elektorsvalen spela en så vigtig 
role, som under nuvarande förhållande. Det är visserligen 
mathematiskt riktigt, att en minoritet af 143 ledamöter bland 
500, enligt närvarande valsätt, skulle kunna bestämma Elek
torsvalet. Men på hvad vilkor? Jo! att uti 12 afdelningar 
icke en enda af dessa 143 vore till finnandes, då deremot uti 
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de återstående 13 afdelningarne fördelningen skulle vara så 
jemn, att livarken mer eller mindre än precist 11 befunnes 
på hvar je.

Nu hemställer jag till Eder mine Herrar! om det är rim
ligt eller möjligt att antaga, att så skall ske i verkligheten. 
På samma sätt skulle man kunna säga, att om de stilar, hvar
med en hok blifvit tryckt, hopblandades och handlöst åter ut
kastades, så skulle slumpen kunna foga så, att de återföllo i 
samma ordning som förut och visade bokens text ånyo. Ingen 
lärer kunna bestrida det fysiskt möjliga häruti; men hvem kan 
på allvar ifrågasätta att så skulle inträffa? Saken är emeller
tid ungefär densamma; jag medgifver gerna, något otroligare, 
men jag har med flit tagit exemplet i förstorad skala, för att 
så mycket tydligare visa, huru grundlös den förespeglade vådan 
i sjelfva verket är. Man har åberopat 1840 års riksdag, såsom 
ett bevis, att minoriteten verkligen lätt kan segra vid Bänkmans- 
valen, emedan då så säges hafva skett. Jag medgifver likväl 
ingalunda detta faktum. Onekligen befann sig den fraktion, 
som fiqk öfvervigt vid Bänkmansvalet, innan kort under riks
dagens lopp i minoriteten, men att så var i det ögonblick, då 
Bänkmansvalet skedde, är på intet sätt bevisadt. Tvärtom, 
synes mig motsatsen ganska trolig. Ty vid riksdagens början 
existerade verkligen ett ganska allmänt missnöje, som visser
ligen var mycket sväfvande och obestämdt, både till sin grund 
och sitt syftemål, men som icke desto mindre genom sin all
männa tendens till opposition sammanförde personerna vid de 
första förhandlingarna under riksdagen. Så skedde vid den 
första voteringen, som då inträffade, hvilken, såsom jag vill 
påminna mig, angick en uppkommen tvist om vissa förtroende — 
embetsmäns rätt att deltaga i Bänkmansvalet, och hvarigenom 
Ståndet, med pluralitet af en röst, yrkade proposition, som 
Landtmarskalken vägrat att framställa.

Ingen kan således, enligt min åsigt, med någon säkerhet 
säga, att Bänkmännen vid detta tillfälle tillsattes af minorite
ten, ty det är allmänt kändt, att många af dem, som bidragit 
till detta val, ganska snart öfvergingo från oppositionen; och 
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att denna dcrigcnom, ifrån att verkligen ett ögonblick varit 
majoritet, hastigt förvandlades till minoritet, synes bestyrkt af 
det faktum, jag nyss anförde. På grund af allt detta, torde 
nu Ridderskapet och Adeln finna, att den så mycket omtalade 
och utmålade slumpen icke är så farlig, som man vill göra 
troligt, och att den invändning, man derifrån hemtar mot det 
gamla sättet att utse Elektorer, förtjenar föga afseende.

Jag kommer nu till det 3:dje stora kardinalskälet, som 
Herr von Hartmansdorff och hans anhängare åberopat till för
svar för hans förslag.

Detta förslag betryggar mera än Bänkmans-inrättningen 
mot obehöriga inflytelser, säger man. Också detta påstående 
synes mig vara allt för litet motiveradt, och jag är för min 
del äfven i detta afseende af en motsatt tanke. Det må vara 
sant och derför äfven medgifvet, att sedan Ståndets hela 
personal är fördelad i Bänkmans-afdelningar, så blir det möj
ligt, att någorlunda bedöma karakteren inom den ena eller 
andra afdelningen, och derefter jemka sina försök att person
ligen inverka, egentligen der man anser det bäst behöfvas och 
bäst kunna lyckas.

Men att häraf obetingadt draga den slutsats, att denna 
valmetod i det hela, är mera gynsam för intriger och korrup
tion, än Herr von Hartmansdorffs, bevisar blott, att man vid 
jemförelsen glömmer eller utelemnar en omständighet, som 
likväl på resultaterna i sin helhet utöfvar ett stort och af- 
görande inflytande, nemligen tiden. Jag beder Eder, mine 
Herrar! komma ihåg, att enligt 18 § Riddarhus-Ordningen 
skall Bänkmansvalet ovilkorligen företagas nästa söckendag 
efter riksdagens öppnande, så framt ej plenum plenorum då 
inträffar; men till dess är indelningen till Bänkmans-afdelnin
gar just nätt och jemt uppgjord, tryckt och utdelad. Den lätt
nad och vägledning till intrig, som skulle ligga uti denna för
delning, kan sålunda icke erhållas och begagnas förr än, snart 
sagdt i samma ögonblick, som valet sker : och hvad tid har man 
då till dessa mycket omtalade maniementer? Ingen! —
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Låtom oss deremot nu efterse, huru med allt detta skulle 
komma att förhålla sig enligt Herr von Hartmansdorffs förslag.

Den första, högst vigtiga omständigheten, som dervid ge
nast faller i ögonen är, att om Elektorer sålunda, som der 
föreslås, skulle direkt utväljas, så kunde en lista på 25 per
soner, hvilka den ledande personen för sina planer (såsom 
nyss medgafs) önskade till Elektorer, uppgöras nästan huru 
lång tid förut som helst, samt likaledes öfverenskommelser, 
vidtalningar och bevekelsemedel af alla slag (efter man nöd
vändigt vill förutsätta dylikt) sättas i verksamhet bland alla 
dem, som man ganska väl vet skola infinna sig vid riksdagen, 
för att på förhand få dessa listor godkända och antagna. Syn
nerligen lätt och verksam skulle en sådan förberedelse blifva 
bland alla dem af Ståndets ledamöter, som äro bosatta i 
hufvudstaden, och hvarigenom deras öfvervägande inflytande 
öfver den oberedda och splittrade landt-adeln, som för till
fället hitkommer, vore afgjordt.

Detta förhållande kan icke af någon förnekas, ty det här
flyter solklart af den förändring, som skulle inträffa, ifall all 
klassindelning borttoges; emedan just i ovissheten huru denna 
utfaller, ligger hindret mot att på förhand kunna uppgöra nå
gon Bänkmanslista, och derigenom åter inskränkes tiden för 
intriger och bearbetningar till några timmar eller högst en 
dag, i stället för att, enligt Herr von Hartmansdorffs förslag, 
vara obegrändsad.

Men har man då skäl att prisa detta förslag såsom ett 
medel att förekomma intriger, eller tror man att detsamma 
skulle öka Ståndets oberoende och anseende? — Jag tviflar stor
ligen. Herr von Hartmansdorff har visserligen sagt, att man 
icke behöfde befara några agitationer och sammansättningar 
före början af riksdagarne, äfven om hans förslag blefve gäl
lande; ty, säger han, sådant har hittills icke egt rum.

Detta är likväl en ganska svag bevisning efter mitt be
grepp.

Ty hvarför har sådant icke hittills egt rum? jo! helt 
enkelt derför, att det icke kunnat ske, såsom jag förut visat.
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Men tag bort hindret, gör vägen fri och ledig, såsom Herr 
von Hartmansdoff genom borttagandet af all indelning före
slagit, och hvad garanti kan väl den värde ledamoten då bjuda 
oss, att denna väg icke äfven skall beträdas; ty enligt mitt 
förstånd följer alldeles icke deraf, att någonting icke inträffat 
under ett förhållande, att samma sak nödvändigt skall ute- 
blifva under ett annat. Långt ifrån att bevara den person
liga sjelfständigheten vid Elektorsvalen, tror jag således fullt 
och fast, att densamma skulle äfventyras och minskas, om 
Herr von Hartmansdorffs förslag blefve antaget; och detta 
äfven af rent praktiska orsaker. Det är nemligen klart, att 
en mängd ledamöter, som uppkomma hit till riksdagen, icke 
kunna hafva den kännedomen om personligheterna inom Stån
det, att de äro i stånd att sjelfständigt bedöma en lista af 
25 namn, och de måste ju således taga henne till största delen 
på god tro. Att deremot lära känna två personer inom Bänk- 
mans-afdelningen har föga eller ingen svårighet. Äfven den 
vanliga menskliga trögheten bidrager härvid till samma resul
tat. Ty att skrifva en valsedel med två namn, efter sitt eget 
sinne, går lätt nog för sig; men när fråga är om en lista på 
25, så blir resultatet, att många, ja de flesta, taga den som 
är färdig och till hands, äfven om en hel hop namn skulle 
falla mindre i smaken. Så går det till i verkligheten, mine 
Herrar! något hvar af Eder torde veta det; och att sålunda, 
med uppoffring af all personlig sjelfständighet, det komplet
taste listväsende skulle utveckla sig, såsom följd af förslaget, 
lärer omöjligen kunna bestridas.

Ja! invänder Herr von Hartmansdorff, men listorna blifva 
deremot så mycket oväldigare och förträffligare. Man förfar 
vid deras uppgörande, säger den värde talaren, såsom vid 
afhandlandet af något annat ämne; man talar, man jem- 
kar o. s. v. och kommer på det sättet slutligen till ett opar
tiskt resultat.

Den, som har någon erfarenhet i detta slags affärer, vet 
emellertid ganska väl, huru med allt detta i sjelfva verket för
håller sig; han vet, huru pass mycken offentlig kritik af de 
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föreslagna personerna, som kommer i fråga; han vet, att den 
omtalta jemkningen är ingenting annat än ett slags prutan
de, hvarmed man fortfar så länge man ser sig tvungen der- 

» till för att värfva röster, och att således den bevisade ovälden 
reducerar sig på sin höjd till en smula försigtighet, att ej 
spänna bågen alltför högt, och derigenom förlora alltsam
mans; och han vet slutligen, att om man också för syns skull, 
och för att vinna anhängare, gör dessa sammankomster något 
mera allmänna, så är det likväl endast en, eller några få, i 
hvilkas händer hela ledningen ligger, hvilkas vilja derför alltid 
gör sig gällande och hvilkas afsigter derigenom befrämjas.

Detta, mine Herrar! — d. v. s. ett förstärkt inflytande 
för particheferna — är summan af dylika valoperationer, och 
detta är afven summan af förslaget. Den som vill befordra 
ett sådant resultat, han bör rösta för detsamma, men andra 
deremot icke.

Herr von Hartmansdorfl har slutligen (såsom mig synes 
temligen oparlamentariskt) yttrat att, som det gamla valsättet 
vore helt och hållet i Regeringens intresse, så kunde man nu 
tydligen höra, hvilka som äro Styrelsens förespråkare.

Det är möjligt att Regeringen, likasom många andra, 
önskar det gamla valsättets bibehållande, och att jag således 
vid detta tillfälle talar i dess intresse. Om så är, hvilket jag 
ej känner, så har jag också visst ingenting deremot, utan det 
är mig tvärtom rätt angenämt, att någon gång kunna yttra 
mig i öfverensstämmelse med dess åsigter.

Men jag får derjemte förklara Herr von Hartmansdorff 
och hvar och en annan, att jag gör det, icke derför att Rege
ringen deraf kan hafva någon fördel eller möjligen så önskar, 
utan helt enkelt derför, att jag anser saken riktig, och der
emot Herr von Hartmansdorffs projekter för skadliga. Vid 
detta, som vid andra tillfällen, går jag min egen väg så godt 
jag förstår, och bekymrar mig föga derom, huruvida mina 
yttranden falla sig välbehagliga eller icke, vare sig för Herr von 
Hartmansdorff eller någon annan. Den värde talaren kunde 
derför gern a hafva sparat sin opåkallade och opassande insi
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nuation, ty för så vidt den var riktad mot mig, tillbakavisar 
jag densamma på det bestämdaste.

Af det som jag nu haft äran anföra, anser jag det vara 
någorlunda tydligt och fullständigt ådagalagdt, att af alla de 
förslag, som i denna fråga blifvit afgifna, är Herr von Hart- 
mansdorffs just det, som allra minst kan rekommenderas. Der- 
emot får jag tillkännagifva, att jag för min del ställer Grefve 
Ehrens värds förslag framför det nu gällande valsättet.

Den hufvudsakligaste olägenheten vid detta sednare är, att 
det sker indirekt eller genom en dubbel omgång. Derigenom 
försvinner till en stor del den stora fördel, som ligger i klass
indelningen till Bänkmansvalet, och hvars syfte är att skydda 
minoritetens rätt; ty om också denna egde åtskilliga repre
sentanter ibland Bänkmännen, så blifver alltid dess andel vid 
det nya Elektorsvalet, om icke alldeles utesluten, åtminstone 
betydligt reducerad. Det rättaste vore således, enligt min 
tanke, att från en sådan klassindelning direkte välja Elekto
rer, såsom Grefve Ehrensvärd föreslagit.

Klasserna borde likväl då icke vara så små, som de när
varande Bänkmans-afdelningarne, enär det i sådant fall kunde 
inträffa, att inom någon klass blefve brist på lämpliga Elek
torer; och jag tror att äfven i delta afseende Herr Grefve 
Ehrensvärd någorlunda träffat det rätta, då han föreslagit att 
Ståndet borde indelas i 10 klasser, hvaraf hvar och en borde 
utse 3 Elektorer. Redan vid remissen af Herr von Hartmans- 
dorffs motion hade jag tillfälle att närmare utveckla och mo
tivera detta förslag, och vill derför nu icke vidare uppehålla 
Ridderskapet och Adeln dermed. Jag slutar således med den 
förklaring, att jag helst skulle önska framgång åt Grefve 
Ehrensvärds förslag; men om detta icke skulle vinna bifall, 
så röstar jag för bibehållandet af det närvarande. Då emel
lertid 3:ne meningar äro i fråga, så förmodar jag att den för
sta propositionen kommer att innehålla bifall till Utskottets 
förslag, och att de 2:ne återstående, d. v. s. Herr von Hart- 
mansdorffs och Grefve Ehrensvärds förslag blifva täflande om 
rum i kontra-propositionen, hvilken således först måste afgöras.
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YTTRANDE
pâ Riddarhuset den 4 Mars 1848.

(Angående föriindradt myntsystem.)

Högvälborne Herr Grefve och Landtmarskalk, Högloflige 
Ridderskap och Adel!

Om jag hade funnit, att meningarne i allmänhet varit 
eniga om ett oförändradt antagande af K. M:ts pi oposition, 
så skulle jag icke hafva framkommit med en tanke, som kunde 
föranleda någon söndring uti denna enighet; men då jag erfar 
att så icke är förhållandet, och ser att af samtlige ledamöterne 
inom Banko-Utskottet mera än hälften varit af olika åsigter, 
så tager jag mig häraf anledning att tro, det en ytterligare 
omarbetning af Utskottets förslag kan komma i fråga, och 
anser mig under sådana omständigheter icke böra undanhålla 
min öfvertygelse om hvad som i detta afseende är lämpligast.

Utaf alla olika myntsystem är otvifvelaktigt decimal
systemet det mest fördelaktiga. Detta medgifver man visser
ligen också i allmänhet, men vanligen blott på den grund, att 
systemet är så vigt vid bokföring samt summors samman
räkning och reducering. Jag tror likväl att de största för
delarna ligga vida djupare och att saken bör ses från en 
långt mera omfattande synpunkt. Enligt min åsigt måste 
inan nemligen vid såväl penningeräkning, som all annan tilläm
pad räkning, vare sig i längd, rymd eller vigt, alltid taga den 
abstrakta räkningen till ledning, och denna är, såsom vi alla 
veta, redan bestämd sedan årtusenden, och hos alla folk i 
verlden grundad på decimalsystemet. Och hvarpå går all 
sifferräkning egentligen ytterst ut? jo, derpå att manihvarje 
ögonblick skall hafva ett klart begrepp om hvarje summas 
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förhållande till dess första enhet, till sjelfva det singulära 
begreppet, till ettan. Detta är också det, som bör iakttagas 
vid alla de konkreta fall, der den abstrakta räkningen kan 
komma i fråga att tillämpas, och således äfven vid pennin ge
räkning; men detta eger likväl icke rum nu. Om jag frågar 
Eder, mine Herrar! med det närvarande systemet, då den sista 
enheten är 1 r:st.: huru förhåller sig 1 rdr till denna enhet? 
så torde ingen af Eder i en hast kunna besvara denna fråga. 
Deremot, så länge jag räknar och värderar i samma mått 
som sjelfva ettan, så står begreppet alltid fast och klart. 
Hvarje menniska fattar ögonblickligt att 9 r:st. utgör nio- 
dubbla värdet af 1 r:st., men så snart man bryter enheten, 
så snart man t. ex. säger 6 sk., då är det slut, då uppkom
mer en oreda i begreppet och ett språng i jemförelsen, som 
först genom reduktion kan återställas. Således, likasom uti 
den abstrakta räkningen den första ettan alltid utgör sjelfva 
utgångs- och stödjepunkten, så borde, uti ett fullkomligt ra
tioned myntsystem, också endast en enda enhet finnas, nem- 
ligen den minsta som ansågs behöflig, och alla värden ut
tryckas i denna myntsort. Sådant är äfven förhållandet i 
några länder, såsom t. ex. Portugal och Brasilien, der Reis 
utgör den sista såväl som den enda egentliga myntenheten. 
Visserligen räknas de större summorna derstädes for beqväm- 
lighetens skull uti Mil-Reis, men detta är, såsom benämnin
gen redan antyder, i sjelfva verket blott att anse såsom en 
förkortning, och systemet qvarstår i allt fall orubbadt. Ett 
sådant system är otvifvelaktigt det riktigaste, men om man 
anser den praktiska nyttan att ega flera mynt-enheter af 
olika valör vara öfvervägande, böra dessa likväl ovilkorligen 
alltid stå uti ett sådant förhållande, att de i hvarje ögonblick 
kunna jemföras med hvarandra och upplösas till enheter af 
det minsta värdet. Är detta resonement riktigt, och jag tror 
att det svårligen kan bestridas, så följa deraf 2:ne satser: 
först och främst att decimalsystemet måste läggas till grund 
för myntfördelningen, och för det andra att man vid bestäm
mandet af den högre myntenhetens värde bör utgå från den 

6
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lägsta; så att detta sista värde, som anses behöfligt, alltid 
blifver det yttersta grundtalet — blifver något som kallas 
för ett.

Vill man nu efterse, huru stort detta minsta värde, eller 
denna sista enhet, här i landet bör vara, för att kunna till
börligen nyancera alla förekommande varupriser, så anser jag 
att den säkraste domstolen, nemligen erfarenhetens, i detta 
fall redan fällt utslaget och bestämt densamma till 1 styfver. 
Beviset ligger lika enkelt som uppenbart i det faktum, att 
styfversmyntet allmänt cirkulerar i rörelsen, då deremot de 
gamla runstyckena icke voro i omlopp, just derför att de 
icke behöfdes.

Härmed tyckes också hela systemet vara afgjordt. Ty 
denna, den gamla, välbekanta och behöfliga styfvern blifver 
bestående såsom den sista myntsorten, om den högre enheten 
bestämmes till 24 sk. och denna sedermera enligt decimal
systemet indelas i 100 delar.

Hvad jag nu haft den äran att anföra synes för mig re
dan på ett afgörande sätt tala för myntenhetens bestämmande 
till 24 sk., men såsom ytterligare skäl härför tillkommer den 
påfallande lätthet, hvarmed öfvergången till detta system från 
det närvarande skulle gå för sig.

Tänkom oss systemet utfördt. Enheten, kronan eller bank- 
dalern vore lika med 24 sk. — dess underafdelningar 75, 50, 
25 styfver motsvarades precist af närvarande 18, 12 och 6 
sk.; derefter vidtoge nytt mynt i styfrar, lika (eller åtmin
stone så lika, att icke det ringaste afseende behöfde göras på 
skilnaden) med det gamla. Det är ju således påtagligt, att 
ingen menniska i Sveriges rike skulle ett ögonblick vara vill
rådig om det nya myntet, utan att alla liqvider, äfven dagen 
efter dess införande, kunde ske så obehindradt, att allmän
heten knappast skulle märka, hvilken högst väsendtlig och väl
görande förändring som inträffat.

Jag ber nu, att såsom bevis på det nya räknesättets för
delar och märkvärdiga enkelhet blott få anföra ett enda 
exempel.



YTTRANDE DEN 4 MARS 1848. 83

Allmogen har ofta ränteliqvider å små summor, och in
gen må undra, att den för närvarande dermed svårligen kan 
reda sig. Om jag frågar: hvad är 6 procent af 35 rdr? så 
tror jag att få af allmogen skulle kunna svara mig precist 
derpå, och jag vågar till och med påstå, att mången af Eder, 
mine Herrar, skulle finna sig hrydd att strax på stående fot 
göra det.

Beviset härför ligger deruti, att beloppet verkligen utgör 
den kuriösa summan af 2 rdr 4 sk. 9^ r:st. Det är icke så 
lätt att med vår bråkiga räkning utfinna detta; men om man 
deremot antager det nya systemet, så skall jag genast visa, 
huru ofantligt ledigt denna uträkning går för sig. Då vore 
35 rdr lika med 70 kronor; hvarje krona utgör 100 styfver 
eller, hvad som är detsamma, en styfver är lika med en procent 
af kronan och sålunda 1 procent af 70 kronor lika med 70 
styfver. 6 procent vore då 6 gånger 70 styfver eller 420 
styfver lika med 4 kronor och 20 styfver, hvilket således är 
6 procent af 35 rdr. Så enkel är denna räkning.

Jag anser mig nu nöjaktigt hafva ådagalagt skälen, hvar- 
för jag önskar decimalräkningens införande i vårt mynt
system med antagande af 24 sk. till enhet. Denna åsigt de
lades äfven vid sista riksdagen af Ridderskapet och Adeln, 
som för sin del fattade ett sådant beslut, utfördt i detalj
bestämmelser, så väl i afseende på myntslagens fördelning, 
som deras utmyntning. Jag anser således att Ridderskapet och 
Adeln bör vidhålla detta sitt fattade beslut, och på denna 
grund återremittera Utskottets betänkande.
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YTTRANDE
på Riddarhuset den 5 April 1848.

(Angående Decharge-betänkandet.)

Högvälborne Herr Grefve och Landtmarskalk, Högloflige 
Ridderskap och Adel!

Dä här för tillfället icke är fråga om annat än tillämp
ning af 107 § Reg.-F., så anser jag att omdömet i denna sak 
egenthgen bör omfatta Styrelsens system i sin helhet, och icke 
fästa sig vid något enskildt fall annorlunda, än på sin höjd 
såsom motiv för detta omdöme. Hurudant har då Regerin
gens system varit under den tid, som förflutit sedan föregå
ende riksdag? — Efter mitt omdöme har det otvifvelaktigt 
visat sig såsom ett uttryck af framåtskridandet, fastän så, att 
det på samma gång lemnat behörigt afseende på det bestå
ende. De många vigtiga författningar, som under långliga 
tider varit högljudt fordrade, hafva äfven blifvit utarbetade, 
och om de också icke alla kunna fritagas från en eller annan 
brist, så hafva de likväl tydligen gått i den riktning, som ti
den kräfver. För min del anser jag att nationen borde er
känna detta, och derför vara tacksam emot sin Regering. 
Om man dessutom vill bemärka, huru klandret för närvarande 
uttalar sig, oaktadt det som blifvit vidgjordt, blott med hän
seende till hvad man anser vara underlätet; då hemställer jag, 
hurudan ställningen nu hade varit, och om icke den stråle, 
som så plötsligt genomkorsat Europas molnfylda himmel, 
här skulle hafva funnit långt flera brännbara ämnen, så framt 
ej dessa genom Regeringens åtgärder redan varit undanröjda. 
Sålunda betraktadt, anser jag det också vara en skyldighet, 
att tacksamt erkänna det goda, som blifvit gjordt; och må det 
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vara långt ifrån oss, att i detta ögonblick göra Regerings
bördan ännu tyngre — den är nog tung ändå. Åtminstone 
vill icke jag lägga sten på bördan, och jag är viss derpå, att 
Ridderskapet och Adeln, utan hänsigt till någon enskild kän
sla, vid detta tillfälle skall bedöma sin Regering, icke blott 
efter billighetens grundsatser, utan äfven med högsinthet. 
Jag hoppas och anhåller, att Konst.-Utskottets memorial icke 
må till någon åtgärd föranleda, utan läggas till handlingarne.
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TAL
på Riddarhuset den 11 Maj 1848.
(Angående anslag till krigsrustningar.)

Högvälborne Herr Grefve och Landtmarskalk, Högloflige 
Ridderskap och Adel:

Det vore ganska svårt eller nästan omöjligt (och säker
ligen äfven öfverflödigf) att här till besvarande upptaga allt 
det, som Herr von Hartmansdorff anfört emot den Kongl. pro
positionen samt Stats-Utskottets utlåtande, synnerligen der- 
för, att den värde talaren enligt min tanke allt för mycket 
aflägsnat sig från hufvudfrågan och vidrört ämnen, hvaröfver 
för närvarande hvarken påfordras något beslut eller några 
yttranden. Åtskilliga andra talare hafva dessutom redan be
mött en stor del af de gjorda inkasten samt visat bristen af 
deras giltighet, och jag torde således kunna inskränka mig 
blott till det hufvudsakligaste, för att söka visa, hurusom 
Herr von Hartmansdorff verkligen i många afseenden fram
ställt frågan i en alldeles främmande och oriktig dager.

För det första har den värde talaren fästat sig vid det 
uttryck i den Kongl. propositionen, som säger, att »K. M:t 
ansett sig icke böra uti en så maktpåliggande fråga fatta be
slut, förr än Rikets nu församlade Ständer, såsom svenska 
folkets ombud, lemnats tillfälle att efter noggrann pröfning 
uttrycka sina åsigter, huruvida nationen må vara villig att 
underkasta sig de uppoffringar, som dermed måste vara för
enade». Detta har han skarpt klandrande tolkat så, som 
skulle K. M:t velat inhemta svenska folkets representanters 
tanke, Imrttvida krig bör förklaras eller icke. Så böra dessa 
ord dock ingalunda förstås. Rättigheten att förklara krig till
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kommer enligt grundlagen Konungen allena, och utan någon 
Rikets Ständers inblandning skall Han också en gång, på det 
sätt som lagen bjuder, derom ensam besluta. På Konungens 
rådgifvare, och på dem allena, hvilar ansvaret för hvad de i 
detta, så väl som alla öfriga fall, tillstyrka, göra eller under
låta — de veta det väl — och när tiden kommer, skola de 
äfven derför redovisa. Den till Rikets Ständer gjorda fram
ställning innefattar deremot blott den enkla frågan, om de, 
på svenska folkets vägnar, äro villiga att underkasta sig de 
uppoffringar, som af de närvarande Europeiska förhållandena 
och deraf nödigblifna åtgärder å Sveriges sida kunna föran
ledas. Och huru stora de uppoffringar äro, som Styrelsen 
enligt bästa, förutseende nu trott sig behöfva föreslå svenska 
folket att åtaga sig, det är äfven uppgifvet, nemligen 2 mil
lioner rdr banko. Det är således härom, som Rikets Ständer 
äro kallade att afgifva deras yttrande; och att denna fråga 
blifvit till dem hänskjuten, innan K. M:t fattat sitt oåter
kalleliga beslut, torde väl icke böra räknas Styrelsen till last, 
utan fast mera anses såsom ett bevis på uppmärksamhet och 
förtroende för Rikets Ständer, på samma gång som det inne
bär en nödvändighet. Jag är också öfvertygad, att hvar och 
en som känner Sveriges grundlagar åtminstone måste erkänna 
detta handlingssätts fullkomliga öfverensstämmelse dermed 
och, såsom jag hoppas, äfven gilla detsamma. Ty antingen 
K. M:t beslutar att handla aktivt eller passivt, så måste 
dock medel finnas disponibla för att gifva eftertryck åt dess 
beslut. Men hvarifrån skulle väl dessa medel tagas, om de 
ej förut blifvit beviljade? Herr von Hartmansdorff har anvisat 
på det s. k. stora kreditivet. Men de flesta af Eder, mine 
Herrar! torde väl veta, hvad Herr von Hartmansdorff synes 
hafva glömt, eller att detta kreditiv icke får lyftas förr än 
då krig är förklaradt och riksdagskallelse utfärdad, hvilket 
senare stadgande äfven utvisar att detta kreditiv endast är 
beräknadt för de tillfällen, då Rikets Ständer icke äro till
sammans. Emellertid är nu, hvarken det ena eller det an
dra af dessa fall för handen. Vidare har Herr von Hart- 
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mansclorff förespeglat oss de stora vådor och olägenheter i 
finansielt hänseende, som häraf sknlle uppstå. Det är klart 
att en dylik uppoffring alltid är kännbar och äfven inverkar 
på ett lands finanser; men ingalunda sker det på det sätt 
eller till den grad, som den värde ledamoten tyckes föreställa 
sig. Lyckligtvis är Sveriges finansiella ställning sådan, att 
dennas bestånd på intet sätt rubbas eller äfventyras genom 
en utgift af 2 millioner rdr, och någon särskild svårighet i 
och för sjelfva anskaffandet förefinnes icke heller. Dermed 
kan så tillgå, att riksgäldskontoret ställer sig i förbindelse 
med banken och mot sina afgifvande obligationer derifrån 
erhåller medlen. Detta kan banken göra utan svårighet och 
utan uppoffring, men fast mera med fördel, ty den eger för 
närvarande, som bekant är, och såsom Herr von Hartmans- 
dorff sjelf bäst vet, flera gånger denna summa liggande, dels 
i räntelösa behållningar, dels i privatobligationer (t. ex. hy- 
poteksföreningars), hvilka kunna när som helst på utländsk 
börs realiseras. Alltså möter i detta afseende icke någon sär
skild betänklighet.

Men låtom oss öfvergå till sjelfva hufvudfrågan. Man 
har sagt att densamma, likasom alla andra i politiken före
kommande fall, måste bedömas lugnt och oväldigt enligt klok
hetens måttstock, och icke efter känslans. Ingenting kan vara 
mera sant och riktigt än detta.

Det vore oförlåtligt — ja, i den högsta grad oförlåtligt — 
att i en fråga sådan som denna, som kan ega ett så vidsträckt 
och omedelbart inflytande på vår framtid, döma annorlunda 
än efter förståndets och samvetets nogaste pröfning; men lika 
innerligt som jag detta tänker, lika fast är jag ock derom 
öfvertygad, att äfven i politiken måste alltid vissa stora grund
satser af hvad som är sannt och rätt och ädelt, fasthållas, 
så framt man för sina handlingar skall kunna lugnt ansvara 
inför sig sjelf, inför samtiden och inför efterverlden. Men 
hvilken fråga hafven J då egentligen att pröfva, mine Herrar? 
J hafven hört af den talare, som först yttrade sig här i dag, 
att den närvarande åtgärden icke har till ändamål att med 
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vapenmakt vindicera Danmarks anspråk på en provins, hvar- 
till dess rätt kan vara tvist underkastad. Tvärtom är det 
öppet förklaradt, att i detta fall kommer Sverige icke att 
uppträda annorlunda än i förening med de makter, hvilka 
såsom garanter till de senaste fördragen äro dertill både när
mare berättigade och förpligtade. Men, mine Herrar! en hvar 
af eder vet, att Danmark numera blifvit bragt derhän, att 
det strider, ej blott för bibehållande af en provins, utan för 
sina gamla arfländer och kanske snart för sin politiska existens.

Frågan är således den, huruvida Sverige kan eller bör, 
stilla och overksamt, blott åskåda en sådan kränkning af folk
rätten, och utan protest eller försök att afböja våldet, låta 
sin naturliga vän och bundsförvandt, ett ädelt och närbesläg- 
tadt folk, stympas och förtryckas. Och om nu Danmark hjelp- 
löst lemnas åt sitt öde — åt öfvermaktens godtycke; om ett 
gammalt, aktadt, upplyst folk kufvas och sönderstyckas; om 
en nationalitet, som utgör en del af vår egen, på detta sätt 
går under; och detta allt, blott der för att detta folk är 
svagare, och råkar stå den starkares begär i vägen — då 
frågar jag, om detta är ett exempel utan betydelse för oss 
sjelfva, och om ej vår ära, så väl som vårt eget högsta och 
heligaste intresse fordrar, att någonting göres för att afvärja 
en sådan händelse?

Ty äfven för oss kan en gång den timma slå (hvarifrån 
jag hoppas en mild försyn bevarar vårt fosterland) — men 
den dag kan likväl komma, då äfven vi måste kämpa den 
kamp som Danmark nu strider, måste kämpa för altare och 
härd, för hus och hem, för allt hvad vi hafva dyrbarast i 
verlden, och då vi längtansfullt blicka omkring oss efter bi
stånd. Och måtte vi då aldrig behöfva med oro påminna oss 
moralens första bud: Att hvad du vill att andra skola göra 
dig, det göre du ock dem.

Man frågar dernäst, och med rätta, hvad utsigter Sverige 
har att genom dess medverkan ändamålet skall kunna vinnas.

Till en del är detta naturligtvis beroende på det under
stöd, som vi af andra makter kunna hafva att förvänta. J 



90 TAL DEN 11 MAJ 1848.

torden emellertid finna, mine Herrar! att jag här icke kan 
anföra allt hvad som i detta afseende blifvit vidgjordt, men 
så mycket kan jag säga, att Svenska kabinettet följt denna 
angelägenhet allt ifrån tvistens början med den största upp
märksamhet samt dervid alltid handlat och handlar i full 
öfverensstämmelse med de stora makterna. Vidare ber jag 
att få påminna derom, att alla dessa förhandlingar blifvit 
fullständigt framlagda för Hemliga Utskottet, och att alla dess 
ledamöter, oaktadt den kända olikheten i deras politiska åsig- 
ter, varit enhälliga i sitt omdöme angående vården af dessa 
angelägenheter, samt uttryckt sig fullkomligt gillande till allt 
hvad K. M:t i detta afseende gjort och föreslagit.

Häruti måste väl också ligga något bevis derför, att 
denna vigtiga del af frågan blifvit behandlad på ett sätt, som 
öfverensstämmer med fäderneslandets ära och intresse.

Man har sagt att Sverige icke borde vara angripande. 
Visserligen! också bar ingen fråga varit om någon krigs
förklaring å vår sida, utan blott att såsom skyddande räcka 
handen åt grannfolket i sin strid mot öfvermakten för beva
randet af sina heligaste rättigheter.

Skulle nu dessa rättigheter kunna skyddas och upprätt
hållas genom makternas samverkan utan någon direkt hjelp- 
sändning å vår sida — så mycket bättre: eller skulle å an
dra sidan (hvilket likväl icke kan förmodas) äfven vårt omedel
bara bistånd icke förmå att upprätthålla rättstillståndet — 
nå väl! då är åtminstone vår position den mest betryggande, 
och i hvilket fall som helst har dock Sveriges Konung och 
folk inför samtid och efterverld häfdat sin ära.

I afseende på sättet för Sveriges deltagande i dessa an
gelägenheter, torden J äfven finna, mine Herrar! att någon 
närmare redogörelse derför icke heller gerna kan ifrågakomma, 
helst alltid en stor del deraf måste komma att bero på om
ständigheterna; men så mycket förtroende måste man väl 
hafva för sin Konung, att man är öfvertygad derom, att Han 
i dessa vigtiga frågor handlar med all den omtanka och var
samhet, som vederbör, samt icke annat än för stora ändamål, 
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och icke utan goda utsigter att dessa ändamål kunna vinnas, 
skall uppoffra Svenskt blod och Svenska skatter.

Jag behöfver icke heller påminna någon om vigten af 
det beslut, som skall fattas. En hvar känner betydelsen deraf, 
och vet att historien skall anteckna detsamma i våra häfder. 
Jag är också viss derpå, att det blifver värdigt detta Stånd. 
Det skall visa, att äfven nu, så väl som fordom allt sedan 
urminnes tider, har Svenska folket, och främst deribland 
Ridderskapet och Adeln, vid sådana tillfällen som detta, all
tid villigt följt sin Konung.
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YTTRANDE
på Riddarhuset den 31 Juli 1848.

(Angående grundskatternas omsättning och förenkling.)

Högvälborne Herr Grefve och Landtmarskalk, Högloflige 
Ridderskap och Adel!

En värd talare har börjat sitt yttrande med åtskilliga 
anmärkningar angående det formella af denna frågas behand
ling. Samma anmärkningar gjordes redan här på detta rum, 
när frågan remitterades till Stats-Utskottet, och besvarades då, 
på ett i min tanke nöjaktigt sätt. Jag anser mig derför nu 
kunna förbigå desamma, så mycket hellre som, i fall de skulle 
föranleda till något resultat, så ginge detta ut på något helt 
annat, än hvad som nu kan blifva föremål för beslut, nem- 
ligen en anmälan i anmärkningsväg enligt den vanliga väl 
kända formeln. Så vidt deremot dessa anmärkningar nu skulle 
kunna utöfva något inflytande på Ridderskapets och Adelns 
närvarande öfverläggning, så måste det vara på den grund, 
att frågan enligt den värde talarens mening vore allt för litet 
utredd. Anmärkningarne öfverginge derigenom egentligen på 
Utskottet, och han har också ganska riktigt begagnat till
fället att klandra Stats-Utskottet, derför att detta, som vid 
andra tillfällen afstyrkt förslag på grund af deras outredda 
skick, likväl nu ansett sig oförhindradt att pröfva frågan och 
afgöra densamma i hufvudsaklig öfverensstämmelse med komi- 
terades förslag. Jag hemställer likväl, om ett ämnes utred
ning blott och bart beror på mängden af de akter, som äro 
bifogade, eller på antalet af de personer som yttrat sig, och 
om icke alla behöfliga, och till och med alla möjliga, upp
lysningar angående ett ämne kunna finnas på ett ställe lika 
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sâ väl som på många. Säkerligen har också Stats-Utskottet 
så funnit förhållandet vid detta tillfälle, då det icke åbero
pat någon brist på upplysningar, utan i stället fullständigt 
handlagt ärendet.

Oaktadt den temligen skarpa och som mig synes obe
fogade tillrättavisning, som en värd talare här har tillåtit sig 
emot en annan, derför att denne tagit sig friheten fästa upp
märksamheten på det bemödande, som här försports, att ge
nom allehanda generela satser och fria tolkningar på för
hand stämma sinnena till misstro och afvoghet mot förslaget 
och dess upphofsmän, så vågar jag likväl yttra samma åsigt 
som den klandrade talaren, och kan efter mitt förstånd ej 
inse något annat rimligt syftemål med åtskilliga utlåtelser, 
som ej kunna anses höra till ämnet, än just detta. Eller var det 
ej Hr Printzentsköld, som först slog larm om kommunismen och 
dess faror, samt till komiterade och Stats-Utsk. ställde förebråel
ser för de förborgade läror i sådan syftning, som skola finnas in
lagda i detta förslag? Men om någon mening skall vara här- 
uti, så måtte det väl vara den, att i förslaget vore fråga om 
någon fördelning af egendom, eller ett upphörande af egande- 
rätten. Den värde talaren torde likväl hafva svårt att bevisa, 
att den minsta anledning förefinnes till något sådant. Då han 
talar om forntida orättvisor såsom följder af förslaget, så hvi- 
lar detta helt och hållet på förblandning af begreppen om 
ett hemman och ett hemmans égaré. Man säger nemligen, 
och det med fullt skäl, att fastän ett hemman ofta är 3 eller 
4 gånger så mycket beskattadt som ett annat, så begås der- 
igenom icke någon orättvisa. Hvarför? Jo, derför att rätt och 
orätt i detta afseende måste hänföras endast till egaren och 
icke till hemmanet. För hemmanet är det likgiltigt hvem som 
bibehåller afkastningen, om större eller mindre del deraf ut
går som skatt till Staten, eller stannar qvar i egarens kassa
kista. Men for denne senare existerar deremot ett tydligt 
rättsanspråk, att oförkränkt få behålla hvad han lagligen eger. 
Ej mer, ej mindre. Då nu jordens olika beskattning redan 
varat i sekler, och således hvarje égaré af jord, vare sig högt 
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eller lågt beskattad, eger densamma på de vilkor som nu fin
nas, och som funnos långt före honom, så är det klart att 
ingen nu kan sägas lida orätt af den olika beskattningen, eller 
ega några anspråk, som skall grunda sig derpå att hans före
trädare på hemmanet for några hundrade år sedan förmenas 
hafva blifvit förfördelad. Allt detta är temligen obestrid
ligt. Men huru kan då den värde talaren frångå just dessa 
grundsatser, så snart lian talar om en befarad rubbning i 
skatterna för framtiden? Och hvarför söker han att för detta 
fall förvexla hemmanet] med den framtida egaren? Ty klart 
måtte det vara, att om någon förändring i tidernas längd 
skall uppkomma (hvilket jag sedermera skall taga mig frihe
ten att närmare beröra), så måste detta ske småningom, ja 
nästan omärkligt, genom jemkade varuvärden, och då inträf
far ju det förhållandet, att äfven om i en aflägsen framtid 
någon jemkning i grundskatterne skulle ega rum, så kan denna 
hänföras endast till hemmanet som är beståndande, men ej till 
egarne, hvilka liksom tiderna omvexla.

Men låtom oss nu undersöka om, och på hvad sätt den 
omtalta skatterubbningen skulle komma att inträffa. Natur
ligtvis skulle det ske derigenom, att grundskatterna i allmän
het skulle förminskas, och att genom denna relativt större 
förminskning på den skattskyldiga jorden, skulle genom en 
återverkan skatterna genom ökad bevillning förhöjas på den 
mindre skattskyldiga jorden. Men hvarigenom skulle då skat
terna förminskas, om den här föreslagna förvandlingen vidto- 
ges? Jo, såsom Herr von Hartmansdorff ganska riktigt yttrat, 
på tvenne sätt, nemligen först och främst, om myntvärdet 
underginge någon våldsam förändring genom statsbankrut- 
ter eller, såsom det i mjukare språk benämnes, genom nya 
realisationer.

Men är någon sådan olycka och skam för nationen verk
ligen att befara? Man har visserligen här uppräknat alla de 
bedröfiiga och föga hedrande myntregleringar, som hittills 
skett här i landet, och deraf, såsom det kan tyckas med skäl, 
hemtat anledning till farhågor för framtiden; men jag vill der- 
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viel blott göra den högst vigtiga påminnelsen, att under den 
förflutna tiden, då alla dessa oordningar egt rum, har Sven
ska penningeväsendet, eller hvad som är detsamma Svenska 
banken, varit en hemlig inrättning, som i tystnad och’ mör
ker blifvit förvaltad. Och just derigenom har också åtskil
ligt dervid kunnat företagas, som numera icke skulle vara 
möjligt, då den allmänna rösten ofelbart skulle höja sig der- 
emot och förbjuda detsamma. I bankens offentlighet ligger 
således efter min tanke den aldra största garanti, att en så
dan fara icke för framtiden finnes, åtminstone icke på långt 
när i den skala, som den blifvit framhållen. För öfrigt får 
jag derjernte påminna Eder derom, mine Herrar, att här i 
detta förslag aldrig är fråga om att förvandla räntorna i pap- 
persmynt, ty den som behagar efterse finner ganska tydligt 
enligt ordalydelsen, att de skulle »bestämmas och utsättas i 
silfver», samt deras värden för framtiden »beräknas och ut
göras», efter myntbestämningslagen af år 1830. Om det såle
des skulle hända, hvilket jag med full förtröstan till Svenska 
folkets heder och redlighet förmodar och hoppas aldrig måtte 
komma att ske, att denna lag en gång upphör att vara gäl
lande, och blir ersatt af en annan, så kommer äfven detta 
icke att inverka på skattebeloppet, annat än nominelt till 
siffran, ty det bestämda, utsatta silfvervärdet blir i alla fall 
det, som skall erläggas, fast efter en annan beräkningsgrund. 
Häraf synes således att den föreslagna skatteregleringen är 
oberoende af realisationen, och att någon rubbning i denna 
ej inverkar på skatternas eller. lönernas belopp.

Det andra sättet, hvarigenom skatterna skulle minskas, 
vore det, att sjelfva penningens värde föll, eller, för att ut
trycka mig mera tydligt, att förhållandet mellan silfrets och 
varornas värde skulle förändras. Nu är, för att taga ett exem
pel, 1 tunna råg i medelvärde lika med 3 rdr i silfver. Antagom 
detta. Om det då skulle hända, att detta förhållande rubba
des, så att t. ex. en tunna råg blefve värd 4 rdr i silfver, 
är det ganska riktigt, att om rågen nu en gång för alla för
vandlas i silfver, kommer kronan vid den tiden då pris
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förändringen förutsattes, endast att uppbära £ af det belopp, 
som skulle hafva utfallit ifall rågen varit bibehållen såsom 
räntepersedel. Nu bör härvid likväl anmärkas, att om också 
det är temligen tydligt, att ej precist samma förhållande 
mellan silfrets och rågens eller andra varors värde för evigt 
kan bestå, så är det deremot efter mitt omdöme ingalunda 
på förhand bestämdt afgjordt, att en möjlig rubbning af detta 
förhållande nödvändigt måste utfalla till förminskning i silf
rets värde.

Den föregående tidens erfarenhet är visserligen sådan, 
och man har nu åberopat densamma, såsom stöd för sin åsigt 
att varuvärdenas förändring skall fortgå i samma riktning 
som förut, men den förflutna tiden och den närvarande äro 
hvarandra så väsendtligen olika, att detta icke kan antagas 
såsom ett afgörande bevis. Högst betydligt utvidgade odlin
gar, äfvensom förbättrade metoder i nästan alla delar af 
landthushållningen, synas mig tvärtom lemna skälig anledning 
till den förmodan, att produktionen af jordens alster åtmin
stone skall hålla jemna steg med produktionen af ädla metal
ler, och att det således är en möjlighet, att prisstegringen i 
framtiden utfaller alldeles omvändt emot hvad hittills varit 
händelsen. Men antagom äfven, att denna förändring blifver 
sådan att någon minskning af skatterna för jorden smånin
gom i tidernas längd — således utan personlig orättvisa för 
någon — kommer att ega rum. Är väl derigenom någon 
olycka skedd? Visserligen! om man, såsom Herr von Hart- 
mansdorff, antager såsom synonymer, att vara jordegare, och 
att vara rik; ty han säger ju, att om man lindrar jordegaren, 
så är det endast en skänk åt de förmögnare i samhället, och 
derigenom blifva således dessa ord för honom liktydande. Jag 
tror likväl för min del, att om man vill efterse huru det här
med förhåller sig, och t. ex. granska inteckningarne i jord
egendomen, så skall man finna, att jordegaren i Sverige icke 
är så uteslutande rik,- som den värde talaren synes tro, utan 
tvärtom, att den mångenstädes tryckes kanske rätt tungt af 
sina skattebördor och skyldigheter.
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Man har vidare sagt, att följden af en sådan skattreduk
tion i framtiden vore den, att som kronans ordinarie inkom
ster derigenom minskades, så skulle konungamakten derigenom 
också göras mera beroende än nu. Om så vore, så vore detta 
visserligen ett högst betänkligt inkast, som jag skulle anse så
som afgörande i vågskålen, men nu, mine Herrar, vågar jag 
påstå, att denna skickligt framhållna farhåga endast och alle
nast är en chimère. Om man nemligen granskar förhållan
det emellan Statens ordinarie inkomster och de inkomster, 
dem Staten ovilkorligen behöfver, så befinnes, att dessa ordi
narie inkomster icke utgöra mera än omkring | af de absolut 
nödvändiga statsbehofven, och att det således är en ren omöj
lighet, att samhället kan existera endast genom dem. K. M:ts 
och kronans beroende af de extra ordinarie inkomsterna eller, 
hvad som är detsamma, af Rikets Ständers skattebevillning 
är således, enligt mitt omdöme, redan så stort, att det icke 
kan blifva större, och under sådana förhållanden må det tillå
tas mig förklara, att det tjenar till intet att förespegla en 
förökning af det som redan är ett maximum.

Ytterligare har man uppgifvit såsom en olägenhet af 
skatteförenklingen, att den skulle sätta de löntagande i ett 
större beroende än hittills, samt att det slutligen en gång 
skulle kunna hända, att Staten väl uppbär inkomsterna, men 
icke aflönar sina embetsmän. Ifrån denna förutsättning har 
man sedermera utvecklat och utmålat, om jag så får uttrycka 
mig, alla de samhällsolyckor, som tvifvelsutan af ett sådant 
förhållande skulle blifva en följd. Men jag vill nu blott på
minna derom, att åtminstone i denna punkt är härom alldeles 
icke fråga. Frågan är endast nu, huruvida så väl löntagare 
som Staten skulle kunna utfå sina indelningar, i silfver i stället 
för in natura.

En annan punkt handlar derom, huruvida indelningarna 
skola ingå till Staten och genom dess försorg hållas löntagaren 
tillhanda, eller om löntagaren skall få direkte eller genom om
bud lyfta dem, antingen på ränterierna, eller af indelningsgif- 
varne. Der vore således måhända ratta tillfället att talp, om 

7
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hvad man nu i detta afseende velat anföra. Hvad nu sjelfva 
saken vidkommer, så torde jag kanske äfven få fästa upp
märksamheten på en omständighet, hvilken talar till fördel för 
en sådan förändring, som den ifrågavarande, nemligen att sät
tet för skatternas utgörande derigenom hlifver likformigt öfver 
hela riket, hvilket nu icke är förhållandet. Såsom bekant är, 
utgår grundskatten i de så kallade eröfrade provinserna, allt 
sedan deras införlifvande med Sverige, enligt ett faststäldt be
lopp i penningar, och den har derigenom i tidernas längd 
blifvit betydligt lindrigare än i det öfriga riket; men minaf- 
sigt är icke att påstå, att för närvarande någon orättvisa sker 
genom denna olikhet i beskattning. Jag har tvärtom, redan 
från början, sökt visa, att deruti icke ligger någonting orätt 
mot någon, men deremot påstår jag, att om också status qvo 
för ögonblicket kan försvaras på rättsgrund, blir det en 
orättvisa att ega så olika beskattningsmetoder, att de ändrin
gar, som framtiden kan medföra, icke skulle komma att verka 
lika för alla.

Men just denna olikhet, — denna olika utsigt för fram
tiden — hlifver ju tydligen följden, om räntornas förvandling, så
som förslagets motståndare påstå, skall verka till skattens för
minskning, och likväl blott en del skattskyldiga skulle få motse 
och åtnjuta den fördel, som dermed vore förenad.

Den stränga rättvisan fordrar således, efter min tanke, att 
det närvarande skattebeloppet ej ökas eller minskas för nå
gon, men att sättet för dess utgörande ställes lika för alla, 
eller åtminstone efter den gemensamma grund, att framtida 
prisförändringar ej komma den ena mera till godo än den 
andra; och då detta resultat endast kan vinnas genom en så
dan åtgärd, som den föreslagna, så måste väl äfven häruti 
ligga ett skäl till dess antagande.

För att ytterligare visa och bevisa vådan af den före
slagna förändringen och fördelen af att förblifva vid det 
gamla, har man anfört, hurusom Konung Carl XI, hvilken 
hvar och en måste erkänna hafva varit en stor Regent, hade 
det förutseendet, att sätta skatterna till en stor del i natura- 
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persedlar, ocli att skälet dertill låg i hans omtanka att der- 
igenom för framtiden bättre betrygga kronans inkomster. För 
min del vågar jag likväl tro, att många omständigheter kunde 
hafva dertill bidragit, och det skulle vara märkvärdigt att veta, 
hvarifrån den värde talaren fått en sådan bestämd uppen
barelse om de motiver, som legat till grund för Konung Carl 
XI:s beslut. Den som vill jemföra förhållandena vid denna 
tiden med de närvarande, skall säkerligen i den ofantliga 
olikheten, vare sig i fråga om penningar, eller afsättning, eller 
handel och rörelse i alla afseenden, finna öfverflödig anled
ning, att utan missaktning mot Carl XI:s vishet antaga, att 
om också skatternas utgörande in natura då kunde vara det 
lämpligaste, så kunna de deremot för närvarande med större 
skäl utgöras i den qvantitet, som nu blifvit den allmänna eller 
enda mätaren af alla värden, nemligen penningen.

Hvad jag nu haft den äran att anföra, har måhända 
varit föga upplysande, men det har åtminstone varit tillräck
ligt att öfvertyga mig om både nödvändigheten och billighe
ten af en snar förändring i det närvarande skatteväsendet; 
äfvensom det är min öfvertygelse, att, ehvad denna förändring 
sker genom skatternas reducerande till några få räntepersed- 
lar in natura, eller till en enda eller silfver, så kunna båda 
delarne ske utan fara, och till stort gagn för det allmänna. 
I valet emellan båda alternat!verna anser jag likväl, att för
vandlingen i silfver eger företräde, såsom det rationelaste och 
fullständigaste, hvilket ej vidare behöfver omgöras, och jag får 
på grund häraf tillstyrka antagandet af den punkt af försla
get, som nu är under öfverläggning.
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YTTRANDE
på Riddarhuset den 8 September 1848.

(Angående samma ämne.)

Högvälborne Herr Grefve och Landtmarskalk, Högloflige 
Ridderskap och Ädel!

Åtskilliga delar af denna fråga hafva, enligt min åsigt, 
blifvit särdeles klart och fullständigt utredda; men deremot 
har måhända det förnämsta momentet deraf, eller sjelfva 
utvecklingen af de resultater, hvilka genom förslagets an
tagande skulle uppkomma, såsom mig synes, icke ännu vun
nit all den utredning, som kunde vara önsklig. Jag har tvärt
om trott mig finna, att några af Husets förnämsta talare, vid 
detta tillfälle, icke med vanlig noggrannhet behandlat sitt 
ämne och, såsom exempel härpå, vill jag i några punkter 
upptaga och granska den framställning Herr von Hartmans- 
dorff gjort af de följder, som han förmodat skulle uppstå, om 
det ifrågavarande förslaget antoges. Ett ibland inkasten, som 
den värde talaren anfört, var, att om skatterna skulle betalas 
i penningar, så måste en större mängd räntepersedlar på en 
gång föras till marknaden, och då priset å dessa persed
lar derigenom nedtrycktes, blefve skatterna sålunda, under 
dessa förhållanden, också mera betungande än för närvarande. 
Emot detta argument är ganska mycket att anmärka, ty först 
och främst har erfarenheten visat, att endast ett ganska ringa 
belopp af räntorna blifvit till leverering in natura uppsagdt, 
och sjelfva förutsättningen är således redan faktiskt jäfvad; 
men om man dertill besinnar, att äfven den del deraf, som nu 
blifver uppsagd, likaledes måste af kronan försäljas, och att 
följaktligen summan af de utaf kronan och de skattdragande 
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försålda persedlar i allt fall blifver ungefär densamma, som 
om försäljningen skett endast af de skattdragande, så synes 
mig denna påstådda olägenhet vara till största delen, om ej 
helt och hållet, chimerisk. Men låtom oss vidare följa Herr 
von Hartmansdorffs deduktion. Sedan den värde talaren på 
detta sätt trott sig ådagalägga, att förslaget vore skadligt för 
jordegarne: huru länge vidhåller han sedan sjelf denna sats? 
Jo, till nästa punkt, då den värde talaren vill visa, att äfven 
städernas borgare skulle blifva lidande genom förslaget. Dä 
omkastas alldeles påståendet, då tages jemt motsatsen till 
förutsättning, då heter det, att som jordens skatter derigenom 
skulle på ett oskäligt sätt förminskas, och denna förminsk
ning ej kunde fyllas genom annat än bevillningar, så blefve 
det i främsta rummet städerna som deraf betungades. Alltså 
framställes åtgärden, den ena stunden såsom ledande till skada 
och förlust, men den andra, till oskälig och orättvis vinst 
för landet, allt efter som bevisningen fordrar! Hvad tyckes?

Fortsättom emellertid granskningen. Ändamålet med denna 
del af Herr von Hartmansdorffs resonement var att visa, 
hurusom äfven städerna skulle genom en sådan skatteregle- 
ring ruineras. För att komma till detta resultat, säger Herr 
von Hartmansdorff, att den uppkommande minskningen i 
grundskatterna måste fyllas genom ökade bevillningar, och 
förklarar, att denna ökning egentligen endast kan vinnas på 
tullinkomsterna; men som detta ej kan ske, menar Herr von 
Hartmansdorff, annat än genom nedsättning i tullafgifterna, 
för att öka den utländska införseln, så måste städernas bor- 
gerskap, hvars näringar derigenom skulle förstöras, naturligt
vis gå under.

Märken nu väl, mine Herrar! huru många gånger hafva 
vi ej här förut hört just samma värde talare påstå alldeles 
motsatsen, nemligen att stora tullintrader vinnas genom höga 
tullar! huru ofta har han ej förklarat just den sats, han nu 
framställer, såsom en tom inbillning!

Men så går det! Och man kan häraf se hvart det leder, 
när man icke, endast ur sanningens egen synpunkt, oväldigt 
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vill bedöma frågorna, utan blott bemödar sig att vrida om
ständigheterna till ett för sina afsigter gynsamt resultat; en
dast då invecklar man sig i dylika motsägelser.

Om det nu tillåtes mig att söka i någon mån utveckla 
ämnet, sådant det visar sig för mig, så tror jag att detta 
lämpligen kunde ske, genom att sönderdela frågan och sär- 
skildt betrakta henne med hänsigt till sina resultater, först i 
afseende på det närvarande, och sedermera i afseende på 
framtiden, samt i båda fallen, såväl ur räntegifvarens, som 
räntetagarens och Kronans olika synpunkter.

Tänkom oss derför nu först räntegifvarens ställning i t 
händelse förslaget blefve antaget. Tvärtemot hvad nu eger 
rum, kunde han då till en början alltid sjelf kontrollera riktig
heten af sin debetsedel, och ingen kan väl neka, att redan 
detta vore för honom. en ganska väsendtlig fördel. Dernäst 
vore han genom skatternas fixerande i silfver skyddad för 
den högst betydliga fluktuation i deras belopp, som nu upp
står i jemnbredd med årsväxten och de deraf följande pri
sernas olikhet, hvilka fluktuationer äro så mycket mer för- 
derfliga för den skattdragande, som tillökningen alltid ställer 
sig i ett rakt omvändt förhållande mot tillgångarna, så att, 
just vid de tillfällen då redan ett medelbelopp af skatterna 
kan vara nog tungt att utgöra, förhöjas desamma ofta med 
50 procent ytterligare.

Besinnar man nu dertill, att utom denna direkta stora 
olägenhet, som oskiljaktigt sammanhänger med det närvarande 
beskattningssättet, derigenom äfven uppkommer en allmännelig 
osäkerhet och omöjlighet att på förhand beräkna sina ut- 
skylder samt deraf beroende tillgångar för året, hvilket 
åter, såsom hvar och en torde vilja medgifva, utgör ett vä- 
sendtligt vilkor för all ordnad och ordentlig hushållning (man 
må befinna sig i hvilken lefnadsställning som helst); så lärer 
det väl icke kunna nekas, att för räntegifvaren utgör det 
onekligen ett stort och maktpåliggande intresse, att grund
skatterna, på sätt som blifvit föreslaget, bestämmas till ett 
visst oföränderligt och beräkneligt belopp.
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Ännu en fördel eller, enligt mitt begrepp, fast mera verk
ligen ett rättsanspråk för den skattskyldige, ligger äfven der- 
uti, att genom detta förslag den olikhet, som nu eger rum 
bland de skattskyldige, skulle försvinna. Jag menar härmed 
icke den olikhet i beskattningen, som är en följd af jordens 
olika skattenatur, ty jag erkänner fullkomligt, att denna, så
dan den under tidernas lopp reglerat sig, mt icke innebär 
någonting rättsvidrigt; men jag menar den ganska. betydliga 
skilnad, som förekommer inom hemman af samma natur, ja, 
till och med inom olika nummer af samma hemman, endast 
beroende af den tillfälligheten, att det enas ränta är Kronan 
behållen, då det andras utgår till någon indelningshafvare.

Utan att i detta påstående inlägga någon slags ankla
gelse mot räntetagare i allmänhet, vågar jag likväl tro, att 
ingen skall kunna förneka, att i det närvarande uppbörds- 
sättet ligger icke allenast en möjlighet, utan nära nog en 
nödvändighet, att den indelta räntegifvaren måste blifva be
tydligt hårdare betungad än den icke indelta.

För att inse detta, behöfver man blott besinna, huru det 
i sjelfva verket oftast tillgår vid många corpser och stater. 
Det tillgår nemligen så, att de enskilda räntetagarne, för att 
slippa så väl besvär som obehagligheter, öfverlemna sina 
räntor för året till vissa uppbördsmän för ett, dem emellan, 
bestämdt och öfverenskommet pris, hvarigenom det är klart, 
att också hela uppbörd såtgärd en förvandlas till en enskild 
spekulation, och man kan ej heller finna mycket klandervärdt 
eller underligt, att dessa uppbördsmän sedermera någorlunda 
rundligt söka godtgöra sig för sitt besvär. Felet ligger der- 
för mindre hos dem, än i metoden, som gör att den skatt
skyldige nästan omöjligt kan skydda sig, utan hellre under
kastar sig nästan huru dryga anspråk som helst. Ty om 
denne söker att afbörda sig räntan, genom att leverera den 
uppsagda spannmålen in natura, så finnas för mottagaren så 
mångfaldiga medel att försvåra eller tillintetgöra denna utväg, 
att den näppeligen kan begagnas. Dels anordnas den läng
sta möjliga forsling, dels är sjelfva egenskapen »strid och ren» 
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eller afradsgild någonting så obestämdt, att nästan hvad slags 
säd som helst kan af en kitslig upphördsman kasseras, och 
om detta äfven sker alldeles utan skäl, så går det icke så 
lätt och fort att få sin klagan pröfvad och afgjord, och lasset 
måste emellertid släpas hem igen den långa vägen, så framt 
ej räntegifvaren beqvämar sig till att betala hvad som for
dras. Med ett ord, närvarande system öppnar sjelf dörren för 
allehanda missbruk, och påminner allt för mycket om det 
gamla fördömliga uppbördssättet, som fordom i Frankrike och 
på åtskilliga andra ställen varit begagnadt, nemligen att bort- 
ackordera skatterna till generalförpaktare; och huru denna 
metod verkade på de skattdragande i de länder, der den 
varit införd, torde vara temligen allmänt bekant.

Utan att vidare ingå i en mängd andra detaljer, hoppas 
jag, att hvad jag redan haft äran anföra må vara tillräckligt 
för att visa, att från den synpunkt, jag först velat granska 
förslaget, nemligen från räntegifvarens, erbjuder detsamma 
obestridligen högst betydliga fördelar.

Betraktar man dernäst frågan med hänsigt till ränte- 
tagaren, så tror jag det lätt skall kunna visas, att äfven han, 
långt ifrån att förlora, skulle hafva ganska mycken nytta af 
förändringen. Jag ber emellertid att få påminna, att jag ännu 
blott talar om de omedelbara följderna, sådana de under när
varande förhållanden synas mig böra blifva, men icke om deras 
verkningar i framtiden, hvarom jag sedermera skall taga mig 
friheten att äfven yttra några ord. Nå väl! hurudan är då 
för närvarande den indelta räntetagarens ställning, och huru
dan skulle den genom förändringen komma att blifva? För 
honom existerar nu samma omvexling i lönebeloppet, samma 
osäkerhet — nej, omöjlighet, att noggrant och ordentligt be
räkna sina tillgångar, som för räntegifvaren. Hans förhål
lande till sin räntegifvare är trassligt och obehagligt, och för 
att undgå detta (så framt han ej vill begagna sin ställning 
för att preja, hvilket jag likväl till räntetagarnes heder anser 
mindre ofta vara fallet), öfverlåter han gerna, såsom jag förut 
haft äran nämna, sin indelning till en upphördsman. Men 
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som denne ej är pligtig att redovisa medlen förr än efter ett 
år och derutöfver, så blir vanligen följden — åtminstone vet 
jag att ofta så är fallet — att räntetagaren måste skaffa sig 
förskotter mot ganska dryga räntor och kommissionsprovisio- 
ner. Jag frågar ånyo, är denna ställning så afundsvärd? och 
vore ej den förändring nyttig och önsklig, äfven för ränte
tagaren, hvarigenom alla dessa olägenheter afhjelptes? Och 
detta skedde tydligen, om förslaget antoges. Lönens belopp 
blifver derigenom efter en ganska förmånlig medelberäkning 
bestämdt. Det enskilda, oregelbundna och oordentliga, alltid 
obehagliga aflöningssättet upphörde, allt besvär och all osäker
het för löntagaren försvunne, ty uppbörden skulle för hans 
räkning besörjas af Kronans tjenstemän, och inga uppoffrin
gar samt intet obligatoriskt förhållande behöfde indelnings- 
hafvaren vidare underkasta sig, ty lönerna skulle genom Sta
tens mellankomst sedermera komma att utfalla halfårs- eller 
qvartalsvis.

Hvad nu slutligen Kronans intresse vid den ifrågava
rande åtgärden vidkommer, så är det klart, att, om man äfven 
här endast tager den närvarande tiden i ber åkning, så kan 
Kronan dervid ingenting förlora, enär skattebeloppet bibe
hålies oförändradt, utan hon skulle deraf i stället njuta den 
betydliga fördelen, att dess uppbördsverk derigenom blefve 
på ett högst väsendtligt och välgörande sätt förenkladt.

Resultatet är således, att från hvilken sida man ock vill 
betrakta frågan — oberoende af framtida förhållanden — så 
visar den sig såsom en bland de få, der en ändring, sådan 
som den föreslagna, kan göras till vinst för alla, och utan 
förlust för någon af dem, som deruti äro intresserade.

Men jag vet också, att det egentligen är på ett annat 
fält, dit jag nu ämnar öfverflytta diskussionen, som man före
trädesvis söker bekämpa förslaget. Man säger nemligen, att 
det är framtiden som uppoffras, och att åtskilliga af Statens 
allra vigtigaste intressen derigenom skulle rubbas samt slut
ligen bringas på obestånd och fall.
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Men hvarifrån hemtar man dessa farhågor? Jo, derifrân, 
att ränteförvandlingen påstås ovilkorligen skola medföra en 
utomordentlig skatteförminskning för framtiden. Jag utber 
mig emellertid, att för ett kort ögonblick få granska detta 
påstående. Man har ganska riktigt angifvit de tvenne sätt, 
på hvilka den förespeglade stora skatteminskningen förmenas 
vara möjlig. De äro: l:o En nationalbankrutt, hvarigenom 
myntvärdet skulle nedsättas, och 2:o sjelfva silfrets successiva 
sjunkande i värde.

Hvad nu den första omständigheten eller myntets möjliga 
försämring vidkommer, så är hela denna fråga ställd utom 
den förevarande skatteförvandlingen, genom det stadgande, 
som uttryckligen säger att skatterna skola bestämmas i silf- 
ver, ty man må säga hvad man vill, så måste, om man såsom 
skatt, i stället för ett visst qvantum andra persedlar, åsätter 
hemmanet ett visst qvantum silfver, också alltid detta be
lopp blifva beståndande, ehvad detsamma motsvaras af en 
större eller mindre summa af rikets gällande mynt. Mynt
lagen, vare sig den af 1830 eller någon annan, bestämmer 
huru detta qvantum silfver får lösas med sedelmynt; men 
beloppet silfver står fast, om också lösningsgrunden i fram
tiden skulle förändras. Realisationen inverkar således, efter 
min öfvertygelse, alldeles icke på denna fråga, men jag har 
dessutom ingalunda på långt när så mörka och misströstande 
begrepp om myntvärdets framtida bestånd. Man har här 
framhållit den satsen, att just i det förevarande förslaget skulle 
ligga en våda för realisationen, på det sätt, att dennas under- 
gräfvande skulle blifva ett stående och gemensamt intresse 
för alla skattskyldiga, som derigenom skulle få sina skatter 
nedsatta. Jag har nyss visat oriktigheten af denna föreställ
ning, men vill dessutom erinra, att saken förhåller sig i sjelfva 
verket alldeles tvärtom; ty just för närvarande finnes verk
ligen ett sådant intresse, när en del skatter utgå i penningar, 
men ej i silfver, och således äro beroende af penningevärdet. 
Vill man för öfrigt grunda sin åsigt om realisationens säker
het på sådana beräkningar, så kan man visserligen framvisa 
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åtskilliga enskilda intressen, som skulle finna sin räkning vid 
dess undergång, och främst bland dem står då det, som hvarje 
gäldenär eger att få liqvidera sina skulder i ett försämradt 
mynt. Men. mine Herrar! hvarje skuldsatt har en fordrings- 
egare, och hvad Staten uppbär i skatter, det utbetalar den 
äfven till enskilda. Hvad som således kan vara ett enskildt 
intresse på den ena sidan, det motväges af ett motsvarande 
och motsatt på den andra, och om man nödvändigt ur denna 
synpunkt vill bedöma realisationsfrågan, samt vill basera sina 
förutsättningar angående densamma, endast eller hufvudsak- 
ligen, på de enskilda intressena, så torde af dessa det ena 
otvifvelaktigt vara lika verksamt som det andra. Men icke 
bör man på detta sätt bedöma framtida förhållanden. Jag 
ställer åtminstone mina förhoppningar i detta afseende långt 
högre än på den låga principen af enskild vinning. Jag tror 
och förtröstar derpå, att sedan banken numera blifvit på en 
fast grund reglerad, och är underkastad offentlig granskning, 
så skall också den allmänna rättskänslan vara dess säkraste 
stöd, och skulle ej detta ensamt vara starkt nog, så hafva vi 
ju ytterligare Ständer och Konungamakt till dess skydd. Man 
säger att sådan kan ställningen en gång blifva, att »la force 
des choses» tvingar till en rubbning. Jag medger visserligen 
detta, men äfven då bör en sådan rubbning endast blifva 
öfvergående, och när ett bättre tillstånd inträdt, måste alla 
förbindelser ånyo uppfyllas.

Vi hafva i detta afseende sett Preussen gifva alla andra 
nationer det vackraste exempel, huru man, äfven under de 
mest kritiska förhållanden, kan och bör upprätthålla sitt pen- 
ningeväsende. Vid mera än ett tillfälle har denna stat varit 
ställd på branten af sin undergång, och det oaktadt står 
myntfoten orubbad qvar precist på samma punkt, i dag som 
för 100 år tillbaka. Må det tillåtas mig, att äfven hysa för
troende till Svensk ära och redbarhet, samt med tillförsigt 
tro, att den myntlag, hvarom Konung och folk öfverenskom- 
mit, också skall blifva bestående.
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Det återstår nu endast att med några ord vidröra den 
senare omständigheten, hvarvid man med mera skäl fästat 
vigt, såsom möjligen ledande till någon förminskning i skat
ternas belopp för framtiden, ifall förslaget antoges, nemligen 
sjelfva silfrets successiva fallande i värde. Jag kan ej be
strida, att ju icke detta förhållande möjligen kan inträffa (ja ! 
jag må till och med medgifva, att detsamma har någon 
sannolikhet för sig), men om så händer, sker det likväl så 
oförmärkt, i bredd med andra förändrade förhållanden, att 
ingen enskild derigenom tillfogas någon orättvisa. Resultatet 
blifver visserligen, att den Svenska jorden i tidernas längd 
på detta sätt skulle erhålla någon lindring i sin beskattning, 
men jag ser ej heller något ondt häruti, utan får i stället 
öppet förklara, att då det sålunda kan ske utan brytningar i 
samhället, och utan att enskild rätt förnärmas, så vill jag 
gerna i min mån dertill bidraga.

Ett inkast, som man ofta gjort och som jag i förbigå
ende äfven vill besvara, har varit, att den indelta armén skulle 
blifva ganska lidande och illa belåten med den föreslagna ändrin
gen. Men jag frågar eder, mine Herrar, äro dess ställning 
och dess vilkor för närvarande då så afundsvärda? och är 
det icke troligt, att just det invecklade sätt, hvarpå dess af- 
löning utgår, har sin dryga del deruti, att dess behof och be
lägenhet hittills blifvit allt för litet behjertade?

Genom det som jag nu haft den äran anföra, tillåter jag 
mig tro att, om också ofullständigt, det likväl någorlunda 
klart blifvit visadt, att, hurhelst man än vill betrakta frågan, vare 
sig ur synpunkten af de olika intressena, eller med hänsigt till så 
väl det närvarande som till framtiden, så luta fördelarne på 
alla sidor åt det förslag som Utskottet framställt.

Det har emellertid gladt mig, att under denna diskussion 
få höra, det just de personer, hvilka förut temligen lifligt 
opponerat sig emot ett af mina uttryck, deruti jag förklarat 
mig anse Rikets Ständer såsom ombud och målsmän icke 
allenast för Staten, d. v. s. Kronan, utan äfven för landet, 
d. v. s. dess innebyggare, nu yttrat ett så varmt deltagande
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för dessa innebyggares intresse, hvilket äfven jag visst icke 
skall underlåta att samvetsgrant söka iakttaga; men det före
faller mig likväl besynnerligt, och jag kan verkligen icke 
riktigt fatta, huru denna ömhet för folkets intresse är förenlig 
med begäret och sträfvandet att, åtminstone för denna gån
gen, tillintetgöra alla de önskningar, som i så långliga tider 
af detsamma i detta hänseende blifvit framställda. I politi
ska frågor är det emellertid min åsigt, att om man icke kan 
vinna hvad man i allo anser vara det bästa, så bör man 
derför ej motsätta sig eller undanskjuta de partiela för
bättringar, som för tillfället kunna beredas. Ur denna syn
punkt får jag alltså förklara, att fastän jag anser Utskottets 
förslag vara det fullkomligaste, och det, hvartill man förr 
eller senare måste komma, så utgör Friherre Palmstjernas 
förslag redan ett vackert steg framåt, och att jag med nöje 
biträder detsamma, derest icke Utskottets kan tillvinna sig 
Bidderskapets och Adelns bifall, hvarom jag likväl anhåller.
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TAL
på Riddarhuset den 17 December 1850.

(Angående Kongl. Maj:ts förslag till National-representationens 
ombildning.)

Eders Excellence, Högvälborne* Herr Friherre och Landt- 
marskalk, Högloflige Ridderskap och Adel!

Hvarje gång jag här uppträder känner jag ett stort be- 
hof af Ridderskapets och Adelns öfverseende, men sällan eller 
aldrig har jag varit så intagen af denna känsla som i dag 
Redan medvetandet deraf, att den allmänna stämningen inom 
detta hus står i afgjord strid med de åsigter jag ämnar yttra, 
kan icke undgå att utöfva en återverkan på mig sjelf; och 
när härtill lägges, så väl ämnets stora vigt och omfattning, 
som det rättmätiga anspråk Ridderskapet och Adeln vid detta 
tillfälle kan hafva på någon fullständighet i mitt föredrag, 
blir allt detta för mig lika många anledningar, att anhålla 
om samma undseende och fördragsamhet, som jag med nöje 

z erkänner hittills i allmänhet gjort sig gällande vid bedö
mandet af sjelfva frågan.

Hvad här redan blifvit yttradt synes mig gifva full an
ledning till det antagande, att vi alla (eller åtminstone nästan 
alla) äro ense derom, att en förändring af det närvarande 
representationssättet är af behofvet påkallad. Bristerna i det
samma äro för mycket i ögonen fallande, för att kunna för
bises eller bestridas, och ingen nekar således att de böra af- 
hjelpas. Äfven beskaffenheten af dessa brister har här blifvit 
antydd, och de hufvudsakligaste deraf äro otvifvelaktigt föl
jande: att en stor, aktningsbjudande och upplyst del af natio
nen är helt och hållet utesluten ifrån all delaktighet i repre- 
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seiitationen: att den närvarande formen för detta Stånds 
representationsrätt — jag måste säga det, om också med äf- 
ventyr att yttra något för Ridderskapet och Adeln misshag
ligt — icke låter sig försvara, hvarken såsom rättvis eller 
lämplig, och: att representationens fördelning på fyra sär
skilda kamrar utgör ett nästan oöfvervinneligt hinder, såväl 
för en tjenlig arbetsordning, som för vinnande af enhet och 
konseqvens vid ärendenas slutliga afgörande.

Med förbigående af åtskilliga andra, mindre väsendtliga 
olägenheter, nämner jag dessa såsom de förnämsta, hvilka af 
nästan ingen förnekas, och hvilka följaktligen i främsta rum
met måste afhjelpas genom en reform i representationssättet. 
Nå väl,mine Herrar! första frågan blir då den: uppfyller det 
förslag, som nu är föremål för Ridderskapets och Adelns öf- 
verläggning, detta ändamål? bortfalla derigenom de nyss upp- 
gifna bristerna eller icke? Jag förmodar att ej någon lärer 
vilja bestrida, att ju icke det hvilande förslaget i detta afse- 
ende verkligen löser sin uppgift och fullständigt afhjelper de 
öfverklagade olägenheterna. Men jag vet också rätt väl, att 
detta medgifvande genast åtföljes af den anmärkningen, att 
sådant skett på bekostnad af andra förtjenster, som blifvit för- 
spilda, och i utbyte mot andra olägenheter, som äro större 
än dem man velat undvika, och att således den föreslagna 
reformen icke allenast saknar allt värde, utan äfven skulle vara 
olycksbringande för framtiden. För att till granskning kunna 
upptaga detta påstående, hvarvid jag skall bemöda mig om 
den möjligaste korthet och klarhet, vill jag äfven uppgifva de 
hufvudfel, som man i allmänhet velat finna hos förslaget. De 
torde kunna sammanföras till följande trenne: l:o bristande 
säkerhet, att den nya representationen alltid skulle blifva till
fredsställande sammansatt, dels i afseende på personerna, dels 
i afseende på de olika intressena i Staten, så att en nödig 
jemvigt dem emellan skulle uppkomma; 2:o bristande styrka 
att skydda, såväl sig sjelf, som den bestående ordningen, mot 
tidens påträngande förändringslusta; och 3:o bristande sam
manhang med det närvarande, nationela representationssättet.
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Att dessa anmärkningar med någon befogenhet kunna 
göras, och i viss mån icke sakna grund, vill jag ej bestrida. 
Men jag vågar likväl påstå, att de anmärkta olägenheterna, 
dels icke äro så betydliga som man kanske föreställer sig, dels 
också måste lidas, för att undgå andra, ännu större svårighe
ter, och slutligen att de till stor del äro sådana, som tillhöra 
den oundvikliga ofullkomligheten af alla menskliga inrätt
ningar.

Man säger visserligen, att de nyss angifna bristerna alla 
skulle kunna undvikas, om endast klassvals-principen lades 
till grund för representationen i stället för de samfälda valen, 
hvilka med modifikationer blifvit antagna i det hvilande för
slaget; men mine Herrar! låtom oss då först något närmare 
bestämma, såväl naturen af de så kallade klassvalen, som be
skaffenheten af den grundsats, hvilken finnes nedlagd i för
slaget. Principen för ett klass vals-förslag består deruti, att 
hvarje klass eller afdelning representerar ett särskildt yrke 
eller stånd, och fordrar följaktligen äfven, såvida den skall 
konseqvent tillämpas, att hvarje yrke bildar en egen sluten 
klass för sig sjelf. Jag medgifver gerna, att denna grundsats 
i sig sjelf är vacker, yid sidan af låga, egoistiska förbindel
ser, som så ofta bestämma menniskans handlingar, är onek
ligen det föreningsband, som uppstår genom gemensamma sys
selsättningar och ett gemensamt sträfvande, af en ganska upp
höjd och .ädel natur. Detta kan icke bestridas, och jag hyser 
derför ingalunda någon förut fattad motvilja mot sjelfva syste
met, utan betraktar detsamma tvärtom med all den aktning, 
det förtj enar. Men först och främst ber jag att få erinra, 
att äfven i’ den grundsats, som utgör den inre enheten för de 
samfälda valen, nemligen kärleken till en gemensam foster
bygd och de förbindelser som deraf alstras, ligger för men- 
niskohjertat en djup betydelse, som jag blott nu kan antyda, 
men som säkert icke skall förnekas af någon. Dessutom blir 
alltid den praktiska sidan af frågan slutligen denna: kan 
klassvals-principen verkligen så lätt och så fördelaktigt tilläm
pas, som man förmenar? För min del, är jag af den tro, att 
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just här möta de stora svårigheterna och att dessa äro fullt 
jemförliga med dem, som man klandrar hos det hvilande för
slaget. Till en början, huru skall man kunna utföra den grund
satsen, att alla yrken i staten böra särskildt representeras? 
Att åstadkomma detta under så invecklade eller rättare sagdt 
utvecklade samhällsförhållanden som de närvarande, blifver 
uppenbarligen omöjligt. Man nödgas således modifiera sin 
princip; man måste sammanföra ganska många och ganska 
olika yrken och intressen, för att endast af större grupper 
bilda sina klasser, och sedan inom dem erkänna samfällig- 
heten. Men hvilka klasser skola bibehållas, och hvilka skola 
sammanslås? derom äro anhängarne af systemet sjelfva sällan 
ense, och det bästa beviset derpå, äfvensom på den betydliga 
svårigheten att väl inrätta dessa afdelningar och underafdel- 
ningar, ligger deruti, att man sett nästan alla möjliga varia
tioner i detta afseende framställas. Förslag hafva blifvit upp
gjorda, ömsom på 14 och ömsom på 7, ömsom på 5, på 4, 
ja till och med 3 klasser. Hvilket är det rätta af alla dessa 
alternativer? och huru skall man derom slutligen öfverens- 
komma, sedan sjelfva principen i sin renhet, straxt från bör
jan, måst öfvergifvas? Jag säger icke detta som ett klander 
mot grundsatsen, eller såsom ett bevis på hela systemets odug
lighet, utan jag har derigenom endast velat visa, att man vid 
ett klassvals-förslag, lika såväl som vid hvarje annat, det må 
uppställas huru som helst, blir nödsakad att frångå de abstrakta 
teorierna, och måste taga sin tillflykt till vissa bestämmel
ser, som icke kunna härledas ur någon absolut rättsgrund, 
och som således (ifall man så behagar) till en viss grad äro 
godtyckliga, men som äro nödvändiga och derför också måste 
tolereras.

Att ett sådant slags arbitrage, hvilket man så mycket före
brår det hvilande förslaget, äfven vidlåder klassvals-förslagen, 
och detta, enligt min tanke, åtminstone i lika hög grad, faller 
ännu tydligare i ögonen, då man fortsätter granskningen af 
detta valsystem till dess nästa stadium, eller till bestämmandet 
af de respektive klassernas inbördes förhållande. Antagom 

8
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nemligen, att sjelfva klasserna en gång blifvit, taliter qvaliter, 
bildade, så att all rättfärdighet dervid ansågs uppfylld: så 
återstår likväl att afgöra, huru stor andel af hela represen
tationsrätten hvarje särskild klass bör åtnjuta. Hvem kan 
uppgifva någon bestämd regel för dessa förhållanden, hvilka 
dessutom ständigt variera? och är man icke här inne på sam
ma svårighet, som i fråga om census och det så kallade strec
ket blifvit anmärkt mot förslaget? — Att de nyss nämnda 
bestämmelserna, som måst inrymmas i förslaget, hvarigenom 
gränser uppdragas mellan dem, som fått sig politiska rättig
heter tillerkända, och dem, åt hvilka dylika ej kunna tilldelas, 
äfvensom mellan dem, som personligen skulle utöfva denna 
rätt, och dem, som endast anses böra göra det genom ombud, 
i sig sjelfva icke är o någonting önskvärdt, medgifver jag gerna. 
Men jag frågar ännu en gång, om ej klassvalens anhän
gare å sin sida nödgas erkänna, att deras indelningar af klas
serna, och ännu mer deras utskiftande af den politiska mak
ten mellan dessa klasser, måste vidkännas samma olägenhet, 
och kunna mötas med samma inkast, nemligen att till en viss 
grad vara grundade på godtycke.

Mig tyckes således, att man borde låta de anmärkningar 
helt och hållet förfalla, som i dessa afseenden göras mot det 
hvilande förslaget. Sådana gränsbestämmelser kunna ej und
vikas, och de återfinnas derför också, på ett eller annat sätt, 
i nästan all lagstiftning. De böra icke heller betraktas såsom 
utmärkande någonting alltid och allestädes absolut riktigt, 
utan blott såsom ett bemödande att träffa det som är rät
tast i allmänhet, och de uttrycka således endast den största 
möjliga sannolikheten i detta hänseende. — Eller på hvilken 
annan grund skulle mångfaldiga bestämmelser i vår allmänna 
lag kunna förklaras och försvaras? t. ex. den om myndighets
ålderns inträdande vid 21 år. Hvem kan påstå, att hvarje 
man, just vid denna tidpunkt, precist i detta ögonblick, men 
hvarken en dag eller en minut förr eller senare, vinner den 
mognad och stadga, som bör berättiga honom att sjelfstän- 
digt råda öfver sina angelägenheter? — Tydligt är ju, att 
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denna utvecklingsperiod hos mången inträffar förut, och hos 
mången senare, eller till och med aldrig, men lagen, som ej 
kan lämpas efter hvarje särskildt fall, måste dock fastställa 
en gräns, ett medium, såsom den allmänna regeln, der man 
enligt erfarenheten funnit den största sannolikheten att i detta 
hänseende träffa det rätta, och på denna grund har man kom
mit till bestämmelsen om de fyllda 21 åren. — Jag ber att 
få nämna ännu ett exempel: Hvar och en känner den skil- 
nad, som lagen gör emellan snatteri och stöld, och huru be
tydligt olika ansvaret i dessa fall bestämmes. Ett runstyc
kes högre eller lägre värde af det tillgripna, oftast en ren 
tillfällighet, som. den brottslige sjelf ej känner, afgör likväl 
denna vigtiga omständighet. Sådant låter ju icke försvara sig 
ur någon rättsgrund, utan endast af samma giltiga skäl, som 
jag vid detta tillfälle åberopar till förmån för åtskilliga af för
slagets bestämmelser, nemligen den praktiska nödvändigheten. 
Sammalunda är också förhållandet med de straff- och bötes- 
gradationer, som i den allmänna lagen fastställas. När t. ex, 
vid våld mot person särskilda kroppsdelar blifvit taxerade, så 
att öga, öra, näsa, olika slag af fingrar, tänder o. s. v. fått 
vissa värden åsatta: kan detta rimligen ej så förstås, att 
de uppgifna rdr-talen i hvarje fall skulle precist motsvara 
värdet af förlorade lemmar, utan blott såsom ett bemödande 
att finna en jemförelsegrund, hvarefter olika grader af våld, 
och deraf följande olika straffbarhet, kunde bestämmas.

Med ett ord, mine Herrar! i praktiska frågor måste man 
inse och erkänna, att den matematiska och systematiska full
komligheten, som in abstrakto så vackert låter konstruera sig, 
icke får begäras, utan måste modifieras i tillämpningen; och 
slutsatsen af allt detta är enligt min tanke den, att man icke 
såsom skäl till klander eller förkastelse af det förevarande 
förslaget bör åberopa den omständigheten, att en plier annan 
arbiträr bestämmelse vid valrättens och rösträttens fördel
ning i detta förslag, liksom i alla föregående måst inrymmas, 
hvilket jag vågar påstå, äfven i alla efterföljande skall blifva 
nödvändigt.
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Hvad åter vidkommer anmärkningarna, att den föreslagna 
representationen skulle kunna blifva alltför ensidigt samman
satt, och skulle sakna nog kraft att motstå den reformlystna 
tidens påtryckning, så måste jag härtill endast i korthet svara, 
att, enligt min tanke, förslaget verkligen innehåller ganska 
goda garantier i dessa afseenden, och att man, såsom jag 
redan förut sökt visa, skulle möta betydliga svårigheter, derest 
man ville alltför skarpt begränsa de olika intressena, och allt
för exklusivt tillämpa klassvalssystemet.

I sjelfva den åberopade fördelen af en sträng klassfördel
ning, eller den deraf härflytande tryggheten mot ensidighet 
och omkastningar, ligger dessutom en olägenhet, eller åtmin
stone fröet till en sådan, som icke får förbises.

Jag nekar nemligen icke, att en representation, uppförd 
på denna grund, bör komma att förete en större likformig
het, och ega en större seghet, om jag så får uttrycka mig, 
än då densamma grundas på samfålda val, men detta likväl 
endast under den förutsättning, att de olika klasserna skulle 
ega ett ömsesidigt veto i afseende på inskränkningar i hvar
andras rättigheter. Derigenom vinnes visserligen denna seg
het att motstå förändringar, som till en viss grad kan vara 
nyttig, men derigenom uppkommer också, såsom jag nyss an
tydde, den ganska betänkliga olägenheten, att representatio
nen icke efter hand och utan brytningar förmår böja sig 
efter de olika förhållanden, som tiden ovilkorligen måste med
föra i samhället. Ty äfven om det skulle lyckas att till en 
början någorlunda rättvist afväga de olika anspråken mot 
hvarandra, så måste det likväl förr eller senare inträffa, att 
när omständigheterna förändras, men formerna qvarstå orub
bade, derigenom hos vissa klasser, och just dem, som mest 
tillvuxit i betydenhet, alstras en känsla af orättvisa och deraf 
följande bitterhet, som alltid är ett ondt, och som slutligen 
kan utveckla sig till en betydlig samhällsvåda. Detta är icke 
något tomt tankespel, utan den klara verkligheten; och hvart- 
hän en sådan klassernas kamp med hvarandra i sin ytterlig
het lian leda, derpå lemnar oss historien, uti den första Eran- 
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ska revolutionen, ett förfärligt exempel, hvars verkningar ännu 
i dag icke upphört att vara märkbara.

Innan jag nu med några få ord vidrör äfven den anmärk
ningen, som göres mot förslaget för dess bristande samman
hang med den närvarande representationen, torde det tillåtas 
mig att i Ridderskapets och Adelns minne återföra hufvud- 
grunderna, hvarpå detsamma blifvit bygdt. Förslaget upptager 
tre särskilda valafdelningar, nemligen en för städerna, och två 
för landet; de sednare så uppgjorda, att alla de, hvilkas sam
hällsställning, bildningsgrad eller förmögenhetsvilkor i allmän
het gifva anledning att förutsätta, såväl förmåga som tillfälle 
att personligen utöfva valrätten, utgöra den ena afdelningen; 
och att alla öfriga personer, hvilka anses böra åtnjuta val
rätt, men som, i anseende till sitt stora antal och sin inskränk
tare verkningskrets, otvifvelaktigt med mera fördel, liksom hit
tills, utöfva densamma genom Elektorer, bilda den andra.

Från dessa tre valafdelningar skulle nu de begge kam
rarna af representationen utgå, fast så tillvida olika, att den 
nedra eller andra kammaren sammansattes genom bestämda 
kontingenter, bestående af 30, 50, och 70 ledamöter från de 
särskilda valafdelningarna, då den öfre kammaren deremot, 
med vissa betryggande vilkor . för valbarheten, skulle bildas 
genom valnämnder, hvilka länsvis utginge från samma val
afdelningar.

Är nu verkligen denna föreslagna representation så utan 
allt sammanhang med den bestående? — Tänkom oss endast 
de närvarande fyra Stånden sammanslagna och fördelade på 
tvenne kamrar (hvilket ju medgifves såsom riktigt), och jem- 
förom sedan. Skulle icke då Bonde-Ståndets ledamöter nästan 
fullkomligt motsvaras af representanterna från landets lägre, 
indirekt väljande, valafdelning ? skulle ej Borgare-Ståndet nästan 
helt och hållet återfinna sig i de valda ombuden från städer
na? och kan det icke med skäl sägas, att äfven Ridderskapet 
och Adeln samt Preste-Ståndet till stor del skulle ega sin 
motsvarighet uti, och sjelfva blifva tillsatta af den öfre val- 
afdelningen? Jqg medgifver gerna, att dessa öfverensstämmel- 
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ser icke äro alldeles fullkomliga, men månne deri ligger något 
ondt? Kan det verkligen vara så orätt, eller illa, om det nu
varande exklusiva, så kallade rena Bonde-Ståndet vid sina 
val blefve uppblandadt med ett mindre antal andra personer, 
som, utan att numeriskt kunna undertrycka bönderna, likväl 
kunde genom en större upplysning nyttigt inverka på deras 
beslut? eller skulle det skada, om Borgerskapet, som väl 
understundom icke kan fritagas från all benägenhet till ensi
dighet, finge en passande motvigt genom husegarnes och 
embetsmännens delaktighet i deras val? — Mycket kunde i 
dessa afseenden tilläggas, men jag måste inskränka mig till 
dessa antydningar, hvilka jag likväl hoppas vara tillräckliga, 
för att visa, att förslaget i sjelfva verket icke står så isole- 
radt från alla bestående förhållanden, som man velat påstå, 
utan fasthellre sökt — och såsom jag tror äfven funnit — åt
skilliga, ganska väsendtliga anknytningspunkter med det när
varande.

Denna korta granskning af de hufvudsakligaste inkasten, 
som blifvit gjorda mot det hvilande förslaget, har kanske för 
mången icke varit tillfredsställande; men en sanning hoppas 
jag likväl dervid blifvit ådagalagd, nemligen den, att ett ex
klusivt, och i sin fulla utsträckning tillämpadt klassvals- 
system icke låter sig utföras. Man måste således modifiera 
sig. Man måste mer eller mindre afvika från sin grundsats 
om de olika yrkenas skarpa afskiljande från hvarandra, och 
i stället medgifva en viss grad af samfållighet dem emellan. 
Men hvad är nu det hvilande förslagets egentliga och tydliga 
karaktär? Jo, just en tillämpning af denna nödvändighetens 
regel! — Utan att upptaga den exklusiva klassvals-principen, 
lika litet som den oinskränkta samfållighetsgrunden, har det
samma i viss mån tillämpat dem båda, och ställt sig förmed
lande mellan dessa stridande meningar. — Jag föreställer mig, 
att mången af Eder, mine Herrar, vore färdig att i detta ögon
blick utropa: just deruti ligger felet! hela detta system är 
falskt!
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Ja, mine Herrar! detta är frågan; vi äro nu komna till 
sjelfva hjertat af ämnet, och jag måste utbedja mig att några 
ögonblick få dröja vid denna punkt, ty jag vill icke dölja, 
hvarken för mig sjelf eller för andra, att om sjelfva grun
den eller den allmänna, ledande principen underkännes, så 
faller med detsamma äfven förslaget, som deraf endast är en 
speciel tillämpning.

Är emellertid en medlande, moderat ståndpunkt i allmän
het alldeles falsk? Är förmedlingen af stridande meningar eller 
krafter redan i sig sjelf oriktig, eller omöjlig? — För min 
del är jag ingalunda af denna åsigt. Jag hyser tvärtom tien 
fasta öfvertygelsen, att i nästan alla det menskliga lifvets prak
tiska förhållanden ligger det rätta i en förståndig medelväg 
emellan ytterligheterna. — Att uppställa en exklusiv eller så 
kallad ren princip klingar visserligen mycket väl, och ger all
tid en viss öfverlägsenhet i diskussionen, men om man för
flyttar sig från de abstrakta rymderna ner till sjelfva verk
ligheten, skall man snart finna, att alla dessa vackra syste
mer sluta med att vara mer eller mindre orimliga i sina 
yttersta konseqvenser, mer eller mindre omöjliga i utföran
det, samt mer eller mindre olycksbringande till sina följder.

Bevis för riktigheten af denna åsigt erbjuda sig till öf- 
verflöd, hvarthän man vänder sin uppmärksamhet. — Kastom 
t. ex. en blick på menniskans inre egenskaper, på den mora
liska verlden, och man skall finna, att laster och fel äro syno
nymer med ytterligheterna, men att dygden just består i deras 
förmedling. Eller äro ej exempelvis slöseri och snålhet lika 
förkastliga, då deremot en ädel gifmildliet med rätta’ räknas 
hvar och en till förtjenst? — Hvem ogillar ej öfter dådet, lik
som han föraktar fegheten, då deremot det sanna modet utgör 
karaktärens prydnad? — Huru lumpna framstå ej vankelmo
det liksom envisheten, men huru ädelt deremot dessa motsat
sers rätta medium eller fastheten? — Mångfaldiga dylika exem
pel skulle kunna tilläggas, alla till stöd för det system jag 
förfäktar; men jag vill lemna denna, den inre, andliga verl
den, och öfvergå till den yttre, materiela, för att äfven der 
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finna samma grundsats bekräftad. Hvem känner ej de attra
herande och repellerande krafter, som evigt betinga hvarandra 
i naturen? hvem vet ej, huru centrifugal- och centripetal- 
krafternas förmedling utgör rörelselagen för verldssystemet? 
huru sjelfva lifvet, liksom hela naturen, egentligen kan anses 
endast såsom ett stort, oändligt fenomen af olika krafters för
medling? — Se på vår egen jord! enligt den exklusiva grund
satsen, skulle ju polerna och eqvatorn vara dess lyckligast 
lottade delar, men hvem nekar, att det i verkligheten förhål
ler sig annorlunda? och att endast den tempererade zonen 
(representant af förmedlings-systemet) tillåter, såväl menni- 
skan som naturen, att utveckla sig i all sin fullkomlighet och 
prakt? — Vandom oss nu till samhällsinrättningarna, och vi skola 
finna resultatet äfven der vara enahanda. Den exklusiva, rena 
principen i detta afseende är otvifvelaktigt den, att lägga all 
lagstiftningsrätt, all makt, antingen i en endas, d. v. s. regen- 
tens enväldiga hand, eller ock i majoritetens. Den oinskränk
taste despotism, eller dess motsats, den mest demokratiska 
republik, skulle således enligt denna lära utgöra samhälls
idealet; men jag frågar likväl, om det finnes någon enda, 
ibland Eder, mine Herrar! som icke ryggar tillbaka för så
dana konseqvenser, och som ej erkänner, att' den lagbundna 
samhällsordningen, den konstitutionela monarkien, hvilken här 
just utgör den förmedlande grundsatsens tillämpning, är en 
ädlare samhällsform, som långt bättre betryggar odlingens 
gång, det allmännas väl och den enskildes menniskovärde.

Kastom slutligen också en hastig blick på de religiösa 
dogmerna, för att äfven der återfinna samma sanning. Eller 
hvad är den stora, omätligt vigtiga reformationen, annat än 
resultat af den princip, som ställde sig medlande, men sjelf- 
ständig, emellan den blinda, ovilkorliga lydnaden i tros-saker, 
å den ena sidan, och den så kallade förnuftsreligionen, som en
dast dyrkar den menskliga klokheten, men som slutar i ateism, 
å den andra — och fann det rätta i deras förmedling?

Föregående talare hafva här åberopat åtskilliga historiska 
exempel till försvar för sina satser. Äfven jag utbeder mig 



TAL DEN 17 DECEMBER 1850. 121

nu att få anföra några få sådana till styrka för min. Häf- 
derna erbjuda dem till öfverflöd, men jag vill inskränka mig 
till ett ringa antal af dem, som varit af den största betydelse, 
och jag skall välja dessa ur de länders historia, hvilka före
trädesvis gått i spetsen för samhällsutvecklingen —jag menar 
England och Frankrike. Den kännbaraste förlust och den dju
paste förödmjukelse, som det stolta Albion någonsin erfarit, 
är otvifvelaktigt dess mistning af Amerika. Ålen hvad var det, 
som mera än allt annat förorsakade denna verldshändelse? 
jo, brist på rättvisa, på billighet och moderation hos den 
Engelska styrelsen. Ålan trodde sig förnämt och kallt kunna 
tillbakavisa billiga anspråk; man ville med våld upprätthålla 
sin orättvisa; och följderna deraf blefvo, att den nya verldens 
jättestat på andra sidan verldshafvet nu redan höjer sig rivali
serande med moderlandet.

Ä’ändom oss till Frankrike. Om någon period af den 
senaste tiden skulle utmärkas, då detta land haft den största 
utsigten att få åtnjuta lugn och stadga i sina inre förhållan
den, så var det otvifvelaktigt i början af 1820-talet, eller under 
de första åren af Villèlska ministèren. De främmande härarna 
hade lemnat landet; det smärtsamma minnet af lidna olyckor 
och förödmjukelser begynte att utplånas genom välmågans till
växt och genom framgångarna i Spanien, som återgåfvo do 
Franska vapnen det anseende och den glans, de genom öfver- 
makten för ett ögonblick förlorat. En späd telning, som upp
skjutit ur den gamla regentstammen, tycktes på nytt betrygga 
den berömda ättens framtid, och intet moln kunde upptäckas 
på den politiska horizonten. Då växte öfvermodet hos det 
segrande partiet, så att det icke åtnöjdes med den betydliga 
öfvermakt det redan egde, utan ansåg sig böra begagna dessa, 
gynsamma omständigheter, för att helt och hållet tillintetgöra 
all opposition. Det upplöste kammaren och förstod att vid 
de nya valen, som anställdes på samma gång, som jubelsån
gerna uppstämdes öfver Cadix’ fall och Spaniens besegrande, 
så skickligt tillgodogöra sig den allmänna entusiasmen och så 
väl använda sina medel, att endast 17 moderata röster in- 



122 TAL DEN 17 DECEMBER 1850.

komnio i den nya kammaren, för att der höja en svag, men 
varnande stämma mot det olycksbringande systemet. Men 
icke ens detta kunde tillfredsställa de maktegande, och man 
ville än ytterligare betrygga sitt välde, genom att till 7 år, 
i stället för 5, utsträcka kammarens varaktighet. Huru snart 
bestraffades likväl ej dessa öfverdrifter! Innan dessa 7 år voro 
förflutna, hade det ensidiga systemet förstört sig sjelf och 
dragit landets lugn och lycka med sig i sitt fall; den fjorton 
sekler gamla tronen var nedstörtad af en folkrörelse, och tre 
generationer Konungar voro i landsflykt.

Så talar historien varnande mot öfverdrift och ytterlig
het, men den lemnar också lika vigtiga och uppmuntrande 
exempel på de lyckliga följderna af hofsamhet och måtta; När 
Frankrike, under de sista regenterna af huset Valois, i trettio 
år suckat och blödt under det inbördes krigets alla ohygglig
heter, och land och folk, genom partiernas vildhet, slutligen 
blifvit bragta nära sin upplösning: hvad var det, som då stil
lade hatet, som läkte de djupa såren, och ånyo ordnade sam
hället, om ej den store Henriks kloka, försonliga och med
lande politik? och likväl har jag ännu icke hört den odöd
lige Konungen nämnas såsom representant af en falsk rege
ringskonst. Det skall alltid förblifva hans storverk, att så
lunda hafva återupprättat sitt sönderfallna rike, men att han 
gjorde detta genom de ädlaste och menskligaste medel, är 
dock den skönaste blomman i hans oförgängliga ärekrans.

Äfven England erbjuder ett likartadt exempel af samma 
stora verldshistoriska betydelse. Sedan detta land, under en 
lång och stormig period på 1600-talet, vexelvis varit kastadt 
mellan partiernas ytterligheter, ömsom ett rof för Puritanernas 
och Independenternas grymma och ofördragsamma välde, öm
som öfverlemnadt åt Carl den 2:dres och den så kallade Kaba- 
lens skamliga regering, slutades omsider detta olyckliga till
stånd, såsom vi alla veta, genom statshvälfningen 1688, hvars 
natur just var ett fördrag eller en förmedling mellan båda 
extremerna — republikaner och royalister. Jag frågar nu dem, 
som gerna vilja bestrida den medlande principen tillbörlig 
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styrka och förmåga att grundlägga något varaktigt tillstånd, 
om icke resultaterna af denna revolution jäfva deras påstå
ende, eller har icke det Engelska statsskicket, sådant det 
derifrån utgick, varit ett föremål för andra länders afund och 
beundran, och har det icke, i afseende på detta folks storhet 
och makt, frambragt ett resultat, som sedan Roms tider icke 
haft sin like i historien?

' Mine Herrar! det är icke min mening, att alla de exem
pel, jag nu haft äran framföra, kunna eller skola tagas till 
någon direkt jemförelse med våra egna förhållanden. Jag har 
endast åberopat dem, såsom stöd för den allmänna grundsats, 
hvilken jag hyllar — den grundsats, som framstår i de eviga 
lagarna, såväl för den yttre som inre naturen; som uppen
barar sig i de samhällsinrättningar, hvilka utgöra den ädlaste 
produkten af civilisationens framsteg; som tydligen uttalar sig 
i verldshändelserna, och som utgör summan af alla dessa olika 
vittnesbörd: nemligen den, att det praktiskt rätta aldrig finnes 
i ytterligheterna, utan i deras förmedling.

Må man likväl icke anse ett sådant system af moderation 
och försonlighet, såsom synonymt med svaghet och vankel
mod. Det är enligt min åsigt tvärtom det enda system, som 
alltid fast och stadigt kan vidhållas, just derför att det grun
dar sig på aktning för ömsesidig rätt; det enda, som repre
senterar en sann upplysning och humanitet; det enda, som 
varaktigt bereder lugn och lycka, och som, såvidt möjlighet 
finnes, förekommer strid och omhvälfningar. Men jag vill 
säga min tanke hel, för att icke missförstås. Och den är, att 
om, oaktadt en sådan försonlighetens och billighetens politik, 
ändock de menskliga passionerna komma till utbrott, och sam
hällsordningen hotas med kriser, dd är den orubbligaste be
slutsamhet och kraft utan gensägelse det enda, som upprätt
håller äran, och som leder till framgång och till seger.

Jag har redan alltför länge tröttat Ridderskapets och 
Adelns uppmärksamhet, och kanske alltför mycket uppehållit 
mig vid denna punkt, men det har i främsta rummet synts 
mig vara af vigt att förklara och försvara sjelfva grundsat
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sen i förslaget, och att söka skydda denna frän förkastelse, 
äfven om den tillämpning deraf, som förslaget innefattar, 
skulle underkännas. Det är visserligen sant, att icke någon 
positiv bevisning för sjelfva förslagets värde derigenom blifvit 
tillvägabragt, men i sådant afseende får jag åberopa hvad jag 
i början af mitt yttrande haft den äran att anföra om de 
betydliga svårigheter, som förete sig, att på något annat sätt 
lämpligare uppnå det föresatta målet. Jag medgifver gerna, 
att äfven andra tillämpningar kunna göras af den medlande 
grundsatsen — möjligen också med något vidsträcktare inrym
mande af klassvals-principen — men jag ber att äfven få erinra 
om ett ganska vigtigt moment, som icke får förbises vid frå
gans behandling, och detta är antagligheten. Utan tvifvel 
existerar mycken öfverdrift i afseende på uppgifterna om fol
kets sympatier och antipatier, men nog har emellertid prin
cipen for den samfälda valrätten slagit så pass djupa rötter i 
allmänna tänkesättet, att densamma i hvarje förslag, som skall 
hafva något hopp om framgång, icke obetydligt måste beaktas.

Mine Herrar! om behofvet af enighet och lugn äro vi 
ense. Jag har tillstyrkt förslagets framläggande, och jag till
styrker nu dess antagande, i den afsigt och i den förhopp
ning, att detsamma skulle kunna utgöra en föreningspunkt för 
de stridande meningarna; men om jag också häruti skulle 
misstaga mig, så är jag likväl viss derpå, att en annan, ännu 
högre, enhet finnes, der alla Svenska sinnen sammanträffa, 
och som en gång skall förena dem, äfven i denna fråga. — 
Djupt är dess mening skrifven i hvarje redligt hjerta, liksom 
den också, i gyllene skrift, står klar för våra ögon der borta 
öfver den gamla kungliga Wasa-skölden, och den lyder: Fol
kets väl vare den högsta lagen.
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TAL
pä Riddarhuset den 4 Juni 1851.

(Angående de s. k. Tull-lindringarnas upphörande.)

Eders Excellence, Högvälborne Herr Friherre och Landt- 
marskalk, Högloflige Ridderskap och Adel!

Det vigtiga ämne, som nu är under öfverläggning, har, 
utom i andra afseenden, äfven deruti blifvit temligen olika 
bedömdt, att somliga talare ansett detsamma ganska enkelt, 
andra åter särdeles inveckladt. För min del instämmer jag 
fullkomligt i den senare meningen, och tror det vara obe
stridligt, att frågan verkligen vidrör ganska många och gan
ska vigtiga intressen. Jag ber derför, att till vinnande af 
större reda och lättare öfversigt af det, jag skall hafva 
äran yttra, få indela detta ämne i de 2:ne väsendtligen olika 
momenter, hvaruti detsamma enligt sin egen natur otvun
get sönderfaller, nemligen först och främst dess inflytande 
på våra inre förhållanden, och dernäst dess sammanhang 
med våra yttre internationela förbindelser. Men äfven frå
gans inre beskaffenhet eller dess förhållande till våra egna 
näringar kan och bör enligt min tanke betraktas ur 2:ne 
särskilda synpunkter, som visserligen äro närbeslägtade, men 
dock ej böra förblandas med hvarandra, nemligen: l:o tull-lind- 
ringarnas verkan på vår skeppsfart, i och för sig sjelf tagen 
såsom en näringsgren, och 2:o deras inflytande på vår han
del i allmänhet.

I afseende på skeppsfarten, har man här å ena sidan lagt 
vigt på skilnaden emellan den större och den mindre handels
flottan, samt på den olika verkan, som tull-lindringarnas för
svinnande skulle medföra för dem begge. A andra sidan har 
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man deremot bestridt, att en sådan olikhet skulle existera, 
och trott, att den större och den mindre flottan icke lämpli
gen kunde betraktas i motsats till hvarandra. Enligt min 
åsigt är likväl denna distinktion ganska riktig; och, såsom 
grundad i sjelfva sakförhållandet, af vigt att iakttaga, för 
att fullständigt kunna bedöma ämnet. Jag menar härmed 
visserligen icke, att den större flottan direkte skadar eller för
trycker den mindre, men om särskilda, för den stora flottan 
gynsamma undantagslagar leda vår handel till andra orter än 
dit densamma eljest skulle vända sig, och der den egentligen 
skulle anlita den mindre flottan, så är det väl temligen klart, 
att denna senare derigenom går miste om en ganska betydlig 
del af den användning, som hon eljest skulle kunna påräkna, 
och att följaktligen den ensidiga fördel, som är den stora 
flottan beredd, också verkar till en motsvarande skada för 
den mindre. Utomdess är dervid ännu en omständighet att 
betrakta, nemligen, att om den långväga sjöfarten, och följ
aktligen de större skeppens byggande och utrustande, genom 
dylika ensidiga bestämmelser uppmuntras, så vända sig åt
skilliga kapitaler åt detta håll, hvilka eljest skulle kommit 
den mindre sjöfarten till godo, och att således denna närings
gren går miste om de krafter, som den under andra omstän
digheter skulle kunnat påräkna. Det synes mig derför all
deles icke vara olämpligt att säga, det den uppmuntran, som 
genom tull-lindringarna lemnats den större flottan, i samma 
mån indirekte motverkat utvecklingen af den mindre. Sedan 
jag sökt ådagalägga detta, ber jag likväl att få reservera mig 
mot hvar je sådan tydning häraf, som skulle jag vara i någon 
den minsta mån afvogt sinnad mot den större handelsflottan; 
tvärtom! ingen kan högre än jag önska dess tillväxt, och dess 
förkofran i alla möjliga afseenden, men det är också min 
fasta öfvertygelse, att denna dess förkofran och bestånd all
deles icke numera är beroende af fortvaron af dessa tull
lindringar.

De faktiska förhållanden, som enligt min tanke med full 
trygghet berättiga till ett sådant antagande, hafva redan af 
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en värd talare på förmiddagen blifvit i hans sakrika anföran
de så fullständigt framlagda, att i detta afseende endast en 
obetydlig efterskörd är att göra. Jag anhåller likväl att ånyo 
få påminna om ett af dessa fakta, hvilket med hänsigt till 
den framstälda farhågan, att den stora flottans existens icke 
vore möjlig, utan med tillhjelp af tull-lindringarna, är bland 
de mest afgörande, nemligen det förhållande att, ehuru den 
större flottan hufvudsakligen varit använd till skeppning på 
de transatlantiska farvattnen, så är likväl den direkta tra
fiken mellan Sverige och dessa orter endast en ganska obe
tydlig del af den trafik, som samma'flotta underhållit emellan 
samma transatlantiska hamnar och andra länder, och då 
sjöfarten på dessa andra länder är något, som står helt och 
hållet utanför tull-lindringsfrågan, så följer deraf ovedersägligt, 
att, äfven om tull-lindringarna skulle kunna i viss mån inverka 
på den direkta rörelsen på moderlandet, så är likväl den vida 
betydligare delen af den stora flottans skeppsfart, nemligen 
den som går på främmande länder, i intet afseende intres
serad i tull-lindringarnas bibehållande. Förhållandet mellan 
dessa olika arter är redan förut i siffror uppgifvet. Den 
direkta farten på Sverige förhåller sig till den öfriga, såsom 
1:5, och allt, som möjligen skulle kunna påverkas af en 
förändring i förevarande afseende, är således endast | af 
det hela, och ej heller denna till någon betydligare grad, så
som jag skall söka visa. Huru kan man då påstå eller taga 
till sjelfva utgångspunkten, såsom flere talare hafva gjort, att 
hela den stora flottans existens skulle helt och hållet bero på 
dessa tull-lindringars bibehållande? Ett sådant sätt att gå till
väga synes mig vara uppenbarligen orätt. Dessutom måste 
jag äfven påminna om ett annat faktum, som visserligen också 
förut blifvit omnämndt, men enligt min tanke ej alldeles i den 
form som mest upplyser ämnet, nemligen, att enligt den kansli
berättelse, som ingått från England angående verkningarna 
af de nya navigationslagarnas tillämpning derstädes, har den 
sjöfart, som med Svenska fartyg bedrifvits på England, vare 
sig direkte mellan detta land och Sverige, eller mellan Eng- 
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land och andra länder, under denna tid, d. v. s. under det 
sist förflutna året, ökat sig ifrån 26,734 till 33,333 läster. 
Denna uppgift är ganska riktig och bevisar i sin mån, huru

• betydlig den tillväxt i Svenska sjöfarten är, som bör kunna 
förväntas blifva en följd af reformen i de Engelska naviga- 
tionslagarna, derest vi ej sjelfva genom okloka åtgärder ute
stänga oss från de erbjudna förmånerna. Men ännu långt 
mera slående blir bevisningen för den Svenska fraktfartens 
vinst af dessa lagar (hvilket är det som nu egentligen bör 
tagas i betraktande), om man från nyss uppgifna siffror af- 
skiljer den del, som utmärker den direkta trafiken mellan 
b egge länderna, och endast jemför den användning, som Sven
ska fartyg haft till skeppsfart mellan England och andra 
länder, d. v. s. till frakt, före och efter navigationslagarnas 
tillämpning.

Det visar sig då, att när denna rörelse under året 1849 
endast uppgick till 3,709 Svenska läster, så steg densamma 
redan på första året eller 1850 till 14,105 läster, eller med • 
andra ord, den nära fyrdiibblades.

Af sådana fakta måste man ega rätt att draga någon 
slutsats och att utan för mycken djerfhet eller oförsigtighet 
få antaga, att när en så betydligt förökad tillgång på frakt
fart numera erbjuder sig, så skall deruti ligga ett mer än 
fullständigt vederlag för den minskning, som möjligen i en 
mindre del (1) af den större flottans rörelse kan komma att 
uppstå genom tull-lindringarnas försvinnande, och att således i 
det hela denna flotta icke på något sätt skall hotas med för
fall genom den föreslagna åtgärden. Att den mindre flottan 
deremot skulle komma att betydligt tillväxa genom upphö
randet af detta slags differentialtull, synes mig vara ganska 
klart just derför att, såsom jag förut antydt, rörelsen i viss 
mån kommer att vända sig till de ställen, der den mindre 
flottan med mera fördel kan användas, under det att den 
störres sysselsättning i samma förhållande mera öfvergår till 
fraktfart på de aflägsnare hafven. Genom upplysande fakta 
är det också redan bevisadt, att ännu ganska mycket åter



TAL DEN 4 JUNI 1851. 129

står, som kan och bör åstadkommas för den mindre flottans 
tillväxt.

Redan häraf synes det, hvilket vidt fält, som ännu står 
öppet för vår egen mindre navigation, och huru mycket den 
ännu har att uppfylla, så framt den utan hinder af ensidiga 
lagar får tillfälle att utveckla sig.

Och denna mindre sjöfart, mine Herrar! ehuru det låter 
anspråkslöst, är likväl ingen småsak för ett land, hvars be
lägenhet dertill egnar sig. Bland de intressanta upplysningar, 
som Friherre Bonde på f. m. lemnade, förekom äfven, att Grek
lands sjöfart, hvilken helt och hållet inskränker sig till den 
mindre navigationen, inbringar ända till det enorma beloppet 
af omkring 30 millioner riksdaler banko årligen.

En annan värd talare har sedermera velat förringa vär
det af detta exempel genom det påståendet, att den Grekiska 
flottan, eller, hvad som är detsamma, de små fartygen icke 
skulle duga till samma trafik som våra större. Detta synes 
mig verkligen vara att förvända Friherre Bondes yttrande, ty 
exemplet uppgafs af honom icke för att öfvertyga om det, 
som i sig sjelf vore orimligt, eller att de mindre fartygen 
skulle kunna ersätta de större, utan för att visa, hvilken stor 
betydelse den mindre sjöfarten eger, och att den således icke 
bör betraktas såsom en underordnad sak, utan att densamma, 
i vigt fullt jemförlig med sin tvillingbroder, den större na
vigationen, också bör ega samma rätt till lagstiftningens om
vårdnad, och ej behandlas styfmoderligt i jemförelse med 
denna. Sådan var uppenbarligen Friherre Bondes mening, 
och i sådant afseende torde ingen kunna neka, att exemplet 
var ganska upplysande. Såsom bevis för samma sats kan 
äfvenledes förhållandet med den Norska och Finska sjöfarten 
åberopas. Norriges handelsflotta har nemligen på den senare 
tiden tilltagit i en sådan progression, att vi med bekymmer 
måste mcdgifva, att våra egna framsteg i detta afseende, ehuru 
i sig sjelfva rätt vackra, ändock jemförelsevis stå långt till
baka, ty då vår sjöfart ökat sig med en femtedel, har den Nor
ska på samma tid fördubblats. Jag vill visserligen icke helt 

9
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och hållet skrifva detta förhållande på räkningen af tull-lind
ringarna, men otvifvelaktigt har också den ensidiga, konst
lade riktning, som denna undantagslag gifvit åt vår sjöfart, 
i sin mån dertill bidragit. I Norrige deremot, der ingen så
dan särskild förmånsrätt blifvit lemnad åt någon viss del af 
sjöfarten, utan densamma fått utveckla sig efter sina egna 
naturliga lagar, har också utvecklingen, såsom vi sett, varit 
vida större, och lemnas derigenom ett nytt stöd åt den grund
sats, som jag för min del anser i dessa afseenden vara den 
rätta, eller att rörelsens frihet är det kraftigaste medlet till 
dess förkofran. Ännu ett par omständigheter, som på det 
närmaste sammanhänga med navigationen, och som man å 
ömse sidor vidrört under diskussionen, äro af den vigt, att jag 
måste utbedja mig att för några ögonblick dertill få återkomma. 
Först och främst i afseende å sjöfolksbildningen, har man å 
ena sidan ansett, att denna vigtiga sak vida bättre befrämjas 
genom den mindre seglationen än genom den större, under 
det å andra sidan, genom stridiga auktoriteters åberopande, 
velat visas, att detta icke skulle vara förhållandet. Såsom 
icke varande en man af yrket, eller eljest nog bevandrad i 
dessa ämnen, tilltror jag mig visserligen ej att afgöra mellan 
dessa motsatta påståenden, ehuru jag subjektivt är öfvertygad, 
att den förra meningen är den rätta, hvilket jag äfven hört 
af flera sjömän bekräftas, men hvad som emellertid torde vara 
obestridligt är, att den mindre sjöfarten bibringar sjömanna- 
bildning åt ett 'betydligt större antal personer, än den större 
kan göra med ett lika lästetal.

Detta är likväl den väsendtligaste sidan af saken, och 
jag har äfven i sådant hänseende hört det relativa förhål
landet mellan Sverige och Norrige uppgifvas, hvilket visar ett 
för oss långt ifrån tillfredsställande resultat, enär allt, hvad 
Sverige såsom verkligt sjö vana personer kan påräkna, lärer 
vara mellan 20 och 30,000, då deremot Norriges sjöfolk anses 
uppgå till bortåt 3 gånger detta antal, hvilket äfven i sin 
mån talar till fördel för det sätt, hvarpå dess navigation ut
vecklat sig. Vidare har Friherre Bonde med mycket skäl 
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fastat uppmärksamhet på den olikhet, som eger rum vid den 
större och den mindre flottans proviantering, på så sätt nem- 
ligen, att den mindre flottan alltid provianterar hemma, då 
den större deremot ofta intager sitt behof af lifsmedel på 
utländska orter. Herr von Hartmansdorff har häremot in- 
vändt, att det är våra Svenska bagares eget fel, om de ej 
göra brödet så godt, att de Svenska skeppen dermed förse 
sig. Detta inkast ar af den beskaffenhet, att det nästan torde 
vara öfverflödigt att derpå afgifva något svaromål, ty säkert 
lärer väl ingen på allvar vilja påstå, att hela denna, för vårt 
jordbruk ganska vigtiga fråga endast vänder sig omkring 
bagarnes större eller mindre skicklighet att åstadkomma ett 
läckert bröd, och jag hemställer till hvar och en, om det icke 
tydligen ligger i sjelfva sakens natur, att de mindre fartygen, 
som endast göra korta resor, måste proviantera hemma, då 
deremot långväga sjöfarande både kunna och böra inrätta 
sin proviantering, allt efter som billiga priser och klimatiska 
förhållanden göra det lämpligast.

Då jag nu öfvergår till den delen af frågan, som endast 
och allenast afser handeln, oberoende af rederirörelsen, så 
måste jag i främsta rummet fästa mig vid det påståendet, 
som utgör sjelfva kärnan i försvaret för tull-lindringarna, eller 
att handeln derigenom utsträckes till sjelfva produktionsor
terna och till följd deraf äfven blir mera förmånlig, än om 
den endast vände sig till de stora Europeiska nederlagsplat- 
serna och derifrån afhemtade sina förnödenheter.

Denna sats, att den längre, direkta handeln alltid och 
ovilkorligen skall vara förmånligare än den kortare mellan- 
handeln, utan afseende på öfriga omständigheter, kan jag för 
min del alldeles icke a priori tillerkänna full giltighet, utan 
tror jag tvärtom, att den tål rätt många modifikationer. Det 
torde nemligen vara vida riktigare att såsom grundsats an
taga, det hvarje rörelse i förhållande till sin omfattning och 
beskaffenhet har, hvad man skulle kunna kalla sin egen portée, 
hvarutöfver den icke bör sträcka sig. Lika säkert som det 
är, att den stora, i en ofantlig skala bedrifna verldshandelns
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bestämmelse är att besörja de allra längsta kommunikationer 
och direkte från produktionsorterna fylla Europas stora förråds
kamrar i London, Amsterdam, Hamburg o. s. v., likatvifvel- 
aktigt är det också å andra sidan, huruvida det må vara klokt 
och förmånligt för hvarje s. k. grosshandlare, att alltid an
stränga sig med en dylik rörelse, hvar af slutligen skulle följa, 

- att äfven våra småstadsköpmän borde börja att göra sina
uppköp i Indierna. Orimligheten af satsens utsträckning är 
redan ett bevis på dess oriktighet. Visserligen måste det som 
allmän regel medgifvas, att en vara fås för bästa priset på 
sjelfva produktionsorten, och att man åt sig besparar mellan- 
handelns vinst genom att direkte afhemta henne derstädes, 
men, genom att alltid fika efter denna vinst, löper man der- 
emot ofta in i andra olägenheter, som mera än motväga den 
förväntade fördelen. Först och främst måste denna rörelse, 
liksom all annan, för att vara lönande, drifvas i någorlunda 
stor skala, och den fordrar då ett högst betydligt forlags- 
kapital, hvilket endast ett mindre antal af våra Svenska hand
lande torde sjelfva ega, och de ledas således ofta genom 
denna vidt utsträckta handel in i den mycket och med skäl 
öfverklagade, utländska, tryckande krediten.

Vidare blir vid dessa långväga operationer all noggrann 
beräkning omöjlig, ty de fordra naturligtvis en längre tid, och 
de stora prisfluktationer, som under denna tid ofta inträffa, 
göra således företagens utgång vida mera beroende af slum
pen, än der desamma hastigare kunna utföras.

För den stora verldshandlaren, som rör sig med ofant
liga kapitaler, betyder sådant mindre, ty den ena periodens 
eller rörelsebranchens större vinst utjemnar den andras för
lust, men den mindre kapitalstarka köpmannen sväfvar på 
detta sätt. ej sällan emellan ytterligheterna af en oskälig 
vinst eller undergång. I de flesta fall gör han derför otvif- 
velaktigt bäst uti, att rätta sin rörelse efter sina krafter och 
ställa den så, att han kan noga och säkert beräkna densamma, 
ty just säkerheten och en hastig omsättning äro de rätta 
grundvalarna för affärslifvet. I den mån rörelsen afviker från 
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denna riktning och utsträcker sig i vidt utseende, ovissa 
företag, i samma mån antar den äfven spelets natur, med all 
dess retelse, dess förhoppningar och dess följder.

Jag tror således, att man alldeles icke på förhand kan 
säga, att den uppmuntran till direkt och långväga import, som 
ligger i tull-lindringarna, ovilkorligen bidrager till att göra vår 
handel fördelaktigare. Att handeln i alla fall af sig sjelf ut
sträcker sig till de transatlantiska länderna, så snart sådant, 
enligt dess egen naturliga beskaffenhet, är fördelaktigt, visar 
erfarenheten, och såsom ett ganska upplysande exempel i 
detta fall, torde jag få anföra förhållandet, med importen af 
bomull. Denna vara är tullfri, åtnjuter följaktligen ingen 
fördel af tull-lindringarna, och likväl har af den import, som 
år 1849 egde rum, £ inkommit direkte från produktionsorten. 
Man ser således, att handeln, äfven om den öfverlåtes åt sig 
sjelf, i alla fall söker sig dessa vägar, dit man genom konst
lade medel vill tvinga densamma, så snart sådant, till följd 
af omständigheterna, är förmånligt. Detta i afseende på im
porten.

Beträffande åter exporten, säger man, att dessa tull-lind- 
ringar, då de framkallat nya och ökade kommunikationer 
med aflägsna länder, äfven bidragit till en ökad export af 
våra egna produkter. Det må gerna vara medgifvet, att tull
lindringarna på detta sätt kunna hafva medverkat till någon 
förökning i exporten till dessa orter, men på samma gång 
man vunnit en ökad export till dessa transatlantiska handels
platser, är det likväl ganska möjligt, ja! till och med troligt, 
att man derigenom försvårat och förminskat sin export på 
det hela. Man måste nemligen alltid väl ihågkomma, att han
deln är ett utbyte, och att den till följd deraf, i väsendtlig 
mån, beror på ömsesidighet. Denna princip är så klar och 
så pröfvad, att den af ingen kan bestridas, och deraf följer 
i förevarande fall, att om den import, som nu sker från de 
aflägsnare orterna, i stället egde rum från de stora Europei
ska handelsplatserna, så skulle genom dessa ökade handels
förbindelser också nya tillfällen till afsättning derstädes yppa 
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sig, och detta måhända i vida högre grad, än som nu varit 
händelsen i de transatlantiska länderna. Jag stödjer denna 
tro på en jemförelse mellan det, som till dessa länder blifvit 
exporteradt, och det, som derifrån blifvit importeradt. Man 
finner då, att importen, t. ex. från södra Amerika, uppgår till 
ett värde af 3 à 4 millioner, men exporten deremot endast 
till omkring 10,000 skeppund jern samt några andra mindre 
betydliga produkter, alltsammans till ett värde af 3 à 400,000 rdr.

Detta är tydligen en ganska missgynnande proportion, 
och om man antager, att en så högst betydlig import i stället 
blifvit verkstäld från några andra, för Svenska handeln i allmän
het mera välbelägna platser, så synes det mig alldeles otvifvel- 
aktigt, att äfven exporten till dessa punkter derigenom skulle 
hafva stigit betydligt. Ett bevis på, huru mycket denna ömse
sidighet i handeln uträttar, är trafiken på Lübeck. Under 
förlidna året t. ex. uppgick vår export till denna enda, eljest 
mindre betydliga handelsplats till bortåt U million (oberäk- 
nadt silfret som utgick) — således omkring 4 gånger så myc
ket som hela den Sydamerikanska exporten; och huru skulle 
detta vara möjligt, om icke just derigenom, att importen från 
samma ställe, enligt hvad kändt är, varit så betydlig. Af allt 
detta anser jag mig således trygt kunna draga den slutsats, 
att vår exporthandel i sin helhet ingalunda kommer att för
lora genom tull-lindringarnas försvinnande, utan fast hellre 
tvärtom.

I afseende på tulladministrationen, har man såsom en 
god verkan af tull-lindringarna anmärkt, att handeln derigenom 
sammanföres på färre händer och på färre platser. Jag med- 
gifver gerna, att så är förhållandet, äfvensom att detta i ad
ministrativt hänseende är en fördel, enär tullbehandlingen 
derigenom blir lättare att handhafva och kontrollera; men å 
andra sidan ber jag likväl att få bemärka, att det alldeles 
icke blir någon oöfvervinnelig svårighet att sträcka en noga 
uppsigt äfven till de punkter, dit möjligen en större import 
hädanefter skulle komma att ' ega rum, och jag vågar påstå 
detta så mycket hellre, som just de varor, hvilka hufvudsak- 
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ligen införas med beräkning på tull-lindringarna, i allmänhet 
äro af den beskaffenhet, att tullbehandlingen och tulluppsig- 
ten på dem är lättare än på de flesta andra. Dessa varor 
äro nemligen de s. k. kolonialvarorna eller socker, kaffe, to
bak och skinn m. m., och, relativt taget, kan smuggling eller 
tullförsnillning med dem allra minst bedrifvas, hvarför såle
des i detta fallet omständigheterna sjelfva liksom komma 
tullagstiftningen till hjelp. Af dessa varor är visserligen kaffe, 
den som lättast låter sig lurendrägas, men äfven deraf är icke 
något synnerligen att befara. Ett bevis derpå är, att den 
qvantitet kaffe, som blifvit anhållen under beslag, icke uppgått 
till mer än 150 centner, under det att den lofliga införseln ut
gjorde mellan 8 och 9 millioner skålpund. Den steg således 
icke till mera än omkring J procent af det hela, och ehuru 
det visserligen bör antagas, att åtskilligt blifvit smuggladt 
som ej upptäckts, torde häraf likväl synas, att icke någon 
öfverdrifvet stor fara hotar i detta afseende. Dessutom ber 
jag att få fästa uppmärksamheten derpå, att, samtidigt med dessa 
tull-lindringars afskaffande, äfven en nedsättning i tullen på 
kaffe och socker blifvit föreslagen. Nu kan naturligtvis nå
gon smuggling af denna vara icke komma i fråga från de 
transatlantiska orterna, utan just från de närmare neder
lagen, hvarest densamma nu är belagd med högre tull, än den 
efter K. M:ts förslag skulle blifva. Således långt ifrån att 
tull-lindringarnas borttagande skulle gifva anledning till en 
ökad smuggling, måste tvärtom den tullnedsättning, som der- 
med är förbunden, vara ett kraftigt medel att motverka den
samma.

Jag har nu i korthet vidrört de hufvudpunkter, som jag 
anser företrädesvis böra tagas i betraktande med hänseende 
till våra egna, inre förhållanden, och efter den fullständiga 
utredning, som redan på f. m. af en annan värd talare blifvit 
meddelad, torde det vara öfverflödigt att vidare fördjupa sig 
i detaljerna. Ännu återstår likväl en annan, helt olika, men 
visserligen ej mindre vigtig sida af ämnet, der måhända nå
gon ytterligare belysning icke skall vara utan allt intresse — 
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nemligen: dess sammanhang med våra yttre, internationela 
förhållanden.

Man har velat sprida bland allmänheten den tron, att för
slaget vore framkalladt genom hotelser från utländska makter. 
Jag är berättigad förklara, att detta alldeles icke egcr någon 
grund. Framställningar hafva visserligen blifvit gjorda i detta 
afseende, men hvarken till form eller innehåll af den art, att 
de på minsta sätt kunna kallas hotelser, utan endast inne
fattande de skäl, hvarpå dessa makter ansett sig kunna grunda 
sina anspråk på vissa lindringar för sin handel med Sverige. 
Mot Englands önskan, att tull-lindringarna måtte upphöra, har 
man här anmärkt, att denna makt redan åtnjuter full reci- 
procitet för sina fartyg, enär de varor, som inkomma med 
Engelska fartyg, åtnjuta precist samma behandling som de, 
hvilka införas med Svenska fartyg. Detta är ganska riktigt, 
och i afseende på sjelfva flaggans rättigheter har England 
numera ingenting vidare att önska. Men det är också icke 
egentligen härifrån, som England hemtat stöd för sin fram
ställning om tull-lindringarnas försvinnande, utan från reci- 
procitetsrätten i afseende på ett annat medgifvande i dess 
nya navigationslagar, nemligen det, att Engelska hamnar blif
vit öppnade för främmande fartyg utan någon differentialtull, 
äfven då dessa fartyg komma från andra Europeiska hamnar 
än det lands, hvarifrån fartygen äro. Och i detta hänseende 
måste det medgifvas, att reciprociteten icke är fullständig, så 
länge tull-lindringarna qvarstå och införseln af transatlantiska 
varor från de Europeiska hamnarna, tvärt emot hvad som 
nyss visades vara förhållandet i England, derigenom blir be
tungad med en differentialtull i jemförelse med den direkta 
införseln. Billigheten tyckes således fordra, att något afseen
de fästes å detta anspråk. Jag ber dessutom att få fästa 
uppmärksamheten på en annan omständighet, som äfven i 
betydlig mån bör inverka på vårt handlingssätt i denna fråga. 
England har nemligen medgifvit, att Svenska fartyg hädan
efter kunna få afgiftsfritt naturaliseras i England, och jag 
förmodar, att ingen vill bestrida den stora vigten för våra 
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skeppsbyggerier af en sådan rättighet, hvarigenom härstädes 
bygda -och utrustade fartyg kunna afyttras och blifva En
gelsk egendom, hvilket förut var alldeles förbjudet; och detta 
till och med utan någon tull eller annan naturalisationsafgift. 
England har likväl begärt en motsvarande rättighet å sin 
sida, och de Herrar, som nu yttrat sina farhågor för tull
lindringarnas borttagande, torde säkert äfven medgifva, att om 
denna Englands fordran blefve bifallen, och såsom följd af 
gällande förbindelser, då äfven snart måste utsträckas till 
andra nationer såsom t. ex. Ryssland, så skulle derigenomen 
ganska betänklig konkurrens uppstå för våra skeppsvarf. Åt
minstone anser jag det under sådana omständigheter vara ett 
alldeles nödvändigt vilkor för deras bestånd, att i samman
hang med en dylik tillåtelse äfven tullfri införsel af alla slags 
skeppsinventarier medgåfves, hvarigenom åter åtskilliga andra 
af våra näringar ytterligare skulle indragas i det svåra prof- 
vet af en utländsk medtäflan, utan allt slags skydd. Detta 
ärende har emellertid redan i sin helhet utgjort föremål för 
K. M:ts nådiga profiling, och jag förmodar, att åtminstone 
det nu förevarande förslagets motståndare instämma i K. M:ts 
åsigt, att omförmälta af England gjorda framställning icke 
för närvarande kunnat bifallas, hvadan icke heller någon pro
position derom blifvit till. Rikets Ständer aflåten, fastän så
dant skett till Stortinget i Norrige, der frågan eaf Regeringen 
godkändes. Jag hemställer likväl nu, om det under sådana 
förhållanden, då man af tvingande skäl, för att ej äfventyra 
vigtiga inhemska näringars bestånd, varit nödsakad af böja 
den ena af Englands på obestridliga reciprocitetsskäl grun
dade framställningar, kan vara rätt och klokt, att äfven 
tvärt afslå den andra, hvilken jag tror mig hafva visat icke 
skall komma att medföra någon olägenhet för vår handel och 
vår sjöfart, utan fast hellre i sjelfva verket bidraga till dess 
förkofian. Jag hemställer slutligen, om ej billigheten, så väl 
som försigtigheten, fordrar, att vi i vårt förhållande till Eng
land, den främsta makten i ordningen bland våra handels- 
relationer, iakttaga all möjlig moderation och visa någon 
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benägenhet att gå dess önskningar till mötes, såvidt sådant 
kan ske utan skada för oss sjelfva; och jag öfverlemnar till 
de Herrars eget eftersinnande, hvilka nu tro sig strida för 
skyddandet af vår handel och skeppsfart, huru pass tack
samma dessa intressen skola blifva för det visade nitet, derest 
man, genom ett hårdnackadt motstånd mothvarje billig efter
gift, måhända bortspelar de högst betydliga fördelar, som blif- 
vit oss beredda genom Englands nya navigationslagar, och 
kanske slutligen framtvingar någonting liknande det som re
dan händt i Belgien, eller att detta lands fartyg, genom vä
gran att bevilja en reciprok natur alis ationsrätt, särskildt blif- 
vit belagda med en differentialtull af 20 procent.

Hvad förhållandet med Holland vidkommer, så är detta 
ännu mer direkte beroende af förevarande fråga. Den direkta 
handeln på Holland har visserligen blifvit upplåten för alla 
nationers fartyg, men deremot är skeppsfarten på dess kolonier, 
som här torde vara det vigtigaste, stäld i ett positivt sam
manhang med tull-lindringarnas upphörande, hvilket utgör ett 
vilkor, hvarförutan Sverige ej kan vänta' sig, att förmånerna af 
delaktighet i den fria handeln på kolonierna skola komma 
detsamma till godo.

Jag har redan nog länge tagit Itidderskapets och Adelns 
uppmärksamhet i anspråk och jag anser mig gå det Höglof- 
liga Ståndets önskningar till mötes, om jag icke vidare ut
sträcker mitt anförande.

Hvad jag haft den äran att säga, hoppas jag emellertid 
må vara någorlunda tillräckligt för att motivera den öfver- 
tygelsen, som ledt mig, då jag undertecknat förevarande K. 
M:ts nådiga proposition, till hvilken jag nu äfven får tillstyrka 
Ridderskapets och Adelns benägna bifall.
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TAL ’

på Riddarhuset den 5 Juli 1851.

(Angående grundskatternas omsättning och förenkling.)

Eders Excellence, Högvälborne Herr Friherre och Landt- 
marskalk, Högloflige Ridderskap och Adel!

Det kan ej vara annat än med en särdeles tillfredsstäl
lelse, som jag funnit, att Stats-Utskottet i förevarande betän
kande gjort full rättvisa åt styrelsens bemödande att lösa en 
ganska svår och ömtålig fråga, samt att Utskottet nästan helt 
och hållet gillat de utvägar, som af K. M:t blifvit i detta af- 
seende föreslagna.

Dessa utvägar hafva varit valda ur en rent praktisk syn
punkt, om jag så får -uttrycka mig; man har uppställt för sig, 
hvilka olägenheter som vidlåda vårt nuvarande skatteväsende, 
och sedan man derför gjort sig reda, har man tänkt sig de 
lämpligaste medlen att dem afhjelpa. Jag har ej hört någon, 
som ej medgifvit, att ju icke hela vårt skatteväsende är allt 
för inveckladt, till skada såväl för uppbörd, som redovisning 
och kontroll, hvilken senare, synnerligast för den skattskyl
dige, blir allt för svår, för att af honom sjelf kunna med 
nödig lätthet och säkerhet utöfvas ; vidare, att en ganska obil- 
ig olikhet mellan indelta och icke indelta räntegifvare existe
rar i afseende på skatternas utgörande, samt slutligen, att den 
betydliga ojemnhet, som uppstår i skattebeloppet, derigenom att 
detta utgöres efter årligen faststäld markegång, är en ganska 
stor olägenhet, alldenstund skattetillökningen alltid träffar den 
skattskyldige, just då han har den minsta förmågan att den
samma utgöra.
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I afseende pä medlen att tillvägabringa rättelse i dessa 
missförhållanden, skall jag nu inskränka mig till l:sta punk
ten, rörande räntornas förenkling, hvilken för närvarande är 
föredragen.

Det är säkert hvar och en på detta rum bekant, hvilken 
lång tid det nuvarande förhållandet blifvit öfverklagadt, och 
huru man under mera än 100 år, nästan oafbrutet, varit sys
selsatt med olika förslag till de erkända olägenheternas af- 
hjelpande. Alla de förslag, som i detta hänseende blifVit 
uppgifna, kunna emellertid, nästan utan undantag, hänföras 
till 2:ne alternativer, eller också till begge gemensamt; den 
ena, att förändra skatterna till en bestämd penningeränta; 
den andra, att omsätta det stora antalet till stor del högst 
besynnerliga skattepersedlar, som nu finnas, i några få huf- 
vudräntor, t. ex. spanmål och smör, hvilka sedermera skulle utgå 
i kontant efter markegång. Hvad den förstnämnda af dessa 
utvägar vidkommer, behöfver jag nu ej vidlyftigt vidröra den
samma, alldenstund den af ingen härstädes blifvit förordad. 
Det må visserligen ej förnekas, att denna metod, ur synpunk
ten af den största möjliga enkelhet, är den fullständigaste, 
och att densamma, i mån som penningen allt mera uteslu
tande begagnas såsom värdemätare, kunde vara tillämplig och 
principenlig, men väsendtliga anmärkningar kunna också med 
fog göras mot dess antagande, beroende af våra egendomliga 
förhållanden. Dessa anmärkningar hafva förut mera än en 
gång blifvit anförda, och då ingen röst vid detta tillfälle höjt 
sig till försvar för räntornas förvandling i penningar, så torde 
jag ej heller längre böra dervid uppehålla mig.

Hvad nu det andra alternativet vidkommer, eller att om
flytta persedlarne i vissa andra, så bygde K. M:t sitt förslag 
vid sistlidne riksdag på denna grund. Detta förslag vann ej 
Rikets Ständers bifall och rönte icke i något afseende några 
särdeles sympatier. Man anmärkte deremot, kanske icke utan 
skäl, att en dylik räntepersedlarnes omflyttning kunde leda 
till en verklig förhöjning i skatterna, och såväl de, som i all
mänhet icke önskade någon förändring i det gamla förhål-
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landet, som de, hvilka gerna ville ordna det bristfälliga i detta 
afseende, men fruktade sättet, förenade sig således i att afslå 
den framställda propositionen. Vid sådant förhållande, och 
då de nuvarande olägenheterna icke kunna förnekas samt 
enligt min tanke ovilkorligen förr eller senare måste undan- 
rödjas, återstod endast att tillse, om ej ännu någon annan 
utväg, olika de tvenne förenämnda, erbjöde sig, genom hvilken 
målet kunde ernås, utan att äfventyra de olägenheter, som 
mot de begge föregående blifvit anmärkta. En sådan har K. 
M:t också ansett kunna finnas deruti, att de så kallade huf- 
vudpersedlarne i hvarje ort, sådana de nu förefinnas, varda 
bibehållna, men att de öfriga, eller de så kallade småpersed- 
larne reduceras, icke i andra persedlar, utan i penningar.

Detta är, såsom jag redan förut tagit mig friheten yttra, 
att gå rent praktiskt tillväga, ty grundsatsen i detta system 
är, att det bestående bör tagas till utgångspunkt, samt blott 
ordnas och regleras. Förhållandet är nemligen, om det tillä
tes mig att först kasta en blick tillbaka på beskaffenheten af 
nuvarande grundskatter, att bland desamma finnes en del, som 
ursprungligen varit bestämd i penningar; en del, som ursprung
ligen varit bestämd i persedlar, men som likväl öfvergått till 
bestämd penningeskatt, att utgå, antingen efter kronovärdi, 
eller efter kronovärdi med alterum tantum, eller efter åtskil
liga andra bestämda grunder, men som nü likväl äro fixerade 
till penningar; och slutligen en del, som blifvit ursprungligen 
bestämda i persedlar och ännu utgår antingen in natura, eller 
efter årlig förvandling.

Nu är K. M:ts nådiga proposition grundad derpå, att icke 
allenast de två förstnämnda afdelningarna af grundskatten, hvil
ka redan äro till penningar förvandlade — utan äfven den delen 
af den 3:dje klassen, som aldrig kan utgöras in natura, eller 
ens med någon rimlighet värderas i penningar, utan till följd 
af sakens inre beskaffenhet qvarstår i markegångstaxorna 
år från år till oförändradt pris, äfvensom slutligen en mängd 
effekter af besynnerlig art och obetydligt värde, hvilka i hög 
grad inveckla räkenskaperna och försvåra kontrollen derå. 



142 TAL DEN 5 JULI 1851.

samt skola öfverflyttas till de två första klasserna, samman
slås till en bestämd penningeränta, så att blott de återstå
ende, hufvudsakliga persedlarne skola qvarstå, såsom de der 
årligen böra underkastas värdering, och derefter utgå. Det 
synes mig således, att detta förslag på ett naturligt sätt an
sluter sig till det bestående, och det är med glädje, äfvensom 
med tacksamhet, jag funnit att det så blifvit bedömdt.

Man har velat anmärka mot detta system, att det till sin 
grund vore felaktigt, emedan det i allmänhet skulle vara prin- 
cipvidrigt och orätt, att skatter skola utgå eller beräknas i 
persedlar. Efter min åsigt, har man likväl häruti aldeles miss
tagit sig. Om man besinnar, hvad en skatt egentligen är, och 
hvad den åtminstone alltid primitivt varit, så är det en viss 
andel af afkastningen eller inkomsten, ehuru någon gång ?>e- 
raknad efter fastigheten eller kapitalet. Sådan är krono- 
tionden än i dag, der tiondesättning eger rum, sådan är pre- 
sternas tionde, och sådan är grunden för den allmänna be- 
villningen: med ett ord, skattens natur är, att den skall utgöra 
en viss andel af inkomsten. Detta var ock orsaken, hvarför 
i forna tider äfven grundskatterna årligen bestämdes efter 
ny skattläggning, nemligen enligt så kalladt ämne för de van
liga utskylderna, men enligt sättning för gärderna. Detta 
hade likväl sina praktiska svårigheter; det motverkade dess
utom landets odling och förkofran, och på grund af dessa 
olägenheter frångick man den årliga skattläggningen, redan i 
Konung Gustaf I:s tid, hvarvid dock qvarstod, att om jord 
upparbetades och man på sådant sätt ökade egendomens af- 
kastning, så skulle ny skattläggning ega rum och räntan der- 
efter jemkas. Äfven detta befans emellertid hinderligt för 
jordens uppodling och efterskänktes slutligen 1789, då det 
såsom den Svenska skattejordens vigtigaste privilegium fast
ställdes, att ingen ökad grundskatt skulle densamma någon
sin mera åsättas, utan den då varande för alltid bestå. Men 
äfven sedan man med allt skäl öfvergifvit principen, att 
skatten borde qvantitativt bestämmas efter afkomsten, så är 
dermed ingalunda sagdt, att man qvalitativt bör efterskänka 
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denna grund. Jag menar med qvalitativt har, att om jordens 
produkter, t. ex. spanmålen, förändra sitt pris, så bör äfven 
denna prisförändring ingå vid beräkningen af skattebidraget, 
så att kronan får dela ljuft och ledt med den skattskyldige, 
fastän qvantiteten är fixerad.

Det är således icke principvidrigt, utan tvärtom princip- 
enligt, att de hufvudsakliga skatterna qvarstå i persedlar.

Man har vidare velat invända mot förslaget, att förenk
lingen enligt detsamma skulle utfalla ganska ojemnt orterna 
emellan, på det sätt, att somliga orter skulle få ett större antal 
af sina räntor förvandlade i penningar än andra, och att då 
förvandlingen anses som en fördel, så skulle följaktligen för
delarna af förslaget i olika grad tillkomma de särskilda orterna. 
Jag tror emellertid, att i detta fall endast siffror äro bevi
sande, och jag har i mitt underdåniga anförande till proto
kollet genom exempel sökt göra klart, att man verkligen kan 
åstadkomma en ganska stor jemlikhet i omförmälta afseende, 
och att detta beror på ett klokt och lämpligt val af de huf- 
vudpersedlar, som skola qvarstå. Det är ganska sant, att, ojn 
blott en. enda produkt t. ex. spanmål skulle antagas böra 
qvarstå för hela landet, samt allt annat reduceras till pen
ningar, så skulle reduktionen utfalla ojemnt, allt efter som 
denna räntepersedel ingår till en större eller mindre andel af 
det hela; men just för att motväga det missförhållande, som 
derigenom skulle uppstå, har man varit föranlåten att på olika 
ställen, utom spanmål, äfven bibehålla andra produkter, såsom 
på några, köttvaror, på andra, skogseffekter o. s. v.

Man har äfven sagt, att förenklingen, på detta sätt utförd, 
skulle vara allt för ofullständig. I detta fall hänvisar jag 
till den speciela utredningen af förhållandet, hvilken i min 
tanke bör på ett öfvertygande sätt bevisa, att detta påstående 
är ogrundadt.

En värd talare har redan förut uppräknat åtskilliga kurio
siteter, der persedlar på samma ort förekomma i oändlig mång
fald af underafdelningar. Dessa borde naturligen sammanslås, 
äfvensom samma räntepersedlar, der de förekomma på olika tit
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lar, t. ex. i jordeboks- och hemmantals-räntan och alla dessas 
underafdelningar, för att på sådant sätt komma till en större 
reda och enkelhet. Det torde möjligen intressera Ridderska- 
pet och Adeln, att äfven taga någon kännedom om speciali
teterna i dessa afseenden. Jag skall likväl endast anföra ett 
enda exempel, och väljer dertill Östergötland. I detta län är 
det närvarande kamerala förhållandet följande: Räntor: span- 
mål, smör, fläsk, skälspäck, galtar, oxar, kor, får och lamm, 
gäss, höns, hönsägg, skärägg, foglar, ål, aborrar, gäddor, id, 
röding, torsk, strömming, torr fisk, ull, lin, lärft, säckar, bast, 
näfver, ved, stockar, bräder, osmunds-jern, hö, humle, dags
verken och penningar. Ingen lärer kunna bestrida, att detta 
är ett någorlunda barbariskt beskattningsväsende; men enligt 
det nya förslaget skulle förhållandet deremot blifva, att i denna 
provins endast 3 persedlar bibehållas, nemligen spanmål, 268,593 
rdr 3^ sk. 9 r:st, smör, 15,995 rdr 39 sk. 9 r:st, samt dags
verken, 56,300 rdr 4 sk. 9 r:st, hvilket tillsammans med nu 
utgående penningar utgör 357,859 rdr 42 sk. 2 r:st. Det visar 
sig, att denna sistnämnda summa blott understiger totalsum
man för hela länet 374,524 rdr 8 sk. 8 r:st med 16,664 rdr 
14 sk. 6 r:st, hvilka således skulle öfvergå till penningar, 
utgörande af det hela icke mer än 4^ procent.

Jag hemställer till Eder, mine Herrar! om ej å ena sidan 
förenklingen är betydlig, och om å den andra en så ringa 
reduktion som 4 procent kan vara vådlig i afseende på skatte- 
rubbning vare sig för Staten eller den enskilde.

Man är nu kommen till skiljovägen; vill man verkligen 
göra något i förevarande afseende, så är det icke värdt att 
ständigt jäfva det ena sättet efter det andra, som dertill före
slås, utan en gång måste man fatta ett beslut. Man har ej 
velat ingå på en förvandling af natura-prestationer i pennin
gar, ej omflytta en mångfald af persedlar i ett färre antal. 
Nu erbjudes ännu en annan utväg, hvarigenom ändamålet kan 
vinnas utan någon hufvudsaklig rubbning i bestående förhål
landen, på sätt med siffror blifvit bevisadt; men ändå söker
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man att motsätta sig denna förändring, som för det allmänna 
är af så stor nytta.

En anmärkning har man gjort motförslaget, som jag 
erkänner, men detta är också den enda, nemligen att på detta 
sätt blir verkställigheten af reformen uppskjuten en kortare 
tid; ja, den kommer i sin tillämpning visserligen att i denna 
punkt anstå någon ringa tid, men, mine Herrar! huru skulle 
detta i sakens närvarande skick kunnat undvikas? Såsom före
dragande, har det varit min pligt att iakttaga lagliga former, 
som bjuda, att ärenden af denna art skola beledsagas af veder
börande embetsverks utlåtanden, innan de inför Konungen före
dragas. I afseende på grunderna i denna fråga har så myc
ket blifvit taladt och skrifvet, och så många yttranden infor
drade, att dervid ingenting felades för en laglig och form- 
enlig föredragning; men i afseende på tillämpningen, och deraf 
följande detaljbestämmelser enligt det system, som nu blifvit 
föreslaget, hafva ännu icke vederbörande embetsverk haft till
fälle att yttra sig, och jag hoppas derför, att man skall göra 
mig den rättvisan att erkänna, att jag ej kunnat eller bort 
handla annorlunda vid detta förslags afgifvande än som skett. 
Jag är dessutom fullt öfvertygad derom, att sjelfva saken 
härigenom icke lidit, utan fasthellre deraf haft nytta, ty ehuru 
det visserligen låtit sig göra att genast och definitivt föreslå 
allt, som till ärendet hörde, så hade det likväl varit ganska 
möjligt, att ett sålunda, utan tillräcklig, föregången special
utredning, uppgjordt förslag i någon detaljfråga blifvit mindre 
lämpligt, och otvifvelaktigt hade följden deraf varit, att man 
då med åberopande häraf sökt jäfva hela förslaget och be
reda dess fall.

Äfven med afseende härå, har jag således ansett rättast 
att icke gå brådstörtadt tillväga, utan först inhemta alla de 
speciela upplysningar, som röra denna ömtåliga fråga, innan 
detaljbestämmelserna i afseende på räntepersedlarnes bibehål
lande till slutligt afgörande föreslås.

Men lika oriktigt, som jag tror det skulle hafva varit att 
nu, annorlunda än i strängt formenlig ordning, behandla ären-

10 
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dets tillämpningsfrägor, lika illa och oformligt vore det också, 
enligt min tanke, att uppskjuta pröfningen af grunderna, då 
dessa redan så ofta och så länge varit ventilerade, ty innan 
genom statsmakternas beslut blifvit afgjordt, Iwïlka grunder 
skola följas, torde den närmare utarbetningen af alla dess 
detaljer vara nästan utan ändamål.

Det synes mig således i alla afseenden vara den rikti
gaste proceduren, som blifvit iakttagen, nemligen att först 
hänskjuta hufvudfrågan till Ständernas bedömande, och i hän
delse de finna det föreslagna sättet för dess lösning vara an
tagligt, då vidtaga de ytterligare åtgärder, som böra föregå 
det slutliga afgörandet af alla detalj bestämmelser, hvarvid de 
särskilda orternas behof och önskningar så omsorgsfullt böra 
afvägas. Hvad Utskottet i denna punkt tillagt utöfverdenK. 
propositionens innehåll, kan jag för min del icke annat än 
fullkomligt gilla; dess begäran, att de förberedande åtgöran
dena må så skyndsamt sättas i verket, att frågan må kunna 
vid nästa riksdag afgöras, skall, så vidt på mig möjligen kan 
bero, visserligen efterkommas, och har det alltid varit min 
åsigt, att så borde ske, hvarom äfven protokollet vittnar.

Hvad dernäst vidkommer den bestämmelsen, som Utskot
tet gjort, att ett visst minimum borde utsättas för de per
sedlar som bibehållas, och att bråk, eller mindre delar, deraf 
skulle sammanslås med penningräntan, så har sådant äfven 
varit min afsigt, ehuru jag trott denna fråga först böra afgö
ras i sammanhang med bestämmandet af hufvudpersedlarne, 
ty det har i allmänhet varit mitt bemödande vid uppgörandet 
af denna proposition att så mycket som möjligt utesluta alla 
mindre frågor och detaljsaker, på det att de stora så mycket 
mera skulle framstå klart och redigt; men att redan nu på 
förhand bestämma ett sådant minimum, går äfven ganska väl 
för sig och kan således af mig med nöje tillstyrkas.

Emot det tredje tillägget, eller att penningarne böra räk
nas i silfver efter 1830 års myntbestämningslag, har jag icke 
heller något att erinra, så mycket mindre, som det till och 
med varit i fråga, att sådant skulle i den Kongl. propositio
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nen intagas, men hvarvid den omständigheten mötte, att om 
blott den del af penningarne, som skulle uppkomma genom 
den föreslagna persedelförvandlingen, sattes i silfver, men de 
gamla penningarne qvarstode oförändrade, så hade sådant 
varit mindre lämpligt, och att föreslå äfven de gamla pen- 
ningarnes reduktion i silfver skulle måhända hafva ansetts 
såsom försök å regeringens sida att verka till en förhöjning 
i den närvarande beskattningen. Då emellertid denna förän
dring är af Ständerna sjelfva föreslagen, så anser jag derige- 
nom en förbättring i systemet vara tillvägabragt.

Jag hoppas, att Ridderskapei och Adeln ville omfatta 
detta ämne med samma välvilja som Utskottet, och bifalla 
förslaget; öfverlemnande jag för öfrigt med förtroende afgö- 
randet till Ståndets upplysta profiling.
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YTTRANDE
på Riddarhuset den 21 Decemher 1853.

(Angående Grefve A. von Rosens motion rörande anläggning af jernvägar.)

Högvälborne Herr Grefve och Landtmarskalk, Högloflige 
Ridderskap och Adel!

Efter den sakrika utredning, som frågan, synnerligast ge
nom de tvenne första talarne, redan erhållit, hade jag icke 
ämnat vid detta tillfälle derom utlåta mig, och jag tvekar 
ännu, om jag bör upptaga Ridderskapets och Adelns tid med 
något yttrande.

Åtskilligt af hvad Grefve von Rosen nyss anfört är lik
väl af den beskaffenhet, att jag skulle anse det vara orätt, 
om detsamma lemnades obesvaradt. Såsom en inledning har 
Grefven erinrat om de förtjenster Grefven tror sig ega angå
ende, så väl uppkomsten, som den vidare utvecklingen af jern- 
vägsfrågan här i landet. Jag lemnar dessa förtjenster, obe
stridda och oförminskade, helt och hållet i sitt värde, och 
jag unnar Grefven af hjertat gerna all den glädje han kan 
erfara vid tanken på att i denna sak hafva varit sitt land 
till någon nytta. Men allt detta hörer väl ändock icke egent
ligen till ämnet, och frågan lärer väl nu endast vara den, 
huruvida det senast af honom väckta, under öfverläggning 
varande, förslaget kan anses tjenligt att utgöra en grund för 
våra bemödanden i denna riktning, och kan komma att be
främja deras framgång. För min del, tror jag i dessa afse- 
enden motsatsen.

En jemförelse framställer sig härvid otvunget mellan 
Herr Grefvens förslag och K. M:ts nådiga proposition i äm
net, och föregående talare hafva redan angifvit de olika syn
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punkter, hvarunder en dylik jemförelse bör göras. Herr Gref- 
ven har visserligen sökt ådagalägga, att hans system i nästan 
alla hänseenden skulle ega företräden framför det af K. M:t 
antagna, men detta försök synes mig hafva skett utan fram
gång. Grefven har bland annat sagt, att det vore klart, lik
som det äfven vore af erfarenheten besannadt, att ett arbete 
alltid kan utföras med mindre kostnad, då det öfverlemnas åt 
enskilde, än då staten dermed omedelbarligen tager befatt
ning, emedan i förra fallet det enskilda intresset, hvilket i 
senare fallet saknas, framtvingar en bättre hushållning; och 
Grefven har såsom bevis för denna sats påmint om den all
männa bestämmelse som föreskrifver, att alla arbeten för kro
nans räkning böra utföras på entreprenad. Som allmän grund
sats vill jag icke bestrida riktigheten af detta påstående, 
ehuru många undantag derifrån måste göras, men när den 
värde Grefven vill tillämpa sitt resonement på ifrågavarande 
fall och deraf draga den slutsats, att hans system i afseende 
å kostnaden skulle hafva företräde framför K. M:ts förslag, 
så måste jag anmärka, att en väsendtlig och dubbel förbland
ning af frågorna eger rum. Först och främst är det en all
deles oriktig och ogrundad föreställning, att staten, i hän
delse den sjelf besörjer jernvägsanläggningarna, skulle vara 
på något sätt förhindrad att i större eller mindre skala, allt 
efter som en klok omtanka fordrade, begagna entreprenader 
för utförandet af det hela eller vissa delar. All den fördel, 
som kan ligga i denna verkställighetsmetod, står således 
lika väl staten till buds, som de enskilda, hvilka enligt Herr 
Grefvens förslag skulle uppträda såsom medlare för våra jern- 
vägsbyggnader, och, åtminstone under byggnadstiden, äfven 
såsom deras égaré. Dernäst är det en förvillelse att tro, att, 
om Grefve Rosens förslag antages, den drif kraft till en större 
hushållning, som visserligen ligger i det enskilda intresset, 
skulle komma att verka för statens räkning. Detta förslag 
lemnar nemligen alldeles oafgjordt, huru den kostnadsberäk
ning skall bestämmas, hvarefter statsbidraget skulle utgå, 
men när detta en gång (Gud vet på hvad sätt, och till hvad 
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pris, dock, såsom jag förmodar, någorlunda nöjaktigt för Her
rar medlare) blefve uppgjordt, så är det klart, att all den 
besparing, som sedermera genom den omtalda enskilda hushåll
ningen kunde åstadkommas, måhända oftast blott på bekostnad 
af arbetets duglighet, skulle med full rätt komma dessa Herrar 
sjelfva, men icke i ringaste mån statsverket eller det all
männa till godo.

Grefven har vidare sökt förklara den punkt af förslaget, 
som angår räntefoten å obligationerna, och de inkast, som 
deremot blifvit gjorda. Han bar sagt, att meningen vore, att 
hela beloppet af dessa obligationer, omfattande alla sektio
nerna af jernvägen (och måhända äfven alla de tillämnade 
jernvägarna), skulle på en gång utfärdas och i taka händer 
nedsättas, men endast småningom, i den mån arbetet fort
ginge, utsläppas i rörelsen. De skulle således alla äfven kom
ma att få samma räntefot. Det må vara medgifvet, att ge
nom denna upplysning den invändning blifvit undanröjd, som 
eljest med mycket skäl gjordes om möjligheten och sanno
likheten af en olïka räntefot å de särskilda serierna; men 
allt hvad som blifvit sagdt angående ovissheten och vådan af, 
hurudan den likformiga räntefoten skulle komma att blifva, 
och hvilket naturligtvis är det väsendtligaste, har härigenom 
icke blifvit i någon mån besvaradt och qvarstår således med 
oförminskad giltighet.

Den vigtigaste och tillika den kinkigaste punkten af för
slaget är emellertid den, som handlar om sättet, hvarpå de af 
staten utgifna obligationerna skola inlösas. Det är visserligen 
sagdt, att de enskilde bolagsmännen blifva skyldiga att verk
ställa denna inlösen, men några bestämmelser, som på ett 
någorlunda nöjaktigt sätt garantera, att så verkligen kommer 
att ske, finnas deremot icke. Så vidt jag kunnat fatta, har 
Grefven i detta afseende icke heller haft någonting annat att 
andraga, än att de ifrågavarande Herrarne Peto, Geach m. fl. 
äro allmänt, till och med verldskunnigt, bekanta för redbar
het och förmögenhet. Ja! detta må gerna vara en sanning, 
men hvar och en kan likväl finna, att såsom frågan nu är 
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uppställd, ligger i denna omständighet så godt som ingen 
trygghet för staten. Först och främst får jag i sådant hän
seende påminna om hvad som redan blifvit anmärkt, eller att 
ingen kan veta, huru dessa Herrars förmögenhetsvilkor kom
ma att se ut under hela den långa tid, som de Svenska stats
obligationerna, uppgående till 40 à 50 millioner, skola in
lösas; och för öfrigt måste erinras, att äfven om dessa Her
rars förmåga att inlösa obligationerna skulle fortfarande för- 
blifva oförminskad, så hafva de likväl full rätt att undan
draga sig denna förbindelse, antingen genom att rätt och slätt 
låta staten behålla sin pant, d. v. s. jernvägen, eller ock, 
ifall detta skulle tyckas se mindre väl ut, genom att öfver- 
flytta sina åligganden på andra bolag af okända personer.

Under sådana omständigheter må det väl frågas; hvartill 
tjenar och hvad betyder för oss de oftanämnda Herrarnes 
stora soliditet? Ja men, säger Grefve Rosen, dessa nya bolag, 
som skulle öfvertaga deras skyldigheter, kunna icke bildas, 
förrän K. M:t faststält deras bolagsregler, och deruti ligger 
säkerheten. Härpå svaras, att genom K. M:ts pröfningsrätt, 
som inskränker sig blott till reglerna, kan i detta afseende 
ingenting vinnas, ty de föreslagna reglerna kunna ganska väl 
vara sådana, att dervid skäligen ingenting är att anmärka, 
men då det nya bolaget blir ett anonymt bolag och naturligt
vis inga ökade skyldigheter kunna tilläggas utöfver livad de 
nu uppträdande Herrarne sig åtagit, så faller det ju af sig 
sjelf, att den säkerhet för statsobligationernas inlösen, som 
förmenas ligga i sistbemälta Herrars namn och rikedom, ge
nom ombytet går intill sista skymten förlorad. Hvad för 
öfrigt dessa nya bolagsstiftelser vidkommer, är det i alla fall, 
enligt min öfvertygelse, blott en chimère att tänka sig dem, 
annat än såsom en utväg för Herrar Peto & Comp. att, se
dan de bygt jernvägarna och dervid haft sin fördel, med 
något mera heder komma ifrån alltsammans. För att dylika 
bolag, i någon annan afsigt, eller med verklig mening att 
såsom sin egendom öfvertaga jernvägarna, skulle uppstå, for
dras naturligtvis något motiv, någon kraft, som dertill kunde 
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förmå dem. Icke ingås dessa bolag blott för nöjes skull, utan 
om sådant skall ske, så måste det vara någon fördel att för
vänta af det företag, för hvilket föreningen stiftas. Menhvil- 
ken fördel kan här vara att hemta, då bolaget skulle åtaga 
sig att inlösa alla de af staten utgifna obligationerna, eller, 
med andra ord, skulle betala jernvägama? Det är uppenbart, 
att någon fördel under sådana vilkor först då kan uppstå, 
när nettobehållningen af jernvägen öfverstiger räntan på den 
derå nedlagda kostnaden. Men finnes det väl någon slags 
sannolikhet, eller kan Grefven eller någon annan, som känner 
våra förhållanden, verkligen vilja påstå, att inom en beräk- 
nelig tid jernvägarna här i landet kunna komma att gifva 
den afkastnirig, att utöfver den utgående räntan å anlägg
ningskostnaden ett ytterligare plus skulle uppstå, hvilket vore 
det enda rimliga motivet för dessa bolags bildande. Jag vå
gar tro, att ingen gerna på allvar kan hysa så öfverdrifna 
förhoppningar, och minst af allt lärer man böra föreställa sig, 
ätt kloka affärsmän i främmande länder på sådant sätt pla
cera sin egendom. Nej ! mine Herrar, i allvarlig mening skola 
aldrig sådana bolag uppkomma, utan sker det, så blir det 
endast för syns skull, för att befria Herrar Peto, och hvad de 
för öfrigt må heta, från deras moraliska ansvarighet, och den 
slutliga upplösningen af skådespelet blir, att staten sjelf får 
inlösa sina utgifna obligationer och öfvertaga jernvägarne i 
det skick de sig befinna.

Man har mycket fästat sig vid, att i utlandet finnas en 
stor mängd privata jernbanor, och man har sagt, att långt ifrån 
att några olägenheter häraf uppstått, är det fastmera tvifvel- 
aktigt, om icke fördelarna af detta slags banor äro större än 
af statsbanorna. Ja! derom tvistas. Enligt den kännedom, 
jag kunnat inhemta, så väl på resor, som genom skrifter, om 
opinionen för närvarande i fråga om dessa olika arter af jern- 
vägar, tror jag dock, att man i alla länder småningom allt 
mer och mer kommit till den öfvertygelse, att statsbanorna 
bör lemnas företräde. Det är dessutom onekligt, att inom 
samhället finnas vissa bestyr, som äro af en så vigtig och 
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djupt ingripande beskaffenhet, att de aldrig kunna eller böra 
från samhällsstyrelsen afskiljas. Hvem skulle t. ex. vilja öf- 
verlåta åt enskilda föreningar att besörja uppbördsverket, 
upprätthålla försvarsanstalterna o. s. v.? eller för att ej tala 
om dessa allmänt erkända statsbestyr, månne det vore rådligt 
eller lämpligt att t. ex. öfverlemna hela postverket i enskildas 
händer? Jag tror det visserligen icke; och på samma sätt an
ser jag, att i ett lands jernvägsförbindelser ligger en sådan 
makt, och att dessa allt mer och mer blifva för samhället af 
en sådan betydelse, att de aldrig utan de mest tvingande skäl 
böra upphöra att vara en statens egendom och angelägenhet. 
Men jag återkommer till den jemförelse man velat göra emel
lan Svenska och utländska förhållanden.

Då man här åberopat främmande länders exempel såsom 
bevis på, att med de privata banorna icke följa några olägen
heter, så får jag härvid göra den högst väsendtliga erinran, 
att det är tvenne alldeles olika förhållanden, som man under 
ett gemensamt namn velat sammanställa. Det är nemligen 
för oss frågan om, ej allenast att öfverlemna jernvägarna till 
enskilda, utan till utland/ingar, och detta är något, som, så 
vidt jag vet, icke eger rum i något af de länder, hvilkas er
farenhet man åberopar. Jag tror icke, att Grefve von Rosen 
kan citera något enda bolag inom England, som utgöres af 
andra än Engelska undersåtar, och det skulle säkert vara 
någonting oerhördt för en Engelsman att ens ifrågasätta, att- 
inom England utländingar skulle innehafva jernvägarna, hvil- 
ket dessutom är en omöjlighet, emedan, enligt Engelsk lag, 
ingen kan hafva full eganderätt till jord i England utan att 
vara Engelsman.

Med någon skärpa har Herr Grefven upptagit den erin
ran, som här blifvit gjord om faran deraf, att, i händelse 
jernvägarna i Sverige lemnades i Engelsmäns händer, ganska 
betänkliga förhållanden deraf skulle kunna uppstå för oss, 
och Grefven har velat tyda denna anmärkning så, som skulle 
den innebära en missaktning mot Herrar entreprenörer. Jag 
kan likväl icke inse rättvisan af en sådan tolkning. Det 



154 YTTRANDE DEN 21 DECEMBER 1853,

måtte väl vara en lofgifven och jemväl en skyldig försigtighet, 
att man tänker sig för, innan man inlåter sig i dylika före
tag, och detta måtte väl få ske utan afseende på personerna, 
huru aktningsvärda de än må vara, ja äfven om de äro leda
möter i Engelska Underhuset. Med all respekt för dessa 
Herrar är det likväl gifvet, och Grefve von Rosen lärer lika 
litet som någon annan kunna neka, att de vid detta tillfälle 
endast se på sitt eget intresse. Häremot kan också icke det 
ringaste anmärkas, men då jag förut tror mig hafva visat, 
att det omöjligt kan vara någon fördel, utan tvärtom en gif- 
ven förlust, att utan någon garanti för en viss ränta (så
som t. ex. vid Köping—Hult-banan) ega jernvägar i Sverige, 
så kan man med skäl fråga sig, hvad det är för en outredd 
naturkraft, som förmår Herrar Teto & Comp. att så gerna 
härstädes vilja anlägga jernvägar. Jag vill dock söka att 
förklara gåtan. Dermed kommer otvifvelaktigt att tillgå på 
det sätt, att, sedan dessa Herrar, såsom naturligt och tillbör
ligt är, betingat sig sådana vilkor för anläggningen, att de 
dervid hafva någon fördel, och derefter jernvägen blifvit full
bordad, statsobligationerna utgifna, och Herrar entreprenörer 
stoppat sin vinst i fickan, samt möjligen för att sauvera appa- 
rancerna ett nytt bolag af okända personer blifvit bildadt, 
så taga dessa Herrar ett ömt farväl af Sverige, och önska 
oss en god lycka med våra jernvägar och våra — obligatio
ner. Sådan blir, efter min oförgripliga mening, den vänd
ning, som saken kommer att taga, derest Grefve von Rosens 
förslag antages, och jag hemställer, om den vore rätt lyckosam.

Emellertid är jag rätt glad, att Grefven denna gången 
framkommit med sitt förslag, icke såsom vid sistlidne riks
dag skedde, att jag så må säga, i ll:te timmans GO:de minut, 
utan så tidigt, att Rikets Ständer kunna grundligt öfverväga 
ämnet, innan de derom fatta sitt beslut, och jag är också 
öfvertygad, att all den våda, som jag anser ligga i förslagets 
antagande, derigenom blifvit i det närmaste förekommen.
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TAL
på Riddarhuset den 4 Februari 1854

(Angående väckt förslag om inställande af bränvinsbränningen.)

Högvälborne Herr Grefve och Landtmarskalk, Högloflige 
Ridderskap och Adel!

Så vidt man får döma efter de föregående talarnes af- 
gifna yttranden, hvilka alla sammanstämma i ett lika omdöme 
om det förevarande betänkandet, vill det synas, som sympa
tierna för detsamma inom detta Hus ej skulle vara särdeles 
stora, och det kan derför måhända också tyckas vara mindre 
nödigt att i frågan vidlyftigt orda. För min del tror jag lik
väl, att det vore orätt att i en så vigtig sak som denna iakt
taga en fullkomlig tystnad, och jag utbeder mig derför att i 
korthet få yttra mina tankar i ämnet.

Genom kungörelsen den 13 Juli sistlidet år har K. M:t 
uttalat sin åsigt om hvad K. M:t ansåg böra vidtagas i afse- 
ende å bränvinsbränningens bedrifvande under den stundande 
vintern. Han har derigenom förklarat, att då årets skörd 
hotade att i allmänhet blifva svag och på vissa orter nästan 
alldeles feslå, skulle densammas användande till bränvins- 
bränning i samma stora skala, som under vanliga år, kunna 
medföra en alltför kännbar minskning af landets förråd å 
födoämnen. I enlighet med denna åsigt om hvad omsorgen 
för landets väl kräfde, inskränkte K. M:t bränningstiden till 
i-del af den eljest medgifna. Med tillbörligt afseende å de 
särskilda intressen, hvilka fordrade ett sådant medgifvande, 
förklarade K. M:t vidare, att det stode idkarne af denna näring 
fritt att bränna bränvin, antingen under 2:ne månader å hösten 
eller en månad om hösten och en månad under påföljande vår. 
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Man har vid inånga tillfällen och på mångahanda sätt ut- 
bredt sig i anmärkningar och klander öfver den brist påför
utseende, regeringen vid bestämmandet af dessa alternativa 
terminer skulle hafva ådagalagt, och man tror sig hafva gjort 
den stora upptäckten, att till följd af detta medgifvande myc
ket underslef vid bränvinsbränningen skall komma att bedrif- 
vas, och tillverkningen utsträckas vida utöfver det belopp, som 
af regeringen afsågs. Jag får likväl förklara, att regeringen 
vid detta tillfälle alldeles icke varit så kortsynt eller så men
lös (för att icke säga enfaldig), som man på vissa håll, med 
ett slags förnöjelse öfver sin egen större skarpsinnighet, låtit 
påskina. Jag kan tvärtom försäkra, att regeringen verkligen 
förmådde inse, hvad som kunde följa af den lemnade valfri
heten i afseende å en månad af tiden, samt att alla dessa 
omständigheter blifvit noga öfvervägcla, innan beslutet fatta
des. Men, mine Herrar! när man på detta sätt betraktar frå
gan, blott och bart från synpunkten af tillverkningens myc
kenhet, och fördömer åtgärden endast derför, att i följd deraf 
möjligen några 100,000 kannor bränvin kunna komma att 
ytterligare tillverkas i landet, så förbiser man en annan sida 
af saken, som efter min tanke är af långt större vigt. Om 
regeringens enda och högsta uppgift hade varit att till det 
yttersta inskränka bränvinstillverkningen, hvad hade varit enk
lare och lättare än att ytterligare förkorta tiden förbrännin
gen, hvarigenom den åsyftade minskningen af varan mycket 
säkrare skulle hafva åstadkommits, än derigenom att man betog 
bränvinstillverkarne rättigheten att efter sitt behof, till någon 
del, välja tiden för näringens bedrifvande? Men då regerin
gen, på sätt som vid detta tillfälle skedde, nödsakas ingripa 
i den enskilda hushållningen genom undantagslagar, anser jag 
och skall jag alltid anse, att dess pligt är att göra detta med 
allt det undseende, som med ändamålet är förenligt, så att den 
enskilde åtminstone icke må betungas niera, än som oundgängli
gen är nödigt. Hvar och en, som har någon kännedom om förhål
landet med bränvinstillverkningen, vet, att denna näring bedrif- 
ves af olika personer och på olika orter för olika ändamål. Som
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liga bränna bränvin hufvudsakligen för att sålunda tillgodogöra 
den sämre säden och sådana rotfrukter, hvilka icke hålla sig, 
eller för att i sammanhang med bränningen göda stalloxar, 
hvilket likväl icke gerna låter sig göra på kortare tid än om
kring 2:ne månader. För dessa personer var det således af 
stor vigt, på det ej deras ekonomi skulle lida af en allt för 
stor rubbning, att bränningstiden icke afbröts, utan att de 
egde rättighet att i en följd använda den medgifna tiden. 
Andra åter afse i första rummet med bränningen att genom 
dranken komma ladugården till hjelp, då fodertillgången är 
knapp. För dem är det naturligtvis framförallt vigtigt att, 
då fodret på våren börjar tryta, genom bränvinsbränning 
kunna förskaffa sig drank, som dels ensam, dels genom möj
ligheten att dermed tillgodogöra eljest odugligt foder, verksamt 
kan bidraga till kreaturens framfödande. Då intressena vid 
näringens bedrifvande sålunda äro i väsendtlig mån olika, 
hvarför skulle då dessa olika intressen betagas rättigheten att 
begagna den tid, som för hvart och ett af dem var lämpli
gast, helst då sådant kunde ske utan annan olägenhet, än att 
derigenom bränvinstillverkningen möjligen kunde ökas med 
några 100,000 kannor, hvilket åter, såsom jag redan förut haft, 
äran yttra, på annat sätt varit ganska lätt att förekomma, 
om sådant hade ansetts vara af någon synnerlig vigt? Men 
då inskränkningen i alla fall var så stor, att endast en tredje
del af den vanliga tiden bibehölls, måtte väl icke ett eller 
annat 100,OOO-tal kannor bränvin mer eller mindre utgöra 
det principala i frågan, utan landtmannens verkliga behof och 
hans anspråk, att dessa ej onödigtvis uppoffrades, i främsta 
rummet böra afses. Detta var också just det, som skedde ge
nom den alternativa tidsbestämmelsen, och måhända hade 
samma klander, som nu riktats mot denna åtgärd, ännu hög- 
Ijuddare förnummits mot underlåtenheten deraf, i händelse 
den uteblifvit. Åtminstone hade detsamma, enligt min tanke, 
dä varit förtjent.

Jag återkommer nu till granskningen af sjelfva betän
kandet. Deruti föreslås, att Rikets Ständer skulle hos K. M:t 
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anhålla om återkallande af den .gifna tillåtelsen, att bränvins- 
bränning finge under loppet af instundande April månad be- 
drifvas. Att, genom ett sådant upphäfvande af K. M:ts en 
gång meddelade beslut, ganska betänkliga följder skulle upp
komma, har icke undfallit Utskottets uppmärksamhet, och det 
har äfven med lofvärd öppenhet uppräknat olägenheterna deraf. 
De äro: att ett sådant steg skulle rubba förtroendet till Konun
gens gifna löfte och utfärdade bud; innefatta en betydande 
orättvisa emot dem, hvilka, tryggade vid Konungens ord, för 
näringens utöfvande valt den termin, som nu skulle under
tryckas; störande ingripa i redan uppgjorda affärsförhållan
den och sålunda tillskynda en mängd personer stora förluster ; 
och slutligen beröfva landtmannen en för kreaturens utfo
dring påräknad hjelp och sålunda förstora den förlägenhet, 
hvaruti han genom rådande foderbrist redan är försatt. Dessa 
förhållanden äro väl också i sjelfva verket af så betänklig art, 
att någon lagförändring, hvarigenom de skulle framkallas, icke 
utan de mest tvingande skäl borde ifrågakomma. Söker man 
nu att göra sig reda för dessa skäl, och granskar deras be
skaffenhet, så framställer sig först ocli främst den frågan: 
»har ställningen i afseende på skörden blifvit sämre, än hvad 
den hotade blifva, då Kongl. Kungörelsen den 13 Juli 1853 
utfärdades? Denna fråga måste efter min tanke otvifvelaktigt 
med nej besvaras. Förhållandet är motsatt; genom den ym
niga nederbörd, som på eftersommaren inträffade, upphjelptes 
årsväxten allt hvad hjelpas kunde och den repade sig i all
mänhet på ett sätt, som säkerligen öfversteg allas förväntan. 
Man frågar vidare: »månne säden efter dess uttröskning visat 
sig mindre gifvande, än hvad den utlofvade, då den växte på 
marken?» Jag tror, att äfven härvid hvar och en måste obe- 
tingadt medgifva, icke blott att säden till qvaliteten varit för
träfflig, utan ock att qvantiteten deraf uppgått till vida mer 
än man i allmänhet vågat hoppas. Dertill kommer, att pota
tisskörden nästan utan undantag varit alldeles ovanligt gif
vande, och för så vidt den nu växande grödan kan tagas i 
beräkning, bör dess beskaffenhet visst icke inge några far- 
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hâgor; den står tvärtom, Gudskelof, så vacker man någonsin 
kan begära. Således har, i berörda hänseenden, intet förhål
lande efter kungörelsens utfärdande uppkommit, som kan gifva 
stöd åt den föreslagna åtgärden.

Utskottet anför emellertid 2:ne omständigheter, som under 
tiden skola hafva mellankommit och som anses vara af vigt. 
Utskottet säger först och främst, att en betydlig förändring i 
politiskt hänseende inträfiat; att man emot våren kan emotse 
krigshändelser i vår närhet; att vi möjligen skulle se oss nöd
sakade att deruti deltaga eller åtminstone finna oss föran
låtna att för alla händelser vidtaga mer betydande rustnin
gar. Allt detta är sant, och att en ytterligare prisstegring 
på spanmål och lifsförnödenheter derigenom torde uppstå, 
kan ej heller förnekas, men till uppmuntring af bränvinsbrän- 
ning kunna dock icke dessa omständigheter föranleda; tvärt
om, så vida de derpå utöfva något inflytande, så måste väl 
de nyss antydda utsigterna till höjda spanmålspriser i sin 
mån bidraga till bränningens förminskning, då den, som eger 
någon säd, derigenom möjligen kan finna sig föranlåten att 
hellre behålla densamma för att säljas till de ovanligt höga 
priser, som af de hotande krigshändelserna förutses blifva en 
följd, än använda den till bränvin.

Vidare har Utskottet anfört det höga pris å bränvin, som 
nu är gällande, och hvilket stigit högst betydligt sedan sist
lidet års sommar och höst, eller ifrån 32 sk. till 1 rdr b:ko 
per kanna. Utan att förneka, att häruti kan ligga en upp
muntran till ökad bränning under vårmånaden, måste jag lik
väl erinra derom, att detta förhållande, i ett annat afseende, 
tydligen vederlägger Utskottets påstående. Det torde nemli- 
gen derigenom vara ådagalagdt, att qvantiteten af tillverkadt 
bränvin visst icke är så stor, som man förmenat, ty den sat
sen lärer väl icke kunna bestridas, att priset å en vara, åt
minstone under vanliga förhållanden, rättar sig efter tillgån
gen eller bristen derpå. Då priset stiger, utmärker detta, att 
varuförrådet är mindre, och tvärtom, och man torde således 
redan häraf med någorlunda visshet kunna sluta, att den myc
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ket omskrikna, till en alldeles orimlig höjd uppdrifna brän- 
vinstillverkningen under sistlidet års höst alldeles icke i verk
ligheten existerat.

Till samma resultat kommer man också genom en annan, 
ännu positivare bevisning, nemligen siffrornas. För att med 
säkerhet kunna bedöma bränvinsbänningen under inneva
rande vinter i sitt förhållande till det föregående årets brän
ning, har K. M:t låtit infordra uppgifter i berörda hänseende 
från samtliga dess Befallningshafvande. Dessa uppgifter hafva 
äfven inkommit, och jag har hit medtagit en uppsats, hvaruti 
resultaterna deraf finnas sammanförda, men hvilken kanske 
vore för mycket vidlyftig att i sin helhet Ridderskapet och 
Adeln föreläggas. Jag vill derför blott i korthet omnämna 
hufvudsummorna deraf. Om man jemför bränvinstillverknin- 
gen under sistförflutne höst med den, som egde rum hösten 
1852, finner man den förra större uti några län, såväl till 
pannornas antal soin deras rymd. I andra län är förhållan
det motsatt. Jag har sammanslagit summorna för 20 län,' och 
deraf befinnes, att i dessa län år 1852 pannornas antal upp
gick till 24,610, år 1853 till 24,494; således något mindre 
sistnämnda år. Pannerymden var under förra året 485,314 
kannor; under det senare 497,787; således en högst obetydlig 
förhöjning. Häraf kan man se, huru det förhåller sig med 
den så mycket omtalade ansträngningen vid bränvinsbrännin- 
gens bedrifvande under förliden hösttermin. Jag vill ej inlåta 
mig i någon undersökning, hvarifrån- dessa öfverspända och 
oroande uppgifter förskrifva sig. Jag vill ej påstå, att de 
tillkommit i afsigt att missleda; de må vara för vissa orter 
riktiga, men de äro, såsom jag visat, i sin helhet grundade 
på ett misstag. Jemför man nu den under sistlidet års vår 
skedda bränvinsbränningen med den nu på våren tilltänkta, 
så framställer sig ungefärligen enahanda förhållande. I vissa 
län, isynnerhet de, hvilka omgifva Mälaren, äfvensom Wester- 
götland och Wermland eger visserligen en tillökning rum i 
pannornas antal för innevarande år. Men i andra åter, och 
deribland de provinser, hvarest den största bränvinsbrännin- 
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gen vanligen bedrifves, eller i de båda Skånska länen och 
Blekinge, är de nu anmälda pannornas antal mindre än hälf
ten af dem, hvilka varit anmälda till bränning nästlidne vår. 
I de län, jag förut omnämnt, är det summariska förhållandet 
följande: förliden vår brändes der med 13,500 pannor; i år 
äro omkring 14,500 anmälda. Således i sjelfva verket 1,000 
pannor mera denna vår än den nästförflutna; men vid jem- 
förelse af pannerymden finner man, att denna tillökning endast 
består i smärre pannor af enkel redskap, och således verkar 
obetydligt i afseende å tillverkningens mängd, samt att den 
efter all anledning hufvudsakligen är föranledd af behofvet att 
komma ladugården till hjelp under den stundande våren. Den 
sammanlagda pannerymden i de uppgifna länen var nemligen 
våren 1853 265,000 kannor, och i år är den 271,000; således 
blott en skilnad af 6,000 kannor. Dessa siffror torde ådaga
lägga, att äfven den mycket fruktade och såsom hufvudskäl 
åberopade öfveransträngningen, hvarmed bränvinsbränningen 
instundande vår skulle bedrifvas, icke är annat än en tom 
föreställning utan grund i verkligheten. Jag förutser emel
lertid här den invändningen, att de siffror, jag nu framlagt, 
endast omfatta de pannor, hvilka redan äro anmälda, men 
icke dem, för hvilka särskilda tillståndsresolutioner kunna 
sökas, och hvilkas antal man förutsäger skall komma att stiga 
till en förfärlig höjd. För min del är jag likväl öfvertygad, 
att äfven denna förutsägelse ej skall af verkligheten bekräf
tas. Det är nemligen naturligt, och äfven af erfarenheten 
bestyrkt, att de, som om våren ämnat idka bränvinsbränning, 
nästan alltid dertill anmäla sig vid mantalsskrifningen. Detta 
har sin grund deruti, att nästan alla de omständigheter, på 
hvilka beslutet stödjer sig att bränna eller icke bränna, redan 
då äro bekanta. Man känner sin skörd, känner prisförhållan
dena, äfvensom den hjelp af drank, man för kreaturens ut
fodring kan hafva af nöden. Med kännedom af alla dessa 
förhållanden har den, som ämnar drifva denna handtering 
på våren, sällan skäl att uppskjuta anmälandet deraf, helst 
han naturligtvis gerna vill undvika att i förskott erlägga skat

11
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ten, såsom händelsen är, ifall särskild tillståndsresolution skall 
erhållas. Deremot händer det ofta, att man icke vid man- 
talsskrifningen vågar anmäla sig till bränvinsbränning under 
den påföljande hösten, ty emellan dessa tider ligger en hel 
sommar, och man sväfvar i ovisshet, huru den blifvande skör
den kan komma att utfalla. Man undviker derför af försig- 
tighet någongång att på förhand uppgifva sig till bränvins
bränning under följande höst, helst man alltid i värsta falk 
derest omständigheterna skulle blifva gynnsamma, kan för- 
värfva sig bränningsrätten genom särskild resolution, och un
derkastar sig i sådant fall den der af härflytande olägenheten 
af skattens betalande i förskott. Om det således vid detta 
tillfälle hade varit fråga om en hösttermin, eller om man ett 
helt år förut varit nödsakad att anmäla sig till bränvinsbrän
ning i April, så skulle invändningen i afseende å det möjli
gen betydliga antalet af ännu oanmälda pannor hafva varit 
riktig, men i förevarande fall deremot synes den mig vara af 
ringa betydenhet. Jag tror således, att äfven i år endast un
dantagsvis särskilda anmälningar till bränvinsbränning skola 
komma att ega rum, och alla de uppgifter från olika Lands- 
höfdingar, hvarom jag har någon kännedom, öfverensstämma 
deruti, att åtminstone hittills ganska få dylika anmälningar 
blifvit gjorda. Detta allt, hoppas jag också, må vara tillräck
ligt för att lugna dem, hvilka fruktat, att berörda utväg skulle 
komma att begagnas i en alltför stor utsträckning, och hvilka, 
liksom Herr Dalman i sin motion, häraf hemtat anledning till 
allvarsamma farhågor.

I förbigående ber jag att nu äfven få yttra några ord 
om sistnämda motion, enär den troligen kommer att blifva 
föremål för Utskottets ytterligare handläggning. Till en bör
jan får jag då säga, att denna motion har samma grundfel, 
som Doktor Sandbergs, eller att den föreslår stadganden, hvilka 
ingripa i den lagliga rätt, som genom K. kungörelsen den 13 
Juli sistlidet år blifvit bränvinstillverkarne tillagd, hvarvid de 
betryggat sig, och i förlitande hvarpå åtskilliga af dem må
hända underlåtit att vid skattskrifningen förliden höst till 
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bränvinsbränning under instundande April sig anmäla. På de 
grunder jag nyss haft äran anföra, anser jag för öfrigt, att 
den föreslagna bestämmelsen är onödig, emedan troligen en
dast ett jemförelsevis ringare antal personer kommer att be
gagna sig af rättigheten att söka särskild tillståndsresolution 
för bränvinstillverkning; men deraf torde dock icke få hem- 
tas något skäl, att en sådan rättighet bör dessa få betagas, 
ty en orättvisa lärer väl icke kunna försvaras dermed, att 
dess följder endast drabba ett mindre antal. Detta med af- 
seende på motionens första del.

Hvad åter den senare delen deraf beträffar, hvaruti före
slås, att förseglingen å den bränvinsredskap, som under den 
förflutna hösten varit i två månader begagnad, ej må brytas 
eller redskapen flyttas till nyttjande i annat bränneri före 
den 1 nästkommande Maj, hade jag trott, att det icke skulle 
erfordras särdeles stor skarpsinnighet för att inse, att det 
underslef, man härigenom velat förebygga, ändock lika obe- 
hindradt kunde komma att bedrifvas. Ty man lärer väl ej 
med allvar vilja sträcka lagstiftningens rätt att ingripa i den 
enskilda hushållningen ända derhän, att den, som ej vidare 
vill begagna sin bränvinsredskap, skulle förbjudas afyttra den
samma, och så snart redskapen få afyttras, kan ju ej heller 
genom någon försegling det befarade missbruket förekommas. 
Hvad vunnes således genom det föreslagna stadgandet? Intet.

Men låtom oss nu taga i öfvervägande Utskottets hufvud- 
skäl, eller att, derest bränvinsförbud ej mellankomme, skulle 
hungersnöd stå för dörren, hvilket påstående finnes på flera 
ställen i betänkandet upprepadt. Jag måste förklara, att jag 
äfven i detta hänseende ej kan dela Utskottets åsigt, och mina 
skäl dertill äro redan i det föregående vid betraktelserna öf- 
var skördens beskaffenhet antydda. Ingen lärer bestämdt 
kunna säga, huru stora förråd af lifsmedel som finnas inom 
landet, men såvidt alla af mig kända uppgifter och förhållan
den gifva vid handen, förefinnes visst ingen sådan allmän brist, 
som kunde komma att föranleda någon hungersnöd. Det enda 
bevis, som härför blifvit af Utskottet anfördt, är, att från flera 
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län till K. M:t inkommit underdåniga ansökningar om under
stöd af allmänna medel. Detta bevis är likväl i min tanke 
alldeles icke tillfyllestgörande. Det händer ofta, att ansök
ningar om understöd inkomma, utan att spanmålsbrist i all
mänhet förefinnes. Bristen är ofta endast lokal, och det är 
dessutom icke så mycket bristen på födoämnen, som föran
leder ansökningarna, utan fast mera en del af befolkningens 
oförmåga att dessa födoämnen sig förskaffa. För att afhjelpa 
den nöd, som under sådana omständigheter alltid hos de fat
tigare folkklasserna på ett eller annat håll inträffar, har äfven 
regeringen till sin disposition ganska betydliga summor, hvaraf 
understöd kan och bör lemnas åt de orter, der nöd verkligen 
är för handen. Uti de nu framstälda behofven ligger således 
egentligen ingenting abnormt, utan detta är tvärtom ett för
hållande, som blifvit af statsmakterna förutsedt, och det till
hör en omtänksam regering att genom de medel, som för så
dant ändamål äro lagda i dess hand, söka i möjligaste måtto 
lindra den nöd, som onekligen på vissa orter finnes; men icke 
får man härutaf draga den slutsats, att en allmän hungers
nöd står för dörren och att den icke kan förekoramas med 
mindre, än att nya undantagslagar utfärdas, hvilken utväg, i 
anseende till dess mångfaldiga menliga följder, enligt min 
tanke endast i yttersta nödfall bör tillgripas.

Af alla de skäl, som Utskottet anfört, för att bevisa det 
betänkliga af den närvarande ställningen med hänsigt till lifs- 
förnödenheterna, och i sammanhang dermed behofvet af brän- 
vinsbränningens inställande i vår, är det efter min tanke blott 
ett, som har någon egentlig vigt, och detta skäl är de nu
varande höga spanmålspriserna. Men, mine Herrar! detta för
hållande ensamt hvarken bevisar fullkomlig spanmålsbrist eller 
utgör tillräckligt motiv för det ifrågasatta bränvinsbrännings- 
förbudet. Man får nemligen icke betrakta spanmålspriserna 
här i landet uteslutande för sig, utan jemväl taga i beräk
ning det sammanhang de hafva med priserna i andra länder. 
Det är en naturlig och gifven följd af den utsträckning och 
rörlighet handeln nu för tiden erhållit, att en varas högre 
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eller lägre pris i det ena landet utöfvar en stor inflytelse på 
priserna äfven i det andra. Om t. ex. rågen i Köpenhamn, 
såsom nu lärer vara fallet, gäller 27 rdr, så faller det ju af 
sig sjelf, att ingen spanmålsegare i Skåne kan vara så oklok 
att sälja sin råg för t. ex. 17 rdr, äfven om tillgången deraf 
vore aldrig så stor; och icke går det under sådana omstän
digheter an att endast af de höga priserna derstädes draga 
den slutsats, att brist på säd i Skåne verkligen är för han
den. Vi veta alla, att, till följd af förra årets svagare skörd 
snart sagdt öfver hela verlden, priset å lifsmedel allestädes sti
git till en utomordenlig höjd, och ingenting kan då vara natur
ligare, än att vi måste följa med i denna allmänna prissteg
ring. Detta är dessutom en nödvändighet, som i sjelfva sitt 
onda medför ett godt, emedan deruti ligger den starkaste väc
kelsen att under den dyra tiden såvidt som möjligt hushålla 
med det knappa förrådet, eller, såsom man plägar uttrycka 
sig, rätta munnen efter matsäcken. Men lika naturlig och 
nödvändig, som denna prisförhöjning är vid en felslagen års- 

•växt, lika billig är den också. Man måste besinna, hvad det 
vill säga att med maktspråk rubba dessa förhållanden och 
genom lagstiftningsåtgärder gripa in i det som är, eller åtmin
stone bör vara, det mest fria af allt, nemligen prisbestämmel
serna, hvilkas sjelfva väsende är att vara en frivillig öfverens- 
kommelse emellan den säljande och den köpande. Lagen är 
oss gifven till skydd emot våld och orätt. Att begagna den 
såsom ett medel att för tillfället införa ett annat tillstånd, än 
det, som till följd af omständigheternas kraf sjelfmant sig ut
vecklat, är alltid efter min tanke en så högst betänklig åtgärd, 
att den ej annat än under de mest imperativa förhållanden 
kan försvaras. Ty man måste ihågkomma, att hvad man gif- 
ver åt den ena, det tages ifrån en annan. Man skapar intet, 
man blott omflyttar intressena. Och hvilka äro vid detta till
fälle parter i frågan? — A ena sidan de spanmålsbehöfvande, 
och å den andra de spanmålsaflåtande. De förra bestå huf- 
vudsakligen af städernas innevånare och af bruksdistrikterna. 
För dessa är det utan tvifvel ganska förmånligt att slippa 
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betala säden dyrare det ena året än det andra. Det förun
drar visserligen ingen, att större bruksegare, som köpa nästan 
all sin spanmål, och fabriksidkare, som underhålla en mängd 
personer, finna det synnerligen önskvärdt att äfven under svåra 
år för vanligt pris få köpa den säd, de oftast äro skyldiga 
att mot ett visst ackord tillhandahålla sina arbetare. Men 
den andra parten, eller jordbrukaren, han får, som man säger, 
betala fiolerna. Är sådant rättvist? Kastom en blick på hans 
ställning! I det onda året, som i det goda, skola alla hans 
utgifter bestridas. Tjenstfolket måste aflönas, hushållet måste 
underhållas, alla skyldigheter måste utgöras, skatterna skola 
utgå ej blott till samma, men till högre belopp än vanligt; med 
ett ord, behof af mångfaldig art måste fyllas, och till allt 
detta har han oftast ingen annan inkomst, än det ringa, tungt 
förvärfvade öfverskott, hans jordbruk möjligen kan lemna ho
nom. Om nu försynen pålägger oss pröfningen och olyckan 
af en felslagen eller svagare årsväxt, är det då billigt, att 
lagstiftningen genast ingriper för att nedtrycka priset på den 
ringa frukten af hans tunna skördar? Är det ej nog dermed/ 
att landtmannen vidkännes den förlust, som minskningen i hans 
afkastning oundvikligen medför, utan skall lagstiftaren då äfven 
komma och lägga ytterligare sten på bördan genom att med 
ett slags maktspråk förhindra den naturliga prisstegring, som 
är en följd af den ringare tillgången, och hvarigenom åtmin
stone någon ersättning skulle beredas honom för hvad han i 
qvantitativt hänseende förlorar? Låtom oss taga ett exempel. 
Antag, att en mindre jordbrukare under vanliga år erhåller 
70 à 80 tunnor spanmål. Omkring- hälften deraf åtgår till 
utsäde och husets underhåll; den andra hälften utgör således 
det öfverskott, hvarmed alla de öfriga behofven skola fyllas. 
Om nu årsväxten utfaller med endast *:delar af sitt vanliga 
belopp, så minskas genast det påräknade öfverslMet till half- 
ten, och om skörden nedgår till hälften af den vanliga (hvil- 
ket i missväxtår visst icke är ovanligt), så uppkommer allde
les icke något Öfverskott. Nå väl! jag frågar ännu en gång: 
är det för mycket begärdt, att den ringa behållning, som landt- 
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mannen, under dylika missgynnande tider, möjligen kan ega, 
också blifver med ett högre pris betald? Eller finnes det nå
gon annan utväg än denna, att äfven på de andra samhälls
klasserna fördela tyngden af missväxtens hemsökelse, så att 
ej bördan kastas handlöst på jordbrukaren allena, hvilken i 
alla fall blir den, som i främsta rummet och hårdast deraf 
tryckes? Nej, mine Herrar! och just emedan alla lagstift
ningsåtgärder i sådan syftning, som den ifrågavarande, all
tid så djupt och så obilligt ingripa i enskild rätt, vill jag för 
min del aldrig förorda en dylik, annat än då den oundvik
ligaste nödvändighet deraf är klart ådagalagd, hvilket åter, 
efter min uppfattning, vid detta tillfälle ännu alldeles icke är 
förhållandet.

Jag behöfver väl ej påminna derom, att hvad jag nu haft 
äran yttra ej blifvit anfördt i akt och mening att förorda 
bränvinsbränning i allmänhet. Det har blifvit sagdt för att 
efter min förmåga främja hvad jag anser vara rätt och bil
ligt, samt för att upprätthålla förtroendet till Konungens ord, 
såsom det af ålder här i landet varit brukligt. Jag anhåller 
och hoppas, att Ridderskapet och Adeln måtte afslå det Sär
skilda Utskottets ifrågavarande betänkande.
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TAL
på Riddarhuset den 22 Februari 1854.

(Angående decimalsystemets införande vid mynträkning.)

Högvälborne Herr Grefve och Landtmarskalk, Högloflige 
Ridderskap och Adel!

Uti denna fråga, såsom i de flesta andra, är den natur
liga och rätta gången af en undersökning att först och främst 
taga i betraktande sjelfva principens riktighet, och derefter 
omständigheterna vid principens tillämpning. Den punkt, som 
nu är under öfverläggning, omfattar endast det första af dessa 
momenter, eller principen om decimalräkningens införande i 
vårt myntväsende, och det är således endast derom, som jag 
vid detta tillfälle vill yttra mig. Jag betviflar visserligen icke, 
att åsigterna här på detta rum äro temligen odelade om, att 
decimalsystemet har ett ostridigt företräde framför det system 
för penningräkningen, som för närvarande är gällande hos 
oss, men det kan likväl icke undfalla uppmärksamheten, att 
mången, på samma gång som han uttalar detta erkännande, 
ändock likasom drar på sitt bifall, och låter förstå, att, ehuru 
decimalsystemet väl må vara enklare och bättre, det likväl 
från urminnes tider gått rätt väl för sig att räkna med rdr, 
sk:r och r:st., eller med andra indelningar, hvilka icke följt 
decimalsystemet. Med ett ord, det ifrågasatta systemets för
delar, som man icke kan förneka, och som man derför pas
sivt måste erkänna, tyckas dock i sjelfva verket icke stå så 
lefvande klara för hvars och ens föreställning, som för den 
vigtiga sakens skull efter min tanke vore önskligt, och jag 
skall derför söka i största korthet göra dessa åskådliga, ur 
så väl teoretisk som praktisk synpunkt.
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Föregående talare har redan förut, och med skäl, jem- 
fört decimalsystemets tillämpning på mynträkningen med sam
ma systems användande vid den abstrakta talräkningen. 
Detta är just den rätta utgångspunkten. Den abstrakta siffer- 
räkningen företer i sanning ett beundransvärdt exempel på, 
huru genom den enklaste anordning en oändlighet af olika 
antal, med den fullkomligaste klarhet, kunna betecknas och 
uppfattas; och det är endast den dagliga vanan vid dess an
vändande, som gör, att den utomordentliga sinnrikheten af 
detta system icke anslår hvars och ens uppmärksamhet, åt
minstone ej i så hög grad som saken förtjenar.

Eller är det icke i sjelfva verket någonting ytterst märk
värdigt, att om jag nämner ett tal, hvilket som helst, från 
ettan till milliarder, så kan hvar och en, som förstår decimal
systemet, Ögonblickligen inse, hvilken storhet som menas, och 
åtskilja detta enda uppgifna begrepp från alla de öfriga, hvilka 
i en oändlighet af nyanser efterfölja hvarandra?

Hvaraf kommer detta? Jo, deraf att enhetsbegreppet al
drig bry tes; att sjelfva ettan, hvartill hvar je annat antal hän
för sig, förblifver oföränderligen densamma, och att förhål
landet mellan denna etta och hvilket annat tal som helst, ge
nom tiodelningssystemets inrättning, genast blifver åskådligt 
och fattligt. Men eger nu äfven detta samma förhållande 
rum vid vår nuvarande mynträkning? Nej, visserligen icke; 
der sönderbrytes enheten hvarje ögonblick, och jemförelserna 
blifva derigenom oändligen försvårade. Genom mycken vana 
att på samma gång i sin föreställning fasthålla flera olika 
begrepp, går det visserligen för sig för den mer upplyste, 
att äfven med den nu brukliga penningräkningen någorlunda 
hastigt och klart uppfatta värdet af en angifven summa, men 
detta är visst icke förhållandet med dem, som i konsten att 
räkna och tänka är o mindre förfarne. Om jag t. ex säger, 
att en sak kostar 7 rdr 35 sk. 9 r:st. banko, så begriper 
utan tvifvel hvar och en här närvarande genast, hvilket värde 
detta tal uttrycker, men det vore ett stort misstag att tro, 
att äfven alla andra med lätthet och klarhet göra detsamma.
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Dertill fordras att pâ samma gång bibehålla i minnet icke blott 
begreppet om riksdalern, om skillingen och runstycket, och 
dessas förhållande till hvarandra, utan äfven det antal, som 
förekom af hvardera sorten, såsom att riksdalerna voro 7, 
skillingarne 35 o. s. v. Hade deremot uti detta tal, i stället 
för både riksdaler, skillin gar oeh runstycken, endast förekom
mit en och samma enhet, nemligen riksdalern med dess tio- 
och hundradelar, så är det tydligt, att, på samma sätt som 
uti den abstrakta räkningen, också här endast ett enda klart 
och bestämclt begrepp framställt sig för uppfattningen. Vid 
tillämpningen i allmänna lifvet är detta också af en långt 
större vigt än man vill medgifva. Man har i detta afseende 
helt och hållet velat underkänna riktigheten af den sats, som 
af senaste Rikets Ständer blifvit framställd såsom skäl för 
decimalsystemets införande, såväl i afseende å rikets mynt, 
som dess mått, mål och vigt, nemligen att derigenom de prak
tiska vetenskapernas resultater skulle lättare göras tillgäng
liga för den mindre kunnige. Men denna sats är likväl enligt 
min förmening fullkomligt riktig. Den bästa, om ej den enda, • 
utvägen att sprida insigt i frågan om storheter af alla slag 
består deruti, att i dessa frågor blott ett enda, enkelt och 
lättfattligt system, nemligen decimalsystemet, tillämpas.

De storheter, som härvid komma i fråga, äro: längder, 
ytor, rymder, vigter och värden. I samma mån, som indel
ningarna af dessa särskilda storheter, såsom nu är förhållandet, 
äro olika, blifver jemförelsen dem emellan för den mindre 
bildade svår. Om man t. ex. vet, att ett lispund kostar 1 rdr, 
och någon framställer en så enkel fråga, som hvad marken 
då kostar, så tror jag knappast, att någon, äfven på detta 
rum, i en hast kan besvara densamma. En reduktion måste 
föregå, och man finner då, att priset på marken blifver 2 sk. 
4i r:st. ’ Det faller af sig sjelf, att det måste vara nästan 
sagdt omöjligt för den okunnige att uträkna ett sådant tal, 
och likväl, huru enkelt vore icke detta, om indelningen af 
vigten vore densamma som indelningen af myntet, och decimal
systemet dervid vore tillämpadt för begge? Då är genast klart, 
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att om lispundet kostar 1 rdr, så kostar y1,, af lispundet t’ö 
rdr, T^j af lispundet lJ-ïï rdr, och således jemnt 1 öre. Låtom 
oss taga ännu ett exempel: om en tunna säd väger 15 lis- 
pund, hvad väger då kappen? Hvar och en af oss kan vis
serligen finna, att den väger 9 skålpund 12 lod, men att alla 
de, som sakna kunskap om räknekonst, skola kunna uträkna 
sådant, får ej begäras eller förväntas. Det är derför jag på
står, att det enda sättet att underlätta spridandet af kunska
per i sådana praktiska saker ibland de mindre bildade är just 
att införa ett ordnadt och öfverensstämmande indelningssätt 
i afseende på ofvannämnda storheter och deras underafdeT- 
ningar.

Man säger vidare, att det icke så mycket skulle vara för 
att lätta den mindre bildades möda och svårighet, som det 
nya räknesättet infördes, utan att detta egentligen endast 
skedde för de större räkenskapsförarnes skull. Detta är dock 
enligt min tanke en alldeles oriktig åsigt. Nog kunna de 
lärda och kunniga slå sig ut och lösa alla förekommande 
frågor, äfven med det nuvarande systemet i all sin ofullkom
lighet, ehuru det » onödigtvis kostar mycken tid och besvär, 
men helt annat är förhållandet med den mindre bildade, som 
vid många tillfallen nu omöjligen kan reda sig sjelf, äfven i 
de allra vanligaste och för honom nödvändigaste fall.

Jag ber att, såsom stöd för detta påstående, äfven nu 
få framlägga ett par exempel.

Antag, att summan 2 rdr 16 sk. 8 rst. skall åtta- eller 
tiodubblas. Otvifvelaktigt öfverstiger detta de flestas förmåga 
inom arbetsklassen. Helt annat vore förhållandet, om der- 
emot tiodelningen vore införd. I så fall vore det klart, att 
om en tiodubbling kommer i fråga, så behöfver blott en
heten uppflyttas ett rum, och äfven i händelse af något 
annat slags fördubbling blir det endast ett enkelt multipli- 
kationstal. Ännu mer påfallande är den stora fördelen af 
decimalindelningen, då frågan är om ränteberäkning. Om 
t. ex. en person af folket har uti en sparbank en liten sum
ma innestående, låt vara 30 rdr, och han får tillgodoräkna 
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sig 6 procents ränta derpå, så är lian med den närvarande 
penningräkningen icke i stånd att sjelf med noggrannhet ut
räkna denna ränta. Detta är mycket säkert, ty summan ut
gör det ojemna talet af 1 rdr 38 sk. rst. Huru lätt skulle 
emellertid icke hvem som helst kunna utföra denna räkning, 
om tiodelningen vore införd. Om 1 rdr är delad i 100 de
lar, så är det tydligt, att en sådan hundradedel eller 1 öre 
är 1 procent af 1 rdr, och 6 öre således 6 procent af 1 rdr, 
hvadan också 6 procent af 30 rdr blir 180 ören eller 1 rdr 
80 ören. Huru enkelt och begripligt för hvar och en!

Det är således efter mitt begrepp ett fullkomligt miss
tag att tro, att decimalsystemets införande endast skulle 
vara till fördel för den kunnige, men icke för den okunnige. 
Motsatsen deraf kommer i sjelfva verket sanningen långt 
närmare.

Den siste värde talaren har, såsom ett bevis för att 
man icke borde antaga decimalsystemet, anfört, att oaktadt 
de förändringar, som flera gånger förut egt rum uti vårt mynt
system, de gamla räknesätten likväl ännu efter lång tid bi
behållas i våra landsorter, och att derför, enligt all sanno
likhet, äfven denna myntförändring, ifall den påbjudes, icke 
skulle förmå rubba de forna vanorna, som äro fastvuxna 
hos folket, utan misslyckas i utförandet. Men hvad är väl 
den egentliga orsaken, att föregående förändringar i detta 
afseende haft så liten framgång? Jo, att de nya mynt
system, som tid efter annan blifvit införda, lika litet som de 
äldre, hvilka skolat utträngas, haft någon rationel grund, 
eller framför dem haft något praktiskt företräde, hvarigenom 
de sjelfva kunde bana sig väg, utan varit föranledda af helt 
andra, vanligen finansielt olyckliga omständigheter. Skulle 
deremot nu ett principenligt och från de förra olägenheterna 
befriadt system, såsom det föreslagna, blifva antaget, så skall 
detsamma, enligt min öfvertygelse, äfven ganska hastigt till 
allmän belåtenhet göra sig gällande i tillämpningen. Detta 
har visat sig vara förhållandet i Finland, der man nyligen
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har öfvergått till ett decimalsystem, och jag finner intet an
tagligt skäl, hvarför det i Sverige skulle blifva annorlunda.

För att icke onödigtvis förlänga tiden, vill jag inskränka 
mig till hvad jag nu har anfört, och tillstyrker, att Ridder- 
skapet och Adeln ville vidhålla sina föregående beslut och 
antaga decimalsystemet såsom grund för mynträkningen.
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YTTRANDE
på Riddarhuset den 23 Septembér 1854.

(Angående jerïivügs-byggnader.)

Högvälborne Herr Grefve och Lancltmarskalk, Högloflige 
Ridderskap och Adel^

Då det nu gäller att för en lång framtid skuldsätta lan
det, och detta för summor, som gå på flera millioner, måste 
det medgifvas, att det är en utomordentligt vigtig sak, som 
är i fråga. Hvar och en, som med sin röst vill bidraga till 
en sådan åtgärd, måste då, enligt min åsigt, hafva en fast 
och varm öfvertygelse om vigten och nyttan af den tilltänkta 
åtgärden. Men för denna mening — eller att ett system 
af klokt anordnade jernvägsförbindelser verkligen skulle vara 
för fäderneslandet af oberäknelig vigt — tror jag icke heller, 
att öfvertygande skäl saknas. Om man närmare vill under
söka det stora, omfattande faktum, som med ett gemensamt 
namn brukar kallas civilisation, skall man finna, att sjelfva 
grunden för detsamma består i en samverkan och ett utbyte 
af menniskors ansträngningar, såväl i andligt som materielt 
hänseende. Menniskan, isolerad, är och blifver en ganska 
hjelplös varelse, knappast i stånd att förskaffa sig de allra 
nödvändigaste lefnadsbehofven, och det är först ifrån det ögon
blick, då hon träder i förbindelse med sina likar, och ge
nom utbyte af tjenster tillgodogör sig äfven deras arbete, 
både i den förflutna och närvarande tiden, som hon förmår 
höja sig till den ståndpunkt, som hon för närvarande inne
har. Vilkoren för en sådan samverkan och ett sådant utbyte, 
eller med andra ord sjelfva hufvudvilkoren för civilisationen 
äro, i andligt hänseende, att frihet i tanke och verksamhet 
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eger rum, så vidt den står tillsammans med enskild rätt och 
allmänt väl, samt, i materielt hänseende, utom den nyss
nämnda verksamhetens eller arbetets frihet, lättade utvägar 
att så mycket som möjligt draga fördel af sitt eget arbete, 
genom att utbyta dess produkter mot produkterna af andras. 
De förnämsta medlen till åstadkommande af ett sådant lät- 
tadt utbyte äro kredit- och kommunikationsanstalterna. Här 
är nu endast fråga om de senare, men de äro också, endast 
i och för sig sjelfva betraktade, enligt min öfvertygelse af en 
sådan vigt, att det måhända icke skulle vara paradoxt att 
säga, att de utgöra en bild af den ståndpunkt, hvartill ett 
lands odling hunnit. Detta är en sanning, som under alla 
tider framställer sig för betraktaren. Om vi kasta en blick 
tillbaka på det stora Romerska väldets välmaktsdagar, så 
finna vi, att dess kommunikationsanstalter voro i ett för den 
tiden mycket fullkomnadt tillstånd och vida öfverträffande alla 
dem, som då funnos i de öfriga delarne af jordklotet. De 
stora Romerska väganläggningar, hvilka ännu efter årtusen
dens förlopp väcka vår beundran, bära vittne om den full- 
komlighet, som för den tiden i detta hänseende förefans. Se 
vi åter på nutidens kommunikationsanstalter, finna vi, att Eng
land, Belgien, Frankrike och Tyskland samt vissa delar af 
Norra Amerika derutinnan hafva ett obestridligt företräde 
framför andra länder, och lika obestridligt är det äfven, att 
förstnämnda länder i odling hafva försteget framför öfriga 
delar af verlden. Sedan ångkraften blifvit upptäckt, har emel
lertid jernvägen, som deraf varit en följd, blifvit det utan 
jemförelse fullkomligaste kommunikationsmedlet; och allt hvad 
som förut blifvit sagdt i allmänhet om kommunikationsanstal- 
ternas genomgripande betydelse för ett lands framåtskridande, 
såväl i andligt som materielt hänseende, eger således i främsta 
rummet sin tillämpning på jernvägarna.

Men ' på samma gång man betraktar en sak från dess 
allmänna synpunkt, måste man äfven se på sättet för dess 
utförande. Det förhåller sig nemligen så, att äfven den vig- 
tigaste sanning, lösryckt från det sätt, hvarpå den tillämpas. 
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är af föga eller intet praktiskt värde. Vid förra riksdagen, 
då jernvägsfrågan förevar, ansåg jag det system, som då an
togs för jernvägars anläggning, till sjelfva sin grund felaktigt. 
Detta var skälet, hvarför jag, som då likasom nu gillade 
saken i sin princip, likväl fann mig förhindrad att i något 
afseende medverka till det beslut, som då fattades, och der- 
för endast med tystnad åhörde förhandlingarna, samt vid 
besluten fritog mig från all delaktighet deri. De farhågor, 
jag då hyste, hafva tyvärr bekräftat sig, och det jernvägs- 
arbete, som då beslöts, har efter mitt omdöme varit en 
bedröflig sak, både till sin begynnelse och till sin fortsätt
ning, och blifver det förmodligen äfven till sitt slut. Jag 
hoppas, att detta mitt yrkande icke tydes, såsom skulle jag 
finna något nöje deruti, att min åsigt i denna sak blifvit af 
erfarenheten bekräftad. Detta är långt ifrån händelsen, utan 
beklagar jag fast hellre den föga glädjande utgången, hvaraf 
emellertid kan dragas god nytta, såsom en lärdom för fram
tiden.

Emellertid och då nu jernvägsfrågan kommit på den 
ståndpunkt, som jag för min del anser vara den rätta, nem- 
ligen att man numera sjelf kommer att bestämma om sina 
vägar, samt sjelf utföra och förvalta dem ; kan jag, med det lifliga 
deltagande jag hyser för saken i dess allmännelighet, äfven 
med intresse deltaga i de beslut, som med afseende å dess 
tillämpning böra fattas. De 3:ne hufvudsakliga frågor, som i 
detta afseende framställa sig, äro följande: På hvad sätt skola 
medel till jernvägars anläggande erhållas? Huru mycket skall 
dertill användas? Hvilka jernvägslinier skola utföras ? Då alla 
dessa hufvudföremål äro inbegripna i de punkter af Stats
utskottets utlåtande, som nu äro under öfverläggning, utbe
der jag mig att i största korthet få yttra mig öfver dem alla

Sättet för medlens anskaffande tror jag rätteligen vara 
afgjordt genom det beslut, Kidderskapet och Adeln i afseende 
å det föregående betänkandet fattat, nemligen så, att de me
del, som utöfyer befintliga och disponibla tillgångar erfordras, 
skola anskaffas genom ett klokt och ändamålsenligt ordnadt 



YTTRANDE DEN 23 SEPTEMBER 1854. 177

inhemskt fondsystem. K. M:t har äfven ansett detta vara det 
rätta sättet för medlens anskaffande. Jag tror likväl, att 
Stats-Utskottet har i någon mån missförstått K. M:ts propo
sition i detta afseende, då Utskottet ansett, att, enligt den
samma, de öfverskott af statsverkets inkomster, som kunde 
förefinnas, skulle utgöra fonden för statsobligationerna. Här
vid har Utskottet nemligen förbisett, att ordalagen icke hafva 
denna lydelse, utan att K. M:t föreslår, det de beräknade 
öfverskotten skola utgöra denna fond. Dermed kan natur
ligtvis icke menas de tillfälliga öfverskott, som uppkomma 
under tiden från den ena riksdagen till den andra, ty .dessa 
kunna aldrig utgöra lämplig fond för en statsskuld, utan der
med menas, att, såvida statsinkomsterna, utan nya skatters 
påläggande och utan ökad bevillning, kunna beräknas lemna 
öfverskott, så borde denna öfverskjutande inkomst användas 
på det sätt, att dermed fonderades ett statslån till utförande 
af jernvägar. I afseende å sättet för medlens anskaffande, 
är jag således af samma tanke, som Stats-Utskottet.

Hvad anslagsbeloppet vidkommer, tror jag af flera skäl, 
att man bör hålla sig till den summa, som af åtskilliga re
servanter inom Stats-Utskottet, och jemväl af flere talare på 
detta rum blifvit föreslagen och förordad, nemligen 5 mil
lioner rdr banko. Med denna summa kan otvifvelaktigt re
dan ganska mycket uträttas, och ett större belopp torde svår
ligen kunna användas under tiden till nästa riksdag, utan 
att öfveransträngning vid arbetet skulle ega rum. Det är 
dessutom af mycken vigt, att icke alltför stora summor, i 
form af statsobligationer, på en gång utsläppas i rörelsen, 
då detta otvifvelaktigt skulle komma att störande inverka på 
det omlöpande rörelsekapitalets lämpliga förhållande till rö
relsen, äfvensom det skulle kunna utöfva ett betänkligt in
flytande på sjelfva obligationernas värde.

Beträffande slutligen den, att jag så må säga, geografi
ska delen af frågan, eller i hvilken riktning jernvägsbyggan- 
det företrädesvis bör påbörjas, så erkänner jag, att man i 
detta afseende förebrågt så giltiga skäl till bevis derför, att,

12 
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jemte den stora vestra linien, som af K. M:t blifvit föreslagen, 
äfven den södra linien, eller den från Skåne till Wettern, är af 
synnerlig vigt för riket, att dessa skäl, enligt mitt förmenan
de, icke kunna med fog bestridas. Stora intressen kämpa 
också om dessa liniers inbördes företräden, och måhända är 
det fara värdt, att dessa tvister kunna komma att ofördelaktigt 
inverka på hela sakens framgång. För att undvika detta, har 
man visserligen föreslagit den utvägen att göra K. M:t till 
skiljedomare, och till honom öfverlemna valet emellan de båda 
linierna. För min del hyser jag likväl stora betänkligheter 
emot.en sådan utväg. Det har redan blifvit yttradt, och det 
bör äfven vara klart för hvar och en, att regeringens ställ
ning derigenom skulle blifva särdeles brydsam. Då saken är 
af sådan vigt, tror jag också det vara rättast, att landets 
representanter sjelfva, såvidt möjligt är, söka derom öfverens- 
komma, så att en bestämdt uttalad opinion af Rikets Stän
der kan tjena regeringen till stöd för dess förfoganden, och 
att frågan icke hänskjutes i ett alldeles obestämdt skick till 
regeringens afgörande. Herr Bildt har här framstält en mo
difikation af reservanternas förslag, hvarigenom åtminstone 
tn utgångspunkt för jernvägslinien blifvit bestämd, och detta 
är visserligen en stor förbättring, men rättast vore likväl, 
enligt min tanke, att en något bestämdare plan kunde upp
göras. Hvad jag emellertid af lifligt intresse för sjelfva sa
ken önskar, är, att en söndring i åsigterna icke måtte lända 
hela frågan till skada. Jag hoppas dock, att en samman- 
jemkning i detta afseende må kunna ske, och att denna riks
dag, då så många andra stora, ja! jag vågar nästan säga, 
sekularfrågor, blifvit afgjorda, då t. ex. decimalsystemets in
förande för rikets mynt samt mål och vigt blifvit beslutadt; 
då en ny bana blifvit beträdd i afseende å den vigtiga tull
lagstiftningen; då ett uniformt postporto för inrikes brefvex- 
lingen blifvit faststäldt; då den mer än ett århundrade fort
gående, samhällsupprörande frågan om skatteförenkling om
sider blifvit på ett', enligt min åsigt, lyckligt sätt afslutad; 
då man väl får antaga, att en genomgripande förändring i 
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bränvinshandteringen. blir vidtagen; och dä dessutom så utom
ordentligt mycket blifvit gjordt för rikets försvarsverk; att 
denna minnesvärda riksdag, säger jag, äfven måtte blifva 
den, då, genom en klokt grundlagd och varsamt begagnad 
statskredit, vi taga det första stora steget att med anlitande 
endast af egna hjelpkällor, utan inblandning af utländingen, 
tillegna oss ett af civilisationens och det materiela välstån
dets förnämsta medel: — ett väl ordnadt jernvägssystem.

I denna syftning anhåller jag, att Ridderskapet och Adeln 
måtte återremittera den 6:te punkten, hvaremot den 7:e, en
ligt min åsigt, torde kunna direkte afslås.
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YTTRANDE
på Riddarhuset den 1 November 1854.

(Angående tillökning af det så kallade »lilla kreditieet».)

Högvälborne Herr Grefve och Landtmarskalk, Högloflige 
Ridderskap och Adel!

Sjelfva uppställningen af en fråga är, såsom en hvar nog
samt vet, af mycken betydelse, då den skall bedömas. För min 
del tror jag, att Stats-Utskottet vid detta tillfälle fullkomligt 
riktigt uppställt den sak, hvarom är fråga. Utskottet har 
nemligen gjort till föremål för undersökning, först och främst 
huruvida de nuvarande politiska förhållandena äro sådana, 
att någon tillökning af det så kallade »lilla kreditivet» bör ega 
rum, samt derefter till hvilket belopp i sådant fall denna till
ökning bör uppgå.

Jag tror icke, att man här behöfver ingå i någon vid
lyftig utveckling af de diplomatiska förhållandena, för att 
öfvertyga sig derom, att närvarande omständigheter verkligen 
äro helt annorlunda än under vanliga tider, samt att följd- 
aktligen ett större kreditiv, än det vanliga, nu är af nöden. 
Utan att närmare härom utlåta mig, anser jag mig likväl 
böra yttra, att, enligt mitt förmenande, den politiska ställ
ning, som Sverige för närvarande intager, är i alla afseenden 
fullt öfverensstämmande med den ställning, hvari den stora 
tvistefrågan vid innevarande tidpunkt sig befinner. För att 
härom öfvertyga sig, behöfver man endast bemärka, att sjelfva 
stridsämnet emellan de krigförande makterna åtminstone ännu 
är inskränkt till de fordringar af Vestmakterna, hvilka inne
fattas uti de öfver hela Europa allmänt kända så kallade 4 
punkterna; och hvar och en vet, att alla dessa punkter afse 
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endast orientaliska frågor. De handla om protektoratet öfver 
Donau-furstendömena, om Donaufartens frihet, om Rysslands 
öfvermakt på Svarta hafvet, samt om Rysslands förhållande 
till de Grekiska trosbekännarne inom Turkiet. Alla dessa 
frågor äro likväl, såsom hvar man finner, blott orientaliska 
ämnen, som icke annorlunda kunna anses röra oss än medel
bart i vår egenskap af medlem af det Europeiska statsför
bundet, och jag förmodar, att ingen sansad person skulle 
önska Sveriges ställning i detta hänseende för närvarande 
vara annorlunda än den är.

Men å andra sidan får ej lemnas ur sigte det faktum, 
att verldens förnämsta makter befinna sig i krigstillstånd med 
hvarandra, samt att krigsskådeplatsen till en del är förlagd 
invid våra gränser. Hvar och en torde då finna, att händel
serna lätteligen kunna gestalta sig så, att det blifver för oss 
en tvingande nödvändighet att vidtaga sådana åtgärder, som 
fäderneslandets ära och fördelar kunna kräfva, helst ingen 
kan dölja för sig, hvilken vigt vår ställning eger för de krig
förande makterna. Utan att på minsta vis inlåta mig i några 
betraktelser öfver den politik, som under alla möjliga inträf
fande eventualiteter kan anses vara för oss den rätta och 
lämpliga — betraktelser, till hvilkas anställande jag hvarken är 
befogad eller törhända har större förmåga än mången annan 
inom detta hus — låter det likväl mycket lätt tänka sig, ja, 
det är till och med snart sagdt påtagligt, att den ställning, 
som här i landet kan blifva nödvändig att intaga, kan kom
ma att strida emot en eller annan af de krigförande mak
ternas intressen. Men vid öfvervägande häraf måste det vara 
för en hvar tydligt, af hvilken vigt det är att vid ett sådant 
tillfälle vara fri och sjelfständig i sina handlingar. Då jag 
här talar om handlingens frihet och sjelfständighet, menar 
jag naturligtvis icke någonting absolut, ty då hvars och ens, 
vare sig samhällets, eller individens frihet, alltid är inom vissa 
gränser bunden af moraliska lagar och materiela medel, så kan 
man derom verkligen säga, som den vise i forntiden: fri är 
ingen utom Zeus allena; utan jag afser det, som hvar och 
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en lärer medgifva, eller att handlingens värde beror af dess 
frihet, och att, då denna är beroende af de materiela med
len, bjuder klokheten, att dessa på förhand ombesörjas, så 
att man ej i ett afgörande ögonblick saknar förmåga att sjelf 
bestämma sitt handlingssätt.

Af hvad jag nu haft äran i största korthet antyda vill 
det synas mig vara alldeles klart, att omständigheterna verk
ligen äro sådana, att den summa, som under namn af »lilla 
kreditivet» bör finnas till regeringens förfogande, vid detta till
fälle nödvändigt måste ökas betydligt utöfver det som under 
vanliga förhållanden varit behöfligt.

Hvad beträffar den senare delen af frågan, eller huru 
mycket som bör anvisas såsom kreditiv, så beror detta natur
ligtvis på beskaffenheten af de åtgärder, hvilka behöfva vid
tagas. Men dessa åtgärder äro i sin ordning beroende af 
omständigheter, hvilka ännu icke äro för handen eller kunna 
af någon, jag vågar påstå det, med någon grad af säkerhet 
ens förutses. Försigtigheten bjuder dock, att man gör sig 
beredd på att kunna fylla åtminstone de mest trängande af 
de behof, som finnas, och som ytterligare kunna uppstå. Det 
är visserligen sant, att mycket i senare tider blifvit gjordt i 
och för vårt försvarsverks ordnande, men det är lika säkert, 
att mycket ännu återstår att göra, och deribland åtskilligt, 
som det aldrig kan vara skäl att verkställa, förr än närmare 
behofvets stund, såsom t. ex. uppköp af hästar för artilleriet 
och trossen, samt en del sjukvårdsattiralj m. m. dylikt. Det 
vore naturligtvis en misshushållning, att i fredstid alltid vara 
försedd med en mängd dylika effekter, hvilka ej behöfvas förr 
än vid det tillfälle, då en utrustning af arméen eller flottan 
måste ega rum; men i händelse en sådan skall ske, måste 
dock någon tid förut allt detta anskaffas. De, som något 
känna krigsyrket, veta detta lika väl som jag, och jag behöf- 
ver således ej härom mycket orda.

Man bör dessutom ihågkomma, att den summa, som nu 
är begärd, icke är ett anslag till något bestämdt ändamål, 
alldenstund detta ändamål ännu icke är, åtminstone till alla 
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delar, gifvet, utan blott en tillgång, hvarom man försäkrar 
sig för den händelse, att behofvet gör dess användande nöd
vändigt. Summan är visserligen betydlig, det måste medgif- 
vas, och det kan ej vara i och för sig sjelf någonting ange
nämt att behöfva uppoffra betydliga summor; men för vin
nande af ett sådant ändamål, som det, hvilket afses med ifråga
varande kreditiv, kan icke någon summa vara för stor. Det 
har, till Svenska namnets heder, vid otaliga tillfällen visat sig, 
att Sveriges folk aldrig varit kallsinnigt eller ogent, då dess 
Konungar fordrat uppoffringar för fäderneslandets ära och 
välfärd. Detta folk har tvärtom, så i framgångens som mot
gångens dagar, tåligt underkastat sig otroliga ansträngningar; 
det har för fosterlandet offrat sina sista tillgångar, sina sista 
söner, och det skall icke heller nu, om det ännu en gång för 
en rättvis sak skulle kallas till vapen, ett ögonblick tveka att 
frimodigt samlas kring de gamla äro- och segerrika fanorna. 
Jag är viss derpå, att Svenska nationens ombud icke vid detta 
tillfälle skola underlåta att sätta Sveriges Konung i stånd att 
kunna säga till sitt folk detsamma, som en af nutidens ut
märkta ste skalder sagt till sitt land: »Var fritt, var gladt, 
var trygt!» — och i främsta rummet vet jag, att Ridderska- 
pet och Adeln, som säkerligen icke hyser något misstroende, 
att de äskade medlen skola illa eller onödigtvis användas, 
skall skänka sitt bifall till hvad Konungen ansett vara för 
fäderneslandets väl behöfligt.



184 TAL DEN 12 NOVEMBER 1856.

TAL
på Riddarhuset den 12 November 1856.

(Angående penningräntans frigifvande.)

Högvälborne Herr Grefve och Landtmarskalk, Högloflige 
Ridderskap och Adel!

Det förslag, som nu blifvit föredraget, är helt kort af- 
fattadt och åtföljes icke af någon utförligare motivering eller 
utveckling af ämnet. Enligt hvad motionären sjelf förklarat, 
har han ej ansett en sådan utveckling vara af nöden, enär 
frågan, enligt hans tanke, vore i sig sjelf så klar, att den 
kunde sägas vara nästan axiomatisk. Ehuru jag i hufvud- 
saken helt och hållet delar motionärens åsigt, tror jag likväl 
ej, att man får föreställa sig vägen till'framgång för försla
get vara så jemn och hinderfri, som den värde motionären 
tyckes förutsätta; och jag hemtar stöd för denna tro från 
den behandling, som frågan rönt vid flere föregående riks
dagar. Samma förslag, som det nu väckta, har nemligen varit 
föremål för öfverläggning under minst sex af de senaste riks
mötena, men har aldrig lyckats vid någotdera af dessa att 
vinna något allmännare understöd, utan har alltid blifvit af 
de respektiva Utskotten afstyrkt och af Rikets Ständer för- 
kastadt. Vid sådant förhållande torde det måhända ej vara 
alldeles utan ändamål att nu upptaga ämnet till något när
mare granskning, samt att söka framställa detsamma åtmin
stone i sina hufvudmomenter.

De synpunkter, hvarunder jag anser, att frågan vid en 
sådan undersökning bör betraktas, äro dels, huruvida penning
räntans frihet är såsom princip riktig, dels, huruvida denna 
frihet i sin praktiska tillämpning kan anses vara för den en
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skilde och för det allmänna till skada eller gagn. Hvad då 
först principriktigheten beträffar, -är det nödigt, att man vid 
dess bedömande aldrig lemnar ur sigte den egentliga egen
skapen hos penningen, utan alltid har klart för sig, hvad pen
ningen i sjelfva verket är. Såsom vi veta, är penningen in
genting annat än ädla metaller, på ett lämpligt sätt och med 
yttersta noggrannhet fördelade samt försedda med en viss 
prägel, så att allmänheten derigenom med visshet känner 
dessa stämplade metallstyckens rätta storlek och inre halt. 
Det sedelmynt, som inom ett land cirkulerar, gör i sådant 
afseende icke någon förändring, såvida detta mynt, såsom sig 
bör, alltid upprätthålles till sitt fulla värde genom en ovil- 
korlig förpligtelse å sedelutgifvarens sida att när som helst 
invexla detsamma mot ädla metaller. Penningen är således, 
såsom sagdt, intet annat än ädla metaller, styckade och stämp
lade; men de ädla metallerna äro åter endast ett visst slags 
varor, hvilka, likasom alla öfriga, äro föränderliga till sitt 
värde. Häraf följer således klart, att äfven penningen är till 
värdet föränderlig, och detta ej allenast i fråga om dess in
köp, utan äfven då den lånas eller hyres. Ty hvar och en 
vet, att lika såväl som saluvärdet på allehanda ting omvexlar, 
likaså är äfven hyresvärdet af sådant, som till begagnande 
utlemnas, allt efter omständigheterna föränderligt; så att t. ex. 
arrenden af jordegendomar, hushyror af stadslägenheter, frak
ter af fartyg, vagnslega för åkdon o. s. v. omvexla allt efter 
de olika pris, hvarmed begagnandet af dessa ting betalas; 
och i alla dessa afseenden gäller den enkla och naturliga re
geln, att priset på en sak betingas af förhållandet mellan 
tillgång och efterfrågan. Alldeles på samma sätt förhåller 
det sig också med penningen. När penningen köpes, så sker 
detta genom utbyte emot en vara, ty det är lika riktigt att 
säga, att penningen köpes, d. v. s. det stämplade guld- eller 
silfverstycket köpes för varan, som att varan köpes för pen
ningen, och varuqvantiteten representerar lika väl det olika 
priset på penningen, som penningqvantiteten det olika priset 
på varan. Fullkomligt enahanda är förhållandet, då penningar 
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lånas eller hyras. Räntan (med eller utan kapitalrabatt) 
representerar då penningens hyresvärde, och af samma skäl, 
som andra hyresvärden omvexla, äfvensom på grund af den 
nyssnämnda olikheten i penningens egentliga pris måste der- 
för äfven räntan vara variabel. Nu har likväl den närva
rande lagen på ett våldsamt sätt ingripit i bestämmandet af 
detta penningens föränderliga hyresvärde, derigenom att den 
stadgat ett maximum för räntan, och således förhindrar den 
naturliga utvecklingen af ett allmängiltigt förhållande, eller 
att allt gäller hvad det, enligt menniskors fria aftal, efter 
omständigheterna kan gälla. Vill man deremot ej tillåta detta, 
utan tror sig böra reglera dessa förhållanden genom tvånget 
af bestämda lagbud, då fordrar konseqvensen, att man äfven 
bestämmer ett maximum för alla varors pris och för alla an
dra hyrors värden, såsom hushyror, skeppsfrakter o. s. v., 
lika väl som för penningens pris och hyresvärde. Och det 
saknas ej heller exempel på, att man i andra länder, vid vissa 
tillfällen, försökt ett sådant system, men till hvilka bedröfliga 
resultater dessa onaturliga försök ledt, veta vi äfven alla.

Allt detta är visserligen, i likhet med hvad motionären 
förmenat, temligen sj elf klart och torde således ej behöfva nå
gon vidlyftigare utredning, men å andra sidan bör man ej 
förgäta, att en mängd personer finnas, hvilka icke gjort dessa 
ämnen till föremål för sin undersökning och eftertanke, och 
som således hafva anspråk på att derom blifva upplysta, in
nan de biträda förslaget om en så genomgripande förändring. 
Dessutom förutser jag, att man från mången kan vänta sig 
det inkastet, att om det också medgifves, att förslaget är 
teoretiskt riktigt, så skulle det likväl, till sina praktiska re
sultater, kunna vara olämpligt och skadligt. I detta afseende 
hyser jag för min del den fasta öfvertygelsen, att om en teori 
är strängt riktig och fullständig, så kan man också alltid 
med lugn antaga densamma såsom ledning i praktiken. Men 
jag tror för öfrigt, att det icke är svårt att visa, att just de 
praktiska verkningarna af den ifrågavarande tvångslagen, vare 
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sig att den betraktas ined hänsigt till den enskilde, eller till 
samhället i sin helhet, bestämdt vittna emot dess lämplighet.

Det hufvudsakligaste inkastet mot räntans frigifvande 
torde vara i korthet sammanfattadt, då man säger: »Man 
bör lagstifta icke blott för den stora rörelsen, utan äfven för 
den mindre», och »Lagen bör vara ett skydd för den nödstälde, 
den okunnige och den enfaldige» Jag vill gerna antaga, att 
detta är lagens grund, och jag medgifver genast, hvad säkert 
hvar och en måste medgifva, eller att denna grund i och för 
sig är ganska vacker. Men icke tror jag, att man bäraf får 
draga den slutsats, att emedan lagens syftemål är godt, så 
måste också sjelfva lagen vara god; ty huru ofta har man ej 
sett, att menniskor skada genom välmening? För min del tror 
jag, att en öfverdrifven klemighet lika litet är gagnelig i lag
stiftning vid samhällsfrågornas lösning, som vid uppfostran 
och helsovård; och i båda fallen gör man, enligt min tanke, 
bäst, då man utan fruktan anförtror sig åt en sann och upp
höjd grundsats, sådan som naturen sjelf i hvarje sak anvisar 
densamma.

Man vill i allmänhet gerna föreställa sig, att den ifråga
varande lagen gagnar den behöfvande genom att skydda ho
nom för ockrarens vinningslystnad, men vid närmare påseende 
torde det visa sig, att detta ingalunda är förhållandet. Icke 
må man tro, att det prejeri, som man genom lagen velat före
bygga, saknar utvägar att göra sig gällande, derför att det 
ej får idkas öppet, utan måste bedrifvas i tysthet. Jag vill 
i detta afseende blott fästa uppmärksamheten derpå, att, ge
nom förskrifning på högre belopp än det verkligen erhållna, 
genom s. k. dusörcr, kommissionsarfvoden, omsättningar o. s. v., 
fältet för procenten står lika öppet, som om någon lag mot 
ocker ej funnes till. Dessutom bör man ej förbise, att ge
nom denna lag och deraf följande svårighet att under de 
tider, då penningtillgången är knapp, på laglig väg förskaffa 
sig penningar, finner sig mången nästan sagdt nödsakad att 
äfven till öfverdrifna priser ingå i kreditaffärer, hvilka han, 
till stor vinst för sig, skulle hafva undvikit, derest han varit
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oförhindrad att, såsom honom bäst syntes, upplåna pennin
gar efter det värde, som de vid tillfället onekligen egde. 
Vidare medför detta lagstadgande en olägenhet af så stor 
vigt, att jag anser densamma vara den rätta anledningen till 
mången aktningsvärd mans undergång, och denna består der- 
uti, att den, som är stadd i penningförlägenhet och som ej 
har en fullt lika god säkerhet att erbjuda, som andra med- 
sökande på penningmarknaden, utan måste uppväga denna 
brist genom en högre ränta, tvingas att vända sig till perso
ner af mindre samvetsgrann — jag må väl säga: mindre he
derlig — karakter, enär de äro lagbrytare, i stället för att,
derest penningehandeln vore fri, han kunde anlita aktnings
värdare personer, hvilka visserligen skulle fordra en skälig
vinst, svarande mot det större äfventyret, men som säkert
icke skulle missbruka hans nödstälda belägenhet till den grad, 
som nu så ofta sker. Om då till allt detta äfven lägges den 
återverkan, som den omförmälda lagen utöfvar på den en
skilde genom sitt menliga inflytande på landets penningför
hållanden i allmänhet, så tror jag mig icke säga för mycket, 
då jag påstår, att den enskilde, till hvars skydd och bästa 
lagen är stiftad, i stället genom samma lag tillfogas väsendt- 
liga olägenheter.

Betraktar man åter denna lag endast ur hela samhällets 
synpunkt, så äro de skadliga verkningarna deraf i min tanke 
ej mindre uppenbara. Det är nemligen klart, att vid de till
fällen, då en allmännare penningbrist eller en s. k. penning
kris inträffar, så uppkommer äfven i allmänhet en större 
osäkerhet i penningförhållandena; och kapitalisten har, un
der sådana omständigheter, en viss fruktan att utlemna sina 
fonder, så framt ej lockelsen till en betydligare vinst besegrar 
hans farhåga. Men då denna större vinst, bestående uti en 
högre ränta, af lagen förvägras honom, så blifver häraf en 
naturlig följd, att kapitalisterna vid sådana tillfällen hålla sig 
tillbaka, och att penningarna, åtminstone till en del, icke 
framkomma i rörelsen just då, när de som bäst behöfdes. 
Huru förlamande detta måste. inverka på handeln och på nä
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ringarna, och hvilken skada derigenom skall tillfogas landet 
i sin helhet, är lätt att förstå. Men äfven under vanliga för
hållanden utöfvar den ifrågavarande lagen en menlig verkan 
på penningväsendet i allmänhet, derigenom att ett dylikt 
band på penningrörelsens frihet utgör ett af de väsendtligaste 
hindren för uppkomsten af en rationel och väl ordnad bank
rörelse, hvarigenom allmänhetens behof i detta afseende bättre 
än hittills skulle uppfyllas, likasom man otvifvelaktigt äfven 
deruti bör söka grunden till flera af de skadliga bruk och 
sedvänjor, hvilka tyvärr ännu alltför mycket qvarstå i våra 
kreditförhållanden.

Slutligen bör i denna sak ej heller lemnas utan upp
märksamhet, att omständigheterna lätt kunna vara sådana, 
att tvånget i penninghandeln på ett ganska betänkligt sätt 
måste inverka på kapitalernas utströmmande ur landet och 
på riksbankens ställning. Om nemligen, såsom vi nyligen 
sett och såsom ännu är förhållandet, räntan i andra länder 
uppgår till betydligt högre belopp än här lagligen medgifves, 
eller med andra ord, om penningen derstädes för tillfället 
har ett högre värde än här, så är det klart, att kapitalerna 
söka sig dit, der de gälla mest, och att de, af denna orsak 
omvexlade i silfver, till stor skada ej blott för banken, men 
för hela vårt affärslif, hvilket lider af förminskningen i rörelse
medel, blifva till dessa ställen exporterade.

Åtskilligt skulle visserligen ännu.kunna tilläggas i detta 
ämne, men jag hoppas, att hvad som redan blifvit anfördt 
skall vara tillräckligt, för att i allmänhet stadga den öfver- 
tygelse, att den nu existerande lagen åtminstone numera är 
olämplig, och att det vore en verklig vinst, om densamma 
blefve upphäfd. Min öfvertygelse är i detta afseende så 
fast, att jag sjelf hade ämnat väcka förslag härom, derest 
jag icke blifvit förekommen af den värde motionären, med 
hvilken jag nu har nöjet förena mig, under anhållan, att 
detta mitt yrkande måtte få åtfölja motionen till Lag-Ut
skottet, der jag önskar densamma all möjlig framgång.
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TAL
på Riddarhuset den 13 December 1856.

(Angående förändringar i lagarna rörande tryckfriheten.)

Högvälborne Herr Grefve och Landtmarskalk, Höglofiige 
Ridderskap och Adel!

Dä jag deltagit i de rådslag, hvilkas resultat var det nu 
ifrågavarande förslagets framläggande för Rikets Ständer, 
anser jag det vara min pligt, att nu med några ord yttra 
mig om grunden och beskaffenheten af detta förslag, äfven- 
som om den ställning, hvaruti jag anser, att frågan för när
varande befinner sig.

Tvenne saker anser jag mig kunna förutsätta: Den ena 
är, att ingen Svensk man finnes, som vill, att sjelfva tryck
friheten skall uppoffras. Denna rättighet har blifvit så kär 
för hvar och en enskild, har blifvit ett så allmänt behof för 
hela samhället och har så sammanväxt med våra föreställ
ningar om medborgerligt värde, att jag icke tror, att det fin
nes någon enda, som på allvar önskar, att densamma skulle 
försvinna; och om så vore, om i sjelfva verket någon skulle 
finnas, som ville detta, så skall det folk, som snart ett halft 
århundrade åtnjutit denna rättighet, åtminstone ej godvilligt 
låta det ske. Det är först genom utöfningen af en sådan 
rättighet som ett folk rätt klart och lifligt fattar sitt eget 
inre lif, och likasom känner, huru dess hjerta slår. Och jag 
säger ännu en gång, om någon skulle finnas, som, oaktadt 
allt detta, ändock skulle önska eller åsyfta att upphäfva tryck
friheten, så tror jag, att man med skäl på honom skulle kunna 
tillämpa hvad Talleyrand en gång yttrade: »det vore värre 
än ett brott, det vore en dumhet».
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Men i bredd med detta föreställningssätt tror jag mig 
äfven kunna förutsätta, att man allmänneligen skall medgifva, 
att tryckfriheten — denna ädla rättighet — blifvit svårt miss- 
brukad. Enskilde hafva blifvit smädade och kränkte i sina 
inre, mest heliga förhållanden; medborgare hafva blifvit för
fördelade i hvad som varit dem dyrbarast — sin heder och sitt 
anseende; embetsmän, myndigheter och regering hafva ofta 
blifvit på ett försåtligt sätt angripna och misstänkta för af- 
sigter, som icke funnits; och hvad som är värre än allt detta: 
de grundsatser, på hvilka religion och samhälle hvila, och 
som utgöra det yttersta stödet för enskild lycka, likasom för 
allmän sedlighet och ordning, hafva oförsynt, genom hånets, 
gycklets och förvillelsens vapen, blifvit undergräfda. Och huru 
har det kunnat vara annorlunda med en tryckfrihetslag, så 
bristfällig som den närvarande? Hvem kan försvara en mängd 
af dess vigtigaste bestämmelser? Är det icke t. ex. otillbörligt 
och stridande mot all juridisk princip, att de domare, som 
skola bedöma brottet, till en del blifva tillsatte af den, som 
skall bedömas? Just den egenskap, som hos domaren framför 
alla förutsättes, nemligen oväld, är ju sålunda genom sjelfva 
lagen omöjliggjord! Hvem kan vidare förneka, att i det s. k. 
ansvarighetssystemet ligger någonting, som, jag vågar säga, 
är inför allmänna förnuftet ett hån, och inför lagen nära nog 
en skandal? Hvad skall man såga om en lagstiftning, som 
tillåter, att straffet för begångna förbrytelser faller på bevis
ligen alldeles otillräkneliga personer, under det att den kände 
brottslingen går fri och obehindrad och i morgondagens 
tidning hånler åt ett ' dylikt gyckel med lag och rättvisa? 
Och är det ej skäl, att man häruti påtänker någon förän
dring?

Men om det sålunda lärer få anses både rätt och till
börligt, att man söker afhjelpa dessa grofva missförhållanden 
i vår nuvarande tryckfrihetslag, hvilka på en gång skada så
väl den enskilde, som det allmänna, och som slutligen, mer 
än allt annat, skulle kunna bringa sjelfva saken i våda; så 
uppstår den frågan, huru ett sådant afhjelpande lämpligast 
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må kunna ske. Två vägar finnas härvid att gå. Den ena 
är att låta tryckfrihetsförordningen, med alla sina detalj- 
bestämmelser, qvarstå såsom grundlag, och ändock söka att 
deruti åstadkomma de nödiga ändringarna.

Men med kännedom om de invecklade former, som för 
grundlagsändringars genomförande äro föreskrifna, och i be
traktande af representationens sammansättning och arbets
ordning, hemställer jag till hvar och en, hvad utsigt det fin
nes, att på denna väg någonting väsendtligt må kunna ernås. 
Om det kan ske, så mycket bättre; ty det lärer väl troligen 
blifva den enda utväg, som återstår, men jag hyser åtmin
stone för min del mycken tveksamhet, om det åsyftade ända
målet på detta sätt kan vinnas.

En annan utväg skulle vara den, att man i grundlagen be
tryggade sjelfva rättigheten, men för öfrigt hänförde de särskilda 
bestämmelserna till en lagstiftning, som vore underkastad mindre 
invecklade former, eller den allmänna civillagen. Man har visser
ligen talat mycket om de faror, som skulle åtfölja en sådan an
ordning, men då denna lagstiftningsform gäller för de bestämmel
ser, som angå allt hvad som eljest är oss kärast och dyrbarast, 
allt hvarpå lif, ära och gods bero, så förefaller det mig besyn
nerligt, att man icke skulle kunna våga till densamma öfver- 
lemna en hop underordnade frågor om tryckfrihetens utöf- 
vande, af hvilka en stor del angå rätt obetydliga ämnen, så
som tillståndsbevis, namnsedlar, bokhandeln, qvarstad, böter 
o. s. v. Men för att lugna dem, som emellertid frukta, att häruti 
skulle ligga någon våda för sjelfva hufvudsaken, eller att hastiga, 
opåtänkta ändringar och ingrepp i tryckfriheten sålunda allt
för lätt skulle kunna tillvägabringas, vill jag påminna om en 
omständighet, som, enligt mitt omdöme, bör anses såsom vä- 
sendtligen betryggande i detta hänseende, och som ej eger 
rum i fråga om grundlagsändringars behandling, nemligen 
att, angående hvarje förslag till ändring i den sålunda öfver- 
flyttade tryckfrihetslagen, skulle landets högsta juridiska myn
dighet först höras, och att således icke något i denna väg 
kunde komma att framställas, utan att förut hafva blifvit af 
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Högsta Domstolen granskadt. På grund af allt detta vill det 
synas mig, som om någon giltig anledning till farhåga verk
ligen icke skulle finnas, utan att man bort anse sjelfva tryck
friheten vara genom förslaget tillräckligen betryggad, såsom 
den ock i grundlagen fortfarande skulle blifva Svenska folket 
tillförsäkrad. Det är möjligt, att detta hade kunnat uttryckas 
ännu bättre och fullständigare än som skett, och en talare 
har härom yttrat åtskilligt; men om regeringen i detta af- 
seende också skulle hafva begått något misstag, nå väl! så 
är det väl menskligt att misstaga sig. Jag bör dock säga, 
att, innan det förevarande förslaget, sådant det nu befinnes, 
blef uppsatt och framlagdt, inhemtades derom tankar och 
yttranden af personer, hvilkas omdömesförmåga man borde 
värdera, och resultatet häraf var, att alla dessa personer, så 
vidt jag vet, åtminstone den tiden ansågo sjelfva tryckfrihe
ten, såsom medborgerlig rättighet, vara betryggad genom de 
föreskrifter, som finnas intagna i det nu så klandrade för
slaget.

Men man har vid granskningen af detta förslag äfven 
framkommit med andra anmärkningar och omdömen, dem 
jag verkligen icke väntat att få höra. Så har man bland 
annat sagt, att i förslaget skulle ligga en slug beräkning (så
som en talare yttrade sig),, och således en försåtlig afsigt. 
Med hvad rätt säger man detta? Hvar finnas bevis för så 
förnärmande utlåtelser? Man har vidare framstält hela frå
gan så, som om här endast vore valet emellan en tryckfrihet 
med brister och alldeles ingen tryckfrihet. Detta är hvad 
man kallar en petitio principii; det är att förutsätta just det, 
som först skall bevisas, nemligen att ingen tryckfrihet skulle 
finnas, derest förslaget godkändes. Förslagets uppgifna och 
oförtydbara ändamål har varit att, med betryggande af sjelfva 
rättigheten, bereda väg för tryckfrihetens reformerande, och 
det tillhör då förslagets angripare att först ådagalägga dessa 
sakers oförenlighet, innan man eger rätt att framställa tryck
frihetens totala försvinnande såsom synonymt med förslagets 
antagande. Man har vidare, såsom ett hufvudskäl för afslag 

13
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i närvarande stund, åberopat, att icke någon utveckling af 
regeringens åsigt blifvit gifven genom ett förslag i form af 
civillag till ändringar i tryckfrihetslagen. För mig vill det 
synas, som skulle det vara någonting i formen högst besyn
nerligt, om, innan utgången af sjelfva hufvudfrågan vore af- 
gjord, till Rikets Ständers behandling ett helt och hållet even- 
tuelt förslag till civillag förskottsvis hade blifvit framlagdt. 
Det är ganska uppenbart, att om det nu förevarande försla
get blefve godkändt, så skulle i samma ögonblick den nuva
rande grundlagen qvarstå såsom tryckfrihetslag, ehuru den 
vore öfverflyttad till civillag, samt att således ett civillagför
slag redan de facto dimes till i den föreslagna författningen.

Att de förslag, hvarom Rikets Ständer i denna stund öf- 
verlägga, på många håll och af många skäl skulle uppväcka 
sorl och klander, var lätt att förutse, och jag tror för min 
del, att på hvad sätt också ett. förslag i detta ämne varit 
uppstäldt, så hade klandret ej uteblifvit. Men jag måste be
känna, att utöfver det klander, som alltid kunde förutses, har 
detta förslag blifvit af allmänna tänkesättet, på ett efter mitt 
omdöme icke otvetydigt sätt, upptaget, af somliga med tvekan, 
af andra med oro, och af många med verklig fruktan. Jag 
tror, åtminstone efter min uppfattning, att detta är ett fak
tum, som icke kan förnekas, och hvarpå den närvarande diskus
sionen äfven lemnar bevis; och när så förhåller sig, måste 
man göra sig den frågan: om det under en sådan sakernas 
ställning vore rätt af regeringen att ifrigt fullfölja sitt för
slag. Jag tror det icke. Denna angelägenhet är icke, såsom 
man velat förespegla, företrädesvis någon regeringens ange
lägenhet, utan en folkets, och ont en föreställning, en känsla 
hos Svenska nationen finnes om vådor i förslaget, så bör, 
efter min öfvertygelse, detta tänkesätt, äfven om detsamma, 
såsom jag tror, till största delen hvilar på ett missförstånd, 
icke våldföras. Det gäller här folkets käraste rätt, det rörer 
dess innersta lif, och den känsla, som sålunda uppenbarar sig, 
måste derför respekteras. Jag tror fördenskull, att det i 
närvarande ögonblick icke är skäl att påyrka förslagets an
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tagande, och, utan att kunna medgifva, att detsamma varit 
så oriktigt till sin grund, eller beliäftadt med så många fel, 
som man velat föregifva, och minst af allt förtjenar att miss
tänkas för dolda afsigter, anser jag likväl, att, under för han
den varande omständigheter, det bör förfalla. Må derför 
detta förslag nu förkastas, och må dess fall gerna af dem, 
som så önska, anses som en seger, der i sjelfva verket ingen 
fiende fans! Detta är af ringa vigt emot att, i en sak sådan 
som denna, något misstroende skulle finnas mellan styrelse 
och folk. Och jag hoppas dessutom, att om också represen
tationen för närvarande finner betänkligt att, till vinnande 
af nödiga rättelser i vår nuvarande bristfälliga tryckfrihets
lag, framgå på den kortare väg, som regeringen ansett sig 
kunna anvisa, och i stället väljer den längre och besvärligare, 
men i dess tanke säkrare, de begge statsmakterna likväl fram
deles, fastän något senare, skola mötas vid det gemensamma 
målet — tryckfrihetens oförkränkta bibehållande, men med 
förekommande af dess missbruk, genom en lämpligare lag
stiftning än den närvarande.
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YTTRANDE

på Riddarhuset den 13 December 1856.

(Angående samma ämne.)

Högvälborne Herr Grefve och Landtmarskalk, Högloflige 
Ridd erskap och Adel!

Herr Cederschiölds nyss afgifna anförande har föranledt 
mig att ånyo begära ordet. När man yttrar sig med den 
stränghet i sak och med den skärpa emot person, som 
Herr Cederschiöld gjort, tror jag icke, att man sträcker sina 
anspråk allt för långt, om man begär, att talaren bör vara 
mycket noggrann i uppställandet af sina premisser, och 
framför allt samvetsgrann i sina citater. Herr Cederschiöld 
har emellertid felat temligen betydligt i begge dessa hänse
enden. I första fallet har han flera gånger promiscue be
gagnat orden tryckfrihet och tryckfrihetsförordning, såsom 
varande det föremål, som skulle bortflyttas ur grundlagen. 
Detta är dock, som hvar man finner, både förvillande och 
orätt. Det har aldrig varit fråga om att bortflytta (eller så
som man behagar säga, utstryka) tryckfriheten ur våra grund
lagar, men väl att derifrån utesluta Tryckfrihetsförordningen. 
Hvarför då sammanblanda sakerna och argumentera mot 
någonting, som aldrig blifvit ifrågasatt? Det återstår derför 
att visa, att sjelfva hufvudsaken eller tryckfriheten verkligen 
skulle komma att försvinna ur grundlägen, om det hvilande 
förslaget blefve antaget. Jag för min del tror deremot, att 
genom den redaktion 86 § Regeringsformen skulle erhålla, 
vore sjelfva rättigheten fullt betryggad; men det var om 
denna redaktion, som jag fålde det yttrandet, att den möj
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ligtvis hade kunnat uppställas annorlunda och ännu tydligare, 
och att ifall dervid något misstag skett, så vore detta en 
mensklig och förlåtlig sak. Jag har aldrig sagt, att sjelfva 
principen var ett misstag. Tvärtom har jag sagt, att försla
get till sin grundsats vore riktigt och i sin tillämpning icke 
skulle innebära någon våda; men jag har särskildt yttrat mig 
om redaktionen, eller om det sätt, hvarpå denna rättighet 
blifvit uti det nya grundlagsförslaget uttryckt. Det är, enligt 
min tanke, icke fullt lojalt att på detta sätt extendera en 
talares yttrande, och utsträcka till det hela ett ord eller en 
mening, som blott haft afseende på en särskild sak, en sär
skild detalj.

Vidare har Herr Cederschiöld omtalat den förändring, 
som skulle ligga deruti, att när i före var ande förslag följan
de mellanmening finnes införd: »af tryckfrihetslagen ej fÖre- 
skrifna hinder», så skulle dessa ord icke finnas i nu gällande 
grundlag. Om. Herr Cederschiöld behagade ur sin ficka fram
taga grundlagen, hvilken jag förmodar ligga deri, så skall 
han finna, att i inledningen till Tryckfrihetsförordningen just 
de anförda orden redan äro intagna, ehuru de icke stå i 
8G § Regeringsformen. Anledningen härtill är den, att man 
eljest med någon advokatyr skulle kunna säga, att t. ex. stad
gandet om tillständsbevis för utgifvande af tidningar eller 
någon annan reglementarisk bestämmelse för bokhandeln m. m. 
skulle vara ett i tryckfrihetslagen lagdt hinder, och således 
strida emot Regeringsformen; och just derför, att dylika i 
tryckfrihetslagen upptagna stadganden icke skola anses så
som några i förväg lagda hinder för utöfvandet af den hvarje 
Svensk man tillförsäkrade rättigheten att fritt yttra sig, hafva 
dessa ord blifvit upptagna i förslaget. Något nytt har så
ledes icke blifvit tillagdt, utan man har blott, mellan tvenne 
befintliga redaktioner, valt den, som närmast öfverensstämde 
med sakförhållandena. Detta hade Herr Cederschiöld, som 
är så kunnig i lagarne och så van att uttrycka sig rätt och 
skickligt, äfven bort inse, och allra minst hade han, enligt 
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min tanke, bort gifva ät sin framställning en form, som 
kunde lemna anledning att tro, det någonting nytt och farligt 
vore i förslaget på ett försåtligt sätt insmuget.

Denna förklaring har jag, med anledning af Herr Ceder- 
schiölds yttrande, ansett mig böra afgifva.
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TAL
på Riddarhuset den 4 Fehruari 1857.

(Anyuende penningräntans frigifeande.)

Högviilborne Herr Grefve och Landtmarskalk, Högloflige 
Ridderskap och Adel!

Jag är ledsen att på förhand nödgas tillkännagifva, det 
jag icke befinner mig fullkomligt väl, och att jag således icke 
heller är i tillfälle att nu behandla denna vigtiga fråga så 
utförligt, som jag eljest skulle önska. Redan vid remissen af 
motionen i ämnet yttrade jag den öfvertygelsen, att man icke 
borde föreställa sig, att denna sak vore så mogen i allmänna 
omdömet, att icke mycken obenägenhet och många inkast mot 
densamma ännu kunde befaras, och jag finner nu denna min 
åsigt hafva varit fullkomligt grundad. Detta synes dels af 
Utskottets utlåtande, och dels märkes det af de yttranden, 
som nu här hafva blifvit afgifna. Men man får icke heller 
förundra sig öfver, att en viss farhåga ännu råder hos många 
i detta afseende, ty i sjelfva verket är hela frågan om en fri 
ränta någonting nytt; ja! så nytt, att det till och med endast 
är en ganska kort tid, sedan man inom lagstiftningen erkänt, 
att någon ränta alls vore rättmätig. Allt från forntiden ända 
intill den senaste tiden har man tvärtom i allmänhet ansett 
räntan vara otillåten. Den siste värde talaren har i detta af
seende redan meddelat åtskilliga historiska uppgifter, men äf- 
ven jag ber att som hastigast få kasta en blick tillbaka på 
dessa förhållanden; ty då man synes vilja, vädja från den 
teoretiska sidan af saken till den praktiska, tror jag det vara 
af synnerlig vigt, att man också gör sig noga och fullstän
digt reda för de verkliga resultaterna af den olika lagstift
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ning, som under förflutna tider i detta afseende egt rum. Så
som jag redan förut haft äran yttra, har man allt ifrån forn
tiden i allmänhet ansett räntan vara någonting otillbörligt 
och derför förbjudit densamma. Redan Moses framställer detta 
såsom regel och medgifver blott undantag mot främlingar, 
hvilken benämning då för tiden var synonym med fiender. 
Nästan alla de derefter kommande bekämparne af penning
räntan stödja sig vid en stor mans ’ auktoritet, nemligen Ari
stoteles’, hvilken förklarar, att det ligger något onaturligt och 
orimligt deruti, att penningen, som sjelf är alldeles steril, 
skulle kunna reproducera sig sjelf. Vidare anslog man den 
medlidsamma sidan af saken, och fann det vara stridande mot 
en pligtskyldig barmhertighet att utkräfva ränta. Nästan alla 
de gamla kyrkofäderna, såsom den hel. Ambrosius, Basilius, 
Augustinus m. fl., hvilkas yttranden härom jag sett af andra 
citerade, öfverensstämma deruti, att det skulla vara någonting 
hårdt och ogudaktigt uti att sålunda skörda, der man icke 
sått, och att (såsom de yttra sig) ockra på den fattiges hunger 
och nakenhet. Till och med den store reformatorn Luther 
utfar med den största bitterhet mot bruket af ränta och på
står, att hvar och en är en ockrare (hvilken, liksom en tjuf, 
förtjenar galgen), som lånar ut pengar till 5 à 6 procent. Här 
i Leipzig, säger han, begär man emellertid ända till 40 pro
cent om året, och han vädjar till Gud och menniskor, om 
icke detta är skändligt och ogudaktigt. Den enda bland teo
logerna, som härifrån gör ett undantag, är Calvin, och den 
siste talaren har redan anmärkt, att statsekonomerna i all
mänhet härifrån vilja härleda de Protestantiska ländernas 
större frihet i detta hänseende, och i sammanhang dermed 
äfven deras större frihet och framsteg i nästan all annan 
rörelse och industri.

Men såsom ett faktum af allt detta visar sig således, att 
under hela den förflutna tiden var räntan af teologiska skäl 
förbjuden; och hand i hand med den kanoniska lagen gick 
äfven den borgerliga. Förbud mot ränta finner man redan 
intaget i stadgarna från Aachen år 789, och detta förbud 
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qvarstod jemnt 1,000 år i lagen, ty först efter den minnes
värda förhandlingen härom i konstituerande församlingen i 
Frankrike den 12 Oktober 1789 blef räntans laglighet erkänd.

Om man nu efterser, huru tillståndet var under hela 
denna tid, då räntan var förbjuden, så skall man finna, att 
just under den tiden bedrefs ockret i vida högre grad än 
någonsin sedermera. Det enda undantag, som, mig veterligt, 
i detta afseende fordom existerade, är Athen, der, enligt Solons 
lagstiftning, räntan lemnades fri; och detta var också det enda 
ställe, der under dessa tider en måttlig ränta fans. Ty vid 
den tiden lärer den allmänna räntan derstädes varit 10 pro
cent, då likväl den afkastning, som industrien i allmänhet 
lemnade, uppgick till ojemförligt mycket mera. Detta exem
pel på en tillåten och fri ränta, det enda som från forntiden 
finnes, slog således der ut öfver all förväntan tillfredsställande. 
I Rom deremot, der räntan dels var absolut förbjuden, dels 
ett maximum derför bestämdt, existerade alltid ett förfärligt 
prejeri. Alla talade deremot, alla sades ifra deremot, men i 
verkligheten bedrefs det likväl i hög grad, och detta äfven af 
sådana män som Cato och Brutus, hvilka påstodos ockra obarm- 
hertigt och taga ända till 100 procent i ränta. Så snart 
emellertid någon folktribun ville göra sig behaglig för folket, 
så framkom han alltid med förslag om förbud mot räntan 
eller med förslag, att alla skulder skulle afskrifvas. Följden 
blef den naturliga, att ingen egendomssäkerhet fans, att inga 
långifvare erbjödo sig, och att de som behöfde penningar 
måste förskaffa sig dem hos ockrare på orimliga vilkor. Man 
säger, att 40 à 50 procent var det vanliga. I förbigående vill 
jag nämna, att äfven i England, som likväl i detta som i 
många andra fall gått i spetsen för de frisinnade åsigterna, 
har man på sin tid skattat åt de nyss nämda prohibitiva 
grundsatserna. I Henrik VIILs tid bestämdes räntan till 10 
procent; under Edvard VI blef all ränta helt och hållet för
bjuden; Drottning Elisabeth bestämde den åter till 10 pro
cent; Drottning Anna nedsatte den till 5 procent; och sådan 
har den i lagen bibehållits ända till senare tider, då olägen
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heten af den fixa räntan började kännas allt mer och mer 
tydligt, och allmänna opinionen i följd deraf yrkade på för
ändring och frihet. Ar 1819 togs första steget i sådant hän
seende, hvilket vidare fullföljdes 1833, och slutligen antogs 
den nu gällande lagen 1840, som lemnar räntan fullkomligt 
fri för alla lån öfver 10 Pund St., hvilka ej äro intecknade i 
fast egendom.

För att stadga sin öfvertygelse om de praktiska verk
ningarna" af en sådan lag angående räntans frihet vet jag 
knappast någonting lärorikare än de vitnesmål, som blifvit 
afgifna inför Engelska Parlamentet angående frukten af den 
vidtagna förändringen. Man finner häraf, att alla de afhörda 
personerna, hvilkas insigter i detta fall äro öfver allt tvifvel, 
på det allra amplaste sätt sammanstämmande yttrat, att verk
ningarna af lagen varit ytterst gynnsamma och välgörande, 
och att England otvifvelaktigt hade den förändring, som vid- 
togs 1833, att tacka för, att den svåra krisen år 1839 gick 
landet jemförelsevis så lindrigt förbi, utan , att på långt när 
medföra så förderfliga verkningar som den föregående krisen 
af år 1826. Och det är, mine Herrar! just med afseende på 
dessa så kallade penningkriser, som den fria räntan, efter 
min åsigt, i främsta rummet utöfvar ett så oändligen vigtigt 
och nyttigt inflytande. Under vanliga förhållanden, då allt 
går sin jemna gång, kan det vara någorlunda likgiltigt, om 
räntan är fri eller icke; ty den håller sig då i alla fall van
ligen lägre, än som i lagen är bestämdt. Men låtom oss der- 
eniot eftersinna, hurudant i de begge olika fallen — fri ränta, 
eller begränsad ränta — förhållandet blifver, då en penning
kris är i annalkande. Vid sådana tillfällen, då penningbrist 
börjar yppa sig, strömmar Mlmänheten först till bankerna. 
Depositioner uttagas, kreditiver lyftas, fordringar uppsägas, 
och nya lån sökas i ökadt mått. Om räntan nu är bunden, 
hvarigenom bankerna hindras, dels ifrån att sjelfva (fastän på 
drygare vilkor) förstärka sina fonder, dels att af de låne- 
sökande taga hvad penningen i sjelfva verket för tillfället är 
värd, så hafva bankerna ej någon annan utväg än att börja 
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en sä kallad strypning, d. v. s. minska sin rörelse ocli endast 
sparsamt utgifva nya lån i de förfallnas ställe. Men livad 
händer då? Jo! att alla vanliga affärsförhållanden derigenom 
blifva på det betänkligaste sätt rubbade; att de, som räknat 
på lånetillgångar enligt vanligheten, icke kunna uppfylla sina 
förbindelser; och att slutligen, knappast på något vilkor, några 
penningar kunna erhållas, — med ett ord, krisen medför 
total penningbrist. Och hvilka olyckor som deraf kunna 
uppstå, genom stördt förtroende och tvungna försäljningar 
både af varor och fastigheter, det är lätt att förutse, och det 
veta vi alla. Men låtom oss nu antaga det andra fallet, eller 
att räntan vore fri. I början af krisen visa sig då samma 
fenomener med uppsägningar, uttagningar m. m., som förut 
blifvit omnämnda, men deraf följer nu, att räntefoten börjar 
stiga. Detta framkallar åter i sin ordning penningar på mark
naden, och bankerna och kapitalisterna behöfva derför icke 
(åtminstone på långt när ej till samma grad) stoppa sin rörelse, 
utan den fortgår, fast på drygare vilkor. Penningen blir dyrare, 
men tillgången derpå upphör icke; näringarna känna tyng
den af en hög räntefot, men deras fortgång afslites ej våld
samt. Detta är ett förhållande, åt hvilket jag tror, att man 
i allmänhet icke lemnar tillräckligt stor uppmärksamhet. För 
att undgå olägenheten af en uppdrifven ränta inskränker man 
denna genom lag, men man besinnar icke, att de alternativ, 
hvarpå man har att välja, icke bestå uti att få penningar mot 
hög eller låg ränta, utan uti att antingen få penningar mot 
högre ränta eller också inga penningar. Genom att söka 
skydda de penningbehöfvande för en lindrig och öfvergående 
olägenhet, störtar man dem i en mycket större och för deras 
framtid måhända afgörande. Låtom oss upplysa detta genom 
ett exempel, såsom man gjort vid de Engelska vitnesförhören. 
Antag, att en affärsman behöfver 100,000 rdr på ett halft år. 
Om då räntefoten stiger med 2 à 3 procent, så är det vis
serligen sant, att han härigenom nödgas för sitt lån under 
tiden betala 1,000 eller 1,500 rdr mer än vanligt; men hvil- 
ken obetydlighet är ej denna förlust emot den, som blir 
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följden af en brådstörtad försäljning, ifall han dertill tvin
gas? och detta blifver likväl oftast den enda utvägen för ho
nom, ifall penningen genom en välment, men oklok lagstift
ning är bortjagad från marknaden. Ty om affärsmannen un
der sådana förhållanden kan realisera sina effekter ined 20 à 
25 procents rabatt, bör han skatta sig lycklig, och likväl gör 
detta då för honom en ren förlust af 20 à 25,000 rdr, — i 
sanning någonting helt annat, än den obetydliga ränteskilna- 
den han eljest fått vidkännas. Och allt detta, mine Herrar’ 
är en naturlig följd af sakens egen beskaffenhet. Hvad är 
det som man söker? jo, man söker att åstadkomma en lägre 
ränta; men hvad är det, som i allmänhet bestämmer den lägre 
räntan? jo, stor penningtillgång; och huru framkallas denna 
tillgång? jo, genom en stor vinst. Om man nu skulle följa 
samma princip som forntidens lagstiftare, så att man för- 
bjöde all vinst på kapitaler, så är det klart, att man i och 
med detsamma också förhindrar penningarne att anmäla sig. 
Denna princip har man visserligen nu i dess fulla utsträckning 
frångått; men man har, så att säga, från /orfofds-systemet 
kommit in på skydds-systemet. Man har väl icke fullkom
ligt 'borttagit all vinst på penningen, men man har inskränkt 
den, och i och med detsamma har man äfven inskränkt till
gången derpå, och derigenom motverkat sitt ändamål. Tyden 
enda säkra och naturliga grunden för en låg ränta är allde
les densamma, som gäller för hvarje annan prisbestämmelse, 
nemligen förhållandet mellan tillgång och efterfrågan; och ju 
mer man motverkar en ymnig tillgång på penningar, desto 
mera höjer man också i sjelfva verket priset derpå, d. v. s. 
räntan, ehvad för konstlade medel man också, till dettas för
hindrande, i öfrigt behagar tillgripa.

Hvad angår den brist på konkurrens, som man påstår 
här kunde befaras, ifall räntan vore fri, så anser jag, för min 
del, detta inkast icke hvila på någon giltig grund. Vi hafva 
för närvarande en temligen stor tillgång på banker och låne- 
inrättningar, och det belopp af bytesmedel, som af dem hålles 
i rörelse, har på senare tider ganska betydligt stigit. Om jag



TAL DEN 4 FEBRUARI 1857. 205

sammanräknar riksbankens och privatbankernas sedelstock, 
sedan de riksbankssedlar blifvit afräknade, som ligga i pri
vatbankernas kassor, så utgjorde densamma 1844 omkring 
tjugufyra millioner, 1850 omkring tjugunio millioner och 1856 
■omkring fyratiosex millioner. Den har således i det närmaste 
fördubblat sig på de sista 12 åren; och då den är fördelad 
på nära 40 särskilda bankinrättningar, tror jag icke, att man 
kan kalla detta för en obetydlig konkurrens. I detta afseen- 
det anser jag således ingen fara för något monopoliserande 
af penningrörelsen vara för handen, och otvifvelaktigt komma, 
i sådant fall, utsigterna för framtiden att än ytterligare för
bättra sig. Men jag ber, att man icke blott fäster uppmärk
samhet vid denna konkurrens inom landet; man bör äfven 
taga i betraktande det samband, hvari vi stå med andra län
der. Ty nu mer är det icke vidare möjligt att tänka på nå
gon isoleringspolitik, utan i detta fall, såsom i de flesta andra, 
äro nästan alla civiliserade länder med hvarandra samman
bundna och blifva till en viss grad, så att säga, solidariska i 
hvarandras rörelse. De ställen, som utgöra den egentliga Sven
ska penningmarknaden, äro, såsom redan blifvit sagdt, Ham
burg och England, och på båda dessa ställen är räntan fri. 
Om nu derstädes inträffa några betydligare penningkriser, så 
är det enligt min tanke en ganska beklaglig omständighet för 
oss att i detta afseende vara bundna och icke kunna följa 
med den förhöjning i räntesättningen, som der betingas, ty af 
lätt begripliga skäl äfventyra vi derigenom, att alla dispo
nibla kapitaler söka den förmånliga marknaden, och att vi 
sålunda i en hast kunna blifva nästan rensopade på pennin
gar. Att sådana kriser verkligen förestå, att vi så att säga 
stå på tröskeln till ganska betydliga förändringar och rubb
ningar i financielt hänseende, det tror jag mig kunna inse. 
Det finnes dertill, enligt min tanke, för närvarande tvenne gan
ska tänkvärda anledningar, till följd af nya förhållanden, som 
uppstått, och hvilkas verkningar ingen kan på förhand beräkna. 
Den ena omständigheten, hvarpå jag syftar, är den ganska 
märkvärdiga förändring, som inträffat i tillgången å de begge 
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ädla metallerna, ocli den deraf i framtiden sannolikt uppkom
mande rubbning i värdeförhållandet dem emellan.

Man vet, att guldproduktionen tilltagit så, att den på de 
sista 5 åren utgjort omkring 120 millioner Pund St., och sista 
årets produktion uppgick ensamt till mer än 2G millioner Pund. 
En följd häraf har varit, att i Frankrike, der en dubbel mynt
fot existerar, inom den korta tiden af tre år den högst be
tydliga massan af silfvermynt, som der cirkulerade och som 
blifvit beräknad till bortåt 50 millioner Pund St., nästan 
helt och hållet försvunnit ur rörelsen. Man har spårat en del 
deraf, som gått till Orienten; ty sista årets export blott till 
Indien och China uppgick till 14 millioner Pund St. Myntnin- 
gen af guld i Frankrike har deremot på de sista 4 åren ökats, 
så förvånande, att den sammanlagda summan deraf uppgår 
till 70 millioner Pund St. Metallernas inbördes värde har 
likväl icke ännu förändrats i så hög grad, som man under 
sådana förhållanden skulle kunnat förmoda; ty den skilnad, 
som i detta afseende på de sista åren uppkommit, belöper sig 
icke till mer än några få procent. Grunden härtill är otvif- 
velaktigt att söka i den omständigheten, som jag nyss nämnde, 
eller att en så ofantlig massa guld blifvit konsumerad i och 
för ny myntning, men i samma ögonblick, som detta behof, 
synnerligast i Frankrike, blir uppfyldt, torde det vara fara värd t,, 
att rubbningen i prisförhållandet mellan guld och silfver hasti
gare tilltager. I förbigående vill jag nämna, att jag anser 
som en lycka för oss, att vi blott ega en myntfot, ehuru jag 
icke är blind för de olägenheter, som kunna uppstå genom 
silfrets tilltagande dyrhet. Men detta hör likväl mindre till 
nu förevarande ämne, och något annat tillfälle torde väl er
bjuda sig, då det blir lämpligare att deröfver mera utförligt 
yttra sig.

Den andra af de stora omständigheter, hvarpå jag nyss 
hänsyftade, då jag talade om orsakerna till möjligen före
stående brytningar i den financiela ställningen för framtiden,, 
är den alldeles ofantliga tillväxt af rörliga kapitaler, som på 
senare tider uppstått i hela verlden. Om man kunde upp
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skatta det rörliga kapital, som sålunda finnes nedlagdt i alle
handa inrättningar, såsom jernvägar, kanaler, grufvor, fabri
ker, ångbåtar, gaslysningsanstalter och tusentals andra indu- 
striela inrättningar, så skulle man häpna och finna, att detta 
kapital är någonting alldeles omätligt. Besinnar man vidare, 
att hela denna ofantliga massa af rörlig förmögenhet repre
senteras af valutor, som cirkulera bland allmänheten, så tror 
jag, att man deruti skall finna, dels en förklaringsgrund till 
den plötsliga prisstegring på nästan allting, som uppkommit i 
alla länder, dels en ökad anledning till att stora financiela kri
ser lätteligen kunna uppstå. Men det är nu* icke tillfälle att 
vidare ingå i dessa omständigheter, hvilka jag blott velat an
tyda såsom orsaken dertill, att man måste vara beredd på 
ekonomiska rubbningar i de penningstarka länderna, och, 
såsom jag nyss hade äran nämna, det är just för sådana fall, 
som jag anser det vara så synnerligen vigtigt, att vi icke 
hafva en black om foten, och icke äro bundna genom några 
inskränkande bestämmelser i afseende på räntan.

Hvad för öfrigt vidkommer de praktiska olägenheter för 
några vissa fall, som man här befarat, i händelse en lag om 
fri ränta antoges, så torde det vara mindre nödigt att der- 
med upptaga Ridderskapets och Adelns tid, då redan åtskil
ligt, som synes mig fullt tillfredsställande, blifvit i detta afse
ende af andra talare anfördt. Jag vill nu blott för min del 
yttra den åsigt, att ehuru jag som princip, och äfvcnledes 
utan tvekan i afseende å de praktiska resultaterna hyllar den 
åsigten, att en fri ränta utan inskränkning vore för landet 
högst nyttig, så anser jag likväl, att man, för att förekomma 
de mindre tillfälliga rubbningar, som måhända deraf eljest 
kunde blifva en följd, häruti under en öfvergångstid gerna 
kan medgifva några modifikationer. I detta afseende kan man 
förfara på flerahanda sätt; man kan inskränka den fria rän
tan till vexlar och löpande förbindelser; man kan inskränka 
den i afseende på tiden till blott så kallade korta papper; 
och man kan fastställa ett minimum i afseende å summan — 
med ett ord, det fins många sätt att ställa så till, att, åtmin- 
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stone efter min tanke, omöjligen någon fara i praktiskt hän
seende skulle kunna uppstå.

Jag slutar nu med att uttrycka den förhoppning, att, om 
också icke denna gång frågan om räntans frihet förmår att 
göra sig gällande såsom lag, likväl Ridderskapet och Adeln, 
der en större insigt i dessa ämnen kan påräknas, måtte ge
nom bifall till principen föra denna vigtiga angelägenhet ett 
steg närmare till dess lösning på ett sätt, som öfverensstäm- 
mer med detta stånds högre uppfattning af förhållandena och 
med den riktning till en större frihet, som i så många andra 
afseenden på senare tider, till vårt lands sanskyldiga nytta, 
blifvit beträdd.
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TAL
pä Riddarhuset den 4 Juni 1857.

(Viel Itilcets Ständers gemensamma öfverläggningar angående 
jernvägs-byggnader.)

Högvälborne Herr Grefve och Landtmarskalk, Högloflige 
Rikets Ständer!

Den föregående talaren har redan, såsom mig synes, med 
stort skäl antydt, huru väl det nu förevarande ämnet egnar 
sig att inviga den nya form för Rikets Ständers öfverlägg- 
ningar, hvilken de i dag för första gången begagna.- Vid 
intet föregående tillfälle har någon ekonomisk fråga förevarit, 
som haft en sådan omfattning och så djupt ingripit i fäder
neslandets framtid, som denna. Det är sant, att tider hafva 
funnits, då ämnen af. ännu högre vigt och ännu dyrbarare 
intressen utgjort föremål för Svea Rikes Ständers rådslag; ty 
ofta hafva de haft att värna vårt land mot yttre våld, samt 
att skydda eller återupprätta dess frihet och dess statsförfatt
ning. Men aldrig förr voro folkets ombud församlade, under 
ett skifte af yttre och inre lugn, för att besluta om en 'ma
teriel angelägenhet, som i betydenhet kunnat jemföras med 
den, hvilken nu är hänskjuten till deras afgörande.

I jemnbredd med frågans vigt, går emellertid dess om
fattning, och denna är i sanning så stor, att om ämnet af 
mig skulle betraktas från alla sidor och utvecklas i alla sina 
förgreningar, så skulle detta — förutsatt att jag dertill egde 
förmåga — leda antingen till en vidlyftighet, som vore allt
för tröttande, eller till en ytlighet, som icke kunde tillfreds
ställa någon. Jag anser clerför lämpligast, att, åtminstone 
för tillfället, lemna åsido den ena af de två stora hufvud- 

14
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afdelningar, hvaruti ämnet naturligen sönderfaller, och endast 
sysselsätta mig med den andra. Dessa hufvudafdelningar äro : 
l:o beskaffenheten af sjelfva planen för jernvägsanläggnin- 
garna här i landet, eller med andra ord det s. k. systemet 
för jernvägarna; och 2:o möjligheten af ett sådant systems 
utförande, d. v. s. den finansida delen af frågan.

I det förra afseendet har redan så mycket blifvit sagdt och 
skrifvet, hafva så många sakrika utredningar lemnats, och det 
finnes dessutom så många andra talare här närvarande, hvilka 
egnat denna del af frågan en sorgfällig undersökning, och 
hvilkas upplysande yttranden vi hoppas få af höra, att jag 
redan häruti finner en giltig anledning, att genast öfvergå till 
den senare delen af ämnet, äfven om det stora omfånget häraf 
icke gjorde detta nästan till en nödvändighet. Men i afse- 
ende å denna eller den finansiela afdelningen, erkänner jag 
deremot i hela dess vidd min förbindelse, att genom upplys- 
ninga> och uppgifter om åtskilliga förhållanden, som måhända 
icke äro för alla bekanta, söka bidraga till frågans utredning; 
och jag skall åtminstone så till vida fullgöra min pligt, att 
jag öppet och uppriktigt vill framlägga mina tankar i ämnet, 
äfvensom de skäl hvarpå dessa grunda sig. För att emeller
tid än ytterligare koncentrera framställningen, hvilken troli
gen ändock, oaktadt allt mitt bemödande att vara kort, torde 
komma att växa ut till en temligen ansenlig längd, skall jag 
nu äfven förbigå alla biomständigheterna i detta afseende, 
såsom t. ex. de olika slagen af statslån, deras relativa för
delar o. s. v., hvilket allt utan tvifvel är ganska vigtigt och 
förtjenar att noga öfvervägas, men som jag för ögonblicket 
låter bortfalla, för att uteslutande fästa mig vid det, som ut
gör den finansiela Imfvudsaken.

Denna tror jag temligen klart och fullständigt kunna 
uppställas under formen af tvenne frågor, nemligen:

l:o Bör man, för tillvägabringande af de förnämsta jern
vägarna i landet eller de s. k. stambanorna, ingå på statslåns- 
systemet? och
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2:o Har Sverige tillräckligt stora tiïlgâiigar, för att, utan 
våda för sina finanser, kunna under en tidrymd af 12 eller 
15 år ikläda sig en statsskuld till det betydliga belopp, som 
nu blifvit ifrågasatt, eller till mer än 100 millioner riksdaler 
riksmynt? — I dessa frågor ligger, efter mitt förmenande, hela 
hufvudfrågan sammanfattad, och jag går nu att härpå af- 
gifva de svar, som enligt mitt omdöme af omständigheterna 
förestafvas.

Hvad således först vidkommer spörj smålet, huruvida det 
kan anses rätt och tillbörligt att ådraga landet en stor stats
skuld för att åstadkomma jernvägar, så är det tydligt, att 
svaret härpå beror på den föreställning, man gör sig angå
ende vissa dithörande omständigheter, såsom t. ex.:

om jernvägarnas nytta i sjelfva verket är så utomordent
ligt stor, att den rättfärdigar en sådan åtgärd;

om det är lämpligt eller behöfligt, att staten direkte in
griper i denna angelägenhet; och

om den tjenligaste form, hvarunder staten kan medverka 
i detta hänseende, består uti ett omedelbart utförande af vissa 
hufvudvägar för egen räkning medelst upplånta kapitaler, eller 
uti någon annan medverkan för detta ändamål.

I afseende på nyttan af jernvägar för ett land i allmän
het, tror jag mig kunna antaga, att meningarna derom nu
mera äro temligen enhälliga.

Röster hafva visserligen låtit höra sig, synnerligen förr, 
hvilka påstått, att hvarken jernvägar eller andra den nyare 
tidens inrättningar, hvilka afse att underlätta menniskans ma- 
teriela bestyr, bidragit till folkens sanna välfärd eller till den 
högre odlingens framsteg; men dessa röster hafva småningom 
tystnat, och få eller ingen torde finnas här närvarande, som 
ej erkänner, att mensklig odling i allmänhet följer spåret af 
materiel förkofran och att, då jernvägar otvifvelaktigt utgöra 
ett af nutidens mäktigaste medel till framsteg i detta hänse
ende, de äfven för oss måste betraktas såsom en sak af yt
tersta vigt, hvilken kraftigt skall bidraga till utveckling af 
landets tillgångar i alla riktningar.
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Huruvida staten för tillvägabringandet af jernbanor i 
ett land béhöfccr eller bör medverka och göra någon upp-, 
offring, anser jag vara en fråga, som måste bedömas med 
hänseende till hvarje lands särskilda förhållanden. Såsom 
kändt är, finnas flera länder, der jernvägar uppkommit blott 
och bart såsom en finansiel spekulation, utan något biträde 
af staten, och erfarenheten har således ådagalagt, att på dessa 
ställen något ingripande härvid från statens sida icke varit 
nödvändigt, om också af andra skäl sådant möjligen kunnat 
vara nyttigt. Men befinner sig Sverige i så beskaffade för
hållanden? Enligt min tanke, visserligen icke. Omständig
heterna och den ekonomiska ställningen äro här så väsendt- 
ligen olika mot hvad de äro i dessa länder, att man omöjli
gen lärer kunna hoppas, att ännu på en längre tid, annor
lunda än undantagsvis, någon större jernvägsanläggning skulle 
kunna uppstå, blott såsom ett enskildt företag, beräknadt på 
vinst, och man nödgas således erkänna, att såvida man ön
skar sjelfva saken, måste man äfven förutsätta en kraftig 
medverkan af staten på ett eller annat sätt, såsom ett ound
gängligt vilkor. Den orsak, som här förefinnes, hvarför enskilda 
jernvägar ej för närvarande kunna uppkomma utan en sådan 
medverkan, eller att trafiken ännu är alltför ringa för att lemna 
ett nöjaktigt finansielt resultat, har man ofta velat åberopa 
såsom skäl mot all jernvägsanläggning och mot statens del
tagande i dylika arbeten; men mig vill det synas, som skulle 
denna omständighet, hvilken till en viss grad icke kan be
stridas, just böra påminna oss om, huru nödigt det är att 
allvarligt tänka på några genomgripande förbättringar i vårt 
kommunikationsväsende. Ingen makar, att ju icke stora krafter 
och rika tillgångar ligga slumrande i landets sköte, men de 
långa afstånden och de bristande kommunikationsanstalterna 
utgöra ofta ett oöfverstigligt hinder för deras tillgodogörande. 
Jag tror derför, att när man vill räcka en hjelpsam hand 
åt våra näringar och utveckla våra hjelpkällor, så är det åt 
detta håll, som man företrädesvis bör rikta sin uppmärksam
het, och att af detta skäl staten icke kan på något verksam- 
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mare, lämpligare, rättvisare och mera storartadt sätt befor
dra landets förkofran i nästan alla riktningar, än genom ett 
kraftfullt uppträdande för att åstadkomma jernvägar.

Hvad formen för denna statens medverkan beträffar, så 
finnes det åtskilliga alternativer att välja emellan. En utväg, 
som ofta begagnas, är den, att staten ikläder sig garanti för 
en viss ränta under en viss tid, och under den trygghet för 
ekonomisk förlust, som härigenom vinnes, åt enskilta bolag 
öfverlemnar att bygga, underhålla och förvalta jernvägarna. 
En annan utväg är, att genom något bestämdt tillskott, eller 
genom lån på förmånliga vilkor, eller genom begge dessa me
del tillsammans, underlätta utförandet, men för öfrigt, liksom 
i förra fallet, öfverlåta åt den enskilda spekulationen att be
sörja jernvägarnas uppkomst och vidmakthållande. Och slut
ligen kan staten sjelf öfvertaga bestyret både med jernvä
garnas byggande och förvaltande. Mycket har blifvit tvistadt 
och mycket kan sägas om företrädet af den ena eller andra 
bland dessa metoder. För min del, är jag af den mening, 
att någon bestämd regel i detta afseende icke kan uppställas, 
utan att det måste bero på de respektive ländernas olika för
hållanden och på omständigheterna i hvarje särskildt fall, 
hvilketdera sättet som med största fördel kan begagnas. Hos 
oss är denna fråga till sin princip redan afgjord genom begge 
statsmakternas härom fattade beslut vid sistlidne riksdag, och 
jag är fullkomligen öfvertygad om, att det system, som då 
antogs, eller att stambanorna skola genom staten omedelbart 
utföras, närmast öfverensstämmer med våra behof och våra 
fördelar. Ty, utan att nu taga i betraktande alla de svårig
heter och obehag, både i ekonomiskt och politiskt hänseende, 
som otvifvelaktigt skulle blifva en följd af statens inbland
ning i de enskilda jernvägsbolagens affärsförhållanden, helst 
här, der dessa bolag nödvändigt måste komma att till stör
sta delen bestå af utländingar, bör man noga besinna, att 
i ett land som Sverige, der sjelfva hufvudsyftet med jern- 
vägars anläggning är att på de långa afstånden bereda ett 
transportmedel till billigt pris, och der således det är af 
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yttersta vigt, att tariffen sättes så lågt som möjligt, men der 
ingen konkurrens skulle komma att motväga det enskilda in
tresset; der måste det också vara mer än på andra ställen 
nödigt och maktpåliggande, att staten i detta afseende har 
fria händer, och uteslutande eger att derom bestämma.

En aktad reservant mot Utskottets betänkande har, i af- 
sigt att nedsätta värdet af statsbanesystemet, såsom gällande 
regel framhållit den satsen, att statsbanorna, med hänseende 
till förvaltningskostnaden, skulle vara underlägsna de banor, 
som administrerades af enskilda bolag. Han åberopar i detta 
afseende exempel från Frankrike och Belgien, som utvisa, att 
för det senare landets statsbanor åtgår såsom driftkostnad en 
större andel af bruttoinkomsten än för de enskilda banorna i 
Frankrike. Men förmodligen för att undvika en alltför tröt
tande vidlyftighet, har han fallit in i det motsatta felet och gjort 
sin framställning så sammandragen, att den blifvit ofullstän
dig och missledande. Den värde reservanten har neinligen 
endast gjort en jemförelse mellan den procent af brutto
inkomsten, som i de begge länderna utgår såsom förvaltnings
kostnad, och då denna procent är större för statsbanorna i 
Belgien än för de enskilda banorna i Frankrike, så drager 
han deraf den slutsatsen, att administrationen på det förra 
stället är kostsammare än på det senare, och att orsaken här
till ligger i de Belgiska banornas egenskap af statsbanor. 
Härvid äro likväl att märka åtskilliga omständigheter af vigt, 
bland hvilka jag i främsta rummet vill fästa uppmärksamhe
ten på en. Denna består deruti, att det alldeles icke går an 
att jemföra procentförhållandet mellan omkostnaderna och 
bruttoinkomsterna på olika ställen, såsom bevis på de respek
tive administrationernas ändamålsenlighet, utan att på samma 
gång taga i betraktande, huruvida bruttoinkomsten på begge 
ställena är lika; ty det måste vara uppenbart, att om brutto
inkomsten af en jernväg är t. ex. endast hälften eller fjerde- 
delen så stor som bruttoinkomsten af en annan jernväg, så 
måste förvaltningskostnaden för den förra — äfven om för
valtningen vore aldrig så sparsam och ändamålsenlig — komma 
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att stå i ett sämre procentförhållande till den mindre brutto
summan, än på senare stället till den större. Och efterser 
man, huru härmed förhåller sig i de begge omförmälda län
derna, så befinnes det, att bruttoinkomsten af jernvägarna i 
Frankrike är omkring femtio procent större än i Belgien. 
Såsom kändt är, brukar man mäta jernvägstrafiken på det 
sätt, att man efterser, huru stor inkomst som faller per dag 
på en viss väglängd, t. ex. en kilometer, och denna summa 
kallas i jernvägsstatistiken »recette par jour-ltilomctre». Nå
väl! om man nu jemför de Franska och Belgiska jernvägarna 
under det enda förhållande, då en sådan jemförelse bevisar 
någonting med hänsigt till administrationens dyrhet, nemligen 
då recetten »par jour-kilomètre» för båda varit lika, så ut
faller resultatet helt annorlunda, eller rättare sagdt alldeles 
omvändt emot hvad den värde reservanten anfört. Jag ber 
att få styrka detta med några uppgifter, som äro fullt till
förlitliga, ty de äro tagna ur officiela handlingar. Jernvä- 
garna i Frankrike inbringade år 1841 alldeles samma brutto
inkomst »par jour-kilometre», som jernvägarna i Belgien 1847, 
nemligen på begge ställena 71 francs; men omkostnaderna 
uppgingo vid dessa tillfällen, enligt samma beräkningsgrund, 
i Frankrike till 47 francs och i Belgien till 45 francs: såle
des på förra stället till 66 procent af recetten, men på det 
senare till blott 63 procent. På samma sätt öfverensstämmer 
1843 års bruttoinkomst i Frankrike med 1852 års i Belgien, 
utgörande begge 77 francs »par jour-kilomètre». Omkostna
derna voro emellertid i Belgien endast 39 francs, då de i 
Frankrike uppgingo till 42 francs, d. v. s. de utgjorde i Bel
gien närmast. 50 procent, men i Frankrike nära 55 procent 
af inkomsten. Ännu ett exempel: 1848 uppgick bruttoinkom
sten i Frankrike till 85 francs »par jour-kilomètre» och 1853 
i Belgien till 84 francs — således på begge ställena i det 
allra närmaste lika; men de respektive utgiftssummorna voro 
48 och 44 francs, d. v. s. 57 procent i Frankrike, men en
dast 50 procent i Belgien. Af allt detta synes således klart, 
att om någon slutsats häraf skall dragas till bevis för det 
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ena eller aiidra bansystemets företräde i afseende å admini
strationskostnaden, sä utfaller denna icke, såsom den värde 
reservanten förmenat, till fördel för de enskilda banorna, utan 
for statsbanorna; och detta, oaktadt i den uppstälda jemfö- 
relsen för de Belgiska banorna ingår en ganska missgynnan
de omständighet — hvarpå jag nu särskildt ber att få fästa 
uppmärksamheten — nemligen: att, för vinnande af liklid i 
det väsendtliga eller i bruttoinkomsterna, jag vid alla exem
plen varit nödsakad upptaga omkostnaderna för de Belgiska 
banorna under en senare och således äfven en dyrare tid än 
den, hvarunder motsvarande omkostnadsstat i Frankrike blif- 
vit beräknad. Det må alltså förlåtas mig, om jag alldeles 
icke kan medgifva, att i afseende å förvaltningskostnaden nå
gon bevisning ar forebragt, som utmärker de enskilda ba
nornas företräde framför statsbanorna, utan vill det tvärtom 
synas, som skulle dessa senare vara med större ordning och 
sparsamhet administrerade än de förra.

Hvad åter beträffar anläggningskostnaden, så kan jag vis
serligen icke, såsom en allmän grundsats i fråga om industri- 
ela företag, förneka den satsens riktighet, att hvad som kom
mer under inflytandet af det enskilda intresset vanligen skötes 
med större omtanke och hushållning än det, som ex officio 
utföres för statens räkning. Men äfven i detta afseende hän
der det likväl, att omständigheterna någon gång kunna göra 
ett undantag från den allmänna regeln förmånligt. Och så 
vidt vi härom kunna rådfråga vår egen erfarenhet, talar 
denna, utan all tveksamhet, till fördel för statsbanesystemet. 
Ty jag • frågar hvar och en, som eger någon kännedom om 
utförandet af de tvenne stora jernvägsföretag, hvilka här be- 
drifvits: det ena genom statens omedelbara försorg, och det 
andra genom ett enskildt bolag — till största delen utländskt, 
såsom här alltid måste blifva fallet — om produkten af den 
nedlagda kostnaden varit större vid det enskilda arbetet än 
vid det allmänna. Det är ingalunda min mening att nu vilja 
yttra något klander mot detta bolag, men hela verlden kän
ner, och det kan dessutom med siffror lätt visas, att hushåll
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ningen derstädes varit sådan, och att förhållandet mellan af- 
bränningarna och den verkliga valutan i utfördt arbete jernte 
materiel är till den grad missgynnande, att — alla andra 
obehagligheter att förtiga — detta exempel hos oss svårligen 
torde kunna åberopas såsom manande till efterföljd. Och 
dessutom är det ganska lätt begripligt, att i afseende å kost
naderna, vare sig att man tager i betraktande endast anlägg
ningen eller den framtida förvaltningen, någon besparing för 
staten icke gerna kan uppkomma genom öfverlemnandet till 
enskilda, enär detta förutsätter, att de enskilda bolagen skulle 
illa förstå sin egen fördel. Ty dessa måste naturligtvis, un
der en eller annan form, alltid betinga sig sådana tillskott 
och förmåner, att företaget icke blott lemnar en skälig ränta 
för det nedlagda kapitalet, utan ock derutöfver någon vinst, 
som staten icke behöfver afse annorlunda än indirekte eller 
i det allmänna gagnet.

Den förut omnämnda reservanten har äfven anfört, att 
på senare tider en tendens skulle hafva visat sig i andra län
der till frångående af statsbanesystemet, och han har såsom 
bevis derpå åberopat, dels att Österrike afhändt sig sina 
stambanor, dels att någonting dylikt blifvit allvarsamt ifråga
satt i Belgien. Hvad nu först beträffar den Österrikiska för
säljningen af statsbanorna, så tror jag ingalunda, att den
samma kan anföras såsom bevis på någon benägenhet att 
frångå detta system, eller att den hade sin grund i öfverty- 
gelsen om nyttan af en sådan åtgärd, utan den bör enligt 
min tanke betraktas blott såsom en finansiel nödfallsutväg, 
framtvingad af omständigheterna; och jag stödjer denna åsigt 
derpå, att de omförmälda jernbanorna i Österrike bära sig 
ganska väl. Dessa banors nominela aktievärde utgör 500 
floriner conv. mynt; det inbetalda kapitalet uppgår till 525 
floriner, och kursen på aktierna står nu till något mer än 
740 floriner. Det visar sig alltså, att en stegring i värdet 
egt rum af nära 50 procent, och att företaget äfven i finan- 
sielt hänseende således varit ganska lyckadt. Den vigtigaste 
af Österrikes j em vägar, Kejsar Ferdinands nordbana, har en 
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sä liflig trafik, att den sista vinstutdelningen derstädes upp
gick till IG procent, och kapitalvärdet af aktierna har stigit 
från 1,000 till 2,245 floriner.

Vidkommande åter afyttringen af statsbanorna i Belgien, 
så är det visserligen sant, att fråga härom blifvit väckt, men 
den värde reservanten vet säkert ganska väl, att detta många 
gånger förut, eller nästan beständigt, yrkats af oppositionen 
der i landet, och således icke är någonting nytt, som kan 
anses bevisa en på senare tiders erfarenhet grundad miss
belåtenhet med statsbanesystemet. Tvärtom har just på de 
senaste åren de Belgiska statsbanorna begynt lemna, äfven i 
finansielt hänseende, ett ganska vackert resultat, fastän af- 
gifterna derstädes, för att gagnet må vara så mycket större 
— ty så kan en stat, men icke ett enskildt bolag handla — 
blifvit bestämda vida lägre än på de flesta andra ställen. Se 
här en öfversigt af förhållandet, enligt den officiela berättel
sen för jernvägsförvaltningen under år 1854. Kostnaden för 
statsbanorna, deruti inberäknade materielcn och alla öfriga 
utgifter, uppgår tillsammans till 178 millioner francs d. v. s. 
omkring 133 millioner riksdaler Svenskt riksmynt, och såle
des till betydligt mer, än hvad som här blifvit ifrågasatt att 
användas till jernvägsbyggnader, ehuru längden af de Belgi
ska banorna ej uppgår till ens hälften af hvad de svenska 
skulle komma att utgöra, hvilket visar, huru mycket gynn
sammare lokala och öfriga omständigheter i detta afseende 
äro i Sverige. Ända intill 1850 har inkomsten af de Belgi
ska statsbanorna icke förmått betäcka alla omkostnaderna 
jemte ränta och amortissement å kapitalet, men på de sista 
åren har förhållandet ändrat sig så att, sedan allt dettablif- 
vit afrälcnadt, hafva jernvägarna ännu ytterligare lemnat ett 
öfverskott eller en ren vinst, uppgående år 1852 till 1,158,000 
francs, 1853 till 2,980,000 och 1854 till 4,600,000 francs. 
Jag kan icke bestämdt uppgifva, när alla jernvägslånen i Bel
gien blifva amorterade, emedan de upptagits på olika tider, 
men då amorteringsprocenten är ganska stor, nemligen 2 pro
cent årligen, måste jag antaga, att detta inom en föga af- 
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lägsen tidrymd inträffar, och då komina dessa jernvägar 
— äfven om endast den Mivarande trafiken tages till grund 
för beräkningen — att lemna staten en behållen inkomst af 
mer än 13 millioner francs årligen.

Af allt detta vill det således synas mig vara klart, att 
man åtminstone icke af de anförda exemplen kan eller bör 
draga någon slutsats emot lämpligheten af ett statsbanesystem 
i allmänhet; och hvad Sverige särskildt vidkommer, tror jag 
dessutom, såsom redan förut blifvit yttradt, att med afseende 
på våra förhållanden detta system för oss nästan sagdt kan 
anses vara en nödvändighet. Beträffande anordningen af 
sjelfva förvaltningen eller möjligheten att praktiskt utföra den
samma, så bör dervid icke heller någon afskräckande svårighet 
möta. Den fördelar sig naturligtvis efter de olika linierna och 
distrikterna, och sedan en dylik organisation en gång blifvit 
behörigen inrättad, kan den ganska väl med ordning och 
drift vidmakthållas. Vi hafva dessutom redan här i landet 
exempel på en statsinrättning, som i många afseenden kan 
jemföras med den ifrågavarande, nemligen Telegrafverket, och 
jag tror icke, att Svenska allmänheten haft något skäl till 
missbelåtenhet med det sätt, hvarpå denna inrättning blifvit 
utförd och fortfarande förvaltas. Tvärtom är det ganska 
säkert, att den förmån, vi nu åtnjuta, att till billigare pris, 
än mig veterligen i något annat land, kunna begagna denna 
vackra och nyttiga anstalt, härleder sig derifrån, att densamma 
icke blifvit öfverlemnad till den enskilda spekulationen, utan 
blifvit tillvägabragt genom staten, som icke behöfver i främsta 
rummet tänka på sin egen vinning, utan från en högre syn
punkt kan taga hänsyn till det allmännas gagn såsom hufvud- 
ändamålet.

Jag har derför kommit till följande slutsatser: att jern
vägar, i anseende till deras stora nytta och nödvändighet för 
utvecklingen af våra hjelpkällor, böra här i landet byggas; 
att staten dervid kraftigt måste medverka; och att den lämp
ligaste formen för en sådan medverkan är, att staten omedel
bart öfvertager hufvudbanornas utförande och förvaltning.
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Men om nu detta anses vara riktigt, livilken utväg bör 
då begagnas för verkställandet? Skall det ske genom statslån, 
och i hvad utsträckning? Det är nödigt att härvid göra sig 
reda för de alternativer, som finnas att välja på. Dessa äro 
i sjelfva verket icke mer än tre. Det första sättet att utföra 
ett större företag är att successivt verkställa arbetet i den 
mån tillgångar dertill uppkomma. Detta är utan tvifvel den 
enklaste och naturligaste utvägen, som ock i äldsta tider vid 
dylika tillfällen nästan uteslutande användes. Men det är 
klart, att om ett stort företag på det sättet utföres, så måste' 
det komma att gå långsamt, och derigenom, förutom tids
förlusten, en betydlig misshushållning föranledas, ty det är 
omöjligt att med största framgång och besparing utföra ett 
arbete, såvida det ej bedrifves med tillbörlig fart. För att 
undgå denna olägenhet påfann man den andra utvägen, som 
består deruti, att det behöfliga förlaget eller kapitalet först 
samlas, och att, sedan detta skett, arbetet med kraft utföres. 
Äfven detta system, som skulle kunna kallas för Thesaurations- 
ellcr sliattkammar-systemet, har haft sin tid, och man vet, huru 
under vissa tidsåldrar det varit brukligt att hopsamla ofant
liga skatter, för att sedermera verkställa arbeten, hvilka ännu 
väcka efterverldens förundran, åtminstone för deras storhet. 
Men hvar och en finner också, huru bristfälligt detta sy
stem är, först och främst derigenom, att arbetet måste upp
skjutas, då nyttan under tiden går förlorad, och vidare genom 
kapitalernas dragande ur rörelsen, hvarför detsamma också 
numera, såsom föråldradt och otjenligt, blifvit allmänt öfver- 
gifvet.

Först småningom kom man till insigt om den jättekraft, 
som ligger i krediten, och sålunda slutligen också till använ
dande af det tredje bland de sätt, som jag haft äran antyda, 
eller 1er edit systemet, hvars idée är, att det kapital, som för 
något ändamål erfordras, såsom förskott upplånas, och att 
detta kapital sedan, sjelf får alstra den produkt, hvarmed 
detsamma skall ersättas. Vinsten af denna metod, ej blott i 
afseende på tids besparing, utan äfven i fråga om de positiva 
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resultaterna, är alldeles påtaglig, såvida den klokt användes, 
och man kan med trygghet säga, att största delen af de 
ofantliga arbeten och anstalter, hvilka på senare tider blifvit 
utförda, och hvaraf såväl vi som våra efterkommande njuta 
frukterna, aldrig skulle hafva kommit till stånd, utan med 
tillhjelp af den underbara kraft, som krediten förlänar. Efter 
samma grunder handlar också hvarje förståndig person i sin 
enskilda hushållning. Den som med fördel kan verkställa en 
odling, bryta en grufva, förädla en produkt, röja en väg till 
lands eller vatten, med ett ord, utföra ett företag, som direkte 
eller indirekte ersätter den derpå nedlagda kostnaden, drager 
icke i betänkande att dertill upplåna medlen, så framt han 
ej sjelf eger det nödiga kapitalet. Visserligen vore det allra 
förmånligast, om ingen upplåning behöfde förekomma, d. v. s. 
om arbetet erhölles till skänks eller de härtill erforderliga 
medlen redan funnes samlade, men då detta icke är händelsen, 
utan valet endast är mellan att öfvergifva hela företaget, 
eller att anskaffa det nödiga kapitalet, så anser jag för min 
del, att det senare alternativet bör föredragas.

I afseende på sättet att anskaffa behöfliga tillgångar, 
har staten egentligen blott tre utvägar att anlita, nemligen: 
l:o att afÿttra de fastigheter eller andra värden, som den 
eger; 2:o att under en eller annan form öka beskattningen; 
och 3:o att upptaga lån.

Den första af dessa utvägar, eller att staten skulle af- 
hända sig nu befintlig egendom, lärer väl icke, i anseende 
till de förluster och praktiska svårigheter, som denned vore 
förenade, åtminstone för närvarande kunna ifrågasättas, så 
mycket mindre som användningen deraf i alla fall skulle blifva 
ganska inskränkt och otillräcklig.

Det andra af de uppgifna sätten, eller att pålägga ökade 
skatter, skulle efter min tanke icke allenast medföra kännbar 
olägenhet och skada för våra näringar, utan ock innebära en 
stor obillighet mot den närvarande generationen, ty vinsten 
af de stora arbeten, som nu äro i fråga att utföras, skall 
icke blott komma den närvarande tiden, utan kanske ännu 
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mer framtiden till godo, då alla de nya förhållanden och alla 
de fördelar, som deraf uppstå, hunnit behörigen utveckla sig.

Jag anser derfor, att det tredje af de angifna sätten 
för anskaffande af medel till jernvägsbyggnaderna, eller läne- 
utvägen, är det enda, som med rättvisa och klokhet är för
enligt, och som således bör väljas, ehuru jag icke vill bestrida, 
att dermed äfveu, enligt för handen varande omständigheter, 
kan kombineras utvägen att använda de tillgångar, som fin
nas eller kunna uppkomma, och som utan afsaknad för an
dra ändamål kunna undvaras.

Men om det nu också medgifves, att lån bör upptagas; 
kan det vara rådligt att utsträcka upplåningen så långt, som 
här blifvit ifrågasatt? Står ej det föreslagna beloppet i ett 
oformligt förhållande till våra tillgångar och hjelpkällor?

Detta är, mina Herrar! den andra af de uppstälda huf- 
vudfrågorna, och vi äro härmed också komma till sjelfva hjertat 
af ämnet. Ty det är här, som de stora allvarliga farhågorna 
börja uppstå, äfven hos många, som eljest med värma om
fatta denna angelägenhet. Och ingenting är mera naturligt 
och behörigt än detta. Det vore i sjelfva verket en klander
värd lättsinnighet att kasta sig in i ett sådant företag, utan - 
att noggrant pröfva alla hit hörande omständigheter. Hvar 
och en, som deltager i beslutet härom,'har en dylik förplig- 
telse, och jag erkänner i främsta rummet min egen i detta 
afseende. Stunden är kommen, då det är min skyldighet att 
framställa mina åsigter, och att utveckla de skäl, på hvilka 
dessa äro grundade. Jag skall också nu efter bästa förmåga 
söka uppfylla denna förbindelse,’ utbedjande mig på samma 
gång öfverseende, både för den vidlyftighet och för den ofull
ständighet, som dervid kan uppstå

Min mening är i korthet den, ätt den nu ifrågastälda 
skuldsättningen, vare sig för den närmaste statsreglerings- 
perioden, eller i sin helhet, icke i någon mån öfverstiger, 
hvad som, under iakttagande af nödig försigtighet, må anses 
vara tillrådligt, såväl i afseende å statsverkets förmåga att 
bära den ökade utgiften af ränte- och kapitalafbetalningar. 
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som mecl hänsigt till landets tillgångar och hjelpkällor i all
mänhet.

För att kunna härom bilda sig ett klart begrepp, är det 
nödigt att först taga i betraktande den totalsumma, som 
skulle upplånas, och dermed anställa åtskilliga jemförelser. 
Man har sagt, att om ett så stort belopp, som det för ut
förande af alla de föreslagna stambanorna erforderliga, upp
lånades, skulle Sverige, ifrån att vara ett skuldfritt land, 
blifva ett af de mest skuldbelastade i Europa. Detta är lik
väl icke öfverensstämmande med verkliga förhållandet, såsom 
jag nu skall hafva äran med säkra siffror ådagalägga. Den 
summa, som behöfver upplånas för att fullborda det så kallade 
stambanesystemet, uppgår till omkring 110 millioner rdr riks- 
mynt, och det blir således denna siffra, som skall läggas till 
grund för jemförelserna. Bland dessa jemförelser, är det 
egentligen tre, som, för att kunna rätt bedöma den relativa 
tyngden af olika länders statsskuld, otvifvelaktigt aro fram
för alla andra förtjenta af uppmärksamhet, nemligen stats
skuldens förhållande till folkmängden, till statsutgifterna och 
till produktionen, representerad genom exporten, hvilken, då 
sjelfva produktionen svårligen kan med någon säkerhet beräk
nas, i allmänhet anses vara den tillförlitligaste exponenten af 
densamma. Jag har i dessa afseenden gjort utdrag ur de 
senaste uppgifterna i l’Annuaire de 1’Économie-Politique för 
1856, och häraf framgår, att när man jemför Englands, Frank
rikes, Spaniens, Österrikes, Rysslands, Hollands, Preussens, 
Belgiens, Sardiniens, Bayerns, Danmarks och Sveriges stats
skuld (den senare anslagen till 110 millioner riksdaler) med 
folkmängden i de respektive länderna, så blir förhållandet i 
runda tal följande:

I Holland, med 3,4 millioner innebyggare och en stats
skuld af 1,788 millioner rdr, utgör beloppet häraf, fördeladt 
på folknummern, 526 rdr på hvarje person.
I England med 27,6 mill, inneb. och 14,400 mill, statsskuld 521 rdr per person.
I Spanien » 14,2 d:o 3,000 d:o 211 d:o
I Frankrike » 35,7 d:o 6,000 d:o 170 d:o
I Danmark » 2,3 d:o . 250 d:o 110 d:o
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I Belgien med 4,5 mill, inneb. och 486 mill, statsskuld 108 rdr per per
I Sardinien » 5 d:o 462 d:o 92 d:o
I Österrike » 39,4 d:o 3,000 d:o 71 d:o
I Bayern » 4,6 d:o 294 d:o 64 d:o
I Ryssland » 65,2 d:o 3,000 d:o 46 d:o
I Preussen » 17 d:o 640 d:o 35 d:o
I Sverige » 3,6 d:o 110 d:o 30 d:o

Häraf synes således, att, långt ifrån att Sverige, såsom 
man påstått, skulle blifva mer än andra länder skuldbelastadt, 
tvärtom vår statsskuld, i förhållande till folkmängden, skulle 
blifva mindre än i något annat af alla här uppräknade länder.

Om deremot statsskuldsumman jemföres med statsutgif
terna, och dessa i Sverige, vid den tid då statsskulden skulle 
uppgå till 110 millioner rdr, antagas utgöra, ej blott de i nuva
rande statsreglering förekommande utgifterna samt de utgifter, 
som bestridas af allmänna bevillningen, utan ock ränta och 
amortissement å den nya statsskulden, eller tillsammans om
kring 34 millioner rdr, så blir förhållandet mellan statsskul
den och statens utgifter sådant, att i Holland statsskulden 
uppgår till 16 gånger budgetens belopp, i England till 14 
gånger, i Spanien till 7, i Österrike till 6i, i Danmark till 5i, i 
Frankrike, Belgien och Sardinien till 5, i Bayern till 4^, i 
Ryssland till 4, i Preussen till 2^, och i Sverige till föga mer 
än 3 gånger beloppet af statsutgifterna.

Äfven i detta hänseende visar sig således, att Sverige icke 
skulle blifva, såsom påstods, mer än andra länder betungadt, 
utan tvärtom att, med undantag endast af Preussen, icke något 
af alla här omförmälda länder kan uppvisa ett förhållande, 
så gynnsamt som det, hvilket skulle uppkomma hos oss.

Vill man slutligen äfven jemföra statsskuldsumman med 
produktionen, eller då denna, såsom nyss nämndes, svårligen 
kan direkt beräknas, med exporten, så visar sig det resultat, 
att då statsskulden i England uppgår till 8 gånger export
värdet, i Frankrike till 5|, i Spanien till 27, i Ryssland till 
7, i Holland till 4i, o. s. v., så skulle den i Sverige komma 
att uppgå till blott 1J, om 1855 års export tages till jem- 
förelse, men om denna måhända anses utgöra ett undantags-
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förhållande och man återgår till 1854, likväl endast till af 
exportens värde. Man ser således, att, äfven i förhållande till 
produktionen eller hvad som kan antagas deraf vara en ex
ponent, nemligen exporten, den föreslagna statsskulden i Sverige 
skulle komma att intaga en långt förmånligare proportion än 
i de nyss uppräknade länderna, der likväl industri och han
del uppnått en så hög grad af utveckling.

Jag får likväl förklara, att dessa nu anförda uppgifter 
rörande förhållandet med statsskulden i de flesta Europeiska 
länder, betraktad ur olika synpunkter, icke blifvit meddelade, 
såsom något egentligt bevis för lämpligheten af den föreslagna 
åtgärden, att till utförande af våra stambanor upptaga stats
lån till belopp af något mer än 100 millioner rdr, utan der- 
för att jag trott dem kunna vara till någon nytta, såsom upp
lysning i ämnet, och för att vederlägga det oriktiga påståen
det, att vi derigenom skulle belastas med en skuldsumma, som 
enligt våra förhållanden vore mer än vanligt tryckande.

Men det är för öfrigt icke, i främsta rummet, kapital
beloppet af statsskulden, utan det årliga bidraget till dess 
förräntande och amortering, som behöfver tagas i betraktande. 
Detta årliga bidrag, hvilket i samma mån, som skuldsumman 
växer, måste ökas, skulle vid tidpunkten af de föreslagna 
stambanornas fullbordan utgöra omkring 6 millioner rdr; och 
då under den närmaste statsregleringsperioden ett belopp af 

million är upptaget såsom ränta och amortering för jern- 
vägslånet, skulle alltså skillnaden, eller 4i millioner, vara det, 
som vidare erfordrades. Om denna summa fördelas på fyra 
statsregleringsperioder, visar sig följaktligen, att en successiv 
tillökning af IJ-dels million i statsutgifterna vid hvar och en af 
dessa statsregleringar, eller under de hithörande åren tillsam
mans omkring 4i millioner, är hvad som kunde behöfva af 
staten för jernvägsbyggnadernas utförande tillskjutas, under 
den ogynnsamma förutsättning att icke något öfverskott under 
hela denna tid skulle af jernvägstrafiken uppkomma. Skulle 
åter, såsom väl bör förmodas, något tillskott från jernvägarna

15
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sjelfva komma att lemnas, så minskas naturligtvis i samma 
mån statsverkets utgifter till räntor och amortering.

Men nu frågar man, om icke denna uppoffring är för 
stor, och huru en sådan tillökning i statsutgifter skall kunna 
anskaffas. Jag svarar härpå, att efter min öfvertygelse den 
ifrågavarande uppoffringen visst icke är för stor, och. jag vågar 
till och med yttra den förhoppningen, att någon särskild upp
offring eller ansträngning för detta ändamål alldeles icke skall 
behöfva ifrågakomma. Såsom skäl för en sådan öfvertygelse 
och förhoppning; ber jag att i främsta rummet få åberopa 
den föregående tidens erfarenhet, hvilken i dylika afseenden 
väl alltid torde vara den säkraste ledaren.

Efterser man nu, huru det förhåller sig med statsinkom
sterna under de sist förflutna trettio åren, så kommer man till 
det i sanning glädjande resultat, att under femårsperioden: 
Mellan  1830—1834 tillökningen utgjorde 2,610,000 rdr rmt.

» ...... 1835—1839 d:o 2,455,000 «
» ...... 1840—1844 d:o 228,000 »
» ...... 1845—1849 d:o 1,963,000 »
» ...... 1850—1854 d:o 4,380,000 »

samt under
åren....... 1855—1856 d:o 4,700,000 »

Under de senaste 12 åren, eller under en lika lång tid, f
efter slutet af den i K. M:ts proposition upptagna statsregle- 
ringsperioden beräknas åtgå till jernvägsarbetenas utförande, 
hafva statsinkomsterna således stigit med den högst betydliga 
summan af mer än 11 millioner rdr rmt; och det synes mig då 
icke innebära någonting öfvermåttan sangviniskt, om man tror, 
att under de kommande 12 åren, hvarom fråga är, äfven en 
summa af 41 millioner rdr utan folkets betungande med nya 
eller ökade skatter skulle kunna användas till genomförande 
af ett så stort och utomordentligt vigtigt nationelt företag, 
som att förskaffa landet, ett lämpligt system af jernbanor, 
hvilka i alla tider förblifva en dyrbar statens egendom.

Men måhända anser man, att denna bevisning för sanno
likheten deraf, att statens inkomster af sig sjelfva skola växa så
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mycket, att de lemna tillgäng till jernvägslånens förräntande 
och amortering, är alltför general. Till förekommande af 
denna invändning, skall jag då söka att från andra synpunk
ter utreda frågan och visa, att äfven på denna väg man kom
mer till samma resultat. Jag skall nemligen, med eder tillå
telse, mine Herrar, nu företaga mig en specielare undersök
ning af de förhållanden, hvarpå statsinkomsterna bero, ty det 
får aldrig släppas ur sigte, att statens enda rätta skattkam
mare är landets välstånd. På mångahanda sätt och under 
många former kan staten upptaga de medel, den för sina 
ändamål behöfver, men under ingen form kan en beskattning 
i längden uthärdas, som sträcker sig längre än till den andel 
af konsumtionen, som härtill kan afstås, ty eljest skulle repro
duktionen och dermed äfven den allmänna välmågan i landet 
angripas i sjelfva sin rot.

Näringarnas fÖrkofran är källan till statsinkomsternas 
tillväxt, och utsigterna till ökad statsinkomst äro således de
samma, som utsigterna till framsteg för näringarna, så att i 
samma mån dessa senare utvecklas, kan man äfven påräkna 
tillökning i statsinkomsterna. Men härvid bör dessutom väl 
bemärkas den vigtiga omständigheten, att när ett lands total
inkomst stiger, så blifver den beskattning, som härför utgår 
— äfven om denna skulle stiga i samma förhållande som in
komsten, hvilket emellertid sällan inträffar — långt mindre 
kännbar, än den lägre beskattningen i bredd med den lägre in
komsten. Ett exempel skall göra detta alldeles klart; ty ingen 
lärer väl neka, att den, som har en behållning af t. ex. 10,000 
rdr, lättare kommer ut med att deraf betala i skatter 5 pro
cent eller 500 rdr, än det för den, som har blott 5,000 rdr, 
låter sig göra att deraf afstå 5 procent, ehuru denna summa 
ej utgör mer än 250 rdr.

Men om nu så förhåller sig, hvilket torde vara obestrid
ligt, att utsigteïna till ökade inkomster för staten bero på 
utsigterna till näringarnas framsteg, så ligger det nära för 
handen att göra sig följande frågor:

hurudant är tillståndet med våra förnämsta näringar? och
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är detta tillstånd blott tillfälligt, eller är det följden af 
en fortgående naturlig utveckling?

Jag skall försöka att någorlunda fullständigt undersöka 
de förhållanden, som härmed ega gemenskap, och derigenom 
besvara dessa vigtiga frågor.

De materiela yrkena fördela sig på ett naturligt Sätt i 
tre hufvudgrupper, nemligen:

A) Urproduktion, eller frambringandet af naturalster;
B) Förädlingsindustri, eller åstadkommandet af konstfli

tens produkter; och
C) Handel och sjöfart.
Jag skall särskildt genomgå hvart och ett af dessa huf- 

vudmomenter och dervid framställa, ej blott de ifrågavarande 
näringarnas närvarande ställning, utan ock deras utveckling 
under sistförflutna • tiden.

Hvad då först beträffar den i främsta rummet uppstälda 
näringsgruppen, eller urproduktionen, så sönderfaller denna i 
flera underafdelningar, hvaraf de förnämsta torde vara: jord
bruk och ladugärdsskötsel, bergsbruk och skogshushållning.

Det är ganska beklagligt, att i afseende på jordbrukets 
och ladugårdsskötselns tillstånd inga fullständiga statistiska 
upplysningar finnas att tillgå, så att den absoluta produktio
nen derigenom kan med någon säkerhet beräknas, men an
gående dess relativa storlek är det likväl möjligt att bilda sig 
ett temligen klart begrepp, om man tager i betraktande dels 
den obestridligen betydligt ökade konsumtionen inom landet, 
dels förhållandet mellan exporten och importen af spanmål. 
Efter att under den föregående tiden hafva behöft i allmän
het införskrifva flera hundra tusen tunnor spanmål årligen, 
kunde Sverige under åren:

T:r ärligen.

1830—1834 i medeltal exportera ett öfverskott af GO,000
1835—1839 uppgick likväl åter den öfverskjutande

importen i medeltal till  100,000
1840—1844 utgjorde den öfverskjutande exporten i

medeltal . 116,000
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T:r årligen. 
1845—1849 öfverskjutande export  377,000 
1850—1854 ’ ‘ » »  208,000
1855 » » ........................ 1,739,000
och 1856, da skörden bief till största delen förstörd, 181,000.

Härvid märkes, att malen spanmål blifvit reducerad till 
omalen.

Det medgifves gerna, att den ovanliga spanmålsexporten 
under åren 1854 och 1855 bör betraktas såsom ett undan- 
tagsförhållande, ehuru detta egentligen kan sägas i afseende 
på priset, och ej så mycket i afseende å qvantiteten; men 
i alla fall torde af det förestående vara uppenbart, hvilken 
utomordentlig utveckling vårt landtbruk på senare tider vun
nit — något som för öfrigt är påfallande för hvar och en, 
som genomrest landet. Man skall måhända säga, att den nu 
omtalade spanmålsexporten är mer konstlad och tillfällig, än 
för framtiden påräknelig, till följd af en på boskapsskötselns 
bekostnad onaturligt uppdrifven spanmålsproduktion. Derpå 
kan svaras, att en så högt uppdrifven, under decennier fort
gående och stegrad spanmålsproduktion icke vore möjlig, om 
ej äfven boskapsskötseln i sin mån förkofrat sig, och detta af 
det enkla skäl, att största delen af Sveriges åkerjord är till 
sin alstringsfÖrmåga beroende af gödning. Och i samman
hang härmed finner man också, att införseln af dertill tje- 
nande ämnen varit i ett utomordentligt starkt tilltagande, 
under det att exporten af dylika, såsom t. ex. ben, hvilken 
förr var ganska betydlig, numera nästan upphört. Det bör 
likväl ingalunda förnekas, att boskapsskötselns framsteg ännu 
icke hållit jemna steg med åkerbrukets, ehuru jag ej heller 
delar den falska föreställning, att den ansenliga import af ladu
gård sprodukter, hvilken ännu eger rum, skulle bevisa, att lan
dets egna ladugårdar alldeles försummades; ty denna import 
bevisar fasthellre en ökad konsumtion, föranledd af ökade ut
vägar för mängden att förse sig med bättre födoämnen.

Vidkommande åter bergsbrukets ställning, ber jag att enligt 
ofiiciela uppgifter få upplysa, att jernhandteringcn, hvaraf nu
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för korthetens skuld endast anfores stångjernssmidet, har lem- 
nat det resultat, att tillverkningen af stângjern utgjorde i
runda tal:

År 1833  452,000 skeppund
« 1843  542.000
» 1853  718,000
»» 1855  795,000 »
» 1856  840,000

utvisande således på 23 år en tillökning af 88 procent.
Koppartillverkningen utgjorde : 

År 1833  5,519 skeppund

 

» 1843...................................... 6,969
» 1853......................................  11,581
» 1855  12,526 »
» 1856....................................... 13,402

och visar således på samma tid en tillökning af 143 procent. 
Beträffande skogsliusliâllningen^ùi'Q resultaterna följande: 
Exporten af de förnämsta trävaror utgjorde:

Plank och bräder Bjelkar
tolfter. stycken.

År 1834  331,000 125,000
» 1844  545,000 216,000
» 1854  1,196,000 675,000
» 1855 ..... . 1,753,000 545,000
» 1856 ’..................  1,816,000 625,000

hvilket således utvisar, att träexporten under denna tid blif- 
vit fcmdubblad.

Jag väntar här den invändningen, att den ofantliga ex
porten af trävaror, långt ifrån att utgöra någon grund för 
tillfredsställelse, endast är ett ondt, som inom en närmare 
eller fjermare framtid hotar oss med Islands eller Grönlands 
hemska öde. Ingen kan högre än jag värdera de bemödan
den, som göras för att införa en bättre ordnad skogshushåll
ning, och jag vill ej bortvända ögonen från faran för skogs- 
brist, derför att denna brist ansågs stå för dörren redan i 
Gustaf I:s dagar; men man bör ej heller förbise, att om också 
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i många trakter en öfverdrifven och på framtiden inkräktande 
skogsafverkning egt rum, så liafva deremot vidsträckta ursko
gar, som tillförene aldrig skattat under yxan, först i senare 
åren lemnat sina produkter till någonting nyttigare än för
ruttnelse; att återväxten under kultur är vida större än i det 
vilda tillståndet; och slutligen att, som ingen vårdar hvad som 
ej har något värde, en allmän skogshushållning, man må reglera 
och lagstifta huru som helst, icke gerna kan uppkomma, förr 
än skogens produkter blifvit föremål för en större och lönande 
handel.

Ur denna synpunkt hetraktadt, måste det ökade värde, som 
skogsprodukterna i senare tider erhållit, och som framkallat 
den tilltagande exporten, om också onekligen en fara för ögon
blicket dermed är förbunden, dock lyckligtvis äfven innefatta 
en omständighet, som för framtiden bör befrämja en rationel 
skogshushållning.

Då jag nu öfvergår till den andra hufvudgruppen af närin
gar, eller förädlingsindustrien, så möter oss äfven här samma 
tafla af ständigt tilltagande lif och verksamhet. Det skulle 
blifva alltför vidlyftigt, att härutinnan fullständigt redogöra 
för fortgången af hvarje särskild näringsgren, och jag måste 
derför åtnöja mig med en summarisk jemförelse mellan till
verkningsvärdet af de tio förnämsta fabriksnäringarnas pro
dukter vid början och slutet af perioden 1834—1856. Det 
befinnes då, att värdet af tillverkningarna, uttryckt i rdr b:ko, 
varit som följer:

1834. 1856.
vid bomulls- och linnefabrikerna  420,000 2,211,000

(tillverkningen således mellan fem-
och sex-dubblad)

vid klädesfabrikerna ..  3,557,000 7,13o,000
(tillverkningen således fördubblad)

vid sidenfabrikerna  499,000 1,049,000
(likaledes mer än fördubblad)

vid bomullsspinnerierna. ..................... 323.000 6,340,000
(tillverkningen tjugo-dubblad)
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1834. 185G.
vid sockerbruken......................................

(tillverkningen mellan fyra- och 
fem-dubblad)

1,879,(100 8,110,000

vid tobaksfdbrikerna...............................
(tillverkningen tre-dubblad)

877,000 2,785,000

vid pappersbruken...................................
(tillverkningen mellan två- och tre

dubblad)

578,000 1,306,000

vid läderfabrikerna.................................
(tillverkningen nära fem-dubblad)

521,(XX) 2,474,000

vid oljeslagerierna...................................
(tillverkningen mellan fem- och sex- 

dubblad)

170,000 960,000

vid mekaniska verkstäder......................
(tillverkningen således mer än tret-

78,000 2,430,000

tio-chibblcid)-, 
och slutligen att det sammanlagda värdet af alla inom landet 
befintliga fabrikers alster, hvilket:
1834 utgjorde endast  11,288,000 rdrb:ko, 
1856 uppgick till  41,242,000 » » ,
hvaraf således synes, att fabriksrörclsen i sin helhet under 
denna tid blifvit nära nog fyr-diibblad.

Härvid förekommer dessutom en omständighet, på livil- 
ken jag ber att särskildt få fästa uppmärksamheten, såsom 
ganska betecknande, nemligen det förhållandet, att de ojemför- 
ligt största framstegen gjorts just i de näringsgrenar, såsom 
t. ex. bomullsspinnerier, oljeslagerier, mekaniska verkstäder 
m. fl., hvilkas produkter icke egentligen användas till omedel
bar förbrukning, utan hufvudsakligen äro föremål, dels för 
vidare bearbetning, dels för användning vid ett produktivt 
arbete. Och hvilken impuls häraf gifvits åt andra näringar 
och husslöjd, är lätt att inse. Ej mindre anmärkningsvärd, 
såväl med hänsigt till förbrukningens omfång, som handels- 
och näringslagstiftningens resultat, är äfven den omständig
heten, att denna hastiga och starka utveckling af vår inhem
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ska industri egentligen tagit sin begynnelse och fortgått i 
bredd med en friare handelsrörelse och en ökad laglig import 
af samma slags varor ifrån utlandet.

För att visa detta, och för att gifva ett begrepp om till
växten i denna rikets handelsrörelse och sjöfart, utgörande 
den tredje af förut omförmälda hufvudgrupper af näringarna, 
torde det vara nog att anföra förhållandet med exporten och 
importen under den tidrymd, till hvilken jag utsträckt mina 
iakttagelser, eller alltsedan 1834, då realisationen gaf en fast 
utgångspunkt för hela vårt näringslif.

Men innan jag ingår i detaljerna af denna framställning, 
må det tillåtas mig att yttra några ord om sjelfva principen 
för handelsverksamheten, eller om handelns storartade bety
delse för civilisationen i jemförelse med det system af våld 
och eröfring, som utgjorde grunden för forna tiders politik. 
Detta senare system, hvars mål utgjorde den svagares förtryck 
och plundring, var icke allenast till sin grund orättfärdigt och 
fiendtligt mot all sann humanitet, utan det måste äfven leda 
till hat och afsöndring mellan jordens olika länder, då der- 
emot fri handelsförbindelse afser ömsesidig fördel och knyter 
band af vänskap och gemensamma intressen mellan folken. 
Och dessa välsignelserika frukter måste allt mer och mer upp
komma såsom en följd af sjelfva grundprinciperna för handeln, 
hvilka icke äro några andra än dessa: Låtom oss arbeta 
gemensamt med förenade krafter; låtom oss efter eget godt- 
finnande fördela de olika slagen af arbete, allt efter som 
naturliga förhållanden och fallenheter göra det lättast och 
lämpligast; och låtom oss sedan fredligt utbyta produkterna 
af vår verksamhet. I dessa enkla satser — oändligt vigtiga 
och välgörande, just till följd af sin enkelhet — ligger det 
stora medlet till odlingens och välmågans framsteg, ty isolerad 
och öfverlemnad endast åt sina egna individuela krafter är 
menniskan otroligt arm och hjelplös; och det är alltså genom 
handelns och industriens frigörelse från onaturliga fjettrar och 
genom den härmed förenade lifligare gemenskapen mellan alla 
civiliserade folkslag, som man i främsta rummet kan påräkna 
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en utbredning i stort af mensklig odling och upplysning samt 
af sundare politiska âsigter. Det bör derför också enligt min 
tanke vara en stor glädje att finna, huru högst betydligt vår 
handel å senaste tider utvecklat sig, och jag kan, enligt offi- 
ciela handlingar rörande export och import under den ifråga
varande tidrymden, i detta afseende meddela följande:

Såsom häraf synes, visar sig alltså, att hela omsättningsbe- 
loppet för 1856 eller sammanlagda summan af export och 
import var nära fyra och en half gånger så stor som år 
1834. Jag anser mig icke behöfva tillägga något vidare, för 
att hvar och en må kunna se, hvilken förundransvärd tillväxt

Import. Export. Tillsammans.
1834..... ... banko rdr 14,526,000 15,882,000 30,408,000
1844..... d:o 18,420,000 21,680,000 40,100,000
1849...... d:o 25,521,000 26,346,000 51,867,000
1853..... d:o 34,3)87,000 34,470,000 68,857,000
1854 ... d:o 52,437,000 52,810,000 105,247,000
1855. . .. d:o 56,561,000 63,898,000 120,459,000
1856...... <l:o 70,563,000 61,622,000 132,185,000.

i vår handel, som under den senaste tiden egt rum.
Och att denna vidgade handelsrörelse icke varit passiv, 

inhemtas genom en blick på rikets sjöfart.
De seglande fartygen voro nemligen:
År 1836  1,809 st, mätande

» 1849............... 2,624 »
» 1854  2,783 »
» 1856  3,020 » » 

63,864 läster
107,893 »
118,148 »
138,793 » ,

hvilket således visar, att lästetalet på tjugo år blifvit mer än 
fördiibbladt, och att tillökningen endast på de två sista åren 
utgör ej mindre än 20,645 läster.

Ett i ännu högre grad hugnande resultat gifver förhål
landet med ångfartyg  sflott an, hvilken bestod:
Ar 1836 af 27 fartyg med maskiner af 1,140 hästkrafter

1849 » 63 » » » » 2,791 »
1854 » 99 » » » » 4,414 »
18o6 » 147 » » » » 6,594 » ,
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hvaraf alltså synes, att ångbåtsflottan under samma tid blifvit 
nära sex gånger fördubblad, och att endast pâ de två sista åren 
densamma tillvuxit med 48 fartyg och 2,180 hästkrafter. Det 
stora värdet af dessa tillökningar, uppgående till många millio
ner, framställer sig sjelfmant för eftertanken.

Näringarnas allmänna förkofran har äfven röjt sig i af- 
seende å statens inkomst er och utgifter.

Under tilltagande folkmängd, ökade transaktioner mellan 
enskilda och vidgad offentlig verksamhet, är det naturligt, att 
statens utgifter — likasom den enskildes hushållskostnad, då 
familjen tillväxer och får nya behof — måste vara i tillta
gande. Statsbehofven hafva ock ansenligen tillvuxit ; och många 
vigtiga ändamål, hvilka förr, i brist på tillgångar, måst lem- 
nas ouppnådda, hafva nu kunnat vinnas. Men huru hafva 
medlen dertill erhållits? Månne genom ökande af gamla, 
eller genom påläggande af nya skatter? — Nej, intetdera. 
Och ännu mer! — Skatterna, både de direkta och indirekta, 
med undantag för bränvinsbränningen, hvilken tillverkning 
man härigenom söker minska, hafva tvärtom blifvit betydligen 
nedsatta, så att statsinkomsterna vuxit samtidigt med skat
ternas förminskning. Att här genomgå hvar je särskild post 
af denna förminskning skulle kanske blifva alltför vidlyftigt, 
men jag vill likväl påminna derom, att ganska många ordi
narie skattetitlar blifvit under de senaste trettio åren ned
satta eller afskaffade, till belopp af nära en million rdr b:ko, 
samt att den allmänna bevillningen, hvilken år 1815 utgjorde 
ej mindre än 4,200,000 rdr b:ko, blifvit nedsatt, så att hela 
denna beskattning senast ej beräknades till mer än 1,110,000 
rdr b:ko.

Statsinkomsternas belopp, uppgående under tiden 1834— 
1855 från 8,090,000 till omkring 16,500,000 rdr b:ko, har, 
såsom nyss nämndes, småningom tillvuxit i jemnbredd med 
en dylik skatternas nedsättning till följd af den verkan på 
statskassan, som landets ökade rörelse och en stigande väl
måga indirekte utöfvat ; hvarå såsom exempel må anföras, att 
tulluppbörden :
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Ar 1834 utgjorde... ................... 2,590,000 rdr b:ko)) 1844 .. .. 3 320 CM » »
» 1849 »   4,973,000 » »
» 1853 »   5,368,000 » »
« 1855 »   8,003,000 » »
» 1856 »   9,201,000 » »

oaktadt under tiden en betydlig nedsättning i tullsatserna i 
allmänhet egt rum. Vill man bedöma statsbidragen genom
deras jemförande med landets produktion, sådan den relativt 
kan anses uttryckt genom summan af import och export, så 
visar sig, att statsinkomsterna, oaktadt dessas betydligt ökade 
belopp, likväl stå uti ett vida gynnsammare förhållande till 
den sålunda uttryckta rörelsen, nu än tillförene. Statsinkom
sterna utgjorde nemligen, i förhållande till sammanlagda export-
och importvärdet:

Aren 1824—1829  38 procent.
» 1839.............................................. 26
» 1849............................................. 23
» 1854 mindre än.......................... 14 »

Sedan jag nu i några få, sammanträngda drag, såvidt 
tillfället medgifvit, sökt teckna våra näringars ställning, tror 
jag mig kunna påstå, att denna ställning, på hvilken omdö
met om landets finansiela krafter utan tvifvel i väsendtlig 
mån bör vara beroende, är sådan, att den berättigar till min 
redan förut yttrade åsigt, att det nu ifrågastälda förslaget 
till jernvägsstambanor i landet icke står i något olämpligt för
hållande till dess ekonomiska hjelpmedel.

Om någon häremot skulle vilja invända, att den nu fram
lagda taflan af landets ekonomiska ställning visserligen är 
ganska lysande, men att den grundar sig på undantagsförhål- 
landen och således icke kan ingifva något förtroende för fram
tiden, så måste jag på det bestämdaste bestrida, att någon 
ensidighet eller afsigt att förvilla dervid förekommit. Jag har 
icke åberopat eller framstält endast de senaste, utan tvifvel 
mer än vanligt gynnsamma åren, utan jag har, just till und
vikande af ensidighet, utsträckt uppgifterna till en tidrymd
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af mer än tjugo år, och derigenom visat, att det närvarande 
glädjande tillståndet icke plötsligen uppstått såsom en tillfäl
lighet, utan utgör resultatet af ett jemnt fortskridande, hvil- 
ket visserligen, liksom allt annat här i verlden, kan vara 
underkastad! vexlingar, men likväl enligt menskligt förutse
ende icke bör antagas annat än tillfälligtvis skola afstanna 
eller förvandlas till ett tillbakagående. Och i hvilka särskilda 
rörelsegrenar skulle en sådan återgång för alltid elier för 
längre tid väl vara att befara? Jag kan ej inse detta. Jag 
vill icke bestrida, att t. ex. bland jordbrukare många för när
varande befinna sig i svår förlägenhet; men bör det då icke 
äfven å andra sidan medgifvas, att detta i de flesta fall är 
en följd af tillfälliga konjunkturer eller måhända ännu oftare 
af egen oförsigtighet och af vågsamma spekulationer?

Jag vet också, att en och annan, i fråga om den högst 
betydliga tillväxten i handeln på senare tider, betraktar denna, 
mera såsom ett ondt, än såsom ämne till glädje, och att man 
med bekymmer talar om den öfterdrifna importen. Men det 
är nödigt, när man ser dessa stora siffror, som på många 
verka så förskräckande, att något närmare göra sig reda för 
deras betydelse. För det första måste man då göra noga 
skilnad på de tvenne alldeles olika slagen af import, som 
förekomma, och hvaraf hvarje slag bör betraktas särskildt. 
En del af importen är nemligen afsedd för direkt förbruk
ning, men en del deremot har endast till ändamål att repro- 
duktivt användas för våra egna fabriker och näringar, till 
hvilken kategori hör en stor mängd råvaror, lysämnen, sten
kol, maskiner och redskap, gödningsämnen m. m. Att'klaga 
eller sörja öfver en tilltagande import af dylika varor, borde 
väl icke ifrågakomma, så framt man gör sig aldrig så litet 
reda för förhållandet, ty en sådan import utgör ju sjelfva 
vilkoret och beviset för våra egna näringars utveckling; och 
om man undersöker dessa omständigheter, skall man finna, 
att omkring hälften af hela importvärdet tillhör denna för 
vår industri nödvändiga reproduktiva import. Hvad åter an
går den öfriga eller den egentliga konsumtionsimporten, så är 
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det anmärkniiigsvärdt, att af de så kallade stora kassa-artik- 
larne, hvilka ensamt inbringa mer än 75 procent af hela tull- 
uppbörden, nemligen socker, kaffe, tobak, bräuvin- (finare slag), 
vin, och väfnader (alla slag), tillväxten visat sig utan jem- 
förelse större bland de artiklar, som numera af den stora 
massan konsumeras, än bland dem, som i allmänhet blott af 
de mer bemedlade klasserna begagnas. Sålunda har t. ex. 
importerats 1855 mer än tre gånger så mycket kaffe och soc
ker samt sju gånger så mycket hudar och skinn som 1834, 
och fem gånger så mycket b omulls väfnader som 1849, då 
deremot importen af vin, som kan anses ingå hufvudsakligen 
blott i de rikare samhällsklassernas förbrukning, under tiden 
från 1834 till 1855 endast ökat sig med femtio procent. Här
vid bör också ånyo erinras, att denna betydliga tillökning i 
importen af väfnader icke uppkommit på bekostnad af våra 
egna fabriker, utan, såsom redan förut blifvit visadt, i bredd 
med en ännu större tillökning i dessas produktion.

Huruvida konsumtionsimporten i allmänhet på senare tider 
varit, såsom man säger, öfverdrifvcn, beror naturligtvis på hvad 
man anser vara öfverdrift. Att importen, om den också för 
ögonblicket skulle öfverskrida behofvet, i längden måste rätta sig 
efter åtgången, är så klart, att det ej behöfver bevisas, och likaså 
är det sjelfklart, att åtgången slutligen måste begränsas af med
len att kunna betala hvad man konsumerar d. v. s. aï produktio
nen, genom hvilken déssa medel i sista hand skola erhållas. Man 
behöfver således, i min tanke, alldeles icke söka att genom 
någon prohibitiv lagstiftning i detta afseende utöfva ett för- 
mynderskap, som jag anser vara både onödigt, overkställbart, 
och för ett fritt folk förödmjukande; onödigt och overkställ- 
bart, derför att menniskorna i allmänhet ej behöfva eller 
kunna afhållas från att ruinera sig, lika litet som att förstöra 
sin helsa eller förgöra sig, om de så vilja, och förödmjukande 
för ett folk samfäldt, likaväl som för en enskild, då han hun
nit till myndig ålder. Regeringens och lagstiftningens befo
genhet, liksom dess bestämmelse, är att skydda hvar mans 
rätt och frihet samt att sammanhålla och leda samhällets 
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krafter, dâ så erfordras, men icke att hindra eller styra de 
enskildas fria verksamhet.

Förutom farhågorna för den öfverdrifna importen, har 
man också ansett åtskilliga andra omständigheter vara oro
väckande, och jag skall derför nu ingå i en kort pröfning äf- 
ven af dessa förhållanden. Det är egentligen tre föremål, om
kring hvilka de omförmälda bekymren vända sig, nemligen: 
den stora skuldsättning, hvaruti hypoteksföreningarna inveck
lat landet; den hastiga minskningen på bankens silfver; och 
den förhandenvarande handels- och penningkrisen.

Att ganska betydliga kapitaler blifvit genom hypotéks- 
föreningarna indragna, för hvilka vi ännu till största delen 
stå i skuld hos utlandet, är för hvar och en bekant; men om 
man antager, att detta varit en olycka för Sverige, och att 
dessa kapitaler i allmänhet blifvit gagnlöst förspilda, så tror 
jag, att man härom dömer allt för hastigt och öfveriladt. 
Det torde vara alldeles omöjligt att afgöra, huruvida och till 
huru stor del alla de upptagna hypotekslånen verkligen blif
vit reproduktivt använda, eller om de blifvit mer eller mindre 
onyttigt förslösade; men hvad som deremot är fullkomligt 
säkert, det är, att under denna samma tid blifvit användt till 
utveckling och förbättring af jordbruk, bergsbruk, industri, 
och sjöfart m. m. ojemförligt mycket mer kapital, än som 
blifvit af hypoteksföreningarna upplånadt. Om man noga kunde 
göra sig reda för den kapitaltillökning, som representeras af 
odlingar, afdikningar, dränering, husbyggnader, ädlare kreatur, 
förbättrad redskap m. m. d., som afser landtbrukets bästa, eller 
af nya grufvor, masugnar, härdar, valsverk, verkstäder, maski
ner o. s. v., tillhörande bergshandteringen, eller af uppförda bo
ningshus, fabriker och anläggningar af alla slag, så väl i städer 
som på landet, eller af fartyg och ångbåtar på våra farvatten, 
så skulle man med förundran finna, huru stor den slutsumma 
är, hvartill allt detta uppgår, och icke med misströstan haka 
sig fast vid den relativt visst ej öfverdrifna skuldsättning, som 
under tiden uppkommit, och som, åtminstone till en del, varit 
nödvändig, för att åstadkomma alla dessa glädjande och i 
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sanning stundom förvånande resultater. Såsom ett upply
sande, om ocksti blott ganska ofullständigt bevis på storleken 
af de summor, som blifvit nedlagda i sådana af mig nu an
tydda inrättningar och anstalter, kan jag nämna, att endast i 
form af aktiebolag hafva, sedan lagen för dylika bolag utkom 
1848, blifvit bildade sådana föreningar med ett sammanlagdt 
kapital af mer än 35 millioner rdr, hvilket likväl, såsom livar 
och en lätt inser, endast utgör en försvinnande liten del af 
det hela, som för likartade ändamål blifvit på senare tider 
användt.

Beträffande åter den ofta omtalade silfverutförseln härifrån 
landet, hvilken hos inånga väcker så mycken oro, så synes det 
mig, att man i detta hänseende gerna kunde vara något lug
nare. Utförseln af ädla metaller, hvilka till följd af öfver- 
skott vid handelsliqviderna hit inkommit, är dels naturlig och 
normal, genom den omflyttning från ett ofruktbart till ett 
inkomstgifvande kapital, som uppstår vid utbytet af silfret 
emot andra reproduktiva effekter, dels ock endast tillfällig, 
genom en för viss tid uppkommen undervigt i handeln, som 
då måste med klingande mynt salderas; men i b egge fallen 
upphör den af sig sjelf, så snart de orsaker, som dertill gif- 
vit anledning, ej mer äro verksamma, och detta måste inträffa, 
när den naturliga jemnvigten blifvit återstäld.

Och hvad slutligen den inträffade penningkrisen vidkom
mer, så måste man äfven i detta hänseende gå tillväga med 
lugn och besinning samt dervid blott iakttaga den försigtig- 
het, som otvifvelaktigt af omständigheterna påkallas. För öfrigt 
bör man erinra sig, att dylika kriser i handelsverlden äro, 
nästan sagdt, oundvikliga och att de i alla länder med en 
mer utvecklad industri- och affärsrörelse periodiskt, oftast 
med anmärkningsvärd regelbundenhet, återkomma. De hafva 
vanligtvis sin inre orsak i en till öfverdrift uppjagad spekula
tion och komma sedan till utbrott genom yttre anledningar, 
hvilka nästan alltid bestå i missväxter, bank-oredor och poli
tiska förvecklingar. Den närvarande krisen är visserligen till 
sin beskaffenhet något olika, ty det synes icke egentligen vara 
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något afbrott i affärerna, som föranledt densamma, i likhet 
med hvad som vanligen är förhållandet, utan tvärtom tyckes 
den bero på ett missförhållande mellan en alltför utsträckt 
affärsverksamhet och de kapitaltillgångar, som för dess hedrif- 
vande finnas tillgängliga.

Jag tror derför, att utan afseende på den närvarande 
stundens förlägenhet och svårighet, som det vore orätt att 
vilja förneka, mitt antagande är fullt berättigadt, att vårt land 
befinner sig i ett sådant stadium af ekonomisk utveckling, 
att vi kunna och böra ingå på det af Kongl. Maj:t föreslagna 
systemet för byggande af jernvägsstambanor här i landet.

Mina Herrar! jag har redan alltför länge pröfvat edert 
tålamod och jag kan ej nog tacka för den smickrande upp
märksamhet, som under detta långa föredrag blifvit mig lem- 
nad. Jag vill derför nu endast i korthet åter sammanfatta 
de hufvudmomenter, jag dermed velat framhålla, och dessa äro 
följande:

att staten bör medverka till jernvägars uppkomst;
att den lämpligaste formen för en sådan medverkan här 

i landet är, att staten sjelf utför jernvägarna;
att medlen härtill hufvudsakligen böra anskaffas genom lån;
att det föreslagna jernvägsystemet icke står i något ovan

ligt eller äfventyrligt förhållande, hvarken till statens finanser, 
eller till landets tillgångar och produktionsförmåga i allmänhet;

att statsinkomsterna, enligt all sannolikhet, utan att nå
gon ökad beskattning behöfver påläggas, skola så tillväxa, att 
de, i mån af den successiva skuldsättningen, lemna full till
gång till ränta och amortering för statslånen, samt att landet 
sålunda nu kan tillegna sig det föreslagna jernvägsnätet utan 
någon märkbar uppoffring, då tvärtom utsigt finnes, att af 
dessa jernvägar, förutom den indirekta nyttan, hvars värde 
aldrig kan beräknas, äfven kan i framtiden påräknas en be
tydlig statsinkomst;

att denna sannolikhet grundar sig på beräkningar, hvilka 
hafva till utgångspunkt endast nnvarande förhållanden, och 
att således dérvid ej tagits i betraktande den ytterligare till-

16 
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ökning i rörelse och produktion samt deraf följande statsin
komst, som mäste blifva en följd just af jernvägarnas an
läggning;

att såväl landets kapitaltillväxt, som dess näringslif i alla 
riktningar, utvisar en utveckling och hlomstring, som icke är 
med någon föregående tid hos oss jemförlig och som ej heller 
proportionaliter, såvidt jag vet, af något annat land i Europa 
öfverträffas.

Dessa äro de slutsatser, till hvilka jag kommit, och grun
derna härför öfverlemnar jag härmed till andras upplysta be
dömande. Men hurudant också detta domslut må blifva, hop
pas jag dock få påräkna åtminstone det erkännande, att jag 
icke genom konstlade medel sökt vilseföra omdömet, utan 
endast i all enkelhet anfört de fakta, grundade på officiela 
uppgifter, hvilka jag trott kunna tjena till någon upplys
ning och ledning. Än mindre kan jag tro, att någon före
ställer sig, att jag vid framläggandet af denna redogörelse för 
våra ekonomiska förhållanden, hvilken enligt min tanke bör 
glädja hvarje vän af fosterlandet, haft någon biafsigt att 
åt regeringen vindicera äran af denna lyckliga ställning. Långt 
derifrån! om också, såsom mig synes, resultat erna vitna der- 
om, att Sveriges öden på senaste tider varit ledda med lycka 
och framgång, så vet jag dock mycket väl, att deraf det mesta 
bör tillskrifvas gynnsamma omständigheter, -och att man för 
öfrigt i Försynens rådslag får söka grunden för händelsernas 
gång. Vår största skald har en gång, under alldeles mot
satta förhållanden, utropat:

»Välan! en högre makt nationers öden väger;
Gråt, Svea, hvad du mist, men skydda hvad du äger!

Låt, Svea, dina berg fördubblad ge sin skatt,
Och skörden blomstra upp ur dina skogars natt, 
Led flodens böljor kring, som tamda undersåter, 
Och inom Sveriges gräns eröfra Finland åter».
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Och denna suck af ängslan och'qval — måhända något 
mildrad af hoppets tillhviskande röst — hvilken då i betryckets 
dagar gick ur hans och alla svenska hjertans djup, den är, 
redan nu, vorden en sanning. Ty aldrig förr, hvarken då, 
när det kära systerlandet slets från vårt hjerta, eller i de äro
rika dagarna, då Sveriges välde sträckte sig långt bort i främ
mande länder, och då nästan hela Östersjön låg som en insjö i 
dess famn; aldrig var dess område mer naturligt, dess befolkning 
mer talrik, dess välstånd mer utbredt, och, menskligt att döma, 
dess framtid, såvidt den af oss rätt vårdas, mer löftesrik än nu. 
När Amerikanaren säger till sin son: »ifall du får lefva och 
blir stor, så får du se ditt land vara det mäktigaste på jorden, 
och inom en föga aflägsen framtid blir dess befolkning större 
än Europas alla nationer tillsammanstagna:» då sväller hans 
bröst af stolthet och fröjd. Och huru skulle det väl kunna 
vara annorlunda? — ty hvem känner ej sitt hjerta vidgas vid 
tanken på ett älskadt fosterlands tillväxt i välgång, storhet 
och makt? — Och äfven åt oss Svenskar är en sådan glädje 
beskärd. Äfven vi kunna med visshet förutse en utveckling, 
hvartill måhända intet annat land i Europa kan uppvisa ett 
motstycke. Härtill fordras dock, att dé hjelpkällor, vi ega, 
men som ännu till största delen, såsom slumrande krafter, 
ligga obegagnade, skola blifva behörigen tillvaratagna. Och 
då anskaffandet af nödiga jernvägar, i min tanke, utgör ett 
oundgängligt vilkor för uppnåendet af detta ändamål, så kan 
•jag också, med handen på hjertat, utan tvekan tillstyrka bi
fall till hvad Kongl. Maj:t i detta hänseende föreslagit — för
vissad, som jag är, att om detta stora företag nu af Sveriges 
förenade ombud med manligt mod beslutes, och sedan med 
fasthet och kraft genomföres, så skall detsamma också blifva 
det vigtigaste steg, som kanske någonsin tagits till det kära, 
af oss alla så högt älskade fäderneslandets framtida lycka och 
förkofran.
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TAL
på Riddarhuset den 8 Juni 1857.

(]'id liilcets Ständers gemenwnima öfcerläggningar angående 
jernvägs-ltyggnader.)

Högvälborne Herr Grefve och Landtmarskalk, Högloflige 
Rikets Ständer!

Då jag redan en gång förut så länge tagit denna ärade 
församlings uppmärksamhet i anspråk, kan det måhända sy
nas mindre grannlaga att ånyo uppträda inför Eder, mine 
Herrar! Men dels hafva vissa anmärkningar blifvit gjorda 
emot hvad jag förra gången hade äran andraga, af den vigt, 
att jag skulle anse det orätt, om dessa anmärkningar lemna- 
des utan svaromål, dels har jag att förebrå mig ofullständig- 
heter i mitt förra anförande, hvilka jag nu önskar få afhjelpa. 
I detta senare hänseende ber jag dock att till min ursäkt få 
åberopa, såväl mina fysiska krafters och min förmågas otill
räcklighet, som ock den inre oro, hvaraf jag varit intagen, att 
alltför mycket missbruka denna församlings tålamod och öf- 
verseende. Hvad jag har att säga, kommer således dels att 
innefatta en närmare granskning af de omständigheter, som 
blifvit anmärkta, dels att utgöra ett supplement till de upp
lysningar, jag förra gången afgifvit. Jag skall likväl härvid 

, ingalunda fästa mig vid det i min tanke mer obetydliga, 
utan blott vid det, som enligt min förmening har den vigt, 
att det väl förtjenar en noggrann utredning och att af alla 
tagas i grundligt öfvervägande.

Den första väsendtliga anmärkning, som mot mig blifvit 
gjord, är den, att man, af främmande länders erfarenhet, 
trodde sig finna, att enskilda jernbanor i allmänhet äro^ med 



TAL DEN 8 JUNI 1857. 245

mera hushållning och större vinst förvaltade än statsbanor. 
Jag har redan förut i detta af seende åberopat siffror, hvilka 
äro fullt tillförlitliga, ty de äro hemtade ur en tidskrift (Mo
niteur des Intérêts matériels), som tager sina uppgifter endast 
ur officiella källor, och jag har med dessa siffror visat, att 
om man sammanställer de olika banorna i deras rätta för
hållande, d. v. s. jemför dem under den tid, då deras brutto
inkomst var densamma, så visar sig i allmänhet ingen under
lägsenhet i afseende å förvaltningskostnaden på statsbanornas 
sida, utan fast hellre motsatsen. Alen denna sak, ehuru i sig 
sjelf ganska vigtig, är likväl underordnad i jemförelse med 
andra långt högre intressen, hvaraf jag ber att i förbigående 
få vidröra några. Så har det t. ex. visat sig i utlandet, att 
vid många af de enskilda banornas förvaltning en sådan ored
lighet — det är ett hårdt ord, men det är sant — insmugit 
sig, att man derom svårligen kan göra sig en riktig föreställ
ning. Jag förbigår alla de underslef och konstgrepp, som 
inom styrelserna och bolagen bedrifvas, och vill blott nämna 
ett af de vanligaste medlen, hvarigenom allmänheten bedrages. 
Detta består deruti, att biljettförsäljningsluckorna genom di
rektionernas försorg hållas stängda så nära intill den tid, då 
trainerua skola afgå, att den trafikerande allmänheten måste 
trängas omkring dessa luckor för att få sina biljetter, och i 
denna med flit åstadkomna trängsel och brådska sker sedan 
beständigt, såvida ej betalningen göres i alldeles jemnt mynt, 
bedrägeri vid vexlingen; hvarvid vederbörande alltid draga 
försorg om, att agenter äro till hands att under trängseln 
bortskjuta dem, som lidit orätt och deröfver beklaga sig. Vin
sten delas sedan af tjenstemännen, och ehuru dessas aflöning 
af bolagen är ganska måttlig — måhända just med afseende 
å dylika sportler — så göra de sig på detta sätt ofta orim
liga inkomster. Men hvem får betala detta? Jo, allmänheten, 
som är plundrad, på samma gång som den offentliga moralen 
härigenom på ett betänkligt sätt undergräfves. Vidare frågar 
jag: om ett dylikt system af enskilda bolag här skulle uppstå, 
hvilka bolag hos oss ovilkorligen måste komma att blifva till 
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ojemförligt största delen utländska; huru mänga politiska för
vecklingar skulle derigenom ej kunna uppkomma? Hvilket 
trassel vid beräkningen af statens bidrag, och hvilken svårig
het vid tariffernas bestämmande skulle deraf icke blifva en 
följd? Ty regeringens inflytande på denna, den vigtigastc af 
alla hithörande omständigheter, blir alltid under sådana för
hållanden nära nog en ren fiction. Jag har här i min hand 
en högst upplysande skildring af förhållandet i Frankrike, 
oeh det visar sig deraf, att i detta afseende är regeringens 
makt derstädes så godt som ingen, och att det är öfverlem- 
nadt (för att nyttja författarens ord) i 30 Paschars händer, 
huru allmänheten i detta fall blir behandlad. Man påstår för 
öfrigt alltid, att banorna i Frankrike uppkommit endast ge
nom enskild spekulation, och icke genom statens medverkan. 
Detta är ett misstag. Banorna derstädes kosta i sin helhet 
något mer än 3 milliarder francs, och af denna summa ut
gör de enskildas bidrag icke mer än 2,419 millioner, hvar- 
emot staten i ren present tillskjutit 661 millioner; och för 
denna ofantliga uppoffring åtnjuter den icke någon ränta, 
ingen återbetalning, ingen andel i förvaltningen. Allt detta 
borde dock enligt min tanke något afkyla ifvern hos dem, 
som så lifligt framhålla de enskilda banornas företräden; och 
då härtill jemväl tagas i betraktande de många för vårt land 
egendomliga förhållanden, hvilka jag nu ej behöfver upprepa, 
så synes mig, att någon tvekan om nyttan och lämpligheten 
af det antagna statsbanesystemet, åtminstone hos oss, ej vi
dare bör kunna uppstå. Och äfven andra länder hafva mer 
och mer börjat inse fördelen af jernbanornas förvaltande ge
nom staten. En värd talare har redan förut anfört, att till 
och med i sådana länder, der banorna icke blifvit bygda af 
staten, denna likväl sedermera sökt att på deras förvaltning 
vinna inflytande, eller öfvertaga densamma. Man har härpå 
svarat, att då sådant skett i Preussen, har orsaken varit den, 
att dessa banor derstädes stått i sammanhang med statsba
norna, och att man velat undvika de olägenheter, som upp
stått genom en blandad förvaltning. Må vara, att det hufvud- 
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sakligaste motivet för denna åtgärd i Preussen varit sådant; 
men jag skall åberopa ett annat land, der detta icke varit 
fallet — Sardinien. I Sardinien äro cle förnämsta banorna 
statsbanor. Banan mellan Turin och Genua, mellan Alessan
dria och Arona äro statsbanor; men banorna mellan Turin 
och Susa, mellan Turin och Pignerolles, mellan Mortara och 
Vigevano, äro bygda af enskilda bolag: och likväl har sta
ten, blott för att undgå de olägenheter, som äro förenade med 
den enskilda förvaltningen, öfvertagit administrationen af dessa 
banor, ehuru det sker med förlust. Förhållandet är nemligen,. 
att staten till bolagen betalar hälften af bruttoinkomsten, men 
sedan alla omkostnader blifvit afdragna, uppgår icke återsto
den af banornas af kastning till denna hälft, utan staten måste 
tillskjuta resten, och gör således årligen en ej obetydlig upp
offring, blott för att vinna det uppgifna ändamålet — egen 
förvaltning. Och detta, mine Herrar! sker icke i ett land, 
der en enväldig herrskare bestämmer efter godtycke, utan i 
ett af de mest konstitutionela länder i Europa, hvars styrelse- 
grundsatser man ofta hör åberopas såsom föredömen. Äfven 
detta måste dock utgöra något stöd för den åsigt jag förfäk
tar, eller att man icke bör släppa ifrån sig förvaltningen af 
landets stambanor. Det är nyttigt att vara herre i sitt hus.

Man har vidare anmärkt, att då jag jemförde den ifråga
varande statsskulden i Sverige med främmande länders stats
skuld, skulle jag hafva begått den ofullständigheten, att väl hafva 
jemfört förhållandet mellan statsskulden och folkmängden samt 
statsutgifterna i de respektive länderna, men icke förhållandet 
mellan statsskulden och nationalkapitalet, hvilken jemförelse 
dock vore den väsendtligaste. Denna anmärkning är emeller
tid, enligt min tanke, alldeles icke förtjent, ty just den jem
förelse, som inan önskat och ansett vara den vigtigaste, har 
af mig blifvit gjord och framlagd. Men jag har icke kunnat 
uttrycka denna jemförelse dir elite, emedan deruti då skulle 
ingått en faktor, som icke med någon tillförlitlighet kan ut
räknas eller värderas, nemligen summan af nationalförmögen
heten. Jag åberopar i detta fall de förnämsta af mig kända 
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nationalekonomers auktoritet, och vill deribland särskildt nämna 
Herr Thiers, hvilken i sitt ryktbara tal 1848 angående »le 
Crédit foncier» visade omöjligheten af en sådan beräkning. 
Den säkraste norm, som i detta afseende torde gifvas, och som 
vid jemförelse olika länder emellan lämpligast kan begagnas 
såsom en exponent af deras "produktion, är dessa länders ex
port och import. Det är visserligen sant, att denna icke all
tid står i samma förhållande till nationalkapitalet i det ena, 
som i det andra landet, men då jag väljer denna exponent 
till grund för jemförelsen emellan sådana länder som Eng
land och Frankrike å ena sidan, och Sverige å den andra, 
så har jag icke valt en utgångspunkt, som för mina jemfö- 
relser är för mycket gynnsam, utan tvärtom ; ty icke lärer nå
gon vilja påstå, att vår produktion och deraf följande export 
och import står i ett större förhållande till vårt national
kapital, än exporten och importen i England och Frankrike 
till nationalkapitalet i dessa länder, hvarest industrien hunnit 
en så utomordentligt hög utveckling. Och likväl har jag 
visat, genom en noggrann jemförelse mellan statsskulden 
och exporten, sådant deras förhållande i andra länder är, 
och här skulle vara, derest vi hade en statsskuld af 110 
millioner rdr rmt, att i intet land af de många jag åberopat 
denna jemförelse utfaller så gynnsamt som för oss. Ty då 
Englands statsskuld uppgår till 8 gånger dess export, och 
Frankrikes till 5J gånger dess, så vore deremot 110 millioner 
statsskuld i Sverige ej fullt 1-J- gång så stor som medeltalet af 
vår export under de tre senaste åren; och om endast det sista 
tages i betraktande, för hvilket resultatet är kändt, blir för
hållandet ännu vida förmånligare. Det är således ett misstag, 
då man säger, att jag, vid bedömandet af den ifrågasatta 
statsskuldens relativa storlek, ej tagit de respektive ländernas 
nationalförmögenhet i beräkning; ty jag har gjort detta un
der den tillförlitligaste form jag känner, och dcrigenom ådaga
lagt, att man likaledes irrar sig betydligt, om man tror, att 
en sådan jemförelse för oss utfaller ofördelaktigt.
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Man har vidare anfört, att det icke sknlle vara rätt att 
jemföra den statsskuld, hvarom fråga är, med en ' utgiftssum
ma, som ännu icke är beviljad, utan att jemförelsen borde 
göras med den budget som nu är gällande. I detta afseende 
har något misstag i uppfattningen af hvad jag framstälde 
egt rum. Jag har icke jemfört den blifvande statsskulden 
med den utgiftsbudget, som jag förestält mig skulle nu be
viljas, utan jag har vid denna jemförelse först upptagit den 
ordinarie statsregleringens inkomstberäkning 25.1 millioner, 
och dertill har jag lagt den allmänna bevillningen omkring 
2 millioner, ty det är klart, att i form af ordinarie eller extra 
statsanslag utgå dessa summor för statens ändamål, och äro 
således jemförliga med utländska budgeter. Vidare har jag 
tillagt den tillökning i utgifter, som måste uppkomma genom 
ränta och amortering å det blifvande statslånet, ifall man så
som premiss antager, att en statsskuld skall göras, och der- 
igenom har jag kommit till den summa af några och trettio 
millioner, som vid den tid, hvarom vi tala, till det minsta 
måste antagas utgöra statsutgiften; men jag har dervid icke 
(min kalkyl till skada) gjort något tillägg, hvarken för alla 
de allmänna utgifter och onera, som icke synas i den Sven
ska statsregleringen, eller för de öfriga utgiftstillökningar, 
som otvifvelaktigt i mer eller mindre mån under tiden kom
ma att ega rum. Med denna summa af några och trettio 
millioner har jag slutligen jemfört vår möjligen blifvande 
statsskuld; och detta måtte väl medgifvas vara det enda rätta, 
då man vill göra en jemförelse med andra länder, ty att i 
fråga om dessa länder sammanställa en samtida statsskuld 
med dess budget, men här jemföra en om 12 eller 15 år 
hlif'rande statsskuld med den varande budgeten — detta måste 
vara en uppenbar oriktighet. Och om man sålunda, såsom 
jag visat, rätteligen uppställer förhållandet, då visar sig, hvad 
jag förra gången uppgaf, eller att då Englands statsskuld ut
gör omkring 14 gånger dess budget, Hollands 16, Frankrikes 
5, Belgiens 5, Danmarks 51 o. s. v., så skulle vår tilltänkta 
statsskuld endast utgöra omkring 3 gånger vår budget. Men 
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jag fäster mindre vigt vid detta förhållande. Jag medgifver, 
att det icke ligger något bindande argument deruti, att eme
dan andra nationer stå illa till boks, så kunna vi också gerna 
göra det, och att man derför icke behöfver frukta en stats
skuld. Visst icke ur denna synpunkt har jag uppstält mina 
jemförelser, utan det har skett såsom ett slags försvar, enär 
andra sökt visa, att en sådan statsskuld som den här ifråga
satta skulle stå i ett sämre förhållande till vår statsbudget, 
än som i andra länder eger rum; och då har jag ansett mig 
böra utreda denna sak, och genom siflror visa, att så icke 
är händelsen, utan att jemförelsen äfven i detta afseende ut
faller helt och hållet till vår fördel.

Man har här nyss talat om den statsskuld, som uppkom 
under Gustaf den 3:djes tid, och huru olycklig den var 
för landet. Jag hemställer dock till den värde Grefven *) 
sjelf och till hvar och en annan, om detz är ett jemförligt 
förhållande mellan en statsskuld, som upptogs för de mest 
improduktiva ändamål som finnas, nemligen ett förstörande 
krig och en onyttig lyx, och den, som uppkommer genom att 
anskaffa förlag till sådana arbeten, hvilka skola skänka oss 
det mäktigaste medel nutiden eger för att förkofra våra hjelp- 
källor.

Jag kommer nu till den utan all jemförelse vigtigaste an
märkning, som blifvit mot mig gjord, nemligen att jag väl 
hade visat den tillväxt, söm uppkommit i statsinkomsterna, 
men deremot, vid tablåens uppställning, utelemnat den mot
svarande tillväxten i statsutgifterna. Jag erkänner visserligen, 
att jag i detta fallet låtit en ofullständighet i sjelfva fram
ställningssättet komma mig till last, men jag trodde, att, 
ehuru saken ej blef med någon större utförlighet utredd, för
hållandet dock genom blotta sifferjemförelsen skulle vara be
griplig. Det är emellertid min skyldighet att nu närmare 
utveckla min mening i detta afseende. Jag har visat, att un
der de år, hvaröm talet var, eller emellan 1830—55, stats-

) D. Frölich. 
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inkomsterna successivt hàfva stigit med de summor, jag då 
uppgifvit. Jag har derjemte, för att göra jemförelsen mer 
praktisk, och mer tillämplig nu, särskildt tagit i betraktande 
förhållandet under de senaste 12 åren, och det visar sig deraf, 
att en successiv tillökning i statens årliga inkomster under 
denna tid uppkommit till ett belopp af något mer än 11 
millioner rdr riksmynt. Då jag afdrager den 1] million, som 
redan vid nu förestående statsreglering torde kunna antagas 
blifva tillgänglig till fyllande af de blifvande behofven i och 
för jernvägslån — hvilka behof jag i sin helhet anslår till (i mil
lioner årligen — så behöfves, för att utan extra beskattning 
komma till den stat, som efter 12 år erfordras för att utgöra 
ränta och amortering å det nödvändiga kapitalet, att under 
dessa 12 år kunna påräkna en tillökning i de vanliga statsin
komsterna af tillsammans mill, rdr rmt. Jag har trott, att 
blotta jemförelsen mellan dessa siffror 11,300,000, som under 
de senaste 12 åren tillkounnit, och 4,500,000, som under de 
närmaste 12 åren behöfvas, skulle vara tillräcklig för att 
visa, att i den blifvande staten kunde inrymmas äfven de 
nödvändiga tillökningar i statsutgifterna, som under tiden 
otvifvelaktigt måste uppkomma. Men för att ytterligare ut
veckla och bestyrka detta, ber jag att få nämna, hurudan till
ökningen varit under den föregående tiden livarom jag talat. 
Jag talar här blott om tillökning i den ordinarie statsregle- 
ringen, ty här kan naturligtvis icke vara fråga om annat än 
hvad som i utlandet brukar kallas »1’équilibre du budget», 
d. v. s. att den vanliga ordinarie statsregleringens inkomster 
och utgifter skola med hvarandra jemföras; ty det står icke 
i någon menniskas makt att på förhand beräkna de extra 
behof som kunna uppstå, och hvartill Rikets Ständer kunna 
finna skäl att göra anslag. Min uppgift har varit att fram
lägga den förflutna tidens faktiska förhållanden, och på grund 
deraf visa, att enligt all sannolikhet skall, utan någon skat
ternas tillökning, jemnvigt uppkomma i lançlets finanser, d. v. s. 
mellan dess blifvande vanliga inkomster och dess blifvande 
vanliga utgifter, äfven om" en statsskuld göres, som efter 12 
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à 15 års tid fordrar ett anslag af 6 millioner rdr till ränta 
och amortering.

Den tillökning i ordinarie utgifter, som egt rum under den 
föregående tiden, räknadt från 1830, är i runda tal följande: Ar 
1835 utgjorde den 562,000 rdr; 1841 — 1,044,000 rdr; 1845
— 642,000 rdr; 1848 — 350,000 rdr; 1851 — 556,000 rdr; 
och 1854 — 406,000 rdr, allt banko. Således en sammanlagd 
tillökning i dessa utgifter af 3,560,000 rdr banko, då under sam
ma tid mZxnMsMiUökningen uppgick till 10,891,000 rdr banko. 
Men om jag åter går till den kortare perioden, eller de tolf senaste 
aren, visar det sig, att tillökningen i utgifter under denna tid
— jag begagnar nu räknesättet riksmynt, emedan jemförelsen 
med de siffror, som för framtiden äro i fråga, derigenom blir lät
tare— i den ordinarie statsregleringen uppgått till 2,931,000 rdr, 
men tillökningen i inkomster deremot till 11,043,000 rdr rmt. 
Det synes således, att äfven sedan den tillökning i utgifter, 
som är en naturlig följd af statshushållets egen tillväxt, blifvit 
fråndragen, så hafva likväl statsinkomsterna, under de sista 
12 åren, derutöfver stigit med 8,112,000 rdr rmt; och jag frågar 
då, om det kan anses, att jag stält min beräkning för högt, 
då jag antagit, att under en kommande li'<a lång tid, sedan 
äfven här de utgiftstillökningar, som måste förväntas, blifvit 
afdragna, inkomsterna skola tillväxa med åtminstone 4,500,000 
rdr, hvilket var den summa, som om 12 à 15 år behöfdes? 
Man svarar mig kanhända: ja! men då beräknas icke något 
öfverskott för de s. k. extra utgifterna. Jag delar helt och 
hållet den tanken, som en snillrik talare här midt emot mig*) 
uttryckt, att det är ett vackert drag i vårt Svenska statshus- 
hållningssystem, att vi nästan alltid bruka hafva en sparad 
penning att tillgå, då folkombuden samlas; men då det visar 
sig en så stor skilnad i de nyssnämnda summorna, emellan 
det som varit och det som förväntas, så synes det mig, som 
skulle man väl kunna hoppas, att utöfver den senare summan 
ej obetydliga öfverskott skola uppkomma och för do extra

*) Biskop 'rhomaitdur. 
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utgifterna blifva tillgängliga. Och dessutom, mine Herrar! mär
ken väl, att jag icke tagit i beräkning ett öre af den allmänna be- 
villningen eller af bankovinsten. Dessa medel skulle alltid kom
ma Iliksgäldskontoret oafkortade tillhanda, och skulle såle
des alltid utgöra en säker tillgång för dylika extra utgifter, 
hvilka visserligen i mångfaldiga afseenden äro högst nödvändiga. 
Yttermera ber jag att få anmärka, att den nu framlagda jemförel- 
sen är uppstäld under den förutsättningen, att förhållandena un
der den kommande tiden vore i industriell hänseende likartade 
med de nuvarande, då likväl, just genom det företag, som nu 
är i fråga, de måste komma att så väsendtligen förändras. 
Ty det utgör ju sjelfva hufvudändamålet med jernvägarnas 
anläggande att produktionen och deraf härflytande inkomst
källor skola ökas; och i hvilken betydlig grad detta innan 
kort måste ske, ligger så tydligt för. hvar och en, att det nä
stan kan synas onödigt att derom påminna. Hvilken omätlig 
skilnad måste det icke vara t. ex. för jordbruket, om kon- 
suintionsradien till en sådan punkt som Stockholm med sina 
100,000 innevånare är blott 10 mil, hvartill den nu ungefär
ligen är inskränkt, eller om den ut sträckes till det tredubbla 
afståndet. Hvilka tillfällen till arbetsförtjenst och till nya 
lönande afsättningar skola ej uppstå? Hvilken prisstegring 
måste ej häraf blifva en följd för dem, som sålunda inflyttas 
inom denna priviligerade krets, hvarest nu så få kunna in
rymmas? ty när radien växer trefaldt, öka sig ytan och inne- 
vånarne niofaldigt. Och sammalunda är äfven förhållandet 
med de industriela näringarna. Huru ofta har ej den klagan 
förnummits, att genom den afstängning, som under en lång 
tid af året eger rum här i landet, näringarna äro bragta i 
nödvändighet att ligga i stora förlag, och sakna afsättning 
för sina produkter. Detta förhållande kommer att genom 
jernvägarna väsendtligen förändras. I stället för att såsom 
nu behöfva pâ en gång förse sig med allt hvad som under 
en lång tid erfordras, blifver då fabriks- och närings-idkaren 
satt i tillfälle, dels att successive indraga sina behof af rå
ämnen, dels å andra sidan'att småningom sprida sina till
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verkningar, hvilka nu ofta, i saknad af kommunikationsmedel, 
helst under vissa årstider, ligga som ett ofruktbart kapital i 
magasinen. Hvilken impuls till ökad rörelse, hvilka fördelar 
för den enskilde och för det allmänna häraf skola uppstå, 
allt detta har jag förbigått och underlåtit att taga i räknin
gen. Jag har sålunda stält mig sjelf på en vida sämre grund 
än jag kunnat, nemligen de närvarande förhållandenas; och 
jag tror derför så mycket mindre, att jag med någon rätt
visa bör förebrås att hafva lättsinnigt eller sangviniskt fram
ställt våra förhoppningar för framtiden.

Alan har här yttrat, att ifall detta förslag ginge igenom, 
så skulle den sannolika, om ej nödvändiga, följden deraf blifva 
ökade skatter; och man har förespeglat, dels att dessa skulle 
komma att än hårdare trycka den Svenska jorden, dels att 
de skulle kännas ganska tungt såsom ökad bevillning. Det 
ar med någon förvåning, som jag hört dessa satser yttras, ty 
jag måste antaga, att de som så yttrat sig gjort det med 
full mening och efter bästa öfvertygelse. Men å andra sidan, 
huru kan man föreställa sig, att äfven om en ökad beskatt
ning vore nödvändig (hvilket jag för min del icke anser vara 
fallet), densamma skulle på ett så oriktigt och oförståndigt 
sätt upptagas? Och förhållandet med våra skatter! hurudant 
är det? Man har förebrått mig, att jag användt alltför ljusa 
dagrar på den tafla af vårt inre tillstånd, som jag framstält, 
men, mine Herrar! ingen punkt på denna tafla är så ljus, 
som just den som handlar om våra skatteförhållanden på se
nare tider, och denna har jag hitintills icke vidrört. Alen jag 
skall göra det nu, efter som man sjelf fört ämnet in på detta om
råde. Förhållandet är i detta hänseende, att statsinkomsternas 
effektiva belopp i rundt tal, under tiden från statsreglerings- 
perioden före 1830 till 1856, successive stigit från 7,950,000 
rdr banko till omkring 18,000,000 rdr banko. Alen för att 
vinna denna ökade inkomst, hafva några nya skatter behöft 
påläggas, eller de gamla förhöjas? Nej! alldeles motsatsen. 
Och i hvad förhållande hafva väl skatterna stått till landets 
produktion och folkmängd vid olika momenter af denna tid?
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Jag skall utreda detta. Det senare, eller skattebeloppets för
hållande till folkmängden, är visserligen icke af någon afgö- 
rande betydelse, ty en sanning är det, att om man, vid jem- 
förandet af olika länders skattebördor, endast nämner det 
nakna sifferförhållandet mellan skattebidragen och folknum- 
mern, så gifver detta icke något klart begrepp om den tyngd, 
hvarmed beskattningen verkligen trycker de respektive län
derna, enär dervid äfven förmågan att betala, d. v. s. national
förmögenheten, måste tagas i betraktande.

Men emellertid har jag visat, att uti intet land af alla- 
dem, som här kommit under jemförelse, är förhållandet i detta 
hänseende så gynnsamt som i Sverige. I England utgör be
skattningen, fördelad på folkmängden, omkring 36 rdr rmt 
på hvarje person; i Frankrike 34; i Holland 30; i Belgien 
21; i Danmark 20; och hos oss — 8 rdr. Men, såsom sagdt, 
jag inedgifver, att detta icke är afgörande, ty hos ett fattigt 
folk kan den mindre skatten möjligen vara lika betungande, 
som den större hos ett rikare; och det är derför en annan 
jemförelse, som här i främsta rummet måste anställas. Denna 
har afseende på skatternas förhållande till den verkliga förmö
genheten, eller med andra ord, till den produktion som i lan
det eger rum, och i detta fall måste jag återgå till samma 
exponent deraf, hvarom jag förut talat, nemligen exporten 
och importen. Jag påminner likväl ännu en gång om det 
ogynnsamma förhållande, hvaruti jag dervid ställer mig sjelf, 
ty ingen lärer väl påstå annat, än att exporten i dessa länder, 
som hafva en så högt uppdrifven industri, står i större för
hållande till deras förmögenhet, än vår export till vår för
mögenhet. I England, rikedomens och produktionens hem
land, uppgår emellertid beskattningen till 58 procent af ex
porten; i Frankrike till 107 procent; i Ryssland till 193 pro
cent; i Spanien till 400 procent, o. s. v.; och i Sverige — hvad 
synes eder, mine Herrar! — till 29 procent, om jag tager det 
sista årets export till grund för jemföreisen, och således blott till 
hälften mot Englands. Men äfven om jag nu antager, att 
denna export kan anses vara ett undantagsförhållande, och 
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återgår till ett mer normalt, eller till medium för de sista 
tre åren, så visar i alla fall procenten, livilken då blifver 
omkring 34, att intet land är så gynnadt som vårt, och så 
ringa beskattadt som vårt, äfven då jemförelsen göres endast 
med afseende på produktionen.

Men ännu vida mer upplysande, än en sådan jemförelse 
med främmande länder, är den jemförelse, som jag nu vill 
anställa mellan skatterna och produktionen, uttryckt genom 
den sammanlagda exporten och importen här i vårt eget 
laåid, under den närmast förflutna tiden. Straxt före 1830 
utgjorde, såsom jag redan förut tror mig hafva sagt, ex
port och import sammanlagda 21,082,000 rdr banko, och 
statsinkomsterna vid samma tid 7,950,000 rdr banko, i följd 
hvaraf alltså beskattningen uppgick till 38 procent af denna 
exponent för produktionen, livilken välförståendes icke får 
förblandas med sjelfva produktionen, men som utgör dess 
grad mätare. Ar 1839 utgjorde export och import tillsammans 
40,381,000 och statsinkomsterna 10,319,000, och förhållandet 
dem emellan hade således nedgått till 26 procent. År 1849 
utgjorde elessa respektive siffror 51,867,000 och 11,780,000, 
och således var förhållandet nu 23 procent; och år 1855, då 
export och import sammanlagda utgjorde 120,459,000 och 
statsinkomsten 16,500,000 rdr, allt banko, uppgick förhållan
det mellan beskattningen och summan af export och import 
— denna den säkraste värdemätare vi ega på landets pro
duktion — till icke mer än 13j procent. Således har det 
inträffat, att på samma tid, som statsinkomsternas summa 
nppgått från 7,950,000 rdr till 16,500,000 rdr, har denna sist
nämnda summas förhållande till produktionen nedgått till en 
tredjedel af hvad den var, under det inkomstsumman var så 
obetydlig som den förstnämnda. Mig synes, att dessa enkla 
siffror äro så talande, att all vidare utläggning af deras be
tydelse är öfverflödig, och jag hoppas, att de skola bidraga 
till skingrande af den villomening, som alltför länge varit 
rådande, om våra skatters rätta storlek, samt att vi äfven i 
detta afseende skola se och erkänna, huru lyckligt lottade vi
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i sjelfva verket äro. Men eftersom statsinkomsterna så be
tydligt stigit, tror man kanhända, att beskattningen också blif- 
vit ökad, eller med andra ord, att skatterna, på ett eller an
nat sått, blifvit förhöjda. Mine Herrar! det är just motsatsen, 
som egt rum. Bland de ordinarie skattetitlarne äro på de 
sista trettio åren borttagna och eftergifna följande:

"Rdr banko. 
Utskrifningspenningar i Halland  16,325. 
Beklädnadsmedel af rotarne vid en del infanterirege

menten  4.450.
Karta-sigillata rekognition  6,857.
Kalkugnsafgift på Gotland  164.
Nummerlotterimedel  74,635. 
Salpeter-gärden  243,474. 
Djeknepenningar  6,476. 
Räfstetingspenningar i norra länen  1,732.
Avesta koppar- och manufaktur-tull  3,194.
Lagmans- och häradshöfdinge-räntan  94,672. 
Sterbhusafgift....................................................................  17,825.
Mötespassevolansafgift ................. 186,669.
Befrielse från mantalspenningars utgörande före fyllda

17 år (förslagsvis)  23,0(X).
Ökning i skattefrihetsdygnen för tackjernsblåsning 

(beloppet kan ej uppgifvas)
Ändrad uppbörd af salpetergärden omkring 30,000.
Hälften af tackjernstionden d:o 50,000.
Hälften af hammarskatten d:o 50,000.
Ändrad tid för mantalspenningars utgörande d:o 20,000. 

och, såsom jag hoppas, ytterligare vid denna
riksdag:

Föuragepassevolansen  24,000.
Bidrag till indelta arméns beklädnad  68,000.

Summa minskning i ordinarie skatter  921,473. 
Således är borttaget och efterskänkt af de ordinarie skat

terna nära en million riksdaler banko, och på den allmänna 
bevillningen vida mer. Är 1815 utgjorde denna 4,220,000

17
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rdr banko; nu är den beräknad till 1,110,(XX) rdr banko — 
således minskad till en fjerdedel.

Många af de mest besvärande afgifteriia, som tillhörde 
denna bevillning, hafva numera alldeles upphört, såsom: öf- 
verflödsbeskattningen, progressiva procenten, fyllnadsafgiften, 
m. m.; andra hafva blifvit högst betydligt nedsatta, såsom 
skyddsafgiften till |, afgift efter andra artikeln för lön till 
samt för fastighet och rörelse till 1 af hvad som varit. Af 
konsumtionsskatter har tillkommit en förhöjning i bränvins- 
skatten, men denna förhöjning motväges fullkomligt af alla 
de nedsättningar, som deremot egt rum i afgifterna på den 
utländska varuinförseln. Jag nämner dervid särskildt tull
friheten på alla de förnämsta lifsförnödenheterna och rå
varorna, äfvensom på redskap och verktyg; och om man be
räknar allt detta, skall man med förvåning finna, hvilken massa 
af beskattning som blifvit efterskänkt. Men huru kan man 
förklara detta förhållande, att alla skatter så minskats, och 
likväl inkomsterna stigit så betydligt? Jo! på det sätt, som 
en ryktbar man inom Engelska Parlamentet, den odödlige 
Huskisson, antydde, då han en gång der fälde de märkliga 
orden: »Om regeringarne och folken visste, huru beqvämt och 
angenämt det är att öka sina inkomster genom att nedsätta 
sina afgifter»! Ty detta är problemets lösning, att folkets 
lindriga beskattning ger ökadt välstånd, och ett ökadt väl
stånd är den enda källa, hvarifrån ymniga statsinkomster 
med lätthet och säkerhet utströmma. Och just derför att 
afgifterna hos oss sålunda blifvit nedsatta, befinna vi oss, 
äfven i detta hänseende, i den lyckliga ställning, att om den 
onda dagen skulle komma, så hafva vi våra förnämsta be
skattningskällor förut föga anlitade; ty jag kan icke föreställa 
mig, att den, som då sköter landets beskattningsmaskin, skulle 
så illa föranstalta, att han, endast på den föga rättvisa vä
gen af proportionel ökning af de direkta skatterna enligt be- 
villningsförordningen, uttager behofven, då det så lätt kan ske 
på annat lämpligare sätt; och jag vill försäkra, att några 
millioner, om så behöfdes, skulle till den grad omärkligt kunna 
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upptagas, att knappt någon nienniska visste derom. Jag hem
ställer t. ex., livad det i sjelfva verket gör, om tio öres för
höjning tillkommer vid konsumtionen af en kanna bränvin; 
och likväl tillflyter deraf staten mer än en million! Jag hem
ställer hvad det gör, om ett eller annat öres tull tillägges på 
sådana förbrukningsartiklar, som socker, kaffe och tobak, der 
priset ofta varierar oändligt mycket mera till följd af skör
darnas beskaffenhet; och likväl utgör t. ex. en skilling banko 
på sockret en million! Ja, sådana resurser hafva vi lyckligt
vis; men ingen må väl föreställa sig, att jag framlagt detta, 
för att nu eller vid någon annan tid, utan verkligt behof, 
påyrka en förhöjning i dessa afgifter. Tvärtom — man har 
ofta förebrått mig, att jag så frikostigt i den Kongl. propo
sitionen tillstyrkt borttagande af åtskilliga afgifter, som så 
lätt och omärkligt kunde utgå, och som tillskynda staten stora 
inkomster; men detta har jag gjort, derför att dessa ökade 
inkomster, enligt min tanke, nu icke behöfvas. Vår finan- 
siela ställning är lyckligtvis sådan, att dessa afgifter för när
varande icke erfordras; men skulle så vara, att de framdeles 
blifva nödvändiga, då kunna de också utan ringaste olägenhet 
uttagas. Men intilldess detta inträffar, bör enligt min förme
ning ingen skatteförhöjning ega rum, utan medlen lemnas 
qvar i folkets fickor, ty detta är en bättre skattkammare, än 
något skattkammarhvalf, såsom förr i verlden Elefanten eller 
Eskils gemak. Dessa kunna snart tömmas af slösande hän
der, men icke så tillgångarna hos ett folk, då det befinner sig 
i välstånd.

Jag öfvergår nu till de mer speciela anmärkningar, som 
blifvit gjorda mot mitt anförande. Grefve Sparre har bland 
annat mot mina jemförelser framstält den anmärkning, att 
jag tagit en alltför lång tid, då jag utsträckte den ända till 
tjugo år, och han tror, att det varit rättare, om jag inskränkt 
jcmförelsen till en senare tid. Det förundrar mig verkligen, 
att den, som anfört detta argument i afsigt att förminska 
vigten af min jemförelse, kunnat yttra sig så; ty om han be
hagar efterse förhållandet, så är det just på de senare åren, 
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som tillväxten varit så ojemförligt mycket större än under de 
föregående; men emedan jag fruktade, att framställningen 
skulle anses vara konstlad och gjord för att förvilla, om jag 
endast tagit dessa senare år i beräkning — och jag erkänner, 
att anmärkningen i sådant fall varit befogad — har jag ut
sträckt jemförelsen äfven till en för densamma mindre gynn
sam period, eller till den längre tiden.

Samme talare har sagt, att äfven om den progression, 
som visat sig i afseende på våra förhållanden, må medgifvas 
vara betydlig, så är den likväl mycket mindre, än det framåt
skridande, som i sådant afseende uppkommit i främmande 
länder. Jag nödgas då säga, att hans påstående i detta fall 
är ett fullkomligt misstag. Jag kan noga upplysa detta för
hållande, och jag förmodar, att man icke skall tillvita mig 
att vilja förvilla, då jag tager ett för mig så missgynnande 
exempel, som ställningen i de mest blomstrande länder, eller 
England och Frankrike. I England har från år 1845, då ex
porten utgjorde 60,111,000 Pund Sterling, densamma till 1855 
stigit till 95,688,000 Pund Sterling — således obetydligt öfver 
50 procent. Jag har likväl visat, att hos oss har den under 
samma tid stigit ända till 300 procent. Förhållandet i Frank
rike är, att 1847 — det aflägsnaste år, som i den af mig 
följda källan finnes upptaget — exporten utgjorde 28,460,000 
Pund Sterling; år 1855 hade den stigit till 62,280,000 Pund 
— således något mer än fördubblats, men i alla fall är pro
gressionen betydligt mindre än hos oss.

Vidare har samme värde talare sagt, att det vore orik
tigt och äfventyrligt att grunda sin statsskuld på så prekära 
tillgångar, som öfverskottsmedel. Äfven i detta afseende har 
Herr Grefven begått ett misstag. Ingen har föreslagit, att 
statsskulden skall grundas på tillfälliga öfverskottsmedel. Me
ningen är, såsom hvar och en kan se, att den skulle grundas 
på ett lika säkert och bestämdt statsanslag, som något annat 
i riksstaten förekommande, men för att visa, att tillgångar 
finnas för ett sådant anslag, hvilket då naturligtvis kommer 
att intaga den i alla budgeter så vigtiga raden: »Dette publique», 
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har uti Kongl. Maj:ts proposition blifvit ådagalagdt, att, se
dan från de påräkneliga inkomsterna alla öfriga anslag 
blifvit afdragna, det linnes i behåll en öfverskjutande tillgång, 
som till detta nya anslag kan användas. Sådan är afsigten, 
och den synes mig vara så enkel och klar, att någon sam
manblandning mellan en dylik fortfarande tillgång och de 
tillfälliga^ öfverskott, hvilka uppkomma eller uteblifva, allt 
efter som de effektiva inkomsterna öfver- eller understiga de 
beräknade, ej bort ifrågakomma — åtminstone icke göras af 
Grefve Sparre.

Slutligen har Grefve Sparre äfven yttrat, huru litet upp
muntrande det vore, med afseende på jernvägarnas framtid 
här i landet, att nettobehållningen af statsbanorna i ett så folk
rikt land som Belgien icke varit mer än procent. Det är 
mig okärt, att här åter för tredje gången behöfva begagna 
det mindre välljudande ordet misstag, men Herr Grefven har 
misstagit sig. Förhållandet är nemligen, att inkomsterna af 
jernvägarna i Belgien under året 1854, för livars förvaltning 
jag här anfört den officiela redogörelsen, uppgingo till 24,600,000 
francs. Deraf skall afdragas omkostnadsstaten, som uppgick 
till 11,350,000, och då återstår en vinst eller nettobehållning 
af 13,250,000 francs; men om denna summa jemföres med det 
belopp, som jernvägarna kosta — deri inberäknade de förlu
ster, som uppkommit genom kapitalrabatt på lånen — upp
gående i sin helhet till 178,000,000 francs, så visar det sig, 
att nettoinkomsten uppgått, icke till 21 procent såsom Grefve 
Sparre sagt, utan till nära 7.| procent af hela kostnaden — 
och detta, oaktadt trafikafgiften i Belgien blifvit bestämd vida 
lägre än på de flesta andra ställen, för att nyttan af jern
vägarna måtte vara så mycket större. I Frankrike t. ex., der 
jernvägarna äro enskilda, har man satt afgiften så högt, att 
nettoinkomsterna blifvit uppdrifna i allmänhet till 15 procent 
och derutöfver. Detta må vara för bolagen förmånligt, men 
jag lemnar derhän, om sådant är för landet nyttigt, och om 
detta är ett exempel, som vi böra följa.
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Grefve Liljencrantz, hvars åsigter i dessa afseenden så 
betydligt afvika ifrån mina, har trott sig böra draga helt an
dra slutsatser än jag af de förhållanden, jag uppgifvit. Han 
har fästat sig vid den stora import, som på senare tider upp
kommit, och ser deri nästan en olycka. Han utgår från den 
fordom mer allmänt gällande grundsatsen, att i samma mån, 
ett land har en ringa import och en stor export, så blir det rikt.

Jag trodde, att denna åsigt numera skulle vara i det när
maste öfvergifven. Jag ber att i detta fall få använda en 
argumentation, som en snillrik fransk författare begagnat, och 
jag framställer derför ett exempel. Antag, att en köpman be
fraktar ett fartyg, lastar det med varor för 100,000 rdr, och 
utsänder detta skepp med sin last af 100,000 rdrs värde. Han 
låter det gå till ett ställe, der varorna hafva förmånlig afsätt- 
ning; han beräknar sina kostnader: inköpspris, frakt, assu- 
rans, handelsvinst m. m. och bestämmer sitt pris. Han får 
då t. ex. 150,000 rdr för lasten. För dessa penningar upp
köper han nya varor i den ort der skeppet är, och återför 
dessa derpå till fäderneslandet. Då börjar ånyo en handels- 
affär; samma beräkning göres å inköpspris, frakt, assurans, 
handelsvinst m. m., och genom ett naturligt förhållande, då 
varornas värde här är större än på inköpsplatsen, uppkom
mer då ytterligare en vinst, så att värdet af den nya lasten 
uppgår här på stället till exempelvis 200,000 rdr. Det an
tecknas således i journalerna, att en export egt rum af 100,000 
rdr och en import af 200,000 rdr, och Grefve Liljencrantz 
ser häruti med bedröfvelse en förlust för riket af 100,000 rdr; 
men köpmannen deremot antecknar glad i sin kassabok, att 
han vunnit dessa 100,000 rdr. Uppmuntrad häraf, inlåter han 
sig på en ny spekulation. Han använder sina 200,000 rdr 
till inköp af något, som kan exporteras; han är nog oförsig- 
tig att icke assurera fartyget, och detta går till botten. Då 
uppkommer en export af 200,000 rdr, men ingen import. 
Grefve Liljencrantz antecknar straxt med nöje en vinst för 
landet af 200,000 rdr, men köpmannen blir visst ännu mer 
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förundrad än förra gången, ty han skrifver med en suck i sitt 
vinst- och förlust-konto: total förlust 200,000 rdr.

Men låtom oss göra exemplet ännu mer slående genom 
att öfverdrifva dess proportioner. Enligt Grefve Liljencrantz’ 
grundsats, skulle den största nationalekonomiska fördelen ligga 
deruti, att exporten vore så stor som möjligt, men importen 
så liten som möjligt, helst ingen. Nå väl! antag, att Sveriges 
folk utförde alla, eller största delen af sina rörliga ego delar, 
och kastade dem i hafvet. Då blefve visserligen exporten stor, 
och importen ingen, men jag öfverlemnar till sunda förnuftet 
att bedöma, om det skedde till landets skada eller gagn. Nej, 
mina Herrar! denna lära är föråldrad, och öfverallt annor
städes hafva också nästan alla sakkunniga kommit till den 
föreställningen, att ett lands import mer än allt annat utvi
sar dess förkofran och välstånd ; ty man utgår icke dervid från 
den förutsättningen, att landets innebyggare i massa äro eko
nomiska sjelfspillingar, som alltjemt köpa, utan att ega något 
att köpa för, och som således måste sluta på gäldstugan, utan 
man tror, såsom jag föreställer mig med rätta, att när man 
kan tillegna sig något, så bevisar detta, att man ökat sitt väl
stånd och utvecklat sina hjelpkällor.

I sammanhang med sin uppfattning af importen, uttryc
ker Grefve Liljencrantz äfven sin ovilja i allmänhet mot sjelfva 
handeln, och tror, att densamma mer bidrager till ett lands 
olycka än till dess gagn. Jag har redan förut förklarat min 
mening i detta hänseende; och jag tycker det verkligen vara 
besynnerligt, att ett yrke, hvars mål det är att förmedla de 
olika behofven och fylla bristerna der de finnas, icke skulle 
tillerkännas något värde med afseende på folkens välbefin
nande. Om man besinnar, att till och med polarländernas 
tillgångar, t. ex. af fisk och späck, genom handeln komma 
den civiliserade verlden till nytta; att Chinas och Indiens öf- 
verflöd på angenäma, närande och lifvande lefnadsmedel, ge
nom handelns medverkan, äro för oss alla till ringa pris dag
ligen tillgängliga; att det ena landets öfverflöd fyller det andras 
brist; att sjelfva öknens innevånare komma att skatta till våra 
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behof; ja! att samlingarna på söderhafvets klippor liitföras för 
att befrukta våra falt — allt genom handeln; då synes mig 
denna näringsgren redan af dessa skäl förtjena att skonsam
mare bedömas. Men långt högre än dessa materiela tjenster 
ställer jag dem, som handeln gjort och gör åt menskligheten, 
i odlingens och upplysningens intresse. Ty, då inkräktaren 
blott lemnar efter sig nedbrända och blodbestänkta ruiner i 
eröfrade länder, och agget i besegrade hjertan; när missio
nären och vetenskapsmannen, hvilkas nit ingen kan uppskatta 
högre än jag, framgå blott såsom den ensliga farkosten på 
hafvet, hvars fåra sammanfaller det ögonblick kölen genom
skurit vattenspegeln: då framtränger handeln såsom en mur
bräcka, hvilken nedbryter hvarje hinder, som en förvillad stats
konst eller förvillade seder uppstält mot den menskliga odlin
gens framsteg. Och jag irrar mig derför visserligen icke, då 
jag tror, att handeln, i sin stora verldsomfattande utsträck
ning, utgör det mäktigaste redskapet i Försynens hand till 
menniskoslägtets lyftning; ja, att den är den stora och djupa, 
fastän stilla flod, som tyst, men säkert i sin famn förer vårt 
slägtes öden fram till större odling, till högre ljus, och till 
en allmännare menniskornas förbrödring. Derför säger jag än 
en gång: ära åt handelns storartade och för menskligheten 
gagnande yrke! — men jag återkommer till anmärkningarna.

Man säger, att importen befordrar lyx. Hvad är då lyx? 
Man har såsom exempel derpå anfört, att vår befolkning nu
mera till mångdubbelt belopp emot förr förbrukar socker, 
kaffe, bomullskläder o. s. v. — Men jag frågar: är då detta 
ett öfverdåd, som bör hindras? en njutning, som bör förme
nas våra lägre klasser? — Hvad är meningen? vill man hän
visa dem endast till källans vatten och till hafrebrödets spis? 
Ja! det är sant, att menniskan kan lefva på detta sätt, — 
lefva lycklig och nöjd, aktad och aktningsvärd. — Men det är 
ett stort misstag, om man tror, att det för ett folk är någon 
vinst, om det lefver i missgynnande och betryckta ekonomiska 
omständigheter. Hvilka lyten än med skäl må kunna tillvitas 
vår förfinade tid, det vissa är, att den ur nästan alla syn
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punkter liar ett bestäniclt och omätligt företräde framför de 
tider af armod och dermed följande råhet och förtryck, som 
fordom varit. Och jag säger detta, ehvad man vill fästa 
blicken på rent individuela förhållanden, eller på upplysnin
gens tillstånd i allmänhet, eller på den sociala ställningen 
mellan olika samhällsklasser, eller i politiskt hänseende på 
förhållandet mellan styrande och styrda. Allt har förbättrats ! 
och jag helsar med glädje den dag, då man småningom skall 
se den ena samhällsklassen efter den andra stiga fram och 
taga del i de förmåner, såväl andliga som materiela, af hvilka 
vi, mer lyckligt lottade, tyvärr alltförlänge nästan ensamt 
varit i åtnjutande. Och må det här tillåtas mig att påminna 
om ett faktum, som är egnadt att visa, att det i sjelfva ver
ket också är nya samhällsklasser i stort, som un rycka fram 
såsom konsumenter, men förr ej voro det, och att det således 
icke är den personliga, stegrade njutningslystnaden hos indi
viden allenast, utan en hos massan af folket ökad välmåga 
och förmåga att äfven få sin andel af lifvets goda, som åstad
kommit förändringen och utgör orsaken till den så betydligt 
ökade importen. Detta faktum är: att tillväxten i förbruknin
gen är så utomordentligt stor just på sådana artiklar, hvaraf 
individen icke gerna kan konsumera mer än ett visst qvan- 
tum, såsom t. ex. beklädnadsvaror, läder, lysämnen, o. s. v. 
Och när då en stor tillökning i konsumtionen af dessa ämnen 
uppkommit, så måste det vara nya konsumenter, som dertill 
bidragit. Vidare vill jag omnämna ett förhållande, som jag i 
mitt förra anförande förbigick, och det är angående impor
ten af den vara, som framför andra anses utgöra fattigmans- 
kost, nemligen: sill. Huru har då denna import ökats? har den 
ökats i samma förhållande, som importen af de varor, hvilka 
representera välmåga? visst icke. Ar 1830 utgjorde impor
ten af sill 189,000 tunnor, och 1856 utgjorde den 202,000 
tunnor. Tillväxten är således blott en obetydlighet; och detta 
måste väl också i sin mån bevisa, hvad jag sagt, eller att en 
uppflyttning egt rum i samhällsklassernas ekonomiska om
ständigheter.
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j\Ian har anfört och man har bekymrat sig öfver, att de 
under vissa, gynnande konjunkturer inkommande kapitalerna 
alltid genast utgå ur landet. Detta påstående härleder sig, 
enligt min tanke, från en förvexling af begreppen om kapital 
och silfver. Silfret utgår understundom, och måste under vissa 
förhållanden utgå från landet, liksom det under andra dit in
går, men kapitalet blir likväl nästan alltid qvar. Detta beror 
på hvad som erhålles i utbyte. Jag ber att till förtydligande 
häraf få anföra ett exempel. Vi hafva nyligen här hört upp- 
gifvas, att ej mindre än fjorton nya ångbåtar lära vara under 
byggnad för svensk räkning i utlandet, säkerligen derför att 
våra egna verkstäder ej hinna utföra beställningarna. Nåväl, 
mina Herrar! om silfver utgår för att betala dessa fartyg, är 
ej kapitalet ändock i behåll? och hvilket gör landet största 
nyttan, dessa fjorton fartyg i rörelse på våra farvatten, eller 
silfvertackorna qvarliggande i bankens hvalf? Detta ger mig 
äfven anledning nämna, hvilken högst betydlig tillväxt vår han
dels- och ångbåtsflotta på senare tider vunnit. Ar 1836 ut
gjorde vår handelsflotta 1,809 fartyg och 63,864 läster; 1856 
utgjorde den 3,020 fartyg och 138,793 läster. Angbåtsflottan 
bestod 1836 af 27 fartyg med 1,140 hästkrafter; 1856 af 147 
fartyg med 6,594 hästkrafter. Vår seglande flotta har således 
på tjugo år mer än fördMlat sig, och ångfartygens antal, lik
som deras hästkraft, nära sex-diibblats. Det är möjligt, att ett 
sådant förhållande mer bekymrar än gläder Grefve Liljen
crantz och dem, som med honom tänka lika; men mitt hjerta 
gör det godt att veta, att en sådan mastskog uppvuxit, och 
att tusen vimplar mer visa våra gamla, kära färger, aktade 
och kända kring alla länder och baf.

En värd talare, Grefve Posse, har i ett obevakadt ögon
blick fällt det yttrandet, att ingen särdeles skada skulle ske, 
äfven om allt bankens silfver försvunne. Detta var visserli
gen ett stort förhastande af honom, ty en sådan händelse 
skulle efter min förmening vara en af de största olyckor, som 
kunde träffa landet, och någon annan hjelp funnes då icke 
än att ögonblickligen ersätta silfret. Ett fast, oföränderligt 
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värdemått är det första vilkoret för all egendomssäkerliet, och 
ingen rörelse, ingen förkofran, inga företag kunna derförutan 
ega rum; men något fast värdemått finnes ej i något annat 
än klingande mynt eller det myntrepresentativ, som hvarje 
ögonblick kan mot klingande mynt utbytas. Är deremot blott 
det fasta värdemåttet betryggadt, då behöfver man icke vi
dare hysa någon öfverdrifven ängslan öfver att silfret utgår; 
ty i det fallet är utförsel af silfver endast att betrakta såsom 
en gradmätare på mer eller mindre gynnsamma handelskon- 
junkturer, hvilka, till följd af de menskliga förhållandenas 
omvexling, ej alltid kunna vara enahanda. Att de af stats
makterna antagna stadgarna för rikets ständers bank fullkom
ligt betrygga värdemåttets orubblighet, derom är jag för min 
del öfvertygad, och jag skulle vara lika villig som beredd, att 
härom närmare utveckla min mening, såframt ej detta skulle 
föra oss för långt från ämnet för dagen. Dessa frågor till
höra också icke egentligen min befattning, ty här i Sverige 
kan med skäl sägas, att det är Rikets Ständer sjelfva, som 
genom Banko- och Stats-Utskotten föreställa den rätte Finans- 
Ministern, ehuru namnet, i flera afseenden oegentligt, blifvit 
mig tilldeladt.

Man har vidare förebrått mig, att jag med nog lätt hand 
vidrört den närvarande handelskrisens beskaffenhet, äfvensom 

' utsigterna till dess upphörande eller fortfarande. Det är möj
ligt, att jag alltför kort uppehållit mig vid dessa omständig
heter, och jag ber då att med några ord få återkomma till 
denna vigtiga fråga. Jag tror mig likväl hafva redan förra 
gången antydt den vanliga och allmänna beskaffenheten af en 
handelskris; huru den uppkommer genom en stockning i affä
rerna, oftast föranledd af missväxt eller politiska orsaker; 
huru man först förnimmer ett krampaktigt försök att bibe
hålla sig vid en abnorm produktion, som icke mer står i ett 
rätt förhållande till konsumtionen, och huru slutligen, när 
detta försök misslyckats, produktionen liksom förlorar fot
fästet och nedfaller. Det torde tillåtas mig att, med upp
offring af några ögonblick, få upplysa detta något närmare, 
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genom anförandet af några exempel, hemtade från Frankrike, 
emedan penningställningen ingenstädes så noga som der — i 
detta, som i andra afseenden, centralisationens hemland — 
kan observeras. Efter 1803 års missväxt uppstod 1804 en 
handelskris, hvilken hade till, resultat, att diskonteringen, från 
att i medeltal uppgå till 510 millioner francs, först uppgick 
till 630 millioner och sedan nedföll till 250 millioner. Ar 1810 
inträffade ånyo en kris, då diskonteringen först uppgick till 
715 millioner och sedan nedföll till 391 millioner. Efter 1812 
års dels missväxt, dels politiska brytningar, uppkom en så 
förfärlig kris, att diskonteringen, ifrån att hafva uppgått till 
640 millioner, nedföll ända till 84 millioner. Missväxten år 
1817 föranledde en kris 1818, då diskonteringen nedföll från 
615 millioner till 253. Krisen 1830, föranledd af missväxten 
1829 och revolutionen 1830, gjorde, att diskonteringen ned
föll från 615 millioner till 150. År 1847 föranledde miss
växten en kris, då diskonteringen nedföll från 1,229 till 256 
millioner francs. Man finner således häraf, med hvilken 
regelbundenhet dessa kriser alltid sammanhänga med sina 
orsaker, hvilka till största delen måste sökas i misslyckade 
skördar; men de hafva likväl alltid haft sin närmaste anled
ning i en på detta eller annat sätt uppkommen stockning i 
affärsrörelsen. Förhållandet med den närvarande krisen är 
emellertid, enligt min tanke, betydligt olika, ty det existerar 
nu i allmänhet icke någon sådan stockning i affärerna. Utom
lands har tvärtom säkerligen aldrig affärsverksamheten ut
vecklat sig till ett sådant omfång som nu, och likväl är en 
kris för handen. Orsaken dertill är, enligt min uppfattning, 
att efterfrågan på rörelsekapital så utomordenligt ökat sig, 
att fastän penningar tillströmma med hvarje paketbåt från 
Kalifornien och Australien, så äro de likväl otillräckliga för 
att tillfredsställa den ständigt tillväxande industriens fordrin
gar. Det är genom denna efterfrågan på rörelsemedel, hvil
ken ökat sig i ännu större förhållande än tillgångarna, som 
den närvarande krisen uppstått, och den har således hvarken 
uppkommit eller ännu åtföljts af en stockning i affärerna,
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utan har tvärtom sin grund i en ökad, måhända onaturlig 
stegring i detta afseende, och den utmärker sig derför icke 
heller genom brist på penningar, utan genom ökadt pris på 
penningar samt en deraf uppkommen förhöjning i räntefoten. 
Här i landet föranledes krisen visserligen äfven af fjolårets 
ogynnsamma konjunkturer, men den måste likväl alltid till 
stor del sättas i förbindelse med krisen i utlandet. Om man 
granskar uppgifterna för tulluppbörden under 1856, så visar 
det sig, att importen då varit större än någonsin förut, och, 
besynnerligt nog, visar importen äfven under detta år, åt
minstone ännu, ett föga märkligt aftagande. Den är visser-' 
ligen något mindre än under sistlidne år, men likväl betyd
ligt större än importen äfven för år 1855. Hittills jäfvas så
ledes icke Kongl. Maj:ts antagande att i sitt förslag till tull
taxa lägga 1855 års import till grund för jemförelsen. San
ningen af min sats, att vi befinna oss i ett lyckligt ekono
miskt tillstånd, bevisas äfven derigenom att, ehuru fjolårets 
export säkerligen icke på långt när betäckt dess import, hvil- 
ket äfven synes af silfverutförseln, så kan likväl importen 
ännu i år nästan oförminskad fortfara. Jag förmodar, att 
detta ej kan fortgå särdeles länge; men ännu sker det. I af
seende på utsigterna till krisens längre eller kortare varak
tighet, tror jag icke, att man kan hoppas ett snart slut på 
denna kris, utan får man väl bereda sig på ett längre fort
farande deraf, och att den först måste utöfva en korrigerande 
inverkan på vissa förhållanden, som måhända deraf äro i be- 
hof. Jag tror således icke, att man får dåra sig med den 
föreställningen, att man genom ett uppskof ifråga om stats
låns upptagande, ifall sådant skall ske, skulle kunna förskaffa 
sig stort bättre vilkor än nu, utan man måste då, enligt min 
tanke, så att säga, »bita i det sura äpplet», och taga dagen 
som den är, öfvertygad om, att vi ej vidare, åtminstone ej snart, 
kunna vänta oss så gynnsamma konjunkturer i detta afseende, 
som för ett par år sedan.

Man har slutligen förebrått mig, att jag utkastat en allt
för smickrande teckning af vår ställning. Enligt min tanke 
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har man häruti gjort mig orätt. Jag har framlagt de fakta, 
jag trott vara upplysande och hvilkas riktighet ingen bestridt, 
eller kunnat bestrida, ty de äro tagna ur offentliga handlin
gar. Jag har sökt göra de utredningar, som jag trodde kunna 
vägleda omdömet, och jag har deraf dragit de slutsatser, som 
enligt mitt förmenande deraf borde dragas. Jag har ingen
ting tillagt eller dolt, ingenting vanställt, och ingen har jag 
sökt förvilla. Men om vi också stundom tvista med hvarandra 
angående det lilla som oss åtskiljer, hvarför kunna vi ej jemväl 
någon gång samfält glädjas öfver det stora, som oss förenar?

Vårt land har länge varit tryckt af fattigdomens börda; 
ja! så länge, att dess armod blifvit ett ordspråk; men hvar
för skall man fortfarande vilja uppehålla denna öfvertygelse, 
äfven sedan den icke mer eger någon grund? Det är, som 
om någon, hvilken länge tynat och lidit, skulle förmenas att 
se sin bild i spegeln, då hans helsa och krafter börja åter
vända. Ty det är icke smink, det är helsans ros, som slår ut 
på det svenska samhällets kind; det är icke feberns yrsel, 
utan det är hoppets, modets och välbefinnandets kraft, som 
glänser ur dess öga. Jag tror, att andra i detta fall måste 
känna såsom jag, och ur djupet af min själ fröjdar jag mig 
åt denna förändring. Och att den korta tid, hvarunder jag 
kunnat egna mina svaga, måhända snart uttömda krafter till 
ett älskadt fosterlands tjenst, inföll just under denna, vår inre 
utvecklings blomstermånad — det blir ur det offentliga lifvet 
mitt käraste minne. Må man kalla denna period af vår historia 
för ungdom eller mannaålder, det är mig likgiltigt; men den 
som vill, såsom här skett, förlikna densamma vid ålderdomens 
bräcklighet, den far, enligt min tanke, svårligen vilse. Hvilka 
öden som förestå, hvilka pröfningar som kunna vara oss 
förelagda, det känner ingen; men att en allvis och mild För
syn i sin nåd funnit med sin plan för mertsklighetens utveck
ling förenligt, att låta detta land upphinna en höjd af väl
stånd, som detsamma aldrig tillförene uppnått och som ger 
oss någon rätt till sjelfförtröstan och mod, det synes mig vara 
uppenbart, och detta har jag sökt visa. Ännu mycket, myc
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ket mer, mina Herrar! skulle härom kunna tilläggas, men jag 
känner och jag vet, att hvarje minut jag talar, förorättar jag 
alla dem, hvilkas värderika tankar och upplysningar vänta på 
tillfälle att få framställas, och jag fruktar, att jag redan allt
för mycket missbrukat denna högt ärade församlings mig i 
så hög grad visade välvilja och uppmärksamhet. Derför vill 
jag sluta; jag har slutat.
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TAL
på Riddarhuset den 2 December 1857.

(Angående föreslagna åtgärder för underlättande af allmänna rörelsen.)

Högvälborne Herr Grefve och Landtmarskalk, Högloflige 
Ridderskap och Adel!

Förevarande förslag ifrån Statsutskottet angifver såsom sitt 
syftemål den allmänna rörelsens underhjelpande, och jag är 
fullt förvissad, att det icke finnes någon, som ej till sitt 
fulla värde uppskattar såväl vigten af detta syftemål, som den 
goda afsigten med förslagets framställande. Åtminstone får 
jag förklara, att jag för min del i detta afseende gör full rätt
visa åt Utskottet, men så långt kan jag likväl ej gå att jag skulle, 
liksom en föregående talare, hembära Utskottet min tacksam
het,eller yttra min glädje öfver denna åtgärd. Detta är mig omöj
ligt, dels derför att jag måste i dess helhet ogilla förslaget, så
som varande, enligt min åsigt, i vissa fall onödigt och i andra 
bestämdt skadligt, dels emedan härigenom lätt kan väckas 
oro i sinnena och föreställningar om faror vida större än de, som i 
sjelfva verket äro för handen. Och med all aktning för den ifver 
och värma Utskottet i denna sak ådagalagt, tror jag dock, att en 
lugn och noggrann pröfning i denna vigtiga fråga ej får åsido
sättas, helst verkningarna af förslaget, i fall det antoges, icke 
skulle inskränka sig till det närvarande ögonblicket, utan skulle 
sträcka sig långt in i framtiden. Utan att nu vilja ingå i 
några allmänna betraktelser om den nuvarande ställningen, 
anser jag det derför vara min pligt att specielt i alla dess 
delar upptaga förslaget till granskning, och derigenom söka 
visa dess olämplighet. Man finner då, att Utskottets förslag 
sönderfaller i 4 hufvudmomenter, nemligen l:o att underlätta 
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penningars remitterande; 2:o att förenkla de liqvider som utgå 
från Riksgäldskontoret; 3:o att bereda Riksgäldskontoret större 
tillgång på medel genom kronouppb ordens öfverlemnande dit 
för viss tid; och 4:o att utlåna dessa tillgångar till allmän
heten genom hypoteksföreningar och enskilda banker. De 
tvenne första af dessa hufvudsyftemål äro, som hvar och en 
finner, af ojemförligt mindre vigt än de tvenne senare.

Hvad nu först angår Utskottets förslag att ej direkte re
mittera penningarne från landtränterierna och tullkamrarna, 
utan deponera dem i riksbanken och dess lånekontor eller i 
filial- och privatbankerna, och i dess ställe remittera anvis
ningarna, så medgifves gerna, att en sådan anordning kan 
minska faran för poströfverier, men ingalunda uppstår deraf 
någon lättnad för allmänna rörelsen, när medlen, såsom för
hållandet är i riksbanken och lånekontoren, endast blifva de
ponerade, men ej utlemnade i denna rörelse. Hela skilnaden 
härvid blifver endast den, att penningarne, i stället att de 
förut fått åka på landsvägarna, då skulle få Iwila i bankerna. 
Väl finner jag, att man tänkt sig möjligheten af att vinna sitt 
mål derigenom, att medlen äfven skulle få insättas i de en
skilda bankerna, hvarifrån de måhända genast skulle åter ut
släppas i rörelsen; men detta medför deremot andra betänk
ligheter af vida svårare art, till hvilka jag ber att få åter
komma i sammanhang med granskningen af det moment, som 
handlar om utlåningen genom de enskilda bankerna.

Den större enkelhet i liqviderna från Riksgäldskontoret, 
som åsyftas genom JJtskottets förslag i mom. 2 och 3, tror 
jag icke skulle vinnas genom den föreslagna ordningen, men 
väl fruktar jag, att härigenom motsatsen skulle inträffa och 
att vid många tillfållen ny omgång och oreda deraf skulle 
uppstå: hvarförutan det synes mig vara stridande mot det 
sammanhang, som är nödigt i all administration, att de myn
digheter, som enligt Konungens befallningar verkställa sina 
uppdrag, i afseende å medlens erhållande skulle ställas i be
roende af andra verk än dem, som af K. M:t mottaga bud 
och föreskrifter. Tänkom oss nämnda förslag tillämpadt. Om 

18
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t. ex. penningarne till de arbeten, hvilka i Carlskrona verk
ställas med extra anslagsmedel, icke skulle, såsom hittills till
gått, reqvireras från Sjöförvaltningen, hvarifrån medel till alla 
öfriga arbeten, hvilka höra under ordinarie statsregleringen, 
reqvireras, utan fördelningen gjordes så, att medlen för or
dinarie arbeten reqvirerades från Sjöförvaltningen och för 
dem, som stå på extra statsregleringen, hos Riksgäldskontoret; 
då hemställer jag, om häri ligger någon enkelhet, eller om 
icke derigenoni liqvidema skulle blifva ännu mera invecklade. 
Dessutom måste tagas i betraktande, att vid verkställandet af 
dylika arbeten ganska ofta inträffar (hvad som ock synes ge
nom mångfaldiga regeringsbeslut), att penningar måste anord
nas i förskott utöfver de beräkningar, som på förhand varit 
uppgjorda. Sådant är naturligt och förklarligt, dels i följd af 
väderleksförhållanden, dels af den olika tillgången på arbetare 
o. s. v. I sådan händelse är åtgärden nu mycket enkel. K. 
M:t anbefaller Statskontoret att på förskottstitel anordna de 
behöfliga medlen, och de inflyta sedan i den summa, som fram
deles skall af Statskontoret till samma verk utbetalas. Skulle 
deremot dessa medel tagas från Riksgäldskontoret, så kan icke 
K. M:t anbefalla Fullmäktige derstädes att förskottsvis utbe
tala någonting, utan antingen skulle arbetet komma att af- 
stanna, eller ock måste förskottet lemnas af Statskontoret, och 
detta sedermera få ersättning antingen från Riksgäldskontoret 
eller (jag vet icke, huru Statsutskottet tänkt sig detta för
hållande) måhända från den förvaltande myndigheten sjelf, 
sedan denna bekommit ersättningen från Riksgäldskontoret. 
Jag frågar, om detta skulle leda till enkelhet eller till för
veckling. Jag tror för min del det senare. Ännu ett skäl att 
icke vidtaga en sådan åtgärd är, att då utbetalningar skola 
ske på vissa ställen i landsorten, händer ganska ofta, och åt
minstone under vissa tider af året alltid, att statsmedel finnas 
innestående i ränterierna på dessa orter. I sådant fall vidta
ges nu den enkla utvägen, att summan anordnas på dessa 
ränterier, der utbetalningarna skola försiggå, och derigenom 
undvikes den dubbla transporten af penningarne, först från 
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ränteriet och hit, samt sedan härifrån till den ort, der utbe
talningen bör ske. Detta blefve omöjligt, om utbetalningarna 
ginge från Riksgäldskontoret, ty detta har inga behållningar 
i ränterierna. Äfven den enkelhet, som nu i detta afseende 
förefinnes, skulle således genom en dylik anstalt gå förlorad. 
Jag tror följaktligen icke, att dessa förslag skulle medföra 
någon nytta, utan fast hellre olägenhet; men, såsom jag förut 
haft äran nämna, äro de i alla fall af mycket underordnad 
vigt jemförelsevis mot dem, till hvilka jag nu skall taga mig 
friheten öfvergå. *

Det ena af dem, som innefattas i 5:te punkten, består, 
efter hvad hvar och en kan finna, deruti att icke blott öf- 
verslcottsmedlen skulle i mån af tillgång öfverlemnas till Riks
gäldskontoret, utan äfven alla sådana uppbördsmedel, som för 
tillfället kunna utan olägenhet undvaras. Det är af stor vigt 
att dela på dessa 2:ne olika saker. Hvad öfverslcottsmedlen 
beträffar, så finnas redan föreskrifter i detta afseende gifna, 
hvilka, efter min åsigt, innehålla allt, hvad som för ändamålet 
behöfves. Deri stadgas nemligen, att i den mån öfverskotten 
blifva kända, skola de till Riksgäldskontoret öfverlemnas, 
äfvensom att härvid icke sjelfva bokslutet, då dessa öfverskott 
blifva till siffran skarpt bestämda, behöfver afvaktas, utan att, så 
snart bokslutsarbetet begynt och man deraf kan approxima
tivt finna att öfverskott skola uppkomma, hvad deraf anses 
kunna undvaras må till Riksgäldskontoret aflemnas. Detta 
har också skett, icke allenast så tidigt som, på sätt nyss nämn
des, är föreskrifvet, utan långt dessförinnan; ty ehuru ännu 
icke Riksboksslutet varit påbegyndt, har likväl vid flera till
fällen, då på grund af kända förhållanden — t. ex. tulluppbör
dens storlek — bestämdt kunnat förutses, att öfverskott skulle 
uppkomma, K. M:t anbefallt Statskontoret att förskottsvis af- 
lemna betydliga summor till Riksgäldskontoret. Jag kan så
ledes icke finna något behof af ändrade föreskrifter i detta 
afseende, så mycket hellre, som hela detta förhållande med 
stora öfverskott väl alltid måste betraktas, icke såsom regel, 
utan såsom undantag. Hvarigenom uppkommer öfverskott?
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Jo, helt enkelt genom en missräkning i uppgörandet af stats- 
regleringen, — visserligen en lycklig missräkning, men dock 
någonting, som i verkligheten slagit annorlunda ut än i be
räkningen. Bör nu statsregleringen så uppgöras, att man 
på förhand kalkylerar på sådana missräkningar? Enligt min 
tanke bör detta icke ske, ty ehuru otvifvelaktigt beräkningen 
bör uppgöras med all den försigtighet som fordras, för att 
brist icke måtte uppkomma — således hellre en mån för lågt 
än för högt — tror jag dock, att i detta, som i andra afse- 
enden, man bör söka komma sanningen så nära som möjligt, 
och jag föreställer mig också, att Statsutskottet skall i sådan 
syftning söka reglera den nuvarande staten. Således synas 
mig äfven ur denna synpunkt några vidare föreskrifter med 
afseende på öfverskottsmedlens öfverlemnande icke vara er
forderliga.

Beträffande deremot öfverlemnandet af de uppbördsmedel, 
som för tillfället möjligen kunna undvaras, men som eljest 
äro påräknade för löpande statsutgifter, får jag förklara, att 
ett sådant stadgande eller en sådan åtgärd är, enligt mitt 
förmenande, af den mest äfventyrliga och skadliga beskaffen
het. Först och främst vill jag i det afseendet åberopa, hvad 
som redan förut blifvit här anmärkt, nemligen att detta är 
uppenbart och rakt stridande mot Regeringsformens föreskrift. 
Regeringsformens 64 § säger utan all slags tvetydighet, att 
»såväl de ordinarie som extra-ordinarie inkomsterna skola, vara 
under Konungens disposition till de ändamål, som af Rikets 
Ständer blifva bestämde»; och då dessa medel sålunda skola 
vara under Konungens disposition, lärer det väl icke lagligen 
kunna bestämmas, att de i stället skola vara under någon 
annans, hvilken man alltid kan tänka sig icke skulle kunna 
eller vilja återlemna dem till den, som ensamt har rätt att 
deröfver disponera. Jag anser således, att man genom detta 
förslag gjort ett försök till inskränkning i en af de allra vig- 
tigaste rättigheter, som tillhöra Konungamakten och som in
gen styrelse någonsin saknar eller kan sakna, utan att sjelf- 
va begreppet styrelse derigenom till sin grund blifver upp- 
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häfdt. Jag hemställer dessutom i afseende på verkningarna 
häraf, om det icke skulle vara en af de största oformligheter 
att göra hela statsmaskinens gång beroende af ett verk, 
som utaf omständigheterna alltför väl kan sättas ur stånd att 
uppfylla sina förbindelser mot statsverket, och som dessutom, 
hvad än värre är, står helt och hållet utanför Konungens 
maktområde. Kan sådant vara klokt, äfven om det icke vore all
deles stridande emot vår grundlags föreskrifter? Derjernte upp
står uppenbarligen enligt detta förslag en sådan sammanbland
ning mellan statsverket och Riksgäldskontoret. att deraf de 
största olägenheter, för att icke säga vådor, lätteligen skulle 
kunna uppkomma. I förslaget heter det visserligen, att Stats
kontoret icke skulle vara pligtigt öfverlemna flera medel till 
Riksgäldskontoret, än som utan olägenhet kunde undvaras; 
— men pröfningen häraf? Är det icke gifvet, att Riksgälds
kontoret på sitt håll skulle sätta sig ned och räkna efter, 
hvad Statskontoret hade innestående, samt denned jemföra, 
hvad som enligt Riksstaten ansågs skola komma att utgå, och 
hvad som alltså enligt dess tanke borde kunna undvaras? 
Statskontoret skulle visserligen vara berättigadt att motsätta 
sig dessa anspråk, men hvilka tvister skulle icke i det afseen- 
det kunna yppa sig mellan dessa verk? Ytterligare en sak! 
Är det icke temligen klart, att i händelse detta stadgande 
blefve gällande, skulle derigenom hela hopen af hjelpbehöf- 
vande och hjelpsökande direkte hänvisas till statsverket 
och K. M:t, hvadan det sålunda hädanefter blefve ett slags 
regel, att vid det första trångmål, hvaruti de enskilda af en 
eller annan orsak försattes, genast ett starkt anlopp skulle 
riktas mot regeringen och statsverket, på hvilka man gjorde 
anspråk, att dess medel och löpande inkomster skulle inkastas 
i hvirfveln af dagens finansiela oredor?

Och slutligen återstår ännu en olägenhet af den största 
vigt, som talar mot denna åtgärd. Den skulle nemligen på 
det högsta försvaga Riksbanken och undergräfva dess säker
het. Denna bank har nu rättighet att utgifva sedlar för 20 
millioner rdr banko utöfver den metalliska valutan, men detta 
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har skett under vissa förutsättningar, och till dessa hörer, att i 
banken alltid finnas depositioner af statsmedel till betydligt be
lopp innestående. Skulle nu deremot dessa medel uttagas ur ban
ken och genom Riksgäldskontoret spridas i allmänna rörelsen, 
så är det vid ringaste eftertanke tydligt, att, helst i ett ögon
blick som detta, då penningen söker sig den förmånligaste 
marknaden, och då många utländska skulder skola betalas, 
banken härigenom skulle få en stark påkänning genom ökad 
silfverutvexling. Men om, oaktadt allt detta, man skulle anse 
rådligt och nyttigt, att en större eller mindre del af deposi
tionerna i banken utlåntes (hvilket jag emellertid för närva
rande måste afstyrka), så vore det i alla fall vida naturligare 
och lämpligare, att detta skedde direkte genom banken sjelf, 
än på en svår och farlig omväg genom Riksgäldskontoret och 
de enskilda bankerna, såsom Utskottet föreslagit. Att låta riks
banken använda i sin rörelse på de särskilda lånegrenarne 
ett visst belopp depositioner, i den mån man trodde sådant 
utan fara för banken kunna ske, vore åtminstone någonting 
enkelt och bankmessigt, men att komma till samma ändamål 
genom den omvägen att först uttaga depositionerna från ban
ken (som väl måtte kunna disponera dessa medel åtminstone 
lika väl som Riksgäldskontoret), för att sedermera lemna dem 
åt Riksgäldskontoret, hvilket slutligen skulle utdela deraf åt 
enskilda bankinrättningar; detta anser jag vara till sin prin
cip lika illa beräknadt, som det i afseende på sättet vore 
olämpligt. Ett bland de hufvudsakligaste skälen, som Utskottet 
anfört för framställandet af dess förslag, är att sedelstocken 
nu för tiden ej står i samma förhållande till statsinkom
sterna som förr, men detta skäl torde fordra någon närmare 
granskning. Jag vill ingalunda bestrida riktigheten af de 
sifferuppgifter Statsutskottet i detta afseende meddelat, hvaraf 
synes, att statsinkomsternas tillväxt proportionaliter varit större 
än tillökningen i Riksbankens sedelstock; men först och främst 
hade härvid enligt min tanke äfven bort tagas i betraktande 
privatbankernas sedlar, hvilka otvifvelaktigt lika så väl som 
riksmyntct utgöra ett bytesmedel för rörelsen, hvarigenom för
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hållandet skulle hafva visat sig helt annorlunda, ochföröfrigt 
följer alldeles icke af det faktum som Utskottet uppgifvit, att 
en större andel af sedelstocken nu än förr på- en gång dra
ges ur rörelsen genom kronouppbörden. Förhållandet är i 
sjelfva verket omvändt, och detta kommer sig deraf, att upp
börden nu för tiden är mera jemnt fördelad på året än den 
var förr. Förut inflöt nemligen den betydligt största delen 
af hela uppbörden på en gång, och då är det tydligt, att, 
ehuru uppbördssumman i sin helhet var mindre, den likväl 
sålunda sammanförd skulle verka mer störande på allmänna 
rörelsen, än en större summa jemnare fördelad, såsom nu är 
fallet. I detta afseende ber jag att få lemna några upplys
ningar. Statsinkomsterna kunna hufvudsakligen delas i 4 större 
partier. Den första afdelningen häraf utgöres af de ordinarie 
skatterna och allmänna bevillningen, hvilka, såsom hvar och 
en vet, upptagas på våren eller i Februari, Mars och April 
månader. Om jag (såsom äfven Utskottet gjort) afräknar de 
indelta räntorna, hvilka aldrig egentligen dragas ur rörelsen, 
utan mera såsoni en enskild liqvid öfvergå från den ena in
dividen till den andra, så utgör den uppbörd, som af Kronans 
behållna räntor och Bevillningen vid denna tid inflyter, om
kring 6 millioner rdr rmt.

Den andra af de stora inkomstposterna utgöres af brän- 
vinsskatten. Denna uppgår äfven till omkring G millioner rdr 
rmt, och inflyter vid slutet af September och Oktober måna
der — således på en tid, som är ungefärligen 5 månader 
skiljd från den nyss omförmälda uppbörden. Den tredje stora 
skattetiteln är tullen, hvilken under de senare åren utgjort 
mer än 12 millioner rdr rmt. Men denna uppbörd hopar sig 
icke uteslutande på någon viss tid, utan fördelar sig någor
lunda jemnt på hela året Detta förefaller måhända mången 
oväntadt, då man vet, att sjöfarten endast under en del af 
året kan bedrifvas, men har sin grund dcri, att de förnämsta 
kassaartiklarna läggas på nederlag eller kreditupplag och der- 
ifrån förtullas blott successive i mån af behof. Jag ber att 
såsom bevis på denna fördelning få anföra siffrorna för i år.
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Tulluppbörcleii har utgjort under Januari 259,000, Februari 
266,000, Alars 476,000, April 814,000, Maj 885,000, Juni 
686,000, Juli 690,000, Augusti 684,000, September 867,000, 
Oktober approximativt 904,000 rdr banko. Det blefve må
hända för vidlyftigt att närmare redogöra för förhållandet 
under de föregående åren, hvilket i allt väsendtligt öfverens- 
stämmer med det nyss anförda, men om någon är intresserad 
af att härom taga en närmare kännedom, så står tabellen, 
som jag här håller, med nöje till tjenst. Alan finner emeller
tid häraf, dels att en någorlunda jemn spridning af tullupp
börden verkligen eger rum, dels att den tid, då denna inkomst
källa flödar ymnigast, just är den period, som infaller emellan 
upptagandet af de ordinarie skatterna och bränvinsmedlen, 
nemligen högsommaren.

Den 4:de hufvudafdelningen af statsinkomsterna består i 
Charta-Sigillata-afgiften. Denna uppgår till omkring 1,200,000 
rdr rmt, och fördelar sig mera jemnt än någon annan på 
hela året; och det kan således icke nekas, att i afseende å 
skattemedlens ingående en vida lämpligare fördelning nu eger 
rum än förr. Att utbetalningarna sedermera icke ske lika 
för hvarje dag, utan gruppera sig hufvudsakligen q vartals vis, 
är en känd sak, och deraf måste naturligtvis följa, att kassa
behållningen i Statskontoret blifver olika, och någon gång un
der en kortare tid större än behofvet fordrar. Olägenheten 
häraf torde dock vara en obetydlighet emot vådorna af de bote
medel, som man nu deremot föreslagit.

För att göra sitt system fullständigt, har Utskottet i mom. 
7 och 8 af sitt förslag äfven uppgifvit, huru de till Riksgälds- 
kontoret öfverlemnade uppbördsmedlen, jemte detta verks öf- 
riga kontanta tillgångar, skulle till allmänna rörelsen utgifvas, 
och i detta afseende föreslagit, att medlen måtte, dels genom 
lån, dels genom depositioner hos hypoteksföreningar och en
skilda banker, göras fruktbärande. Då man sålunda väckt 
förslag om allmänna medels öfverlemnande till de enskilda 
bankerna, och jag för min del motsätter mig en sådan åt
gärd, förutskickar jag likväl den högtidliga förklaring, att deri 
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icke ligger det ringaste misstroende till dessa banker. Tvärtom 
vågar jag påstå, att deras soliditet och förmåga att göra rätt 
för sig är så betryggad, som någon kan önska, ty, utom de i 
allmänt förvar nedlagda hypotekerna, finnes äfven för hvarje 
utlåning en ny säkerhet i bankens ego, och slutligen äro alla 
delegarne solidariskt ansvariga med hela sin förmögenhet — 
hvadan således i sjelfva verket en tredubbel säkerhet eger 
rum. Att någon förlust slutligen skulle komma att göras på 
våra privatbanker, är således, enligt min tanke, nära nog en 
omöjlighet, och man kan icke nog varna allmänheten för en 
otidig och ogrundad fruktan i detta hänseende. Men hvar 
och en finner, att den nu omnämnda säkerheten, eller bankens 
förmåga att i sista hand ovilkorligen uppfylla alla sina för
bindelser och göra hvar man rätt, är något helt annat än 
säkerheten att icke kunna bringas i en ögonblicklig förlägen
het och derigenom tvingas att afbryta sin rörelse, hvilket re
dan vore en olycka af oberäkneligt inflytande på hela landet.

Tryggheten i detta afseende hvilar helt och hållet på den 
klokhet och försigtighet, hvarmed bankerna förvaltas, och på 
sans och måtta hos allmänheten att icke, till sin egen för
färliga skada, visa ett oförtjent misstroende mot dessa inrätt
ningar, och på ett onaturligt sätt anstränga dem under ett 
kritiskt ögonblick. Hvad bankernas förvaltning angår, kan jag 
icke annat än erkänna, att densamma i allmänhet blifvit väl 
handhafd, och att åtminstone de flesta bankerna med åter
hållsamhet begagnat det förnämsta af deras prerogative!’, nem- 
ligen sedelutgifningsrätten. I detta fall ber jag att få upp
lysa, att vid sista qvartalets slut hade nedannämnda banker 
lemnat denna rätt obegagnad till följande belopp, nemligen: 
Örebro-banken till ett belopp af 269,000 rdr; Smålands till 
717,000; Norrköpings till 540,000; Stockholms till 659,000; 
Wermlands till 505,000; Mälareprovinsernas till 1,779,000 o. 
s. v. eller tillsammans för alla privatbankerna till mer än 
4,000,000 rdr nnt. Men denna tillfredsställande erfarenhet 
af en i allmänhet berömlig måtta och försigtighet under hela 
den långa förflutna tiden af bankeraas tillvaro, tror jag, att 
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man i främsta rummet bör tillskrifva det välbetänkta stad
gande, som inflöt i Förordningen den 14 Januari 1824 om 
enskilda banker och sedermera förnyats i hvarje derpå föl
jande banklag och oktroj, och som utgör en fundamentalsats 
i vår banklagstiftning, det nemligen att under ingen förevänd
ning staten må varda inblandad i dessa enskilda företag. 
Härigenom hafva de blifvit helt och hållet hänvisade till sina 
egna krafter, och deruti ligger otvifvelaktigt den starkaste 
driffj ädern till deras omtanka och varsamhet. Är det nu skäl 
att frångå denna sunda, kloka och nyttiga regel? —För min 
del måste jag på det högsta varna för en sådan åtgärd. Följ
den häraf skulle otvifvelaktigt blifva, att om bankerna, så
som det blifvit föreslaget, kunde, under form af lån eller de
position, påräkna allmänna medel såsom tillgång, helst un
der vissa tider af året, så skulle affärsverksamheten, i förli
tande härpå, ytterligare utsträckas och försigtigheten blifva 
mindre. 1 sådant fall kan jag ej heller finna något vidare 
skäl att vägra privatbankssedlarna gångbarhet i allmänna upp
börden, ehuru detta är rakt stridande mot gällande lagar och 
föreskrifter, ty om uppbörden i alla fall skulle till dessa ban
ker öfverlemnas, vore det temligen likgiltigt, om densamma 
erlades i riksmynt eller ej. Men då vore också sammanbland
ningen med dessa inrättningar så fullständig, att hela stats
verkets gång råkade i ett absolut beroende af desamma, och 
för öfrigt vet jag knappast, huru det skulle blifva möjligt att 
under sådana förhållanden sköta statsmaskinen, så framt ej 
förut genom lag bestämdes, att privatbankssedlar äro gällande 
mynt i riket, som hvar och en är pligtig att som sådant mot
taga. Jag måste således för min del motsätta mig de nu 
väckta förslagen i detta hänseende, men jag vill derför inga
lunda bestrida, att någon ändring kan vara nödig i föreskrif
terna angående Riksgäldskontorets utlåningssätt. Detta be- 
höfver emellertid visst icke svälla ut till sådana dimensioner 
som det förevarande finansprojektet, utan kan ganska väl 
rätt och slätt införas på några få rader i 197 § af Riks
gäldskontorets reglemente, när detta förekommer.
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Slutligen kan jag icke underlåta att på det bestämdaste 
protestera mot Utskottets hemställan, att de beslut och stad- 
ganden, som med anledning af Utskottets nu gjorda förslag 
kunde fattas, endast behöfde anmälas hos K. M:t och genast 
derefter borde träda i verkställighet. Olagligheten och obe
hörigheten af en sådan form för beslutet synes mig vara så 
uppenbar, att jag endast måste förundra mig öfver, att en 
dylik framställning kunnat göras, utan att åtminstone vara 
åtföljd af åtskilliga ledamöters reservationer, hvilkas namn jag 
i sådant afseende saknar.

Af alla de skäl, som jag nu haft äran anföra, torde det 
vara temligen klart, att jag i dess helhet ogillar förslaget, så
som dels likgiltigt och obehöfligt, dels lagstridigt och vådligt ; 
men då jag hört, att motioner ännu lära finnas oafgjorda i 
Statsutskottet, hvilka med förevarande ämnen hafva gemen
skap, så vill jag för min del gerna medgifva, att betänkandet 
blir återremitteradt, ifall sådant hellre önskas; dock ber jag 
att härvid uttryckligen få förklara, att å min sida härmed 
alldeles icke åsyftas blott några redaktionsjemkningar, utan 
medgifver jag återremissen för att Utskottet må sättas i tillfälle 
att behandla alla dessa frågor i ett sammanhang, och då, så
som jag hoppas, komma till andra resultater.
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YTTRANDE
på Riddarhuset den 3 December 1857.

(Angående samma ämne.)

Högvälborne Herr Grefve och Landtmarskalk, Högloflige 
Ridderskap och Adel!

I anledning af hvad som här blifvit yttradt, anser jag 
mig skyldig att, ehuru jag helst velat undvika att ytterligare 
upptaga Ridderskapets och Adelns tid, tillägga några ord. 
Man har vid försvaret af detta betänkande sökt gifva det en 
färg af oskyldighet och menlöshet, egnad att mildra den 
stränga dom, som detsamma enligt mitt omdöme förtjenar, 
och man har för detta ändamål velat beropa sig på något 
misstag vid uppfattningen af förslaget, men jag bar ej kun
nat finna, hvari detta misstag egentligen skulle bestå. Med 
lätt hand har det visserligen blifvit vidrördt och sagdt, att 
en misstydning skulle egt rum i tolkningen af 5:te punkten, 
som icke skulle hafva afseende på den allmänna uppbördens 
öfvcrlemnande till Riksgäldskontoret, utan blott syfta på öf- 
verskottsmedlen och dessas hastigare afiemnande. Emot en 
sådan mening måste jag dock åberopa det nämnda momentets 
tydliga redaktion, och för att göra saken ännu mer otvety
dig, anhåller jag att få citera de motiver, som föregå Ut
skottets förslag, der det först talas om öfverskottsmedlen och 
sedan tillägges: »En icke obetydlig tillökning af de medel, 
»som genom räntebärande, obligationers belåning hädanefter 
»kunna hållas allmänna rörelsen tillhanda, skulle dessutom 
»beredas, ifall Riksgäldskontoret finge för sådant ändamål 
»från Statskontoret emottaga icke blott uppkomna öfverskott, 
»utan äfven de i uppbörden influtna medel, som under någon 
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»tid kunde för sistbemälda embetsverks förestående utgifter 
»undvaras». Efter min tanke är det knapt möjligt att ut
trycka sig mer klart och bestämdt, och det måste således stå 
fast, hvad också ingen med oförvilladt omdöme lärer kunna 
betvifla, nemligen att det varit meningen att till utlåning an
vända den löpande uppbörden. Stridigheten af denna grund
sats mot våra grundlagar samt dess vådliga beskaffenhet i 
mångfaldiga afseenden har jag redan förut haft äran visa, 
och det torde ej vara af nöden att vidare utveckla alla dessa 
omständigheter, men oskyldigt kan jag åtminstone icke anse 
ett förslag vara, som sålunda utmärker sig för vådor och lag
stridighet. Då man upptagit till vederläggning, hvad jag förut 
yttrat angående l:sta punkten eller om postremisserna, må
ste jag beklaga mig öfver det oriktiga sätt, hvarpå mina ytt
randen blifvit uppfattade, och jag lemnar derhän,. antingen 
det skett genom otydlighet i min framställning eller genom 
någon afsigtlig dragning af mina ord. Jag har sagt, och jag 
tror att hundra vitnen kunna bestyrka detta, att en sådan 
ntväg som den föreslagna, med hänsigt till den allmänna rö
relsen, icke åstadkommer någon lättnad, utan endast medför 
det resultat, att penningarne i sådan händelse få ligga i stället 
för att åka, såvida de icke insättas i låneanstalter, der de 
genast kunna utlcmnas, hvilket ej är förhållandet med riks
banken och alla dess underafdelningar eller lånekontor. Detta 
har jag sagt, och detta lärer icke kunna af någon bestridas. 
Men jag har tillagt, att om medlen deremot insattes i sådana 
anstalter, der de genast blefve utlemnade i allmänna rörelsen, 
så är onekligt, att denna rörelse komme några dagar förr i 
åtnjutande deraf, än om penningarne blefve med posten af- 
sända. I sådant fall har man likväl invecklat sig i andra, 
vida större olägenheter, hvilka jag vid granskningen af 7:de 
och 8:de punkterna sökt framställa i hela deras vidd. Häraf 
följer således, att i ena händelsen blifver åtgärden likgiltig 
och onyttig, och i den andra farlig och skadlig, och ur begge 
dessa synpunkter tror jag mig hafva haft skäl att finna för
slaget icke vara antagligt. I afseende å de direkta liqviderna 
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mellan lliksgäldskontoret och allmänna verk, har man velat 
visa, att den förveckling, som enligt min tanke skulle i stället 
för den åsyftade förenklingen uppkomma, icke vore så farlig, 
och såsom skäl anfört, att sådana liqvider redan nu ske ome
delbart af de summor, som äro anvisade för enskilda före
tag. , Men just deruti ligger skilnaden. Det är fullkomligt 
i sin ordning, att utbetalningen till enskilda bolag och arbe
ten sker direkt, men då fråga är om allmänna verk, som taga 
sina befallningar från K. M:t, samt i afseende å tider och 
summor ställa sig dess bud till efterrättelse, då påstår jag, 
att förhållandet är annorlunda. I afseende å öfverskottens 
aflemnande, har man icke egentligen haft något annat att an
märka mot hvad som nu i detta afseende är föreskrifvet, än 
att i en mellanmening af 1844 års bref förekommer det stad
gande, att aflemnandet skall ske, först sedan riksboksslutarbetet 
begynt och dervid approximativt visat sig, att öfverskott skola 
uppkomma. Man har nemligen påstått, att häruti skulle ligga 
ett hinder för liqvidens verkställande i behörig tid; menäfven 
de, som sådant påstått, hafva dock medgifvit, att denna om
ständighet hittills alls icke varit hinderlig för medlens af
lemnande, så snart sådant lämpligen kunnat ske.

Det tyckes således vara temligen klart, att i sjelfva ver
ket ingen ändring häruti behöfves, äfvensom det väl torde 
vara i sin ordning, att man har någon säker ledning för be
dömandet af dessa förhållanden, innan utbetalningen skall ske, 
och en sådan vinnes först genom riksboksslutarbetet. Dess
utom skulle lätteligen kunna inträffa, derest ej den omhand- 
lade föreskriften funnes, att så snart Riksgäldskontoret tyckte, 
att någon betydligare summa t. ex. af tullmedlen eller brän- 
vinsskatten influtit, som enligt dess tanke borde lemna öfver
skott, från Riksgäldskontorets sida kunde väckas mer eller 
mindre pockande anspråk på dessa förmenta öfverskotts ofÖr- 
dröjliga aflemnande, Alla dylika tvistigheter mellan Riksgälds
kontoret å ena sidan och allmänna verk å den andra synas 
mig böra förekommas, och de föreskrifter, som i detta afse
ende nu äro gällande, tror jag vara för ändamålet fullt till
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räckliga. I afseende å medlens utreqvirerande från Riksgälds- 
kontoret, har man här alldeles förbigått att yttra sig om en 
punkt, nemligen den G:te, som jag emellertid icke kan under
låta att nu något vidröra. Det säges nemligen, att »i likhet 
»med hvad förut skett i fråga om lyftningen af de till utgå- 
»ende från Riksgäldskontoret anvisade extra statsanslag, torde 
»vederbörande förvaltande verk varda af K. M:t i Nåder för- 
»ständigade, att endast i mån af behof från Statskontoret re- 
»qvirera och uttaga de till den ordinarie statsregleringen hö- 
»rande anslagssummor». Hvar och en måste vid genomläsan
det häraf ovilkorligen tro, att det väl finnes en föreskrift rö
rande reqvisitionerna af extra medel, men deremot icke någon 
sådan angående de ordinarie. Detta är likväl ett fullkomligt 
misstag, ty just en sådan föreskrift, som Utskottet begär, fin
nes redan och är utfärdad den 29 Maj 1848 till Statskonto- 
ret, Krigskollegium, Förvaltningen af sjöärendena, Öfverin- 
tendentsembetet, Styrelsen öfver fängelser och arbetsinrätt
ningar m. fl. — eller med ett ord till alla de penningförval- 
tande verken, och på det att intet tvifvel derom måtte förefinnas, 
ber jag att få uppläsa brefvets innehåll, hvilket är helt kort 
och så lydande: »Med anledning af Rikets nu församlade 
»Ständers uti underdånig skrifvelse den 18 innevarande må- 
»nad till oss gjorda framställning om angelägenheten deraf, 
»att de till särskilda embetsverks disposition anvisade stats- 
»anslag icke från Eder (Statskontoret) må uttagas, förr än så- 
»dana anslag erfordras till de utgifter, som denned böra be- 
»stridas, aflåta Vi nu till samtlige vederbörande nådig befall- 
»ning att endast i mån af behof hos eder reqvirera och lyfta 
»de medel, hvilka från Eder skola för de enligt stat ochför- 
»ordnanden erforderliga utgifter, de särskilda embetsverken till- 
»handahållas». Jag tager mig friheten fråga, om någon kan 
uttrycka sig mera bestämdt och klart, och hvad vill det då 
säga att nu ånyo komma fram med en anhållan, att K. M:t 
måtte utfärda en föreskrift, just sådan som den hvilken redan 
förut är gifven? I afseende å skattemedlens utlåning till en
skilda banker, är redan så mycket taladt, att jag icke vidare 
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vill pröfva Ridderskapets ocli Adelns tålamod i detta hänse
ende. Då man emellertid så mycket fastat sig vid det orik
tiga deri, att fullmäktige för närvarande skulle vara skyldige 
att uppköpa obligationer, vill jag blott fästa uppmärksamhe
ten på, att detta alldeles icke är något åliggande, utan att 
Riksgäldskontoret har fria händer antingen att köpa eller be
låna dylika obligationer, hvilken senare utväg, såsom den lämp
ligaste, också lärer vara den, som på senare tider nästan en
samt blifvit begagnad.

Slutligen ber jag att få med några ord besvara Grefve 
Sparres sista yttrande. Han har framställt en förtviflande 
åsigt om den sorgliga ställning, han förut afmålat, och det 
medgifves, att hans sinnesstämning måtte befinna sig på grän
sen af förtviflan, då han kunnat yttra, det han vore färdig 
att biträda hvilka åtgärder som helst utom dem, hvilka nu blif
vit af Utskottet föreslagna. Om man â ena sidan måste er
känna, att häruti icke ligger någon komplimang emot Utskot
tet och dess förslag, så torde man å den andra sidan knap
past kunna finna ett mer talande intryck af förtviflan, än 
att sålunda på förhand hafva lemnat sitt bifall in bianco till 
hvarje nytt förslag angående det ondas botande, som kan 
komma att framställas. I afseende å Herr Grefvens anmärk
ningar mot min framställning för någon tid sedan angående 
vår ekonomiska ställning, torde den värde Grefven påminna 
sig, att hela den. omordade taflan bestod af statistiska upp
gifter öfver förhållandet med alla våra näringsgrenar, icke för 
ögonblicket, utan för en tid af 20 år. Emellertid var det 
just Grefve Sparre, som då förebrådde mig att hafva begag
nat alltför gamla statistiska data och hafva utsträckt jemfö- 
relsen alltför långt. Herr Grefven behagade kanske erinra 
sig, hvad jag då svarade härpå, eller att sådant skedde just 
för att icke missleda någon genom att framställa förhållan
dena efter de senaste årens erfarenhet, hvilkas exceptionela 
beskaffenhet jag vid detta tillfälle icke 1 utan kanske 10 
gånger äjelf framhöll. Nu deremot söker Grefven framskjuta 
den tanken, att det skulle hafva varit endast på rcsultaterna 
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af dessa år, som jag grundade mina beräkningar. Jag vet 
icke, om det är Grefvens dåliga minne, eller någonting annat, 
som jag härvid bör anklaga. För öfrigt ämnar jag alldeles 
icke framställa mig såsom någon profet för framtiden. Jag 
har endast sagt angående den fråga, som då var väckt och 
hvarom då talades, nemligen huruvida landet kunde anses 
hafva förmåga att bära en skuld af det ifrågasatta beloppet, 
att en sådan statsskuld alldeles icke, enligt min tanke, stod i 
något oproportionerligt förhållande till landets krafter, och 
för denna mening har jag sökt lemna bevis genom en utred
ning, som man haft godheten finna nöjaktig. Hvad åter an
går de särskilda inkomsttitlar, som nu blifvit omnämnda, eller 
tullen och bränvinsskatten, får jag förklara, att, hvad tull
uppbörden beträffar, måste det anses öfvergå all förvän
tan, att under ett år, sådant som detta, då fjolårets skörd, 
om icke qvantitativt, åtminstone qvalitativt blef så godt som 
förstörd, samt under det samtidiga intrycket af den penning
brist och finansiela förlägenhet, som under loppet af detta år 
existerat i nästan hela den civiliserade verlden, rörelsen hos 
oss oaktadt allt detta kunnat fortgå så, att tulluppbörden för 
i år belöper sig till ungefär samma belopp som för år 1855. 
Detta högst tillfredsställande faktum visar emellertid, att väl
ståndet hos den stora massan af konsumenter, åtminstone hit
tills, icke aftagit, och det är åt detta håll, som man härvid 
hufvudsakligast bör rikta sin uppmärksamhet, ty i detta af- 
seende, likasom i striden, är det ändock de stora bataljo
nerna som slutligen gifva utslaget. Hvad åter framtiden bär i 
ßitt sköte, det vet Grefve Sparre lika litet som jag. Beträf
fande slutligen bränvinsskatten, måste jag bekänna, att jag 
ingalunda hyser så sanguiniska förhoppningar, som Grefve 
Sparre, om en betydlig förminskning i superiet; och så länge 
konsumtionen af bränvin fortgår, torde man väl också få an
taga, att produktionen deraf härmed håller jemna steg. Dess
utom ber jag Herr Grefven erinra sig, att i statsregleringen 
är skatten derå beräknad endast till 4,800,000 rdr, då denna 
skatt likväl i år gifvit 0,100,000 rdr, hvartill kommer för fram

19
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tiden en tillökning af 10 öre per kanna, hvilket med samma 
tillverkningsbelopp som i år gör ytterligare 1,200,000 rdr. 
Äfven med antagande af någon förminskning i tulluppbörden 
för den närmaste framtiden, hvilket jag på grund af oförut
sedda händelser visserligen anser sannolikt, tror jag dock, 
med afseende derpå, att bränvinsskatten, såsom nyss är vi- 
sadt, bör lemna en betydligt ökad tillgång, att dessa omstän
digheter kunna motväga hvarandra, och att således i alla /all 
inkomstberäkningen i sin helhet kan bära sig.

I fråga om det nu förevarande förslaget, anhåller jag att 
nu till sist endast få tillägga, att jag i detta afseende till alla 
delar vidblifver de åsigter och yrkanden, som jag i går hade 
äran framställa.
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YTTRANDE
på Riddarhuset den 23 November 1859.

(Avgående anniiirliningaT vid den aj Kongl. Maj:t föreslagna, 
finansplanen.)

Eders Excellens, Högvälborne Herr Grefve och Landt- 
marskalk, Högloflige Ridderskap och Adel!

Jag anser mig icke böra lemna utan genmäle några af de 
anmärkningar, som blifvit framstälda mot K. M:ts nu före
dragna proposition.

Den första talaren, som hade ordet, gillade visserligen 
den grundsats, som K. M:t i sin proposition uttryckt, nemli- 
gen att det disponibla beloppet af bankovinsten skulle använ
das såsom en reservfond för bankens konsolidering; men han 
ansåg derjemte, att tillämpningen af denna grundsats, sådan 
den blifvit af K. M:t föreslagen, icke vore tjenlig eller fullt 
betryggande. Det har nemligen blifvit föreslaget, att denna 
reservfond skulle bestå i Svenska statspapper, under den för
utsättning, att dessa finge kurs och vore afsättliga utomlands. 
Talaren har trott, att det åsyftade ändamålet icke på detta 
sätt gerna skulle kunna vinnas, utan att den enda säkra ut
vägen i detta hänseende vore, att banken förskaffade sig goda 
utländska statspapper. Jag kan för min del icke hysa den 
öfvertygelse, att icke Svenska obligationer, framför allt de, 
som äro ställda i utländskt mynt och på utländskt språk, 
och som alltid komma att hafva kurs på utländska börser, 
att, säger jag, icke sådana obligationer, om de funnes i Sven
ska bankens ego, skulle på dessa börser kunna säljas med 
lika, om ej större framgång, än utländska. Detta synes mig 
vara, om icke på förhand gifvet, åtminstone i hög grad san
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nolikt. Ty, i betraktande af vara lugna politiska förhållan
den och våra finansers goda ställning, torde man kunna motse, 
att de Svenska statspapperen skola komma att blifva under
kastade mindre kursfluktuationer, än de flesta andra. Att 
deremot andra länders statspapper, äfven de, som åtnjuta den 
mesta krediten, icke undgått mycket stora förändringar i vär
det, ber jag att genom några uppgifter i detta hänseende få 
ådagalägga. Jag väljer då i främsta rummet dem, som man 
med skäl vant sig att anse såsom de förnämsta i fråga om, 
fasthet och säkerhet, nemligen Engelska konsols. Dessa hafva 
haft en kurs, som varierat emellan 113 och 47. Redan för 
mer än 100 år sedan eller 1735 var deras kurs 113, år 1747 
nedgick den till 86, hvarefter den småningom steg till 106, 
hvilken punkt uppnåddes 1752 och 53. Men under sjuåriga 
kriget, oaktadt den lycka och ära, hvarmed Englands krig 
då utfördes, sjönk kursen ånyo, så att den år 1762 ned
gick ända till 63. Efter freden i Paris 1763 steg den åter 
till 96, men det dröjde ej längre, än till under Amerikanska 
frihetskriget 1782, då kursen nedgick till 53, och under revo
lutionstiden 1797—1798 var den nere vid det minimum, jag 
förut nämnt, eller 47. Sedermera har den stigit, så att åren 
1844 och 1852 den varit uppe öfver pari, eller till 101, och 
nu äro dessa konsols noterade till 96}.

I afseende åter på Franska statspapperen, hvilka jag väl 
icke tror, att man här skulle vilja använda, hafva kursför- 
ändringarne varit ännu större. Ar 1829 var kursen å Fran
ska 3-procentsfonderna 87, 1831 nedgick den till 46, 1840 
var den åter uppe till 88, men 1848 noterades kursen till 
endast 33. 1852 hade den stigit till 87, sistlidne vår var den 
nere till 60 och i närvarande ögonblick utgör den något mer 
än 70. Jag har velat omnämna dessa förhållanden, för att 
derigenom visa, att sjelfva grunden för den värde talarens 
åsigt, nemligen att det skulle för banken innebära en större 
trygghet, om dess reservfond bestode i utländska obligationer, 
åtminstone ej alltid existerar, och att det sålunda, äfven ur 
denna synpunkt, kan vara lika förmånligt att använda våra 
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egna statspapper, så mycket hellre som derigenom en större 
räntevinst tillfaller landet. Dessutom ber jag att få fästa 
uppmärksamheten derpå, att användandet af Banko vinsten till 
uppköp af utländska statspapper alldeles icke beror på vår egen 
vilja, utan att detta förslag är verkställbart endast i den mån 
det finnes öfverskott på vexlar. Ty, om icke sådant finnes, 
kan icke något inköp ske, utan att en silfveruttagning fram
kallas, just genom den vexelbrist, som man sjelf åstadkom
mer. Dcremot står det helt och hållet i vår egen makt att, i 
händelse ett nytt lån upptages, förbehålla banken en viss 
andel af lånet och sålunda förskaffa densamma ett visst be
lopp Svenska statsobligationer.

Beträffande de öfriga af Herr Åkerman framstälda an
märkningarna,, så gingo de egentligen ut derpå, att den in
hemska upplåning, som af K. M:t blifvit föreslagen, icke, enligt 
hans förmenande, skulle hafva någon antaglig utsigt att lyc
kas, äfvensom att förslaget skulle vara något kompliceradt. 
Hvad utsigten till framgång beträffar, vill jag visserligen i det 
afseendet icke våga någon förutsägelse. Det är nemligen myc
ket möjligt, att tillgången på kapitaler är så inskränkt, att 
deras égaré icke finna sin räkning vid att aflåta dem åt sta
ten. Men jag får fästa uppmärksamheten på, att summan, 
som blifvit föreslagen att af allmänheten upplånas, är syn
nerligen liten, nemligen endast 3 millioner under en tid af 3 
år, och om man tager i betraktande, att de belopp, som äro 
insatta i våra penninganstalter, dels på depositions- och dels 
på upp- och afskrifningsräkning, äro ganska betydliga, så 
torde det icke vara utan all sannolikhet, att det afsedda be
loppet verkligen kan erhållas. Jag vill i detta fall uppgifva 
siffrorna, hvaraf visar sig, att Stockholms enskilda bank dispo
nerar på upp- och afskrifningsräkning mer än 3 millioner, 
och på depositionsräkning mer än 5 millioner. De öfriga ban
kerna innehafva på upp- och afskrifningsräkning omkring 4 
och på depositionsräkning omkring 3 millioner, och riksban
ken har något öfver 3 millioner på upp- och afskrifningsräkning 
samt £ million på depositionsräkning, hvilket allt tillsammans 
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gör omkring 10 millioner på upp- och afskrifningsräkning och 
omkring 9 millioner på depositionsräkning, eller tillhopa unge
fär 19 millioner. Det tyckes således visa sig, att icke så obe
tydliga kapitalbelopp finnas tillgängliga ; och att under sådana 
omständigheter, i öfverensstämmelse med en ofta inom landet 
uttryckt önskan, ett försök göres till införande af ett inhemskt 
fondsystem, då det sker med den försigtighet, att någon rubb
ning i våra inhemska penningförhållanden derigenom omöjli
gen kan uppkomma, torde icke böra ogillas, äfven om man 
sjelf ej hyser allt för stora förhoppningar om framgång i 
detta hänseende.

Att man valt två olika serier af obligationer, har sin 
grund just i det förhållande, som Herr Åkerman omnämnt, 
eller i allmänhetens bristande vana vid det ena sättet, nemli- 
gen obligationer med lägre ränta och kapitalrabatt, hvilket 
han för sin del ansåg vara det mest rationela och derför 
önskade måtte en gång vinna burskap äfven här i landet. 
Att således ett tillfälle härtill är erbjudet, äfven om det icke 
i synnerligt stor utsträckning nu genast skulle begagnas, kan 
väl icke vara någon skada, helst när i den K. propositionen 
det fall blifvit förutsedt, att den inhemska upplåningen ej 
skulle uppgå till det föreslagna beloppet. Herr Åkermans för
slag, att man hellre nu borde upptaga icke blott hela det 
ifrågasatta lånet å 25 millioner, utan äfven så mycket dcröf- 
ver, som erfordrades för att fullborda södra stambanan, eller 
tillsammans 35 millioner på en gång, i utlandet, kan visserli
gen hafva sina fördelar; men jag lemnar derhän, huruvida 
man verkligen helt och hållet bör förbigå den utväg, som 
skulle kunna erbjuda sig att småningom införa ett inhemskt 
fondsystem och att nu göra en början dermed. Att många 
personer äro öfvertygade om nyttan häraf, derom är jag för
vissad, och som bevis derpå kan tjena, att motioner i detta 
syftemål hvila på Ridderskapets och Adelns bord, t. ex. en af 
Friherre Sprengtporten, hvilken går betydligt längre i denna 
väg, än K. M:ts förslag, ithy att han vill, att | af hela låne- 
summan skall upptagas inom landet.
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För öfrigt tror jag icke, att det kan gagna mycket att 
nu vidare ingå i specialiteterna af dessa förslag, hvilka än
dock komma att från alla sidor skärskådas af det samman
satta Utskottet, till hvilket jag förmodar att propositionen var
der remitterad.
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TAL
på Riddarhuset den 23 November 1859.

(Angående det antagna tullsystemet.)

Eders Excellens, Högvälborne Herr Grefve och Landt- 
marskalk, Högloflige Ridderskap och Adel!

Den siste värde talaren har sökt att i en enda term, nem- 
ligen frihandel, sammanfatta ett helt lagstiftningssystem, och 
han har yttrat, att, enligt hans åsigt, detta system icke kunde 
med fördel tillämpas på våra förhållanden. För min del är 
jag af en alldeles motsatt tanke, och jag skall bjuda till att 
i korthet angifva skälen för min mening. Men först och främst, 
hvad är då i sjelfva verket det så kallade frihandelssystemet? 
Hvad innebär det? — Fri handel är ingenting annat än fri
het att verkställa utbyten — att få utbyta de produkter, hvarpå 
man har öfverflöd, emot dem, hvarpå man lider brist. Och 
hvad är detta återigen, annat än den direkta och nödvändiga 
tillämpningen af en princip, som utgör grundvalen för hela 
vår närvarande kultur, jag menar: arbetets fördelning. Den, 
mine Herrar! den och ingen annan är den grundsats, hvarpå 
hela systemet hvilar. Ty det finnes blott två vägar, på hvilka 
man kan ernå, hvad man i materielt hänseende önskar; två 
sätt, på hvilka man ärligen kan tillfredsställa sina behof, och 
dessa äro: det ena, att sjelf göra den sak man behöfver; det 
andra, att förskaffa sig den genom utbyte af en annan. Och 
hvilkendera af dessa utvägar är det, som mest begagnas eller 
kan begagnas? Må hvar och en i detta hänseende återföra 
sin uppmärksamhet på alla de föremål, hvaraf han sjelf har 
behof, på allt, som finnes omkring honom, och han skall häpna 
öfver, huru oändligt litet af allt detta han skulle förmå att 
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sjelf åstadkomma. Icke en hundradel, nej, icke en tusendel af 
allt, livad vi dagligen nyttja och behöfva, kunna vi anskaffa 
utan andras biträde, eller genom något annat medel, än ge
nom denna underbara, mellan millioner menniskor rådande 
samverkan, hvars lifsprincip är ett fritt aftal och ett fritt ut
byte af tjenster och produkter. Den, som /underkänner fri
handeln såsom grundsats och i och med detsamma äfven prin
cipen om arbetets fördelning och dermed sammanhängande 
frihet till utbyte, den ställer sig derför också, enligt mitt oför
gripliga omdöme, på ett helt annat kulturstadium, än der vi 
nu i sjelfva verket befinna oss.

Det har sedan lång tid tillbaka, ända intill närvarande 
ögonblick, varit vanligt, att man på lagstiftningsväg sökt ut- 
öfva inflytande eller våld på menniskornas frihet att på det 
sätt och den väg, dem bäst synes, få förskaffa sig sina behof. 
Tider hafva funnits här i landet, då det var förmenadt genom 
lagar, till den grad drakoniska, att det i vissa fall gällde ens 
lif, att fritt handla med sina egna produkter och att sjelf 
åstadkomma hvad man behöfde. Så var det t. ex. ej en landt- 
man tillåtet att befatta sig med sådant arbete, som ansågs 
tillhöra stadsmannanäringar; och vid hårdaste straff förbjuden 
att »kladda» (såsom det hette) i någon dylik handtering, var 
han sålunda förpligtad att i staden köpa äfven det, som han 
ganska väl sjelf kunde frambringa. Nu är rôlen emellertid 
omkastad. Nu är det, som ville man, så långt man förmår, 
genom lagstiftning tvinga menniskorna att göra allting sjelfva, 
och, åtminstone så vidt det rör utländska förhållanden, und
vika det förderfliga utbytet. Men månne icke naturen sjelf i 
detta fall har anvisat den väg, som bör följas? Har icke 
naturen sjelf bestämt, hvarest silke, socker, kaffe, vin, säd, 
skog o. s. v. lämpligast kan odlas, och är det i sådant hän
seende klokt att vilja omkasta naturens ordning? — Det vore 
visserligen ej omöjligt för Sverige att producera salt, men 
vore det skäl att så göra i stället för att skaffa sig salt ge
nom utbyte? — På samma sätt: Danmark behöfver skogspro
dukter och trävaror; skulle Danmark derför förvandla sina 
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bördiga åkrar och ängar till skog? — Bör England nödvän
digt sjelf frambringa hela sitt behof af hampa och lin, hellre 
än att hemta dessa varor från Ryssland och andra länder? — 
Med ett ord, bör ej hvarje land använda sina naturförmåner 
och sitt arbete på det sätt, som af naturliga orsaker lemnar 
bästa resultat, och för öfrigt ej sky att genom utbyte anskaffa 
det, som lättare på denna väg kan erhållas än genom direkt 
produktion? Men då kommer man icke till detta mångfre- 
stande i allt, som man nu så ofta hör påyrkas, utan man 
koncentrerar sin kraft på ett mindre antal naturliga närin
gar, i hvilkas bedrifvande man då äfven vinner skicklighet 
och framgång.

Hvad nu blifvit sagdt om arbetsfördelningens nytta, med 
afseende på förhållandet mellan olika länder, gäller lika väl 
i fråga om skilda orter inom samma land. Hafva vi ej slätt
bygder, skogsbygder, bergsbygder, skärgårdstrakter, och har 
ej naturen sjelf bestämt dessa orters förnämsta näringsfång? 
Men äfven der icke naturen uppdragit dessa skarpa gräns- 
linier, hafva ofta i industrielt hänseende, på grund af vanor 
och fortplantad arbetsskicklighet, märkvärdiga olikheter utbil
dat sig. Hvem känner icke linneväfnadsindustrien i Norrland 
och bomullsindustrien i Westergötland? Mångfaldiga andra 
exempel finnas dessutom i samma väg, såsom: klockmakeriet 
i Dalarne, humleodlingen i Wingåker, nubbsmidet i Lerbäck, 
kruttillverkningen i St. Husby m. m. På vissa orter tillverkar 
man korgarbeten, på andra laggkärl o. s. v. Ligger det något 
ondt uti, att en trakt sålunda utvecklar en för densamma 
lämplig industri och deri förvärfvar sig en större konstfär
dighet, för att sedan genom utbyte lättare kunna förskaffa 
sig hvad den behöfver, än genom att göra allting sjelf? — 
Jag hemställer, om icke grunden till hela detta förfarande, 
nemligen arbetets fördelning, deraf följande utveckling af 
yrkesskickligheten samt slutligen produktionens utbyte, är 
fullkomligt riktig och just utmärkande för en högre kultur
grad; och jag hemställer, om icke principen är alldeles ena
handa i förhållandet mellan olika länder. Emellertid är det 
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detta man bestrider och söker motverka genom uppställandet 
af hinder mot det fria utbytet mellan folken, livilket anses 
leda till vårt förderf. Man talar om de stora olägenheterna 
af importen, men man tyckes icke hafva besinnat, att det ofta 
kan vara en uppenbar fördel att importera vissa effekter i 
stället för att sjelf tillverka dem. Jag vill taga ett exempel, 
som vi alla dagar hafva för ögonen. Här ligga, på flera stäl
len i staden stora högar af jemrör till den nya vattenlednin
gen, hvilka äro hemtade utifrån. Nå väl, under antagande, 
att denna vattenledning skulle byggas, och att således jern- 
rören måste anskaffas, frågas nu: är det en förlust, eller en 
förståndig hushållning, att denna import egt rum? Det är 
onekligen sant, att dessa jernrör ganska väl kunnat tillverkas 
inom landet, men på livad vilkor? — jo! på det vilkor, att 
dertill måst användas ett minst 50 procent dyrare jern, hvil- 
ket nu i stället blifvit förvandladt till stångjern eller au dra 
produkter, som hafva högre värde. Om således dessa jernrör 
icke införts i landet, så hade man visserligen på vissa håll 
haft den tillfredsställelsen att se en mindre import, men man 
hade å andra sidan också förorsakat en minskning i exporten, 
som icke blott motväger, utan kanske ej så obetydligt öfver- 
stiger värdet af denna import.

Och hvad angår dén mycket omtalade spanmålsinförseln, 
eller importen af ryskt mjöl, — hvilken, såsom föranledd af 
en särskild omständighet vid bränvinsbränningen, emellertid 
nu upphört, — så låter det bestämdt bevisa sig, att denna 
import vid flera tillfällen icke medförde förlust för landet, 
utan tvärtom. Ty samtidigt med importen på ett ställe har 
varit export på ett annat, men likväl med den skilnad, att 
exporten skett till 1 à 2 rdr högre pris per, tunna, än hvad 
som betaides för den importerade säden. Hade det nu verk
ligen varit någon fördel i det hela att genom en konstlad 
lagstiftning tvinga vissa orter att från andra ställen inom riket 
till högre pris fylla det behof, som genom importen ersattes, 
då härigenom naturligtvis den export blifvit omöjlig, som nu 
uppstod och som genom öfverpris i förhållande till importen 
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tillskyndade landet en ren vinst, utan att taga i betraktande 
den ökade fraktförtjenst, handelsvinst’ o. s. v. som uppkom?

Men, mine Herrar! på botten af denna klagan mot han
delsfriheten och importen ligger frågan om högre tullar, och 
framför allt frågan om tullar på landtmannaprodukter eller 
lifsförnödenheter. I detta afseende ber jag dock att få för
klara, att jag anser ett sådant system vara helt och hållet 
förkastligt, framför allt, då det icke af finansiela skäl är nöd
vändigt, i hvilket fall (såsom t. ex. i Norge) det kan betrak
tas såsom ett oundvikligt ondt. Detta system är, enligt min 
åsigt, först och främst förkastligt derför, att det strider emot 
grunderna för en billig och rättvis beskattning. Hvad gör 
man, då man genom tull fördyrar, d. v. s. beskattar lifvets 
första nödvändighetsvaror? jo! man uttager en skatt i dess 
allra sämsta och orättvisaste form. Man uttager den icke alle
nast lika obilligt, som om man fördelade skatten per kapita, 
lika för den rike och den fattige, utan man lägger verkligen 
en större tunga på den fattige än på den rike.

Det är nemligen lätt begripligt, att dessa lifvets första 
nödvändighetsvaror just äro de, som företrädesvis och i största 
mängd förbrukas af den arbetande klassen, och det blir såle
des en naturlig följd, att om man lägger skatt på dessa artik
lar, så faller denna skatt tyngre på den som konsumerar, mer, 
än på den som konsumerar mindre. Detta i afseende å sjelfva 
grundsatsen. Beträffande dess tillämpning, hemställer jag, 
hvilken fördel som deraf väl skulle kunna uppstå för det in
tresse, som man tror sig skydda. Då vi under vanliga för
hållanden hafva ett så betydligt öfvprskott af spanmål. att 
detta uppgår till mer än 1 million tunnor, som kunna utföras 
— jag ber att i detta hänseende få upplysa, att fjolårets export 
utgjorde omkring 1,300,000 tunnor, och att exporten detta år 
troligen blifver ungefär lika stor —, så torde det vara klart, 
att våra sädespriser här hemma i främsta rummet måste vara 
beroende af den utländska marknaden, och att en import-tull 
på spanmål under sådana omständigheter ej kan utöfva något 
annat inflytande, än att möjligen partielt förhindra handelns
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fria och naturliga gång. Men, säger man, det gifves tillfällen, 
då, i anseende till ymniga skördar utomlands, priset derstä- 
des är lågt, på samma gång som skörden här hemma utfallit ' 
ganska knapt; och vid dessa tillfällen är det nödigt, att våra 
spanmålspriser hållas uppe (såsom det heter) genom en lämp
lig tull, så att jordbrukaren i dessa högre priser har någon 
ersättning för den mindre afkastning han erhållit. Jag hop
pas, att jag någorlunda klart har återgifvit mina motståndares 
mening. Mig tyckes dock, att en dylik fordran helt och hållet 
strider emot billigheten. Ty har man det anspråk, att vid 
ett sådant fall, som det omnämnda, d. v. s. då utlandet har 
riklig, men Sverige svag skörd, våra priser skola, genom konst
lade medel, »hållas uppe» utöfver andra länders, så måste man 
vara rättvis och på reciprocitetsgrund medgifva, att i det mot
satta fallet, d. v. s. då skörden här i landet varit ymnig men 
utomlands ringa — och Sverige således, öfverlemnadt åt sig 
sjelf, skulle hafva billiga priser —, spanmålspriset härstädes 
»hålles nere» till hvad skäligt kan vara, så att icke de sädes- 
behöfvande och fattigare klasserna, oaktadt god tid är i lan
det, blott på grund af höga priser utomlands måste betala 
omkring 40 rdr för hvete, 25 rdr för råg o. s. v., hvarpå man 
icke så länge sedan haft exempel. Satsen är enkel. Vill man, 
att priserna genom lagstiftningens mellankomst hindras från 
att falla under vissa omständigheter, så måste man på grund 
af rättvisa och réciprocité^ äfven medgifva, att de under andra 
omständigheter hindras från att stiga — d. v. s. man bör då 
hafva en variabel så väl in- som utförselstull, och slutligen 
exportförbud.

Men skulle någon vilja förorda en återgång till detta för
åldrade, overkställbara och af alla öfvergifna system? och 
skulle väl jordbruket sjelft önska sig en sådan anordning? — 
Den bästa och säkraste bundsförvandt, som jordbruket eger, 
är utan allt tvifvel en stark och utvecklad spanmålshandel, 
och vilkoren för dess uppkomst och bestånd äro frihet och 
trygghet. Långt ifrån, att vårt jordbruk skulle finna någon 
fördel vid att öfvergifva den ståndpunkt af fri konkurrens 
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och fri delaktighet i den utländska marknaden, som det nu inta
ger, och vid att återgå till ett mer eller mindre strängt isole- 
ringssystem med alla dess konseqvenser, är jag fullt öfverty- 
gad om, att detta skulle vara för detsamma skadligt, och jag kan 
derför icke heller tillegna mig förtjensten af att i denna fråga 
(så gema jag ock skulle önska det) hafva gjort ett offer af 
mitt enskilda intresse för min öfvertygelse, ehuru allt hvad 
jag eger består i en landtegendom, hvars värde naturligtvis 
beror på värdet och afsättningen af dess produkter.

Hvad slutligen den värde talaren yttrat angående inkon- 
seqverisen af att genom export-tullar på vissa effekter, till
hörande bergshandteringen, försvåra eller förhindra det fria 
utbytet på detta område, så har han häruti onekligen ganska 
rätt. Men dessa undantagsstadganden tillhöra en öfvergångs- 
period och hafva sin grund i sekelgamla förhållanden, hvilka 
sammanvuxit med näringens hela utveckling och således 
ej i ett ögonblick kunna rubbas. Detta är förklaringen på 
den anmärkta inkonseqvensen, hvilken jag således icke anser 
drabba systemet, utan böra betraktas blott såsom en förmed
lingsåtgärd under öfvergångsticlen med afseende å praktiska 
förhållanden.

Jag har i korthet velat yttra dessa åsigter om det friare 
handelssystem, som hos oss blifvit infördt, men hvars riktig
het man nu bestrider. Jag hoppas dock, att detta system, 
som efter mitt begrepp fullkomligt öfverensstämmer både med 
tidens fordringar och vår egen fördel, skall förmå motstå de 
anfall, som nu från flera håll riktas mot detsamma.
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TAL
på Riddarhuset den 30 November 1859.

(Angående jörslag till Riksbankens reorganisation.)

Eders Excellens, Högvälborne Herr Grefve och Landt- 
marskalk, Högloflige Ridderskap och Adel!

Jag skulle visserligen gerna önska att med någon större 
utförlighet yttra mig öfter åtskilliga af de vigtiga ämnen, som 
här blifvit föremål för öfverläggning med anledning af Herr 
Åkermans motion, men dels fruktar jag, att en någorlunda 
fullständig framställning i dessa hänseenden skulle blifva allt 
för vidlyftig, dels torde också härigenom diskussionen komma 
att mer än tillbörligt aflägsna sig från det egentliga ämnet 
för dagen. Jag anhåller derför att nu, endast i största kort
het, få vidröra ett par af de här omhandlade hufvudpunk- 
terna, nemligen huruvida silfret kan betraktas såsom en till
förlitlig mätare på ett lands utrikes handel, och hvilka de 
omständigheter äro, som i främsta rummet kunna anses utgöra 
orsakerna till den närvarande tryckningen på landets allmänna 
penningställning.

Ehuru det ingalunda kan förnekas, att silfrets gång till 
eller från ett land till en viss grad anvisar handel sställningen 
för tillfället (och jag vill gerna medgifta, att detta hos oss 
kanske mer än i de flesta andra länder är fallet), så tror jag 
likväl, att man icke så uteslutande får betrakta silfret såsom 
en mätare på handeln, som motionären tyckes vilja göra det. 
Och skälet härtill är, att om också handeln, under en längre 
tid, vore aldrig så gynnsam, så skulle, i enlighet med sakens 
natur, ett obegränsadt hopande af silfver ändock icke komma 
att ega rum. Ty såsom vilkor för att denna vara skulle komma 
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att qvarstanna i landet, fordras också nödvändigt, att densamma 
med fördel må kunna användas; men någon annan användning 
finnes icke för silfret, än antingen till förbrukning för lyxens 
och industriens behof, eller ock för att begagnas såsom bytes
medel, vare sig i form af pregladt mynt, eller i form af sedlar, 
hvilka i metallens ställe utgifvas. Begge dessa ändamål, för hvilka 
silfver erfordras, äro emellertid, såsom hvar och en finner, på 
ett naturligt sätt begränsade. Utöfver ett visst qvantum åtgår 
ej till lyx- eller förbruknings-artiklar, och när det cirkulerande 
myntet stigit till det belopp, som rörelsen kräfver, kan detta 
ej heller gerna vidare ökas, åtminstone vore sådant icke nå
gon vinst, utan i stället en förlust. Redan häraf följer såle
des a priori, att den qvantitet silfver eller ädla metaller, som 
ett land eger, icke kan utgöra en pålitlig måttstock för dess 
handel eller dess rikedom; och erfarenheten bestyrker dess
utom denna sats. England, hvars handel otvifvelaktigt är den 
mest blomstrande, och hvars rikedom är i jemn tillväxt, ökar 
visst icke oupphörligt, eller i samma förhållande, sitt förråd af 
ädla metaller. Det är en sanning, att England i närvarande 
tid utgör den mellanhand, genom hvilken nästan hela verldens 
omsättning af ädla metaller passerar, men ungefär samma 
qvantitet, som deraf till England införes, blir också derifrån 
till andra länder exporterad. Med ett ord: jag tror icke, att 
ett lands kapitaltillväxt eller handelsvinst, annat än undan
tagsvis och till en mindre del, representeras af hopade massor 
af guld eller silfver, utan anser, att vexlingarna i olika län
ders genom handeln uppkommande brist eller öfverskott, och 
de kapitalförflyttningar, som härigenom eller af andra orsa
ker föranledas mellan folken, till ojemförligt största delen 
måste- regleras genom effekter och räntebärande valutor af 
mångfaldigt slag, men icke genom ädla metaller, hvilkas rôle 
i detta hänseende egentligen inskränker sig till ett utjemnande 
af de olikheter, ^om för tillfället ej på något annat lämpli
gare sätt kunna ordnas.

Hvad åter beträffar den andra af de omnämnda hufvud- 
punkterna, eller hvilka förhållanden som må anses utgöra den 
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hufvudsakliga förklaringsgrunden till vårt lands närvarande 
tryckta penningställning, ber jag att i detta hänseende få an
tyda tvenne omständigheter, nemligen en yttre och en inre, 
hvilka enligt min tanke härvid i främsta rummet böra tagas i 
betraktande. Den ena af dessa omständigheter, eller den yttre, 
består deruti, att när den våldsamma brytningen för ett par 
år sedan inträffade i nästan alla länders kreditförhållanden, 
så blef den löpande kredit, som Sverige begagnade i utlandet, 
på ett högst betydligt sätt förminskad, och följden häraf skulle 
naturligtvis blifva, att när denna kredit indrogs, måste en stor 
kapitalförflyttning ega rum från oss till andra länder. Afbe- 
talningen af den löpande skuld, hvaruti vi då stodo, stäldes^ 
emellertid på ganska korta terminer, och detta gör, att det 
varit en stark kapitalström från landet, hvilken medtagit äf- 
ven en del af vårt rörelsekapital, hvaraf alltså på ett lika lätt 
som naturligt sätt kan förklaras den minskning i rörelseme
del, som uppkommit, utan att man behöfver taga sin tillflykt till 
en förment underbalans i handeln, hvilken jag för min del icke 
tror på de senaste åren hafva egt rum. Ty på samma gång 
som förbrukningen onekligen varit minskad, hafva våra för
nämsta exportartiklar, såsom trävaror, spanmål, jern m. m., 
visserligen icke utförts till mindre grad nu, än vanligt, utan 
synes tvärtom exporten häraf i sin helhet, så vidt jag kunnat 
finna, hafva varit större än förut i allmänhet.

Den andra af de antydda, väsendtliga orsakerna till den 
kapitalbrist, som nu inom landet förspörjes, är enligt min 
tanke att söka dels deruti, att den omtalta rubbningen i våra 
utländska kreditförhållanden och deraf föranledda minskningen 
i förlag inföll vid en period, då i nästan alla riktningar ett 
starkt industrielt framskridande egde rum och en mängd stor
artade företag voro påbörjade, hvilkas fullbordan erfordrade en 
betydlig kapitaltillgång, dels i den omständigheten, att just vid 
samma tidpunkt, mer än vid något föregående tillfälle, en stor 
spekulation i liandél med fast egendom uppstått, så att man 
på många håll, egentligen blott i hopp om vinst vid en shart 
förväntad försäljning, hade ingått i stora och omfattande samt 

20 
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till en del oförsigtiga egendomsköp. Följderna deraf visa sig 
ännu; ty alla de, som köpt egendomar med skuld, äro natur
ligtvis obenägna att afyttra dem till minskade värden, utan 
försöka i det längsta att hålla sig uppe och genom nya lån 
verkställa sina afbetalningar.

Sammanställer man nu dessa omständigheter, att på sam
ma gång, som genom uppsagd kredit och fortgående afbetal
ningar till utlandet vårt förlagskapital blifvit betydligen för- 
minskadt, likväl, till följd af naturliga och till en del ej ogynn
samma förhållanden, behofvet af kapital inom landet ar gan
ska stort, så tror jag, att man deruti kan finna en hufvud- 
saklig grund till den tryckta ställning, hvari vår penning
marknad för närvarande befinner sig.

Jag ber nu att få öfvergå till det förslag, som Herr Åker
man framstält, och hvilket, såsom man kunde vänta, i många 
fall torde förtjena uppmärksamhet. Jag vill likväl vid detta 
tillfälle icke ingå i någon granskning af de två första punk
terna af förslaget, nemligen om enskilda delegares inträde i 
banken för en summa af 5 millioner, och om en förändrad 
styrelse af denna inrättning; ty för att härom kunna yttra 
min mening, skulle jag nödgas göra vissa förutsättningar, hvil- 
kas närmare förklaring och motivering skulle leda mig för 
långt ifrån ämnet; utan jag öfvergår till de punkter, deruti 
förslaget förefaller mig dels något otydligt, dels äfventyrligt, 
och öfver hvilka man från motionärens sida måhända kan 
vänta sig någon förklaring. Herr Åkerman föreslår bland 
annat, att den nuvarande utlåningen i'banken å fastigheter 
på landet samt till städer och korporationer skulle upphöra, 
samt att fastighetsbelåningen skulle öfverflyttas till hypoteks- 
föreningarna, hvilka i utbyte mot sina obligationer skulle öf- 
vertaga de fordringar och hypoteker, som banken nu eger för 
dylika lån. Mot sjelfva grundtanken i detta förslag har jag 
icke något egentligt att erinra; ty det är onekligt, att en så 
beskaffad lånerörelse, som fastighetsbelåningen, icke är hvad 
man kallar bankmessig och icke lämpar sig väl för en an
stalt, som till en del måste hafva sina tillgångar disponibla, 
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till följd af dess bestämmelse att vara en sedelutgifvande 
vexelbank. Men månne tiden för en sådan omorganisation 
nu vore tjenlig? Vi veta, att förslag äro å bane om samman
förandet af hypoteksföreningarnas verksamhet i vissa hänse
enden till en större enhet än hittills, och i fall dessa förslag, 
hvilka jag för min del anser hvila på fullkomligt riktiga grun
der, skulle vinna framgång, och sålunda, kanske innan kort, 
en centralanstalt i denna syftning kommer att uppstå, vore 
det måhända mindre lämpligt — helst om denna nya inrätt
ning blefve stäld i någon förbindelse med riksbanken — att 
nu besluta en öfverflyttning af bankens fastighetsbelåning (upp
gående till det betydliga beloppet af mer än 9 millioner rdr) 
till de särskilda hypoteksföreningarna emot dessas hvar för 
sig utgifna obligationer, enär just ett sådant utgifvande af 
obligationer från spridda håll torde vara, hvad man i främ
sta rummet genom centralisationen önskar motverka.

Alen den punkt af motionen, som hufvudsakligen fästat 
min uppmärksamhet, är förslaget, att hela diskontrörelsen skulle 
öfvergå från banken till Riksgäldskontoret, för att derstädes 
småningom förminskas och amorteras på 15 år. Denna rörelse. 
är för närvarande ganska betydlig; den allmänna diskontfon
den uppgår till något öfver 11 millioner rdr, och då nu amor
teringen först efter 15 år skulle vara afslutad, finner man, att 
ifrågavarande lånerörelse skulle under en lång tid komma att 
fortsättas till ett ganska betydligt omfång, hvadan det också 
vill synas mig blifva förenadt med stora svårigheter för Riks
gäldskontoret att kunna handhafva en så beskaffad utlåning. 
Det finnes nu inom banken en särskild inrättning för detta 
ändamål, nemligen de så kallade diskontdirektionerna vid ban
ken och lånekontoren i landsorterna; men huru Riksgäldskon
toret i sin nuvarande form skulle verkställa den vidsträckta 
bankadministration, som af öfverflyttningen måste blifva en 
följd, kan jag ej tydligen inse; möjligen har dock motionären 
mera fullständigt genomtänkt detta ämne, ehuru han icke när
mare utvecklat detsamma i sin motion. För min del tycker 
jag emellertid, att det vore enklare och bättre, om man tills 
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vidare bibehölle det maskineri, som för närvarande i sådant 
ändamål finnes, hellre än att förstöra detta och i Riksgälds- 
kontoret inrätta ett nytt, hvilket väl ändock torde komma att 
funktionera ungefärligen på samma sätt, som det gamla. Men 
i sammanhang med detta förslag om diskontfondens öfver- 
flyttning till Riksgäldskontoret ingår äfven ett annat i motio
nen, nemligen att Riksgäldskontoret skulle gifva banken ersätt
ning för dess diskontfordringar, genom att i stället öfverlemna 
sina obligationer, löpande med 4 procents ränta och utgifna 
efter en kurs af 86,50. Jag har ingenting att anmärka mot 
sjelfva kursförhållandet; men då meningen vore, att af dessa 
statsobligationer, hvilka skulle uppgå till ett belopp, som mot
svarar de öfvertagna fordringarna, eller till omkring 11 millio
ner, icke mer än två tredjedelar borde vid omflyttningen öf- 
verlemnas till banken, och den återstående delen först efter 
15 år, när slutsumman af de förluster, som uppkommit på 
diskontlånen och som skulle afdragas, blefve känd, så före
kommer det mig, som vore en sådan liqvidationsordning allt
för ogynnsam för banken, enär detta verk härigenom skulle 
gå i mistning af ränta på nära en tredjedel af sitt kapital, 
under hela den omförmälda tiden.

Ehuru det i motionen ej blifvit klart uttryckt, på hvad 
sätt de statsobligationer, som sålunda borde utgifvas, skulle 
spridas från banken till allmänheten, synes det likväl tydligt, 
att en sådan spridning ingått i motionärens plan, enär han 
uppgifver de utvägar, som skulle anlitas, för att göra obliga
tionerna mer begärliga. Såsom sådana utvägar föreslås, dels 
att innehafvare af ifrågavarande obligationer skulle ega rätt 
att få dem belånade i banken till det utgifna värdet, dels ock 
att obligationerna skulle vid uppbördsliqvider mottagas såsom 
betalningsmedel i kronans kassor. För min del tror jag, att 
i en sådan anordning skulle ligga en stor våda. Ty om det ock 
under goda penningförhållanden kan vara ganska troligt, att 
dessa obligationer komma att blifva begärliga samt då tyst 
och stilla skola stanna i allmänhetens händer, måste det å 
andra sidan förutses, att när konjunkturerna förändra sig och 
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en stark penningefterfrågan uppstår (såsom t. ex. i närva
rande ögonblick), så skola dessa obligationer, enligt all san
nolikhet, hastigt komma fram och dels presenteras till belå
ning i banken, dels strömma till kronans kassor såsom skatte
medel. Det har visserligen blifvit föreslaget, att obligatio
nernas valör ej skulle understiga 500 rdr, måhända till en 
del i afsigt att försvåra deras användande i uppbördsliqvider; 
men då man vet, i hvilka stora summor t. ex. tull- och brän- 
vinsmedel erläggas, äfvensom huru lätt hos uppbördsmännen 
utbyte af obligationer mot penningar kunde ske, så synes det mig 
vara klart, att genom den höga valören icke något särdeles stort 
hinder skulle uppstå för deras ingående till kronans kassor. 
Men kronan, som måste verkställa sina utbetalningar med pen
ningar, skulle ej kuima använda obligationerna, och derför har 
också motionären ganska riktigt föreslagit, att desamma skulle 
af banken inlösas. Resultatet af allt detta blir ju emellertid, 
så vidt jag kan finna, att, under tider af penningförlägenhet, 
banken slutligen, på den ena eller andra vägen, får mottaga 
obligationerna och tvingas att i stället utgifva sedlar; men 
hvilken våda som härigenom skulle kunna uppstå för denna 
inrättning, torde jag icke behöfva närmare utveckla. Det är 
ganska sant, att banken i stället för de utgifna sedlarne komme 
att ega obligationer, men om dessa, såsom väl kan befaras, 
just till följd af den ökade sedelutgifningen, under dylika kri
tiska tider hastigt måste realiseras, så lärer detta icke kunna 
ske utan stor förlust för banken. Med ett ord, man skulle 
genom den föreslagna åtgärden tillskapa en statsskuld, som 
på sitt sätt ej blott vore när som helst uppsägbar, utan som 
måste inlösas à vista, och som i sista hand skulle komma att 
trycka på banken, hvilken härigenom också, i min tanke, ut
sattes för en ständigt öfverhängande fara.

Men då jag nu yttrar mig om bankens säkerhet och om 
den varsamhet, hvarmed man alltid måste behandla denna 
inrättning, har jag kommit in på ett ämne, som af en annan 
talare nyss förut hlifvit vidrördt, nemligen den oro, som ge
nomgår hela samhället, så snart någon fruktan eller tveksam
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het uppstår angående bankens soliditet, eller med andra ord, 
så snart det blir fråga om myntvärdets upprätthållande. Och 
detta är visst icke underligt. Ty det gäller här ej blott 
landets offentliga heder, utan äfven hela dess ekonomiska 
framtid, liksom hvarje enskilds eganderätt och välfärd. Att 
en sådan fråga lifligt anslår allas sinnen och allas hjertan, 
torde vara ganska naturligt. Men hvad är då den egentliga 
orsaken till, att ställningen af en penninganstalt — den må 
nu vara huru vigtig som helst — skall kunna så i grunden 
uppröra det allmänna intresset? — Jo, den är, enligt min öf- 
vertygelse, just den, som en värd talare här nyss antydde; 
han har i min tanke fullkomligt riktigt slagit hufvudet på 
spiken, då han sagt, att allt detta ytterst hänger på den rad 
i grundlagen, som bestämmer, att bankens sedlar skola vara 
lagligt betalningsmedel i landet. I samma stund, som en dylik- 
tvångskurs är åsatt dessa sedlar, måste också hela landet vara 
i en ständig oro, att det myntrepresentativ, som af lagen blif- 
vit faststäldt till mynt, möjligen icke skall bibehålla sitt 
värde eller blifva till fullo inlöst. Men hvarför har en sådan 
tvångskurs blifvit satt på bankens sedlar? Otvifvelaktigt så
som en fortsättning af föregående tiders finansiela förhållan
den, hvilka i sin ordning uppkommit af forna felsteg i finans
förvaltningen, då man icke fann någon bättre utväg att för
skaffa sig de medel man behöfde, än att utgifva myntrepre- 
sentativer, vare sig i form af mynttecken, försämradt mynt 
eller papper. Man framhöll då alltid den förhoppningen och 
gaf den försäkran, att dessa myntrepresentativer, så snart om
ständigheterna medgåfve, skulle utbytas mot verkligt mynt 
och endast tills vidare skulle gälla i dettas ställe, hvilket ge
nom lag bestämdes. Ett sådant stadgande var också under 
dylika förhållanden nödvändigt och konseqvent, ty assignater 
måste alltid åtföljas af tvångskurs, för att, åtminstone till en 
viss grad och så vidt som möjligt, upprätthållas i värde, ehuru 
all erfarenhet visar, att äfven de strängaste lagar i detta hän
seende aldrig förmått hindra pappersmyntcts fall, så snart 
någon verklig valuta derför ej kunnat erhållas. Men nu, sedan 
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riksbankens sedlar ovägerligen inlösas med klingande mynt, 
är den omförmälda lagbestämmelsen, enligt min tanke, ej blott 
onödig, utan skadlig. Jag anser den onödig, derför att så 
länge banken uppfyller sin vexlingsskyldighet — och jag hop
pas med tillförsigt, att någon rubbning häruti aldrig skall 
ske —, skola bankens sedlar, utan allt tvifvel, äfven sedan 
tvångskursen upphört, af hvar och en i liqvid mottagas vida 
hellre än det obeqvämare silfret. Skadlig tror jag bestäm
melsen vara af tvenne skäl. Först och främst skall, enligt 
min åsigt, så länge ett sådant lagstadgande qvarstår, aldrig 
någon fullkomlig trygghet vinnas i detta lands ekonomiska 
angelägenheter. Ty det är onekligt, att alla våra enskilda 
och mest ömtåliga eganderätts-förhållanden härigenom i sista 
hand blifva beroende af banklagstiftningen samt af bankens för
valtning; och förflutna tiders exempel i detta fall skola alltid 
utgöra tillräckligt smärtsamma minnen, för att underhålla all
mänhetens oro i dessa hänseenden, helst så länge den lag
stiftande makten i ämnet är så ensidigt fördelad som nu. Mitt 
andra skäl är af mer politisk beskaffenhet. Jag skulle nem- 
ligen anse det vara en lycka, om den ifrågavarande bestäm
melsen försvunne, äfven derför att i densamma ligger förbor- 
gadt ett frö och en frestelse, att, vid något möjligen inträf
fande tillfälle af betryck, man ännu en gång skulle kunna 
förmås att ingå på den väg, som jag innerligen önskar, att vi 
aldrig mer måtte beträda.

Men då jag sålunda anser det vara hvarken nyttigt eller 
nödigt att vidare bibehålla någon tvångskurs på riksbankens 
sedlar, tror jag likväl, att vissa bestämmelser angående dessa 
sedlars giltighet såsom betalningsmedel för särskilda fall, t. ex. 
vid kronouppbörd, juridiska depositioner o. s. v., skulle vara 
af behofvet påkallade. Men att på sådant sätt gifva bankens 
sedlar vissa företrädesrättigheter, grundade på nyttan och be- 
qvämligheten, detta är något helt annat, än att, såsom nu är 
fallet, sammanbinda hela landets eganderätts-förhållanden och 
hvarje enskild mans välfärd med upprätthållandet af dessa 
sedlars värde och med den lagstiftning, som derom bestämmer.
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Jag har gjort mig till ett slags regel att aldrig öka motio
nernas antal genom väckandet af nya förslag; eljest skulle 
jag verkligen vara frestad att försöka, om ej tiden kunde 
vara inne, då det i grundlagen förekommande stadgandet, att 
bankens sedlar må såsom mynt i riket erkännas, borde anses 
upphöra.
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TAL
på Riddarhuset den 3 December 1859.

(Angående ett anförande af Friherre Kmtt Bonde, rörande landets 
ekonomiska ställning.)

Eders Excellens, Högvälborne Herr Grefve och Landt- 
marskalk, Högloflige Ridderskap och Ädel!

Sedan nu protokollet för den 19 November f. m. blifvit 
justeradt, uti hvilket förekommer ett yttrande af Friherre 
Bonde, hvilket, enligt min tanke, är i flera afseenden förvillande 
och innehåller åtskilliga uppgifter, som jag tror vara oriktiga, 
anser jag mig böra härpå fästa uppmärksamheten. Jag an
håller således att få vid detta Friherre Bondes anförande, 
som jag icke hade nöjet afhöra när det afgafs, nu göra de 
anmärkningar, hvartill jag anser detsamma gifva anledning. 
Det afgafs, såsom titeln å det tryckta exemplaret angifver, i 
anledning af Friherre von Schwerins motion om Bankrefor
men, och jag väntade och hoppades derför med stort intresse 
att der finna någon utredning eller granskning af denna mo
tion, som otvifvelaktigt är i många afseenden ganska tänk
värd; men i detta hänseende har min förväntan blifvit be
dragen, ty ehuru Friherre von Schwerins motion efter en gan
ska utförlig motivering innehåller ett förslag i 11 särskilda 
punkter, så har Friherre Bonde dock icke ens vidrört mer 
än 2 af dessa, och detta i sjelfva verket så lösligt, att han 
om dem lemnat blott ett summariskt omdöme, nemligen för 
det första att, i öfverensstämmelse med förslaget, inga sed
lar af mindre valör än 10 rdr rmt borde i rörelsen ut
släppas, och vidare att, i olikhet med Friherre von Schwerins 
tanke, det icke ginge an att insläppa enskilda aktieegare i 



314 TAL DEN 3 DECEMBER 1859.

riksbanken. De öfriga frågor, som Friherre von Schwerin i sin 
motion behandlat, har Friherre Bonde deremot i sitt anfö
rande alldeles förbigått. Men deremot förekomma i detta an
förande åtskilliga andra uppgifter och betraktelser, hvilkas 
syfte är att tillsammans bilda en tablå öfver vår finansiela 
ställning, synnerligast med hänseende till jordbruket, och att 
framställa denna tafla så dyster som möjligt. — Friherre Bonde 
säger i sitt tal, att i sådana ämnen, som det ifrågavarande, 
kommer det icke an på en retorisk framställning, utan bör 
afseende endast fästas vid siffror och fakta. Otvifvelaktigt 
har den värde talaren häruti fullkomligen rätt, men just detta 
har för mig varit en anledning att underkasta Friherrens 
siffror och fakta en särskild granskning, och det har då be
funnits, att desamma äro i flera afseenden ingenting mindre 
än tillförlitliga.

Vid jemförelse mellan den sedelmassa, som här i landet 
cirkulerar, i bredd med det klingande myntet, och förhål
landet i detta afseende uti andra länder, uppgifver Friherre 
Bonde, att i England, der det klingande myntet antages ut
göra omkring 30 millioner Pund Sterling, skulle de i cirkula
tion vaVande banknoterna uppgå till endast 20 millioner sam
ma mynt. Jag har här till hands en berättelse, hvilken, så
som officiel, är fullt tillförlitlig, och som är intagen i »Econo
mist» för den 29 Oktober, hvaraf inhemtas, att sedelutgifnin- 
gen blott af Engelska banken då utgjorde omkring 30 mil
lioner, hvilken summa dock, genom afdrag af depositionerna 
m. m., reduceras till 23,173,000 Pund Sterling, såsom utelö
pande sedelstock. Men härtill komma ytterligare omkring G 
millioner för de öfriga bankerna i England, samt omkring 10 
millioner för bankerna i Skottland och Irland, eller tillsammans 
nära 40 millioner Pund Sterl., i stället för de af Friherre Bonde 
uppgifna 20; ty att frågan var om sedelcirkulationen i de för
enade rikena tillsammans, synes tydligt deraf, att den metal
liska myntqvantiteten är på detta sätt beräknad. I Frank
rike åter skulle, enligt Friherrens uppgift, cirkulationen i guld 
och silfver utgöra 3^ milliarder francs, men bankscdlarne 
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endast 500 millioner. Jag far emot denna uppgift anföra 
Michel Chevaliers beräkning, hvilken, på grunder som han 
framställer, säger, att den metalliska cirkulationen kan upp
tagas till 2| à 2K milliard. Denna summa kan så mycket 
mindre anses vara för ringa, som den nämnde författarens 
ändamål är att visa, hvilket stort kapital Frankrike under 
tidernas lopp tillegnat sig som rörelsemedel, och han säger 
då: »Jag tror mig icke öfverdrifva, om jag antager det klin
gande myntet till milliard». Friherre Bonde har således 
upptagit den metalliska cirkulationen i Frankrike till en hel 
milliard mer än Michel Chevalier. Hvad åter sedelutgifnin- 
gen i det landet beträffar, kan jag åberopa en uppgift af 
den 19 November, som visar, att »notes en circulation» upp- 
gingo i November 1858 till 690 millioner, i Oktober 1859 till 
702, och i November månad detta år till 705 millioner, såle
des nära en half gång mer, än hvad Friherren uppgifvit 
som var 500 millioner. I afseende å cirkulationen af Sven
ska sedlar, finnes också en oegentlighet i Friherrens uppgifter. 
Han har antagit denna för Riksbanken till 40 millioner, och 
denna siffra är riktig, såvida jag tager summan brutto, d. v. s. 
deri inräknar hela depositionsrörelsen; men som nyss visades, 
togs summan för England netto, och icke brutto. Om vi då 
äfven för den Svenska banken taga summan af cirkulerande 
sedlar netto, så reduceras de 40 millionerna till 34.}. Allt detta 
är visserligen icke af någon synnerlig vigt, ty jag medgifver 
i alla fall, att för närvarande (jag lägger vigt härpå) är sedel
stocken jemförelsevis större i Sverige, än i de andra länder, 
som blifvit nämnda, men jag har dock velat visa, huru det 
rätteligen förhåller sig med de siffror, som Friherren upp
gifvit. Men, såsom jag nyss sagt, detta medgifvande gäller 
blott för den närvarande ställningen, ty enligt hvad hvar och 
en kan finna, som granskar redovisningarna för Engelska ban
ken under den förflutna tiden, har denna banks metalliska 
kassa vid flera tillfällen stått uti ett långt svagare förhållande 
till sedelcirkulationen, än fallet är hos oss, hvarpå såsom 
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exempel må nämnas, att 182G den metalliska kassan blott ut
gjorde -/ö och 1839 omkring J af sedelemissionen o. s. v.

Det egentligen vigtiga i Friherre Bondes framställning är 
dock att finna först, då han kommer in på sitt hufvudämne, 
som är att visa den förtryckta ställning, hvari det Svenska 
jordbruket skall befinna sig, i anseende till dels en ofantlig 
gravation och dels de alltför dryga skatterna. För att ådaga
lägga detta, anför den värde talaren en stor mängd siffror, 
af hvilka jag visserligen ej ämnar upptaga alla till granskning, 
men hvaraf dock en stor del tål att väsendtligen justeras. 
Till en början ber jag att få fästa mig vid den pag. 10 i 
det tryckta yttrandet förekommande uppgiften, att under år 
1858 pantsattes i utlandet den Svenska jorden för den oer-“ 
hördt stora summan af 30 millioner mark Hamb. banko eller 
40 millioner rmt, och ehuru Friherren medgifver, att icke hela 
denna summa ännu blifvit indragen, beräknar han dock det 
indragna beloppet till 34 millioner. Detta är dock ett eget 
sätt att behandla siffror; ty här har redan för några dagar 
sedan blifvit af Herr Åkerman tillförlitligen upplyst, att den 
indragna summan af ifrågavarande lån utgjorde blott G mil
lioner i stället för de af Friherren upptagna 34 millionerna. 
Då man på detta sätt handskas med millioner, är det icke 
svårt att komma till nästan hvilka resultater som helst. — 
Vidare påstår Friherren, att man i utlandet börjar förlora 
förtroendet till Sveriges materiela resurser och finansiela so
liditet. Detta omdöme är tillräckligt graverande och allvar
samt, för att behöfva stödjas på andra fakta än en i Ham
burg utkommen brochyr, för hvilken man väl icke kan hafva 
särdeles stort förtroende, och som dessutom blott säger, att 
de Svenska godsen svårligen kunna hafva det värde, hvartill 
de blifvit uppskattade. Siffror och fakta, hvilka Friherren 
sjelf med rätta så varmt rekommenderar, tala också på helt 
annat sätt. Kurslistan för den 30 November visar, att de 
Svenska papperen, i jemförelse med andra länders, alldeles 
icke stå illa. Man behöfver dervid till jemförelsepunkter inga
lunda taga sådana staters papper, hvilkas finanser befinna sig 
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i en svår ocli osäker ställning, såsom de Österrikiska, åtskil
liga Amerikanska, de Spanska o. s. v., livilka alla stå ganska 
lågt, utan jag vill jemföra de Svenska papperen med sådana 
staters, som hafva en fullt tryggad kredit, och man finner då, 
att t. ex. Belgiens obligationer à 4| procent stå till 98 och 
ett bråk, Danmarks à 5 procent till 98, Frankrikes à pro
cent till 95i, Preussens à 4i procent tilF 98|, Rysslands à 4i 
procent till 98. Jag har med flit, så mycket som möjligt, 
hållit mig till samma ränta, för att göra jemförelsen lättare. 
Huru stå nu våra egna statspapper? Jo, våra obligationer à 
4| procent stå till 954 och synas dessutom vara i jemnt sti
gande. Detta är visserligen några procent lägre, än de nämnda 
staternas, hvilkas kredit är gammal och erkänd, men skilna- 
den är visserligen ej så stor, att deraf, enligt min tanke, kan 
dragas någon missgynnande slutsats. Med hypoteksförenin- 
garnas obligationer, på livilka räntan löper med 4 procent, 
är förhållandet ingalunda sämre; ty om jag tager den verk
ligen betalda kursen äfven för dem, som äro mest tryckta, 
nemligen dem, som stå till 87 à 874, och reducerar denna 
kurs till 44 procents ränta, eller till likhet med den, som 
gäller för de papper, jag nyss anfört, så blir resultatet, att 
hypoteksobligationerna skulle stå till omkring 99. Jag kan 
således icke, åtminstone i kursnoteringarna, spåra något miss
troende till Sveriges finansiela resurser. Att hypoteksobliga
tionerna för ögonblicket icke hafva någon stor afgång, kan 
ej heller skrifvas på räkningen af bristande förtroende, utan 
kommer sig deraf, att beloppet af dylika papper i marknaden 
för tillfället är alltför stort; och hvar och en vet, att förhål
landet är alldeles enahanda med livilka effekter som helst, 
nemligen att de icke finna köpare till skäligt pris, så snart 
de utbjudas i öfverflöd. Detta faktum bevisar således endast 
ett missförhållande mellan tillgång och efterfrågan.

Men den hufvudsakligaste punkten i Friherrens anförande 
är, såsom jag redan förut nämnt, hans påstående, att den Sven
ska jorden är högre intecknad och hårdare betungad af skatter 
än andra länders. Han har, för att bevisa detta, gjort en 
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beräkning öfver den Svenska jordens gravation och dervid 
följt en väg, som efter min tanke måste leda till stora miss
tag. Han har nemligen efter Justitiestatsministerns tabeller 
sammanräknat inteckningssummorna för hvarje år, och på det 
sättet kommit upp till 500 millioner, hvarifrån han afdragit 
en godtycklig summa af | eller 100 millioner, motsvarande 
dels hvad som skulle hafva förfallit, utan att vara vid dom
stol dödadt, dels hvad som är deponeradt i bankerna, såsom 
säkerhetshandlingar, eller aldrig blifvit användt, utan qvar- 
ligger i enskildas ego.

Men detta beräkningssätt är likväl alltför otillförlitligt, 
för att derpå bygga en slutsats, och det visar sig tydligt, att 
de inteckningar, hvilka utan anmälan vid domstol, så att säga, 
sjelfdö genom att blifva mer än 10 år gamla, äfvensom de, 
hvilka ej representera någon aktiv skuld, måste uppgå till ett 
vida högre belopp, än Friherren beräknat, ehuru det är omöj
ligt att med bestämdhet angifva summan.

Finanskomitén har emellertid i detta afseende infordrat 
åtskilliga uppgifter, som sätta komitén i tillfälle att åtmin
stone approximativt bedöma förhållandet, och ehuru jag nu 
ej kan framlägga alla dithörande beräkningar, vill jag dock 
nämna det resultat, hvartill komitén kommit, nemligen att de 
inteckningar, som nu anses verkligen existera, skulle uppgå 
till omkring 300 millioner, under det Svenska jordens värde 
måste anslås till minst 1,500 millioner, hvadan således de 
förra skulle utgöra af det senare. Detta är visserligen i 
alla fall ganska betydligt, men dock icke mer, utan tvärtom 
mindre än i flera andra länder, hvilket förhållande jag nu 
ber att något närmare få utveckla. Friherre Bonde säger, 
att Passy, hvars värde som statsekonomisk författare icke kan 
underkännas, uppskattar Franska jordens intecknings summa 
till t1,, af dess värde, Wolowski likaledes, och att Thiers upp
tagit den blott till Tr« Vid dessa uppgifter måste dock åt
skilliga anmärkningar göras. Passy säger icke, att förhållan
det mellan inteckningar och jordvärde är som 1 till 10, utan 
han anslår jordens kapitalvärde till 50 milliarder och det 
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intecknade beloppet till milliard, således 13 procent, hvil- 
ket gör mellan 1 och i stället för T\7. Wolowski nämner 
visserligen T^, men han säger, att det anses vara »mellan | 
och p,». Detta är dock något helt annat än att bestämma 
tV, hvilken siffra således egentligen blott angifves som ett 
minimum. Hvad slutligen beträffar Thiers, så är det fullkom
ligt riktigt, att han i sitt berömda tal om hypoteksväsendet 
uppgifver men huru kom han till detta resultat? Först 
och främst bör ihågkommas, att den komité, som var tillsatt 
för frågans utredning, ansåg, att inteckningarnas belopp upp
gick till 12 milliarder francs och jordens kapitalvärde till 40 
milliarder, således att förhållandet var nära som 1 till 3. 
Dessa siffror reducerade nu Herr Thiers så, att han nedsatte 
inteckningarna till 4|, men höjde fastighetsvärdet till 72 mil
liarder, hvarigenom han kom till yV Skälen härtill uppgifvas 
vara, i förra hänseendet, att endast 41 milliarder intecknin
gar lades till grund för beskattningen, och i senare hänseen
det, att jordens värde borde bestämmas genom uppmultipli- 
cering af den kalkylerade inkomsten 2 milliarder 200 millio
ner, enligt en räntefot af 3 procent. Jag lemnar nu derhän, 
huruvida dessa Herr Thiers’ siffror och det resultat, hvartill 
han sålunda kom, förtjena mer förtroende än komiténs upp
gifter, enligt hvilka inteckningarna i Frankrike skulle utgöra 
nära 1 af jordvärdet, men ihågkommas bör dock, såsom nyss 
nämndes, att Passys beräkning likaledes skiljer sig till mer 
än hälften från Thiers’. Äfven förtjenar det att särskildt 
observeras, att just vid detta tillfälle, då Thiers kalkylerade 
jordvärdet efter en räntefot af endast 3 procent, uppgaf den 
komité, som skulle undersöka frågan, att inteckningarna i 
allmänhet löpte med en ränta af 10 procent. Passy, som noga 
utreder detta ämne, säger visserligen, att häruti ligger någon 
öfverdrift, men tror dock, att man kommer sanningen nära, 
om räntefoten för jordbrukets skulder i allmänhet antages 
till 7 procent. Under sådana omständigheter vill det dock 
synas, som vore Herr Thiers’ kalkyl alltför hög, och att, med 
allt erkännande i Öfrigt af Thiers såsom en stor auktoritet, 
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icke i detta fall hans uppgifter förtjenade förtroende framför 
andras. Det tyckes sålunda visa sig, att äfven i Frankrike, 
som blifvit företrädesvis åberopadt såsom lyckligt framför oss 
i detta hänseende, skilnaden icke är så stor, som man trott. 
Men huru är förhållandet i andra länder? Låtoni oss derom 
söka upplysning just hos Passy, hvars tillförlitlighet Friherren 
sjelf framhåller. Han säger, att i Tyskland uppgår inteck
ningarnas belopp till 30 à 50 procent af jordvärdet, allt efter 
olika trakter deraf; och beträffande England, som den värde 
talaren så hastigt gått förbi med den enkla förklaringen, att 
der finnas ganska få skulder på landtegendomarna, yttrar 
denne författare: »En Angleterre, d’après des calculs dont 
l’exactitude au dire de Hill Burton n’est point contestable, 
c’est 50 pour 100 et la proportion s’élève plus haut encore 
en Écosse et en Irlande». Det minsta, hvartill gravationerna 
i England kunna uppskattas, torde således vara 50 procent, 
och långt ifrån att jorden skulle vara lindrigare graverad i 
omförmälda länder än hos oss, är förhållandet i sjelfva verket, 
såsom man ser, alldeles omvändt.

Äfven i afseende å beskattningen gör Friherre Bonde åt
skilliga jemförelser, som jag för min del icke kan gilla. Så 
säger han t. ex., att i Belgien var skattebeloppet 1857 för 
hvarje person i medeltal 22 fr. 41 cent., och han citerar så
som källa för denna uppgift l’Annuaire Statistique Belge 1859. 
Jag betviflar visserligen icke, att ju siffran är riktigt afskrif- 
ven, men jag har här andra källor till hands, såsom t. ex. 
l’Annuaire de l’Économie politique, enligt hvilken jemförelsen 
slår annorlunda ut. Der uppgifves den Belgiska budgeten till 
147 millioner francs; och om denna summa divideras med 4i 
million, som är ungefärliga antalet af landets befolkning, 
uppstår en qvot af 32 francs. I dessa 147 millioner äro lik
väl icke kommunalskatterna upptagna, och man får således, 
om jemförelsen skall blifva riktig, ej heller för Sverige in
räkna sådana utskylder, såsom skjutsning och väghållning m. m. 
Om jag då vill göra denna jemförelse, visar den följande re
sultat. Budgeten i Sverige uppgår till 2G.I millioner rdr; 
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dertill kommer 2 millioners bevillning, summa 28A millioner. 
Divideras denna summa med folkmängden, som kan antagas 
till 3,600,000, sa får man i skatteqvot för h var je person un
gefär 8 rdr, således omkring -J af det belopp, som belöpte sig 
på Belgien. Jag fäster visserligen för min del ganska ringa 
vigt vid alla dessa jemförelser, men då de göras, torde det 
vara skäl, att också siffrorna ställas i närmare öfverensstäm- 
melse med verkliga förhållandet. Slutligen kommer Frilierren 
till den svåra tyngd, som, enligt hans tanke, hvilar på Sven
ska jorden genom grundskatterna, och han citerar dervid ett ytt
rande af Thiers, hvilket han anser vara alldeles som sagdt med 
afseende på Svenska jordbrukets ställning. Jag vill nu upprepa 
dessa ord af Thiers, emedan de kanske fallit ur minnet; han säger: 
»La propriété foncière, l’agriculture, c’est la première indu
strie du pays; c’est celle qui me touche le plus, parceque je 
ne comprends pas sans elle de force et de grandeur pour un 
pays. De quoi souffre-t-elle? Elle souffre de l’impôt foncier, 
voilà son mal». Jag anhåller att på detta med en stor auk
toritet gjorda angrepp mot sjelfva principen af grundskatter 
få svara med en annan stor auktoritet, nemligen den ofta 
omtalade Passy, hvilken säger, att då grundskatter en gång 
finnas, och sedan de småningom sammanvuxit med eganderätts- 
förhållandena, så äro dessa skatter de rättvisaste af alla. Jag 
vill icke trötta eder, mine Herrar, med att uppläsa alltför 
mycket af hvad han i detta hänseende anfört, men jag ber 
dock att såsom en motvigt mot Herr Thiers’ yttrande få an
föra ett kort utdrag af hvad denne utmärkte författare härom 
tänker. Han säger: »Une remarque essentielle, en ce qui con
cerne l’impôt territorial, c’est qu’il finit par ne plus être con
stitué à titre véritablement onéreux pour ceux qui l’acquittent. 
Cet effet résulte des transmissions dont la terre est l’objet. 
Sur chaque fraction du sol pèse par l’effet de l’impôt une 
rente réservée à l’état: acheteurs et vendeurs le savent; ils 
tiennent compte du fait dans leurs transactions, et les prix 
auxquels ils traitent entre eux se règlent uniquement en vue 
de la portion de revenu qui, l’impôt payé, demeure nette, 

21
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c’est-à-dire affranchie de toute charge; aussi le temps arrive-t-il 
ou nul n’a plus droit de se plaindre d’une redevance anté
rieure à son entrée en possession, et dont l’existence connue 
de lui a atténué proportionellement le montant des sacrifices 
qu’il a eus à faire pour acquérir»; samt vidare i afseende å 
dessa skatters förändring: »Or en changer la répartition afin 
de dégrever les parcelles qui rapportent le moins et de re
charger celles dont le produit s’est accru, c’est arrêter ce mou
vement, c’est en réalité prendre aux uns pour donner aux 
autres, et, sous une apparence trompeuse de justice faite aux 
choses, commettre une véritable injustice envers les personnes».

Enligt min tanke är det nästan omöjligt att mera klart 
och bindande uttrycka de tvenne vigtiga hufvudsatser, som 
här förekomma, nemligen att sedan under tidernas lopp 
grundskatterna blifvit sammanbundna med jordvärdet, dessa 
i sjelfva verket äro att anse såsom en intecknad ränta, till
hörig staten, hvaröfver ingen har skäl att klaga; samt att 
rubbningar i detta slags skatter, under sken af rättvisa mot 
jorden, i sjelfva verket blifva en orättvisa mot personerna. 
Jag vill härmed visserligen ej hafva sagt, att all förändring i 
detta hänseende skulle vara absolut förkastlig; tvärtom! jag 
tror, att sådana fall kunna finnas, dti den är af giltiga skäl 
påkallad, men jag har velat åberopa en ryktbar författares 
ord, för att ådagalägga oriktigheten af den föreställning, som 
mången hyser, att alla slags grundskatter vore olämpliga, och 
för att visa, med hvilken försigtighet detta ämne bör behandlas. 
I afseende å dessa grundskatters förhållande till skattebelop
pet i sin helhet, förekomma också i Friherre Bondes tal nå
gra anmärkningsvärda uppgifter. Så t. ex. säger han, att 
Englands åkerbruk har nästan inga direkta skatter, ty hela 
landets s. k. assessed taxes uppgå knappast till 3 millioner 
Pund Sterling. Den värde talaren har dock här begått ett 
stort misstag, då han, såsom skatter tillhörande jordbruket, 
åberopat dessa assessed taxes, ty dermed menas ingalunda 
några sådana. De utgöra deremot en klass af öfverflöds- 
skatter (impôts somptuaires), såsom för betjening, vagnar, hästar, 
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hundar, jagträttighet o. s. v., och kunna således på intet sätt 
hänföras till jordens beskattning. Friherren torde i stället 
hafva menat »landtaxes», men då är åter siffran oriktig, ty 
dessa uppgå ej till mer än omkring | af den uppgifna 
summan.

För Frankrike äro uppgifterna ännu mer afvikande från de 
källor, jag rådfrågat. Först och främst beräknas jord värdet här 
till 83 milliarder francs. Jag har redan nämnt, att komitén, som 
skulle utreda denna fråga, upptog summan till endast 40 milliar
der; att Passy angifvit den till 50; samt att Thiers, oaktadt den 
uppmuliiplicering, hvarför jag förut redogjort, ej kom högre än 
till 72 milliarder. De direkta skatterna i Frankrike uppgifver 
Friherren till omkring 300 millioner francs, men denna siffra 
är äfven oriktig, ty den tryckta budgeten för år 1859, som 
jag här har till hands, upptager under titeln »Contributions 
directes» 460 millioner, således mer än 50 procent utöfver 
det uppgifna beloppet. Äfven rörande våra Svenska förhål
landen, i afseende hvarå Friherren tyckes vilja göra en sådan 
uppställning, att nästan hela beskattningen kastas på jord
bruket, förekomma några tal, som jag icke vet, hvarifrån de 
äro tagna. Så t. ex. upptager han rust-, rot- och båtsmans- 
hållet till 41 million Det är för mig okändt, på hvad väg 
denna summa blifvit funnen; men om man följer de upp
gifter, som finnas i Landshöfdingarnes 5-års berättelser samt 
hos Forssell och Ljungberg, så kommer man blott till 3| 
million, således 1 million mindre. — Klerecistatens underhåll 
tages också till 41 million, men deri måste då äfven vara in
begripna inkomsterna af boställsjorden, hvilka säkerligen uppgå 
till omkring hälften af hela beloppet, men som väl omöjligen 
kunna sägas vara en skatt på Svenska jorden. Fattigförsörj
ningen upptages af Friherren till 2 millioner, men af den 
eljest åberopade statistikern Ljungberg till blott 1| million. 
Redan detta gör åtskilliga millioners minskning i de 17 mil
lioner, hvilka Friherren uppgifver såsom direkta skatter på 
vårt jordbruk. Dertill beräknar Friherre Bonde såsom skatt 
på jorden | af de indirekta skatterna, såsom tullmedel, Charta- 



324 TAL DEN 3 DECEMBER 1859.

sigillata-medel o. s. v.; men för att göra jemförelsen riktig, 
skulle han väl också då liafva gjort på samma sätt vid sina 
uppgifter för andra länder, och då skulle han kommit till 
belopp så höga för dem, att jemförelsen visst icke utfallit 
ofördelaktigt för oss. Vidare beräknas räntan på den in
tecknade skulden såsom skatt på jorden. Utan att nu fästa 
mig vid den orimligt höga summan af 400 millioner, hvilken 
väl torde behöfva reduceras till hälften eller fjerdedelen, om 
den skall uttrycka det belopp, hvarå räntor verkligen utgå 
från jordbruket, och ej blott bestå i en öfverflyttning från 
den ena personen till den andra, lärer det oriktiga i sjelfva 
principen af ett sådant antagande vara så klart, att det knap
past behöfver bevisas. Såsom ett exempel i detta hänseende 
torde jag dock få anföra, att om en person utarrenderar en 
egendom åt en annan, så är det väl ingen, som betraktar 
arrendesumman såsom en skatt på jorden; köper nu arrendatorn 
denna egendom, så att köpesumman qvarstår såsom inteck
ning i egendomen, då skulle, enligt Friherrens åsigt, räntan 
på denna inteckning genast förvandla sig till en skatt på jor
den. Det grundfalska i ett sådant antagande synes af sig 
sjelf. Hela skilnaden består deruti, att hvad arrendatorn 
förut gaf under form af arrende, det ger han sedermera i 
form af ränta på sin skuld, men omöjligen lärer det kunna 
sägas, att jordens beskattning härvid undergått någon förän
dring. För min del tror jag, att just motsatsen af Friherre 
Bondes teori är den rätta, nemligen den af den ofta åbe
ropade Passy framstälda satsen, att grundskatterna egentligen 
äro att anse som en inteckning, i stället för att Friherren vill 
betrakta inteckningarna såsom grundskatter.

Från alla sina beräkningar och betraktelser kommer Fri
herre Bonde slutligen till det sorgliga resultat, att allt det 
välstånd, som så många ansett finnas här i landet, och det fram
åtskridande i våra materiela förhållanden, hvaröfver vi fröjdat 
oss, föga annat är än bländverk, och att detta välstånd rätte
ligen bör förliknas vid de frukter, hvilka Chateaubriand om
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talar, och som till det yttre vore gyllene och glänsande, men 
inuti endast uppfylda af aska.

Det vore sannerligen bedröfligt, om så skulle vara för
hållandet; men lyckligtvis är detta icke fallet. Alltsedan de 
äldsta tider har, såsom det redan omförmäles i rimkrönikan 
och af Adamus Bremensis, vårt herrliga land varit omtaladt 
för sin fruktbarhet och sina rika tillgångar, och hvem skulle 
vilja påstå, att det nu försämrats? — Hvarhelst man skådar 
detta land, från Areskutan eller Kinnekulle, från Omberg eller 
Hallandsås, skall man finna idoghet och verksamhet, och långt 
ifrån att, såsom Friherrre Bonde och många med honom sökt 
göra troligt, Sverige skulle befinna sig i ett tillstånd af till- 
bakaskridande och förfall, är det deremot, enligt min tanke, 
inbegripet i en så stark utvecklingsrörelse, att detsamma i 
inånga afseenden på en half mansålder knappast är igenkän- 
ligt. Och finnes det någon anledning, att denna utveckling 
nu skall af brytas? Må de, som hafva ett sådant sinnelag, 
gerna gå vid Döda hafvets stränder och äta på Chateaubriands 
frukter! — För min del hyser jag icke någon misströstan om 
vår framtid. Tvärtom! jag lefver och jag dör i den glada 
öfvertygelsen, att om också tillfälliga brytningar kunna in
träffa, hvilka äro oskiljaktiga från det kulturstadium, hvarpå 
vi befinna oss, så skall likväl vårt fädernesland stadigt fortgå 
på sin beträdda utvecklingsbana, och våra efterkommande i 
aflägsna slägten här finna ett tacksamt fält för sin verksam
het, hvarigenom fosterjorden en gång i framtiden skall brin
gas till en höjd af styrka och förkofran, hvarom vi nu svår
ligen kunna göra oss någon tydlig föreställning.
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YTTRANDE
på Riddarhuset den 15 Februari 1860.

(Avgående upplåning af medel för jernvägsbyggnadernas fortsättning.)

Eders Excellens, Högvälborne Herr Grefve och Landt- 
marskalk, Högloflige Ridderskap och Adel!

Då jag vid den gemensamma öfverläggningen i denna 
fråga hade den äran att temligen utförligt yttra mig, anser 
jag det som en skyldighet att nu söka vara så kort som möj
ligt, och jag vill derför också förbigå åtskilligt af hvad som 
här blifvit anfördt, hvilket eljest väl kunde förtjena att upp
tagas till närmare skärskådande. Några få af de vigtigaste 
punkterna torde dock vara af den beskaffenhet, att de icke 
böra lemnas utan allt genmäle.

Hvad då först beträffar den inhemska upplåningen, så 
kunna nästan alla de inkast, som mot densamma blifvit fram- 
stälda, sammanföras till två hufvudanmärkningar. Alan påstår 
nemligen, dels att ett dylikt statens uppträdande såsom låne- 
sökande på den inhemska penningmarknaden nu skulle vara 
för våra näringar och vår penningställning ganska vådligt, 
dels att under nuvarande förhållanden en sådan upplåning i 
alla fall, i anseende till bristande tillgång på kapitaler, ej 
skulle kunna utföras. I begge dessa afseenden ber jag dock 
att ytterligare få påminna om den hufvudsakliga omständig
het, hvarpå flera föregående talare redan fästat uppmärksam
heten, eller att summan, hvilken af K. M:t blifvit föreslagen 
att upplånas inom landet successive under 3 år, ej uppgår 
till mer än 3 millioner rdr, eller 1 million om året. När man 
nu besinnar, att äfven de minsta fluktuationerna i den van
liga rörelsen och penningcirkulationen belöpa sig till mång- 
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falcliga ganger detta belopp — endast en mer eller mindre 
gynnsam skörd kan t. ex. göra en skilnad af omkring 12 à 
15 millioner —, så synas mig de farhågor, man af denna an
ledning hyser för en skadlig rubbning i våra penningförhål
landen, icke vid närmare betraktande hafva tillräcklig grund. 
Och hvad angår den förutspådda omöjligheten att för när
varande erhålla några medel inom landet, så bör äfven i detta 
hänseende skälet till en motsatt mening sökas i den föreslagna 
summans ringhet, hvilken tydligen visar, att hela åtgärden 
blifvit ifrågasatt, mindre för det relativt obetydliga kapitalets 
skull, än såsom inledning till ett finansi el t system, hvilket af 
alla erkännes såsom godt och önskligt, och som framdeles 
kunde vidare utsträckas. Flera talare före mig, synnerligast 
Grefve Hamilton, hafva redan närmare utvecklat denna del af 
ämnet och bland annat visat, hurusom endast och allenast 
den årliga tillökningen i sparbankernas medel — således ny
bildade kapitaler, och ej sådana, som behöfde dragas från 
något annat håll — utgör mer än det belopp, hvarom nu är 
fråga. Härvid må endast tilläggas, att äfven många andra 
kassor, der nu en kostsam och invecklad förvaltning eger rum, 
befinna sig i samma förhållande; och till hvilka högstbetyd- 
liga summor allt detta uppgår, är lätt att inse, då man vet, 
att alla kassornas samfälda kapital utgör ej mindre än om
kring 120 millioner.

Bland de skäl, som vidare blifvit anförda för nödvändig
heten att öka den utländska upplåningen, förekommer äfven 
det påståendet, att ifall denna upplåning inskränktes till hvad 
K. M:t föreslagit, skulle det kapital, som komme att indragas 
i landet, vara allt för ringa, och en kännbar vexelbrist upp
stå. Detta kan jag likväl för min del ingalunda medgifva. • 
Den vexeltillgång, som staten behöfver förskaffa sig, måste 
afse, dels liqviden af återstoden på det temporära statslånet, 
eller 9 millioner, dels införskrifningen af effekter till jernvägs- 
arbetena. Man har tvistat om det belopp, som för sådant 
ändamål vore erforderligt, men om äfven denna summa upp
tages till något mer än jernvägsstyrelsen uppgifvit, eller till 
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6 millioner, så blir i alla fall vexelbehofvet ej mer ån 15 
millioner, hvilket med 2 millioner understiger det belopp, som 
enligt K. M:ts förslag skulle utifrån bit indragas.

Men, invänder man, förutom de af mig nu anförda liqvi- 
derna för statens räkning, finnas äfven andra enskilda skul
der till utlandet, såsom t. ex. garantiföreningens m. fi., hvilka 
måste betalas, och hvarigenom vexelbehofvet ökas med flera, 
millioner. I detta afseende anhåller jag likväl att klart och 
bestämdt få uttrycka den mening, att jag på intet sätt hvar- 
ken såsom behörigt eller nyttigt kan erkänna anspråket, att 
staten, vid något annat tillfälle än då alldeles utomordentliga 
omständigheter kunna föranleda ett undantagsfall, skall upp
träda såsom medlare för den enskilda spekulationen och af
färsverksamheten. Lika litet som jag anser rätt och lämpligt, 
att staten framstår såsom förmyndare för rörelsen och genom 
lagstiftningen söker fjettra individens frihet i detta hänse
ende, lika litet vill jag för min del medgifva, att staten skall 
vara en finansiel anstalt, på hvilken den enskilde skall kunna 
kasta sina ekonomiska omsorger. I bredd med friheten måste 
finnas den fulla moraliska ansvarigheten samt skyldigheten att 
sörja för sig sjelf; ty omständigheternas tvång bildar frihetens 
naturliga motvigt och utgör det helsosamma korrektivet mot 
dess missbruk, som icke af någon olämplig blödighet får 
eftergifvas.

Beträffande slutligen det som blifvit yttradt om olägenhe
terna deraf, att Riksgäldskontoret, ifall den inhemska upplånin
gen ej skulle uppgå till den summa, som varit påräknad, nödga
des fylla bristen genom tillfällig upplåning, hvilken åtgärd för
menas vara skadlig för dess kredit, så torde äfven den framstälda 

* betänkligheten vara mer skenbar än verklig. Ty ehuru för full
ständighetens skull det omförmälda fallet borde vara upptaget 
och bestämmelser för sådan händelse gifna, så kan det likväl 
nästan med visshet antagas, att den härför gifna föreskriften 
aldrig skall behöfva tillämpas. Skälen härtill är o, dels att 
Riksgäldskontoret alltid disponerar ganska betydliga fonder, 
som för någon tid kunna användas, samt dessutom sjelf har 
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kreditiv på banken, dels att äfven om, mot förmodan, den 
inhemska upplåningen skulle helt och hållet misslyckas, så 
kommer likväl den brist, som härigenom skulle uppstå i till
gångarna för jernvägsbyggnaderna, icke att utgöra ens hälften 
af anslaget för år 1863; men då Rikets Ständer redan på 
hösten 1862 åter skola sammankomma, så inses lätt, att en 
lämplig anordning i sådant fall utan svårighet hinner vidtagas.

De omdömen, som här blifvit yttrade angående de Sven
ska statsobligationernas förmenta otjenlighet såsom reservfond 
för banken, och om de åtgärder, som till detta verks betryg
gande enligt talarens åsigt vore nödiga, tror jag mig vid detta 
tillfälle ej böra upptaga till besvarande, emedan detta ämne 
icke synes mig ega det direkta sammanhang med den före
varande frågan, att detsamma nu bör göras till föremål för 
öfverläggningen; men när vi, med anledning af Banko-Utskot
tets Memorial n:r 17, komma att afhandla frågan om banko
vinstens användande, skall det blifva för mig ett nöje att i 
dessa hänseenden ingå i diskussion med den högt aktade 
talaren.



330 YTTKANDE PEN 22 FEBRUARI 1860.

TTTRANDE
på Riddarhuset den 22 Februari 1860.

(Angående samma ämne.)

Eders Excellens, Högvälborne Herr Grefve ocli Landt- 
inarskalk, Högloflige Ridderskap ocli Ädel!

Sedan denna fråga genom 3 Stånds beslut blifvit afgjord, 
synes det ej vara af särdeles stor nytta att länge härom fort
sätta diskussionen, men då åtskilliga meningar här blifvit 
yttrade, som ej öfverensstämma med mina åsigter i ämnet, ber 
jag att deremot få göra några anmärkningar.

Utskottet har, i afseende å den förevarande punkten, i 
likhet med K. M:ts proposition, föreslagit, att af de under 
senare åren influtna bankovinstmedel 4 millioner skulle an
vändas till deltagande i det, för fortsättning af statens jern- 
vägsbyggnader bestämda, utländska lånet. Häruti gillar jag 
naturligtvis till alla delar Utskottets förslag, men jag kan vid 
detta tillfälle ej underlåta att beklaga, att Utskottet ej yttrat 
sig öfver frågan i sin helhet, eller huru de återstående vinst
medlen, uppgående till omkring 2 millioner, borde, enligt Ut
skottets förmenande, användas. Skulle detta, som jag hoppas, 
äfven komma att ske i överensstämmelse med K. M:ts pro
position, så vore, enligt min tanke, en sådan anordning den 
lämpligaste; men om deremot med dessa medel åsyftas något 
annat ändamål, tror jag, att det vore klokare att redan nu, 
på sätt Herr Åkerman föreslagit, besluta, att banken åtmin
stone med 5 millioner måtte deltaga i det utländska lånet. 
Jag önskar likväl helst, att Utskottet, i sitt utlåtande om den 
öfriga bankovinstens användande, må finna skäl att biträda 
K. M:ts förslag.
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I afseende å användbarheten af de Svenska statsobliga
tionerna såsom en reservfond för banken, hafva, synnerligast 
af en värd talare, åtskilliga tvifvelsmål blifvit yttrade. Mig 
synes dock, att Utskottets motivering af den motsatta menin
gen är fullkomligt öfvertygande, och ytterligare ber jag att 
nu få tillägga några upplysningar i detta hänseende, som jag 
hoppas skola visa, att de Svenska statspapperen, långt ifrån 
att vara de utländska underlägsna för det afsedda ändamålet, 
tvärtom, i anseende till det förtroende de åtnjuta och den 
stadga i kursen, som deraf blifvit en följd, visat sig vara der- 
till särdeles lämpliga.

För att ådagalägga detta, skall jag icke göra några jem- 
förelser med de ofantliga kursfluktuationer, som andra länders 
statspapper, äfven de mest ansedda, varit underkastade för 
längre tid tillbaka, enär omständigheterna då måhända kunde 
anses vara allt för olika emot nu; utan jag vill blott åberopa 
de fakta, som inträffat under en tidsperiod, som ligger oss 
helt nära, nemligen det sistförflutna året, hvilket, med anled
ning af Italienska kriget och deraf följande perturbationer på 
alla börser, utgjorde en pröfvosten för alla länders statspapper.

Det ganska lärorika förhållandet i detta hänseende är 
följande. — Från den 1 Januari förlidet år, då, som bekant 
är, oro och fruktan för ett stort krig började utbreda sig 
öfver Europa, intill slutet af April, då krigets utbrott blef af- 
gjordt, sjönk kursen på statspapper öfver allt mer eller mindre.

Kastar man en blick på de olika fondernas ställning un
der denna tidpunkt, så finner man: att de Österrikiska föllo 
från 84 till 54 procent, eller med 30 procent; att de så kal
lade Métalliques i Frankfurt föllo från 801 till 34, eller med 
461 procent; att Franska treprocents räntan föll från 73 till 
601, eller med 12A procent; att Engelska consols nedgingo från 
961 till 881, eller med 8 procent ; att Preussiska fonderna föllo 
med 141 procent; och de Belgiska liksom de Holländska med 
11 procent. Af denna jemförelse synes det, att de Tyska fon
derna voro de, som föllo mest, och att de Engelska consols 
voro de, som minst influerades af* den allmänna oron och miss
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tröstan. Men huru var förhållandet, under denna tiden, med 
de Svenska fonderna? Dessa stodo vid oroligheternas början, 
eller den 1 Januari förlidet år, till 941, och vid krigets ut
brott i slutet af April hade de nedgått till 93; de hade såle
des fallit endast med 1.1 procent. Det är visserligen sant, att 
i Maj månad kursen ytterligare sjönk till 90, äfvensom att 
senare på året af helt andra orsaker, under en kort tid, ett 
prisfall af några procent egde rum; men af det nyss anförda 
torde det emellertid vara alldeles klart, att vår statskredit med 
heder genomgått de svåra prof, som alla länders kredit sist
lidet år varit underkastad, och det finnes derför också, enligt 
min tanke, intet skäl, hvarför ej våra egna statsobligationer 
skulle vara fullt lämpliga att användas såsom en reserv för ban
ken. Att så är förhållandet, synes deremot nu vara af erfa
renheten ådagalagdt, och det förtroende, som våra statspapper 
sålunda under en svår brytningstid åtnjutit, kan också lätt för
klaras, då man tager i betraktande våra finansers goda till
stånd och vår politiska ställning, hvilken sannolikt gör oss 
mindre än de flesta andra utsatta för händelsernas vexlingar 
på kontinenten.

Slutligen måste jag äfven yttra några ord angående ett 
ämne, som visserligen ej egentligen tillhör den sak, som nu 
afhandlas, men som af vissa talare alltid framdrages, så snart 
någon fråga rörande banken är å hane, nemligen det ofant
liga missförhållande, som förmenas ega rum mellan vår import 
och export, och deraf förespeglade vådliga inverkningar på 
realisationen. Det synes mig dock förundransvärdt, att man 
vid framkastande af dessa satser ej först och främst gör sig 
noga och tillförlitligt reda för de faktiska förhållandena i 
detta hänseende, utan blott, genom ett ständigt återupp
repande af samma sak, vill söka göra en falsk åsigt gällande. 
Det förhåller sig nemligen i sjelfva verket ej så, som den 
värde talaren förmenat, eller att importen i allmänhet skulle 
öfverstiga exporten, och att man således här i landet ej gör 
annat än lefver öfver sina tillgångar. Tager man de officiela 
uppgifterna till grund, så finner man, att under de senaste
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10 åren har summan af varuexporten uppgått till 579 millio
ner rdr och af varuimporten till 583 millioner. Här visar sig 
således visserligen en undervigt af 4 millioner; men först och 
främst hemställer jag till hvar och en, om en så ringa dif
ferens, som 4 millioner, när den fördelas på 10 år och när 
det gäller en jemförelse mellan summor, som uppgå till nära 
600 millioner, kan betraktas annat än som en obetydlighet. 
Och nu kommer härtill dessutom, att om man betraktar för
hållandet under det nästföregående tiotalet af år, så blir resul
tatet, att exporten under denna tid uppgick till 328 millioner, 
men importen till endast 285 millioner. Här finna vi således, 
att handelsbalansen utvisar en öfvervigt af ej mindre än 43 
millioner; och om vi sammanlägga summorna för begge de 
omförmälda perioderna, eller för de senaste 20 åren, så upp
kommer det slutresultat, att exporten utgjort tillsammans 907 
millioner och importen 868 millioner, och att, i stället för den 
så ofta omtalade, ruinerande undervigten i vår handel, det 
verkliga förhållandet emellertid är, att exporten öfverstigit 
importen under dessa 20 år med 39 millioner.

Beträffande nu åter den förevarande frågan om en del 
af bankovinstens användande, tillstyrker jag bifall å Utskot
tets förslag i denna punkt. 1
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YTTRANDE
på Riddarhuset den 2 Juni 1860.

(Angående tulltaxan.)

Eders Excellens, Högvälborne Herr Grefve och Landt- 
marskalk, Högloflige Ridderskap och Adel!

Jag för min del hade förestält mig, att frågan om prin
ciperna i detta hänseende borde vara i det närmaste undan
gjord, men då den nu åter blifvit af flera talare vidrörd, anser 
äfven jag mig skyldig att derom yttra några ord. Man har 
härvid på motsidan alltid iakttagit en regel, som i allmänhet 
är ganska nyttig, då det gäller tvistefrågor, nemligen att ge 
den sak man förfäktar en benämning, som i sig sjelf innebär 
något tilldragande. Sålunda har man alltid, i fråga om tull- 
afgifters påläggande, begagnat ordet skydd. Det ligger någon
ting så vackert i det allmänna begreppet att skydda, och när 
dessutom skyddet påstås gälla nationalindustrien och ännu mer 
den del deraf, som kallas husslöjder, så är det klart, att man 
redan derigenom har lättare att föra sinnena på sin sida. 
Man bör dock icke låta förvilla sig blott af namnet, utan i 
stället taga saken i fullständigt betraktande och se, hvad den 
innebär. Detta skydd är i sjelfva verket icke något annat 
än ett fördyrande af en vara genom en afgift eller beskatt
ning, lagd på förbrukaren. Att skydda är således, prosaiskt 
taladt, helt enkelt blott att beskatta och derigenom höja pri
set på en sak. Huruvida en sådan operation är i och för sig 
någonting önskligt, torde dock vara skäl att taga i närmare 
öfvervägande. Till en början får jag i detta hänseende på
minna derom, att detta så kallade skyddssystem eller effek
ternas fördyrande genom tull, då sjelfva fördyrandet betrak
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tas såsom mål (ty endast derigenom uppkommer skyddet), är 
af exklusiv beskaffenhet, d. v. s. verkar till förmån för några 
få, på bekostnad af mängden, och sålunda till sin natur är 
af samma art som privilegier. Enligt forna tiders statskonst 
var det ganska vanligt, när man ville befordra en sak, att 
begagna den beqväma utvägen att genast tilldela denna sak 
någon särskild förmån; men hvart detta system ledde, och 
hvilka svårigheter det i tidernas längd skulle medföra, torde 
hvar och en lätt kunna inse. Min erfarenhet under den tid, 
jag varit medlem af regeringen, har varit ganska bitter i af- 
seende på de olägenheter, dylika undantagsförmåner medfört; 
man har invecklat sig i svårigheter, ur hvilka man sedan 
endast med största möda och betydliga uppoffringar kunnat 
hjelpa sig. Jag vill i detta hänseende endast påminna om det 
slags privilegium, som förr meddelats städerna, att uppbära 
tolag till ganska olika belopp, och hvad det kostat staten att 
sedermera återköpa denna rätt, för att handeln skulle kunna 
ordna sig på ett naturligt sätt. Man bör dessutom aldrig 
glömma, att då man sålunda beviljar en förmån för en, måste 
detta alltid, mer eller mindre direkte, ske på en annans bekost
nad. Den fördel, som producenten af en viss vara har af 
denna varas fördyrande, får derför också allmänheten betala. 
Men hvad gör man väl då? Jo, man pålägger en beskatt
ning, som icke kommer staten till godo, utan man låter den 
ena klassen beskatta den andra. En talare har nyss sagt, 
att detta just vore som sig bör, och att på det sättet under- 
hjelpte de hvarandra. Men om man .nu också antager, hvad 
som i verkligheten aldrig inträffar eller kan inträffa, nemligen 
att detta ömsesidiga beskattande sker rättvist, d. v. s. att de 
uppoffringar, som den ene får göra åt alla andra, jemnt mot
svaras af de fördelar han sjelf åtnjuter, hvad vore väl, under 
sådana förhållanden, hela tillställningen annat än en mysti
fikation, hvilken dock icke aflöpte utan väsendtliga olägen
heter? Förhållandet vore alldeles enahanda, som om 4 perso
ner, hvilka spelade tillsammans, vunne hvar sitt parti, så att 
differensen blefve ingen. Hvad händer då? Jo, att alla för- 
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lora, ty de mäste samfäldt betala kortpengarne. Och sä gäl
tet äfven häl', ty administrationskostnaderna för denna ömse
sidiga beskattningsanstalt måste betalas, och dessa äro, som 
vi veta, ej obetydliga. Men nu tillgår det ingalunda på ett 
så rättvist sätt, som nyss förutsattes, ty förutom många nä
ringsgrenar, hvilka ej åtnjuta något så kalladt skydd, finnes 
det många klasser, som visserligen äro i andlig måtto produ
cerande, såsom embetsmän, literatörer, artister m. m., men 
hvilkas produkter dock äro af sådan art, att de omöjligen 
kunna fördyras genom tullbeskattning. Följaktligen införes 
en orättvisa genom en sådan medborgarnes beskattning sins
emellan, som vore till grundsatsen falsk, ty ingen annan all
män skatt borde utgå, än den som kommer det allmänna till 
godo. För öfrigt äro, enligt min öfvertygelse, de naturliga 
näringarna icke i behof af det skydd, man här påyrkat. Det 
är visserligen sant, att sedan åtskilliga näringar under en 
längre tid åtnjutit stora förmåner och förhållandena derefter 
utvecklat sig, så är det hvarken billigt eller nyttigt att häruti 
vidtaga några brådstörtade förändringar, utan bör alltid 
öfvergången till ett sundare system ske med mycken varsam
het och tillbörligt afseende göras på bestående förhållanden. 
Så har äfven tillgått. Mer än 20 års tid har det varit fråga 
om de ovilkorliga förbudens bortfallande; de tullsatser, som 
sedermera sattes i stället för dessa förbud, hafva varit ganska 
betydliga för alla industrigrenar, och nu är ej fråga om några 
nedsättningar, utan blott om att bibehålla hvad som är.

När så är förhålUndet, bör man icke klaga, att indu
striens skäliga anspråk ej äro uppfylda, så mycket hellre som 
den på flera sätt åtnjutit ganska stora fördelar. Så hafva t. ex. 
råämnen, hvilka förut varit belagda med tull, blifvit derifrån 
befriade ; på ull och färgämnen t. ex. hafva varit ganska höga 
tullsatser, och dertill kommer, att lifsförnödenheter icke mer 
fördyras genom tull, hvilken omständighet äfven länder indu
strien till godo. Men, säger man, det är egentligen det in
hemska arbetet, som är hufvudsak, och det är detta, som bör 
uppmuntras. Visserligen, men hvilket arbete? Bör allt slags 
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arbete skyddas utan afseende pä, om det är mer eller mindre 
produktivt? Skall man väl ställa så till, att man, i stället 
för att begagna plogen, använder spaden? att maskinerna för
bjudas, för att skydda arbetet? och fabrikerna förhindras, för 
att uppmuntra husslöjden? Något sådant torde väl knappast 
någon påyrka, men jag vill genom exempel visa, att om man 
går för långt i gynnande af det mindre produktiva arbetet, 
motverkar man utvecklingen af ett mera produktivt. Då man 
således säger, att den eller den näringen nödvändigt behöfver 
ett skydd, för att kunna bestå, så betyder detta, i fall pre
missen vore riktig, att det arbete, som härvid nedlägges, icke 
lönar sig nog, eller lönar sig mindre, än om arbetet riktades 
åt andra håll. Är det då skäl att med stora uppoffringar 
just inleda arbetet i de riktningar, som enligt egen uppgift 
påstås vara mindre produktiva än andra? Jag åtminstone 
tror icke detta, och då jag medgaf bibehållandet af vissa rätt 
betydliga skyddstullar, skedde det» icke derför, att jag ansåg 
grundvalen vara riktig, utan dels derför, att dessa tullar på 
samma gång voro finanstullar, dels emedan på grund af be
stående förhållanden, man vore skyldig att icke alltför hastigt 
rubba de vilkor, hvarunder dessa näringar uppstått.

Vidkommande den speciela frågan, som nu är före, 
nemligen siden- och bomullsväfnader, torde man möjligtvis 
kunna hylla den mening, att den ena sorten borde beläggas 
med den tull, Utskottet föreslagit, men den andra med någon 
annan, såsom det också af åtskilliga ledamöter yrkats. Jag 
tror således, att det vore rättast, om åsigterna finge tillfälle 
yttra sig särskildt om hvardera punkten och propositionen dela
des. Man har icke hittills vidrört tullen på siden, och det tyc
kes således, som om icke någon förändring deri anses behöflig, 
hvilken åsigt äfven jag delar, men, i afseende på bomullsväfna
der, har man yrkat en återgång från nu gällande tull till den, 
som förut var åsatt. Det har likväl visat sig, som Grefve af 
Ugglas fullständigt upplyst, att någon minskning i denna industri 
ingalunda egt rum. Tvärtom har denna fabriksrörelse alltjemt 
varit i en högst betydlig tillväxt, som icke något år minskats.

22
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Sålunda har bomulls- och linnefabrikernas tillverkningsvärde, 
som 1854 utgjorde 1,236,000 rdr b:ko, 1855 stigit till 1,631,000, 
1856 till 2,211,000, 1857 till 2,209,000 rdr b:ko, och år 1858, 
det sista för hvilket man har uppgifter, uppgått till 3,637,000 
rdr rmt. Men kanhända tror man, att det friare handelssyste
met och de minskade tullarne åtminstone bidragit till för
ökande af importen af dessa varor på den sista tiden. Så är 
dock icke förhållandet. Då förbudet å vissa bomullsvaror år 
1855 upphörde, steg visserligen importen 1856 från 948,000 
till 1,004,000 skålpund, men 1857 föll den åter till 557,000 
skålp. och 1858 nedgick den ytterligare till något öfver 300,000 
skålp. Dessa siffror visa ovederläggligt, å ena sidan att im
porten varit i nedgående, å andra att den inhemska tillverk
ningen varit i stigande. Jag kan således icke finna något skäl 
till förändring eller återgång i detta fall, utan bör man väl 
en gång se till, att någon stadga får ega rum i vår tullag
stiftning, och derför också vidblifva de bestämmelser, som nu 
finnas, hvarför jag yrkar bifall till Utskottets förslag.
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YTTRANDE
på Riddarhuset den 2 Juni 1860.

(Angående samma ämne.)

Eders Excellens, Högvälborne Herr Grefve och Landt- 
marskalk, Högloflige Ridderskap och Adel!

Herr Printzensköld har icke kunnat gilla den af mig 
yttrade åsigten, att tullsatser åstadkomma någon beskattning 
på de inhemska industrialstren. Detta torde dock vara tem- 
ligen klart, och för att icke inveckla frågan, vill jag taga just 
det exempel i skärskådande, som var under öfverläggning, 
nemligen sidenvaror. Nu är 1 skålp. af denna vara belagdt 
med 6 rdrs tull; således är det alldeles uppenbart, att när ett 
utländskt sidentyg inkommer, så måste genom förtullningen 
dess pris stiga med motsvarande summa, eller 6 rdr per skålp., 
som af köparen måste godtgöras. Men nu lär er ingen kunna 
neka, att de, som. tillverka siden i Sverige, ställa sitt pris efter 
det pris, till hvilket det utländska sidenet af samma slag kan 
säljas; konkurrensen är ingalunda så stor inom landet, att 
denna konkurrens nedsätter priset under det utländska med 
tillagd tull, och beviset, att de icke undersälja den utländska 
varan, ligger deruti, att denna kan komma in och säljas här, 
oaktadt den är belagd med tull. Således fördyras äfven det 
Svenska sidenet med en summa, motsvarande den belagda tullen, 
eller 6 rdr, d. v. s. att för allt siden, som konsumeras här i 
Sverige, betalas en konsumtion safgift af 6 rdr. Man har sagt, 
att det icke vore mer än tillbörligt, att den, som nyttjar siden, 
derför erlägger en afgift af 6 rdr för skålp. Må vara! jag 
medger det. Men kommer då denna afgift staten till godo? 
Ja, för den utländska varan, som förtullas; men för all sådan. 
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som tillverkas inom landet, får staten icke ett öre, utan ut
går skatten visserligen af förbrukaren i form af öfverpris 
(hvarigenom lian ej så noga märker, huru han beskattas), men 
hålles till godo af tillverkaren. Allt detta torde omöjligen 
kunna bestridas, och huru pass betydlig den beskattning är, 
som af allmänheten erlägges endast åt denna näring, som lik
väl ej sysselsatt mer än 3 till 400 personer, är lätt att finna, 
om tillverkningen, uttryckt i skålp., multipliceras med 6. Man 
har sagt, att det är oriktigt att hängifva sig ensamt åt teorier 
och att, om man mera afsåge det praktiska, skulle resultaterna 
utfalla annorlunda än de, hvartill jag kommit. I detta fall 
får jag likväl påminna, att jag alldeles icke gjort någon tillämp
ning af de rena teoretiska satserna, hvilka endast blifvit fram- 
stälda i motsats till andra teorier, hvilka jag ansåg oriktiga, 
utan att jag tvärtom uttryckligen sagt, att lagstiftningen i ut
förandet borde lämpa sig efter faktiska förhållanden. Och 
hvad nu dessa beträffar, vill jag direkte öfvergå till dem och 
undersöka, om den nuvarande klandrade lagstiftningen verkli
gen är så ruinerande för våra näringar, som man från vissa 
håll påstår. Hurudant är då förhållandet, om man först tager 
i betraktande våra handtverkerier eller de yrken, som syssel
sätta sig med slöjdalster? Månne icke erfarenheten sagt andra, 
hvad den sagt mig, eller att om man går till en handtver- 
kare, är det ganska svårt att få en beställning utförd; van
ligen visar sig föga ifver att mottaga arbetet, och sällan blir 
detta enligt löfte färdigt på utsatt tid. Beklagar man sig då 
häröfver, så har det ofta händt mig åtminstone att erhålla 
till svar: »Ni har ju icke påmint». Detta måtte dock bevisa, 
att det i allmänhet icke är så ondt om arbetsförtjenst, utan 
fast hellre tvärtom. I afseende på verkstädernas beskaffen
het, ber jag för öfrigt att få åberopa Kommerskollegii berät
telse, som visar, att inom rikets städer — köpingar upptagas 
ej — verkstadsegarnes antal utgör 7,423, gesällernas 7,541 
och lärlingarnes 8,000. Det är ju klart, att när verkstä
derna äro så små, att der i allmänhet ej finnes mer än 1 
gesäll och 1 lärling i hvarje, och då likväl ett helt hushåll 
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skall lefva på den förtjenst, som dessa 2:ne arbetare jernte 
mästaren sjelf skola åstadkomma, så måste arbetet göras dyrare 
och vinsten på den ringa produkten vara större än som be- 
höfde vara förhållandet, derest yrket bedrefves på ett ända- 
målsenligare sätt, d. v. s. i större skala. Sammalunda har 
också förhållandet förut varit i afseende på fabrikerna. Vi 
känna alla, att så länge förbudssystemet ännu florerade, fans 
verkligen det anspråk, att en fabrikant skulle kunna lefva 
temligen stort och rikligt på ett så ringa antal väfstolar, att 
den så kallade fabriken alldeles ej förtjenade detta namn. 
Den dryga beskattning, som genom oskäligt uppdrifna pris 
på dessa produkter var lagd på allmänheten, utgick således 
egentligen blott för att kunna bibehålla industrien i en form, 
som alla måste erkänna såsom otjenlig. Nij har detta för
hållande lyckligtvis, såsom följd af en klokare lagstiftning, 
ändrat sig, och resultatet har också blifvit, att våra nya, större 
fabriker kunna både med afseende på pris och varans godhet 
fullkomligt uthärda jemförelse med de utländska. Och för att 
visa, hurusom äfven fabriksrörelsen ganska väl lönar sig, vill 
jag åberopa ett särskildt exempel. Jag har i min hand ett 
af offentlig myndighet bestyrkt utdrag af räkenskaperna för 
en bomullsväfnadsfabrik, omfattande 3:ne år. Fabriken blef 
färdig om hösten 1854 och har sedermera fortgått. Med bör
jan af 1858 inträffade ett nytt förhållande, som gör, att det 
året icke kan tagas med i beräkningen, nemligen att grund
kapitalet fördubblades, och derigenom dividenden måste blifva 
olika. De 3 åren 1855—57, hvarom här är fråga, hafva lem- 
nat det resultat, att nettovinsten var 1855 72,000 rdr, 1856 
64,000 rdr och 1857 66,000 rdr, summa 202,000 rdr, eller i 
medeltal nettovinst 68,000 rdr, och på ett aktiekapital af 
254,000 rdr utgör detta en nettovinst af 28 procent om året. 
Man klagar ofta öfver, att räntan är hög här i landet, men 
detta synes mig vara lätt förklarligt, ty det torde vara tem
ligen naturligt, att, så länge man kan använda sina pengar 
i aktier med sådan utdelning, som den nyss anförda, hågen 
just icke är stor att låna ut dem mot 5 eller 6 procent.



342 YTTRANDE DEN 2 JUNI 1860.

Med detta vill jag likväl för ingen del hafva yttrat någon 
den ringaste känsla af missundsamhet emot de industrigre
nar, som gifvit sina idkare riklig inkomst. Tvärtom — fram
gången gläder mig af hjertat, men jag vill visa, att det icke 
varit utan ledning af praktiska förhållanden och uppgifter, 
som jag kommit till den öfvertygelse, att skyddstullarne för 
närvarande äro tillräckligt stora hos oss, och att icke skäl 
finnes att nu återgå till ett system, som just för närvarande 
håller på att öfvergifvas, äfven der det hittills blifvit mest 
hårdnackadt försvaradt.
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YTTRANDE
på Riddarhuset den 28 Februari 1863.

(Angående beskattning af mjöl- och såg-qvarnar.)

Högvälborne Hen* Grefve och Landtmarskalk, Högloflige 
Bidderskap och Adel!

På sätt ïedan af en talare hlifvit anfördt, har frågan 
om ändring i heskattningssättet för såg- och mjölqvarnar 
ofta förut varit föremål för båda statsmakternas behandling. 
Vid dessa tillfällen har emellertid den princip städse blifvit 
vidhållen, att den nuvarande räntan borde utbytas emot en 
annan beskattning. Så var förhållandet vid 1853—1854 årens 
riksdag, då Rikets Ständer ansågo, att dessa grundskatter borde 
»utbytas mot bevillning», äfvensom vid den sistförflutna, då 
Statsutskottet hemstälde, att, under förutsättning att ifråga
varande statsinkomst skulle ersättas genom bevillning. Rikets 
Ständer måtte besluta räntans borttagande. Meningarna hafva 
således icke varit delade angående den omständigheten, att 
den nya beskattning, som borde sättas i stället för den gamla, 
skulle vara en bevillning, antingen i sammanhang med den 
allmänna bevillningen, eller en särskild, hvarigenom man kunde 
vinna någon inkomst, motsvarande den upphäfda räntan; men 
då frågan om sättet och beskaffenheten af denna bevillning 
vid förra riksdagen icke kom till någon lösning, kom derige- 
nom äfven sjelfva hufvudfrågan att förfalla. För närvarande 
har emellertid denna sak kommit i ett förändradt skick, nem- 
ligen i så måtto, att en bevillning verkligen blifvit i den nya 
bevillningsförordningen åsatt qvarnarna. Det är då att tillse, 
först huruvida denna nya bevillning uppfyller det ändamål, 
som vid förra riksdagen dermed afsågs, nemligen dels att den 
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icke skulle innebära någon orättvisa emot qvarnegarne, och dels 
att den kunde ersätta den förlust, som statsverket komme att 
lida genom räntans upphäfvande. I förra fallet, eller i af- 
seende derpå, huruvida bevillningen vore billig, tror jag icke, 
att man har något väsendtligt skäl till anmärkning mot det 
sätt, hvarpå den nya BevillningsfÖrordningen löser frågan. 
Det kan visserligen sägas, att de qvarnar, hvilka redan förut 
aro fria från grundränta, och således icke genom dennas bort
tagande skulle åtnjuta någon förmån, men som emellertid fått 
sig en inkomstbevillning påförd, uppgående till mera än den 
förutvarande fastighetsbevillningen, derigenom kommit i en 
något försämrad ställning. Men om också någon olikhet i 
detta hänseende uppstått, är likväl skilnaden obetydlig, och 
det kan icke heller med skäl sägas, att den nya bevillningen 
strider emot billigheten.

I det andra afseendet åter, eller huruvida den ifrågava
rande bevillningen fullständigt, eller i någon väsendtlig mån 
ersätter den grundskatt, som nu utgår af qvarnarna, måste 
deremot omdömet blifva, att detta alldeles icke är händelsen. 
Ty man har väl åsatt en bevillning på den behållna inkom
sten, men denna bevillning är så beräknad, att den egentligen 
blott ersätter den fastighetsbevillning, som förut utgick med 
en per mille af kapitalvärdet. Nu kan man visserligen säga, 
att om räntan borttages på qvarnarna, så stiger derigenom 
deras fastighetsvärde, äfvensom den behållna inkomsten, och 
att sålunda också bevillningen skall höjas, hvilken då kommer 
att representera den s. k. ersättningen. Men om man något 
närmare efterser, huru härmed förhåller sig, så finner man, 
att den uppkommande förhöjningen i bevillning och sålunda 
äfven ersättningen blir en obetydlighet. Hvad som borttages 
i grundskatt, är nemligen 130,000 rdr om året, och denna 
summa motsvarar således det belopp, hvarmed nettobehållnin
gen af qvarnarna måste anses blifva ökad; och som denna 
tillökning i den behållna inkomsten beskattas med 1 procent, 
så blir 1 procent af 130,000 rdr, eller 1,300 rdr, hela den 
förhöjning i bevillning, som för qvarnegarne uppkommer, och 
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således allt hvad staten på detta sätt får i ersättning för 
qvarnräntan.

Statsutskottet har nu emellertid slagit in på en alldeles 
ny väg, olika den, som de båda statsmakterna förut följt, 
nemligen att icke utbyta, utan, för att uttrycka mig kort, 
efterskänka qvarnräntan. Ehuru detta, såsom förut blifvit 
nämndt, afviker från hittills antagna grundsatser, och ehuru 
förlusten för staten, såsom nyss visades, blir ganska betydlig, 
måste jag likväl för min del erkänna, att jag tror Stats
utskottet hafva haft ganska goda skäl att bryta isen och fram
ställa detta förslag. Man kan nemligen icke bestrida, att vårt 
nuvarande beskattningssystem rörande qvarnar i alla afseen- 
den är så irrationelt och både för det allmänna och för den 
enskilde så olämpligt, att en förändring häruti är af högsta 
behof påkallad, äfven om denna skulle vara förenad med någon 
uppoffring å statens sida.

Den förste värde talaren yttrade visserligen, att qvarn- 
egarne icke egentligen kunde sägas hafva lidit något intrång 
genom nya qvarnars anläggande,' enär, såsom jag tror ganska, 
riktigt, det kunde statistiskt visas, att nya qvarnar icke upp
stått ens i samma proportion, som folkmängden ökats, i följd 
hvaraf qvarnarna också nu vore lika goda, om icke bättre, 
än förut. Detta må vara en sanning; men å andra sidan är 
det också tydligt, att om qvarnegarne i allmänhet icke lidit 
något intrång, eller blifvit förnärmade genom nya qvarnars 
anläggning, så har dock den nuvarande beskattningsformen 
utgjort ett stort hinder emot utvecklingen af en näring, som 
är både nyttig och nödvändig. Då nu frågan är att borttaga 
detta hinder och medgifva en fri utveckling i förevarande fall 
likasom i alla andra, så synes detta ändamål vara af en så
dan vigt, att man häruti har ett alldeles afgörande skäl för 
att vidtaga den förändring i beskattningssättet, som härför 
utgör ett vilkor. Att åter ställa denna sak i sammanhang 
med en ersättningsfråga, vare sig i form af en kapitalaflös- 
ning, eller af en ny bevillning, tror jag för min del icke vara 
lämpligt. Beträffande kapitalaflösningen, har en föregående 
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talare redan fästat uppmärksamheten på de svårigheter, som 
dervid skulle möta, och jag förbigår sålunda att derom 
vidare yttra mig. Hvad deremot vidkommer förslaget att 
genom en särskild bevillning söka bereda staten ersättning för 
den frångångna räntan, så kan det icke nekas, att en sådan 
åtgärd måste vara ganska motbjudande; ty hvarför skulle 
denna näring beskattas på ett särskildt och hårdare sätt än 
alla andra, hvaraf likväl få eller inga torde vara mera nö
diga och nyttiga än just denna? Icke heller lärer det kunna 
anses hvarken rationell eller billigt, att, då frågan är icke 
blott om en förmån för qvarnegarne, utan i främsta rummet 
om en förmån för allmänheten genom näringens frigifvande, 
hvilken förmån måste köpas med en uppoffring, denna upp
offring, eller, med andra ord, den ersättning, som måste 
beredas statsverket, skulle bekostas endast af qvarnegarne 
genom en alldeles exceptionel beskattning. Jag tror detta desto 
mindre, som man förut vid många tillfällen afskaffat än den 
ena, än den andra skattetiteln, utan att dessas ersättande 
genom andra, särskilda afgifter kommit i fråga, oaktadt vid 
sådana tillfällen dessa skatteafgifter, enligt min öfvertygelse, 
visst icke haft för det allmänna den vigt och betydelsé, som 
den nu ifrågavarande rörande qvarnräntan. På dessa skäl 
får jag för min del obetingadt tillstyrka bifall till Utskottets 
förslag, med den förändring i redaktionen, som Grefve Ha
milton uppgifvit, nemligen att den förutsättning, som i be
tänkandet står såsom motiv, inflyter i sjelfva beslutet.
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YTTRANDE
på Riddarhuset den 28 Februari 1863.

(Avgående mantalspenningarna.)

Högvälborne Herr Grefve och Landtmarskalk, Högloflige 
Ridderskap och Adel!

De afvikelser från Kongl. Maj:ts proposition i ämnet, 
Statsutskottets förslag innehåller, kunna egentligen samman
fattas till 2:ne hufvudsakliga, nemligen: l:o borttagande af 
åtskilliga befrielser, som Kongl. Maj:t ansett böra fortfarande 
ega rum ; och 2:o mantalspenningarnas nedsättning för qvinna 
till hälften emot för man. Hvad den förstnämnda förändrin
gen beträffar, så blir det tillfälle att derom yttra sig vid de 
punkter, der de särskilda undantagen förekomma, och jag vill 
nu blott i förbigående anmärka, att jag för min del ansett 
något förslag om en sådan skatteförhöjning, som borttagandet 
af dessa befrielser innebär, åtminstone icke böra utgå från 
regeringens sida. Om deremot Rikets Ständer sjelfva finna 
densamma nödvändig eller lämplig, kan jag naturligtvis icke 
hafva mycket att deremot invända, ehuru jag för min del tror 
Utskottet hafva gått något för långt, utan att derför i vissa 
fall hafva vunnit det åsyftade målet: större enkelhet och lätt
het. I afseende å den andra väsendtliga förändringen, eller 
att mantalspenningarna för qvinna skulle nedsättas till hälften, 
kan jag deremot icke biträda Utskottets förslag. Man har 
till denna nedsättning hemtat skäl dels från det påståendet, 
att hela principen af en kapitationsafgift vore oriktig, och 
att man derför borde, när omständigheterna icke tilläte dess 
borttagande helt och hållet, åtminstone minska densamma, 
dels äfven från det förhållandet, att qvinnans samhällsställ
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ning i allmänhet är underordnad mannens, och att hon der- 
för äfven borde for sin person erlägga en ringare afgift. 
Hvad beträffar det första af dessa båda skäl, hvilket natur
ligtvis är det vigtigaste, kan jag för min del icke gilla det
samma. Jag tror tvärtom, att det låter sig i princip ganska 
väl försvaras, att någon beskattning utgår efter person, då 
man betänker, att i alla fall den ojemförligt öfvervägande 
delen af skatterna är lagd på de materiela föremålen, enär 
denna personela afgift ofta icke är en hundradedel, ja stun
dom icke en tusendedel af hvad som utgår under annan form. 
Man måste härvid äfven taga i betraktande, att statens ända
mål är tvåfaldigt, nemligen dels att betrygga medborgarnes 
rättigheter i afseende på deras personer, dels ock att skydda 
deras egendom, och det kan då, efter min tanke, anses vara 
fullkomligt princip-enligt, att äfven det personliga elementet 
representeras af en särskild skattetitel. Men jag medgifver 
också alldeles obetingadt, att man måste gå tillväga med sär
deles varsamhet vid bestämmandet af dessa afgifter; ty att 
lägga en hufvudsaklig del af beskattningen på personerna, 
skulle otvifvelaktigt innebära en skriande orättvisa. Men då 
siffran af den personela afgiften är så obetydlig i jemförelse 
med de öfriga skatterna, som hos oss, tror jag det låter gan
ska väl försvara sig, att någon sådan finnes. Man säger äf
ven, att den personliga afgiften bör utgå blott under en enda 
rubrik, nemligen såsom bevillning; men också i detta afseende 
anser jag den nuvarande anordningen icke vara oriktig, att 
nemligen den personliga afgiften är tvåfaldig, dels en mera 
fast, tillhörande de ordinarie inkomsterna, dels en mera till
fällig och efter behofvet omvexlande. Jag tror af dessa skäl, 
att en kapitationsafgift icke kan med fog anses principvidrig. 
Att åter vilja, på grund af särskilda förhållanden, nedsätta 
denna afgift för qvinnan, tror jag icke heller vara lämpligt 
eller nödigt. Man har visserligen prejudikat för denna åsigt 
i den personliga skyddsafgiften, söm för qvinna utgår blott 
med hälften emot för man, men man har också andra pre
judikater för motsatsen uti flera afgifter, som utgå lika för 
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dem båda; och då den nu ifrågavarande afgiften är så obe
tydlig till sitt belopp, tror jag icke, att man bör underkasta stats
verket den minskning i inkomst, som af den åsyftade förän
dringen blefve en följd. Huru ringa denna afgift verkligen 
är, synes bäst af den jemförelse, Herr von Koch gjorde med 
förhållandet i främmande länder, då han uppgaf, att i Frank
rike den personliga afgiften motsvarar värdet af 3 dagsverken; 
här hos oss motsvarar den knappt hälften eller tredjedelen 
af ett sådant.

Ett särskildt skäl, hvarför jag önskar, att denna skatte- 
titels belopp icke måtte nedsättas, är slutligen det, att den 
är en gammal beskattning, som — såvidt jag vet — utan 
knot utgått och utgår. Man bör sannerligen se sig väl för, 
innan man af en efter min tanke något långt drifven filan- 
tropi gör i de bestående förhållandena sådana rubbningar, 
som för den enskilde hafva ett temligen underordnadt värde, 
men för staten i sin helhet kunna hafva en ganska stor be
tydelse. Jag tror icke, att man någonstädes funnit denna be
skattning vara för hög eller o billig, utan — tvärtom — att den i 
viss mån sammanhänger med begreppet af att vara en aktiv 
medborgare. En antydan om ett dylikt folkmedvetande finnes 
äfven deruti, att det öfvergått till ett slags ordspråk att säga 
om en person eller en sak, som man vill tillerkänna något hö
gre värde, eller anser såsom dugtig, att han »står i mantal».

På grund af de skäl, jag nu anfört, och med afseende 
derpå, att man genom den föreslagna nedsättningén skulle 
göra den enskilde endast en obetydlig tjenst, men att der- 
emot staten skulle komma att drabbas af en stor uppoffring, 
anser jag, att mantalspenningarna böra fortfarande bibehållas 
vid det belopp, Kongl. Maj:t föreslagit, eller 40 öre för såväl 
man som qvinna.
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YTTRANDE
på Riddarhuset den 28 Februari 1863.

(Angående samma ämne.)

Högvälborne Herr Grefve och Landtmarskalk, Högloflige 
Ridderskap och Adel!

De skäl, som hufvudsakligen blifvit anförda till stöd för 
Utskottets förslag, äro, dels att uppoffringen å statens sida 
icke skall blifva så särdeles stor, dels ock att den föreslagna 
nedsättningen är att betrakta som en kompensation för den 
större utsträckning, hvari mantalspenningarna skola komma 
att utgå, då de särskilda undantagen försvinna. Då således 
dessa båda frågor blifvit stälda i sammanhang med hvarandra, 
blir det nödigt att redan nu, fastän de särskilda undantags- 
punkterna icke ännu äro föredragna, yttra sig något om dessa 
undantag, och jag får då förklara, att bland dem finnes ett 
och annat, som jag, i strid med Statsutskottet, anser böra 
fortfarande bibehållas, nemligen först och främst for sådana 
personer, som hafva 4 minderåriga barn eller derutöfver, och 
vidare för personer af arbetsklassen, som uppnått mera än 
60 års ålder. Att taga bort dessa båda undantag, tror jag 
skulle på många ställen blifva föga välkommet, och jag anser 
det ej heller vara för den större enkelhetens skull nödigt, då 
de nämnda förhållandena lätteligen kunna konstateras vid 
mantalsskrifningen. Deremot blir det säkerligen ganska kin
kigt att rättvist bestämma det slags undantag, som Utskottet 
föreslår, nemligen för fattigdom, hvilket är ett relativt begrepp 
och således måste föranleda en pröfning, som är både svår 
och grannlaga. Jag kan fördenskull icke i afseende å dessa 
punkter biträda Utskottets förslag, utan anser fortfarande 
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Kongl. Maj:ts proposition i dessa hänseenden ega företräde. 
För öfrigt vill jag också påminna om, att den nu ifrågavarande 
nedsättningen af mantalspenningarna icke är den enda skatte- 
minskningen vid denna riksdag. Ridderskapet och Adeln samt 
äfven de andra Stånden hafva nyligen beslutat afskaffa en ordi
narie skatt af 130,000 rdr årligen, neml. qvarnräntan. Anspråken 
synas mig i sanning gå nästan för långt, då de sträcka sig derhän, 
att man ständigt skall åstadkomma stora och nyttiga inrättnin
gar i alla riktningar, och främst deribland de dyrbara jernvä- 
garna, icke allenast utan någon förhöjning i skatterna, utan 
oaktadt man på samma gång afskaffar den ena skattetiteln 
efter den andra. Jag minnes mycket väl, huru man, när jag 
för några riksdagar sedan tillkännagaf min öfvertygelse vara, 
att i och för ränta och amortering af lånen för utförandet af 
dessa stora jernvägsanläggningar skatterna ej skulle behöfva 
ökas, och att man kunde hoppas, att genom samhällets fort
gående utveckling och förkofran dessa skulle tillväxa i en för 
béhofvet tillräcklig proportion —huru man, säger jag, då ansåg 
dessa åsigter såsom alltför oförsigtiga och optimistiska. Lyck
ligtvis har nu emellertid, äfven vid den nu instundande 3:dje 
statsregleringsperioden derefter, denna förhoppning fullkom
ligen besannats; men att tro det gå an att derjemte ständigt 
nedsätta de förutvarande ordinarie skatterna — så långt i 
optimistiska föreställningar har åtminstone icke jag kunnat 
komma. Derför kan jag icke .heller gilla ett* förslag, som 
går ut på att ånyo verka en betydlig nedsättning i statens 
inkomster, utan att sätta något annat i stället, så mycket 
mindre, som denna skattetitel ej är af dem, öfver hvilka nå
gon egentlig klagan försports, eller som mött någon svårighet 
att erlägga.

Jag anhåller således om bifall till Kongl. Maj:ts propo
sition.
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YTTRANDE
på Riddarhuset den 4 Mars 1863.

(Angående skyldighet för Riksbanken att xitlenina silfverplan tsar.)

Rögvälboriie Herr Grefve och Landtmarskalk, Högloflige 
Ridderskap och Adel!

Jag kan för min del icke finna annat, än att motionä
rerna haft skälig anledning till sina anmärkningar och fram
ställningar. Riksbankens vexlingsskyldighet består för när
varande deruti, att bankens sedlar skola vid anfordran inlösas 
mot mynt af den beskaffenhet och enligt de grunder, som 
myntlagen bestämmer. Genom ett sådant åliggande har icke 
allenast sedlarnas värde blifvit befästadt, utan kunna äfven 
utländska liqvider derigenom medelbart verkställas. Detta 
senare ändamål uppnås likväl under närvarande förhållanden 
endast ofullständigt, och det är för att i sådant hänseende 
vinna en större fullständighet, och derigenom äfven höja sed
larnas värde, som motionärernas förslag framkommit.

Hvad man vid utländska.liqvider behöfver, är icke mynt 
af en eller annan sort, utan ett vissf qvantum ädel metall, 
och hvarje vexel, som utställes — utgörande, såsom vi veta, 
det hufvudsakligaste liqvidationsmedlet mellan olika länder — 
är i sjelfva verket ingenting annat än en förskrifning på ett 
dylikt qvantum guld eller silfver. När nu till verkställande 
af en utländsk liqvid ett visst qvantum finsilfver behöfver an
skaffas, huru tillgår då härmed för närvarande? — Antagom 
t. ex., att 60 skålp. finsilfver erfordras. Dessa 60 skålp. fin
silfver skola enligt myntlagen finnas i 1,000 rdr specie, och 
hvar och en, som eger 4,000 rdr rmt i sedlar, har således 
obestridlig rättighet att genom utvexling af 1,000 specier be
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komma det önskade finsilfret; men vid sådan utvexling erhål
ler han derjernte 20 skålp. legerad koppar, äfvensom det värde, 
hvilket kan anses nedlagdt i myntningen och som represen
teras, dels genom slagskatten, utgörande |:dels procent, dels 
genom ytterligare kostnad för myntverket. Om då den en
skilde, för hvilken endast finsilfret har värde och som sjelf 
har större fördel af att erhålla detsamma i omyntad form, 
begär att för sina 4,000 rdr i sedlar, eller 1,000 specier, be
komma dessa 60 skålp. finsilfver såsom plants, hvarigenom 
för banken både kopparen och myntningskostnaden skulle be
sparas: får han detta? — Nej! betala mig derutöfver 36 rdr 
36 öre, svarar banken — (enligt pris af 37 rdr för 1 Kölnisk 
mark). Huru kan nu detta förklaras? — Banken förlorar 
härigenom, såsom nyss nämndes, koppar och slagskatt, upp
gående sammanlagdt till omkring 1| procent; den enskilde 
förlorar, genom den för honom olämpliga form, hvarunder 
han erhåller det för honom behöfliga finsilfret, omkring 1 pro
cent; och landet förlorar, utom sitt tillskott för den onödiga 
myntningen, det öfverpris, som genom hög kurs betalas vid 
alla liqvider med vexlar.

Men, ännu en gång, hvarför sker då allt detta — till 
förlust för alla? — Jo, derför att banken på detta sätt söker 
skydda sitt silfver från uttagning. Man vill försvåra silfver- 
utvexlingen; man vill häremot uppställa ett hinder.

Detta är en tanke och ett bemödande, som ofta och un
der många former har uppenbarat sig. Man har t. ex., för 
att åstadkomma dylika hinder och svårigheter, stundom på
tänkt att förflytta banken till en aflägsen, svårt tillgänglig 
landsort, för att sålunda öka transportkostnaden vid uttag
ning af silfver; stundom har man föreslagit exporttull vid 
silfrets utförsel o. s. v. Det nu ifrågavarande hindret, nem- 
ligen att endast under en för trafikanten olämplig form (mynt) 
utlemna det finsilfver, han önskar, och hvartill han är berät
tigad, verkar således, ur synpunkten af ett hinder för silfver- 
uttagning, alldeles lika med en häremot svarande exporttull, 
men är så till vida ännu sämre än denna, som genom export- 
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tullen den förlust, som uppkommer för de enskilda och för 
landet i sin helhet, åtminstone skulle kunna sägas komma 
statskassan till godo genom tullinkomsten, då deremot på det 
sätt, som hindret nu är anordnadt, alla parterna dervid förlora.

Alen hufvudsaken är likväl den, att, ehvad slags hinder 
man också vill uppställa, så blir detta alltid ett frångående 
af sjelfva principen för realisationen, och strider således mer 
eller mindre mot sitt eget ändamål.

Realisationens princip är nemligen icke blott att åt hvarje 
sedelhafvare enskildt tillförsäkra en verklig valuta för hans 
sedlar, utan ock att åt landet kollektivt betrygga ett fast och 
stadigt myntvärde. Alen det är sjelfklart, att detta senare 
ändamål måste upphäfvas eller inskränkas genom en export
tull på silfver eller hvilket annat hinder som helst mot silf- 
verutvexlingen — enär sjelfva grunden för ett fast myntvärde 
just består i den ovilkorliga rättigheten att när som helst 
undfå silfver mot sedlar — och att på sådant sätt myntets 
värde i stället skall blifva fluktuerande inom de gränser, hvar- 
till kursen, med tillhjelp af hindren, i mån af deras storlek, 
kan uppdrifvas. Af dessa principiela skäl kan jag således för 
min del ej gilla de närvarande bestämmelserna i bankoregle
mentet, hvilka uppställa eller legitimera dylika hinder, utan 
tror, att motionärerna verkligen haft giltiga anledningar att 
önska deras undanrödjande. Alen ännu mindre än jag kan 
godkänna dessa bestämmelser, kan jag gilla de extra utvägar, 
som man stundom sett bankens styrelse begagna för att tvinga 
rörelsen att underkasta sig obilliga stadganden. Bland dessa 
utvägar vill jag endast omnämna det allmänt kända faktum, 
att vid vissa tillfällen intet annat slags silfvermynt utlemnats, 
än åttondels specier, hvilka, i anseende till ett större reme- 
dium i vigt (nemligen i stället för tïhjô), innehålla ett 
mindre qvantum finsilfver, och sålunda hafva ett mindre värde, 
än motsvarande summa i hela eller halfva specier. Aled till
hjelp af dylika medel, och med stöd af de bestämmelser i 
bankoreglementet, hvilka motionärerna önskat måtte förändras, 
har det varit möjligt att på ett konstladt sätt upptvinga 
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kursen till flera procent öfver pari. Förmodligen anses detta 
af Herrar Bankofullmägtige, och måhända äfven af åtskilliga 
andra, såsom ganska godt och förtjenstfullt, då derigenom 
banken gjort en betydlig vinst på sin vexelhandel. Men för 
min del kan jag icke biträda en sådan mening, utan anser, 
att en dylik kursstegring genom konstlade medel är ganska 
olämplig. Man bör nemligen besinna, att en sådan kursskil- 
nad af flera procent vid liqvider, som gälla millioner, icke är 
någon obetydlighet, samt att enskilda intressen härvid beröras 
och kunna vara verksamma. En affärsman, som årligen kan 
disponera ett vexelbelopp af flera millioner — och sådana 
finnas — gör visserligen på denna kursskilnad en vinst af 
kanske 20 à 30,000 rdr; men hvem får betala detta? — Jo! 
vexelköparen, och genom varornas häraf uppkommande för
dyring, i sista hand, den konsumerande allmänheten.

Jag vet ganska väl, att det finnes de, som betrakta detta 
såsom en förmån; som förmena, att häruti ligger ett nyttigt 
korrektiv emot den illa anskrifna, öfverdrifna importen; och 
som påstå, att produktionen sålunda just bör uppmuntras på 
konsumtionens bekostnad. Hela denna statsekonomiska åsigt 
hvilar dock enligt min tanke på fullkomligt falska grunder. 
Fast under en annan form, är detta argument ingenting annat 
än precist detsamma, som anföres till förmån för höga tullar 
och det så kallade skyddssystemet. Oriktigheten häraf kan, 
såsom jag tror, med mycken bestämdhet ådagaläggas, men 
jag anser hvarken lämpligt, eller ens behörigt "att vid detta 
tillfälle ingå i någon närmare undersökning af denna fråga. 
I förbigående vill jag dock nämna, att den tillämpning af 
nyssnämnda grundsatser, hvilken går ut på att styra kursen 
och genom dess höjande utöfva förmynderskap öfver rörelsen, 
är i min tanke ännu sämre än den tillämpning deraf, som i 
tull-lagstiftningen söker sitt uttryck. Ty i senare fallet kom
mer åtminstone något af den beskattning, man pålägger all
mänheten, staten tillgodo, då deremot i det förra endast den 
ena samhällsklassen beskattar den andra, eller, rättare sagdt, 
allmänhetens intressen uppoffras till förmån for några få.
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Med det nu anförda kan naturligtvis icke min mening 
vara att påstå, att all kursfluktuation är någonting oriktigt, 
och att den skulle komma att upphöra, derest de öfverkla- 
gade bestämmelserna rörande silfverutvexlingen förändrades. 
Det är tvärtom klart, att i alla händelser, och äfven om man 
egde ett universalmynt — hvilket väl en gång torde blifva 
fallet — så måste endast och allenast rättigheten att på ett 
annat ställe, ofta långt aflägset, få disponera en viss summa, 
äfvensom de vanliga bestämmande vilkoren af tillgång och 
efterfrågan, alltid komma att inverka på vexlarnes pris, och 
således bestämma kursen. Men jag vill, att dessa, de naturliga 
orsakerna, och icke några andra, konstlade, lätt missbrukade 
tvångsmedel skola vara de, som reglera detta förhållande.

Med anledning af de åsigter, jag nu yttrat, frågar man 
mig kanhända: men behöfver då banken inga medel till sin 
disposition för att bevara sin metalliska kassa? — Jo! men 
dessa medel böra ej sökas i uppstälda hinder mot vexling. 
De ligga dels i en förminskad sedelutgifning, dels i lämpliga 
åtgärder att draga till sig kapitaler. I begge dessa hänse
enden består den verksammaste utvägen deruti, att penning
räntan, efter omständigheterna och behofvet, modereras, och 
vilkoret derför är, att denna ränta skall vara fri. Denna vig
tiga finansiela grundsats har jag redan vid flera föregående 
tillfällen sökt göra gällande, och när samma fråga snart å 
nyo torde förekomma, skall jag icke underlåta att åter för
fäkta densamma. Men äfven med det band, som ännu i detta 
afseende hos oss existerar, äro likväl — enär, med högst säll
synta undantag, vår lagliga ränta är betydligt högre än rän
tan på penningmarknaden i allmänhet — enligt min åsigt, 
några konstlade medel till hinder för silfverutvexlingen hvar- 
ken nödiga eller nyttiga. Jag skulle således för min del icke 
haft någon betänklighet vid att biträda motionärernas fram
ställning — helst Herr Wallenbergs —; men då, enligt det 
af Utskottet nu afgifna förslaget, fullmägtige skulle få fria 
händer i detta afseende, och då jag hoppas, att fullmägtige 
hädanefter begagna denna frihet så, att ej onödig utmynt- 
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ning och åternedsmältning af mynt ifrågakommer, samt fram
för allt så, att icke någon onaturlig kursstegring uppstår till 
vinst för några få, men till förlust för de öfriga och det all
männa; så anser jag mig äfven kunna bifalla det förevarande 
utlåtandet.
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YTTRANDE
på Riddarhuset den 18 Mars 1863.

(Angående Hofhållningsanslaget.)

Högvälborne Herr Grefve och Landtmarskalk, Högloflige 
Ridderskap och Adel!

Friherre af Ugglas har redan, som mig synes, så klart 
och fullständigt utvecklat de skäl, som böra förmå Ridder- 
skapet och Adeln att bifalla Utskottets förslag, att jag icke 
anser behöfligt att utförligare utlåta mig i ämnet.

Under diskussionen hafva dock några betänkligheter blif- 
vit framstälda, hvilka det torde vara skäl att med några ord 
vidröra.

Man har här synnerligen framhållit, att det af Ridder- 
skapet och Adeln nyss bifallna extra anslaget af en million 
icke skulle innefatta någon förhöjning uti det ordinarie hof
hållningsanslaget.

Med anledning deraf tillåter jag mig dock erinra derom 
att, på sätt Friherre af Ugglas redan påpekat, uti förberörda 
extra anslag ovedersägligen ligger en årlig tillökning af 50,000 
rdr utöfver den närvarande tillgången. Den uppgifna bristen 
var nemligen 800,000 rdr, och genom de öfver skjutande 200,000 
rdrs fördelning på 4 år kommer man att erhålla 50,000. rdr 
årlig förhöjning uti den tillgång, som för närvarande finnes. 
Dertill kommer den tillökning, som, till följd af förut utgående, 
hädanefter besparade räntor fås genom den beviljade millio
nen. Vidare tillkommer det förhöjda anslag, hvilket blifvit 
beviljadt under benämning: »för underhåll och vård af möbler 
och andra, staten tillhöriga inventarier i de K. slotten». Detta 
anslag har hittills, enär detsamma icke varit tillräckligt för 
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de derraed afsedda behof, måst fyllas af det egentliga hof- 
hållningsanslaget. Genom sistnämnda, af mig nu påpekade 
tillökning kan således ytterligare 50,000 rdrs förhöjning i till
gångarna påräknas. Man kommer således ovilkorligen till den 
slutsats, att den reglering, hvilken blifvit af Stats-Utskottet 
föreslagen, innefattar, utom det extra anslaget, en årlig till
ökning af mer än 100,000 rdr utöfver den tillgång, som för 
närvarande förefinnes för K. M:ts hofhållning.

Man har här under diskussionen mycket ordat angående 
den ifrågastälda summans belopp. För några ögonblick sedan 
har jag jemväl blifvit interpellerad i afseende derå, huruvida 
jag ansåg de af Grefve Mörner eller Herr Cederschjöld för
ordade belopp vara tillräckliga. Jag anser mig icke befogad 
att i detta fall afgifva något officiell yttrande; men kan dock, 
såsom enskild ledamot, uttala mitt omdöme i frågan. Det är, 
att den ifrågasatta summan af 170,000 rdr ej är för liten, 
men att den likväl icke är den rätta. Derj ernte torde man 
ock böra ihågkomma, att, på sätt äfven finnes antydt uti 
Statsråds-protokollet, som åtföljer den Kongl. propositionen, 
det framtida behofvet i detta afseende, i likhet med hvad för 
dylika behof i allmänhet eger rum, bör fyllas genom ett gemen
samt bidrag af Sverige och Norge. För närvarande kan icke 
någon framställning i ämnet till Norges storting aflåtas, enär 
detta storting redan fattat sitt beslut angående den l:sta 
hufvudtiteln. Redan uti detta förhållande ligger efter mitt 
förmenande ett afgörande skäl att icke biträda den af Grefve 
Mörner och Herr Cederschjöld förfäktade mening.

Då derförutan genom de åtgärder, som blifvit föreslagna, 
verkligen icke allenast den nuvarande bristen kan fyllas, utan 
jemväl de derefter befintliga öfverskotten kunna sammanläg
gas till en summa, hvilken visar sig vara för ändamålet till
räcklig, så anser jag det icke vara skäl att bevilja annat än 
hvad Utskottet, på grund af K. M:ts framställning, föreslagit.

Slutligen torde man icke heller böra förbise, att det icke 
vid ett tillfälle, sådant som detta, kan vara skäl att riskera 
någon splittring mellan Riks-Ståndens beslut; och detta så 
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mycket mindre, som hela det ordinarie Stats-Utskottet enhäl
ligt och utan några reservationer fattat sitt beslut i denna 
fråga. Vid sådant förhållande är icke ens antagligt, att något 
annat beslut skulle låta sig framtvingas; och jag hemställer 
för öfrigt till eder, mine Herrar! om det skulle kunna vara 
angenämt för K. M:t, äfven om sådant läte sig göra, att mot
taga en tillökning i sitt hofhållningsanslag, vunnen kanske på 
den förseglade sedeln.

Alltså anser jag, för min del, i alla afseenden lämpligast, 
att Ridderskapet och Adeln bifaller Utskottets hemställan.
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TAL
på Riddarhuset den 13 Maj 1863.

(.Angående anslag till jernvägs-byggnaderna.)

Högvälborne Herr Grefve och Landtmarskalk, Högloflige 
Ridderskap och Adel!

De frågor, som vid detta tillfälle utgjort föremål för öfver- 
laggningen, kunna hänföras till tvenne olika kategorier: nem- 
ligen dels sättet och formen för upplånandet af de för jern- 
vägsbyggnaderna nödiga medel, dels ock utvägarna att sätta 
staten i stånd att bära och amortera den nya skulden. Till- 
förene har icke någon särskild omsorg i det senare hänseen
det varit erforderlig, och äfven af den framställning af rikets 
finansiela förhållanden, Kongl. Maj:t vid riksdagens början 
gjorde, visar sig, att man ansåg den af Kongl. Maj:t då före
slagna nya lånesumma kunna balanseras, utan att behöfva 
bereda någon särskild förhöjning i statens inkomster. Saken 
har dock nu kommit i ett något förändradt skick, dels der- 
igenom att åtskilliga af de påräknade inkomsttitlarna genom 
Rikets Ständers beslut bortfallit eller förminskats, i hvilket 
afseende åtskilligt ännu torde vara att förvänta, beroende på 
Bevillningsutskottets handläggning, dels ock emedan anslags
summorna blifvit af Rikets Ständer betydligt ökade utöfver 
hvad Kongl. Maj:ts Nådiga proposition -innehöll. Då de lån, 
som Svenska staten behöft för utförande af jernvägsanlägg- 
ningarna, kunnat upptagas, utan att man haft annat bekym
mer än att bestämma beloppen och utfärda förbindelserna; 
då inga särskilda anstalter behöft vidtagas, eller någon skatte
förhöjning varit nödig, för betäckande af ränta och amorte
ring å dessa lån, har jag svårt att fatta, huru någons samvete 
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skulle behöfva känna sig oroligt vid tanken pâ, att en sådan 
statsskuld blifvit ingången. Det synes mig tvärtom vara en 
ganska afundsvärd ställning, hvari vårt land sig befinner, att 
hafva kunnat utföra dessa storartade kommunikationsanstalter 
utan någon särskild uppoffring och utan att man haft, nästan 
sagdt, någon annan känning deraf än genom vunna fördelar. 
Det är endast tvenne fall, i hvilka, enligt mitt begrepp, ställ
ningen kunde gifva fosterlandsvännen någon anledning till 
bekymmer: det ena, om de nu utgående skatterna redan vore 
alltför mycket tryckande; — det andra, om det funnes någon 
anledning att befara, att de icke skulle framdeles utgå med 
samma lätthet som hittills. I intetdera fallet tror jag emel
lertid, att man behöfver hysa någon fruktan. Jag har på 
senare tider till och med icke hört påstås — hvad som eljest 
är så . vanligt —, att våra skatter skulle vara tryckande, och 
vid jemförelse med andra länder måste hvar och en, som 
häråt egnar någon närmare uppmärksamhet, medgifva, att vi 
i detta, som i de flesta andra hänseenden, äro ganska lyckligt 
lottade. Ty om jag lemnar åsido grundskatterna, hvilka hafva 
en särskild natur, såsom en gravation i den jord, hvilken 
blifvit ärfd eller förvärfd till ett pris, som till stor del be
stämmes af dessa förhållanden, så utgör den direkta beskatt
ningen blott 1 procent af den behållna inkomsten, hvilket 
är en obetydlighet i jemförelse med hvad nästan öfverallt 
annorstädes eger rum, utan att härvid tala om den mängd 
andra beskattningsformer, såsom acciser, monopoler, taxor 
och afgifter, hvarom vi lyckligtvis icke hafva något begrepp. 
Jag vågar derför påstå, att ingen med fog kan säga, att våra 
skatter äro för höga eller tryckande. Icke heller finnes någon 
fara, att de skulle komma att minskas eller någon svårighet 
uppstå vid deras utgående, och jag hänvisar i detta afseende 
till erfarenheten, som gifver vid handen, att under det på de 
sista 20 åren en mängd afgifter blifvit dels borttagna, dels 
förminskade, samt blott en enda, nemligen bränvinsskatten, 
förhöjd, så har likväl summan af statens inkomster vuxit från 
omkring 15,600,000 rdr, som den var 1844, till öfver 36 
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millioner. Detta är åter en naturlig följd deraf, att sam
hället tillväxer, och att dess rörelse med sällsynt kraft ut
vecklat sig i nästan alla riktningar. Att man, under sådana 
omständigheter, livilka synas mig egnade att väcka en allmän 
känsla af glädje och tillfredsställelse, kunnat påbörja och 
kraftigt fortsätta dessa stora arbeten, hvilka för oss och våra 
efterkommande medföra så många fördelar, och detta, utan 
att åtminstone hittills vi härför behöft underkasta oss den 
ringaste uppoffring, måtte väl icke kunna anses annat än som 
en lycka, och jag tror visst icke, att de, som härtill bidragit, 
behöfva i detta afseende frukta framtidens dom. Det torde 
emellertid nu blifva nödvändigt att tänka på någon förhöjning 
i statsinkomsterna, för att, jernte alla öfriga behof, kunna 
bestrida den betydliga utgift, som ett nytt jernvägslån kom
mer att medföra. Men att utsträcka denna omsorg längre 
än behöfligt, eller söka uppdrifva inkomstbeloppet mera än 
som erfordras för att bereda medel till ränta och amortering 
för det nya lånet, tror jag ingalunda vara lämpligt; ty att 
vilja direkte af ökade skattemedel bygga jernvägar, d. v. s. 
förskaffa sig det nödiga kapitalet genom beskattning, i stället 
för upplåning, är enligt min åsigt hvarken nyttigt (emedan 
man då alltför hårdt anlitar folkets förvärfskällor), eller rätt
vist, enär de fördelar, som dermed afses, komma äfven föl
jande slägten till godo. Bidderskapet och Adeln har också 
för sin del redan varit betänkt på att öka statens inkomster 
genom en lämplig fprhöjning i bränvinsskatten, hvilkcn förhöj
ning, äfven om konsumtionen ej obetydligt aftager, bör göra en 
tillökning af 11 million mer än förut. Detta belopp är vis
serligen större än som erfordras i och för den nya upplå
ningen, men jag anser dock denna tillökning i bränvinsskatten 
särdeles nyttig, emedan derigenom icke allenast åtskilliga 
eftergifter å annat håll, som redan blifvit gjorda, kunna be- 
täckas, utan ock flera andra dylika, hvilkas medgifvande vore 
en stor fördel, kunna beredas, under det man svårligen lärer 
kunna anse för en vinst att hålla bränvinsskatten så låg, som 
den för närvarande är hos oss. Jag vill i detta afseende icke 
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göra någon jemförelse med England, der bränvinsskatten 
uppgår till mer än 4 rdr kannan, men äfven i Norge är 
denna skatt betydligt högre än här, nemligen 91 öre i stället 
för GO öre pr kanna.

Man har velat påstå, att det här i landet skulle vara så 
illa stäldt med våra finansiela förhållanden, att det vore nästan 
omöjligt att samla något kapital. Det är för mig svårt att 
inse, hvari dessa hinder egentligen skulle bestå, och jag vågar 
tvärtom påstå, att kapitalbildningen härstädes på senare tider 
gått ganska raskt för sig. Jag anhåller att som bevis härför 
få anföra några särskilda förhållanden, och deribland först 
och främst det tillstånd, hvari folket numera i allmänhet be
finner sig jemförelsevis mot förr. Jag hemställer till en hvar, 
som vill eftersinna sin egen erfarenhet, om man icke anser 
sig ha anledning att glädjas vid en sådan jemförelse; och jag 
kan härvid äfven åberopa det officiela intyget af Landshöf- 
dingarnes femårsberättelser och Finanskomiténs betänkande. 
De förmögenheter, som äro samlade på enskilda händer, äro 
också nu helt olika emot fordom. När man förr talade om 
en förmögenhet, som uppgick till en million, så var detta någon
ting nästan oerhördt. Nu deremot är föreställningen om en dylik 
förmögenhet, likasom dess verklighet, en temligen vanlig sak, 
och exempel saknas icke på samlade tillgångar till mer än 
10 gånger detta belopp. En annan exponent af kapitalbild
ningen och det materiela välståndet är den årliga produk
tionen; och att denna tilltagit i en alldeles ovanlig proportion, 
lärer väl knappast behöfva bevisas.

Jag vill emellertid påminna om de officiela uppgifterna 
angående vårt åkerbruk, vår handel och sjöfart, samt alla de 
olika grenarna af vår omfattande industri, för att få i siffror 
uttryckta de otroligt stora framsteg, som på senare tider egt 
rum. Ännu en sak, som också vitnar om ökade tillgångar, 
är sjelfva byggnadernas värde, såväl på landet som i städerna, 
och jag vill då erinra derom, att endast i Svenska brand
försäkringsverk äro numera försäkringar tagna med 900 mil
lioner rdr för fastigheterna, förutom 300,000,000 för lösören.
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Likaledes kan det vara upplysande för dem, som förneka all 
kapitalbildning, att se den utsträckning, som associations- 
väsendet för produktiva företag vunnit. I detta afseende vill 
jag upplysa, att sedan 1849 hafva i aktiebolag för sådana 
ändamål blifvit nedlagda mera än 52 millioner rdr. Och 
äfven i den mest rörliga form, som är penningen, visar sig 
samma tillfredsställande resultat i afseende på kapitalets till
växt. Jag vill i detta hänseende endast nämna, såsom ett 
exempel, förhållandet med sparbankerna, hvilka på 25 år från 
2,380,000 vuxit till 27,250,000 rdr, och jag gör detta så 
mycket hellre, som dessa inrättningar just äro afsedda för att 
uppsamla de fattigare folkklassernas besparingar. Särskildt 
ber jag dock att få anföra ställningen med sparbankerna i 
Malmöhus län. Ar 1834 fans i nämnda läns sparbanker. ett 
kapital af endast 212,000 rdr; år 1860 hade detta vuxit till 
5 millioner. Det förekommer mig verkligen obegripligt, att 
någon, som har alla dessa obestridliga fakta för ögonen, 
ändock kan påstå, att någon kapitaltillväxt härstädes icke 
egt rum, och icke ens skulle kunna komma till stånd.

Jag vill nu öfvergå till den andra frågan, nemligen om 
sättet för det ifrågavarande lånets upptagande. Man har sagt, 
att föreskrifterna för fullmäktige i Riksgäldskontoret icke 
borde vara sådana, att fullmäktige må tvingas göra lån på 
hvad vilkor som helst. Men mig synes likväl detta redan 
vara forebygdt genom stadgandet i § 7, att lånetransaktionen 
skall af Kongl. Maj:t sanktioneras; ty om vilkoren verkligen 
skulle vara alltför mycket betungande, så kan Kongl. Maj:t 
vägra sin sanktion, hvilken väl lärer vara alldeles nödvändig, 
om lånet skall erhålla någon kredit utomlands. Jag tror 
dessutom, att, i afseende å vilkorens stränghet, faran ej är 
så särdeles stor, utan att man i utlandet redan kommit till 
en riktigare uppfattning af Sveriges finansiela ställning och 
ekonomiska resurser. Det är också af erfarenheten bestyrkt, 
att för hvarje gång Sverige uppträdt som lånesökande, har 
det kunnat betinga sig bättre vilkor.
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Man har här talat om att upptaga ett särskiklt lân för 
utförandet af den södra banan, som under alla vilkor borde 
fullbordas, och att låta det öfriga anstå, till dess penningar 
kunde erhållas på billiga vilkor. Denna tanke kan jag likväl 
icke för min del biträda. Jag anser visserligen också, att 
södra banans snara fullbordande är af största vigt, men äfven 
om emot förmodan upptagandet af ett nytt lån på billiga 
vilkor för någon tid skulle möta svårigheter, torde arbetet 
med denna bana i nödfall kunna drifvas genom användande 
af befintliga medel dels i Riksgäldskontoret, dels sådana som 
banken kan försträcka, så att upptagandet af flera lån må 
kunna undvikas. Man har äfven yrkat, att lånet borde för
delas i dels inhemskt, dels utländskt. Jag tror det icke vara 
skäl att sålunda fördela summan i flera lån af olika beskaf
fenhet. Ändamålet att få ett inhemskt fondsystem vinnes 
dessutom ej genom att blott dekretera ett sådant, utan der- 
igenom att obligationerna ställas så, att de lämpa sig för 
marknaden; och Utskottet synes mig hafva funnit en utväg 
härtill, då det föreslagit, att dessa skulle skrifvas såväl på 
Svenska och lyda på Svenskt mynt, som ock på något annat 
språk och en främmande myntsort. Det är då klart, att 
liqviden icke skulle verkställas efter kurs, utan i det ena 
eller andra myntet, med ett visst fast värde dem båda emellan. 
Man har också yrkat, att räntan icke skulle fixeras så hög, 
emedan det vore förmånligare att hafva en lägre ränta. För 
min del anser jag detta vara en omständighet af mindre vigt, 
då clen andra faktorn, eller kapitalrabatten, är obestämd, ty 
naturligtvis kommer denna att rätta sig efter räntan. Jag 
vill emellertid icke neka, att en lägre ränta medför den för
delen att lemna större utrymme åt spekulationen, och derför 
i allmänhet betingar något bättre vilkor än en högre ränta, 
men då bör också amorteringen ske genom uppköp efter kurs, 
och ej genom utlottning al pari, i hvilket fall förlusten blir 
för stor, om kapitalrabatten är betydlig. Om t. ex. räntan 
är 4 procent och kursen står på 90, eller om vid 41-procents 
ränta kursen står.på 98, så förlorar man vid utlottningen i 
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senare fallet endast 2 procent, men i det förra ända till 10 
procent. Jag tror emellertid icke, att det är skäl att härom 
lemna speciela föreskrifter åt fullmäktige, och ej heller att 
något bestämdt hinder bör läggas i vägen för det s. k. premie
systemet. Man har ofta med häftighet motsatt sig och klan
drat detta system, egentligen derför att det skulle vara lik
tydigt med en offentlig lotterianstalt, och att folket derigenom 
skulle inledas i spelsjukans demoraliserande frestelser. Ja, 
om denna åsigt af sakens beskaffenhet vore riktig, så skulle 
jag visserligen lika strängt som någon annan ogilla densamma, 
men så är, enligt min tanke, alldeles icke förhållandet.

I främsta rummet måste nemligen anmärkas, att hvad 
som här utgör spelet och som öfverlemnas åt lyckan, inga
lunda, såsom vid lotterier, består uti insatsen eller sjelfva 
kapitalet, hvilket deremot alltid, ej allenast oförminskadt, 
utan småningom förökadt, är i behåll, utan endast i en del 
af detta kapitals årliga afkastning, hvilken användes till pre
mier af olika storlek. Och långt ifrån att uppmuntra den 
fördömliga hågen att åt slumpen och ett bedrägligt hopp om 
stor vinst, hvars ytterst ringa sannolikhet ganska få kunna 
inse eller beräkna, uppoffra en mödosamt förvärfvad spar
penning, som sålunda nästan alltid går förlorad, blir ett väl 
inrättadt premiesystem deremot, enligt min tanke, en kraftig 
sporre att söka hopsamla ett litet kapital. Ty, när utan allt 
annat äfventyr än att detta lilla kapital, intill dess detsamma 
med större eller mindre vinst utlottas, ligger i det närmaste 
räntelöst — något som väl i alla fall, helst med små kapi
taler och sådana, som nedläggas i värdefulla effekter, ofta 
inträffar — man kan tillegna sig utsigten (huru aflägsen den 
ock må vara) att genom ett gynnsamt öde betrygga hela sin 
framtid, så lärer säkerligen mången, som kanske eljest vore 
mindre nogräknad med en utgift, blott för nöjet att kunna 
hysa ett sådant hopp, hvilket ju icke är omoraliskt eller 
klandervärdt, anstränga sig för att förvärfva det obetydliga 
kapital, som härtill erfordras. Då nu härtill kommer, att, 
genom en sådan anordning af lånet, staten med visshet kan 
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betinga sig ganska betydligt nedsatta vilkor, sä kan jag 
för min del icke inse, hvarför densamma skulle förbjudas 
eller motverkas. Mycket vore att härom ytterligare tillägga, 
men hvarken i sådant afseende, eller i förslagets öfriga de
taljer, anser jag mig nu böra vidare ingå, utan får endast 
instämma med dem, som begärt återremiss af betänkandet.
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TAL
på Riddarhuset den 27 Maj 1863.

(Angående tulltaxan.)

Högvälborne Herr Grefve och Landtmarskalk, Högloflige 
Ridderskap och Adel!

Ehuru den punkt, som nu är föremål för Ridderskapets 
och Adelns öfverläggning, egentligen inskränker sig till några 
vissa slags jordbruksalster och således i och för sig blott är 
en specialfråga, finner man likväl ganska tydligt, att vi nu 
äro inne på ämnet i hela sin omfattning, och att det verk
ligen gäller sjelfva systemet för tull-lagstiftningen. Frågan 
är nemligen den: skall man dervid bibehålla handelsfriheten 
såsom grundsats, eller icke? — Såväl de åsigter, som under 
diskussionen redan blifvit uttalade, som reservationernas inne
håll antyda att detta är frågan. Men innan jag ingår i 
vidare undersökning af sjelfva ämnet, må det tillåtas mig att 
i förbigående nämna några ord om den egna ställning, som 
jag personligen fått mig i dessa hänseenden anvisad. A ena 
sidan har jag blifvit skarpt angripen och klandrad derför, 
att jag skulle hafva gått alltför varsamt och klenmodigt till 
väga samt ej med nog raskhet och beslutsamhet hafva sökt 
befordra framgången af det system, jag omfattar. Ä den 
andra sidan synes det emellertid, att hela systemets tillvaro 
nu ifrågasattes, och att man söker bereda en återgång från 
detsamma. För min del vidhåller jag orubbligt den öfver- 
tygelse, att det antagna systemet för vår handelslagstiftning 
i liberal syftning är till sin grundsats riktigt och sina verk
ningar nyttigt; men jag tror tillika, att detsamma bör med 
aktgifvande på omständigheterna tillämpas, och att man ej 

24
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får alltför hastigt påskynda öfvergången från det forna, 
ännu i inånga delar alltför mycket vidhållna protektions* 
systemet. Jag anser detta vara rättvist, då en vidsträckt in
dustri samt dyrbara anstalter under andra förhållanden upp
kommit, och jag anser det klokt, såvida man vill undvika 
reaktioner och omkastningar, hvartill dock nu tydliga tecken 
visa sig. Dessa omständigheter nödga mig emellertid att nu 
något utförligare ingå i sjelfva grunderna af ämnet.

Jag tror icke, att jag misstager mig om mina motstån
dares mening, då jag anser att alla deras satser lämpligen 
kunna sammanföras till tvenne hufvudgrupper eller, om jag 
så får säga, till tvenne slutpåståenden, nemligen: l:o att det 
är nyttigt och nödvändigt att skydda våra egna näringar mot 
utländsk medtäflan, och 2:o att det är nödigt, med hänseende 
till landets ekonomiska ställning, att genom inskränkningar i 
den utländska handeln söka minska förbrukningen af främ
mande produkter. Till någondera af dessa satser, eller till 
begge, torde allt hvad som andrages å motsidan kunna hän
föras, och jag ber derför att särskildt få taga hvardera af 
dem i betraktande.

Hvad då föfst och främst beträffar den förmenta nyttan 
och nödvändigheten af skydd för våra näringar mot utländskt 
intrång, skall jug, med afseende å det ämne, som nu är 
under öfverläggping, i främsta rummet fästa mig vid jordbruks
produkterna. Men innan jag öfvergår till utvecklingen af 
mina åsigter i detfå hänseende, vore det utan tvifvel nyttigt, 
för att argumentationen må leda till något resultat, att vara 
ense om några vissa utgångspunkter eller premisser och der- 
ibland synnerligen en, nemligen den, att frågan om skydd 
och tull är detsamma som frågan om varornas pris. När 
man säger sig ej kunna täfla, vill man dermed uttrycka, att 
man ej kan sälja en vara af samma slag och af samma god
het till samma pris som en annan. Att denna premiss äfven 
accepteras af mina motståndare, måste jag desto hellre antaga, 
som Herr Åkerman i sin reservation alldeles på samma sätt 
betraktat ämnet. Han uppställer nemligen frågan ganska 
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riktigt, clâ han (pag. 80) säger: »Vid tillämpningen häraf på 
vår tull-lagstiftning, måste man alltså fråga sig, om den in
hemska industrien är i tillfälle åstadkomma de produkter, 
som för landets inbyggare äro behöfliga, till sådana priser, 
att en konkurrens med utlandet är möjlig». Vi äro således 
ense derom, att prisförhållandet är den hufvudpunkt, hvar- 
omkring frågan egentligen vänder sig.

Då jag nu öfvergår till granskning af det ofta upprepade 
påståendet, att man nödvändigt måste skydda särskildt den 
näring, som nu närmast är föremål för öfverläggning, nem- 
ligen jordbruket, så beder jag att dervid, i fråga om ordnin
gen, få följa den framställning, som af den nyssnämnde värde 
reservanten i detta ämne blifvit gjord, och som onekligen har 
den stora förtjensten att på ett klart och lättfattligt sätt 
sammanföra allt det förnämsta, som kan sägas till försvar 
för den åsigt, han förfäktar. Detta är en verklig förmån för 
diskussionen, som derigenom vinner i enkelhet och reda.

Den värde reservanten börjar sin framställning i detta 
hänseende med en antydan, att det nu gällande systemet, som 
medgifver tullfrihet för de vigtigaste lifsförnödenheterna, otvif- 
velaktigt härleder sig från de för vårt landtbruk så gynn
samma åren, hvilka föregingo 1857 års tulltaxa, och att 
det var ett misstag att grunda lagstiftningen på dylika un- 
dantagsförhållanden. Då jag haft någon del i behandlingen 
af dessa ärenden, får jag förklara att, åtminstone hvad mig 
vidkommer, den uppgifna orsaken icke varit den hufvudsak- 
ligen verkande. Skälet, hvarför jag ansett och anser, att 
landtmannaprodukter icke böra draga någon tull, ligger deruti, 
att man, efter min åsigt, icke bör, utöfver nödvändigheten, 
fördyra lefnadsbehofven, och att således dessa effekter icke 
utgöra några lämpliga föremål för beskattning, hvilken be
skattning i sådant fall, till ojemförligt största delen och i 
ett alldeles omvändt förhållande till hvad som är billigt (ty 
den fattige konsumerar mera af dessa varor än den rike), 
faller på den mindre bemedlade befolkningen. Det är rätt
visan och billigheten af denna grundsats — och detta går ju 
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framför allt! — som ledt mina åsigter i ämnet, och jag har 
trott mig så mycket hellre kunna följa och tillämpa dessa 
grundsatser, som förhållandena, enligt hvad jag straxt skall 
visa, lyckligtvis äro sådana, att ingen derigenom blifver lidande 
eller förnärmas.

I motsatt syftning, och för att ådagalägga den låga stånd
punkten af vårt jordbruk samt derigenom äfven dess oförmåga 
att kunna uthärda konkurrens med andra länder, om till
förseln derifrån är fri, har den värde reservanten anfört 
åtskilliga siffror, som skulle visa, hvilken stor underbalans som 
egt rum i afseende på råg och ladugårdsprodukter. Den 
talare, som näst före mig haft ordet, har redan vidrört detta 
ämne och erinrat, att de anförda siffrorna blifvit ensidigt 
valda, så att de hufvudsakligen omfatta undantagsfall, och 
att, i händelse dessa uteslutas, förhållandet ställer sig helt 
annorlunda. Men ifall man å andra sidan vill anmärka, att 
icke heller detta förfarande är riktigt, ber jag att få välja 
en grund för mina uppgifter, mot hvilken jag hoppas, att 
ingenting med skäl skall kunna påminnas, och hvarigenom 
ojemnheterna fördelas på längre tid. Jag skall nemligentaga 
de sista 10 åren, för hvilka resultaterna äro kända, till grund 
för beräkningen. Hvad då särskildt artikeln råg beträffar, 
hvilken reservanten sökt så skarpt framhålla i motsats till 
alla de öfriga sädesslagen, får jag upplysa, att under den 
omförmälda tidsperioden, 1852—1861, har af omalen råg in
förseln utgjort i rundt tal 8,666,000 kubikfot, men utförseln 
åter 12,363,000 kubikfot, hvadan således exporten öfverskjutit 
importen med 3,697,000 kubikfot. Deremot har, under samma 
tid, af malen råg, eller såsom mjöl, inkommit 1,828,000 centner 
mera än som blifvit utfördt. Om detta belopp mjöl reduceras 
till säd, enligt den grund att 1 centner mjöl motsvarar 21 
kubikfot säd (eller 121 lisp, pr tunna), så uppkommer ett 
qvantum af 4,570,000 kubikfot, hvilket, jemfördt med det förut 
uppgifna öfverskottet på omalen säd, lemnar det slutresultat, 
i afseende på denna spanmålssort, att importen under dessa 
10 år visserligen något öfverskjutit exporten, men endast med 
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873,000 kubikfot eller det relativt obetydliga beloppet af om
kring 13,800 tunnor om året, i stället för de fruktansvärda 
siffror, som reservanten genom en välberäknad uppställning 
kunnat anföra.

Men jag ber nu äfven att, såsom motstycke, till den dystra 
skildringen angående rågen, få omnämna, huru det förhåller 
sig med alla de öfriga sädesslagen. Om man då, på samma 
sätt som nu skett med artikeln råg, efter reduktionen af 
malen spanmål till omalen, jemför de qvantiteter, som blifvit 
in- och utförda, så blifver slutresultatet, att under de sista 
10 åren den öfverskjutande exporten utgjort:

af hvete  2,193,000 kubikfot,
» korn och malt  11,631,000 »
» trindsäd m. m  520,000 »
» hafre  41,755,000 »

hvilket således, sedan underbalansen på råg blifvit afdragen, 
visar ett totalöfverskott i export af tillsammans 55,226,000 
kubikfot spanmål, eller nära en million tunnor om året. 
Att. under sådana omständigheter framställa vårt jordbruk 
såsom svagt och tynande, kan jag för min del icke finna 
befogadt, utan tror jag tvärtom, att Utskottet haft fullkomligt 
rätt, då detsamma, i likhet med föregående riksdagars Be
villningsutskott, åberopat jordbrukets förkofran såsom skäl 
för bibehållande af tullfrihet för dess produkter.

Men sedan den värde reservanten sålunda på ett, såsom 
mig synes, alldeles oriktigt sätt framställt sjelfva tillståndet 
af vårt jordbruk, har han äfven tillhandagått med en förkla
ring deraf, hvilken förekommit honom ganska enkel.

Han säger nemligen (pag. 77): »Vi hafva, det är sant, 
då man undantager sydligaste delen af landet, vidsträckta 
tillfällen för uppodling; men vi hafva en fiende, som heter 
klimatet, hvars inflytande gör oss i afseende å kostnaderna 
för frambringande af ädlare sädesslag samt ladugårdsprodukter 
underlägsna våra grannar i sydligare länder». Alltså, enligt 
Herr Åkermans tanke, klimatet är vår fiende! omständig- 



374 TAL DEN 27 MAJ 1863.

heterna äro så ogynnsamma, att vi derför måste skydda oss 
för utländsk medtäflan!

Antagom nu för ett ögonblick, att dessa omständigheter 
verkligen äro så svåra, som reservanten förmenar. Om så 
vore; om naturförhållandena nästan helt och hållet förhindrade, 
eller blott med största svårighet medgåfve oss att producera 
säd; om vi t. ex. hade Islands natur: vore detta ett skäl att 
förhindra eller att fördyra tillförseln af säd från annat håll?
— Men, mine Herrar! det är icke så. De fakta, jag nyss 
haft äran anföra, bevisa motsatsen. Och dessutom förhindrar 
icke ett hårdare klimat, samt några vissa mindre gynnsamma 
omständigheter (mot hvilka dock flera andra, som äro gyn
nande, kunna uppställas), möjligheten för oss att täfla, d. v. s. 
att äfven här jordbruket kan med fördel drifvas. Orsaken 
till detta, vid första påseendet oväntade, förhållande är precist 
densamma, som på ett ganska naturligt sätt förklarar, hvad vi 
likväl alla dagar se, nemligen att egaren till en svagare egen
dom, eller ett ställe beläget i Norrland, ganska väl kan bestå 
i täflan med den, som eger en god jord eller en egendom 
belägen i Skåne eller Östergötland.

De missgynnande omständigheterna — vare sig i anse
ende till hårdare klimat, sämre jordmån, oförmånlig belägenhet, 
bristande kommunikationsanstalter, högre beskattning o. s. v.
— verka visserligen på egendomens behållna afkastning och 
sålunda på dess värde; men derigenom blir också jemnvigten 
återstäld. Hade den värde reservanten velat visa, att, till följd 
af åberopade förhållanden, jorden i allmänhet här i landet 
icke kan täfla i värde med jorden på vissa andra ställen, så 
hade han otvifvelaktigt haft rätt; men dä han påstår, att vi 
fördenskull icke kunna täfla i fråga om jordprodukternas pris, 
så har han lika obestridligen orätt. Ty sedan egendomens 
värde en gång blifvit riktigt regleradt med afseende på alla 
förhandenvarande förhållanden, är det ingalunda svårare att 
slå sig ut med en svagare egendom för godt pris, än med 
en bättre, som blifvit högt betald, eller med en egendom i 
Sverige, än med en egendom i England eller Frankrike.
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Alen, mina Herrar! vi äro nu inne på sjelfva hjertat af 
ämnet. Döljom icke för oss, att det är på egendomsvärdet, 
som man söker inverka. Alan vill att produkternas pris skall, 
om möjligt, så uppdrifvas, att behållningen af egendomarne, 
och således äfven deras värde, uppgår till något visst belopp, 
t. ex. det som man sjelf under någon mindre lycklig beräk
ning eller i sin spekulationsifver betalt. Och för att uppnå 
denna af kastning, vill man att ' konsumenterna skola betala 
öfverpris. Detta är hufvudpunkten af frågan, och det är i 
denna hufvudpunkt, jag så bestämdt skiljer mig från mina 
motståndare. Jag vill icke, att den ena samhällsklassen — lika 
litet här som i andra fall — skall beskatta den andra, och 
jag tror, att egendomarnes afkastning och kapitalvärden böra 
öfverlemnas att bestämma sig sjelfva enligt de naturliga pri
serna — ej efter konstlade. Jag har väl hört den invänd
ningen göras, att produktionskostnaderna redan skulle uppgå 
till varans hela värde, och att produktionen således lemnar 
ingen behållning; men detta vederlägger sig sjelf, helt enkelt 
derigenom, aft i sådant fall äfven egendomen skulle hafva 
intet värde, — ett påstående, som väl icke lärer bestå profvet.

Af en jag frågar dessutom: hvarför söker man nusåifrigt 
att stegra dessa priser? Och med hvad skäl påstår man, att 
produktionen icke kan bestå utan skydd? Hafva då priserna 
minskats, eller har produktionen aftagit? Erfarenheten be
svarar dessa frågor bestämdt nekande. Priserna på jord
brukets alster äro i allmänhet icke lägre än de förr varit, 
utan tvärtom, de äro högre. Och alla officiela uppgifter, lik
som all enskild kännedom om förhållandet, bevitna, att pro
duktionen är i ständigt stigande. Huru kan för öfrigt det 
påståendet försvaras, att vi här hemma på vår egen marknad 
icke skulle kunna uthärda täflan, då, såsom en annan talare 
redan anmärkt, man har det slående faktum för ögonen, att 
vi under en följd af år, i stor skala, med1 framgång kunnat 
uppträda bland spanmålsproducenterna på den utländska mark
naden.
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Hvad jag nu haft äran yttra angående spanmål, gäller 
till största delen äfven i fråga om ladugårdsprodukter. Det 
är visserligen sant, att i detta afseende den olikhet förefinnes, 
att en ansenlig import af dessa senare eger rum. Men jag 
ber att dervid få erinra, dels att en ej obetydlig export, syn
nerligast af kreatur, går landvägen till Norge, utan att vara 
synlig i tabellerna, dels också, att den åberopade importen inga
lunda bevisar, att produktionen inom landet aftagit. Tvärtom! 
äfven här instämma alla uppgifter deruti, att den inhemska 
produktionen ganska mycket ökats. Men då, oaktadt detta, 
en stor import erfordras för att fylla behofvet, så bestyrkes 
derigenom endast, hvad man också ganska väl vet, nemligen: 
att förbrukningen af dessa varor inom landet högst betydligt 
tilltagit. Och häruti ser jag för min del ingenting ondt eller 
oroande. Detta förhållande utgör deremot i min tanke en 
ganska glädjande företeelse, ty det bevisar i sin ordning, att 
den arbetande befolkningens lefnadsvilkor förbättrats; och jag 
kan då icke i den omständigheten, att vår egen produktion 
ännu är otillräcklig i förhållande till förbrukningen, finna 
någon giltig grund att minska tillgången eller uppdrifva priset 
på förnödenheter, hvilkas behöflighet just genom importen 
bevisas.

Men ett hufyudskäl, som den värde reservanten, och jemte 
honom många andra, åberopat för införandet hos oss af tullar 
på spanmål och öfriga landtmannaprodukter, är andra län
ders exempel. När så många andra länder, med långt rikare 
natur än vår, hafva åsatt tull på dessa varor, hvarför, säger 
man, skola vi, som bo »i polens grannskap», lemna dem tull
fria? Jag svarar derpå: emedan det är vår egen fordel.

Man finner ganska lätt, att skälet, hvarför dessa tullar 
ännu på flera ställen bibehållas, icke är något annat än det 
finansiela. Man söker derstädes, att genom en afgift på 
dessa, för massan af befolkningen oumbärliga, konsumtions
artiklar bereda statsverket en ofta ganska betydlig inkomst. 
Men vi äro lyckligtvis i den goda finansiela ställning, att vi 
ej behöfva göra dessa nödvändighetsvaror till föremål för 
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beskattning; och då det väl icke kan vara lämpligt att utan 
behof fördyra de yttersta lefnadsbeliofven, så kan jag för min 
del icke finna någonting efterföljansvärdt i de åberopade 
ländernas exempel.

I sammanhang härmed, och för att försvara sina protek
tionistiska grundsatser i allmänhet, har den värde reservanten 
anfört och till vederläggning upptagit de skäl, som han funnit 
vanligen andragas till stöd för de liberala åsigterna. Mot 
det sätt, på hvilket motsidans satser blifvit återgifna, har jag 
ingenting väsendtligt att anmärka, men jag ber nu att i min 
ordning få taga Herr Åkermans egna resonementer i något 
närmare skärskådande.

Det första af de anförda skälen var, att »man icke bör 
fördyra lifsmedlen för de arbetande klasserna». Ganska riktigt! 
detta är vår mening. Härtill svarar nu Herr Åkerman: »Utan 
tvifvel utgör ett tillgodoseende af de arbetande klassernas 
fördelar ett ömt åliggande för landets lagstiftare, men man 
fullgör det icke, efter min förmening, om man förgäter, att 
ett hufvudvilkor för de arbetstagandes utkomst är, att arbets- 
gifvaren icke genom lagstiftningen sättes ur tillfälle att lemna 
arbetsförtjenst». Det är skada för effekten af denna fram
ställning, att jag måste återföra densamma från fiktionens 
rymder till den nakna verkligheten. Jag tillåter mig nem- 
ligen fråga: när och hvar hafva tillfällen till arbetsförtjenst 
i allmänhet saknats? — 18 år har det s. k. frihandelssyste
met varit tillämpadt i afseende å jordbruket, men långt ifrån 
att under denna tid någon klagan försports på landet öfver 
arbetslöshet, har fasthellre det motsatta bekymret, ofta och 
äfven vid detta tillfälle, gifvit sig tillkänna genom beklaganden 
öfver tilltagande svårighet att erhålla arbetsbiträde och öfver 
ständigt stigande arbetslöner. Jag 'hemställer då, hvad slags 
bevisningsstyrka det ligger i en förespegling, som icke eger 
och ej heller, enligt erfarenhetens vitnesbörd, kommer att 
ega någon grund i verkligheten.

Vidare anför Herr Åkerman såsom ett af motsidans hufvud- 
argumenter, »att sedan man en gång gjort landtmannaproduk- 
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terna till införsel fria, borde man icke gå tillbaka»; och han 
säger med anledning deraf, »att om också det är obehagligt 
att erkänna sig hafva begått ett misstag, så borde man likväl, 
sedan upptäckten deraf göres, begagna första tillfälle att rätta 
detsamma». Den värde ledamoten får likväl ursäkta, att, intill 
dess det s. k. »misstaget» blifvit ådagalagdt med kraftigare 
skäl än dem han hittills förmått anföra, jag, långt ifrån att 
erkänna något misstag vara begånget, som bör rättas, tvärtom 
påstår, att en sann, stor och riktig grundsats blifvit tillämpad, 
och att derigenom i vårt eget intresse, äfvensom i civilisationens, 
hvilken söker nedbryta skrankorna mellan folken, en seger 
blifvit vunnen, som allestädes kostat strid; samt att vi derför 
med godt mod vidhålla vår mening, att man »icke bör gå 
tillbaka».

Slutligen uppgifver reservanten ganska riktigt såsom det 
tredje hufvudskälet, hvilket anföres mot protektionssystemet, 
»att all införseltull (på varor, som produceras inom landet) 
är en till vissa medborgares förmån åsatt beskattning på de 
öfriga». Ja, detta är onekligen kärnpunkten af frågan i sin 
allmänlighet. Det är klart och tydligt, att när en vara, som är 
underkastad tull, inkommer, så måste priset på denna vara 
ökas med ett mot tullen svarande belopp; men då varor af 
samma slag äfven måste med hvarandra hålla lika pris, så 
blir följden häraf jemväl, att priset på de inhemska produk
terna stegras i samma förhållande. Och detta är också det 
erkända ändamålet med hela skyddssystemet. Men hvar och 
en finner, att på detta sätt den beskattning, som under den 
mindre märkbara, men derför ej mindre verkliga, formen af 
öfverpris af konsumenterna utgår för alla med skyddstull 
belagda artiklar af inhemsk tillverkning, icke erlägges till den 
ende, som efter min åsigt är berättigad att upptaga skatt, 
nemligen staten, utan till vissa näringsidkare, så att den ena 
klassen egentligen blott beskattar den andra — och att denna 
ömsesidiga beskattning icke är någon småsak, utan uppgår 
till ofantliga belopp, derom skall jag vid ett annat tillfälle 
taga mig friheten närmare upplysa. Reservanten söker emellertid 
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bemantla orättvisan och skadan af ett dylikt tillstånd af in
bördes krig mellan näringar och klasser dermed, att, såsom 
han säger, »förhållandet är ju enahanda med all beskattning 
för samhällets uppehållande, då hvad den ene betalar, kommer 
den andre tillgodo», och »tillämpningen deraf på förevarande 
fall förekommer honom så mycket naturligare, som ändamålet 
dermed ar att i sin mån befria vårt eget land från skatts 
utgörande till främmande länder». I detta resonement ingå 
likväl tvenne märkliga begreppsförvexlingar. Först och främst 
lärer väl den åsigten icke kunna försvaras, att när ett stats- 
behof fylles, så sker detta blott till förmån för en viss klass. 
Staten behöfver embetsmän, krigsmakt, undervisningsanstalter 
och inrättningar af många slag, men de anslag, som härtill 
erfordras, — om de också i främsta rummet utgå till vissa 
personer —, äro dock ingalunda en särskild skatt till dessa, 
på de öfrigas bekostnad, utan de utgöra en allmän uppoffring, 
som alla måste underkasta sig, till allas gagn. Och än mindre 
kan det väl sägas, att de produkter, vi tillby ta oss från andra 
länder — hvilka de med sitt arbete åstadkommit och hvaraf 
vi draga nyttan —, utgöra en skatt till utlandet. På samma 
grund skulle man då äfven kunna påstå, att när vi köpa 
något af en handtverkare, eller af en landtman på torget, 
detta vore att erlägga skatt till honom. Förvillelsen är tydlig, 
ty skatt utgår blott från den ena parten, nästan alltid till följd 
af tvång; men köp är deremot en frivillig handling, ett ömse
sidigt utbyte af tjenster, som sker till fördel för begge par
terna — ty eljest skulle ju handlingen icke ega rum.

Såsom en orsak, hvarför vår industri ej skulle kunna 
lemna sina produkter till samma pris som andra länders, har 
den värde reservanten äfven anfört den ofta åberopade om
ständigheten, att penningräntan här i landet, i anseende till 
brist på kapitaler, är högre än under vanliga förhållanden 
på de flesta andra ställen. Till en början skulle jag då kunna 
fråga: hjelpes den öfverklagade kapitalbristen genom tullar, 
d. v. s. genom ökad beskattning? Skola derigenom kapitalerna 
frambringas? — Men låtom oss äfven kasta en blick på sjelfva 



380 TAL DEN 27 MAJ 1863.

saken. Jag medgifver visserligen, att, i och för sig, en hög 
penningränta, eller med andra ord förlagskapitalets dyrhet, 
är en ogynnsam omständighet, men man bör då äfven å an
dra sidan ihågkomma, att hos oss deremot åtskilligt annat, 
hvilket ännu långt mer än kapitalräntan inverkar på pro
duktionskostnaderna, — såsom t. ex. arbetslöner, hushyror, 
lefnadskostnader, skatter o. s. v., — är vida billigare än hos 
våra medtäflare; och tager man allt detta i betraktande, torde 
det befinnas, att jemnvigten är mer än fullständigt återstäld. 
För öfrigt ber jag att få erinra, att sjelfva det faktum, som 
åberopas såsom stöd för påståendet, att vår industri icke kan 
bedrifvas med fördel eller lemna någon vinst, nemligen den 
höga penningräntan, ovedersägligen kan anföras just såsom 
bevis på motsatsen, eller att vinsten af näringarna i allmänhet 
är större här, än på många andra ställen. Ty om icke detta 
vore förhållandet, om icke hos oss ett vidsträckt fält för rörelse 
och verksamhet i många riktningar ännu låge oupptaget, skulle 
naturligtvis icke kapitalernas användning och efterfrågan (hvaraf 
räntan bestämmes) vara så stark som den är, och allra minst 
skulle, utan en dylik betydlig, ja! man kunde väl stundom 
säga, oskälig vinst, industrien ofta kunna härstädes — till 
föga fromma för det allmänna — bedrifvas i en så liten 
skala, att sådant i andra länder skulle vara en omöjlighet.

Jag måste anhålla om Ridderskapets och Adelns tillgift, att 
jag så länge tager dess tid och uppmärksamhet i anspråk, men 
saken är så vigtig, och frågan är så mångsidig, att jag nödgas 
behandla henne med någon utförlighet; och då densamma icke 
allenast innefattar grundsatser, som beröra landets vigtigaste in
tressen, utan ock, såsom jag nyss yttrat, efter min uppfattning, 
utgör en verklig civilisationsfråga, så tror jag icke heller, att de 
ögonblick, vi deråt egna, kunna anses illa använda. Jag skall 
emellertid bjuda till att vara så kort som möjligt, och jag 
öfvergår nu till den, i början af mitt yttrande, antydda afdel- 
ningen af motsidans argumenter, som gå ut derpå, att det är 
nödigt och nyttigt, med afseende på landets ekonomiska ställ



TAL DEN 27 MAJ 1863. 381

ning, att genom inskränkningar i den utländska handeln söka 
minska förbrukningen af främmande produkter.

Den ofta omnämnde reservanten yttrar i detta hänseende 
(pag. 80): »att, för sig sjelf betraktad, är den satsen onek
ligen riktig, att man bör köpa, der man erhåller bästa priset, 
men vid ordnandet af ett lands ekonomiska angelägenheter 
får man, efter min förmening, icke tillämpa abstrakta satser 
i vidsträcktare mån än de finnas passa in med i öfrigt för 
handen varande förhållanden». ,

Jag sväfvar här i någon ovisshet, huru reservantens uttryck 
angående »ordnandet» af ett lands ekonomiska angelägenheter 
rätteligen bör förstås. Menas härmed ordnandet af statens 
finanser, så bör enligt min tanke i detta hänseende tillses: 
att skatterna ej äro för mycket tryckande; att de på lämpli
gaste sätt utgå och uppbäras; att de äro rättvist fördelade; 
samt slutligen framför allt, att de med sparsamhet och klokhet 
användas, äfvensom att de stå i ett riktigt förhållande till ut
gifterna. Jag tror icke, att mot statens finansförvaltning i 
dessa afseenden några väsendtliga anmärkningar äro att göra.

Menas deremot (hvad jag sålunda måste antaga) med 
landets ekonomiska angelägenheter summan af de enskildas, 
så är, enligt mina åsigter, allt förmynderskap i detta fall från 
lagstiftningens sida ej blott kraftlöst och overkställbart, utan 
derjemte obehörigt och onödigt. Enskilda kunna missbruka 
sin frihet att råda öfver sig och sin egendom, men inom 
lagens gränser får denna frihet derför icke inskränkas. Den, 
som vill i oförstånd och lättsinne förspilla sin och de sinas 
ekonomiska välfärd, kan derifrån icke hindras, minst ge
nom några vanmäktiga tullbestämmelser; och för mängden 
är dessutom hvarje sådant band, äfven om det kunde påläggas, 
fullkomligt öfverflödigt. Sjelfbevarelsedriften är i detta fall, 
som i andra, tillräckligt stark för att äfhålla menniskorna från 
att förstöra sig sjelfva. Man behöfver icke befara, att de i 
allmänhet skola ruinera sig, lika litet som man behöfver frukta, 
att de i massa skola taga lifvet af sig, såvida ej vakter ut
sättas, som derifrån skola förhindra dem. ?
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Slutligen har den värde reservanten, såsom en klok ge
neral, behållit en kraftig hjelptrupp som reserv, eller, med 
andra ord, han har, såsom en erfaren och skicklig skrift
ställare, sparat en af hufvudpunkterna till sist, för att såsom 
det yttersta, afgörande argumentet användas. Det torde likväl 
tillåtas mig att få följa honom äfven in i denna, den sista 
af hans förskansningar. Han framhåller nemligen starkt den 
omständigheten, att, fastän utländska lån blifvit upptagna för 
statens, hypoteksbankens och hypoteksföreningarnas räkning 
till ett belopp af mer än 150 millioner rdr, silfverförrådet i 
Rikets Ständers bank likväl icke ökats, utan till och med är 
mindre än vid realisationens början, och han förmenar här
igenom vara klarligen ådagalagdt, att hela det indragna kapi
talet blifvit könsumeradt. Ty, säger han, »hade nu ej dessa 
invisningar tagits i anspråk af dem, som haft utländsk gäld 
(för import) att betala, så skulle väl valutan, för invisningarna 
eller skuldförbindelserna (hvilketdera man vill) inkommit i 
landet i form af ädel metall, som ingått i banken för att ut
bytas mot rörelsemedlet sedlar, då väl ingen importerar silfver 
för att skrinlägga det och göra det räntelöst».

Här ser man således den åsigt på det bestämdaste uttryckt, 
att (under de förhållanden, som anses önskliga) alltid de ka
pitaler, som af en eller annan orsak tillflyta landet, borde 
åstadkomma en tillökning i bankens »silfverförråd» och seder
mera under form af »rörelsemedlet sedlar» spridas i landet; 
och när detta icke inträffar — något som jag skall söka visa 
icke lian ske —, så betraktas sådant såsom en högst be
kymmersam omständighet.

Om också en dylik uppfattning af »rörelsemedlets» natur 
och vilkoren för dess tillväxt redan i och för sig måste före
komma besynnerlig, så kan jag dock icke neka, att hvad som 
mest väckt min förundran är, att det varit från en af Herrar 

* fullmäktige i banken som denna framställning nu utgått. Mig 
synes deremot klart — och jag hoppas kunna göra detta 
klart äfven för andra —, att bankens silfverförråd samt det 
för rörelsens behof erforderliga bytesmedlet, sedelstocken, 
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normalt betraktad, är beroende af helt andra förhållanden, 
än den tillfälligheten, att ett utländskt lån upptages, eller att 
af någon annan anledning ett kapital indrages i landet. Silfret, 
liksom hvarje annan handelsvara, rättar sig efter behofvet. 
Men behofvet af silfver beror naturligtvis på dess användande, 
och silfver användes icke mer än på två sätt, nemligen för 
tekniska ändamål, såsom handtverksvara, och såsom mynt. 
Det tekniska behofvet är temligen inskränkt, och ungefärligen 
detsamma alltid, och det är således egentligen blott använd
ningen såsom mynt (antingen direkte, eller såsom grund för 
sedelutgifning), som bestämmer qvantiteten af det silfver, som 
är behöfligt. Att derutöfver öka tillgången på denna vara 
vore tydligen utan något nyttigt ändamål, och det sker der- 
för icke heller annat än tillfälligtvis, på grund af särskilda 
omständigheter, i hvilket fall förhållandet likväl alltid snart 
återgår till sitt naturliga tillstånd. Men om det sålunda är 
klart, att detta silfverförråd, som är föremål för så mycken 
oro och så mycket bekymmer, helt naturligt måste rätta sig 
efter den myntmassa eller det »rörelsemedel», landet behöfver, 
så är det också lika klart, att beloppet häraf beror på sjelfva 
rörelsen och på de anordningar, som finnas för cirkulationens 
befrämjande — hvilken senare omständighet i detta afseende 
spelar en betydande roll. Vid undersökningen af denna fråga 
vägledas vi emellertid af erfarenheten, som på ett ganska full
ständigt sätt utreder förhållandet. Det visar sig nemligen, 
att den mängd bytesmedel rörelsen erfordrat, d. v. s. den 
sedelstock, som i verkligheten varit utelöpande — således både 
riksbankens och samtliga privatbankernas utelöpande sedlar — 
med några få, eller egentligen blott en enda större förändring, 
under längre tid hållit sig vid ett jemförelsevis föga ombytligt 
belopp, hvilket belopp sålunda måste anses vara det för rörelsen 
i allmänhet behöfliga. Den af mig nu åberopade samman
lagda sedelstocken utgjorde vid realisationens början 1834 
(den 31 December hvarje år) i rundt tal 46 millioner; 1835, 
45 millioner; 1836, 46 millioner; samt de derpå följande åren, 
resp. 47, 45, 46, 47, 44 millioner o. s. v. År 1847 ökades 
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summan till 52 millioner, men nedgick genast de nästföljande 
åren till resp. 48, 44, 43, 44, 44 millioner. Under åren 
1853—55 växte åter sedelstocken till 53, 64, 77 millioner, 
men aftog derefter ganska hastigt till 65, 54, 52, 51, och 
utgör nu omkring 56 millioner. Man finner häraf, att, med 
frånräknande af ett undantagsfall under några få år, hvilket 
likväl ganska snart återgick till sitt normala skick, den 
utelöpande sedelstocken, under en lång följd af år, med an
märkningsvärd jemnhet bibehållit sig vid det belopp af något 
mer än 50 millioner, som sålunda tyckes utgöra rörelsens 
naturliga behof.

Det af reservanten framstälda önskningsmålet, att ban
kens silfverförråd skulle öka sig till obegränsad mängd — enligt 
hans antydan med hundratals millioner — strider alltså mot 
sakens natur och kan derför icke inträffa. Men ett sådant 
förhållande vore dessutom långt ifrån önskligt — det vore en 
grof misshushållning. Att använda ett utöfver behofvet stort 
kapital, utan ann^t ändamål än blott för att bemedla rörelsen, 
är en ren förlust, och det anses derför också med rätta såsom 
ett bevis på fullkomlighet i kreditanstalter och kreditbruk, 
när myntmassan kan inskränkas så mycket som möjligt i för
hållande till rörelsen. Vi hafva i detta hänseende på senare 
tider här i landet onekligen gjort ganska betydande framsteg, 
hvarpå det faktum kan tjena till bevis att, fastän rörelsen så 
högst betydligt tilltagit, — hvarom alla uppgifter om handeln, 
vexelsluten o. s. v. bära vitne —, myntmassan likväl, såsom 
nyss visades, endast i ganska ringa mån behöft ökas. Men 
intet land företer i sådant fall ett så lysande exempel som 
England. Oaktadt dess rörelse är så ofantlig, som vi alla 
veta, så uppgår den derstädes cirkulerande sedelstocken i sin 
helhet till endast omkring 26 millioner pund sterling för Eng
land, och till 35 millioner pund sterling för de tre konunga
rikena gemensamt. Och denna förvånande omständighet kan 
endast förklaras genom de kloka och praktiska kreditbruk, 
som der äro rådande, ity att endast en ganska ringa del af 
liqviderna, nemligen de mindre, verkställas med mynt, och



TAL DEN 27 MAJ 1863. 385

resten blott genom invisningar och transferter från den enes 
konto till den andres. Såsom ett exempel på omfattningen 
häraf må jag nämna, att endast i det s. k. Clearing-House i 
London, der dylika afräkningar efter börstimman verkställas, 
uppgår beloppet af sålunda utförda liqvider, utan att ett öre 
mynt behöft användas, till den enorma summan af omkring 
100 millioner rdr om dagen.

Det är således ingenting, som så längtansfullt bör efter- 
sträfvas, att utan gräns och utan bebof öka bankens silfver- 
förråd, ty detta förhållande måste, såsom jag nu sökt visa, 
i främsta rummet reglera sig sjelf på grund af naturligt ver
kande orsaker. Men man begagnar emellertid detta mystiska 
ord: bankens silfver! såsom en larmsignal; och af den orsak, 
att silfverförrådet icke tillväxer, utan i stället kapitalerna taga 
andra nyttigare former, såsom hus, skepp, maskiner, jernvägar 
och oändligt mycket annat, så förespår man riksbankrutt och 
allmän ruin. Ja, man har också mången gång förutsagt verl- 
dens undergång, till och med på dagen, men för min del 
fruktar jag hvarken för det ena eller för det andra.

Ännu en gång ber jag Ridderskapet och Adeln om ursäkt 
för min vidlyftighet, och jag vill nu i korthet sammanfatta 
innehållet af mitt långa anförande till följande slutsatser:

att, såsom system för handelslagstiftningen, frihetens grund
sats, som gynnar förbindelsen mellan olika länder, är riktig 
och nyttig;

att skyddstullar, hvilka utgöra en beskattning, pålagd 
alla, till förmån för vissa, ej böra anses ef ter sträfvan svärda, 
utan endast må för närvarande bibehållas, i den mån sådant 
kan finnas billigt, med afseende på forna och ännu befintliga 
förhållanden;

att således inga nya skyddstullar böra upptagas;
att ej heller erfarenheten visat behofvet af en sådan åt

gärd, utan motsatsen;
att, med afseende å statens finanser, något behof af ökade 

tullafgifter icke förefinnes;
25
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att, i fråga om den enskilda hushållningen, något för- 
mynderskap från statens sida hvarken kan eller bör utöfvas;

att bankens silfverförråd icke är någon sann värdemätare 
på kapitaltillväxten i landet, utan måste rätta sig efter rörel
sens behof;-

att någon fullständigare reform af tulltaxan, på grund 
af särskilda anledningar, vid detta tillfälle ej gerna kan genom
föras; men

att allra minst något ombyte af system, eller en åter
gång ifrån senast följda liberalare grundsatser i handels
lagstiftningen, bör ega rum.

Med stöd af hvad jag nu haft äran yttra, anhåller jag, 
att Ridderskapet och Adeln behagade bifalla Utskottets för
slag i den föredragna punkten; dock med den förändring, att 
äfven för artikeln ost tullfrihet fortfarande må bibehållas.
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TAL
på Riddarhuset den 4 November 1863.

(Angående slwgüagsttftningen.)

Högvälborne Herr Grefve och Landtmarskalk, Högloflige 
Ridderskap och Adel!

Jag anser mig icke böra låta detta tillfälle gå förbi, utan 
att om denna vigtiga fråga yttra mig något utförligare. Den 
har emellertid ett så stort omfång och är af sådan vigt, att 
jag tror det vara lämpligt att fördela ämnet under några vissa 
hufvudpunkter, för att med mera sammanhang kunna derom 
framställa mina åsigter. Sådana hufvudpunkter torde äfven 
lätteligen kunna uppsökas, dels i den formela behandlingen 
af ärendet, dels i de generela åsigter och grunder, hvarpå 
skogslagstiftningen bör hvila, dels ock i de mer speciela be
stämmelser, som derom böra gifvas.

Det vill synas, såväl af de vid betänkandet fogade reser
vationerna, som af de sammankomster och öfverläggningar, 
hvilka de senare dagarne hållits angående denna fråga, som 
om man ansåge, att någon mer omfattande profiling af den
samma vid detta tillfälle svårligen kunde ega rum, derför att 
ett fullständigt förslag till författning i ämnet nu icke finnes 
framlagdt. Enligt min åsigt, hade det visserligen varit önsk- 
ligt, om ett sådant förslag blifvit utarbetadt och kunnat af 
Rikets Ständer tagas under öfvervägande; men jag tror äfven, 
att bristen deraf icke bör hindra en noggrann och allvarlig 
pröfning af frågan i sin helhet, ty det är i alla fall gifvet, 
att svårigheterna hufvudsakligen bero på grunderna, och icke 
så mycket på de speciela bestämmelserna, af hvilka dessutom 
de vigtigaste blifvit i Utskottets nu föredragna betänkande på 
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ett, efter mitt omdöme, särdeles förtjenstfullt sätt afliandlade 
och utredda. Det är äfven ledsamt, att detta vigtiga ärende 
förekommit så sent på riksdagen, att hvarken tid eller arbets
krafter torde tillåta en så fullständig behandling af frågan, 
som önskligt hade varit; men denna omständighet låter dock 
ganska lätt förklara sig, då man besinnar, att under förra 
delen af riksdagen en mängd ärenden varit föremål för Rikets 
Ständers handläggning, af hvilka en stor del haftr den vidd 
och omfattning, att de icke kunnat, utan längre tidsutdrägt, 
afslutas.

Jag bör öppet tillkännagifva, att skälet, hvarför ett full
ständigt förslag till ny skogsordning icke blifvit af K. M:ts 
regering vid denna riksdag framlagdt, icke är något annat, 
än att ett sådant förslag icke hunnit utarbetas af den be
skaffenhet, att det kunnat af K. M:t öfverlemnas till Rikets 
Ständers godkännande. Det är visserligen en ganska lätt sak 
att med en K. skrifvelse till Rikets Ständers pröfning öfver- 
lemna förslag, som blifvit af komitéer eller myndigheter upp
gjorda, och icke heller är det särdeles svårt att mer eller 
mindre klumpvis acceptera något af dessa förslag samt afgifva 
en sålunda uppgjord K. proposition i ämnet; men med fullt 
erkännande af fÖrtjensterna hos såväl skogskomiténs, som 
skogsstyrelsens förslag, och ehuru de utgöra en god grund, 
hvarpå den slutliga lagstiftningen i ämnet kan uppföras, äro 
de likväl, efter mitt omdöme, ej alldeles af den beskaffenhet, 
att de kunna och böra af statsmakterna såsom lag för fram
tiden antagas. Att åter i ett ämne, sådant som detta, framställa 
ett fullständigt förslag, med anspråk att Rikets Ständer skulle 
till alla delar godkänna detsamma, har varit ett arbete af 
den vigt och fordrande den tid, att det icke, i bredd med 
de många andra vigtiga ärenden, som varit föremål för rege
ringens omsorg, kunnat medhinnas på den tid, som dertill 
varit öfrig, sedan skogsstyrelsens förslag, efter vederbörandes 
hörande, och deraf föranledd ytterligare omarbetning, slutli
gen inkommit. Dessutom hafva Rikets Ständer i åtskilliga 
vigtiga punkter ännu icke uttryckt sina åsigter, och jag tror 
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derför, att det vore af synnerlig vigt, om Rikets Ständer be
gagnade detta tillfälle att så fullständigt som möjligt uttala 
sina tankar i ämnet. För min del tror jag också, — utan 
att på något sätt underskatta vigten af, att denna fråga blir 
så snart som möjligt reglerad —, att den tid, som hittills 
åtgått för dess fullständigare beredning, icke varit för den
samma förlorad. Det är nemligen i detta ämne af synnerlig 
vigt, att alla meningar få tillfälle att yttra sig, och att all
männa opinionen härom till en viss grad hinner mogna. 
Rikets Ständers förhandlingar i ämnet, de vid landstingen och 
vid landtbruksmöten härom förda diskussioner, samt slutligen 
behandlingen i tidskrifter och tidningar, äro utan tvifvel gan
ska vigtiga bidrag till frågans utredning, hvilka säkerligen 
skola betydligt underlätta möjligheten att härom förena menin
garna, och att slutligen komma till ett önskvärdt resultat. 
Man har ofta sett, huruledes många de allra vigtigaste refor
mer under en lång tid, då ännu icke åsigterna derom hunnit 
stadga sig, varit omöjliga att genomföra, men sedermera, då 
mognadens stund inträffat, ganska lätt gått igenom. Man på- 
minne sig i detta hänseende den nya författningen om bränvins
tillverkning och beskattning, hvarom heta strider under många 
riksdagar kämpades, tills den slutligen, till allmän nytta och be
låtenhet, antogs. Äfven vid detta riksmöte hafva vi sett, huru
som den nya strafflagen samt lagen om räntans frihet, hvilka 
fordom mött så mycket motstånd, nu blifvit utan svårighet 
antagna, och jag hoppas, att j em väl den fråga, som kanske 
är den vigtigaste af alla, nemligen den, som afser en reform 
i vårt representationssätt, snart skall nalkas sin mognad.

Jag nämner detta endast för att dermed antyda, att, 
enligt mitt förmenande, någon skada genom dröjsmålet hit
tills icke skett, ty endast den tiden går verkligen förlorad, 
som förnötes i dåsig overksamhet, men ingalunda den, hvar- 
under ett rörligt lif i alla riktningar uppenbarar sig, såsom 
lyckligtvis hos oss för närvarande är förhållandet. Dessutom 
är denna fråga — för att ännu något litet uppehålla mig vid 
dess formela del — i konstitutionelt hänseende af ganska in
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vecklad beskaffenhet. Det är nemligen uppenbart, att åtskil
liga stadganden inom skogslagstiftningen äro af civillags natur 
och följaktligen utgöra föremål för båda statsmakternas be
slut; men lika obestridligt är det äfven, att största delen af 
dessa stadganden faller inom den ekonomiska lagstiftningens 
område och således uteslutande tillkommer K. M:t att bestäm
ma. Det har icke undfallit regeringen, att ett särskiljande af 
dessa ämnen, så att den del deraf, som är af civillags natur, 
kunde i härför stadgad ordning behandlas gemensamt med 
Rikets Ständer, samt den andra delen ensamt af K. M:t af- 
göras, skulle vara synnerligen önskvärdt, men vid försöket att 
tillämpa ett dylikt förfaringssätt hafva likväl, i anseende till de 
olika afdelningarnas inbördes sammanhang, sådana svårigheter 
uppstått, att man varit nödsakad öfvergifva detsamma, och på 
samma sätt som hittills uti en gemensam författning måst sam
manföra alla till detta ämne hörande stadganden. En dylik 
uppställning har också, efter mitt omdöme, desto mer skäl 
för sig, som icke allenast den nuvarande skogsordningen af 
1805, utan ock alla senare arbeten i ämnet af Rikets Ständer, 
skogskomitén, skogsstyrelsen och vederbörande myndigheter, 
följt samma ordning, hvilken äfven blifvit iakttagen vid upp
ställningen af andra författningar af blandad egenskap, såsom 
t. ex. grufvestadgan, jagtstadgan m. fl. Att sjelfva ämnet på 
detta sätt med största enhet och sammanhang låter sig be
handlas, torde vara temligen gifvet, och äfven i formelt hän
seende tror jag icke, att någonting häremot kan skäligen anmär
kas, så snart Rikets Ständer haft tillfälle att yttra sig öfver 
frågan i hela dess vidd, och deras beslut i alla de delar, som 
äro af civillags natur, blifva respekterade uti den författning, 
som af K. M:t utfärdas. Huruvida förevarande fråga om ny 
skogslagstiftning, sedan Rikets Ständer deruti nu fattat beslut, 
kommer i det skick, att K. M:t omedelbarligen derefter kan 
härom utfärda förordning, eller om ett fullständigt utarbetadt 
förslag i ämnet först bör ånyo hänskjutas till nästkommande 
Ständers pröfning, torde till stor del bero på beskaffenheten 
af den behandling, ärendet nu kommer att hos Rikets Ständer 
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undergå, och kan således icke gerna på förhand afgöras. Men 
äfven om den slutliga regleringen af frågan i sin helhet skulle 
behöfva uppskjutas, möter naturligtvis i alla fall ej något hin
der för K. M:t att under tiden vidtaga de förfoganden, som 
kunna vara af behofvet påkallade.

Jag ber nu att få öfvergå till de generela satser och åsig- 
ter, som efter min tanke böra läggas till grund för denna 
lag. Jag anser det vara af synnerlig vigt, att åtskilliga villo
meningar angående skogsvården undanrödjas, och ber derför 
att få antyda några sådana, efter min åsigt, felaktiga och skad
liga föreställningar. Det finnes många, som förmena, att sko
gen i Sverige knappast kan utrotas; den är, säger man, som 
ordspråket lyder, »ganska envis», och är en odlingens fiende, 
hvilken såsom sådan bör behandlas med eld och svärd, eller, 
rättare sagdt, med eld och yxa. För min del tror jag dock, 
att detta är en fullkomligt oriktig åsigt så väl i fråga om sko
gens outtömlighet, som deruti att skogen, långt ifrån att vara 
en kulturens och odlingens fiende, tvärtom är dess vän och 
ett stöd, som för odlingen i vissa trakter till och med är all
deles oundgängligt. Det skulle säkerligen hända, om skogen i 
sådana trakter utrotades, att all odling derstädes också blefve 
omöjlig och att många sträckor i vårt land sålunda blefve 
nästan sagdt obeboeliga. Man säger visserligen: nå väl! om 
skogen kommer bort, så står dock jorden och odlingen qvar. 
Men detta är ett nytt misstag, ty om också jorden qvarstår, 
så qvarstår den dock beröfvad sitt skydd och sina hjelpkällor, 
och odlingen måste upphöra. Man säger vidare, att skogen 
sköflas egentligen blott derför, att den saknar värde, och att 
allt hvad som höjer dess värde således befrämjar skogshus
hållningen. Detta är likväl efter min åsigt en af de allra 
farligaste satserna, just derför att den innefattar en del san
ning, men derjemte, i sin oinskränkta tillämpning, mycken- 
villfarelse. Att skogen eger värde, är utan tvifvel vilkoret för, 
att skog skall komma att uppdragas, och att annars onyttig 
mark användes till skogsodling; men lika säkert är det också, 
att skogens ökade värde utgör en stor fara för det nu be- 
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fintliga skogskapitalets bibehållande. Ty när detta skogskapi- 
tal får ett ökadt värde, är det ganska naturligt, att derigenom 
äfven frestelsen ökas att genast realisera detta kapital, så 
mycket hellre, som en sådan åtgärd, betraktad endast ur finan- 
siel synpunkt, såsom snart skall visas, lemnar ett långt för
månligare resultat, än att låta samma kapital qvarstå och 
förränta sig i form af skog. Men, mine Herrar! skogskapi- 
talet. — hvarmed jag menar den massa skog af olika åldrar, 
som finnes på marken uppväxande — utgör emellertid det nöd
vändiga vilkoret för en fortgående skogsodling, och om detta 
kapital tillgripes, är följaktligen en rationel hushållning i detta 
hänseende omöjlig. Den fråga framställer sig då ganska otvun
get: hvad lemnar mig detta skogskapital i form af penningar 
och hvad afkastar det i form af skog? — En kalkyl i detta 
hänseende är ganska enkel och uppställes vanligen sålunda. Då 
det är en känd sak, att i mellersta och södra Sverige skogen 
icke mognar på kortare tid än 100 år, och att i de nordligare 
trakterna dertill åtgå 2 à 300 år, kan alltså, med bibehållande 
af skogens bestånd, i mellersta Sverige endast T<]jn, och i de nord
ligaste länen endast eller znn deraf årligen afverkas. Skog 
gifver således i bästa fall endast 1 proc., men oftast blott | 
à J proc, af sitt värde, då deremot detta värde eller skogskapi- 
talet, förvandladt i penningar, gifver 5 procent om året, och 
genom ränta ' på ränta, vid omloppstidens slut eller 100 år 
härefter, lemnar kapitalet 12 à 13 gånger fördubbladt. Denna 
kalkyl synes vara alldeles klar och obestridlig, och om så 
vore, skulle den äfven visa en så hopplös utsigt, att man 
måste anse all ordnad skogshushållning stå i strid med de 
ekonomiska lagarna, och skogen således genom en slags natur
nödvändighet på förhand dömd att antingen ruttna ner i brist 
på värde, eller att nedhuggas, för att förvandlas i ett penning
kapital, som växer fortare än skogen, så framt ej sådant för
hindras genom restriktiva lagar, hvilka likväl svårligen lära 
kunna, hvarken införas eller upprätthållas, i strid med natur
liga förhållanden. Men lyckligtvis är den nyssnämnda, jemväl 
af en reservant anförda, kalkylen icke fullt riktig, ty den inne
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håller ett fel deruti, att det fortfarande skogskapitalet blifvit 
betraktadt och värderadt, endast såsom mogen skog, hvilket 
naturligtvis är orätt, enär detsamma består i skog af alla 
åldrar ifrån det fullmogna trädet ända ner till den späda 
plantan. Och derför är det också tydligt, att hvad som årli
gen skördas på en hundradel af marken, bestående i blott 
mogen skog (oberäknadt hvad som dessutom erhålles genom 
gallring), utgör vida mer än en hundradel, eller en procent af 
det under en rationel kultur på hela området befintliga skogs
kapitalet. Men ehuru det således måste medgifvas, att frågan om 
skogarnas framtid ingalunda är så förtviflad, som ofvan anförda 
kalkyl utvisar, påstår jag dock, och kan med siffror ådaga
lägga — fastän sådant nu skulle blifva alltför vidlyftigt —, 
att under närvarande tid, och vid de förhållanden, som nu 
existera, i afseende å skogskapitalets värde och räntefoten, är 
faran i detta hänseende likväl ganska betänklig. Ty, om frå
gorna rätteligen uppställas sålunda: hvad är den skog, som 
växer på ett visst område, värd om den afverkas? och hvad 
inkomst lemnar mig det härför erhållna kapitalet? samt å 
andra sidan: hvad kan samma skog lemna i afkastning, äfven 
under den rationelaste skötsel? så skall man finna, att i de 
flesta fall det blir en stor pekuniär fördel att förvandla skogs
kapitalet i penningar. Och frestelsen härtill har numera blif
vit så mycket större, som skogskapitalet fått ett ökadt värde, 
derigenom att till och med de minsta ungträd blifvit en be
gärlig handelsvara, som fritt får exporteras, och således äfven 
denna, för återväxten vigtigaste del af skogskapitalet, hvilken 
hittills varit någorlunda bevarad genom sin oafsättlighet, 
hemfallit åt spekulationen och vinningslystnaden.

En annan för skogarnas bestånd särdeles vådlig villfa
relse har varit, att under alla omständigheter den enskilda 
omtanken och det enskilda intresset skulle vara skogens bästa 
skydd, och på grund af denna åsigt — hvilken tyvärr ännu 
hyllas af många — har man länge följt det system, att krono- 
parker och allmänningar lämpligast borde få inlösas och för
delas på angränsande hemman. Förderfligheten af detta system 
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har likväl blifvit af en sorglig erfarenhet så fullständigt ådaga
lagd, att man numera, såsom mig synes, borde hafva kommit 
till insigt om oriktigheten af den grundsats, hvarifrån det ut
gick, eller det enskilda intressets otillräcklighet i detta hän
seende. Såsom exempel på följderna af ett dylikt förfarande, 
och huru i åtskilliga trakter, der kronoskogar sålunda blifvit 
öfverlemnade åt enskilda jordegare, man sedermera, efter sko
gens hastiga förstöring, måst vidtaga kostsamma åtgärder för 
att återköpa marken, ber jag att få erinra om förhållandet 
med en kronopark i Westergötland, som heter Trenningen. 
Enligt Rikets Ständers begäran blef denna park för några 
tiotal af år sedan delad och afyttrad: skogen ödelädes innan 
kort fullkomligt; och Rikets Ständer hafva nyligen funnit sig 
föranlåtna att ingå till K. M:t med en underdånig anhållan, 
att K. M:t, med uppoffring af statsmedel, måtte söka åter
vinna den kala marken till kronan, för att ånyo derstädes 
uppdraga skog. Ungefär sammalunda har också förhållandet 
varit med en annan kronopark på Öland, vid namn Relia 
Tall, hvilken under samma period blef fördelad i lotter och 
såld till skatte. Äfven här blef skogen, såsom vanligt, genast 
nedhuggen, och som sedermera icke ens de åsatta kronorän- 
torna kunnat af en stor del lotter utgöras, hafva åtskilliga af 
dem fallit till skattevrak, och med anledning häraf hafva 
Rikets Ständer, dels förut, dels just vid denna riksdag, funnit 
sig i den sorgliga nödvändigheten, att till en obetydlighet ned
sätta räntan för den bortsålda, numera kalhuggna marken. 
Man ser häraf, hvart det leder, att i skogslagstiftningen til
lämpa falska grundsatser.

I fråga åter om den princip, som i motsats mot det förra 
sönderdelningssystemet, enligt min åsigt, med största skäl nu
mera vill göras gällande, eller att, såvidt möjligt, samman
hålla och bevara kronans återstående, synnerligast i de norra 
länen ännu högst betydliga skogsmarker, har man emellertid 
såsom en oöfvervinnerlig svårighet i detta hänseende fram- 
stält omöjligheten af, att skogsstyrelsen skulle kunna taga 
dessa vidsträckta trakter under sin egen förvaltning samt 
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deröfver hålla en verksam tillsyn. Detta beror likväl helt 
och hållet på det sätt, på hvilket en sådan vård och förvalt
ning handhafves. Jag är visserligen också af den öfverty- 
gelse, att det blefve en praktisk omöjlighet att i de norra 
orterna, med deras ofantliga skogsvidder, handhafva skogs- 
skötseln på samma sätt som i det sydligare, folkrikare landet, 
neml. att skogsstyrelsen sjelf besörjer all afverkning och det upp
huggna virkets försäljning. Men det finnes dock ett annat sätt 
att tillvägagå, som gör denna förvaltning i min tanke ganska 
möjlig — och någonting annat har åtminstone från regerin
gens sida icke varit ifrågasatt ■—, nemligen att efter vissa på 
forstkunskapen grundade regler, och för ett pris, som genom 
auktion eller annorledes bestämmes, samt under uppsigt af 
skogsbetjeningen upplåta åt den enskilda företagsamheten att 
använda de skogsalster, som för hvar je år blifvit behörigen 
utsynade. Och just för att i detta hänseende förekomma för
villelse i uppfattningen, så att man ej må tro meningen vara, 
att skogsstyrelsen skall direkte öfvertaga bestyret med afverk- 
ningen i dessa trakter, tror jag, att det vore nyttigt, om redak
tionen i Utskottets förslag underginge den jemkning, att nam
net »kronoparker» (hvilket de skogsmarker skulle förklaras vara, 
som stäldes under skogsstyrelsens förvaltning) utbyttes mot 
»kronoskogar», enär med kronoparker vanligen förstås sådana 
kronans skogar, som af skogstjenstemännen omedelbart hand- 
hafvas. Det skulle då icke i sjelfva benämningen ligga någon 
anledning till misstag om metoden för dessa skogars skötsel, 
hvilken naturligtvis bör inrättas på det sätt, som för derva- 
rande förhållanden är lämpligast.

Jag anhåller nu att äfven få nämna några ord angående 
de speciela bestämmelser, som i förevarande förslag förekom
ma. Det är för hvar och en bekant, att skogarna här i lan
det kunna indelas i tre slag, nemligen sådana som tillhöra 
staten; de som tillhöra vissa kommuner, eller de så kallade 
allmänningarna; och de som tillhöra enskilda. I följd häraf 
kunna också de speciela bestämmelserna rörande skogslag- 
stiftningen lämpligen sammanföras till tre motsvarande huf- 
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vudafdelningar, nemligen de som röra förvaltningen af kro
nans skogar; de som röra vården och behandligen af alhnän- 
ningarna; och slutligen de som tillhöra lagstiftningen angå
ende enskilda skogar. Men i fråga om det, som rörer statens 
skogar, anser jag, att man bör göra en ganska väsendtlig skil- 
nad mellan skogarna i de sex norra länen, och i de öfriga 
delarna af riket. I dessa senare bestå statens skogar, dels i 
kronoparker, dels i skogar tillhörande kungsgårdar, kronans 
utarrenderade egendomar m. m., dels i skogar tillhörande all
männa inrättningar, dels i boställsskogar, och slutligen äfven 
i kronohemmanens skogar, och för hvardera af dessa slag 
måste vissa bestämmelser finnas. Med de norrländska sko
garna är förhållandet temligen olika. Och som dessa, efter 
mitt omdöme, förtjena den största uppmärksamhet, ber jag 
att nu särskildt få fästa mig vid dem, så mycket hellre, som 
de utgöra föremålet för den nu föredragna punkten af betän
kandet.

De stora skogarna i de norra länen, hvilka ännu tillhöra 
kronan, äro för närvarande underkastade en ständig och fort
gående förminskning af oroväckande beskaffenhet, icke blott 
i afseende å sjelfva skogsprodukterna, utan ock med hänsigt 
till skogarnas område. Fullkomligen lagligt kan detta ske och 
sker äfven på tre olika sätt. Dessa trenne olika vägar, på 
hvilka kronoskogarna i Norrland nu på ett betänkligt sätt 
förminskas, äro följande.

Först och främst sker detta genom afvittringen, hvarmed, 
såsom kändt är, förstås den åtgärd, hvarigenom af de stora 
allmänna skogarna tilldelas åt de enskilda hemmanen de om
råden, hvartill dessa, enligt vissa i författningar bestämda 
regler, äro berättigade. Detta är ett arbete, som efter min 
åsigt bör med all kraft bedrifvas, så att kronan ju förr desto 
hellre måtte komma i oblandad besittning af den skogsmark, 
som efter verkstäld utbrytning återstår.

Den andra vägen, hvarpå de Norrländska kronoskogarna 
konsumeras, är genom skogstilldelning åt sågverken, såsom 
ersättning för så kallad privilegierad stockfångst. Sedan lång
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tid tillbaka hafva genom särskilda K. bref en mängd sågverk 
erhållit rättighet att åtnjuta så kallad stockfångst till visst 
belopp på kronans marker. Denna stockfångst, eller rätt till 
utsyning, hvilken blifvit betraktad såsom ett privilegium, var 
dock från början egentligen ingenting annat, än en försälj
ning af skogsprodukter från kronans skogar, mot ett bestämdt 
pris eller den så kallade stubböresafgiften. Det hade natur
ligtvis varit oförståndigt att icke på något sätt tillgodogöra 
dessa skogar, utan endast låta dem ruttna ned, och derför med- 
gafs en viss, efter skogarnas vidd och beskaffenhet bestämd, 
försäljning; men då så kostsamma inrättningar, som sågverk, 
icke gerna kunde grundas på en alldeles oviss skogstillgång, 
blef bemälda försäljning eller utsyning, under namn af stock
fångst, tillförsäkrad sågverken, stundom endast tills vidare eller 
med vissa vilkor, men oftast utan all inskränkning i afseende 
å tiden. Då man emellertid allt mer funnit, att en dylik af- 
verkningsrätt, eller så att säga inteckning i kronans skogar, 
medförde mångfaldiga tvister och olägenheter, har, till afhjel- 
pande häraf, slutligen genom K. M:ts bref den 29 Maj 1852 
blifvit bestämdt, att af stockfångst-skogarna skall, i utbyte 
mot den sålunda privilegierade afverkningen, tilldelas sågver
ken en häremot svarande, med skogens framtida bestånd för
enlig, skogsvidd. Detta är grunden till den förut omnämnda 
tilldelningen af skog från kronans marker till sågverken, hvil
ken nu fortgår och verkställes enligt nyssberörda författning, 
hvars bestämmelser likväl visat sig ej ega den fullständighet, 
som erfordras, för att förekomma obehöriga anspråk samt 
missbruk, hvarför också K. M:t är betänkt på att i detta af
seende vidtaga nödiga rättelser.

Slutligen finnes, såsom förut blifvit sagdt, ännu ett tredje 
sätt, på hvilket kronoskogarna medtagas — enligt mitt om
döme, det farligaste af alla —, och detta består i upplåtelsen 
till nybyggen, sådan den nu bedrifves. Såsom bekant, fort
går i de norra länen alltjemt en slags kolonisation genom 
upptagande af nybyggen, och man har från statens sida, syn
nerligast förr, genom privilegier, direkta understöd och andra 
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förmåner, sökt befordra densamma. Det är visserligen ej heller 
min mening att bestrida nyttan och nödvändigheten af dessa 
landsdelars vidare uppodling och bebyggande; och det har 
varit temligen lätt för reservanter och talare att kraftigt fram
hålla olämpligheten af kolonisationens upphörande. Hurudant 
vore väl — utropar man — de norra orternas, äfvensom hela 
vårt lands tillstånd, om icke en dylik kolonisation hade egt 
rum? Och huru kan man då vilja förhindra dess fortsätt
ning, och sålunda äfven odlingens framsteg? — Jag ber likväl 
att få erinra, att detta ingalunda är den rätta uppställningen 
af frågan. Det är nemligen alldeles icke frågan om, att nu 
för alltid afbryta kolonisationen och göra slut på densamma. 
Afsigten är blott, att den må så regleras, att ej skogshushåll
ningen i dessa trakter — hvilken väl också måste medgifvas 
vara af vigt — derigenom göres omöjlig, och att begge närin
garna må kunna fortgå jemte hvarandra, till ömsesidigt under
stöd. För sådant ändamål har man föreslagit, att upplåtan
det af nybyggen på vissa delar af den oafvittrade skogsmar
ken måtte under en kortare tid suspenderas, intill dess genom 
undersökning hunnit utredas, hvilka trakter som, i anseende 
till läge och öfriga egenskaper, böra afsättas såsom krono- 
skogar.

Och långt ifrån att detta skulle vara någonting så för- 
derfligt och barbariskt, som man bemödat sig att visa, synes 
mig tvärtom en sådan åtgärd vara af omsorgen för framtiden 
och af flera närvarande tidsomständigheter ganska väl moti
verad.

Ty man bör besinna, att såsom det nu tillgår med insy- 
ning af nybyggen, kunna sådana upptagas hvar som helst, 
utan afseende derpå, att äfven de mest lämpliga skogstrakter 
härigenom sönderstyckas på ett sätt, som gör all ordnad skogs
hushållning och eftersyn nära nog overkställbar. Och faran 
är i detta hänseende så mycket större, som åtskilliga ganska 
stora och verksamma intressen i denna sak sammanfalla.

I första rummet är det sågverken, som härvid hafva ett 
sådant enskildt intresse. Det är nemligen lätt begripligt, att 



TAL DEN 4 NOVEMBER 18G3. 399

så länge mot en så ringa uppoffring, som skyldigheten att 
upparbeta några tunnland jord och förse dem med nödtorf
tiga byggnader, vägen står öppen att förvärfva ganska betyd
liga sträckor af skog, så har denna utväg, sedan rättigheten 
att erhålla privilegierad stockfångst på kronans marker upp
hört, blifvit af de stora sågverken direkte eller indirekte mer 
och mer begagnad, för att slå under sig ofantliga skogsvid
der; och det är då jemväl ganska naturligt, att sådana för
slag som de förevarande, hvilka åsyfta att för kronans egen 
räkning reservera större eller mindre skogstrakter, skola af 
dem med oblida ögon betraktas. Vidare är' det också klart, 
att af samma skäl allmogen i dessa orter, hvilken likaledes 
söker att åtkomma så stora andelar som möjligt af dessa 
skogsmarker, ej heller i allmänhet gerna ser någon sådan 
anordning, som den nu ifrågavarande. Och slutligen kan man 
äfven säga — utan att derigenom vilja på minsta sätt antyda 
någonting obehörigt —, att det sportelsystem, som samman
hänger med så väl nybyggesupplåtelserna som rättigheten till 
virkesutsyning, ehuru ganska lagligt, likväl bildar ett ytterli
gare enskildt intresse, som har fördel af det nuvarande, för 
skogarnas bestånd visserligen ej gynnsamma, tillståndets fort
farande.

Men utöfver dessa nu vidrörda intressen, hvilka hafva en 
naturlig benägenhet att motsätta sig de ifrågavarande för
ändringarna, tillkommer numera • äfven ett annat mäktigt in
tresse, hvilket hittills egentligen blott rört sig i mindre skala, 
men som snart torde komma att utveckla sig i proportioner, 
som förut ej varit anade. Jag menar det intresse, som börjat 
göra nybyggesväsendet — eller för att uttrycka mig tydli
gare, de undfångna resolutionerna på nybyggesupplåtelser — 
till föremål för en storartad spekulation. Det är visserligen 
sant, att i den till viss grad privilegii-artade ställning, hvar- 
uti nybyggesväsendet ännu befinner sig, de meddelade reso
lutionerna å nybyggen med tillhörande skogsmark, hvilka för 
närvarande ej kunna fritt öfverlåtas, icke äro fullt lämpliga 
att i sin ursprungliga, råa form användas i den större spekula- 
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tionen. Jag tror mig likväl veta, att sådant emellertid redan 
eger rum; och detta låter äfven ganska väl förklara sig, då 
det icke kan vara svårt, att mot ansvarsförbindelse för alla 
med nybygget förenade kostnader och skyldigheter, och mot 
rättighet för nybyggaren att besitta den uppodlade jorden 
samt husen, eller någon annan förmån, finna en mängd per
soner, hvilka — der insyningen ej kan ske i spekulantens eget 
namn — anmäla sig såsom nybyggare, men sedermera till sina 
principaler afstå hvad som egentligen utgör föremålet för 
spekulationen, nemligen skogsmarken, uppgående till 2 à 3,000 
tunnland för ett hemman. Men låt nu dessa primitiva hand
lingar erhålla en för spekulationen mera passande form, t. ex. 
såsom aktier i ett större bolag, och låt vidare någon mäktig 
kreditanstalt med stor kapitalstyrka, t. ex. en så kallad crédit- 
mobilier — hvilken väl icke torde låta länge vänta på sig — 
öfvertaga dessa aktier, och med tillhjelp af sin kredit och sina 
utvägar på det välkända sättet utbjuda dem in- och utom
lands; så skall man snart finna, till hvilken omfattning en dylik 
spekulation kan komma att växa. Men hvad äro väl i grun
den sådana spekulationer annat än en planmässig och med 
kraft, men konsiderationslöst drifven afverkning och ödeläg- 
gelse af våra skogar — kanske till största delen för utländsk 
räkning —, till hvilkas bevarande jag derför tror det, äfven 
af detta skäl, vara af högsta vigt att vidtaga nödiga åtgär
der; och bland dessa anser jag såsom en af de vigtigaste, att, 
såsom Utskottet föreslagit, af kronans skogar i de norra länen 
afsättas vissa trakter, hvilka dertill äro tjenliga, innan dessa 
genom en fortgående sönderstyckning till följd af ny bygges
upplåtelser blifva alldeles olämpliga att under statens vård 
bibehållas.

Uti det förslag, som Utskottet i sådant afseende fram- 
stält, tror jag emellertid, att några smärre jemkningar med 
fördel skulle kunna vidtagas, och ehuru dessa icke äro af 
någon afgörande betydelse, hemställer jag likväl, att de måtte 
i förslaget inflyta. Detta skulle då, enligt min åsigt, böra få 
följande lydelse: »Om icke de delar af kronans öfverlopps- 
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marker, samt sådana trakter af oafvittrade skogar i St. Kop
parbergs, Gefleborgs, Vester-Norrlands, Jemtlands, Vester- 
bottens och Norrbottens län, hvilka finnas dertill tjenliga, 
böra såsom kronoskogar bibehållas och ställas under vård 
och förvaltning af skogsstyrelsen, samt behandlas efter sådana, 
på vetenskapliga regler grundade, och efter öfriga förhållan
den lämpade hushållningsplaner och afverkningsmetoder, som 
afse skogens framtida bestånd och högsta afkastning; dock att 
hinder deraf icke lägges för afvittring och skogsanslag åt redan 
anlagda hemman och nybyggen».

Med iakttagande af dessa förändringar och tillägg, och 
på grund af hvad jag nu haft äran anföra, — för hvars vid
lyftighet jag anhåller om Ridderskapets och Adelns tillgift —, 
får jag vördsamt anhålla, att Utskottets förslag i denna del 
måtte bifallas, och hoppas jag derjernte, att äfven för öfrigt 
lagstiftningen i detta ämne må blifva sådan, att den må be
trygga fäderneslandets framtid i dessa hänseenden, och sålunda 
förekomma en alltför sen, och derför äfven så mycket bittrare 
ånger öfver de följder, som försumligheten i motsatt fall säker
ligen skulle komma att medföra.
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